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مناسبت ها

۱۷ شهریور قیام 17 شهریور
۱۹ شهریور درگذشت آیت االله سید محمود طالقانی

[ September 10 ] ۲۰ شهریور روز جهانی پیشگیری از خودکشی
۲۱ شهریور روز سینما

۲۱ شهریور حمله به برج های دوقلوی مرکز تجارت جهانی [ 11
[ September



 

1- سهم استان سمنان از مشاغل آسیب دیده کرونا 3 هزار میلیارد ریال است - خبرگزاري مهر

2- سرپیچی دولت از اصلاح ساختار بودجه با وجود دستور رهبري - نداي اصفهان

3- ازدواج مجدد 45 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد منطقه یک یاسوج/141 مورد کمک هزینه جهیزیه و هدیه به

داماد به خانواده هاي مددجویان پرداخت شد - برنا نیوز

4- ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي راهکاري مناسب براي اشتغال پایدار مددجویان/568 طرح اشتغال زایی بااعتبار 20

میلیارد تومان در سال جاري براي مددجویان اجراشد - برنا نیوز

5- توسعه صندوق تعاون براي اشتغالزایی عشایر استان اصفهان - روستا نیوز

6- افتتاح 383 طرح تعاونی در هفته تعاون - روزنامه جهان اقتصاد

7- زنگ آغاز سال تحصیلی مدارس در جهرم نواخته شد - شبستان

8- برداشت سالانه 3 هزار و 300 تن محصولات باغی در خانمیرزا - باشگاه خبرنگاران جوان

9- ماجراي محبوس کردن کودکان کار در زیرزمین! - خبرخودرو

10- امضا تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی کشور - آریا نیوز

11- تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون رشد 100 درصدي داشت - صداي بورس

12- کرونا، اشک ها و لبخندها از نگاه بنیان گذاران استارتاپ ها - اکو نیوز

13- امضا تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی کشور - برنا نیوز

14- پیام وزارت علوم به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید - شفاف

15- امضاي تفاهم نامه همکاري میان جهاد دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم - شفاف

16- ضرورت نظام پایش"سند توسعه بخش تعاون" / پیشنهادات براي توسعه بخش تعاون - شفاف

17- سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم نامه همکاري امضا کرد - شما نیوز

18- نیوزویک: ترامپ نرخ بالاي اشتغال در آمریکا را می ستاید اما آمار بیکاري دائمی در حال افزایش است - تسنیم

19- 7 وزیر به مجلس می روند/ بررسی طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی - خبر فوري

20- اشتغالزایی و ارزآوري گیاهان دارویی با جهش 10 برابري تولید در اصفهان - خبر فوري

21- یادگاري مدرس خیابانی براي صنعت چوب کشور/ تولیدکنندگان: ممنوعیت واردات MDF خام هزاران کارگر را بیکار

کرده است - دانشجو

22- همزمان با هفته دولت: پروژه هاي برق رسانی و اصلا ح و بهینه سازي برق شهرستان سرپل ذهاب افتتاح شدند - ادکا

23- گلشنی: وقتی رشته اي مُد شد، دانش آموزان چشم و گوش بسته از آن تبعیت می کنند / جذب بدون نیازسنجی و آینده

مبهم دانشجویان - دانشجو

24- بیش از 86 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در کرمانشاه پرداخت شد - خبرگزاري فارس

25- وام هاي مناطق زلزله زده کرمانشاه «امهال» نمی شود!/ قانون مدیریت بحران پس از 40 سال تدوین شد - خبرگزاري فارس

26- اصناف سکاندار هدایت اقتصاد خرد کشور است - کرد پرس

27- هشت هزار متري هاي ایران در یک کتاب - کتاب ایران



28- کاهش 50 درصدي فروش لوازم تحریر در بوشهر/ احتمال تعطیلی نوشت افزار ها بالا گرفت - خبرگزاري فارس

29- نقش بانک مهر ایران در گسترش بانکداري اسلامی - روزنامه نوآوران

30- تمایلی براي پذیرش دانشجو در تکمیل ظرفیت نداریم/آموزش ها در ترم جاري به صورت مجازي - ایسنا

31- همکاري جهاد دانشگاهی با سازمان منطقه آزاد قشم - ایسنا

32- سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم نامه همکاري امضا کرد - برنا نیوز

33- سرهنگی در سیزدهمین دوره جشنواره کارآفرینان برتر استان تهران: کارآفرینان سرچشمه ارزش آفرینی براي کشور

هستند - سپاهان نیوز

34- سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم نامه همکاري امضا کرد - شما و اقتصاد

35- سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم نامه همکاري امضا کرد - آریا نیوز

36- اشتغال 26 هزار نفري طرح هاي هفته تعاون - فصل اقتصاد

37- پیگیري ملی مسائل نیشکر هفت تپه / در ماهشهر نیروي غیربومی جذب نمی شود - ایسنا

38- رسته هاي بهره ور در بخش تعاون براي توسعه اشتغال حمایت می شود - ایرنا

39- اشتغال 26 هزار نفري طرح هاي هفته تعاون - ایسنا

40- آمارهاي ضد ونقیض دولت - خبرگزاري فارس

41- براي رفع مشکلات منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان آمادگی داریم - برنا نیوز

42- افزایش 63 درصدي درآمد غیرشغلی مردم ایران - شعار سال

43- تکلیف زمین هاي خالی شهرك هاي صنعتی مشخص شود - برنا نیوز

44- محصولی به نام ایرانی به کام خارجی - تابناك

45- آموزش هاي ترم جدید دانشگاه علمی کاربردي «مجازي» ست - خبرگزاري فارس

46- توسعه کسب و کار آزاد در گرو هویت مستقل آن از افراد است - ایرنا

47- صندوق کارآفرینی امید براي 3 هزار نفر در آذربایجان غربی اشتغال ایجاد کرد - ایرنا

48- فیلم| روایت بازگشت به آغوش گرم روستا و ایجاد اشتغال پایدار - خبرگزاري فارس

49- کرونا و بازماندگی از تحصیل کودکان - اکو نیوز

50- آیا بورس در ایران دستکاري می شود؟/ رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس: نگران هستیم - دیده بان ایران

51- ضرورت نظام پایش&''سند توسعه بخش تعاون&'' / پیشنهادات براي توسعه بخش تعاون - فصل اقتصاد

52- ایجاد بیش از 46 هزار فرصت شغلی طی پنج ماه در خراسان رضوي - بازار کار

53- مروري بر کتاب کارآفرینی ، مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري - بازار کار

54- صدمین شمارهٔ فصلنامه «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي عمومی» در دسترس علاقه مندان قرار گرفت - پایگاه دولت

55- بهترین دانشگاه هاي بریتانیا | سقوط کمبریج پس از 9 سال | آکسفورد اول شد - همشهري

56- راه حل معضل بیکاري، توسعه مهارت هاي کارآفرینی است - ایسنا

57- برپایی نخستین رویداد مجازي شتاب تخصصی ریخته گري در آمل - ایسنا

58- تعطیلی خط تولید لباس ورزشی روي موج کرونا - شبستان

59- همکاري جهاد دانشگاهی با سازمان منطقه آزاد قشم - ایسنا



60- ایجاد 4100 واحد خورشیدي خانگی در کشور - روزنامه شیراز نوین

61- روستاي مشایخ در شهرستان ممسنی جابه جا می شود - روزنامه شیراز نوین

62- روستاي مشایخ در شهرستان ممسنی جابه جا می شود - روزنامه شیراز نوین

63- روستاهاي اکبرآباد و مبارك آباد بوانات طعم توسعه را چشیدند - روزنامه شیراز نوین

64- فارس پایلوت طرح هر کارگر و کارفرما عضو یک تشکل می شود - روزنامه شیراز نوین

65- احتکار نبض اقتصاد را کُند می کند - روزنامه شیراز نوین

66- بوانات میزبان مزرعه خورشیدي شد - روزنامه شیراز نوین

67- توسعه پرورش قارچ گانودرما در خراسان رضوي نیازمند رونق بازار مصرف - شبکه ایران

68- فارس استان برتر در پنجمین دور انتخابات زنان کارآفرین - روزنامه شیراز نوین

69- دستان پر دولت با افتتاح طرح هاي استانی در هفته دوم شهریور - شبکه ایران

70- درخشش دانشگاه ها در تغییر مسیر آموزش کلاسیک به الکترونیک - خبرنامه دانشجویان ایران

71- در گلستان به درستی از جوانان با استعداد و خلاق حمایت نمیشود - برنا نیوز

72- درخشش دانشگاه ها در تغییر مسیر آموزش کلاسیک به الکترونیک - خبرگزاري مهر

73- سهمیه سوخت مرزنشینان وارد بورس انرژي می شود/ ضرورت اعطاي حق راي به تعاونی ها در اتاق تعاون ایران/ تامین

نشدن خط اعتباري 2 هزار میلیارد تومانی ساخت 200 هزار مسکن کارگري - ایلنا

74- مرکز نوآوري شهر هوشمند در آذربایجان غربی افتتاح می شود - ایسکا

75- بازرگانان بزرگ چطور در «کمک مومنانه» مشارکت کردند؟ - هم اندیشی

76- فوت وفن کارآفرینی در 15 جلسه - همشهري

77- گرفتن مجوز 3 رشته جدید در مقطع ارشد دانشگاه شهید چمران اهواز - باشگاه خبرنگاران جوان

78- سهم هر یک از صنایع از کاهش ارزبري ها چقدر است؟ - صبحانه آنلاین

79- مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده صاحبان سهام شرکت دخانیات ایران برگزار شد - روزنامه نوآوران

80- 91 درصد مسکن هاي مهر تعاونی ساز تحویل شد - خبرگزاري مهر

81- 3 رویداد ملی بنیاد برکت در سال جهش تولید - جهان نیوز

82- تاثیر کرونا بر افزایش میزان فقر در جهان by روزنامه آذربایجان - روزنامه آذربایجان

83- برخی از مسئولان باعث بدینی مردم به کارآمدي نظام دینی می شوند - ایسنا

84- روبات هندي نارگیل می چیند - شبکه ایران

85- راه اندازي 10مرکز نوآوري تعاونی دانش بنیان در مهر ماه/ سقف ضمانت نامه هاي تعاون افزایش یافت - تسنیم

86- نیازمند مأموریت گرایی و آمایش آموزش عالی هستیم/ درخشش دانشگاه ها در آموزش الکترونیکی و تأمین نیاز اساسی

مردم براي مقابله با کرونا - آنا

87- زمینه تحقق عدالت آموزشی در خوزستان فراهم شود - هما خوزستان

88- نیوزویک: ترامپ، نرخ بالاي اشتغال در آمریکا را می ستاید اما آمار بیکاري دائمی در حال افزایش است - شفقنا

89- در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم/ بیمه نوعی سرمایه گذاري دراز مدت است - فصل اقتصاد

90- برنامه درسی شبکه آموزش و شبکه چهار در روز شنبه 15 شهریور اعلام شد - روز نو



91- اجراي طرح توسعه مشاغل خانگی در آذربایجان شرقی - ایسنا

92- راه اندازي سه رشته جدید در دانشگاه شهید چمران - خبرنامه دانشجویان ایران

93- زمینه تحقق عدالت آموزشی فراهم شود - شوشان

94- فیلم/ حق راي در سرزمین کدخدا - مشرق

95- جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی امروز اعلام شد - گسترش صنعت معدن تجارت

96- جایگاه جدید عرضه سوخت مبارکه اصفهان به بهره برداري رسید - آریا نیوز

97- اختصاص 5 درصد از اعتبارات اشتغال به بهبود یافتگان اعتیاد - باشگاه خبرنگاران جوان

98- افزایش دو برابري تولید آبزیان در خراسان شمالی - باشگاه خبرنگاران جوان

99- چالش بازگشایی مدارس در ترکیه و سیاست هاي دولت آنکارا - ایرنا

100- کوچک سازي دولت از طریق گسترش تعاونی ها - بولتن نیوز

101- وام هاي مناطق زلزله زده «امهال» نمی شود/قانون مدیریت بحران پس از 40 سال تدوین شد! - خبرگزاري فارس

102- شکست رکورد افتتاح واحدهاي بخار نیروگاه هاي سیکل ترکیبی - خبرگزاري برق آب

103- توسعه پرورش قارچ گانودرما در خراسان رضوي نیازمند رونق بازار مصرف - خبر فوري

104- اعلام جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی 15 شهریور - شبکه ایران

105- رویداد کارآفرینی «عصرانه فناوري» برگزار می شود/ انتقال تجربیات فناوران براي رشد کسب وکارها - ایسکا

106- مأموریت گرایی و آمایش آموزش عالی؛ اهداف وزارت علوم در سال تحصیلی جدید - ایسکا

107- پیام تبریک وزارت علوم براي آغاز سال تحصیلی 1399-1400 - برنا نیوز

108- نیازمند مأموریت گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی هستیم - ایسنا

109- پیام وزارت علوم به مناسبت آغاز سال تحصیلی 1400-1399 - ایلنا

110- ارائه 11 رشته جدید دانشگاهی مهارت محور براي نخستین بار در قم/ دانشگاه جامع علمی کاربردي قم در 82 رشته محل

دانشجو می پذیرد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

111- رتبه دوم خراسان رضوي در توسعه تعاونی ها - سپاهان نیوز

112- در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم/ بیمه نوعی سرمایه گذاري دراز مدت است - ایلنا

113- سهم هر یک از صنایع از کاهش ارزبري ها چقدر است؟ - اقتصاد آنلاین

114- کودك کار حادثه دیده شهرستان کارون زیرپوشش بهزیستی قرار گرفتند - بازار کار

115- صیادي شغل سخت و زیان آور شناخته شود - بازار کار

116- شروع بکار شوراي پنجم با دکتر نصرتی به عنوان شهردار نویدبخش روزهاي خوب در مسیر توسعه رشت بود اما برخی

اجازه ندادند / اقدامات زیربنایی قابل توجه اي در دوره نصرتی انجام شد / حمایت از پیمانکاران بومی ... - تابناك

117- ظرفیت صنایع تبدیلی و فرآوري لرستان حدود 750 تا 800 هزار تن است - ایسنا

118- بیشترین تعداد تعاونی هاي ایلام مربوط به بخش کشاورزي است - ایسنا

119- تعداد آموزشگاه هاي هنري در 3 سال 30 درصد افزایش یافته است - شبستان

120- رنج و گنج محیط زیست خراسان جنوبی - شبستان

121- مجلسِ در مسیر تراز انقلاب جیغ سلفی بگیران را درآورد - آخرین خبر



122- قیمت نفت 4 درصد سقوط کرد - اکو فارس

123- حمایت میلیاردي از پیام رسان هاي داخلی / فعالان استارتاپی در بورس چه می کنند؟ - تجارت نیوز

124- بازرگانان بزرگ چطور در «کمک مومنانه» مشارکت کردند؟ - خبرگزاري فارس

125- جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی 15 شهریور اعلام شد - ریسک نیوز

126- جزئیات برنامه تلویزیویی ایران براي سال تحصیلی جدید - مرصاد نیوز

127- جزئیات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی - روزنامه سپهر غرب

128- برنامه هاي درسی شبکه هاي آموزش و چهار - آریا نیوز

129- ضرورت توجه به حوزه آموزش در محلات مشهد - شهرآرا آنلاین

130- جزییات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی - اکو فارس

131- توسعه فناورانه آذربایجان غربی؛ مرکز نوآوري شهر هوشمند افتتاح می شود - پایگاه دولت

132- مرکز نوآوري شهر هوشمند ارومیه با حضور معاون علمی رئیس جمهور افتتاح شد - تسنیم

133- نگاهی به پروژه هاي نیمه تمام سمنان/ فرسودگی پروژه هایی که افتتاح نشدند/ روایت سن بالا و اعتبار کم - آرا نیوز

134- زمینه تحقق عدالت آموزشی در خوزستان فراهم شود - خبر فوري

135- زمان صدور مجوز شرکت تعاونی از 70 روز به 10 روز رسید - روزنامه تجارت

136- بررسی علل بیکاري در ایران - بهار نیوز

137- مصاحبه دکتر کیانی معاون محترم آموزشی دانشگاه با خبرنگار دانشکده فنی شریعتی تهران - اخبار علمی

138- شوراي فرهنگ عمومی در هر استان نیازمند حمایت است - روزنامه همدان پیام

139- دومین جلسه کارگروه اشتغال ایثارگران استان البرز برگزار شد - بنیاد شهید و امور ایثارگران

140- کلنگ توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان به زمین زده شد  - موج

141- گلایه رئیس بانک توسعه و تعاون از حمایت دولت / مبلغ حمایتی شوخی است - رکنا

142- زندانی شدن کودکان کار در زیرزمین اداره بهزیستی شاهین شهر - همشهري

143- ساختمان علم و فناوري ارومیه افتتاح شد - همشهري

144- چطور در طرح توسعه مشاغل خانگی ثبت نام کنیم؟ - اقتصاد آنلاین

145- جزییات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی - اتاق بازرگانی تهران

146- جدول پخش مدرسه تلویزیونی در اولین روز سال تحصیلی جدید - شیعه

147- پیام وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به مناسبت آغاز سال تحصیلی 1400-1399 - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

148- همکاري با بخش خصوصی؛ کلید توسعه فناوري - روزنامه پیام سپیدار

149- انتشار فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی «عکس و پوسترهیأت» - حلقه وصل

150- نامه نماینده سردشت و پیرانشهر به وزارت کشور در خصوص وضعیت کولبران - کرد پرس



 

سهم استان سمنان از مشاغل آسیب دیده کرونا 3 هزار میلیارد ریال است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/06/15

سمنان- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سمنان بابیان اینکه سهم استان از مشاغل آسیب دیده کرونا سه هزار میلیارد
ریال است، گفت: از این تسهیلات استقبال چندانی نشده است.

سمنان- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سمنان بابیان
اینکه سهم استان از مشاغل آسیب دیده کرونا سه هزار
میلیارد ریال است، گفت: از این تسهیلات استقبال چندانی

 
نشده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل غنیان بعدازظهر شنبه در
دیدار با نماینده ولی فقیه در استان سمنان به مناسبت
هفته تعاون به میزبانی دفتر امام جمعه این شهر، ضمن
بیان اینکه کرونا باعث آسیب به بخش عمده اي از مشاغل
در کشور و در استان سمنان شده است، ابراز داشت: بر این

 
اساس در ستاد مقابله با ملی کرونا مقرر شد تا با ارائه تسهیلات بخشی از آسیب دیدگی و ضرر و زیان جبران شود. 

وي ضمن بیان اینکه سهم استان سمنان از مشاغل آسیب دیده کرونا سه هزار و 820 میلیارد ریال است، افزود: از این مبلغ تاکنون

 
حدود 150 تا 0 16 میلیارد ریال پرداخت شد که آمارها خاکی از عدم استقبال براي دریافت این تسهیلات در استان سمنان است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان بابیان اینکه طی هفته تعاون هفت تعاونی در سطح استان افتتاح می شود، ابراز

 
داشت: این تعاونی ها در شهرهاي سمنان، شاهرود و گرمسار خواهد بود. 

غنیان بابیان اینکه یک هزار و 100 تعاونی در استان سمنان فعالیت دارند، تصریح کرد: در این تعداد تعاونی 13 هزار و 700 نفر

 
مشغول به کار هستند که 1.1 درصد سهم تعاونی هاي کشور را به خود اختصاص داده است. 

وي بابیان اینکه اشتغال زایی یکی از مهم ترین اهداف تشکیل تعاونی ها است، افزود: طبق آمارها 11.5 درصد اشتغال استان سمنان
در بخش تعاون ایجاد شدند.



سرپیچی دولت از اصلاح ساختار بودجه با وجود دستور رهبري

منبع: نداي اصفهانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/06/15

حدود 20 میلیون نفر از جمعیت کشور در زمان واگذاري سهام عدالت، مشمول 6 دهک کم درآمدي نبوده اند؛ مفهوم ساده
این است که 20 میلیون نفر از افراد 6 دهک جامعه حق داشتند ولی سهام عدالت دریافت نکردند. منبع خبر: نداي اصفهان /

لینک خبر: سرپیچی دولت از اصلاح ساختار بودجه با وجود دستور رهبري

به گزارش نداي اصفهان، محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادي  و نماینده مردم کرمان در مجلس مهمان این هفته

 
برنامه دستخط بودند. 

 
در ادامه مشروح گفتگوي محمدحسین رنجبران با محمدرضا پورابراهیمی از نظرتان می گذرد: 

 
سلام، خیلی خوش آمدید. 

بسم االله الرحمن الرحیم. بنده هم عرض سلام و وقت بخیر خدمت حضرتعالی و همکاران خوب شما و بینندگان برنامه دارم. در خدمت

 
شما هستم. 

در مورد حضرتعالی شناخت داشتم ولی براي برنامه مطالعه دقیق تري که کردم، دیدم تقریباً می توان گفت فرد 100 درصد بورسی

 
هستید. متخصص بورس کرمان و عضو شوراي عالی بورس هستید و الان هم که مردم شدیدا دغدغه بورس دارند. اوضاع چطور است؟ 
بازار سرمایه و حوزه سهام باید انعکاسی از عملکرد واقعی اقتصاد باشد. طبیعتاً در دنیا این روند وجود داشته است. هر جایی حال
شرکتها، حال اقتصاد خوب است انعکاس در فرایند معاملات سهام و اوراق بهاداري است که از آن به عنوان بازار بورس و سرمایه نام

 
می بریم. طبیعتاً آن فضا مثبت است و بالعکس. این رویکرد عینی و تخصصی در حوزه بازار سرمایه است. 

در این ایام اخیر به دلیل افزایش زیاد نقدینگی در اقتصاد کشور و همچنین براي استفاده و انتفاع مردم در حوزه هاي تخصصی، یک
کار خوبی انجام شده و فرصت طلایی براي اقتصاد ایران خلق شده و آن حضور مردم در بازار سرمایه است و فرصت بسیار مغتنمی

 
براي کشور است. 

از طرف دیگر، یک تهدید هم براي نظام محسوب می شود که اگر خوب مدیریت نکنیم، طبیعتاً آثاي و پیامدهاي ناشی از آن می تواند
هم در فضاي اجتماعی و هم در فضاي اقتصادي اثرگذار باشد. روندي که در طی ایام اخیر رصد کردیم، بیانگر این است که بخش
عمده اي از سهام شرکت هاي بورسی مبتنی بر عملکرد واقعی اقتصادي کشور و مبتنی بر عملکرد واقعی بنگاه هاي اقتصادي &– که
هر شرکت به شکل مجزا قالب بررسی است &– عمل نکرده و طبیعتاً افزایش بخشی از قیمت هاي سهام در حوزه بازار سرمایه،

 
متناسب با واقعیت هاي آن اطلاعات اقتصادي و صورت هاي مالی نبوده است. 

 
یعنی حباب بوده؟ 

بخشی از آن می تواند این باشد. در کنار این، بخشی از شرکت هایی که اساساً شرکت هاي بنیادي و پایه اي در اقتصاد کشور محسوب
می شوند، جاي رشد هم دارند؛ ترکیبی از این حالت ها است. طبیعتاً در کوتاه مدت امکان افزایش شاخص براي یک فضاي احساسی



 
وجود خواهد داشت و همین روندي که شاهد آن بودیم. 

اما در میان مدت و بلند مدت طبیعتاً بازار سرمایه به یک تعادلی خواهد رسید. نگاه ما در حوزه بازار سرمایه و تاکید ما به مردم این

 
است که ادبیات حضور در بازار سرمایه نگاه کوتاه مدت نیست؛ طبیعتاً باید با رویکرد میان مدت و بلندمدت به این بازار نگاه کنیم. 

اگر منابع ما به سمت بازار سرمایه می آید بخش زیادي از بازارهاي موازي حذف خواهند شد و این یکی از مزیت هاي مهم اقتصادي

 
ایران است که کاملاً باید این را در نظر بگیریم و هدایت کنیم. 

 
یعنی آن سفته بازي ها کاهش می یابد. 

طبیعتاً؛ وقتی منابع به سمت بازار سرمایه می آید اتفاقی که رخ می دهد این است که جذب فعالیت هاي واقعی در اقتصاد می شود.
بنگاه اقتصادي چیزي نیست جز عملیات و تولید؛ حالا در هر حوزه اي که فعالیت می کند. در حوزه سرمایه گذاري بلند مدت حسن
کار این است که به دو بخش نگاه می کنید. یکی قیمت سهام و دیگري سودآوري شرکت ها. مثال ساده این است که اگر کسی
بخواهد در ساختمان سرمایه گذاري کند، یک زمانی ساختمانی را یک میلیارد تومان خریده است و سال بعد چه قیمتی شده است؟

 
یک میلیون و 200 هزار تومان شده است یا یک و نیم میلیارد تومان شده است یا هر عددي. 

یک زمانی هم این ساختمان را اجاره می دهم و درآمد ماهانه و سالانه اي دارم. امکان دارد به قیمت ساختمان نگاه نکند ولی به قیمت
اجاره نگاه کند. در شرکت هاي بورسی مردم به دو حوزه دقت کنند؛ یکی سودي که سالانه دریافت می کنند و دیگري قیمت سهمی

 
است که اتفاق می افتد. 

برخی مواقع فاصله سود شما در سه سال در کمترین و دوباره به بیشترین آمده است. براي فردي که مالک بوده اهمیت نداشته، نه در
قیمت کم نگران شده و نه از قیمت زیاد خوشحال شده است. در مسیري که حرکت کرده سود خود را دریافت کرده و بازه متوسطی

 
هم براي او ایجاد شده است. 

متوسط نرخ بازده در میان مدت و بلندمدت، تقریباً دو برابر تا دو و نیم برابر نرخ بازده بدون ریسک است. نباید هم انتظار داشت ظرف
یک ماه 5 درصد قیمت سهام شرکتی افزایش یابد. بر اساس چه واقعیتی باشد؟ اگر ده روز پشت هم 5 درصد مثبت می خورد باید

 
شک کنیم، چه اتفاقی در شرکت رخ داده است!؟ این شرکت به ذخیره طلا و نفت نرسیده است که چنین سودآوري داشته باشد. 

تازه اگر شرکت به طلا و نفت هم برسد براي یک بازه یکی دو ماهه اثر آن در قیمت هست. اگر استمرار غیرمنطقی در افزایش قیمت

 
باشد مردم باید بدان شک کنند ولذا اینجا وظیفه متولیان است که کنترل بر آنها داشته باشند و اطلاعات واقعی را به مردم برسانند. 

سازمان بورس مکلف است شفافیت اطلاعات را به صورت ویژه تر نسبت به گذشته در اختیار مردم قرار دهد. برآورد ما این است تقریباً

 
روزي نزدیک هزار میلیارد تومان در این چند هفته اخیر به بازار سرمایه آمده است. 

 
روزانه؟ 

بله. نزدیک به هزار میلیارد تومان منابع جدید آمده است. برآورد ما این است که نزدیک به هزار و 500 میلیارد تومان تولید نقدینگی
در اقتصاد ایران است. این خودش هم نگرانی و هم ظرفیت است. بنابراین هدایت اینها می تواند به اقتصاد کمک کند، از طرفی اگر این
روند شاخص بدون منطق حرکت کند و برخی تصور کنند فقط در بورس به مفهوم حضور در بازار سرمایه سودآوري ایجاد می کند که

 
اساساً این نیست، چون سهام شرکت ها و اوراق بهادار چیزي نیست جز عملیات واقعی میدان. 



به عبارت دیگر در شرکت تولیدي مثلاً فولاد، پتروشیمی، سنگ آهن، سیمان باید یک عملیات اقتصادي شکل گیرد و سودآوري ایجاد
شود که اثر آن بتواند خودش را در اوراق بهادار نشان دهد. اگر عملیات واقعی اتفاق نیفتد نباید انتظار داشت سودآوري تحقق یابد و

 
قیمت سهام افزایش یابد. 

الان نگرانی جدي ما از دستکاري بازار است. در دنیا قواعد و مقرراتی در این باره وضع می کنند که اگر دستکاري اتفاق افتد یعنی
اطلاعات غلط دادن به مفهوم گمراه کردن در حوزه سرمایه گذاري، یعنی چیزي که وجود ندارد را ایجاد کنیم، چیزي که وجود دارد را

 
 ...

 
الان این اتفاق صورت رگفته است؟ 

 
متاسفانه در گزارش هایی که ما داریم، بخشی از این اتفاقات رقم خورده است. 

 
یعنی شرکت هایی که ... 

شرکت هایی که قیمت سهام آن ها واقعی نبوده است اما به شرایطی رسیده اند و با رویکردي دنبال شده اند که این قیمت ها، قیمت
سازي شده و این نگرانی جدي ما است. مصادیق دستکاري در بازار در گذشته اطلاعات غلط بود یا صورت هاي مالی غیرشفاف بود،
امروز فضاي مجازي است که شما متوجه می شوید یکباره اتفاقاتی می افتد و قیمت سهام یکباره چند برابر می شود بدون اینکه با

 
قیمت واقعی ارتباطی داشته باشد. 

نکته دیگر حضور در شرکت هایی است که اساساً از نظر ما شرکت هاي پایه و بنیادین هستند؛ به این مفهوم که اینها شرکت هاي
اصلی هستند و ارزش شرکت آنها بالاترین ارزش در حوزه اقتصاد کشور است. اگر کسانی بخواهند حضور یابند جنس رفتاري متناسب
با این انجام دهند. اخیراً در گزارش نظارتی مان آورده ایم و حتماً به سازمان بورس تاکید خواهیم کرد و قطعاً این را اجرایی خواهیم

 
که شرکت ها را بر اساس درجات ریسک تقسیم بندي کنیم. 

به عبارت دیگر مردم ما بدانند چه سهامی می خرند و این سهام شرکت چقدر سهامدار دارد و ارزش بازار چقدر است و این شرکت
اصلی و یا فرعی است. اینها باید براي مردم مهم باشد. لذا یکی از پیشنهاداتی که الان داریم عملیاتی می کنیم ما گروه هاي شرکت
هاي بورسی را در سطوح ریسک هاي مختلف تقسیم بندي کنیم و به مردم بگوییم این گروه مثلا الف و این ده شرکت کاملاً پرریسک

 
هستند. 

یعنی اگر کسی سهام این شرکت ها را خرید اگر تغییرات شرکتی شدید بود از قبل باید پیش بینی می کرد و انتظار می داشت. گروه

 
کم ریسک هم داریم کما این که بخواهیم به مردم بگوئیم دچار خطر نشوید، در صندوق هاي سرمایه گذاري، سرمایه گذاري کنید. 

بنابراین این صندوق ها ترکیبی از سهام شرکت هاي دیگر را می گیرند که اگر شرکتی یکباره 10 درصد کاهش قیمت پیدا کرد
شرکت دیگر 15 درصد افزایش قیمت یافت و شرکت دیگر تغییري نکرد، میانگین اینها بازده متناسب با سرمایه گذار در هر یک

 
متوسط سرمایه گذاري ریسک را تقبل می کند، بازده بدهد. 

آیا بهتر نبود با تاملی زیرساخت ها فراهم می شد و بعد یکباره این اتفاق می افتد و مدیریت می شد که مردم وارد این عرصه شوند؟

 
یعنی ابتدا زیرساخت قانونی انجام می شد و یا اساسا شدنی نبود؟ 

ببینید طبیعتاً باید این کار همزمان انجام می شد و از این ظرفیت استفاده می شد. ما نمی توانیم بازار سرمایه را متوقف کنیم یا



بگوئیم دو سه ماه کار نکند، اما به صورت موازي قابل انجام بود. اتفاقی که اخیراً رخ داد، دو موضوع جدید در اقتصاد کشور رقم زد؛

 
یکی سهام عدالت بود که خواسته یا ناخواسته باید درباره آزادسازي آن تصمیم می گرفتیم. مدت ها این کار عقب افتاده بود. 

اولین بار در مجلس نهم طرح آزادسازي سهام عدالت را مطرح کردم؛ با توجه به اینکه ضرورت داشت، سریع تر این مالکیت را به مردم
انتقال کنیم. اگر به صورت تدریجی در طول این سال ها اتفاق افتاده بود که البته دولت در این زمینه تعلل کرد و با تاخیر کار را انجام

 
داد... 

 
باید زودتر کار را انجام می داد. 

بله. ضمناً روشی هم که انجام داد معادل 50 درصد از این حجم از سهام عدالت را به مردم واگذار نکرد! مستحضر هستید یک میلیون

 
تومانی که در نظر گرفته شد و سهامی که در نظر گرفته شد عملاً 500 هزار تومان واگذار شده است. 

نکته مهمی که در این روزها اتفاق افتاده است و الان مردم به جد دنبال آن هستند و به ما هم بسیار مراجعه می کنند و به رسانه ملی
هم منعکس کردند، جاماندگان سهام عدالت هستند. گزارشی که ما داریم در زمان واگذاري قرار بود 6 دهک کم درآمدي جامعه
مشمول سهام عدالت شوند؛ اطلاعاتی که از وضعیت افراد تحت شمول گرفتیم، به داده هایی رسیدیم که خیلی ناراحت کننده است.
حدود یک میلیون و 200 هزار نفر افراد تحت پوشش کمیته امداد سهام عدالت ندارند! حدود 2 میلیون و 100 هزار تحت پوشش

 
بهزیستی سهام عدالت ندارند! همینطور این را می توان ادامه داد. 

 
اینها کسانی بودند که باید حتماً سهام عدالت می گرفتند. 

بله. بخشی از اینها مشمول زمان واگذاري بوده اند که جامانده اند، بخشی در طی دوره ایجاد شده اند. ممکن است سه سال یا 5 سال
قبل تحت پوشش کمیته امداد آمدند و الان سهام عدالت ندارند. مجموع این اطلاعات را جمع کرده ایم به یک داده اي رسیدیم که

 
نگرانی زیادي براي ما ایجاد کرده است. 

حدود 20 میلیون نفر از جمعیت کشور در زمان واگذاري سهام عدالت، مشمول 6 دهک کم درآمدي نبوده اند؛ مفهوم ساده این است
که 20 میلیون نفر از افراد 6 دهک جامعه که نمونه اي را بیان کردم، حق داشتند ولی سهام عدالت ندارند. بخاطر اهمیت این موضوع
طرح دو فوریتی در مجلس آوردیم و الان در کمیسیون اقتصادي است و تقریباً گزارش ما در کمیسیون تمام شده که بتوانیم از محل
باقی مانده سهامی که دولت مکلف بوده واگذار کند، در اختیار مردم قرار دهیم که بخشی از آن احساس نابرابري و عدم عدالت در

 
جامعه برطرف شود. 

فردي هست که می گوید برادر من معلم است و وضع بهتري نسبت به من که کارگر هستم دارد، ولی او سهام عدالت دارد و من ندارم.
از این موارد زیاد داریم. پیشنهاداتی در حوزه طرف عرضه داریم که بخشی از آن دارد انجام می شود و بخشی مثل موضوع لایحه دو

 
فوریتی است. 

مستحضر هستید الان لایحه دوفوریتی دولت را در خصوص افزایش سهام شرکت هاي بورسی با روش سلب حق تقدم را داریم؛ به این
مفهوم که مالکین قبلی اجازه دهند مالکین جدید کنار آنها سهامدار شوند. طبیعتاً آن چیزي که ما انتظار داریم این است که در میان

 
مدت و بلندمدت قیمت سهام در بازار سرمایه به تعادل منطقی می رسد. 

افرادي داریم که واحد مسکونی خود را فروخته و ماشینش را فروخته و حتی قرض کرده و وارد بازار سرمایه شده است؛ این خطا است.
ترکیبی از اینها است که می تواند ما را در اقتصاد در جایگاه مطمئنی قرار دهد. همینطور که در بازار سرمایه می گوئیم مردم تک



 
سهم نخرند، روي مجموعه اي از سهام کار کنند. 

 
یعنی چه؟ 

سهام شرکت هاي سرمایه گذاري را بخرند که آنها به نمایندگی از ایشان در ترکیب کار کرده اند. حالا در حوزه عملیات، متولیان ما
یعنی دولت به ویژه سازمان بورس باید این مسائل را براي مردم تبیین کند. الان جاي خالی برنامه تبیینی بازار سرمایه را در

 
صداوسیما کم داریم. 

 
البته الان شروع شده است. الان شبکه 5 برنامه اي به نام "نوسان" را شروع کرده است. 

کارشناسان را دعوت کنید، بازار را در هر هفته تحلیل کنند. این که چرا سهام فلان شرکت پائین آمده، چرا فلان شرکت بالا رفته
است. درباره دلایل صحبت کنند. 4 تا مخالف حضور داشته باشند. این تبیین و تشریح است. لذا این مسئله کمک کننده است. تا

 
زمانی که بتوانیم به نگاه تخصصی به مردم برسیم ابزارهاي نظارتی بازار سرمایه نباید برداشته شود. 

از نظر ما الان سازمان بورس مکلف است دسته بندي شرکت هاي پرریسک و کم ریسک را به مردم معرفی کند. سازمان بورس مکلف

 
است از دستکاري قیمت با روندي که در فضاي مجازي شکل می گیرد، جلوگیري کند. الان فضاي مجازي رها است. 

20 هزار نفر صبح تصمیم می گیرند روي این سهم کار کنند و نسبت به خرید اقدام می کنند. ناظر بازار چه کار دارد می کند؟ وقتی
متوجه می شوید قیمت سهمی بدون دلیل افزایش می یاید، به هر حال تمام قیمت ها را نظارت می کند و گزارش ها را دارد، سریع

 
باید ببینید چه کسی می خرد. 

 
برخی مواقع در فضاي مجازي یک صف غیرمنطقی براي قیمت سهم شکل می گیرد. 

به حدي بالا می رود و همان مجموعه از عقبه آن خالی می کنند، چه کسانی باید نظارت کنند که مردم عادي در کنار این افراد قرار

 
می گیرند متضرر نشوند؟ 

اگر کسانی تخلف کردند، ما اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس را انجام می دهیم. می گوید اگر دستگاهی در فعل یا ترك فعل
اقدامی را انجام دهد یا اقدامی باید انجام می داد، انجام نداد و منجر به تضییع حق شد و او به منزله تخلف محسوب شد، پرونده

 
مستقیم به دستگاه قضائی می رود. لذا این هم روش سختگیرانه مجلس است. 

در دوره قبل در خصوص بانک مرکزي این کار را کردیم؛ اینها با هم می تواند ظرفیت بازار سرمایه را به یک جایگاه مهم برساند.
فرصت هاي بسیار مهمی در دل این بازار سرمایه وجود دارد. الان وقتی می گوییم روزي هزار و 500 میلیارد تومان تولید نقدینگی در

 
اقتصاد ایران است یعنی اگر براي این فکري نکنیم این سراغ بازار ارز، بازار سکه و غیره می آید. 

 
لطماتی که قبلاً داشتیم تکرار می شود. 

دقیقاً. بدون دلیل این آثار تورمی دارد. البته ریشه نقدینگی را باید در اقتصاد خشکاند. ریشه نقدینگی در استقراض دولت از بانک
مرکزي است. ریشه نقدینگی افزایش پایه پولی است. خیلی از عوامل موثر در اینجا باید بعنوان پایه تصمیم گیري شود، ولی الان که به
هر دلیل دچار این مشکلات هستیم که همزمان با آن باید بتوانیم عوامل را در کشور مدیریت کنیم، قطعاً باید نظارت را در این بخش

 
داشته باشیم که هدایت نقدینگی به سمت بازار سرمایه کشور یک اولویت و ضرورت براي اقتصاد ایران است. 



شما عضو شوراي هماهنگی اقتصادي هم هستید. آنجا هم تصمیمات مهمی اتخاذ می شود. خبر خوش اقتصادي همان خبر فروش

 
نفت به مردم است؟ شما اشاره کردید چیز جدیدي نیست، قبلاً هم بکار برده شده است. این به کجا رسیده است؟ 

ببینید، ما اصلاً اطلاعی از این نداشتیم. آقاي رئیس جمهور در یکی از جلسات مطرح کرده بود که قرار است اقداماتی انجام شود و
گشایشی اتفاق افتد. پیشنهادي که در آن جلسه مطرح شد این بود که به روش متداول موجود عمل کنیم که در آن جلسه مطرح

 
کردم این روش وجود دارد که نه مصوبه لازم دارد و در اختیار دولت هم است. 

ما در آنجا مطرح کردیم که اگر منظور آقاي رئیس جمهور یا تیم اقتصادي دولت این است که اوراق سلف موجود را بفروشند، تنها
چیزي که اتفاق می افتد از سقف استقراض بودجه سنواتی و برنامه ششم بالا می زند و باید براي این فکري شود. همه هم به این جمع
بندي رسیده بودیم و در مجلس نیز نگاه ما این بود که انتشار اوراق سلف نفتی طبق قانون در اختیار دولت است اما اگر از سقف تجاوز

 
کند باید بررسی کنیم. 

بررسی ما هم نشان می داد ایجاد یک بدهی تقریباً بالاي 220 هزار میلیارد تومان و انتقالش به دولت آینده که معادل آن یک دوم
بودجه فعلی کشور است، آن هم یک قلم بدهی، دولت آینده را دچار چالش جدي خواهد کرد و به صلاح کشور نیست. لذا صحبت
دولت در بحث پیش فروش نفت با روش سلف نفتی تبدیل شد به توافقی که ما پیشنهاد کردیم که گفتیم فروش قطعی را انجام

 
بدهید. 

مگر نمی گویم الان باید در کشور فروش انجام شود؟ یکی از مسائل ما در بحث تحریم خود فروش نفت است. ما این را مبنا گذاشتیم

 
و گفتیم اینجا در صورتی موافقیت می کنیم که دولت بگوید ما فروش قطعی انجام می دهیم؛ فروش قطعی یعنی چه؟ 

یعنی اگر ما دو میلیون و 500 هزار تا در شرایط عادي فروش نفتی داشتیم، بگوئیم 500 هزار تا یک میلیون را در این روش می
فروشیم. این روش یعنی چه؟ یعنی عرضه نفت را انجام دهیم، چه به صورت نقدي و از طریق بورس که الان دارد انجام می شود و
بورس انرژي ما معاملات نقدي انجام می دهد که من این را خدمت مردم عزیز بیان کنم که محدودیت هاي عرضه در بورس نفت عملاً

 
کارکرد بورس نفت را از حوزه تصمیم گیري اقتصادي خارج کرده است. 

محدودیت ها چه چیزهایی هستند؟ ما در تعادل عرضه و تقاضا باید قبول کنیم قیمت در جایی قرار گیرد که متقاضی نیازمند آن

 
باشد و می تواند پول بپردازد. کسی این را نمی خرد، وقتی قیمت غیرمنطقی گذاشتید. 

چه زمانی مکانیسم عرضه و تقاضا درست می شود؟ زمانی که شما قیمت را تا حدي پائین بیاورید که اولین متقاضی بیاید. به محض

 
این که اولین متقاضی آمد و دومین متقاضی آمد شما قیمت را جابجا کنید و بالاتر ببرید. مفهوم مکانیسم عرضه و تقاضا این است. 

محدودیت هایی که در بورس انرژي در طول ایام اخیر وارد شد ... صلاحیت خریدار؛ الان می خواهد عرضه کند می گوید باید
صلاحیت شما را تائید کنم. می گوییم پول را داده و صلاحیت به این است که بتواند کار کند. می گویند خیر. حتی با دکتر محمد در
قرارگاه خاتم که الان نزدیک 40 هزار میلیارد تومان مطالبه از دولت دارد، در کمیسیون اقتصادي اولین جلسه نظارتی ما با حضور

 
ایشان برگزار کردیم. 

ایشان رسماً اعلام کرد معادل این نفت به ما بدهید؛ الان محدودیت در این امر داریم. اینها براي ما قابل قبول نیست. اصرار ما بر عدم
تسویه نقدي و فروش واقعی نهایتاً منجر به این شد که دولت پذیرفت. جلسات بعدي هم تشکیل شد، الان روي این مکانیسم کار می

 
کنیم که ظرفیت پالایش داخلی را وزارت نفت قطعاً افزایش دهد. 



یعنی الان به طور متوسط روزانه تقریباً دو میلیون و 200 هزار بشکه مصرف نفت است، گفتیم به میزان ده درصد در فاز اول، 20
درصد در فاز دوم مجموعه پالایشگاه هاي داخلی ما، پالایشگاه هاي کوچک ما، مینی پالایشگاه هاي ما که در طی سال هاي اخیر راه

 
افتادند برخی خوراك ندارند و تعطیل هستند. 

از اینجا ما میعانات گازي داریم، نفت خام داریم، از سوي دیگر فرآورده را کشورهاي اطراف ما نیاز دارند و پالایشگاه کوچک ما تطعیل
است! اگر واقعاً نفت فروخته شود یعنی تولید سرجاي خود می ماند، میزان فرآوري ما افزایش می یابد، براي صادرات فراورده یا
صادرات نفت خام هم مکانیسم تعریف می کنیم؛ بنابراین یکی از راهکارهاي مقابله با تحریم در اقتصاد کشور می تواند در این مدت

 
عملیاتی شود. 

 
الان خیلی از مردم این سوال را دارند که آثار اقتصادي آن براي ما چیست؟ 

 
یکی این که اگر مردم مشارکت کنند، در صورتی که تصمیم نهایی این باشد که مردم ... 

 
البته مردم عادي که نمی توانند باشند؛ مردم خاص منظور است. 

نه. ما داریم پیشنهادي می کنیم که مردم مانند سهام بتوانند یک بشکه نفت هم بخرند. البته آنها نیاز نیست در سررسید بشکه نفت
خود را صادر کنند یا در بازار ثانویه به دیگري بدهند که طبیعتاً در حوزه مقررات می تواند این اتفاق رخ دهد اما این که از انتفاع آن

 
در یک بشکه برخوردار باشند. اگر مابه التفاوتی اتفاق می افتد توده هاي مردم باشند و اقتصاد مردمی هم به همین معنا است. 

اگر انتفاع اقتصادي شکل گیرد و تغییرات قیمت نفت یا موضوعاتی شبیه به آن که یک مابه التفاوتی در زمان خرید برگه ها تا زمانی

 
که می فروشند ایجاد کند، این نصیب همه مردم می شود. 

دوم اینکه فروش نفت اتفاق می افتد؛ مستحضر هستید الان پیشنهاد دولت به روشی که ما گفتیم هیچ مغایرتی با هیچ قانونی ندارد و
در قالب فروش نفت می تواند اتفاق افتد. یعنی فروش نفتی که در قانون بودجه هم آمده و دولت می خواهد بفروشد و حال با این

 
روش می فروشد، ولی چون قطعی می فروشد می تواند مفهوم فروش واقعی به خود اختصاص دهد. 

سومین نکته این است که اگر صادرات شود ارزآوري به کشور است و تراز تجاري ما را مثبت می کند و اگر فرآورده شود و صادر شود
دوباره اتفاق مثبت تر این است که با ارزش افزوده بالاتر می آید و یک انتفاع است. اگر پالایشگاه کوچک بویژه در مناطق مرزي راه

 
اندازي کنیم، حجم عظیمی از تولید و اشتغال شکل می گیرد. سال ها از این غفلت کردیم. 

مالیات بر خانه هاي خالی چه شد؟ حرکتی بود که مجلس خیلی خوب استارتش را زد و در ذهن همه این است که قبلاً یک کار

 
اینچنینی شد ولی ماند و به نتیجه اي نرسید. 

ما در سال 1394-1393 قانون اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم را در مجلس وقت در دستور کار داشتیم و یک بندي از قانون این
بود که مالیات بر خانه خالی را اعمال کنیم که در آنجا به تفصیل بیان شده است. وزارت راه و شهرسازي مکلف بود سامانه اطلاعاتی

 
تشکیل دهد ولی این را به شکلی مبنا قرار دهد که در ارتباط با آن، وضعیت مسکن بلااستفاده در کشور تعیین تکلیف شود. 

به دلایل مختلف انجام نشد و ضعف در متن قانون یا عدم اجراي قانون که توسط وزارت راه و شهرسازي بود، البته وزیر فعلی خیلی
کمک کرد، خیلی تلاش کرد تا این موضوع عملیاتی شود. ما به دلیل اهمیت موضوع و شرایط ویژه اي که در کلان شهرها داشتیم...

 
برآورد این است که بیش از 2 میلیون و 700 هزار واحد مسکونی در شهرهاي اصلی ما در دست احتکار است. 



 
بیشتر دست چه کسانی است؟ 

گروه هاي مختلف هستند اعم از افراد حقیقی و شخصیت هاي حقوقی، نهادهاي دولتی، نهادهاي غیردولتی و ترکیب متعددي هستند.
بنابراین وقتی این اتفاق وجود دارد یعنی می توانیم این موضوع را به شکلی مدیریت کنیم. خیلی بهتر بود که ما اسم این طرح را

 
جلوگیري از احتکار مسکن می گذاشتیم، چون جنس این فعالیت احتکار مسکن است. 

اصلا دنبال این هم نبودیم که کسی واحد مسکونی نداشته باشد، کسی 5 تا واحد داشته باشد. در اقتصاد اعتقاد داریم همه می توانند
به اندازه اي که حوزه سرمایه گذاري آنها اجازه می دهد در بخش هاي مختلف سرمایه گذاري کنند. ممکن است یکی پول خود را
بگذارد و 10 واحد آپارتمان داشته باشد. این مشکلی ندارد و براي خود اوست و استفاده هم کند ولی خالی نگه ندارد. در اقتصاد این را

 
بیان می کنیم. 

با هدف سوداگري ورود نکند، اما باید انتظار داشته باشیم که از این قانون کل مشکل مسکن را حل کنیم؟ نخیر. چنین چیزي نخواهد
بود. مشکل مسکن چه زمانی حل می شود؟ زمانی مشکل مسکن حل می شود که سالانه بتوانیم حدود یک میلیون واحد مسکونی در

 
کشور تولید کنیم. باید تولید واحد مسکونی اساس حرکت ما باشد. 

متاسفانه در دولت اخیر در طی این 8-7 سالی که پشت سر می گذاریم یکی از اقداماتی که بسیار جاي انتقاد جدي از عملکرد دولت
آقاي دکتر روحانی دارد این است که بخش مسکن به فراموشی سپرده شد و تولید مسکن در اقتصاد ایران نه تنها در سال هاي اول که
حتی ایراداتی بر مسکن مهر گرفته شد، حالا مسکن مهر می تواند اشکالات خود را داشته باشد و نمی توان مسکن مهر از همه جنبه

 
ها خوب بود اما اینکه مسکن مهر را تخطئه کنیم اما هیچ برنامه جدیدي ارائه ندهیم و مسکنی در کشور تولید نشود، اشتباه است. 

 
آن طرح مسکن اجتماعی هم به جایی نرسید. یعنی آن چیزي که عنوان می کردند هم به جایی نرسید. 

الان بالاترین عددي که وزیر جدید که حالا پاي کار آمده و وزیر موثر و دلسوزي است، 400 هزار واحد است؛ تازه اگر بتوانند 400

 
هزار واحد را بسازند. 

 
توافقی هم کمیسیون اقتصادي با بنیاد مستضعفین براي تدوین طرحی براي حل مشکل مسکن محرومان کرده است.   

بله، در جلسات اول از نهادهایی که درگیر موضوعات کلان کشور هستند دعوت کردیم که به کمیسیون بیایند. مهندس فتاح به
کمیسیون امد و صحبتی مطرح کردند و پیشنهادي را در آنجا مطرح کردند و ما روي آن دست گذاشتیم که گفتند آماده هستیم براي
مسکن محرومان مصالح و امکانات را به صورت بلاعوض بدهیم. حتی در بخش تولید هم سرمایه گذاري کنیم اما دولت عوض آن به ما
بگوید چه چیزي در چه سالی می دهد. اصلا مهم هم نیست چه سالی باشد مثلاً بگوید 5 سال دیگر فلان کالا را به شما می دهم،

 
سهام می دهم، فلان دارایی را می دهم، زمین می دهم؛ حتی این را توافق می کنیم. 

لذا آنجا ظرفیت سازي شد تا بنیاد ورود کند و گفت ما در سال برآورد می کنیم می توانیم در سال 100 هزار واحد را پوشش دهیم و
مسکن براي محرومین باشد. خیلی ظرفیت در اقتصاد داریم که استفاده نمی کنیم. یعنی همین بحثی که الان مطرح شده است یا

 
بحث قبلی که من در بحث بورس انرزي مطرح کردم براي تهاتر نفت با مطالبات بنگاه ها. 

یعنی امروز به عنوان مثال قرارگاه خاتم که حدود 40 هزار میلیارد تومان مطالبه دارد، بتوانیم معادل یک دوم منابع آن را از طریق
تقاتر کالایی یا نفت و امثالهم انجام دهیم، بدانید حتماً قرارگاه دوبرابر آن را می تواند کار عمرانی در کشور انجام دهد، در همین
طرحی که دولت در اختیار آن گذاشته است. الان ستاره خلیج فارس را چه کسی می سازد؟ قرارگاه خاتم الانبیاء می سازد. بنابراین



 
این طرح ها در کشور اجرا می شود. 

کاري به این ندارم که یکسري از منتقدان فقط انتقاد نسبت به برجام می کنند ولی اگر از ابتدا کار دولت در کنار فعالیت برجام که
نمی توان گفت خوب نبود و حتماً تصمیم ملی بود و عملیات و کار شد، این ظرفیت ها را شناسایی می کردیم و کار می کردیم، به

 
نظر من الان اوضاع مان بهتر بود. 

بله. متاسفانه نگاه و ادبیات و سبد تصمیم گیري دولت در تصمیم گیري خارج از کشور گذاشته است. یعنی نگاه به حوزه تصمیماتی
بود که بتواند در خارج از کشور با رویکرد رفع تحریم ها اقتصاد کشور را بهبود ببخشد. وقتی این نگاه باشد مسیر حرکت باید به سمت

 
اقداماتی می رود که در انتها باید الان به ... عربی قناعت کنیم و این براي کشور غفلت از اقتصاد درونی است. 

70 سال است که در دنیا پایه هاي مالیاتی مانند مالیات بر مجموع درآمد، مالیات در عایدي وجود دارد. تحقیقات مالیاتی ما تنها این
مواردي نیست که در قانون داریم؛ بلکه بخشی از معافیت هاي مالیاتی عدم وجود پایه هاي مالیاتی بوده که دولت باید اجرا می کرده

 
است. 

جالب است بدانید پایه هاي مالیاتی در اصلاح ساختار می توانست کمک به این کند که در شوك هاي ارزي اغنیا غنی تر و فقرا
فقیرتر نشوند. در دنیا از این پایه هاي مالیاتی استفاده می کنند. حالا بعد از چند وقت ما تازه شروع کردیم. این خبر خوب را می توانم
خدمت حضرتعالی و مردم عزیز مطرح کنم که الان بر پایه مالیاتی با دولت توافق می کنیم و روي حوزه هاي معافیت هاي مالیاتی و
سامانه معافیت مالیاتی ورود می کنیم و روي حوزه جلوگیري از فرار مالیاتی شروع کرده ایم و همه اینها بدین معنا است که این منابع

 
در کشور وجود دارد و ما نیاز نداریم. 

نمونه هایی را خدمت شما بیان کنم که در حوزه مباحث مربوط به بخش هاي مالیاتی، کافی است مالیات بر عایدي و مالیات بر

 
مجموع درآمد را اجرایی و عملیاتی کنیم. ما برآورد کردیم در کشور حدود 50 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در اقتصاد ایران داریم. 

 
در جایی هم 60 هزار میلیارد تومان گفتید. 

عدد را کم گرفتم. 60-50 هزار میلیارد تومان کف فرار مالیاتی است. حدود 50 هزار میلیارد تومان معافیت هاي قانونی مالیاتی داریم.
براورد ما این است که دو برابر این می تواند منابع ناشی از درآمدهاي مالیات بر مجموع درآمد و مالیات بر عایدي سرمایه در اقتصاد

 
ایران عمل کند. 

80 درصد مالیات در اقتصاد ایران توسط بنگاه هاي اقتصادي است و 20 درصد توسط افراد است. این رابطه باید در اقتصاد ایران عوض
می شد. مالیات بر عایدي را در دوره قبل نوشتیم و در کمیسیون اقتصادي در سال 97 تصویب کردیم. خود بنده آن زمان رئیس
کمیسیون بودم و تصویب کردیم. دولت گفت اجازه بدهید ما مالیات جامع ارائه دهیم. اصلاً در بحث نیامد. مجلس تمام شد و کار

 
جمع شد و هیچ کاري را نهایی نکردیم. ولی این دوره محکم ایستاده ایم و الان توافق می کنیم یعنی این ظرفیت هست. 

در خصوص شرکت هاي دولتی بودجه آن و بانک ها تقریباً سه برابر بودجه عمومی کشور است. اگر 500 هزار میلیارد تومان بودجه
فعلی را در نظر بگیریم سه برابر این بودجه بانک ها و شرکت هاي دولتی است. ما حساب کردیم دو و نیم تا سه برابر است و اگر
معادل ده درصد صرفه جویی فقط در شرکت هاي دولتی و بانک ها انجام شود که متاسفانه 60 درصدشان زیان ده هستند، عددي که

 
حاصل می شود 130 هزار میلیارد تومان معادل کل فروش نفت خام در شرایط عادي کشور است. 

سال 97 لایحه بودجه در مجلس ارائه شد و من به یاد دارم در زمانی که قرار بود 15 آذر لایحه بودجه بیاید، با تاخیر بود. اولین سالی



که لایحه دولت با تاخیر آمد سال 97 بود. گزارشش را می توانید ملاحظه کنید. دلیل این بود که مقام معظم رهبري در گزارشی که
خدمت ایشان فرستاده بودند، یادداشتی را نوشته بودند که این لایحه بودجه هیچ انطباقی با شرایط جنگ اقتصادي ندارد و قطعاً باید

 
اصلاح ساختار در آن انجام شود. 

در جلسات مشترك گفتیم دولت پیشنهاداتش را ارائه دهد. آقاي رئیس جمهور مطرح کردند که زمان می برد و در این فاصله کوتاه
مدت نمی توانیم. اجازه دهید این بودجه جلو برود و گزارش اصلاح ساختار را می آوریم. گفتیم چقدر زمان نیاز است؟ گفتند 4 ماه
نیاز است. خوشحال شدیم که از زمانی که قبل آذرماه این لایحه بودجه خدمت مقام معظم رهبري ارسال شد و یادداشت مربوط به آن

 
تاریخ بود تا پایان سال این ارائه می داد چون کل بودجه یک ساله است. 

آقاي رئیس جمهور اصرار کردند که نه از ابتداي سال 98، 4 ماه فرصت می خواهیم. مفهوم ساده این است که یک سوم سال را از
دست می دهیم و بعد پیشنهاد دولت می آید. جالب این است که یک سوم سال را در سال 98 از دست دادیم و پیگیري کردیم و

 
پیشنهاد اصلاحی نیامد تا تابستان به طول انجامید و نهایتاً بعد از آن چه اتفاقی افتاد؟ 

دولت سراغ چندتا کار رفت. یک؛ برداشت 450 میلیون دلار از حساب ذخیره ارزي که مانده سنواتی گذشته است، دو؛ سراغ 12 درصد
مانده فریز شده منابع صندوق توسعه ملی رفت که قرار بود استفاده نکنیم و براي شرایط خاص بگذاریم، سه؛ سراغ استقراض و انتشار

 
اوراق رفت. 

 
(بخش دوم برنامه) 

 
متولد سال 1349 در رفسنجان هستید. 

 
بله. 

 
پدر چه کاره بودند؟ 

 
پدر من شغل آزاد داشتند و مادرم خانه دار بودند البته هر دو به رحمت خداوند رفتند. 

 
چه زمانی ازدواج کردید؟ 

 
من تقریباً حدود 19-18 سال قبل ازدواج کردم. 

 
چطور آشنا شدید؟ 

دوران دفاع مقدس سال دوم دبیرستان بودم که به جنگ رفتم. از سال 64 در عملیات والفجر 8 در جنگ بودم تا روزهاي پایانی در

 
تک هاي شلمچه بودم. فرمانده گردان ما شهید ... از فرماندهان لشگر ثاراالله داماد ما بود. من پیک ایشان در جنگ بودم. 

 
یعنی شوهر خواهر شما بود. 

بله. در جبهه این رفاقت ها شکل گرفت و وقتی به شهرستان بعد از دوران دفاع مقدس آمدیم خواهر ما با خیلی از خانواده هاي
فرمانده ها ارتباط داشتند، متوجه شدیم خواهر شهید کهنوجی دانشجوي پزشکی هستند و درس می خوانند. من هم دانشگاه اصفهان

 
در آن مقطع بودم و براي ادامه تحصیل فوق لیسانس رفته بودم و خواستگاري رفتیم. 

از دوران جنگ آشنایی با شهید کهنوجی اتفاق افتاد و بعد با خواهرشان اردواج کردیم و ایشان هم متخصص قلب در دانشگاه علوم

 
پزشکی هستند. 



 
مهریه چقدر بود؟ 

 
فکر می کنم 300 سکه در نظر گرفتیم و سفر مکه و قران که به صورت متعارف است. 

 
خطبه عقد را چه کسی خواندند؟ 

خطبه عقد را به مشهد رفتیم و در حرم امام رضا (ع) خواندیم چون ایشان دانشجو آنجا بود و نذر کرده بود باید در حرم خطبه خوانده

 
شود. 

 
چند فرزند دارید؟ 

دو فرزند پسر امیرحسین و امیرمهدي بود. با تاخیر صاحب فرزند شدیم و فرزندان ما خردسال هستند و خداوند به ما تازه فرزند داده

 
است. 

 
با این همه مشغله چقدر همدیگر را می بینید؟ 

 
سعی می کنیم پنج شنبه و جمعه ها درگیر کارهاي زندگی باشیم. 

 
پنج شنبه و جمعه ها اصولاً کرمان هستید. 

در رفت و آمد هستیم. گاهی خانواده آنجا هستند. مدتی ایشان دانشگاه علوم پزشکی تهران بودند و الان دانشگاه علوم پزشکی کرمان
هستند که درگیر آنجا هستند. مدتی ایشان را از کار درمان منفک کردیم که بخاطر کار خانواده بود. به شکلی درگیر هستیم. قدري

 
مشغله ما زیاد است. 

 
تفریح شما چیست؟ 

برخی مواقع جمعه ها مسجد صاحب الزمان دعاي ندبه می روم که اکثر صبح ها می روم و بعدش گاهی کوهپیمایی هست و گاهی در

 
سالن کوچک ورزشی براي فوتسال داخل سالن می رویم. 

 
استقلالی هستید. 

 
به آن مفهوم نه. استقلالی ها را دوست داریم. 

 
امسال دوم شدند. 

 
بله. 

 
به قرارداد ویلموتس را ورود کردید و مطالعه اي داشتید؟ 

خیلی کم و به دلیل مشغله اي که داشتم، نتوانستم ولی می دانم قرارداد کاملاً ترکمنچایی است. این زیان کشور بوده و چطور
فدارسیون در آن زمان که این عقد قرارداد انجام شد نظارتی نداشت یا دستگاه نظارتی به وظیفه خود عمل نکرده اند. نباید اجازه
دهیم کاري اتفاق افتد و بعد بگوییم ورود کنیم. ورود الان هیچ فایده اي ندارد؛ ورود چه سازمان بازرسی و چه درستگاه هاي نظارتی

 
دیگر فایده اي ندارد. 

این ورود باید در زمان خود اتفاق افتد. هزینه که به کشور تحمیل می شود ورود دستگاه ها بی فایده است و اگر این مسیر را برویم و
4 نفر هم محکوم کنیم فایده اي ندارد. حتما باید برخورد شود ولی این برخورد نفعی براي بازگشت منافع ملی نخواهد داشت. یعنی



 
منابع مردم از بین رفته است. 

 
در دوره دهم بالاترین راي کرمان را داشتید. 

 
بله. 

 
در دوره هاي مختلف که راي گیري می شد بیشترین راي را داشتید. 

در استان کرمان رکورد راي مربوط به بنده است. این لطف مردم کرمان و راور است. البته چند بار در فرمایشات خود اشاره کردید که
مردم کرمان که من شهرستان دیگري هم دارم که راهور است و اگر صلاح می دانید از نام ببرید چون مردم آنجا برنامه شما را ببینند

 
انتظار دارند. 

 
کرمان و راور به هم نزدیک هستند. 

بله. دو شهرستان هستند و این باعث افتخار ماست. آن چیزي که نگاه ما بود، مدل فکري ما نگاه «حاج قاسم» بود. ما بسیجی هاي
حاج قاسم در دوران دفاع مقدس هستیم. من هیچگاه فراموش نمی کنم که حاج قاسم هر وقت به کرمان می آمد جلسه می گذاشت و

 
بچه هاي جنگ را دعوت می کرد. 

استان کرمان یک استان سیاسی است، به هر حال خیلی از افراد شاخص در نظام سیاسی کشور از کرمان بودند و از طیف هاي مختلف
هم بودند چه طیف تند اصلاح طلب و اصولگرا و کارگزاران و جبهه پایداري. تقریباً ترکیب همه اینها یک خاستگاهشان استان کرمان

 
بوده است. لذا استان کرمان یک استان سیاسی است. 

در همین استان سیاسی وقتی حاج قاسم می آمد مثلاً یکی از کارهایی که حاج قاسم به صورت متعارف انجام می داد، این بود که
آخرین هفته ماه مبارك رمضان را براي افطاري می گذاشت و تمام بچه هاي جنگ را دعوت می کرد. کنار حاج قاسم اصلاح طلب تند
و اصولگراي تند هم حضور داشتند اما همه را به خط ولایت و رهبري دعوت می کرد. هر کسی زیر خیمه انقلاب و امام و ولایت و

 
رهبري می تواند کار کند ما در خط انقلاب کار می کنیم. 

 
خبر شهادت ایشان را همان جمعه شنیدید؟ 

بله. من نماز صبح را خوانده بودم که یکی از دوستان ما چون خبر را از شبکه خبر شنیده بود، اول صبح زنگ زد و خبر را داد. ما
شوکه شدیم، نمی توانستیم باور کنیم. از این اتفاق بسیار متاثر شدیم. البته نه فقط ما که همگی متاثر شدند. (گریه دکتر

 
پورابراهیمی) 

خوش به سعادت ایشان و خوش به سعادت شما که بیشتر در کنار حاج قاسم بودید. اشاره کردید 15 سالگی به جبهه رفتید. چطور

 
شد؟ می توانستید در این سن به جبهه بروید یا شناسنامه را دستکاري کردید؟ 

دستکاري کردیم، مثل خیلی از بچه هاي آن دوران این کار را کردیم. در منزل اخوي بزرگ من جبهه بود و داماد ما سردار شهید
مجید زینلی از فرماندهان لشگر ثاراالله بود و فرمانده گردان بود. خانه ما محل بچه هاي جبهه و جنگ بود و در رفت و آمد بودند. ما

 
خواسته و ناخواسته با فضاي جبهه و جنگ علاقه مند بودیم و می دیدیم بچه هاي هم سن و سال ما می رفتند. 

من سال اول دبیرستان را به صورت معمولی خواندم و سال دوم یکی دو ماه از سال گذشته در پادگان شهید بهشتی در کرمان آموزش

 
دیدم. ابتدا ما را قبول نمی کردند و با هزار بدبختی و تغییر شناسنامه و ... توانستیم خود را جاي بدهیم. 



بعد براي درس و کارشناسی مدیریت بازرگانی دانشگاه اصفهان رفتید. بعد براي ارشد شهید بهشتی مدیریت بازرگانی گرایش مالی

 
رفتید و بعد دکترا را در دانشگاه تهران خواندید. 

بله؛ همین مسیر طی شد. جنگ که تمام شد احساس کردم یک کار جدیدي باید شروع کنیم. هم خانواده فرهنگی بودیم و خواهرهاي
خودم معلم بودند و هم داماد ما معلم بود و تاکید کردند دنبال درس بروید. درس را خواندم و با رتبه خیلی خوبی ورود کردم و
لیسانس را دانشکده اقتصاد دانشگاه اصفهان گرفتم، بعد از آن وارد دانشگاه شهید بهشتی شدم. تخصص من حوزه مالی و حوزه بازار

 
سرمایه بود و جزو اولین نفراتی بودیم که دکتراي مالی دانشگاه تهران قبول شدیم. 

بعد از اینکه فارغ التحصیل شدم، ابتدا هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی شدم و بعد به دانشگاه تهران دعوت شدم و الان در گروه

 
مالی دانشگاه تهران عضو هیات علمی دانشگاه تهران هستم. 

 
موسس و نخستین مدیر بورس منطقه اي کرمان هم بودید. 

بله. آن زمان که بازار سرمایه تازه می خواست راه بیفتد و طرح قانون بازار سرمایه را و تدوین آن را در سال 83 و 84 در زمانی که
دانشجوي دکترا بودیم نوشتیم. البته یک تیم بودیم و ما هم کمک کردیم. در نیمه دوم سال 83 به آنجا رفتم و کارها را انجام دادیم و

 
هماهنگی ها را صورت دادیم و نهایتاً براي اولین بار بازار سرمایه و بورس را در کرمان بر عهده گرفتم. 

سال 84 انتخابات ریاست جمهوري شد و بعد از اتمام انتخابات وقتی به تهران برمی گشتم، اولین استانداري که تغییر کرد استاندار
کرمان بود که دکتر رئوفی از فرماندهان سپاه بود و ما را به جلسه اي دعوت کردند و کار کارشناسی اقتصادي بود و از من نظر می

 
خواستند. ماجراي ورود ما به استانداري هم این بود؛ اصلاً یک اتفاق بود. 

استاندار آن زمان، آقاي رئوفی هم از جنس بچه هاي سپاه بود و تحکمی صحبت می کردند و می گفتند من مسئول استان هستم و به

 
شما این را بیان می کنم. آنجا هم بخاطر احترامی که به شخص ایشان داشتم و هم احترامی که به مجموعه داشتم، قبول کردم. 

 
خودتان در سال 84 به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 

 
بله. 

 
بعد به تامین اجتماعی امدید. 

بله. بعد از مسئولیت هایی که آنجا داشتم یک پیشنهادي به من شد که در مجموعه اقتصادي کشور &– چون تخصص من حوزه
اقتصادي و بازار سرمایه بود &– بتوانیم در حوزه اقتصادي کار کنیم. پیشنهاد معاونت اقتصادي شرکت سرمایه گذاري سازمان تامین

 
اجتماعی به من شد که من مسئولیت آنجا را گرفتم و تقریبا چند سالی آنجا معاون اقتصادي بودیم. 

 
سال 89 رئیس صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران معاونت علمی رئیس جمهور شدید. 

بله. آنجا بخاطر بحث هاي شرکت هاي دانش بنیان و حوزه اقتصاد دانش بنیان بود که اعتقاد داشتیم یک ظرفیت اقتصادي در ایران
که فرصت نشد آن را بیان کنیم و ظرفیتی است که حتماً باید بیان شود، مواهب طبیعی یکی از فرصتهاي ماست. سنگ، سنگ آهن،

 
طلا، معادن، نفت و گاز دارد. بزرگ ترین مواردي که از اینها بالاتر است دانش فنی است که امروز در کشور وجود دارد. 

لذا پیشنهاد بنده در حوزه اقتصادي مسئولیت صندوق پژوهشگران کشور بود که زیرمجموعه معاونت علم و فناوري ریاست جمهوري

 
در آن زمان بود و به آنجا رفتیم و مسئولیت را برعهده گرفتیم. 



 
آن زمان خانم سلطان خواه بودند. 

 
بله. ایشان مسئولیت داشتند و من مسئولیت آنجا را برعهده گرفتم. 

 
آن زمان فعالیت بهتري شد یا زمان آقاي ستاري؟ فکر می کنم زمینه هایش آن زمان ساخته شد. 

بله. زیرساخت هاي خوبی در آن زمان شکل گرفت. به نظرم یک چهارچوب مشخصی براي کارها تعریف شد و البته الان شتاب بسیار
خوبی گرفته است. باید بگویم در حوزه معاونت فناوري ریاست جمهوري اگر انتقاداتی در حوزه هاي دیگر می کنیم که در حوزه ارزي،
بانک مرکزي و غیره به قوت خودش باقی است، در حوزه وزارت نفت انتقاد جدي داریم اما در حوزه معاونت علمی و فناوري ریاست

 
جمهوري انصافاً کارهاي خوبی انجام شده است. 

 
و نهایتا براي مجلس نهم رفتید. 

پیشنهادي از سوي تعدادي از عزیزان مطرح شد که عمدتاً بچه هاي جبهه و جنگ بودند، چون ارتباط ما در کرمان با بچه هاي جبهه
و جنگ است. در آنجا به کمیسیون اقتصادي ورود کردیم که از اولین مسئولیت هاي ما نائب رئیس کمیسیون اقتصادي بود و بعد
کمیسیون ویژه تشکیل شد که در آنجا هم به عنوان نائب رئیس انتخاب شدم. مسئولیت هاي مختلف در مجلس نهم داشتیم و مجلس

 
دهم به عنوان رئیس کمیسیون اقتصادي کار را شروع کردم. 

 
مجلس نهم موفق تر بود یا مجلس دهم؟ 

به نظر من مجلس دهم توانستیم بیشتر کار کنیم، یعنی ظرفیت عملیاتی کمیسیون در حوزه اقتصادي بیشتر خودش را نشان داد. در
مجلس نهم حوزه زیرساختی بود و یکسري کارها می رفت و عمدتاً کارهایی بود که باید از قبل کامل می شد و در دوره دهم اتفاقات

 
جدیدي رخ داد. 

به عنوان مثال، اگر از من سوال کنید یکی از قوانینی که خیلی براي آن کار کردیم و الان می توانیم از آن به عنوان زیرساخت نام

 
ببریم، قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز است. حدود سه سال در کمیسیون اقتصادي در دوره دهم روي این کار کردیم. 

 
مدت حبس را در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز کاهش دادید؟ 

 
بستگی به احکامش دارد، در جاهایی تغییر کرده است. 

 
ایرادات را برطرف می کنید. 

بله. ایرادات را برطرف کرده ایم. ان شااالله با رفع ایرادات شوراي نگهبان و ابلاغ این قانون، یکی از کارشناسی ترین کارهایی که در

 
کشور در بحث مبارزه با قاچاق کالا و ارز در به روزرسانی قانون و رفع اشکالات جاري می شد انجام دهیم، این قانون است. 

قانون دیگري که انجام شد اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده است که دو سال و نیم کار شبانه روزي در کمیسیون در مجلس دهم
انجام دادیم. آخرین خبر این است که ایرادات در کمیسیون در این دوره مجلس برطرف شده و به زودي در یکی دو ماه آینده انجام

 
می شود و قطعاً از نظر من می تواند شرایط جدیدي ایجاد کند. 

موضوع قانون شفافیت اطلاعات مالی؛ گفتیم در اقتصاد کشور مبارزه با فساد شفافیت اطلاعات را باید مبنا بگذاریم. شفافیت اطلاعات
یعنی صورت هاي مالی شرکت ها بیایند ... در دنیا همین طور است. الان خیریه هایی در کشور داریم. اسامی شان در جاهاي مختلف
وجود دارد و آدم هاي سیاسی هم بعضاً پشت آن هستند. در استان کرمان هم داریم. متاسفانه معلوم نیست خیر اینها به کجا می رسد.

 
این که کجا کار می کنند و منابع خود را از کجا می آورند مشخص نیست. 



از نظر قوانین و مقررات طوري است که امکان ورود به این موسسات نیست ولی امکان الزام شفافیت وجود دارد. پیش نویس متن را
نوشته ام و به استناد تجاربی که در دنیا در حوزه بازار سرمایه و قوانین شرکت هاي بورسی بود، تصویب کردیم و تمام شرکت ها

 
مکلف هستند صورت هاي مالی خود را در سامانه کدال شفاف ارائه کنند. 

گفته اید حق مردم در قانون سهمیه بندي بنزین رعایت نمی شود و پیش نویس قانونی که در سهمیه بندي بنزین به هر کد ملی

 
اختصاص یابد تنظیم می کنید. این شدنی است؟ 

پیشنهادي را مطرح کردیم که الان در شرایط کنونی استفاده از یارانه هایی که در اقتصاد کشور بارها بدان اشاره شده به صورت نابرابر
بهره گرفته می شود؛ یعنی کسی که ماشین بیشتر و خودروي بیشتر دارد، یارانه بیشتري دریافت می کند. اگر بخواهیم خلاصه
پیشنهاد را بیان کنیم این است بجاي اینکه به هر خودروي سهمیه بدهیم، به هر فردي سهیمه بدهیم یعنی بگوییم هر ایرانی چه

 
میزان یارانه از بنزین دارد، چه خودرو دارد و چه خودرو ندارد. 

آنی که استفاده می کند که استفاده می کند و آن که استفاده نمی کند بتواند از مابه التفاوت یارانه خود بر اساس روش علمی و

 
تخصصی استفاده کند. 

 
این شدنی است؟ 

بله. روي این کار کرده ایم و کار کارشناسی انجام شده و این به عدالت نزدیک تر است. می تواند مصرف سوخت را به نرخ منطقی تر

 
برساند. قطعاً اثر مثبت در ایجاد فضایی دارد که در مدیریت انرژي و حامل هاي انرژي مطرح می شود. 

 
گفته بودید کمیته مشترکی شکل می گیرد که بین کمیسیون اقتصادي و بانک مرکزي براي ارز است. شکل گرفته است؟ 

بله. یک کاري را شروع کردیم و کمیته ارزي کمیسیون را تشکیل دادیم. یکی از همکاران مسئولیت این کار را برعهده گرفته است.

الان با مجموعه ارکان نظام در بخش هاي مختلف جلساتمان را شروع کردیم. به هر حال ارز لنگر تصمیمات اقتصادي کشور است.

 
هدف این است که به دولت کمک کنیم. 

 
گارد آقاي همتی باز است؟ 

نسبت به مدیران قبلی خیلی بازتر است؛ نگاه ایشان کارشناسی تر است. استنباط من در ایام اخیر این است که ایشان با نگاه
کارشناسی موضوعات را نگاه می کند و امکان دارد تاکیدات دستوري در یک جاهایی باشد و به جاهایی هم انتقاد داشته باشیم ولی

 
سرجمع تصمیمات بانک مرکزي را در شرایط کنونی نسبت به گذشته ... 

 
قیمت ارز پائین می آید؟ 

قیمت ارز متاثر از عوامل متعددي است. اگر آن عوامل کنترل شود طبیعتاً انتظار داریم قیمت ارز کاهش یابد. عوامل بیرونی هم مسائل
مربوط به تحریم ها و بحث هایی که در حوزه منابع ارزي از خارج کشور است و با منابع ارزي که از سرفصل هاي قبلی داشتیم و
مصارفی که الان محدود شده علیرغم همه تلاش امریکایی ها که تراز تجاري ما را منفی کنند به فصل الهی و لطف و عنایت خداوند
متعال تراز تجاري ما در سال 98 باز هم مثبت است و این نشان می دهد اقتصاد ایران آن چیزي که آمریکایی ها بدان فکر می کردند

 
را دست نخواهند یافت. 

 
تولیدکنندگان ما به دلیل چند نرخی بودن قیمت ارز انگیزه اي براي برگرداندن ارز ندارند. 

 
بله؛ اعتقاد من این است. در بازار چند نرخی باشد اساساً ... 



 
می گویند در این شرایط نمی شود چندنرخی نباشد. 

نه. چنین اعتقادي را بنده ندارم. تجربه این را داشتیم؛ باید مدیریت شود. عرضه و تقاضا را مدیریت کردیم. وقتی عرضه و تقاضا را

 
مدیریت می کنیم بنابراین طرف عرضه را می توانیم به راحتی انجام دهیم. 

 
می گویند خیلی از مایحتاج مردم با ارز 4200 تامین می شود. 

در آن که بحثی نداریم. من در خصوص نرخ 4200 تومانی صحبت نکردم. در خصوص نحوه تخصیص به صادرکنندگان صحبت کردم.
نرخ کالاهاي ترجیحی ما حتماً باید با نرخ 4200 به مردم بدهیم چون با قیمت پائین تر براي مردم دربیاید. با نرخ آزاد مردم نمی

 
توانند کالا تهیه کنند. 

چرا نرخ ارز 4200 تومانی به دولت می دهیم اما مردم کالاي گران می خرند؟ دلیلش عدم نظارت دولت است. پیشنهاد ساده این است
که ارز تخصیصی به مصرف اختصاص یابد، نه به واردات کشور! به جاي این که ما 4200 تومانی به مردم بدهیم و مردم برنج را با دلار
10 هزار و 12 هزار تومان تهیه کنند، ما می گوییم سرانه مصرفی عددي است و مردم بر اساس یک کارت اعتباري بتوانند مابه

 
التفاوت را در خریدشان اعمال کنند. 

به راحتی این امکانپذیر است و طرح را نیز آماده کرده ایم. این ارز 4200 تومانی متفاوت از ارزي است که توضیح دادم. پیشنهاد ما به
بانک مرکزي این است که براي صادرکننده اگر دو نرخ گذاشتیم که سامانه سنا و نرخ نیما باشد، اگر فاصله گرفت صادرکننده هیچ
ترجیحی براي اینکه در سامانه نیما با عدد هزار تا دو هزار تومان کمتر و بیشتر عرضه کند در حالی که در بازار آزاد شکل دیگري عمل

 
می کند یا در بازار سنا شکل دیگري عمل می کند، طبیعتاً انگیزه نخواهد داشت. 

تجربه بانک مرکزي همین را نشان می دهد. اساس تشکیل بازار متشکل ارزي که در مجلس ارائه دادیم همین بود که بانک مرکزي
عمل نکرد. یکی از انتقادات جدي ما به بانک مرکزي عدم تشکیل بازار متشکل است. چون در همین شرایط هم می توانیم تشکیل

 
دهیم. نظارت بر تخصیصات داشته باشیم. 

 
گفتید تا به امروز رقمی بیش از دو و نیم میلیارد دلار به منظور خرید ارز دیجیتال از کشور خارج شده است. 

نه؛ این را اصلاح می کنم. عرض کردم ما اگر سراغ بحث رمز ارزها در اقتصاد ایران رفته بودیم می توانستیم سالانه بین دو تا سه
میلیارد دلار ارزي را تولید کنیم که در شرایط تحریمی به درد ما می خورد. صحبت ما این نبود؛ صحبت ما این بود که همان طور که
در دنیا رمز ارز تولید می کنند، سراغ موضوعاتی رفته اند که بتواند در این حوزه کمک به بحث گشایش ها در اقتصاد کند و عملاً

 
ابزاري براي دور زدن تحریم است... 

آن چیزي که باعث شد تحریم براي ما جدي تر شود این بود که بانک مرکزي آمریکا در حوزه بحث نقل و انتقالات ارزي به دنیا گفت
انهایی که می خواهند با ایران کار کنند چون باید از بانک مرکزي آمریکا مجوز بگیرند ما راه آنها را می بندیم. یک راه تسویه که می

 
توانیم جایگزین روش متداول در دنیا کنیم که از مکانیسم بانک مرکزي آمریکا عبور می کرد همین رمز ارزهاست. 

به دوستان گفتیم و اشتباهی با مطلب دیگري گرفتند که اصلاً این نبود. الان حجم زیادي تجهیزات رمز ارز در ایران آمده و در جاهاي
مختلف دپو شده اما استفاده نمی شود. کشوري که می تواند از این ظرفیت استفاده کند، برآورد می کنیم بین دو تا سه میلیارد دلار

 
می تواند منابع ارزي تولید کند و ما در حوزه تحریم از آن استفاده کنیم چرا استفاده نمی شود؟ این جاي تعجب دارد. 

براي من جالب بود در کشورهایی مثل اردن، پاکستان، مالزي، عربستان و حتی انگلیس هنوز مسلمانان با بانکداري اسلامی کار می



 
کنند. 

 
بله. 

 
یعنی ما از آنها عقب تر هستیم؟ 

حوزه بانکداري اسلامی را برخی تصور می کنند چون ما جمهوري اسلامی هستیم، پس براي ماست. اصلا این چنین نیست. خیلی از
کشورهاي اسلامی داریم که این بانکداري اسلامی را دارند البته تفاوت آنها با ما در این است که وقتی ما می گوییم بانکداري اسلامی

 
می گوییم بانکداري غیراسلامی را در قانون در کشور اجازه نمی دهیم اما در دنیا این چنین نیست. 

مثلاً در مالزي یک بانک اسلامی وجود دارد که با ابزارها و عقود اسلامی کار می کند. یک بانک غیراسلامی اروپائی و امریکایی وجود
دارد. شعبه فلان بانک آمریکایی در مالزي هم هست، در پاکستان هم همینطور است. اینها در سال هاي اخیر روي مباحث اسلامی

 
استفاده از ابزارهاي جدید و استنباط هاي اقتصادي در حوزه فقهی خودشان کار کرده اند. 

شوراي فقهی تشکیل داده اند. در مالزي شوراي فقهی وجود دارد. می خواستم این مطلب را خدمت مردم بیان کنم که فقط ما نیستیم
که باید اصلاح ساختار انجام دهیم. ما یک قانون در سال 1362 به نام «قانون عملیات بانکی بدون ربا» نوشتیم که قرار بود این قانون
موقت باشد و اصلاح  شود. همه دولت ها گفتند ما لایحه می دهیم. هر دولتی که ما تاکید کردیم چرا لایحه نمی دهید گفته 6 ماه

 
اجازه می خواهیم. 

اخیراً که رئیس کل بانک مرکزي و وزیر اقتصاد را در کمیسیون اقتصادي دعوت کردیم آقایان رسما گفته اند اجازه دهید ما لایجه

 
حاضر می کنیم. این اجازه از مجلس نهم که من عضو مجلس هستم، تا امروز همیشه وجود داشته است. 

دو اصلاح اساسی در نظام بانکی به فضل الهی تا یک سال آینده انجام می شود. یکی اصلاح قانون بانکداري جمهوري اسلامی است و
مهمتر از آن اصلاح قانون بانک مرکزي است که آن از سال 50 است و خیلی قدیمی تر است. بانک مرکزي ما متاسفانه امروز تحت
سیطره سیاست هاي دولت است. تا زمانی که بانک مرکزي تحت سیطره سیاست هاي دولت باشد خروجی اقتصادي ما نمی تواند
اقتصادي باشد. بانک مرکزي حافظ ارزش پول ملی است. اساسنامه تمام بانک هاي مرکزي در دنیا یک جمله دارد و اولین جمله شان

 
حفظ ارزش پول ملی است، مواجه با تورم است. 

خب از شما سوال می کنم وقتی بانک مرکزي خود پیشنهاد می کند براي این که به دولت کمک کند، مابه التفاوت نرخ ارز را به
عنوان درامد دولت محسوب کند، این فاجعه در اقتصاد است یعنی با دست خود علامت می دهیم که ارزش پول ملی کاهش یابد و با

 
کاهش آن مابه التفاوت را تبدیل به درآمد دولت کنیم! این کار را اخیراً دولت انجام داده است. 

دولت براي این که ارزش پول ملی کاهش یافته است و مردم متضرر شدند و تورم سنگین تر شده باید جواب بدهد. بجاي اینکه دولت
را توبیخ کنیم او را تشویق می کنیم. می گوییم دولتی که دلار هزار تومانی را سه هزار تومان کردید، این مابه التفاوت را درآمد

 
محسوب کنید! 

 
خیلی سپاسگزارم. 

 
خواهش می کنم. 



 
با شما خداحافظی می کنم اما به رسم «دستخط» آقاي پورابراهیمی با دستخطی که می نویسند برنامه به پایان خواهد رسید. 

 
«بسم االله الرحمن الرحیم. 

تجربه انقلاب اسلامی نشان داده در عرصه هاي مختلف همانند جهاد مقدس ارتقاي توانمندي هاي علمی کشور، صنایع دفاعی و غیره

 
امکان رسیدن به اهداف متعالی در پرتو توکل بر خداوند متعال، تبعیت از فرامین رهبري و حضور مردم در عرصه امکانپذیر می باشد. 

با جرات بیان می دارم در عرصه جنگ اقتصادي نیز می توان با همین روحیات پیروز میدان بود و مطمئن هستم دهه پنجم انقلاب

 
دهه اقتدار اقتصادي خواهد بود. 

 
ان شااالله». 

 
انتهاي پیام/ 

منبع:جهان نیوز



ازدواج مجدد 45 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد منطقه یک

یاسوج/141 مورد کمک هزینه جهیزیه و هدیه به داماد به خانواده هاي

مددجویان پرداخت شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/06/15

باهمت کمیته امداد منطقه یک یاسوج، 45 نفر از زنان سرپرست خانوار تحت حمایت این اداره اقدام به ازدواج مجدد و
تشکیل خانواده کرده اند.

رئیس کمیته امداد منطقه یک یاسوج: ازدواج مجدد 45
زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد منطقه یک
یاسوج/141 مورد کمک هزینه جهیزیه و هدیه به داماد به
خانواده هاي مددجویان پرداخت شد باهمت کمیته امداد
منطقه یک یاسوج، 45 نفر از زنان سرپرست خانوار تحت
حمایت این اداره اقدام به ازدواج مجدد و تشکیل خانواده

 
کرده اند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛
رئیس کمیته امداد منطقه یک یاسوج با اشاره به اینکه این نهاد به زنان سرپرست خانواري که دوباره ازدواج کنند، بسته هاي تشویقی
ارائه می دهد، گفت: در این زمینه با راهنمایی و مشاوره هاي مشاوران و مددکاران این نهاد، 45 نفر از زنان سرپرست خانوار این اداره

 
در سال جاري ازدواج مجدد کرده اند که از این تعداد 5 نفر با همسران سابق خود ازدواج کرده اند. 

وي پرداخت جهیزیه براي ازدواج مجدد زنان سرپرست خانوار تحت حمایت را یکی از بسته هاي تشویقی این نهاد عنوان و بیان کرد:

 
پرداخت وام اشتغال و تسهیلات قرض الحسنه نیز از دیگر کمک هاي این نهاد به این خانواده هاست. 

حیدري با تأکید بر لزوم فرهنگ سازي در زمینه ازدواج مجدد زنان سرپرست خانوار به عنوان یکی از عوامل توانمندسازي آن ها،
خاطرنشان کرد: کمیته امداد نه تنها با ازدواج مجدد زنان سرپرست خانوار آنان را از گردونه حمایت هاي خود خارج نمی کند، بلکه به

 
فرزندان و همسر این زنان نیز در بحث اشتغال زایی خدمات مناسبی ارائه می کند. 

وي کمک به ازدواج آسان مددجویان را یکی از برنامه هاي کمیته امداد اعلام کرد و گفت: در این خصوص از ابتداي سال جاري

 
تاکنون 141 مورد کمک هزینه جهیزیه و هدیه به داماد به خانواده هاي مددجویان پرداخت شده است. 

حیدري اعتبار هزینه شده در این خصوص را 441 میلیون و 500 هزار تومان دانست و تصریح کرد: در زمینه کمک به ازدواج زوج

 
هاي تحت حمایت در سال جاري 20 میلیون تومان نیز تسهیلات قرض الحسنه پرداخت شده است. 

رئیس کمیته امداد منطقه یک یاسوج آمار زوج هاي پشت دریافت نوبت جهیزیه این اداره را 91 نفر عنوان کرد و گفت: امید است که



 
با مشارکت خیران نیکوکار بتوانیم هر چه سریع تر زمینه ازدواج این افراد را فراهم کنیم. 

حیدري با تأکید بر اینکه یکی از رسالت هاي این نهاد ایجاد بستر ازدواج آسان و پرداخت کمک هزینه هاي ازدواج به جوانان مددجو
باهدف توانمندسازي آنان است، بیان کرد: همچنین به منظور جلوگیري از طلاق هاي صوري، در این نهاد سختی گیري هاي انجام می

شود و در صورت مشخص شدن طلاق صوري افراد به مراجع قانونی ارجاع داده می شوند.



ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي راهکاري مناسب براي اشتغال پایدار

مددجویان/568 طرح اشتغال زایی بااعتبار 20 میلیارد تومان در سال جاري

براي مددجویان اجراشد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد گفت: آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي راهکاري مناسب جهت ایجاد اشتغال
پایدار براي مددجویان است.

ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي راهکاري مناسب براي
اشتغال پایدار مددجویان/568 طرح اشتغال زایی بااعتبار
20 میلیارد تومان در سال جاري براي مددجویان اجراشد
مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد گفت: آموزش
مهارت هاي فنی و حرفه اي راهکاري مناسب جهت ایجاد

 
اشتغال پایدار براي مددجویان است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛
قباد مبشري، مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد،

اشتغال زایی راهکار پایدار و کلید محرومیت زدایی در جامعه است، گفت: یکی از راهکارهاي اساسی کمیته امداد جهت ایجاد اشتغال

 
پایدار براي مددجویان،ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارت آموزي است. 

وي با اشاره به اینکه آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي و ایجاد بستر اشتغال، رویکرد موفقی است که به زندگی عزتمندانه خانواده
هاي تحت حمایت منجر می شود، تصریح کرد: در این خصوص از ابتداي سال جاري تاکنون 368 نفر از مددجویان این نهاد بااعتبار

 
250 میلیون تومان از آموزش هاي فنی و حرفه اي در زمینه هاي مهارتی، پایدارسازي مشاغل و مقدماتی بهره مند شده اند. 

 
مبشري یادآور شد: 568 طرح اشتغال زایی بااعتبار 20 میلیارد تومان در سال جاري براي مددجویان اجراشده است. 

مدیرکل کمیته امداد کهگیلویه و بویراحمد در خصوص به کارگیري مددجویان این نهاد از طریق مراکز کاریابی گفت: در سال جاري
110نفر از مددجویان از طریق مراکز کاریابی و کارفرماها مشغول به کارشده اند که در این خصوص 170 میلیون تومان هزینه شده

 
است. 

مبشري با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین اهداف و برنامه هاي کمیته امداد تقویت روحیه خودباوري و ترویج فرهنگ کار و تلاش در
بین مددجویان است، اظهار کرد: بر همین اساس آموزش هاي فنی و حرفه اي به منظور مهارت آموزي مددجویان مستعد و فراهم
نمودن زمینه فعالیت آن ها در حرفه هاي گوناگون، دستیابی به شغل و درآمد پایدار و مشارکت این افراد در چرخه تولید و اقتصاد

کشور ارائه می شود که درنهایت موجب خودکفایی و استقلال اقتصادي آن ها خواهد شد.



توسعه صندوق تعاون براي اشتغالزایی عشایر استان اصفهان

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/06/15

با تشکیل صندوق تعاونی خرد، زنان عشایري هر چادر و خانه روستایی عشایري در استان به یک کارگاه تولیدي تبدیل شده
است.

با تشکیل صندوق تعاونی خرد، زنان عشایري هر چادر و خانه روستایی عشایري در

 
استان به یک کارگاه تولیدي تبدیل شده است. 

به گزارش خبرنگار ما؛ داریوش غلامی مسوول امور تعاونی هاي امور عشایر استان
گفت: از سال 95 تاکنون با تشکیل صندوق هاي تعاونی خرد، زنان عشایري با آورده
شخصی و حمایت تعاونی امور عشایر با ایجاد کارگاه هاي کوچک خانگی و چادر

عشایري و کارآفرینی، تاکنون بیش از 300 بانوي عشایري شاغل و در درآمدزایی خانوار سهیم شدند.



افتتاح 383 طرح تعاونی در هفته تعاون

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون امور تعاون وزیر کار از افتتاح 383 طرح تعاونی به ارزش 3000 میلیارد تومان خبر داد و گفت: از محل افتتاح این
طرح ها 26 هزار نفر اشتغال به وجود آمده است.



زنگ آغاز سال تحصیلی مدارس در جهرم نواخته شد

منبع: شبستانشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/06/15

 همزمان با سراسر کشور، زنگ آغاز سال تحصیلی جدید مدارس با حضور مسئولان محلی در جهرم نواخته شد.

 
همزمان با سراسر کشور، زنگ آغاز سال تحصیلی جدید مدارس با حضور مسئولان محلی در جهرم نواخته شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از جهرم، همزمان با
سراسر کشور، زنگ آغاز سال تحصیلی جدید مدارس با حضور
حجت الاسلام «محمدحسین مدبر» امام جمعه، «مهدي
شفیعیان» معاون استاندار و فرماندار ویژه جهرم، «مهدي نیکفر»
معاون مدیرکل و مدیر آموزش و پرورش این شهرستان و جمعی

 
از مسئولان محلی، در جهرم نواخته شد. 

آیین نمادین بازگشایی مدارس در شهرستان جهرم، بدون حضور
دانش آموزان و در مدرسه دخترانه شاهد فاطمه الزهرا (س) برگزار شد و دانش آموزان نیز از طریق سامانه شاد به این مراسم دسترسی

 
داشتند. 

«مهدي نیکفر» در این مراسم با تبریک آغاز سال تحصیلی جدید به دانش آموزان شهرستان جهرم، گفت: شرایط موجود در جامعه در

 
پی شیوع بیماري «کرونا»، حاکی از سال تحصیلی متفاوت براي دانش آموزان دارد. 

مدیر آموزش و پرورش جهرم با اشاره به عدم توقف برنامه هاي آموزشی مدارس، افزود: با توجه به برگزاري بخشی از فعالیت هاي

 
مدارس به صورت مجازي، هیچ برنامه آموزشی متوقف نشده بلکه شکل ارائه برنامه ها متفاوت شده است. 

وي با اشاره به تحصیل 32 هزار دانش آموز در مدارس شهرستان جهرم، بیان کرد: پنج هزار و 500 آموزگار در سطح شهرستان جهرم
به رسالت خطیر معلمی و آموزش دانش آموزان اشتغال دارند.



برداشت سالانه 3 هزار و 300 تن محصولات باغی در خانمیرزا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیر جهاد کشاورزي خانمیرزا گفت: سطح باغات میوه در این شهرستان بیش از یک هزار هکتار است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، محمد صادق خانجانی مدیر جهاد کشاورزي
خانمیرزا با اشاره به اینکه سطح باغات میوه در این
شهرستان بیش از یک هزار هکتار است اظهار داشت: از این
سطح سالانه سه هزار و 300 تن محصولات باغی برداشت

 
می شود. 

او افزود: بیشترین سطح باغات شهرستان خانمیرزا محصول

 
گردو می باشد که 400 هکتار معادل 38 درصد از سطح باغات شهرستان به این محصول اختصاص داده شده است. 

 
بیشتر بخوانید 

- تجهیز 67 هزار هکتار از اراضی چهارمحال و بختیاري به سیستم آبیاري نوین خانجانی با اشاره به اینکه طرح توسعه باغات در
خانمیرزا در دست اجرا می باشد اضافه کرد: با توجه به پتانسیل هاي موجود شهرستان با افزایش سطح باغات و تولید محصولات باغی

 
در شهرستان خیز بلندي در زمینه اشتغال خواهیم داشت. 

خانمیرزا از شهرستان هاي چهارمحال و بختیاري می باشد که مرکز آن شهر آلونی، 140 کیلومتري کیلومتري شهرکرد مرکز استان
قرار دارد.



ماجراي محبوس کردن کودکان کار در زیرزمین!

منبع: خبرخودروشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/06/15

خبرگزاري ایسنا: ماجرا از آنجا شروع شد که پنجشنبه (13 شهریورماه) تعدادي از شهروندان شاهین شهر متوجه فریادها و

 
درخواست کمک کودکان از زیر زمین اداره بهزیستی این شهر شدند. 

شهروندان شاهین شهر با پلیس و سازمان آتش نشانی تماس گرفتند و زمانی که ماموران توانستند وارد زیر زمین اداره بهزیستی شوند
با صحنه عجیبی مواجه شدند؛ تعدادي از کودکان کار و خیابانی که ساعاتی قبل از سطح شهر جمع آوري شده بودند، در زیرزمین این

 
اداره محبوس شده و درخواست کمک می کردند! 

10 کودك و نوجوان محبوس شده در زیرزمین اداره بهزیستی شاهین شهر، کودکان سر چهار راه ها بودند که از قرار معلوم توسط
ماموران جمع آوري شده و تحویل این اداره شده بودند، اما اداره بهزیستی شاهین شهر آنها را بدون مراقب و کوچکترین امکاناتی در

 
این زیرزمین محبوس کرده بود. 

 
به ما فرصت بررسی بدهید 

مرضیه فرشاد، مدیرکل بهزیستی استان اصفهان ابتدا از هرگونه
مصاحبه درباره حادثه اتفاق افتاده در اداره بهزیستی شاهین شهر
امتناع و به گفتن این جملات بسنده کرد که در این مورد باید به
ما فرصت بدهید و این موضوع در حال حاضر در دست بررسی

 
است. 

وي در ادامه با تاکید براینکه چنین موضوعی باید به صورت دقیق بررسی شود، اعلام کرد: تیم بازرسی اداره کل بهزیستی استان

 
اصفهان اکنون در آن اداره مستقر شده تا ابعاد موضوع را بررسی کند و در صورت اثبات، براساس قانون به آن رسیدگی شود. 

مدیرکل بهزیستی استان همچنین خاطرنشان کرد: انتظار ما از مسئولان شهرستان شاهین شهر این بود که براي اجراي طرح ضربتی
جمع آوري کودکان کار آن هم ساعت 23 شب پنجشنبه، با اداره کل بهزیستی استان هماهنگی بیشتري می کردند تا ما بتوانیم برنامه

 
ریزي درستی در این زمینه داشته باشیم. 

 
عذرخواهی از مردم و کودکان کار 

فرشاد با عذخواهی از مردم و کودکانی که این اتفاق براي آنها افتاده، گفت: این قول را به مردم می دهم که با متخلف یا متخلفین به



 
طور جدي برخورد کنیم. 

امین عسگري، مدیر اداره بهزیستی شاهین شهر و میمه، نیز در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به مصوبات کارگروه ساماندهی تکدي گري
در شاهین شهر، اظهار کرد: بر اساس مصوبات کارگروه ساماندهی تکدي گري، نیروي انتظامی و شهرداري موظف به جمع آوري
کودکان و نوجوانان متکدي که عمدتا از اتباع خارجه هستند در معابر و اماکن عمومی شاهین شهر شدند، همچنین اداره بهزیستی
شهرستان موظف شد به مدت 2 تا 3 ساعت پذیراي این کودکان بوده و نیروي انتظامی نیز با استقرار مامور در محل اداره بهزیستی،

 
کودکان را به والدینشان در مقابل دریافت گذرنامه، اوراق هویتی و کارت اقامت آنها تحویل دهد. 

 
اصل ماجرا به روایت مدیر بهزیستی شاهین شهر 

وي با تایید اینکه در پنجشنبه شب گذشته، 10 کودك و نوجوان از اتباع خارجه تحویل اداره بهزیستی شدند، افزود: در خبر کذب
منتشر شده در فضاي مجازي گفته شده: " ماموران بهزیستی کودکان کار را در زیرزمینی متروك محبوس کرده و براي گذراندن
تعطیلات آخر هفته آنان را به حال خود رها و اداره را ترك کرده اند"، این در حالی است که طرح جمع آوري متکدیان از ساعت 23
شب پنجشنبه آغاز شد و تا حدود ساعت 24 ادامه داشت، در تمام این مدت بنده در اداره حضور داشتم، همچنین تا صبح روز جمعه
از اداره بهزیستی خارج نشدم و فیلم ضبط شده دوربین هاي مدار بسته اداره بهزیستی شاهین شهر گواه کافی و مستند بر تایید

 
صحبت هایم است. 

مدیر اداره بهزیستی شاهین شهر و میمه، تصریح کرد: به کار بردن کلمه "کودکان کار" براي این افراد صحیح نیست و واژه "متکدي"
مناسب تر است. کودك کار به کودکانی که در کارگاه ها، مراکز تولید و خدماتی به اشتغال دائم مشغول اند اطلاق می شود و تمیز
کردن شیشه خودرو، فروش فال، آدامس، جوراب، دودکردن اسپند و ... کار نبوده و کودکان و نوجوانان، مشغول به این امور متکدي
هستند، همچنین این افراد فاقد تابعیت ایران بوده و بیشتر از اتباع خارجی هستند که ساکن شاهین شهر نبوده و به صورت سازمان

 
یافته از اصفهان و دولت آباد به شاهین شهر وارد می شوند. 

عسگري، در ادامه توضیحاتش با ابراز گله مندي از ناهماهنگی بین دستگاهی در مورد وقایع پیش آمده، خاطرنشان کرد: بر اساس
مصوبات کارگروه ساماندهی تکدي گري در شاهین شهر، تحویل کودکان به والدین با دریافت کارت اقامت و اوراق هویتی امکان پذیر
بود که در این راستا مادر یکی از کودکان متکدي با فریاد و ایجاد هیاهو در محوطه اداره بهزیستی که این مورد نیز توسط دوربین
هاي مدار بسته اداره، مستند و ثبت شده است، باعث تشویش اذهان عمومی و ایجاد فضایی متشنج شد. با ورود سازمان آتش نشانی

 
شاهین شهر به موضوع و عملکرد ناهماهنگ آن سازمان نیز جو و شرایط بدي به وجود آمد. 

محسن انصاري، مؤسس و مدیر گرمخانه مردمی بی خانمان هاي امید، در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: به خاطر شیوع کرونا هیچ
گونه طرح جمع آوري افراد کارتن خواب، متکدیان و کودکان کار نباید اجرا شود، مگر طرح هایی که تحت کنترل و نظارت خاص و با

 
رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی و قرنطینه انجام شود، از جمله طرح جمع آوري معتادان متجاهر که در کشور درحال اجراست. 

 
مکان استانداردي براي نگهداري کودکان کار نداریم 

وي با اشاره به اینکه هیچ مکان استانداردي براي قرنطینه و نگهداري کودکان کار در سطح استان اصفهان نداریم، گفت: نیروي
انتظامی و ستاد رفع تخلفات شهرداري فقط مجوز جمع آوري کودکان کار را دارند اما پس از جمع آوري این کودکان را تحویل اداره
بهزیستی می دهند، درحالی که اداره بهزیستی شاهین شهر مکانی براي نگهداري کودکان جمع آوري شده نداشته و تنها راهکاري که



 
به ذهن آنها رسیده محبوس کردن کودکان در زیرزمین اداره بوده است! 

این فعال اجتماعی، با اشاره به اینکه سوالات زیادي وجود دارد که نمی دانیم پاسخ آنها چیست و چرا باید این کودکان به این شیوه
جمع آوري و محبوس شوند!؟ افزود: در قانون داریم که کودکان کار و خیابانی باید جمع آوري شوند، ولی اینکه چطور جمع آوري و
کجا نگهداري شوند باید مشخص باشد. اورژانس اجتماعی باید کودکان کار را تحویل بگیرد، درحالی که مکانی براي نگهداري آنها

 
ندارند. 

 
اگر صداي کودکان به گوش نمی رسید!؟ 

وي با بیان اینکه خیریه پایان کارتن خوابی امید بیش از ده ها بار نامه نگاري رسمی با دستگاه هاي مسئول داشته تا با همکاري تمام
دستگاه ها بتواند ساماندهی کودکان کار را انجام دهد و شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم، گفت: براي نگهداري کودکان کار پورپوزال هاي
دقیق علمی و کارشناسی ارائه کرده ایم، اما یک سازمان مردم نهاد به تنهایی کاري از پیش نمی برد و همه دستگاه ها باید کمک کند

 
تا بتوان در زمینه سازماندهی کودکان کار اقدام کرد. 

انصاري با تاکید براینکه تا زمانی که شرایط و زیرساخت هاي لازم آماده نشده از هرگونه اقدام شتاب زده و بی برنامه باید جلوگیري
کرد، اظهار کرد: اگر صداي این کودکان به گوش کسی نمی رسید و مردم احساس مسئولیت اجتماعی نمی کردند معلوم نبود چه

اتفاقی براي این کودکان می افتاد!



امضا تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی کشور

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/06/15

خبرگزاري آریا - تفاهم نامه همکاري هاي فرهنگی،
پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال، فناورانه و مشاوره
اي، بین سازمان منطقه آزاد قشم و جهاد دانشگاهی کشور

 
امضا شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی و امور
بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، این تفاهم نامه ظهر
امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به امضاي حمیدرضا
طیبی، رییس جهاد دانشگاهی و حمیدرضا مومنی، رییس

 
هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسید. 

تفاهم نامه مذکور در سه حوزه پژوهش، فناوري و خدمات تخصصی، فرهنگی و آموزش، اشتغال و کارآفرینی تدوین و باهدف توسعه

 
حوزه هاي مذکور در جزیره قشم به اجرا درمی آید. 

شناسایی توانمندي ها و ایجاد زمینه هاي همکاري مطلوب میان سازمان و جهاد، ارایه مشاوره هاي تخصصی در اجراي پژوهش ها و
پروژه هاي علمی، پژوهشی و فناوري در حوزه هاي مختلف، همکاري در انجام امور مطالعاتی و اجراي پروژه هاي تحقیقاتی، برگزاري
همایش هاي علمی و تأسیس و استقرار مرکز بانک خون بندناف رویان در منطقه آزاد قشم از فعالیت هاي در حوزه پژوهش، فناوري و

 
خدمات تخصصی است. 

در بند مربوط به حوزه فرهنگی؛ مشاوره و اجراي پروژه هاي افکار سنجی، راه اندازي دفتر خبرگزاري دانشجویان ایران (ایسنا) منطقه
خلیج فارس، همکاري و مشارکت در برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی و فعالیت هاي سراسري نوآورانه، برگزاري همایش ها، سمینارها،
کنفرانس ها، جشنواره ها، کارگاه ها و نشست هاي علمی- فرهنگی، نمایشگاه ها، مشارکت در تألیف و انتشار کتاب درزمینه هاي

 
علمی، فرهنگی و هنري بخشی از فعالیت هاي مشارکتی بین این دو مجموعه می باشد. 

همکاري درزمینه تعیین اولویت هاي آموزشی، مشاوره در برگزاري کارگاه ها و دوره هاي آموزشی تخصصی کوتاه مدت، راه اندازي
مرکز آموزش هاي تخصصی و مهارتی پیشرفته و مراکز نوآوري و شکوفایی، اجراي نظام جامع آموزش و پایش نیروي کار در جزیره،
نیازسنجی رشته هاي دانشگاهی متناسب با اهداف و مأموریت هاي سازمان، همکاري در اجراي آموزش هاي اشتغال زایی و
کارآفرینی، طرح مشاغل خرد، کوچک و خانگی، توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار و همکاري در راه اندازي شرکت هاي
دانش بنیان اقتصادي و کمک در جذب نخبگان علمی و اقتصادي از مفاد قیدشده در بند مربوط به حوزه آموزش، اشتغال و کارآفرینی

 
در این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه روز شنبه 15 شهریورماه سال جاري در 8 ماده تنظیم و به تأیید و امضاي حمیدرضا طیبی، رییس جهاد دانشگاهی و

 
حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی، حمیدرضا طیبی، رییس جهاد
دانشگاهی، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی



شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و سلامت سازمان منطقه آزاد قشم جمعی از
اعضاي جهاد دانشگاهی حضور داشتند.



تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون رشد 100 درصدي داشت

منبع: صداي بورسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تسهیلات پرداختی بانک توسعه تعاون را در مقایسه با دو سال گذشته با رشد
صددرصدي اعلام کرد.

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تسهیلات
پرداختی بانک توسعه تعاون را در مقایسه با دو سال

 
گذشته با رشد صددرصدي اعلام کرد. 

به گزارش صداي بورس، محمدجعفر کبیري معاون تعاون
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صبح امروز در نشست
خبري با اصحاب رسانه ضمن گرامیداشت هفته تعاون
گفت: در حال حاضر 94 هزار تعاونی در سطح اقتصاد
کشور مشغول به فعالیت هستند که شکل گیري و بالندگی
25 هزار تعاونی در دولت تدبیر و امید صورت پذیرفته

 
است. 

وي افزود: یک میلیون و هفتصد هزار نفر در بخش تعاون اشتغال دارند و ده میلیون نفر از جمعیت کشور عضو تعاونی ها هستند که

 
حاکی از اهمیت موضوع تعاون در سطح جامعه و اقتصاد است. 

کبیري فعالیت معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و نهادهاي همکار به ویژه بانک توسعه تعاون را در راستاي حمایت از
تعاونی ها و کمک به رشد و بالندگی تعاونگران اعلام کرد و گفت: بانک توسعه تعاون به عنوان نهاد مالی اثرگذار این بخش همواره در
توسعه کمی و کیفی خدمات بانکی کوشیده است و تسهیلات پرداختی بانک در سال 98 به 150 هزار میلیارد ریال بالغ گردیده است

 
که حاکی از رشد صددرصدي در مقایسه با سال 96 می باشد. 

وي با اشاره به این که کارکرد تعاون به عنوان بهینه ترین مسیر براي تجمیع سرمایه هاي خرد و بقا رویکرد توسعه کارآفرینی
اجتماعی مطرح است، بیان کرد: مسیر نقدینگی در بسیاري از بازارها به سمت و سویی است که برآیند مناسبی براي کل اقتصاد

 
نداشته است و «تعاون» براي هدایت صحیح منابع به سمت تولید گزینه اي قابل اتکا است. 

کبیري با اشاره به این که شکوفایی فعالیت اقتصادي در قالب تعاون منوط به ابزارها و مکانیزم هاي تشویقی در این زمینه است، اظهار
کرد: بانک توسعه تعاون بر اساس قانون به عنوان نهاد حمایتی این بخش شکل گرفته است و در مقطع کنونی تقویت این بانک به

 
لحاظ سرمایه بسیار ضروري و اثرگذار است. 

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه گفت: مطابق بند 2 ماده 29 قانون اصل 44 مقرر گردیده سی درصد منابع
حاصل از واگذاري شرکت هاي دولتی جهت توانمندسازي بخش تعاون اختصاص یافته است که این مهم تاکنون تحقق نیافته است.



وي تصریح کرد: با همکاري سازمان برنامه وبودجه مکانیزمی طراحی و پیشنهادشده است تا 28 هزار میلیارد ریال در مقطع کنونی از
این محل تخصیص یابد تا در صورت تحقق 20 هزار میلیارد ریالی از این محل براي افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون بکار گرفته

 
شود. 

کبیري با تبیین فعالیت صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون افزود: صدور ضمانت نامه تا سقف 5 میلیارد ریال براي تعاونی هاي
بانوان با ارائه سفته امضاي مدیران قابل انجام است و همچنین افزایش میزان ضمانت براي تعاونی هاي مسکن به میزان 1.5 میلیارد

 
ریال با شرایط مناسبی قابل انجام است. 

وي با اشاره به نقش حاکمیتی معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ساماندهی و مراقبت از تعاونی ها گفت: با تلاش
هاي صورت گرفته بودجه مربوط به شکل گیري و توانمندسازي تعاونی ها 12 برابر شده است و همچنین اهداف نظارتی و بازرسی
معاونت تعاون بر روند فعالیت تعاونی ها را 12 برابر افزایش یافته است که نشان دهنده عزم و اراده این معاونت بر فعالیت صحیح و

 
سالم تعاونی ها و حفظ حقوق اعضا می باشد. 

کبیري بابیان به تعامل مثبت معاونت تعاون با اندیشکده شفافیت و همچنین راه اندازي سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون افزود:
همه شرکت هاي تعاونی از طریق این سامانه قادر به برگزاري مجامع قانونی به صورت آنلاین می باشند و اعضا می توانند به صورت
کامل در جریان جلسه قرارگرفته و نسبت به موضوعات تعاونی اظهارنظر نمایند. وي غیرحضوري شدن فرآیند ثبت تعاونی ها و

 
همچنین کوتاه شدن زمان آن از 70 روز به 10 روز را از مزایاي این سامانه اعلام نمود. 

وي با اشاره به راه اندازي مرکز نوآوري تعاون ایران (منتا) تا یکماه آینده بیان کرد: شرایط مناسبی براي فعالیت استارتاپ ها و نوآوران

 
بخش تعاون در حال شکل گیر است و بازار مناسبی براي فروش محصولات تعاونی ها فراهم خواهد شد. 

کبیري اظهار کرد: با تفاهمات صورت پذیرفته با فروشگاه هاي معتبر شرایطی در حال فراهم است که محصولات تعاونی ها در سکوي
فروش بخش فیزیکی و آنلاین فروشگاه ها قرار گیرد و از این منظر توسعه بازار و رشد و بالندگی تعاونی ها به نحو شایسته اي محقق

گردد.



کرونا، اشک ها و لبخندها از نگاه بنیان گذاران استارتاپ ها

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/06/15

پنجمین گردهم آیی فصلی ستارگان با حضور مدیران عامل 15 کسب و کار فینتکی عضو پورتفوي شرکت سرمایه گذاري
خطرپذیر مدیریت ثروت ستارگان در تیرماه سال جاري برگزار شد.

 کرونا، اشک ها و لبخندها از نگاه بنیان گذاران استارتاپ
ها اقتصاد ایران: پنجمین گردهم آیی فصلی ستارگان با حضور مدیران عامل 15 کسب و کار فینتکی عضو پورتفوي شرکت سرمایه

 
گذاري خطرپذیر مدیریت ثروت ستارگان در تیرماه سال جاري برگزار شد. 

 



 
 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادي ایران ، پنجمین گردهم آیی فصلی ستارگان با حضور مدیران عامل 15 کسب و کار فینتکی عضو

 
پورتفوي شرکت سرمایه گذاري خطرپذیر مدیریت ثروت ستارگان در تیرماه سال جاري برگزار شد. 

محور سخنرانی مدعوین این رویداد که هر فصل به همت شرکت ستارگان و به منظور افزایش تعامل و هم کاري بین کسب وکارهاي
فینتکی برگزار می شود، « کرونا و آسیب ها و فرصت هاي آن » براي کسب وکارها بود. در ادامه می توانید گزیده اي از مطالب ارائه

 
شده در این نشست فینتکی را به اختصار مطالعه بفرمایید. 

 
 کسب وکارها براي دوران پساکرونا نیز آماده باشند 

علی اخوان مدیر عامل شرکت مدیریت ثروت ستارگان: آثار کرونا واقعاً بسیار فراگیر بود و هست و حتی در سطح کلان مانند سیاست
و روابط بین الملل نیز  قابل بررسی است. در سطح خرد اما تاثیرات آن خیلی بیشتر مشهود است. به عنوان مثال برگزار شدن یا
چگونه برگزار شدن همین دورهمی نیز تحت تأثیر کرونا بود که نهایتاً تصمیم گرفتیم با رعایت پروتکل ها برگزارش کنیم و موضوع آن
را به تأثیرات کرونا بر کسب و کارهاي پورتفوي ستارگان اختصاص دهیم. می دانم که این تأثیر براي برخی کسب و کارها بسیار مثبت
و براي برخی در حد چالش براي بقا بوده است. اما بر این باورم که کسب و کارهایی که کرونا براي آن ها چالش هاي جدي ایجاد کرد،
شاید به دلیل تلاش ها، تحمل سختی ها و یادگیري هایی که براي شان حاصل می شود، قوي تر شده و بهره مندي بیشتري از این
دوران داشته باشند. از سوي دیگرکسب وکارهایی که بازار شان در این مقطع به دلیل کرونا رونق پیدا کرد، ضمن بهره مندي
حداکثري از این فرصت باید مراقب گذر این شرایط نیز باشند که ممکن است رشد و رونق فعلی ادامه پیدا نکند و حتماً سناریوهاي

 
بدبینانه را نیز براي ادامه مسیر در نظر بگیرند.  

 
کسب وکارها از یاد می روند، اما داستان هاي شان نه 

وحید شامخی، عضو هیئت مدیره مدیریت ثروت ستارگان: اصلی ترین محور صحبت هاي آقاي شامخی، تاکید بر جدي گرفتن فعالیت
هاي مارکتینگ، روابط عمومی و برندینگ بود. از نظر ایشان کسب وکارهاي فینتکی در نگاه اول از جانب مخاطب عام، ممکن است
پیچیده به نظر برسد، لذا لزوم تبلیغات، برندینگ و فعالیت هاي رسانه اي براي این دست از کسب وکارها بیشتر از سایر استارتاپ هاي
اکوسیستم احساس می شود. آقاي شامخی در پایان صحبت هاي خود، تیم ها را تشویق به حرکت به سمت شناخت دقیق مخاطبان
اصلی خود براي کاهش هزینه تبلیغات، استفاده از روایت گري و تلاش براي ایجاد حس در مشتریان به منظور ماندگاري بیشتر در

بازار کرد. 



 
 شا کیلید آماده ارائه سرویس به کسب و کارهاي فینتکی است 

 علی حاجی زاده مقدم، مدیرعامل آدانیک: آدانیک یک  software houseبانکی یا به عبارتی  یک شرکت تولیدکننده ي نرم
افزار با تمرکز بر مشتریان بانکی، بیمه اي و پرداختی است. ما  مجموعه اي از محصولات بانکی، مثل موبایل بانک کیلید را در بانک
هاي مختلف فعال کرده ایم. هم چنین با ارائه محصولات زیرساختی تر، مثل توکن هاي مختلف مانند سیستم تشخیص تقلب بانکی به
اسم گمانیک براي تشخیص تقلب هاي مرتبط با کارت و سپرده channel manager بانکی به نام کاریز، و مجموعه اي از
محصولات متنوع دیگر در این حوزه فعال هستیم. چنان چه هر یک از تیم ها، نیازي مرتبط به حوزه ي بانکی داشته باشند، مثل
برقراري ارتباط، اخذ یا فروش دیتا به بانک ها، می توانیم تجربه مان را در اختیارشان قرار بدهیم. آقاي مقدم در انتها به راه اندازي
محصول شا کیلید با قابلیت احراز هویت الکترونیک و امضاي دیجیتال در آینده ي نزدیک اشاره کردند و افزودند که کسب و کارها می

 
توانند براي دریافت این سرویس ها از طریق همکاري با شاکیلید اقدام نمایند. 

 
 کارآفرینی یا شیرسواري؟! مسئله این است 

مهدي برخورداري، مدیرعامل فون پی: برخورداري صحبت هایش را با یک مثال آغاز کرد. ایشان کارآفرین را به کسی تشبیه کرد که
سوار بر یک شیر وحشی است و از مقابل دیدگان رهگذران عبور می کند. این تصویر باعث می شود هر کس قضاوتی داشته باشد.
قضاوت هاي مثبت و منفی. اما اگر با خود شخصی که بر شیر سوار است صحبت کنیم، احتمالا پاسخی ندارد جز ابهام سرانجام ماجرا.
شخص کارآفرین هم به نظر می رسد در چنین شرایطی است. او فارغ از آن چه از بیرون به نظر می رسد، بیشترین احساسی که دارد،

 
احساس تردید و عدم وجود پایانی روشن است. 

یکی از سوالاتی که از ابتداي ورود به حوزه کارآفرینی براي ما به وجود می آید این است که چگونه یک استارتاپ شکست می خورد یا
موفق می شود. آقاي بیل گروس 5 عامل را در این موضوع دخیل می داند؛ ایده، تیم، مدل کسب و کار، سرمایه گذاري و زمان بندي
که مهم ترین عامل زمان بندي شناخته شده است. به عنوان مثال می توان به اوبر و ایربی اندبی اشاره کرد که در زمان رکود اقتصادي

 
وارد بازار شدند. 

 
امیدوارم تیم هایی که در این جا حضور دارند بتوانند دست به دست هم بدهند و گوشه اي از مشکلات اقتصادي کشور را حل کنند.  

 
 رشد سریع استارتاپ آسان بورس در پرتو رونق بازار سرمایه 

محمد زنگنه، مدیرعامل آسان بورس:کرونا، به طور مستقیم تاثیري روي ما نداشت، فعالان بازار بورس عمدتا به صورت آنلاین فعالیت
هاي شان را انجام می دادند، اما اقبال عمومی در بورس، تاثیر بسیار خوبی روي ما گذاشت. فروش فروردین آسان بورس به اندازه ي

 
فروش 10 ماه گذشته پیش از آن بود. 

نکته اي که می خواهم عرض کنم، راجع به مبحث نیروي انسانی است. فکر می کنم بزرگترین چالشی که کرونا در کسب وکارها ایجاد
کرد در حوزه ي نیروي انسانی بود. به طور مثال، کنترل راندمان کارمندان در دورکاري و یا اطمینان بخشیدن به کارمندان حضوري،

 
از جمله چالش هاي ایجاد شده در دوران کرونا بود. 

نکته دیگري که همیشه براي انگیزش و تعهد آدم ها در کار پررنگ است، رابطه ي کارمندان با شرکت و رابطه ي شرکت با کارمندان



 
است. 

شرایطی که کرونا ایجاد کرد، فرصت مناسبی بود براي بالا بردن اعتماد و اطمینان بین کارمند و کارفرما و همچنین افزایش تعهد در
این روابط. این اتفاق در آسان بورس به خوبی شکل گرفت. در شرایط رکود کرونا میانگین افزایش حقوق ها بین 15-20٪ بود، ولی ما
با برنامه ریزي مالی و به طور میانگین 45٪ دست مزدها را بالا بردیم چراکه کارمندان ما براي ما بسیار از جایگاه ارزشمندي

 
برخوردارند. 

 
دورکاري چقدر بهتر است! 

محمدرضا نورشید، مدیرعامل رده: اتفاق هاي بدي که پارسال تجربه کردیم، از قطعی اینترنت تا ترور سردار سلیمانی و ماجراي
هواپیما، آن چنان ضربه اي به میزان بازدید سایت ما زد که سابقه نداشت. ضمن اینکه فشار و افسردگی مضاعفی را براي شخص من
هم به وجود آورد. از اسفند هم که جریان کرونا شروع شد، باز با افت بازدید مواجه شدیم. بعداز این مشکلات، ما باید تصمیم می
گرفتیم که با بعضی از کارمندان مان خداحافظی کنیم یا هرطور هست آن ها را در سیستم حفظ کنیم. با همکارم صحبت کردیم و در
نهایت تصمیم گرفتیم تا جایی که امکان دارد، کسی را تعدیل نکنیم. در نهایت با انتخاب گزینه دورکاري توانستیم همه افراد را نگه

 
داریم. 

نکته جالب توجه این بود که متوجه شدیم دورکاري چقدر بهتر است! به جز چند نفر، هیچ کس به مشکل خاصی برنخورد. همه به این
فکر می کردیم که چقدر بی دلیل در ترافیک می ماندیم. جلسه هایی که شاید نصف روز وقت می گرفت، در بیست دقیقه الی نیم
ساعت برگزار می شد! از نظر زمانی، تماس تصویري چنان موثر بود که تصمیم گرفتیم حتی بعد از کرونا هم جلسات را به همین شکل

 
ادامه دهیم. 

اما راجع به رشد رده در دوران کرونا، آمارهاي جذابی را خدمت شما عرض خواهم کرد. ما بعداز افت شدید بازدید، شروع به تولید
محتوا در حوزه روند هاي بورسی کردیم. مثلا محتواي مربوط به صندوق هاي سهامی قابل معامله در بورس را قبل از اینکه حتی اعلام
رسمی بشود، آماده کردیم. همچنین روي محتواي صفحات شبا که بازدید خوبی داشتند هم کار بیشتري انجام دادیم. در اردیبهشت و
خردادماه، سایت "رده" در نتایج جستجوي کلمه صندوق ETF در گوگل، جایگاه اول را به خودش اختصاص داد. همان طور که انتظار
می رفت، خیلی از کارگزاري ها تلاش و هزینه زیادي را صرف اول بودن روي این کلمه کردند، اما ما تا مدت زیادي اول بودیم. در

 
حال حاضر نیز، همچنان در رده دوم قرار داریم و افت چشمگیري نداشته ایم. 

بازدید ما در خردادماه امسال (99) حدود 6.5 برابر افزایش پیدا کرد. ما قبل از اردیبهشت در سایت ثبت نام نداشتیم، و اواخر فروردین
شروع کردیم. جالب است بدانید فقط تا آخر خردادماه 450٫000 کاربر در سایت رده ثبت نام انجام داده بودند و از این میزان، حدود
10.000 نفر از رده خرید انجام دادند. همچنین تا امروز در وبسایت رده، حدود 505٫000 عدد ثبت نام و تبدیل شبا انجام شده که
درآمد قابل توجهی را نیز براي ما به همراه داشته است. در پایان هم اعلام می کنم که به زودي شاهد خدمات دیگري نیز از رده

 
خواهید بود. 

 
عملیاتی شدن تغییر و تحولات اساسی در پی پینگ در دوران کرونا 

محمدمهدي باریده، مدیر توسعه کسب وکار پی پینگ: حدودا 5سال است که در پی پینگ فعالیت می کنیم. همین جا اعلام می کنم
که از ابتداي کرونا بزرگترین تغییر و تحولات را در پی پینگ عملیاتی کردیم. خبر این موضوع جایی اعلام نشده، اما اکنون اعلام می



کنم که در ساختار پی پینگ تغییراتی اساسی ایجاد کردیم. تقریبا بعد از چهار سال و نیم جرأت کردیم فردجدیدي را به عنوان
مدیرعامل به پی پینگ اضافه کنیم و درحال حاضرهیچ کدام از بنیان گذاران به عنوان مدیر عامل در پی پینگ فعالیت نمی کنند.
تصمیم گرفتیم که ساختارها را منظم تر کنیم، افراد و نیرو هاي جدید تري اضافه کنیم و تخصص افراد را ارتقاء دهیم. همچنین

 
برخلاف سایر تیم ها در این دوران، تیم پی پینگ نیروهایش را افزایش داد. 

با توجه به تجربه هایی که در دو سال اول داشتیم و بین دو دفتر در مشهد و تهران ارتباط برقرار می کردیم، در دوران کرونا هم زمان
رفت و آمد به کار کردن اختصاص داده شد. کرونا نه تنها به ما ضربه نزد، بلکه هم از لحاظ کیفی و هم در بخش پشتیبانی و مشتریان،

 
رشد کردیم. 

تمرکز ما در حوزه ي پرداخت آنلاین بود، و در این بازه زمانی از لحاظ کاربران عادي با ریزش مواجه شدیم. اما تلاش مضاعفی در
راستاي معرفی سرویس ها داشتیم که نزدیک به 20٪ رشد را براي ما به ارمغان آورد. همچنین با توجه به تغییر ساختار و فرایند در

 
پی پینگ، توانستیم میزان تغییر یا از دست دادن کاربران را کاهش دهیم و تعداد کاربران فعال را نیز افزایش دهیم. 

در آخر لازم به ذکر است که در این بازه زمانی روي سرویس هاي بسیار زیادي تمرکز کردیم. به عنوان مثال اخیرا سرویس جدیدي را

 
در حوزه ي donation معرفی کردیم که در هفته اول راه اندازي بازخورد بسیار خوبی داشت. 

 
از پدرخوانده تا پی پل 

صابر صیادي، مشاور توسعه کسب وکار ستارگان:قرار است که چند نکته در خصوص تجربیاتم در همکاري با تیم هاي ستارگان مطرح

 
کنم که امیدوارم براي شما مفید باشد. 

در خصوص ویروس کرونا و اثرات آن بر کسب وکارها واقعا نظر دادن سخت است؛ چرا که هنوز داریم با رفتار و اثرات این ویروس 

 
آشنا می شویم؛ در نتیجه فقط می توان گفت نمی دانم ولی بهتر است که آماده مواجهه با هر چیزي باشیم. 

حدود 30 سال پیش، ارتش آمریکا براي توصیف شرایط دنیاي جدید اصطلاحی را خلق کرد به نام VUCA که اشاره به شرایط
پرنوسان، عدم قطعیت، پیچیده و پرابهام محیط براي تصمیم گیري داشت. ما در ایران در شرایطی هستیم که این اصطلاح به خوبی

 
وضعیت ما را توصیف می کند و به ما یک چهارچوب ذهنی مناسب براي مواجهه با شرایط می دهد. 

نکته بعدي بحث مدیریت هزینه هاست. به مانند یک اسکادران جنگنده که در منطقه عملیاتی ممکن است چند دور سوختگیري
انجام دهد تا به اهداف مأموریتی خودش دست پیدا کند، شما هم باید مدیریت هزینه و جذب سرمایه داشته باشید. مدیریت هزینه ها
در شرایط اقتصادي فعلی و تضعیف شرایط سرمایه گذاري خطرپذیر، بسیار کلیدي خواهد بود تا انشااالله کسب وکار به مقصد و هدف

 
خودش دست پیدا کند. 

نکته بعدي ساختن یک تیم برنده است. اگر بعد از دو سه ماه احساس کردید که حضور فردي در تیم غیر ضروري است، بهتر است که

 
با او خداحافظی کنید. تیم پی پل (معروف به پی پل مافیا) مثال خوبی براي یک تیم حرفه اي و تمام عیار است. 

مورد بعدي مراقبت از سلامت روان خود و تیم تان است. بنیان گذار یک استارتاپ ممکن است احساس تنهایی کند و یا در موارد

 
مختلفی نیاز به هم فکري داشته باشد. شما مثل شخصیت فیلم پدرخوانده همیشه به یک یا چند مشاور امین نیاز دارید. 



راه اندازي و مدیریت استارتاپ می تواند کار پراسترس و پرفشاري باشد. اگر بنیان گذار اصلی حالش خوب نباشد، بعید است حال
استارتاپش هم تعریفی داشته باشد. پس به این مسأله توجه کنید و از مشاور، ورزش، متد ذهن آگاهی و یا هر چیزي که براي شما کار

 
می کند استفاده کنید. 

 
چند نکته درباره تناسب محصول و بازار 

ناصر غانم زاده، مدیرعامل نیوُ:در چندماه گذشته بیم و امید و فراز و فرود روحی زیادي براي همه وجود داشته، البته همیشه هست، اما
این مدت، شدتش بیشتر شد. بعضی از کسب و کار ها خوب بودند، بد شدند. بعضی ها ناامید بودند و برعکس شد. در حوزه فینتک هم

 
اتفاق هاي خوبی درحال رخ دادن است. 

در مواجهه با شرایط نامساعد کسب و کار، براي بسیاري از ما راه کار عملی و مهم شاید فکر کردن به پیوِت (چرخش) باشد. چرخش
ممکن است حتی به معناي دوباره شروع کردن باشد. اما چیزي که در یک سال گذشته خیلی درباره ا ش مطالعه کرده ام، هم خوانی
محصول و بازار یا پروداکت مارکت فیت است. تقریبا تجربه هاي ایران با تجربه هاي جهانی یک سان است. اگر استارتاپ ما به سمت
پروداکت مارکت فیت نرفته، رو به نابودي است. براي فهمیدن آن، باید اول راهی براي اندازه گیري پیدا کنیم، و دوم تا قبل از رسیدن
به تناسب محصول و بازار، حتما مارکتینگ پرهزینه نکنیم. به این فکر کنید که چرا به پروداکت مارکت فیت نرسیدید و راهی پیدا
کنید که به آن برسید. روش هاي ساده اي براي اندازه گیري آن وجود دارد هرچند خیلی دقیق و قطعی نیست.در یکی از این روش
ها، یک استانداردي وجود دارد که میزان تناسب را مشخص می کند؛ اگر 40٪ از مشتریان شما بگویند بدون این محصول حال ما
خیلی بد می شود، شما احتمالا به پروداکت مارکت فیت دست پیدا کرده اید. براي نیُو قبلاً این عدد 22٪ بود. درحالی که محصول
نیوُ ویتامین است و نه مسکن، ماه پیش این عدد به 34٪ رسید. رسیدن به  پروداکت مارکت فیت در پی اف ام  (مدیریت مالی

 
شخصی) خیلی سخت تر است. 

 
 در دوران کرونا 200% رشد کردیم 

 میثم میرزایی، مدیرعامل وامچی: وقتی بهمن ماه، خبر کرونا را شنیدیم، حس خاصی نداشتیم. وقتی می خواستیم کسانی را در
مجموعه استخدام کنیم، داوطلبین رنج سنی 18 تا 22 سال در اولویت ما بودند. به این خاطر که بتوانیم فرهنگ سازمانی درست مد
نظر خودمان را در آن ها نهادینه کنیم. یکی از این فرهنگ ها این بود که کارمندان ما دائما در تلاش براي رسیدن به اهداف مشخص
شده بودند و به همین خاطر آماده بحران بودیم. اما این بحران کرونا را هیچ وقت پیش بینی نکرده بودیم. بعد از آن، همه کمپین هاي
تبلیغاتی را متوقف کردیم، چون از نتیجه آن اطلاعی نداشتیم. و بیشترین تمرکز را صرف مارکتینگ از کانال گوگل یا همان سئو
کردیم و از آن نتیجه گرفتیم. وقتی کرونا به ثبات نسبی رسید، ضریب نفوذ اینترنت حدودا 16% تا 17% بین مردم افرایش پیدا کرد و
چون ما رتبه هاي گوگل مناسبی داشتیم، توانستیم خودمان را به تمام افرادي که به دلیل مشکلات مالی در حوزه وام، ضمانت یا
سرمایه گذاري به دنبال اطلاعات جدید بودند، نشان بدهیم. ما توانستیم در اردیبهشت بالاي 200٪ رشد داشته باشیم. از تیم وامچی
به خاطر تلاش در این دوران تشکر می کنم. هم چنین از حمایت ستارگان و مشاوره ها ي نماینده محترم ستارگان هم نمی توان

 
چشم پوشی کرد. 

 
 یک شبکه اجتماعی ویژه کتاب متولد شد 

حسام زاهدي، مدیرعامل همبودگاه: از ابتدا که شروع کردیم، محصولی داشتیم در یک مارکت خیلی سخت، یعنی بازارکتاب، و با یک



 
مدل کسب و کاري سخت، یعنی کرادفاندینگ. به همین خاطر پروداکت مارکت فیت خوبی نداشتیم. 

ما از ابتدا می دانستیم که باید کامیونیتی (جامعه مخاطب) ایجاد کنیم تا این بیزینس مدل چرخ خودش را بچرخاند. اما این کار بسیار
دشوار بود و ما راه حلی برایش نداشتیم. از اول امسال تصمیم گرفتیم ایده اي که از ابتدا داشتیم را به صورت جدي عملی کنیم. ما به
سمت شبکه اجتماعی در حرکتیم. همبودگاه قرار است که تبدیل به یک شبکه اجتماعی شود که در آن کرادفاندینگ هم خواهیم

 
داشت. 

یکی از امکاناتی که شبکه اجتماعی می تواند براي کسب و کار ها به وجود آورد، پویش هاي فرهنگی مثل مسابقات کتابخوانی و ...
است. شبکه ي اجتماعی همبودگاه می تواند براي هر فعالیتی که به مشتریان شما ارتباط دارد و در حوزه فرهنگ و کتاب است، ابزار

 
بسیار مناسبی باشد. 

 
رده، برنده نشان درخش بهار 99 

در انتهاي رویداد نیز به رسم همیشه، برنده جدید "نشان درخش" معرفی شد. نشان درخش جایزه اي است که هرفصل از طرف
شرکت سرمایه گذاري مدیریت ثروت ستارگان به یکی از تیم هاي پورتفوي این شرکت که بیشترین رشد را در بعضی از شاخص هاي
کلیدي عملکرد نسبت به دوره مشابه گذشته خود تجربه کرده باشند، اهدا می شود. استارتاپ رده به دلیل ثبت چند رکورد فوق العاده
در برخی از شاخص هاي کلیدي، برنده نشان درخش فصل بهار ثروت ستارگان شد. براي کسب اطلاعات بیشتر به وب سایت ستارگان
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امضا تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی کشور

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/06/15

تفاهم نامه همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال، فناورانه و مشاوره اي، بین سازمان منطقه آزاد قشم
و جهاد دانشگاهی کشور امضا شد.

امضا تفاهم نامه همکاري سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد
دانشگاهی کشور تفاهم نامه همکاري هاي فرهنگی،
پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال، فناورانه و مشاوره
اي، بین سازمان منطقه آزاد قشم و جهاد دانشگاهی کشور

 
امضا شد. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا به نقل از روابط عمومی
و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، این تفاهم نامه
ظهر امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به امضاي حمیدرضا

 
طیبی، رییس جهاد دانشگاهی و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسید. 

تفاهم نامه مذکور در سه حوزه پژوهش، فناوري و خدمات تخصصی، فرهنگی و آموزش، اشتغال و کارآفرینی تدوین و باهدف توسعه

 
حوزه هاي مذکور در جزیره قشم به اجرا درمی آید. 

شناسایی توانمندي ها و ایجاد زمینه هاي همکاري مطلوب میان سازمان و جهاد، ارایه مشاوره هاي تخصصی در اجراي پژوهش ها و
پروژه هاي علمی، پژوهشی و فناوري در حوزه هاي مختلف، همکاري در انجام امور مطالعاتی و اجراي پروژه هاي تحقیقاتی، برگزاري
همایش هاي علمی و تأسیس و استقرار مرکز بانک خون بندناف رویان در منطقه آزاد قشم از فعالیت هاي در حوزه پژوهش، فناوري و

 
خدمات تخصصی است. 

در بند مربوط به حوزه فرهنگی؛ مشاوره و اجراي پروژه هاي افکار سنجی، راه اندازي دفتر خبرگزاري دانشجویان ایران (ایسنا) منطقه
خلیج فارس، همکاري و مشارکت در برگزاري کرسی هاي آزاداندیشی و فعالیت هاي سراسري نوآورانه، برگزاري همایش ها، سمینارها،
کنفرانس ها، جشنواره ها، کارگاه ها و نشست هاي علمی- فرهنگی، نمایشگاه ها، مشارکت در تألیف و انتشار کتاب درزمینه هاي

 
علمی، فرهنگی و هنري بخشی از فعالیت هاي مشارکتی بین این دو مجموعه می باشد. 

همکاري درزمینه تعیین اولویت هاي آموزشی، مشاوره در برگزاري کارگاه ها و دوره هاي آموزشی تخصصی کوتاه مدت، راه اندازي
مرکز آموزش هاي تخصصی و مهارتی پیشرفته و مراکز نوآوري و شکوفایی، اجراي نظام جامع آموزش و پایش نیروي کار در جزیره،
نیازسنجی رشته هاي دانشگاهی متناسب با اهداف و مأموریت هاي سازمان، همکاري در اجراي آموزش هاي اشتغال زایی و
کارآفرینی، طرح مشاغل خرد، کوچک و خانگی، توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار و همکاري در راه اندازي شرکت هاي
دانش بنیان اقتصادي و کمک در جذب نخبگان علمی و اقتصادي از مفاد قیدشده در بند مربوط به حوزه آموزش، اشتغال و کارآفرینی



 
در این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه روز شنبه 15 شهریورماه سال جاري در 8 ماده تنظیم و به تأیید و امضاي حمیدرضا طیبی، رییس جهاد دانشگاهی و

 
حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با جهاد دانشگاهی، حمیدرضا طیبی، رییس جهاد
دانشگاهی، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی
شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و سلامت سازمان منطقه آزاد قشم جمعی از

اعضاي جهاد دانشگاهی حضور داشتند.



پیام وزارت علوم به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید

منبع: شفافشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم در پیامی ضمن تبریک آغاز سال تحصیلی جدید اعلام کرد: توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر پژوهش هاي
دانشگاهی به دست خواهد آمد.

به گزارش شفاف،  وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با صدور
پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه

 
دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

 
در متن این پیام آمده است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

 
"طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم آموزان را دوست دارد.  

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا
جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش

 
چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاورد هایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است، اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر از همه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش



هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیاز هاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام شیوه نا مه هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن
به سر می برد همه ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش
هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و

 
گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم. 

انتهاي پیام/



امضاي تفاهم نامه همکاري میان جهاد دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم

منبع: شفافشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/06/15

مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بین جهاد دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم با حضور رئیس جهاد دانشگاهی و
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم برگزار شد.

به گزارش شفاف، مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري
مشترك بین جهاد دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم
صبح امروز (شنبه، 15 شهریور) به منظور دستیابی به
هدف توسعه همکاري و همچنین بهره مندي حداکثري از
توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب طرفین با موضوع
همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی،

اشتغال، فناورانه، مشاوره اي با حضور حمیدرضا طیبی رئیس جهاد دانشگاهی و حمیدرضا مومنی، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل

 
سازمان منطقه آزاد قشم در دفتر مرکزي جهاد دانشگاهی برگزار شد. 

در این مراسم حمیدرضا مومنی، رئیس هیات مدیره و مدیر عامل سازمان منطقه آزاد قشم اظهار کرد: اقتصاد قشم طی چند سده

 
گذشته با تکیه بر بخش هاي اقتصادي، صیادي و تجاري در حال فعالیت است. 

او با بیان اینکه در بخش تجاري بیش از 12 مغازه در حال فعالیت هستند، افزود: با توجه به آمار به دست آمده این فعالیت چندان
چشمگیر نیست. فروش لوازم خانگی، البسه، وسایل آرایشی و... از عمده محصولات بازار تجاري قشم است که خیلی صنعت پیچیده اي

 
به حساب نمی آید. 

مومنی با تاکید براینکه فعالیت در یک حوزه ما را زمین گیر خواهد کرد، گفت: باید در این منطقه بر اساس توانمندي ها، فعالیت ها را

 
ارتقا داد. 

مدیر عامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: قیمت تمام شده آب در بخش کشاورزي حدود 9 هزار متر مکعب است، بنابراین با رایزنی

 
هاي صورت گرفته در تلاشیم که به سمت کشت گلخانه اي برویم. 

او تصریح کرد: طی 5 سال گذشته در این منطقه 3570 تخت بیمارستانی داشتیم که با بررسی هاي انجام شده از این تعداد 1400
تخت به علت کیفیت پایین از رده خارج شد. در حال حاضر 9 هزار ظرفیت داریم که اگر کرونا شیوع پیدا نمی کرد 1800 تخت به

 
بیمارستان هاي تحت پوشش اضافه می کردیم. 

مومنی اضافه کرد: 76 روستا در قشم داریم که جمعیت معکوس در آن وجود دارد و نرخ بیکاري در آن 4.6 درصد است؛ امیدواریم تا
پایان آن را به رقم 4 درصد برسانیم. 



او بیان کرد: در مزارع متراکم قشم در یک هکتار، 2 هزار تُن برداشت محصول داریم. در بحث صید باید به برداشت 200 هزار تن

 
محصول اقدام می کردیم، اما متاسفانه سهم ما در این حوزه تنها 80 هزار تن بوده است. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال، فناورانه و مشاوره اي موضوع
تفاهم نامه جهاد دانشگاهی با این سازمان است. این تفاهم نامه تا دو سال آینده قابلیت اجرایی دارد و این دوره به صورت خودکار

 
تمدید خواهد شد. 

 
اولین پژوهشگاه دارویی کشور در اختیار جهاد دانشگاهی 

در ادامه طیبی، رئیس جهاد دانشگاهی اظهار کرد: در حوزه علوم انسانی و اجتماعی توانمند هستیم و فعالیت هاي خوبی در این زمینه

 
به انجام رسانده ایم. 

او افزود: اولین پژوهشگاه دارویی کشور در اختیار ما قرار دارد. کسب دانش فنی تولید ماهی 10 گرمی، فرایندي است که نیاز به دانش
خاص دارد و ما توانسته ایم با تکیه بر دانش متخصصان داخلی به این مهم دست یابیم. همچنین اولین پژوهشکده گردشگري را

 
تأسیس کرده ایم که در این زمینه فعالیت هاي بین المللی خوبی انجام می دهند. 

رئیس جهاد دانشگاهی در پایان یادآوري کرد: علاقه مند هستیم که بتوانیم نقش موثري را در برنامه توسعه این تفاهم نامه داشته

 
باشیم. 

انتهاي پیام/



ضرورت نظام پایش"سند توسعه بخش تعاون" / پیشنهادات براي توسعه بخش

تعاون

منبع: شفافشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/06/15

دبیرکل خانه تعاونگران گفت:امید است وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد ایجاد ''نظام پایش و ارزیابی عملکرد''
جامع، پویا و موثر ''سند توسعه بخش تعاون'' را مد نظر و در دستور کار قرار دهد.

به گزارش شفاف، علی حسین شهریور, دبیرکل خانه تعاونگران با اشاره به اینکه امروز تعاونی ها به عنوان کانون هاي اشاعه

 
فرهنگ تعامل و مشارکت به عنوان یک مدل کارآمد براي توسعه و رشد اقتصادي شناخته شده اند طی بیانیه اي اعلام کرد: 

 امروزه تعاونی ها به عنوان کانون هاي اشاعه فرهنگ تعامل و مشارکت بعنوان یک مدل کارآمد براي توسعه و رشد اقتصادي ،

 
اجتماعی و تامین نیازهاي اقشار جوامع بشري شناخته شده اند. 

بخش تعاون در ایران نیز با قدمت قریب به 85 سال، علیرغم همه محدودیت ها ، کارآمدي خود را در جلب مشارکت آحاد جامعه در
فعالیت هاي اقتصادي و اجتماعی بویژه تسهیل اشتغال کارجویان و دانش آموختگان جوان، فقرزدایی و ارتقاي رفاه عمومی، بالا بردن

 
حس خودباوري و اعتماد به نفس و تقویت درونگرایی در جامعه نشان داده است. 

از آنجا که کمک به رشد اقتصادي، توسعه کارآفرینی و اشتغال مولد، فراهم نمودن زمینه یکپارچگی  و نشاط اجتماعی از اهداف مهم
و راهبردي تشکیل شرکتهاي تعاونی در کشور است ، "خانه تعاونگران" ،  با تمام توان در ترویج و گسترش فعالیت هاي " تعاونی

 
محور" تلاش می کند و براي سرعت بخشیدن به گسترش این بخش مردمی اعلام می نماید: 

1.      با توجه به توانمندي تعاونی ها در تجمیع و هدایت سرمایه هاي خرد به سمت تولید و اشتغال پایدار و همچنین اجراي طرح
هاي نیمه تمام عمرانی، درخواست می شود "دولت " زمینه حضور تعاونی ها در بازار سرمایه و بورس و همچنین بازگشت تعاونی ها
به بازار پولی کشور را فراهم و در واگذاري مدیریت و مالکیت بنگاه هاي دولتی و طرح هاي نیمه تمام به تعاونی هاي توسعه و عمران

 
شهرستانی تسریع نماید. 

2.      امید است وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد ایجاد "نظام پایش و ارزیابی عملکرد" جامع، پویا و موثر "سند توسعه
بخش تعاون"  را مد نظر قرار داده و در دستور کار قرار دهد. یک بار دیگر تأکید می نماید " تشکیل شوراي هماهنگی پایش و
ارزیابی"  زمینه همکاري ، هماهنگی و هم افزایی میان همه نهاد هاي ذیربط حوزه تعاون را براي تحقق اهداف بخش تعاونی فراهم

 
خواهد آورد. 

3.      تأکید می نماید آنچه امروز اتاق تعاون ایران به آن نیازمند است، جست وجوي راهکار هاي علمی است تا این نهاد بتواند در
تقویت و ارتقاي بخش تعاونی مؤثرتر واقع گردد. لذا انتظار دارد اتاق تعاون ایران با همکاري و تعامل بیشتر با قواي سه گانه (مجریه،
مقننه و قضائیه) توانمندي و اثربخشی خود را براي طرح و پیگیري مطالبات تعاونگران در مجامع سیاست گذاري، برنامه ریزي و

 
قانونگذاري کشور افزایش دهد و در بهبود فضاي کسب و کار تعاونی نقش عملی ایفا نماید. 



4.       امید است مدیران تعاونی ها، جهت دستیابی به سطوح بالاتري از کارآیی و نوآوري ، ضمن بهره گیري از فناوري هاي نوین و
توجه ویژه به فرآیند تحقیق و توسعه ، زمینه تعالی سازمانی و رونق تعاونی ها در شرایط ناشی از گسترش بیماري کووید 19 را فراهم

 
نمایند. 

در خاتمه فرصت را غنیمت شمرده ، فرا رسیدن 13شهریور ماه روز ملی تعاون و هفته تعاون را به خانواده بزرگ تعاون، اعم از مدیران
، کارکنان و اعضاي تعاونی ها ، اتحادیه ها و اتاق هاي تعاون در سراسر کشور و همچنین کارکنان و مدیران ساعی و خدوم وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بانک توسعه تعاون، صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، انجمن علمی تعاون و خانه تعاونگران ایران (اعم

 
از ملی و استانی) تبریک عرض نموده، توفیق آنان را در تقویت و گسترش بخش تعاونی از درگاه خداوند متعال مسئلت می نماید. 

 انتهاي پیام/



سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم

نامه همکاري امضا کرد

منبع: شما نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/06/15

تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري باهدف توسعه همکاري
و بهره مندي از توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب این دو نهاد به امضا رسید.

تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري باهدف توسعه همکاري و

 
بهره مندي از توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب این دو نهاد به امضا رسید. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل
سازمان منطقه آزاد قشم، این تفاهم نامه از سوي معصومه ابتکار،
معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور و حمیدرضا مومنی،
رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم باهدف
همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال و
مشاوره اي به منظور استقرار نظام جزیره دوستدار خانواده در
موضوعاتی مانند؛ توان افزایی بانوان، گسترش آموزش و ترویج
کارآفرینی، مشارکت مؤثر در تقویت تعاونی ها و حمایت از
اشتغال بانوان، اجرایی سازي نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی و
کمک به جاري سازي رویکرد عدالت جنسیتی بر برنامه هاي بازار
کار، با عنایت به قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و

 
فرهنگی به امضا رسید. 

در بخشی از این جلسه، معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به مفاد این تفاهم نامه اظهار داشت: کمک به
زنان خانه دار، تقویت تشکل ها و سازمان هاي مردم نهاد که در سال هاي اخیر یکی از راهبردهاي اساسی ما در پیشرفت بانوان جامعه

 
بوده، توسعه کارآفرینی از اهداف مهم امضاي این تفاهم نامه است. 

وي ادامه داد: یکی از عمده ترین فعالیت هاي ما تقویت نظام خانواده است که در قالب سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري و
همچنین در قالب ماده 102 قانون برنامه به آن اشاره شده و ما توانستیم براي نخستین بار، چارچوبی براي شاخص هاي خانواده

 
طراحی و تنظیم کنیم. 

به گفته ابتکار، این شاخص ها محور کار در بحث ارتقاء تعالیم و شکوفایی خانواده هاي ایرانی بوده و تحت عنوان سیاست هاي

 
دوستدار خانواده به اجرا درآمده است. 

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به برنامه هاي اجراشده در این زمینه گفت: سینماي دوستدار خانواده با همکاري



وزارت ارشاد و شهر دوستدار خانواده با همکاري وزارت کشور در حال کار است و امروز خیلی خوشحالیم که با حضور شما شاهد

 
اجراي طرحی با نام جزیره دوستدار خانواده باشیم. 

ابتکار یادآور شد: ما سند ارتقاء وضعیت زنان خانه دار را به عنوان یک دستور کار اجباري براي استان ها طراحی و ابلاغ کردیم ولی
ممکن است قشم علاقه مند به اجراي برنامه خاصی در ذیل این سند با توجه به موقعیت جغرافیایی و فرهنگی خود باشد که باارزش

 
است و ما از آن استقبال می کنیم. 

تدوین سند توسعه و ارتقاء جایگاه زنان جزیره قشم، حمایت از طرح هاي بانوان و دختران داراي استعداد برتر و کارآفرین، اجراي طرح
ملی گفتگوي خانواده، تدوین استانداردهاي آموزش شغلی و مهارتی، تقویت و توسعه مشاغل خانگی و خانوادگی و شبکه سازي سمن

 
هاي فعال باهدف ارتقاي دانش بخش هایی از مفاد این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه در 8 ماده تنظیم و صبح امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به تأیید و امضاي معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده

 
رییس جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري،
معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم،
پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و
سلامت سازمان منطقه آزاد قشم، زهرا جواهریان، معاون برنامه ریزي و هماهنگی و دکتر نظري پور کیانی، مشاور وزیر کشور در امور

زنان و خانواده حضور داشتند.



نیوزویک: ترامپ نرخ بالاي اشتغال در آمریکا را می ستاید اما آمار بیکاري

دائمی در حال افزایش است

منبع: تسنیمشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/06/15

یک نشریه آمریکایی تأکید می کند در حالی که ترامپ به نرخ بالاي اشتغال در آمریکا می نازد اما آمار بیکاري هم مدام در
حال افزایش است.

یک نشریه آمریکایی تأکید می کند در حالی که ترامپ به
نرخ بالاي اشتغال در آمریکا می نازد اما آمار بیکاري هم

 
مدام در حال افزایش است. - اخبار بین الملل - 

به گزارش گروه بین الملل خبرگزاري تسنیم به نقل از
نیوزویک، دونالد ترامپ در توئیتی از اینکه آمار اشتغال در
ماه اوت تا 1.4 میلیون نفر افزایش داشته و نرخ بیکاري به
زیر ده درصد رسیده است، ابراز خوشحالی کرد، با این حال
داده هاي اساسی از افزایش اخراج هاي دائمی به بیش از

 
نیم میلیون نفر خبر می دهد. 

اداره آمار کار ایالات متحده گزارش کرد که نرخ بیکاري ماه گذشته به 8.4 درصد رسیده که پایین تر از بالاترین عدد پس از شیوع

 
کرونا ــ یعنی 14.7 درصد ــ است. 

آژانس فدرال نیز اعلام کرده که به لطف تخفیف در محدودیت هاي قرنطینه اي و ازسرگیري فعالیت هاي اقتصادي در بخش هاي
خرده فروشی، سرگرمی و مهمان پذیري، آمار اشتغال افزایش یافته است. استخدام هاي دولتی یکی از مهم ترین دلایل افزایش آمار

 
استخدام می باشد. 

ترامپ در توئیت خود نوشت: آمارِ اشتغال فوق العاده! تنها در ماه اوت 1.37 میلیون شغل جدید ایجاد شده و نرخ بیکاري به زیر 8.4

 
درصد رسیده است، این آمار بسیار بهتر از آن چیزي است که تصور می شد. 

جدا از گزارش آمار اداره کار، آژانس فدرال هم اعلام کرد که تعداد اخراج شده هاي دائمی از بازار کار در ماه اوت به 534 هزار نفر
رسیده است، با احتساب این عدد، آمار کل کشور به 3.4 میلیون نفر می رسد که حاکی از یک افزایش 1.3 میلیون نفري از ماه فوریه

 
است. 

 
سرعت رشد اشتغال در آمریکا کاهش یافت 

 
تشدید بی عدالتی بین سفیدپوستان و سیاه پوستان آمریکا در بخش اشتغال 

 
نرخ بیکاري در میامی آمریکا رکورد زد 

 
نرخ بیکاري در آمریکا تا پایان 2020 همچنان دورقمی خواهد بود 

 
بیکاري 84هزار نفر در صنعت نفت آمریکا در پی شیوع کرونا 



 
میلیون ها آمریکایی در معرض خطر بیکاري دائمی قرار دارند 

طبق گزارش اداره آمار کار، تعداد افرادي که شانس ورود دوباره به بازار کار را داشته اند در ماه گذشته 263 هزار نفر کاهش یافته و به
2.1 میلیون نفر رسیده است. دوباره واردها، آمریکایی هایی هستند که قبلاً تجربه کار داشته اند اما هنگام ورود به شغل جدید بیکارند.

مارك همریک اقتصاددان ارشد در Bankrate.com می گوید: بازار کار شبیه به یک گرداب است، جایی زیر سطح آن جریان هاي
گردابی سریعی وجود دارد. بسیاري از اعلامیه هاي اخیر شرکت هاي بزرگ با توجه به رکود اخیر و کاهش شغل تحت تأثیر قرار

خواهند گرفت، بنابراین این که اقتصاد در ماه هاي پیشِ رو باز هم با چالش هایی روبه رو شود دور از انتظار نخواهد بود.



7 وزیر به مجلس می روند/ بررسی طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات

بازرگانی

منبع: خبر فوريشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/06/15

دستور کار هفتگی کمیسیون هاي مجلس منتشر شد که بر اساس آن 7 وزیر به مجلس می روند.

دستور کار هفتگی کمیسیون هاي مجلس منتشر شد که بر

 
اساس آن 7 وزیر به مجلس می روند. 

وزراي خارجه، ارتباطات و فناوري ارتباطات، راه و
شهرسازي، علوم و تحقیقات، اقتصاد، تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و کشاورزي جهت پاسخ به سوالات نمایندگان و
ارائه گزارش در جلسات هفته جاري کمیسیون هاي

 
تخصصی مجلس شوراي اسلامی حضور پیدا می کنند. 

جلسات کمیسیون هاي تخصصی مجلس بعد از دو هفته
تعطیلی پارلمان جهت سرکشی نمایندگان به حوزه هاي

 
انتخابیه، هفته جاري تشکیل خواهد شد که دستور آن به شرح زیر است: 

 
کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس 

 
طرح اصلاح و الحاق موادي به قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان 

 
کمیسیون اصل نود 

 
نشست با رئیس و معاونین سازمان بازرسی کل کشور 

 
نشست با رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور 

 
طرح اصلاح موادي از قانون آئین نامه داخلی مجلس براي تقویت و کارآمدسازي کمیسیون اصل نود 

 
کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی 

 
انتخابات هیات رئیسه 

 
کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوري 



 
راي گیري در خصوص انتقال محمدعلی فروردین به کمیسیون فرهنگی 

 
لایحه الحاق یک تبصره به ماده (5) قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دانشگاهها و مراکز آموزش عالی کشور 

 
لایحه نحوه کمکهاي اشخاص حقیقی و حقوقی به سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
دعوت از وزیر علوم، تحقیقات و فناوري جهت پاسخگویی به سوالات تعدادي از نمایندگان 

 
طرح اساسنامه شرکت ملی گاز ایران 

 
لایحه مالیات بر درآمد و دارایی فعالان اقتصادي در مناطق آزاد تجاري- صنعتی 

 
طرح ممنوعیت انتخاب یا انتصاب مقامات و مدیران داراي تابعیت مضاعف و مرتبط با کشورهاي خارجی 

 
لایحه تعیین وظایف و اختیارات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
کمیسیون اجتماعی 

 
راي گیري نهایی در خصوص طرح استفساریه بند (ج) ماده 112 قانون برنامه ششم توسعه 

 
لایحه استخدامی شهرداري ها 

 
طرح تشکیل کمیته (ستاد) جذب سرمایه هاي داخلی و صدور مجوز ایجاد واحدهاي تولیدي 

 
طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی 

 
طرح اصلاح ماده 32 قانون مدیریت خدمات کشوري 

 
دعوت از فتاح رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی به منظور ارائه 

 
گزارش عملکرد بنیاد در زمینه محرومیت زدایی و توانمند سازي اقشار محروم جامعه 

 
دعوت از معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به منظور 

 
ارائه گزارش عملکرد در خصوص اقدامات به عمل آمده در موضوع تعاونی هاي کشور 

 
کمیسیون اقتصادي 



 
ایرادهاي شوراي نگهبان در طرح اصلاح ماده 54 مکرر قانون مالیاتهاي مستقیم 

 
ایرادهاي شوراي نگهبان در طرح استفساریه بند(2) ماده(2) قانون مالیات هاي مستقیم 

 
ایرادهاي شوراي نگهبان در لایحه مالیات بر ارزش افزوده 

نشست با مدیران ارشد بیمه هاي بازرگانی کشور با حضور وزیر اقتصاد و رئیس کل بیمه مرکزي با موضوع بررسی آخرین وضعیت

 
صنعت بیمه کشور 

 
بررسی تقاضاي تعدادي از نمایندگان مجلس جهت تحقیق و تفحص از 

 
عملکرد سازمان منطقه آزاد اروند، عملکرد سازمان منطقه آزاد قشم، 

عملکرد سازمان خصوصی سازي، نحوه واگذاري هلدینگ پتروشیمی باختر به بخش خصوصی و نحوه واگذاري انبارهاي شهید شاهوي

 
شهر گلستان شهرستان بهارستان 

انتخاب کاندیداهاي ناظر براي عضویت در هیأت نظارت اندوخته اسکناس، هیأت نظارت بر چاپ و تحویل اوراق بهادار و ستاد مرکزي

 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

نشست مشترك با رئیس کل بانک مرکزي و معاونانش با موضوع بررسی نحوه اجراي قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی

 
کشور، بررسی کلیات لایحه اصلاح ماده 14 قانون برنامه و ارائه گزارش در خصوص لایحه اصلاح ماده 1 قانون پولی و بانکی کشور 

نشست مشترك با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاونانش در خصوص بررسی عملکرد بنگاههاي اقتصادي وابسته به صندوقهاي
تامین اجتماعی، بازنشستگی فولاد، بازنشستگی کشوري و بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر و بررسی لایحه تعاونی اقتصاد

 
و ارزیابی شاخص هاي اقتصادي بخش تعاون کشور 

نشست مشترك با رئیس کل بانک مرکزي و معاونانش با موضوع بررسی نحوه اجراي قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی

 
کشور، بررسی کلیات لایحه اصلاح ماده 14 قانون برنامه و ارائه گزارش در خصوص لایحه اصلاح ماده 1 قانون پولی و بانکی کشور 

 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

 
طرح تشکیل سازمان پدافند غیرعامل 

 
طرح الحاق یک ماده به قانون خدمت وظیفه عمومی 

 
تهدیدات امنیتی فضاي سایبري در کشور با حضور وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات 

 
پاسخ وزیر خارجه به سوالات تعدادي از نمایندگان 



طرح لایحه موافقتنامه همکاري در زمینه حفظ نباتات و قرنطینه گیاهی بین دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت جمهوري

 
صربستان 

 
لایحه الحاق دولت جمهوري اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی حمایت از ارقام جدید گیاهی 

 
لایحه پروتکل حفاظت از تنوع زیستی الحاقی به کنوانسیون چهارچوب حفاظت از محیط زیست دریایی دریاي خزر 

 
لایحه موافقتنامه انتقال محکومین بین دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت فدراسیون روسیه 

لایحه پروتکل اصلاح موافقتنامه بین دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت فدراسیون روسیه جهت معاضدت در پرونده هاي مدنی و

 
جزایی 

 
لایحه موافقتنامه همکاري اقتصادي و تجاري بین دولتهاي ساحلی خزر 

 
لایحه عضویت سازمان فضایی ایران در فدراسیون بین المللی فضانوردي 

بررسی میزان دارایی هاي جمهوري اسلامی ایران در خارج از کشور قبل و بعد از وقوع انقلاب اسلامی شامل املاك، سهام شرکت ها،

 
معادن و موسسات خارجی و مطالبات تهران از سایر دولت ها با حضور مسئولین دستگاه هاي ذي ربط 

 
کمیته هسته اي: 

بررسی گام هاي کاهش تعهدات برجامی ایران در سایت هاي فردو و نطنز، تبعات اقتصادي و امنیتی هسته اي شدن کشورهاي
عربستان سعودي، امارات متحده عربی و ترکیه، فرصت ها و تهدیدات دیپلماسی هسته اي ایران، تمهیدات امنیتی و حفاظتی براي

 
تجهیزات و فناوري دفاعی که شائبه آلودگی در آنها وجود دارد. 

 
کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 

 
طرح اصلاح موادي از قانون انتخابات ریاست جمهوري 

 
طرح ثبت نام راي دهندگان در انتخابات 

 
طرح اصلاح موادي از قانون تشکیلات وظایف و انتخابات شورا هاي اسلامی کشور 

 
طرح استفساریه تبصره (4) الحاقی به ماده (101) قانون شهرداري ها 

 
طرح استفساریه تبصره (4) ماده واحده قانون تعیین وضعیت املاك واقع در طرح هاي دولتی و شهرداري ها 

 
کمیسیون انرژي 



 
بررسی چالش هاي سازندگان تجهیزات صنعت نفت 

 
بررسی نحوه توزیع عادلانه یارانه حامل هاي انرژي 

 
بررسی موضوع جلوگیري از خام فروشی و نیز بحث تولید 30 هزار مگاوات برق هسته اي حسب دستور مقام معظم رهبري 

 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 

 
رسیدگی به لایحه اصلاح مواد (63)و(64) قانون محاسبات عمومی کشور 

 
رسیدگی به طرح استفساریه تبصره (62) قانون برنامه دوم توسعه 

 
اتخاذ تصمیم نسبت به درخواست عده اي از نمایندگان جهت عضویت در کمیسیون 

 
رسیدگی به درخواستهاي واصله به کمیسیون جهت انجام تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان برنامه و بودجه کشور 

 
بررسی نحوه تامین منابع مورد نیاز طرح تامین کالاهاي اساسی اقشار آسیب پذیر 

 
استماع گزارش کمیته اصلاح ساختار بودجه در خصوص اقدامات بعمل آمده پیرامون اصلاح ساختار بودجه 

 
لایحه اصلاح بند (ت) ماده (80) قانون برنامه ششم توسعه 

 
طرح حمایت از اقتصاد ملی و رونق و تولید در مقابل اقدامات خصمانه آمریکا 

بررسی اقدامات به عمل آمده درخصوص اشتغال در کشور با محوریت عملکرد بند ( الف ) تبصره (18) قانون بودجه سال 1399 کل

 
کشور 

 
ارائه گزارش کمیته فناوري اطلاعات در خصوص طراحی سامانه جهت اعمال مصوبات در لوایح بودجه سنواتی 

 
کمیسیون بهداشت و درمان 

 
استماع گزارش ریاست سازمان تامین اجتماعی در خصوص اقدامات انجام شده و برنامه هاي آتی سازمان 

 
طرح تخصیص ارز با نرخ ترجیحی به کالاهاي اساسی 

 
لایحه الحاق دولت جمهوري اسلامی ایران به کنوانسیون تمپره در مورد ارائه منابع مخابراتی براي کاهش بلا و عملیات امدادي 

 
استماع گزارش ریاست دانشگاه علوم پزشکی بقیه االله در خصوص پلاسما درمانی و میزان اثر بخشی آن در بیماران کرونائی 



 
کمیسیون صنایع و معادن 

 
طرح حمایت از اقتصاد ملی و رونق تولید در مقابل اقدامات خصمانه آمریکا 

 
طرح مالیات بر عایدي سرمایه 

 
استماع گزارش وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاونین مربوط از عملکرد کاري 

 
لایحه الحاق دولت ایران به کنوانسیون تمپره در مورد ارائه منابع مخابراتی براي کاهش بلا و عملیات امدادي 

 
لایحه عضویت سازمان فضایی ایران در فدراسیون بین المللی فضانوردي 

 
بازدید از گروه خودروسازي سایپا و استماع گزارش مدیرعامل و مدیران مجموعه خودروسازي سایپا 

 
کمیسیون عمران 

 
لایحه موافقتنامه حمل و نقل بین المللی جاده اي مسافر و کالا بین دولت جمهوري اسلامی ایران و شوراي فدرال سوئیس 

دعوت از وزیر راه و شهرسازي جهت ارائه گزارش درخصوص تولید مسکن و سامانه ملی املاك و اسکان کشور و پاسخگویی به سؤالات

 
تعدادي از نمایندگان 

 
دعوت از بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) 

 
لایحه موافقتنامه بین دولتهاي ساحلی دریاي خزر در زمینه حمل و نقل 

 
کمیسیون فرهنگی 

 
ادامه بحث و بررسی پیرامون جمعیت و تعالی خانواده 

 
استماع گزارش رییس سازمان تبلیغات اسلامی 

 
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 

 
لایحه موافقتنامه همکاري در زمینه حفظ نباتات و قرنطینه گیاهی بین دولت جمهوري اسلامی ایران و دولت جمهوري صربستان 

 
لایحه پروتکل حفاظت از تنوع زیست الحاق به کنوانسیون چهارچوب حفاظت از محیط زیست دریائی دریاي خزر 

 
لایحه الحاق دولت جمهوري اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی حمایت از ارقام جدید گیاهی و عضویت در اتحادیه آن 



 
لایحه تعیین تکلیف اموال بهکده رضوي 

 
بررسی موضوع کشت فرا سرزمینی با دعوت از مسئولین ذیربط وزارتخانه هاي جهاد کشاورزي و امور خارجه 

 
بررسی موضوع میزان ضایعات محصولات کشاورزي و راه کارهاي کاهش آن 

بررسی مصوبه شوراي عالی اداري در خصوص ادغام پژوهشکده حفاظت خاك و آبخیزداري در موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع

 
کشور و همچنین ادغام موسسه تحقیقات بین المللی تاسماهیان دریاي خزر در موسسه تحقیقات علوم شیلات کشور. 

 
نشست مشترك با وزیر جهادکشاورزي و معاونین ایشان به منظور 

استماع گزارش عملکرد و تبیین سیاستهاي اجرایی وزارتخانه مذکور



اشتغالزایی و ارزآوري گیاهان دارویی با جهش 10 برابري تولید در اصفهان

منبع: خبر فوريشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/06/15

نمودار بررسی آمار کشت گیاهان دارویی در اصفهان نسبت به ابتداي فعالیت دولت تدبیر و امید جهش 10 برابري تولید در
استحصال انواع محصولات این بخش را نشان می دهد.

 نمودار بررسی آمار کشت گیاهان دارویی در اصفهان

 
نسبت به ابتداي فعالیت دولت تدبیر و امید جهش 10 برابري تولید در استحصال انواع محصولات این بخش را نشان می دهد. 

ایران با داشتن یازده اقلیم از 13 اقلیم جهان، یکی از بهترین خاستگاه ها براي رشد و تکثیر گیاهان دارویی به شمار می رود که یک
درصد از مجموع سهم تجارت جهانی در حوزه گیاهان دارویی مربوط به ایران است، از طرفی، بسیاري از گیاهان دارویی به صورت خام

 
صادر می شود و فناوري فرآوري آن ها در داخل کشور محدود است. 

بنا به اعلام دفتر امور مراتع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري، اکنون در کشور ما با وجود 2 هزار و 500 گونه گیاه دارویی فقط
روي 170 نوع داروي گیاهی سرمایه گذاري شده و در بقیه آن ها یا گیاه اهلی نشده یا اینکه هنوز وارد فرآیند توسعه وسیع نشده از
سوي دیگر53 شرکت در زمینه تولید و عرضه گیاهان دارویی در کشور فعالیت دارند که قابلیت افزایش آنها با حمایت و اقدام متناسب

 
دست یافتنی خواهد بود. 

پژوهش ها نشان می دهد اکنون ارزش صادرات محصولات گیاهان دارویی به 570 میلیون دلار در سال رسیده و کشورمان در تولید

 
20 تا 30 گونه گیاه دارویی از جمله زعفران رتبه برتر را در جهان دارد. 

استان اصفهان در صنایع مختلف کشاورزي از جمله پیشتازان کشور به شمار می رود و در زمینه گیاهان دارویی داراي ظرفیت هاي
فراوانی است، این خطه با دارا بودن 563 هزار هکتار اراضی کشاورزي معادل پنج درصد از مساحت استان و 3.5 درصد از اراضی

 
کشاورزي کشور را به خود اختصاص داده و با دارا بودن شرایط متنوع آب و هوایی، استعداد تولید انواع محصولات کشاورزي را دارد. 



 
 

مجموع اراضی زراعی استان حدود 486 هزار هکتار است که در سال هاي نرُمال از حیث بارندگی حدود 70 درصد آن به کشت
محصولات زراعی مانند انواع غلات، حبوبات و محصولات علوفه اي، جالیزي و انواع سبزي و صیفی و گیاهان زینتی اختصاص می یابد

 
و تولید سالانه محصولات زراعی استان در شرایط عادي حدود چهار میلیون و پانصد هزار تن است. 

مجموع اراضی باغی استان حدود 80 هزار هکتار است و مجموع تولیدات باغی و گلخانه اي استان در شرایط عادي حدود 800 هزار

 
تن برآورد می شود. 

بر پایه آمار و ارقام اخذ شده از سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان، این منطقه در تولید انواع گیاهان دارویی اکنون در مقایسه با
ابتداي فعالیت دولت یازدهم 965.45 درصد یعنی بیش از 10 برابر افزایش تولید داشته، سطح زیر کشت گیاهان دارویی در ابتداي

 
فعالیت دولت در سال 92 در این خطه سه هزار و 130 هکتار بود که این رقم اکنون حدود 5.5 برابر بیشتر شده است. 

 
تولید بیش از 44 هزار تن انواع گیاهان دارویی در اصفهان 

میزان تولید گیاهان دارویی در سال زراعی 92 تا 93 چهار هزار و 631 تُن بود که این رقم اکنون به بیش از 49 هزار و 300 تن

 
افزایش یافته به دیگر سخن حجم افزایش یافته تولید انواع محصولات گیاهان دارویی افزون بر 44 هزار و 400 تن بوده است. 

حدود 25 نوع انواع گیاهان دارویی از جمله گل محمدي، زعفران، زیره سبز، زرین گیاه، زرشک، نعناع، مریم گلی، کاسنی، موسیر،
رازیانه، آلوئه ورا و بیدمشک در این خطه کشت می شود و 24 شرکت تخصصی فرآوري در این زمینه فعالیت می کنند و 15 شرکت

 
دارویی معتبر ملی در این استان از جمله مصرف کنندگان گیاهان دارویی محسوب می شوند. 



 
 

بی شک تنوع اقلیم در استان اصفهان بگونه اي است که بستر تولید انواع محصولات گیاهان دارویی در فصول مختلف و صادرات آن به
دیگر کشورها و درآمدزایی را مهیا می کند، براي مثال در سال گذشته تنها صادرات گلاب از استان اصفهان بیش از 455 هزار دلار را

 
به همراه داشت دیگر تولیدات ظرفیت فروش به مشتریان خارجی را دارد. 

تمامی شهرستان هاي استان اصفهان در صنعت تولید محصولات گیاهان دارویی فعالند اما کاشان، آران و بیدگل، مبارکه، اصفهان،

 
سمیرم و نطنز در این زمینه شاخصند. 

در همین ارتباط رییس سازمان جهاد کشاورزي اصفهان معتقد است که سیاست هاي حمایتی وزارتخانه نقش اساسی در توسعه
صنعت گیاهان دارویی بویژه در استان اصفهان ایفا کرده و میزان تولید محصولات مختلف آن در استان همچنان قابلیت رشد و حرکت

 
به سمت به جهش تولید را دارد. 

مهرداد مرادمند در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه اصفهان در منطقه خشک و نیمه خشک قرار گرفته اظهارداشت: توسعه کشاورزي بر
پایه سازگاري بر کم آبی و برداشت کمتر از منابع آبی بویژه رودخانه زاینده رود از جمله برنامه هاي ما طی سال هاي گذشته بوده و بر

 
همین اساس از آنجا که گیاهان دارویی کم آب برَ به شمار می رود توسعه آن به سود کشاورزي استان خواهد بود. 

 
تسهیلات کم بهره گره گشاي صنعت گیاهان دارویی 

وي با اشاره به اعتباراتی که در سال هاي گذشته براي این بخش تخصیص یافت در توسعه آن موثر بود ادامه داد: ادامه ارائه تسهیلات
کم بهره از جمله نیازهاي صنعت گیاهان دارویی و صنایع مرتبط با آن به شمار می رود و لازم است که متولیان مالی و بانک ها نهایت

 
همکاري را داشته باشند. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي اصفهان به اشتغال پایدار روستایی به عنوان دیگر مقوله مهم و مورد توجه اشاره کرد و گفت: توسعه

 
صنعت کشاورزي و بویژه گیاهان دارویی به اشتغالزایی پایدار کمک خواهد کرد. 



 
 

به نظر سرپرست سراي نوآوري گیاهان دارویی استان اصفهان، صنعت تولید گیاهان دارویی می تواند یکی از زمینه هاي مناسب براي

 
توسعه کشاورزي در منطقه و در پی آن درآمدزایی حاصل از صادرات باشد. 

کیوان صفوي اظهارداشت: صنعت تولید گیاهان دارویی با دیگر مباحث کشاورزي مانند دامپزشکی، بیوتکنولوژي و صنایع غذایی
ارتباط نزدیک دارد و در صورتی که بتوان فناوري هاي مناسب را براي آن پیاده سازي کرد می توانیم شاهد جهش تولید بی نظیري و

 
درآمدسازي در این صنعت به ویژه در استان اصفهان باشیم. 

 
توقف خام فروشی لازمه توسعه صنعت تولید گیاهان دارویی 

وي یکی از چالش هاي این صنعت را خام فروشی و کشت و کار به روش معمول و تا حدي سنتی دانست و گفت: چنانچه بتوانیم
موارد مذکور را تغییر دهیم و اصلاح کنیم و به دنبال آن به فناوري هاي نوین صنعت گیاهان دارویی بیندیشیم زمینه پیشرفت بیش از

 
گذشته آن فراهم خواهد شد. 

سرپرست سراي نوآوري گیاهان دارویی استان اصفهان خاطرنشان کرد: کشت گیاهان دارویی می تواند در چند بعد براي ما پول ساز و
مفید باشد یکی از آنها غنی سازي و استخراج مواد مفیدي است که در گیاهان دارویی موجود است و در این صورت می توان مشتریان

 
بسیاري در کشور و یا سایر کشورها به دست آورد. 

صفوي افزود: از سوي دیگر گیاهان دارویی زمینه خوبی براي تولید بسیاري از داروها هستند، اگرچه فعالیت هاي خوبی در استان
اصفهان انجام شده و اکنون 15 شرکت برتر و نشان (برند) اصلی و ملی در استان اصفهان فعال هستند اما می توان شمار آنها را

 
افزایش داد و گستره تولید داروهاي مبتنی بر این گیاهان را بیشتر کرد. 

وي ادامه داد: یکی دیگر از بخش هایی را که می توانیم مبتنی بر گیاهان دارویی گسترش دهیم تولید شیرینی جات فراسودمند بر
پایه گیاهان دارویی است براي مثال در تولید یک نوع شیرینی به وسیله گیاه شیرین بیان یا جلبک مشتریان متعددي در خارج از

 
کشور وجود دارد، لذا دامنه فعالیت این عرصه قابل گسترش است. 



 
 

سرپرست سراي نوآوري گیاهان دارویی اصفهان خاطرنشان کرد: استفاده از گیاهان دارویی در دامپزشکی از دیگر موارد مفید آنهاست
به این گونه که برخی از داروهایی که براي دام و طیور ساخته می شود قابلیت تولید به وسیله گیاهان دارویی را دارد و از این حیث

 
هم جاي کار زیادي پیش روي تولیدکنندگان و محققان قرار گرفته است. 

صفوي با تاکید بر اینکه روند کنونی و به طور کلی معمول تولید گیاهان دارویی نیازمند حرکت رو به بهبود است، خاطرنشان کرد:
نباید بازارها را از دست دهیم و از سوي دیگر نباید اجازه داد که وجود و تولید گونه هاي مختلف گیاهان دارویی در کشور کم شود و

 
بر این اساس باید امکانات متعدد را به کار گرفت تا ضمن افزایش سطح زیر کشت، تولید افزون تر و مقاصد متعدد صادراتی را رقم زد. 

به گفته سرپرست سراي نوآوري گیاهان دارویی اصفهان، صادرات ادویه هاي ترکیبی که بر اساس گیاهان دارویی به دست می آید

 
جاي کار زیادي دارد، علاوه بر آن استانداردسازي گیاهان و کشت ارگانیک و سالم آنان براي توسعه بیشتر لازم و ضروري است. 

به اعتقاد کارشناسان با توجه به ظرفیت هاي موجود کشور در بخش گیاهان داروي، مسوولان امر باید بیش از پیش نسبت به داشتن
نقشه راه اصولی و کارشناسی براي شکوفایی همه جانبه این صنعت تلاش کنند که لازمه تحقق این مهم سرمایه گذاري است که باید

براي جذب آن در این بخش ارزآور تلاش کرد.



یادگاري مدرس خیابانی براي صنعت چوب کشور/ تولیدکنندگان: ممنوعیت

واردات MDF خام هزاران کارگر را بیکار کرده است

منبع: دانشجوشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/06/15

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- سینا احدیان؛ حدود دو ماه پیش در جریان بازدید حسین مدرس خیابانی؛ سرپرست سابق
وزارت صمت از یک واحد صنعتی تولید ام دي اف خام جدید اولویت تخصیص ارز براي واردات مواد اولیه مورد نیاز صنعت

چوب کشور یعنی ام دي اف تغییر کرد و به ردیف کالاهاي غیرضروري و لوکس منتقل شد. این ...

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- سینا احدیان؛ حدود دو
ماه پیش در جریان بازدید حسین مدرس خیابانی؛
سرپرست سابق وزارت صمت از یک واحد صنعتی تولید ام
دي اف خام جدید اولویت تخصیص ارز براي واردات مواد
اولیه مورد نیاز صنعت چوب کشور یعنی ام دي اف تغییر
کرد و به ردیف کالاهاي غیرضروري و لوکس منتقل شد.
این درحالی است که تولیدکنندگان مصنوعات چوب
معتقدند که ظرفیت داخلی کشور در حال حاضر جوابگوي
نیاز آن ها نیست و چنین تصمیمی بدور از نظرات

کارشناسی و تنها در راستاي ایجاد رانت و انحصار براي عده اي خاص گرفته شده و نتیجه آن تعطیلی تعداد زیادي کارخانه و بیکاري
هزاران کارگر خواهد بود. این تولیدکنندگان با نوشتن نامه به وزارت صمت و دستگاه هاي دیگر نظیر مجلس شوراي اسلامی بیش از

 
دو ماه است که ماجرا را پیگیري می کنند اما تا کنون هیچگونه پاسخی دریافت نکرده اند. 

نامه هاي ذیل نمونه اي از این پیگیري هاي بی پاسخ است که در متن آن استدلال تولیدکنندگان صنعت چوب نیز قابل ملاحظه

 
است: 



 
 

در همین رابطه رسول زاده؛ عضو هیئت مدیره انجمن روکش هاي مصنوعی ام دي اف و نئوپان ایران و عضو هیئت نمایندگان اتاق
بازرگانی ایران در گفتگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري دانشجو گفت: صنعت چوب و مبلمان کشور طبق آمار خود وزارت صمت و
وزارت کار بیش از 8 درصد از اشتغال کشور را عملا عهده دار است و یک صنعت در حال پیشرفتی است که فکر می کنم در این دهه

 
گذشته پیشرفت خیلی بزرگی را تجربه کرده است. 

رسول زاده افزود: در سال جهش تولید با توجه به نامگذاري حکیمانه رهبر انقلاب نباید مسئولین ما فقط به شعار دادن اکتفا کنند و

 
این وظیفه دولت است که براي تحقق این شعار تمامی تلاش خودش را داشته باشد. 

عضو هیئت مدیره انجمن روکش هاي مصنوعی ام دي اف و نئوپان ایران ادامه داد: در زمینه تولید مبلمان و صنعت چوب که در حال
حاضر بیشتر ام دي اف انجام داده می شود ما نیاز به یک سري مواد اولیه از ام دي اف خام داریم که شرکت هاي بزرگی تولیدي با
تکنولوژي پیشرفته ام دي اف خام را تولید می کنند اما به تنهایی به درد مصرف کننده و بازار نمی خورد. یک سري صنایع بینابینی
نیاز است که کار روکش هاي متنوعی انجام دهد که بتوانیم در صنعت مبلمان خانگی، مبلمان اداري، پارتشین، مبلمان امفی تئاتر،

بیمارستان، مبلمان شهري، نیازهاي سیستم آموزشی، در و پنجره و پارکت و میز از این ها استفاده کنیم. 



وي ادامه داد: حدود 50 درصد ام دي اف خام مورد نیاز کشور که حدودا دو میلیون متر مکعب در سال است در ایران تولید می شود و
50 درصد از این ام دي اف وارداتی است. باید بررسی کنیم که آیا تولید این نوع محصول ام دي اف خام توجیح دارد آیا با تولید این
به جنگل ها آسیب نمی زنیم؟ آیا مصرف آبی که براي تولید درخت در ابن زمینه نیاز است توجیح دارد؟ یا به عبارتی واردات ام دي
اف خام آیا زیان دارد یا بالعکس! بهتر است ما از ظرفیت هاي کشورهاي دیگر که جنگل هاي انبوه دارند استفاده می کنیم و این ام
دي اف خام را با حداقل قیمت خریداري و وارد کرده و ارزش افزوده ایجاد کنیم که می توانیم مجدد به آن کشورها صادر کنیم؛ به
طور مثال ام دي اف خام را به قیمت متر مکعبی 170 دلار خریداري می کنیم و کارهایی انجام می دهیم و همین کالا را بعضا با متر
مکعبی 600 دلار می فروشیم پس ارزش افزوده ویژه اي ایجاد می شود. ام دي اف روکش شده مبلمان اداري می شود و این که بعضا

 
متر مکعبش به هزاران دلار می رسد. 

رسول زاده اضاقه کرد: اتفاق ویژه اي که در دوماه پیش افتاد براي تامین ارز واردات ام دي اف و کاغذ دکراتیو با مشکلاتی مواجه
شدیم که به وزارت صنعت و به مدیر کل صنایع مراجعه کردیم و پس از برگزاري جلسات و نشست هاي تخصصی و پیگیري فراوانی
که انجامید مدیر کل صنایع محبت داشتند و با مدیر کل بخش سلولزي و نساجی به جمع بندي رسیدند که این صنعت نیاز به
حمایت و تامین مواد اولیه ام دي اف خام دارد و طبق یک صورت جلسه و توافق نامه اي که از انجمن ها و اتحادیه هاي مختلف
حضور داشتند به تفاهم نامه اي رسیدیم که ام دي اف خام را از ردیف 24 به 22 برگردانند تا به آن طبق روال گذشته ارز نیمایی
تعلق گیرد. یک ماه است این اتفاق افتاده اما تا به امروز هیچ کسی هیچ ارز نیمایی نگرفته و جالب این است که مدیر کل صنایع
وزارت صمت یک نامه اي به سرپرست؛ مدرس خیابانی ارسال می کند و نظرات کارشناسی و جلسات ارسال می کند و وزیر تایید می
کند و این مصوبه را براي اجرا شدن ابلاغ می کند، از این امضا دو هفته بیشتر نمی گذرد که سرپرست وزارتخانه بازدیدي از کارخانه
ام دي اف خام در امیرآباد می کنند و علی رغم این که خودشان شخصا نامه را امضا و ابلاغ کردند در یک جلسه بازدید و فاز جدیدي
از کارخانه تولید ام دي اف خام بدون هیچ کار کارشناسی و به شکل احساسی در آنجا به آن صنعتگر قول می دهند ورود ام دي اف

 
خام را ممنوع اعلام بکنند. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران افزود: با این اتفاق عملا منابع انسانی صنعت کشور که فکر می کنم بیش از صد هزار نفر به
صورت مستقیم درگیر این صنعت هستند و صدها هزار واحد صنفی نادیده گرفته می شود و دستور توقف واردات م دي اف خام را می
دهند الان بیش از هزار شرکت که سرمایه گذاري سنگین انجام دادند ماشین آلات سنگین کارخانه هایشان با مشکل تامین مواد اولیه
مواجه می شود که البته کم و بیش با این مشکل مواجه بودیم و اکنون تشدید شد و به نظر من یک سلطان جدید در صنعت چوب

 
کشور توسط خود دولت تولید شد! 

رسول زاده اضافه کرد: پیش از این با این که مشکلاتی در زمینه تامین ام دي اف خام از شرکت هاي تولیدي داخلی براي صنعتگران
چوب کشور وجود داشت اما به هر حال به دلیل امکان واردات و فضاي رقابتی تامین مواد خام امکان پذیر بود اما اکنون به خاطر
مسائل نبود مواد اولیه و ممنوعیت واردات حتی از ام دي اف وارداتی ترکیه اي و آسیاي شرقی به ندرت به بازار عرضه می کنند و

 
عملا نوعی رانت و انحصار به صنعت چوب کشور حاکم خواهد شد. 

عضو هیئت مدیره انجمن روکش هاي مصنوعی ام دي اف و نئوپان ایران با بیان اینکه بعد از مشکل پیش آمده تا کنون وزارت صمت
هیچ پاسخی به ما نداده است تاکید کرد: بالاخره مدیري که معمولا با بررسی اوضاع پس از تشکیل جلسات تخصصی و مسائل شبیه
این قبلا تصمیم گیري می کرد چرا در این رابطه همان کارهاي تخصصی را درخواست نکردند و به کارگروه ارجاع ندادند که موضوع را
بررسی کنیم که آیا باید واردات را ممنوع بکنیم یا نکنیم و عملا بدون گذراندن مراحل قانونی به شکل دستوري براي منافع یک
شرکت خاص تصمیم گرفتند! اتحادیه ها از این موضوع ناراضی هستند و نامه نگاري هاي خودشان را شروع کرده اند و تا آخر پاي این



 
کار هستند و باید مدیران مربوطه این مصوبه و ممنوعیت را لغو کنند و یک عذرخواهی از صنعت چوب داشته باشند. 

 
خبرگزاري دانشجو مشکلات مطرح شده از سوي فعالان صنعت چوب را از وزارت صمت پیگیري کرد که بعد از گذشت سه هفته 

مدیر کل دفتر صنایع نساجی و پوشاك وزارت صمت اعلام کرد: کف مصرف MDF خام در کشور حدود 2 میلیون و 200 هزار متر

 
مکعب است و هم اکنون ممنوعیتی براي واردات این محصول وجود ندارد. 

افسانه محرابی در گفتگو با خبرگزاري دانشجو گفت: سال گذشته حدود یک میلیون و 500 هزار متر مکعب MDF خام در کشور

 
تولید شده و حدود 700 هزار مترمکعب نیز واردات انجام گرفته است. 

وي افزود: در حال حاضر 19 واحد با ظرفیت دو میلیون و 300 هزار متر مکعب در کشور فعال است و دو واحد جدیدي که اخیراً در

 
استان هاي گیلان و مازندران افتتاح شدند، ظرفیت کشور به 2 میلیون و 500 هزار متر مکعب رسیده است. 

مدیر کل دفتر صنایع نساجی و پوشاك وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: بنابر دستور سرپرست وقت وزارت صنعت، معدن و
تجارت مقرر شد، اولویت تامین ارز این کالا از گروه 2-2 به گروه 6-2 تغییر یابد؛ این اصلاح تعرفه به مفهوم ممنوعیت واردات آن

 
نیست بلکه جابه جایی الویت گروه هاي کالایی است. 

محرابی تاکید کرد: الویت کالایی گروه 7-2 و 4 فقط مشمولیت محدودیت واردات می شوند و گروه 6-2 آخرین گروه اولویت تامین

 
ارز به شمار می آید. 

ما در ادامه این پاسخ وزارتخانه را به اطلاع انجمن روکش هاي مصنوعی ام دي اف و نئوپان ایران رساندیم که رسول زاده ضمن تشکر
از پیگیري خبرگزاري دانشجو اظهار داشت: متاسفانه تا کنون هیچ تخصیص ارزي براي واردات مواد خام ام دي اف انجام نشده است و
این موضوع باعث تعطیلی بسیاري از کارخانجات شده و تعداد زیادي کارگر از کار بیکار شده اند. تعداد کارخانجات مربوطه بیش از

 
هزار کارخانه است که هر کارخانه میانگین 100 کارگر بیمه شده دارد. 

وي اضافه کرد: وقتی اولویت ارزي این مواد اولیه مورد نیاز صنعت چوب تغییر پیدا کرده و به ردیف کالاهاي غیر ضروري و ساخته
شده و لوکس انتقال داده شده و با توجه به شرایط ارزي کشور و عدم تخصیص ارز به این گروه در 6 ماه گذشته در واقع می توان

 
گفت عملا واردات آن ممنوع شده است. 

رسول زاده افزود: در مورد 19 شرکت اعلام شده هم باید گفت 15 شرکت از آن ها به قدري کوچک هستند که عمدتا نیاز خود را هم
به ام دي اف نمی توانند تامین کنند و اگر مازادي هم داشته باشند به شکل کالاهاي بی کیفت ارائه می دهند و با رانتی که با وضعیت

 
جدید به وجود آمده به شکل مزایده اي و قطره چکانی و بالاترین بیشترین قیمتی عرضه می کنند. 

به گزارش دانشجو، با توجه به وضعیت پیش آمده به نظر می رسد وزارت صمت و معاونت صنایع بایستی در راستاي تسهیل موانع
تولید و لزوم توجه به مشکلات پیش آمده براي صنعتگران چوب هر چه زودتر نسبت به رفع این مشکلات یا تشریح دقیق و اقناع
تولیدکنندگان به آن ها پاسخگو باشد و با شفاف سازي ادعاي خود مبنی بر تامین ام دي اف مورد نیاز صنایع چوب از داخل کشور را
اثبات نماید. اینکه بعد از 2 ماه پیگیري و نامه جوابی از سوي وزارتخانه و مسئولان مربوطه به تولیدکنندگان معترض داده نشود در
هیچ حوزه اي از صنعت و تولید کشور پذیرفته نیست و خبرگزاري دانشجو خود را موظف به پیگیري تا زمان تعیین و تکلیف نهایی

این ماجرا می داند.





همزمان با هفته دولت: پروژه هاي برق رسانی و اصلا ح و بهینه سازي برق

شهرستان سرپل ذهاب افتتاح شدند

منبع: ادکاشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/06/15

همزمان با هفته دولت و با حضور فرماندار سرپل ذهاب، پروژه هاي برقرسانی و اصلاح و بهینه سازي شبکه هاي برق
شهرستان سرپل ذهاب، با اعتباري بالغ بر 13200 میلیون ریال کلید خورد.

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان
کرمانشاه، در افتتاحییه اصلاح و بهینه سازي شبکه برق
روستاهاي «کلینه و بازگیر»، «سراب ذهاب»، «جابري» و
مجتمع روستاي «تپانی» شهرستان سرپل ذهاب، مهندس
جمالی نیا فرماندار این شهرستان به همراه معاونان و
مدیران شرکت توزیع نیروي برق استان کرمانشاه و جمعی

 
از مسئولین محلی حضور داشتند. 

مهندس جمالی نیا فرماندار شهرستان سرپل ذهاب ضمن تشکر از تلاش شبانه روزي پرسنل شرکت توزیع برق استان کرمانشاه، گفت:

 
برق یکی از حیاتی ترین نیازهاي روزمره و از اصلی ترین زیرساخت ها براي ایجاد اشتغال، توسعه و رونق اقتصادي محسوب می شود. 

در ادامه، مهندس امیدعلی مرآتی مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان کرمانشاه با اشاره به اینکه پروژه اصلاح و بهینه سازي
روستاهاي «کلینه و بازگیر» با اعتباري بالغ بر 5500 میلیون ریال انجام شده است، ادامه داد: در این روستاها حدود 4 کیلومتر شبکه

 
فشارضعبف هوایی، یک دستگاه پست هوایی 200 کیلوولت آمپر و 300 متر خط شبکه 20 کیلوولت هوایی اصلاح و بهینه شده است. 

در همین راستا پروژه هاي اصلاح و بهینه سازي شبکه برق روستاي سراب ذهاب با اعتباري بالغ بر 3500 میلیون ریال و اصلاح و

 
بهینه سازي شبکه برق روستاي جابري با اعتباري بالغ بر 1200 میلیون ریال انجام شده است. 

وي با تاکید براینکه پیگیر معافیت مناطق زلزله زده از پرداخت هزینه مصرفی برق مشترکان زلزله زده از سال 96 تا 98 هستیم،
گفت: خوشبختانه امروز توانستیم برق رسانی به مجتمع روستاي تپانی را با اعتباري بالغ بر 3000 میلیون ریال انجام دهیم و خدمات

دهی این شرکت به مردم این شهرستان ادامه دارد.



گلشنی: وقتی رشته اي مُد شد، دانش آموزان چشم و گوش بسته از آن تبعیت

می کنند / جذب بدون نیازسنجی و آینده مبهم دانشجویان

منبع: دانشجوشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/06/15

گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو_محمدجواد سمیعی؛ سردرگمی، بهترین واژه اي است که براي وضعیت اکثر دانشجویان تازه
فارغ التحصیل شده از دانشگاه هاي کشور می توان به کار برد. دانشجویی که همینطور در دانشگاه وارد می شود آن هم بدون

آنکه جایگاه آینده اش مشخص باشد. جالب تر آنکه اصلا نیاز هاي کشور آنطور که باید ...

گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو_محمدجواد سمیعی؛ سردرگمی، بهترین واژه اي است که براي وضعیت اکثر دانشجویان تازه
فارغ التحصیل شده از دانشگاه هاي کشور می توان به کار برد. دانشجویی که همینطور در دانشگاه وارد می شود آن هم بدون آنکه
جایگاه آینده اش مشخص باشد. جالب تر آنکه اصلا نیاز هاي کشور آنطور که باید شناسایی نشده است که حالا بخواهیم خلا موجود را

 
با جذب و پرورش دانشجو پر کنیم. 

در همین راستا به سراغ دکتر مهدي گلشنی؛ فیزیک دان و نظریه پرداز و استاد دانشگاه صنعتی شریف رفتیم تا بیشتر به این موضوع

 
بپردازیم. 

بنا بر آمار موجود، بدون شغل ترین رشته هاي تحصیلی،آنهایی
هستند که از اقبال بیشتري برخوردارند، مثل علوم کامپیوتري و
معماریی. به نظر شما این اتفاق حاصل چه رویکردي است؟ این
رخداد حاصل چند عامل است. اولاً، وقتی رشته اي مُد شد ،
دانش آموزان و والدین آنها چشم و گوش بسته از آن تبعیت می
کنند و نیازهاي کشور مطرح نیست. ثانیاً، عده اي فکر می کنند
که با رشته هایی مثل علوم کامپیوتر قابلیت جذبشان در خارج از

 
کشوربیشتر می شود و یا از همین جا می توانند براي شرکتهاي خارجی کار کنند. 

البته لازم به ذکر است که براي بسیاري از رشته ها مثل رشته کامپیوتر به شرط تخصص و مهارت آموزي در راستاي نیازهاي فعلی
کشور کارهاي بسیاري قابل تعریف است و میتواند مقدمات کارآفرینی گسترده اي باشد، ولی مشکل اینست که آموزشها بدلیل

 
معیارهاي نادرست در راستاي ایجاد مهارت لازم براي ورود به صنعت و بازار کار نیست. 

یک اصلاح اساسی در قوانین جذب و پرورش دانشجویان کشورلازم است، و آن مستلزم استفاده از افراد ذیصلاح و متعهد به مصالح

 
کشور در وضع این قوانین و معیارها و پرهیز از بکارگیري عوامل وابسته به غرب یا بی تفاوت به مصالح کشور است. 

سیستم جذب و پرورش دانشجو در ایران تا چه اندازه کارآمد است؟ من آن را از این جهت موفق نمی بینم که انتخاب رشته ها در
اکثر افراد بر اساس تبعیت از مُد روز است. باید در رسانه ها در باره رشته ها و نیازهاي کشور روشنگري کنند. وقتی در دو دهه پیش



ما در مجارستان بودیم، که تازه از بند شوروي خلاصی یافته بود، از افراد آکادمی علوم مجارستان پرسیدم :چه رشته اي در کشور شما
داوطلب زیاد دارد؟ گفتند : حقوق. پرسیدم چرا؟ گفتند براي اینکه ما تازه مستقل شده ایم و نیازمند قوانین مناسب کشور خودمان

 
هستیم. توجه به نیازهاي کشور و روشنگري در مورد آنها کمتر در محیط ما صورت گرفته است. 

آیا امکان تغییر سیستم آموزشی در ایران وجود دارد یا این بهترین حالت ممکن است؟ امکان آن وجود دارد ولی این مشروط به
استفاده کردن از افکار نخبگان و افراد ذیصلاح است ، که متاسفانه در کشور ما رایج نیست. سیستم فعلی آموزش و پرورش از نظر من

 
مطلوب نیست، چون نیازهاي اولیه کشور را کمتر در نظر می گیرد. به علاوه آن صرفاً آموزشی است و پرورشی در کار نیست. 

نقش وزارت علوم در نظارت بر جذب و البته آینده دانشجو به چه میزان است؟ نقش وزارت علوم در موارد ذکر شده بسیار ضعیف بوده
است. در برنامه ریزي هاي فعلی کشور نه رفع نیازهاي کشور مطرح است و نه قابلیت کشور براي جذب فارغ التحصیلان ، در حالی که

 
این دو مورد بسیار مهم هستند. 

در برنامه ریزي هاي فعلی نه رفع نیازهاي کشور مطرح است و نه قابلیت کشور براي جذب فارغ التحصیلان ، در حالی که این دو مورد

 
بسیار مهم هستند. 

پیوستگی آموزش ابتدایی و عالی را در چه سطحی میبینید؟ نکته اي که در برنامه ریزي فعلی آموزش و پرورش مغفول مانده است
اینست که در صورتی که دانش آموز نخواهد تحصیلات خود را بعد از دبیرستان ادامه دهد باید اقلاً مطالب لازم براي زندگی روزمره را
یاد گرفته باشد. لازم نیست که همه مطالب سطح بالا تر در دبیرستان مطرح شود، بلکه فهم مفاهیم مهم علم ، نظیر ماده، نیرو، و
انرژي ، مهم است و همچنین بعضی از ابعاد کاربردي علم ، که در زندگی روز مرَه مطرح هستند . قدرت تحلیل، تفکر و خلاقیت در
راستاي استعداد افراد، که نه تنها براي ادامه در سطوح بالاتر بسیار مهم است بلکه براي زندگی شخصی و اجتماعی افراد بسیار حائز

 
اهمیت است ،میتواند در سطوح ابتداییِ علم اموزي، تقویت شود. 

 
به نظر من پیوستگی دوسطح آموزش ابتدائی و عالی به راحتی امکان پذیر است، اگر از فکر افراد ذیصلاح استفاده شود. 

 
چرا با وجود تعداد بالاي دانشجو در بسیاري از نقاط مورد نیاز کشور با بحران نیروي متخصص مواجه هستیم؟ 

 
براي اینکه برنامه دانشگاهها عمدتاً در جهت رفع نیاز هاي کشور و تربیت نیروهاي متخصص براي انجام این مهم نیست. 

ما به ندرت برنامه هائی براي سنجش نیازهاي کشور و تربیت نیروهاي متخصص مورد نیاز می بینیم. اتفاقی که شاید نیاز به همکاري
تنگاتنگ دانشگاه ها، وزارت علوم و سایر دستگاه هاي مربوطه می باشد.



بیش از 86 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در کرمانشاه پرداخت شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/06/15

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، حسن عزیزي
امروز در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري، اظهار
داشت: در حال حاضر پرداخت تسهیلات کرونایی استان
کرمانشاه توسط بانک ها مطلوب است، به طوري که تا
کنون مبلغ 86 میلیارد و 750 میلیون تومان تسهیلات به
واجدین شرایط دریافت تسهیلات کرونا پرداخت شده است.

وي با اشاره به حمایت دستگاه هاي مربوطه در راستاي
تسریع هر چه بیشتر در پرداخت تسهیلات کرونایی، گفت: بیشتر از 51 میلیارد تومان از مبلغ مذکور طی سه هفته اخیر به متقاضیان

 
تسهیلات کرونایی از سوي بانک ها عامل پرداخت شده است. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه اشاره اي به نرخ بالاي بیکاري جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی داشت و افزود:
رتبه اول بیکاري را داریم، ولی این رتبه اول بیکاري با آنچه که در دو سال قبل 22.2 بوده خیلی تغییر کرده یعنی مستمرا هر فصل

 
بدون استثنا کاهش بیکاري را داشته ایم. 

وي اشاره اي به سند اجرایی اشتغال استان در سال 99 داشت و گفت: براساس این سند تعداد 47 هزار و 308 فرصت شغلی به طور

 
ناخالص پیش بینی شده که تاکنون 28 هزار و 15 شغل در سامانه رصد ثبت شده است. 

انتهاي پیام/پ



وام هاي مناطق زلزله زده کرمانشاه «امهال» نمی شود!/ قانون مدیریت

بحران پس از 40 سال تدوین شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/06/15

 خبرگزاري فارس، کرمانشاه - کمیل نظري: زلزله، سیل،
آتش سوزي، نهادي که هنگام وقوع این حوادث وارد عرصه می شود و کلیه فعالیت ها را سازماندهی و مدیریت می کند، ستاد مدیریت

 
بحران است. 

نهادي که نام او با حوادث گره خورده است و استان کرمانشاه در سال هاي اخیر کلکسیونی از حوادث را در خود تجربه کرده است و

 
در خصوص سازمان مدیریت بحران استان کرمانشاه با مدیریت این نهاد به گفت وگو نشسته ایم. 

 
در ادامه، گفت و گوي فارس با جلیل بالایی مدیرکل ستاد مدیریت بحران استان کرمانشاه را می خوانید. 

فارس: بیش از هزار روز از زلزله سرپل ذهاب می گذرد، در خصوص حجم این زلزله و اقدامات انجام شده در طول این هزار روز توضیح

 
دهید؟ 

بالایی: زلزله سرپل ذهاب یکی از زلزله هاي بزرگ سال هاي اخیر در کشور بود، 9 شهرستان، 22 شهر و 1600 روستا و جمعیتی بالغ

 
بر 500 هزار نفر در قبال این زلزله به اشکال مختلف آسیب دیده اند. 

ما در زلزله سرپل ذهاب براي اولین بار شاهد حضور و فعالیت رسانه به شکل متفاوت با تمام ابعاد آن بودیم، رسانه ها احساس را از

 
مناطق آسیب دیده به خانه هاي تمامی ایرانیان بردند و یک همدلی و همراهی را ایجاد کردند که واقعا در نوع خود بی نظیر بود. 

از طرف دیگر زلزله یک منطقه مرزي به وقوع پیوست و در روزهاي ابتدایی پس از وقوع زلزله برخی جریانات که از خارج از مرزها
هدایت می شدند قصد ایجاد تنش و تبدیل اعتراضات به اغتشاش را در سر می پرونداند اما مردم اجازه هیچ گونه تنش سیاسی را در

 
این منطقه به کسی نداند، این نکته یکی از مسائل بسیار مهم در خصوص زلزله سرپل ذهاب بود. 

 
فارس: نقش مردم در مدیریت زلزله انکار ناپذیر بود، ابعاد مختلف این نقش آفرینی به نظر شما چیست؟ 



بالایی: ببینید در زلزله بخشی که بیشترین صدمه و آسیب را دیده بودند، مردم بودند. همین مردم زحمت اصلی ساخت و تعمیر منازل

 
خود را بر دوش کشیدند و جریانات انحرافی را کنترل کردند. 

 
 

 
  

 
فارس: نقش مسئولین امر در مدیریت زلزله به چه میزان بود؟ 

بالایی: در فاصله کمی از زلزله کلیه مسئولین کشور به مناطق زلزله زده سفر کردند، 15 جلسه اختصاصی هیات دولت و 44 مصوبه در
خصوص زلزله تشکیل و تصویب شد و مقام معظم رهبري بر ایجاد فرصت از زلزله تاکیدات فراوانی داشتند. بر همین اساس تمام

 
فعالیت ها در راستاي بازسازي روحی، روانی، فیزیکی وکالبدي و زیرساختی شهر متمرکز شد. 

 
فارس: موضوع امهال یکی از مسائل مورد سئوال مردم از مسئولین است، آخرین وضعیت امهال وام هاي مناطق زلزله زده چیست؟ 

بالایی: در موضوع امهال وام هاي مناطق زلزله زده تمام تلاش ما بر این بود که علیرغم این که این فرصت قانونی در بسیاري از حوادث
استفاده نشده بود، اما با توجه به بافت کشاورزي مناطق آسیب دیده فرصت امهال فراهم شده تا مردم بتوانند از محل درآمدهاي

 
کشاورزي خود مبالغ بدهی خود به بانک ها را پرداخت کنند. 

از طرف دیگر  یک نکته بسیار مهم را باید در نظر گرفت؛ بر اساس قانون، مدت امهال وام هاي مناطق زلزله زده حداکثر دو سال ذکر
شده است و افزایش این مدت نیازمند تصویب قانون در مجلس شوراي اسلامی دارد و با توجه به این که بار مالی تفاوت تسهیلات بر
دولت مبلغی در حدود 4 هزار میلیار تومان است و 9 ماه از  فاصله دو ساله نیز گذشته شده و هیچ اقدام متقنی صورت نگرفته است به

 
نظر می رسد مردم باید در راستاي پرداخت بدهی خود به بانک ها اقدام کنند. 

البته مجموعه استانداري کرمانشاه جهت تامین راهکار براي افزایش مدت امهال رایزنی کرد و حتی از طرف وزارت کشور پیشنهادي

 
براي تامین بار مالی امهال به دولت داده شد، حتی ما پیشنهاد امهال کمتر از یک سال را نیز مطرح کردیم اما به نتیجه نرسیده ایم. 

 
فارس: ارزیابی شما از بخش نوسازي مدارس پس از زلزله چه بود؟ 

بالایی: یکی از امکانی که مقاومت آن هنگام بروز زلزله، از اهمیت بسیار بالاي برخوردار است، مدارس است با توجه به این موضوع و



اهمیت نوسازي مدارس با همت مردم خیر و کمک دولت در مدت هزار روز پس از زلزله هزار کلاس درس احداث شده است و در

 
شرایط فعلی هیچ گونه نگرانی در خصوص ایمن سازي مدارس وجود ندارد. 

 
فارس: در بخش تولید و اشتغال عملکرد مسئولین مربوطه چگونه بوده است؟ 

بالایی: شغل قالب مردم منطقه کشاورزي و دامداري است در مدت هزار روز گذشته بیش از 12 هزار 950 واحد دامی تعمیر شده و یا
از ابتدا ساخته شده اند و در مجموع بیش از 22 هزار واحد دامپروري، تجاري و صنعتی ساخته شده و یا مرمت شده اند، این در حالی

 
است که بیش از 41 هزار واحد مسکونی در منطقه ساخته شده و استفاده شده است. 

فارس: مدیریت بحران قالبا باید بعد از عبور از هر بحران به ارزیابی نقاط قوت و ضعف خود در بحران بپردازد، علمکرد شما در این

 
خصوص چه بوده است؟ 

بالایی: حقیقت امر این است که مدیریت بحران در ایران دو سال بعد از زلزله و در سال 98 ایجاد شد. قانون مدیریت بحران تدوین شد

 
و تمامی وظایف بخش هاي مختلف در این قانون تشریح و توضیح داده شده است. 

این در حالی است که در تمامی دنیا بحث پیشگیري از بحران از اهمیت بسیار بالاي قرار دارد و تمامی طرح هاي تفصیلی و جامع
شهري بر نگاه به مدیریت بحران ها تدوین می شود، اما در کشور ما هیچ اقدام جامع و کاملی تا پیش از سال 98 انجام نشده بود و یا
حتی اقداماتی صورت گرفته بود که مدیریت بحران را با چالش مواجه کرد به عنوان مثال پس از جنگ تمامی آوار برداري هاي حاصل
از جنگ در گودالی به نام گودال فولادي تخلیه می شود و اتفاقا سال ها بعد بخشی از شهر بر روي همین گودال توسعه پیدا می کند

 
و در زلزله سرپل بیشترین خسارت هم منطقه فولادي به خود دید. 

 
 

 
  

 
فارس: تدوین تجارب پس از هر بحران از اهمیت بسیار بالاي برخوردار است در این خصوص چه اقداماتی انجام داده اید؟ 

بالایی: در این بخش ما با دو نوع مستند و تجربه روبرو هستیم. روایت و تجربیات مردم و اقدامات مسئولین. در خصوص زلزله اقدمات
خوبی در خصوص جمع آوري مستندات و خاطرات مردم هنگام زلزله صورت گرفت؛ هزاران صفحه عکس و خبر تدوین و گردآوري شد

و خاطرات مختلفی همچون خاطرات کودکان پس از زلزله تدوین و یا منتشر شده است. 



اما در خصوص تجربیات مسئولین پس بحران، نکته بسیار مهم این است که تا سال 1398 اصلا نگاه مدیریت بحران در کشور وجود

 
نداشت و در سال 98 پس از 40 سال از انقلاب قانون مدیریت بحران نوشته و ابلاغ می شود. 

واقعیت امر این است که این ادبیات کمتر از یک دهه است که وارد فضاي مدیریتی کشور شده است و بسیاري از دستورالعمل هاي

 
کاهش خطر و پاسخ بحران بعد از سال 1398 تدوین و ابلاغ شده است.  

تا به حال به سایر زلزله هاي تاریخ ایران دقت کرده اید؟ زلزله بم، زلزله رودبار، زلزله ورزقان، هیچ یک از آن ها نام استان وجود ندارد؛
اما در یک اشتباه رسانه اي و مدیریتی پسوند زلزله با نام کرمانشاه گره خورد و این موضوع ممکن است تا مدت ها مسائل مختلفی

 
همچون گردشگري، صنعت و اقتصاد را تحت پوشش خود قرار دهد.  

اما در خصوص تدوین دستورالعمل هاي فنی مدیریت بحران حاصل از تجراب زلزله یک کتاب سه جلدي تدوین شده است و طی

 
تفاهم نامه با پژوهشگاه زلزله نگاري اداره کل راه و شهرسازي مستندات این حوزه تدوین و منتشر خواهد شد. 

 
گره زدن اسم زلزله با نام استان کرمانشاه اشتباه گفتمانی و رسانه اي بود 

 
فارس: فکر می کنید ضعف در این حوزه چه پیامدهاي براي کشور دارد؟ 

بالایی: اگر در ماجراي بیمارستان اسلام آباد غرب با توجه به وضعیت بیمارستان و قرارگیري بر روي گسل، بسیاري از اختیارات به

 
وظیفه تبدیل می شد قطعا شاهد آن حادثه براي آن بیمارستان نبودیم. 

اگر در هنگام توسعه شهر بر روي گودال فولادي، مسائل سست بودن زمین مد نظر قرار می گرفت از بروز بسیاري حوادث جلوگیري

 
می شد. البته در برخی مسائل با درایت استاندار بخشی از این ضعف ها برطرف شده و مانع وقوع فاجعه شد.  

به عنوان مثال در شب وقوع سیل پس از ارزیابی مسیل رودخانه هاي فصلی کرمانشاه متوجه شدیم یک مسیل از تنگ کنشت تا
رودخانه قره سو وجود دارد که در مقاطع مختلف به وسیله اشخاص حقیقی و دولتی پر شده است، با دستور استاندار پیش از وقوع
سیل این مسیل کاملا باز شد و از وقوع حادثه اي که ممکن بود بخش زیادي از شهرك هاي مسکن، نصر و جوادیه را تحت پوشش

 
قرار بدهد، جلوگیري شد. 

 



 
  

فارس: پیش از زلزله نام کرمانشاه با منطقه جنگی گره خورده بود و پس از زلزله ما را به عنوان استان زلزله زده می شناسند، چه

 
زمانی این پسوند از نام کرمانشاه حذف خواهد شد؟ 

بالایی: تا به حال به سایر زلزله هاي تاریخ ایران دقت کرده اید؟ زلزله بم، زلزله رودبار، زلزله ورزقان، هیچ یک از آن ها نام استان وجود
ندارد؛ اما در یک اشتباه رسانه اي و مدیریتی پسوند زلزله با نام کرمانشاه گره خورد و این موضوع ممکن است تا مدت ها مسائل
مختلفی همچون گردشگري، صنعت و اقتصاد را تحت پوشش خود قرار دهد. در حالی که محل وقوع زلزله تا مرکز استان کرمانشاه
بیش از 140 کیلومتر فاصله داشت؛ این مساله توسط گفتمان مدیریتی و رسانه ها در استان ایجاد شد و باید همه با هم براي برطرف

 
کردن آن تلاش کنیم. 

فارس: یکی از موضوعاتی که در زلزله سرپل ذهاب به صورت لاینحل باقی مانده است مساله کمک هاي جمع آوري شده توسط افراد
خاصی است که از آن ها به عنوان «سلبریتی» یاد می شود، براي پیگیري این موضوع و پیشگیري از آن چه اقداماتی انجام شده است؟

بالایی: در قانون جدید مدیریت بحران کشور که در سال 1398 تدوین و تصویب شده است، وظیفه هر بخش مشخص شده و اتفاقا
مدیریت بحران را متوجه مردم کرده است؛ اما متولیان جمع آوري کمک هاي مردمی را تنها نهاد غیر دولتی و عمومی هلال احمر
مشخص کرده و این نهاد با کمک بسیج، کمیته امداد و بهزیستی می تواند نسبت به جمع آوري هدایت و دپو کمک هاي مردمی اقدام
کند، اما در خصوص کمک هاي صورت گرفته در زلزله سرپل ذهاب اقدامت خوبی از طرف استاندار کرمانشاه انجام شده و امیدواریم به

 
زودي به نتیجه منتهی شود. 

انتهاي پیام/ح/ح



اصناف سکاندار هدایت اقتصاد خرد کشور است

منبع: کرد پرسشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/06/15

رضا سلیم ساسانی اظهار کرد: نقش اصناف در حوزه
اشتغالزایی بسیار موثراست حتی نقش اصناف از سازمان
هایی که وظیفه اصلی آن ها ایجاد اشتغال است پررنگ تر

 
می باشد. 

وي در خصوص تفاوت اشتغالزایی در حوزه اصناف و بازار با
واحدهاي صنعتی عنوان کرد: در واحدهاي صنعتی، تعداد زیادي از افراد مشغول به کار می شوند که در صورت تعطیلی واحد مذکور
همگی افراد شاغل در آن واحد صنعتی شغل خود را از دست می دهند و براي اشتغال مجدد باید منتظر استخدام یک واحد صنعتی
دیگر باشند، اما در واحدهاي صنفی اینگونه نیست و هرکدام از افرادي که در یک واحد صنفی آموزش دیدند و کار کرده اند می توانند
خود به عنوان یک مولد اشتغال، یک واحد صنفی را راه اندازي کنند و سبب ایجاد اشتغال تعدادي افراد دیگر شوند و زنجیره

 
اشتغالزایی در حوزه اصناف به همین ترتیب ادامه پیدا می کند. 

رییس اتاق اصناف کرمانشاه به نقش اصناف و بازاریان در دوران دفاع مقدس و همراهی با انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: در دوران
جنگ تحمیلی، اصناف بعد از اینکه امام خمینی(ره) فرمودند وارد شدن به جنگ و دفاع از کشور از واجبات است، کسب و کارهاي
خود را رها کردند و به جبهه ها رفتند و در بخش دیگر همچون پشتیبانی و حمایت از رزمنده ها و تامین اقلام مورد نیاز جبهه ها هم

نقش بسزایی داشته اند.



هشت هزار متري هاي ایران در یک کتاب

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/06/15

کتاب «فرهنگ کوه نوردي و غارنوردي همدان» به قلم داوود محمدي فر به توصیف جزئیات کوه ها و آثار طبیعی استان
همدان پرداخته است.

خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) بسیاري از برنامه ریزان محیطی و محققان در حوزه علوم طبیعی معتقدند طبیعت زمینه توسعه
اقتصادي بسیاري از شهرها و کشورها را فراهم کرده است، البته با ذکر این نکته که در هر سرزمین با توجه به قابلیت ها و امکانات

 
طبیعی می توان به توسعه یافتگی رسید. 

اقلیم و ساختار زمین شناسی هر مکانی تاثیر بسیار مهمی در پیشرفت و اهمیت یک منطقه می گذارد؛ در واقع نوع چینش پستی ها و
بلندي ها می تواند معیار مهمی براي رشد و توسعه منطقه اي به حساب بیاید. علاوه بر آن این عامل یکی از این معیارهاي مهم
گردشگري است. تحقیقات ثابت کرده اند که زمین_گردشگري از عوامل اصلی توسعه پایدار اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در یک

 
منطقه است که به صورت مستقیم و غیرمستقیم موجب تقویت صنایع دستی و افزایش اشتغال در زمینه هاي مختلف می شود. 

در این میان همدان، یکی از شهرهاي مهم ایران است که داراي ویژگی هاي ژئومورفلوژیک منحصر به فردي است و کتاب «فرهنگ
کوه نوردي و غارنوردي همدان» به قلم داوود محمدي فر به توصیف جزئیات کوه ها و آثار طبیعی استان همدان پرداخته است.
نویسنده که خود اهل این استان است تلاش کرده راهنمایی جامع براي کوهنوردان و غارنوردان را به تالیف برساند. تمام آثار درج شده

 
در کتاب بر طبق حروف الفبا و با جزئیاتی چون ارتفاع، قدمت و افرادي که تا کنون موفق به فتح آن شده اند، نوشته شده است. 

نویسنده و گردآورنده این اثر در ابتداي کتابش به ذکر و معرفی افرادي با عنوان «8000 متري
هاي ایران» پرداخته است. این افراد همگی جزو پیشکسوتان ورزش کوهنوري و اهل همدان
هستند و وي معتقد است وجود چنین افرادي در استان همدان انگیزه وي را براي نگارش

 
چنین کتابی برانگیخته است. 

گفتنی است، شهرستان همدان، 4084 کیلومترمربع وسعت دارد. از مهم ترین جاذبه هاي
زمین_گردشگري دامنه هاي شمالی کوهستان الوند است. رشته کوه الوند در راستاي شمال
شرقی_جنوب غربی، این استان را به دو نیمه شمالی و جنوبی تقسیم کرده است. در این

کوهستان دره هاي عمیق و سرسبز مانند دره حیدره و دره مرادبیک، چشمه ها از قبیل حوض نبی و چشمه بهشت، چمنزارها نظیر
میدان میشان، تخت نادر، تخت رستم و تخت کوچک و قله هاي متعددي شکل گرفته است. قله هاي الوند تا یخچال که بلندترین قله

 
هاي این رشته کوه هستند، از شهر همدان قابل مشاهده است. 

در واقع شهرستان همدان به علت داشتن ارتفاع زیاد، قرارگیري در شرق فلات ایران و دوري از آب هاي آزاد، فاقد منابع عمده آبی از
قبیل دریا، دریاچه طبیعی و ساحل بوده و دریاچه ها و تالاب هاي داخلی این شهر که به صورت مصنوعی ایجاد شده اند، از مهم ترین
جاذبه هاي گردشگري آن به شمار می آیند. افزایش سطح زمین_گردشگري و بسترسازي مناسب، نیازمند برنامه ریزي منسجم به



جهت معرفی ژئوپارك اکباتان، تبلیغات هدفمند در سطح کشور، منطقه و جهان و همکاري مستمر بخش هاي مختلف حاکمیتی و

 
سازمان هاي مردم نهاد است. 

 
الوند که اعتبارش بر بلندایش می چربد 

در بخشی از این کتاب می خوانید؛ «در محدوده جغرافیایی سرزمین مادریمان 1265 قله بیش از 3000 متر تا بلنداري آسمان سر
برآورده اند آخرین سه هزار متري قله قره بورگه است که در شهرستان خوي آدربایجان غربی اولین تا پنجمین آن ها عبارتند از
دماوند 5610 متر علم کوه 4825 متر سبلان 4811 متر شاخک 4740 متر و خراسان شمالی 4670 متر. در این میان نام الوند است
که می درخشد و با رتبه پانصد و نهمین قله درمیان تمام کوهستان هاي کشور، نه تنها بلندایش مطرح نیست که بلند آوازگیش بسیار
بر بلندایش می چربد و گاه نامش حتی، دماوند که نماد ملی ایران است را پشت سر می گذارد. به ویژه در درون کشور و در گذشته

 
هاي دور این نام الوند است که پیشتاز بوده است نه دماوند.» 

لازم به ذکر است داوود محمدي فر در این اثر همچنین به ذکر نام ها و افراد و اصطلاحات اساسی در کوهنوري هم پرداخته است
علاوه بر آن برخی از تصاویر مهم تاریخی نظیر کتیبه ها و نقشه ها در کتاب آورده شده است. به گفته وي، چنین فرهنگی تا کنون

 
براي هیچ استانی تدوین نشده است. 

محمدي فر معتقد است، با توجه به شرایط طبیعی کشورمان براي ماندگاري نام ها و آثار طبیعی و حتی تاریخی، هر استان باید

 
فرهنگ کوه نوردي ویژه خود را داشته باشد. 

گفتنی است، کتاب «فرهنگ کوه نوردي و غارنوردي استان همدان» در 380 صفحه، با تیراژ دویست نسخه، با قیمت 120 هزار تومان
از سوي انتشارات سبزان راهی بازار کتاب شد.



کاهش 50 درصدي فروش لوازم تحریر در بوشهر/ احتمال تعطیلی نوشت افزار

ها بالا گرفت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/06/15

علیرضا مخبر بوشهري در گفتگو با خبرنگار فارس در
بوشهر با بیان اینکه آموزش وپرورش به جاي حمایت از
کارآفرینی و اشتغال پایدار در صدد افزایش درآمدزایی
است، اظهار داشت: درحالی که کرونا باعث رکود تاریخی بر
بازار نوشت افزار کشور شده است و در پی سردرگمی
والدین و مدارس از شیوه تدریس و درس خواندن دانش
آموزان، بازار نوشت افزار کشور در ماه اخیر در بی ثباتی به

 
سر می برد. 

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم تحریر و کتاب فروشان ادامه داد: در شش ماه اخیر تعطیلی بی سابقه اي بین فروشگاه هاي نوشت
افزار رخ داده که انتظار می رفت با نزدیک شدن به بهار علم و دانش بتوان مانع از ضرر و زیان به آنها شد اما برخلاف اصل 44 قانون
اساسی و منویات رهبر معظم انقلاب مبنی بر حمایت از بخش خصوصی، وزارت آموزش وپرورش حتی توزیع کتب درسی را از

 
واحدهاي صنفی گرفت تا سود ناچیز این کار به جیب مدارس و ادارات آموزش وپرورش برود. 

این مقام مسؤول ابراز داشت: برگزاري مجازي کلاس هاي مدرسه و دانشگاه در بسیاري از مناطق، بازار فروش نوشت افزار را به
کسادي کشانده و عرضه نوشت افزار را با کاهش بیش از 50 درصدي مواجه کرده است. یکی از علل این کاهش عرضه، بلاتکلیفی در

 
نحوه ي تحصیل در سال جدید است. 

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف مرکز استان بوشهر افزود: به دلیل بلاتکلیفی خانواده ها و باتوجه به صحبت هاي ضدونقیضی که درباره
ي بازگشایی مدارس بیان می شود، استقبالی براي خرید نوشت افزار وجود ندارد و واحدهاي صنفی عرضه این کالاها امید چندانی به

 
آینده شغلی خود ندارند. 

 
وي با اشاره به افزایش قیمت این کالا در مقایسه با سال گذشته گفت: قیمت ها حدود چهل درصد افزایش داشته است. 

رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم تحریر و کتاب فروشان شهرستان بوشهر بیان کرد: خرید نوشت افزار برخلاف سال هاي قبل با
حرکت کند در حال انجام است و واحدهاي صنفی بسیار خلوت هستند. به نحوي که بوي بهار علم و دانش به مشام بازاریان و مردم

 
نمی رسد و قیمت ها حدود چهل درصد افزایش داشته است. 

مخبر بوشهري مهم ترین مشکل صنف نوشت افزار را گرانی و عدم برنامه ریزي مناسب مسؤولان بیان کرد و گفت: متأسفانه در سال
هاي اخیر شاهد رقابت نهادهاي دولتی با بازار هستیم. در آستانه نوروز ادارات دولتی و غیردولتی نمایشگاه هاي متعدد برگزار می



کنند. در آستانه مهرماه مدارس نمایشگاه فروش لوازم تحریر برپا می کنند عزمی در مدیریت کلان براي حمایت از کار و کسب رسمی

 
وجود ندارد. 

وي افزود: باتوجه به شکنندگی فعالیت صنفی و ازبین رفتن جاذبه هاي کار و کسب در چند ماه اخیر به دلیل بروز ویروس کرونا پیش

 
بینی می شود در ماه هاي آینده تا پنجاه درصد فعالان صنف نوشت افزار از گردونه رقابت بیرون بروند. 

انتهاي پیام/



نقش بانک مهر ایران در گسترش بانکداري اسلامی

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/06/15

نقش بانک مهر ایران در گسترش بانکداري اسلامی بانک مهر ایران به
عنوان نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه کشور در طول 13 سال
فعالیت خود تلاش کرده با عملکرد خود در پرداخت گسترده
تسهیلات قرض الحسنه، نسبت به ترویج این فرهنگ خداپسندانه

 
اقدام کند. 

نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر
ایران، قانون عملیات بانکی بدون ربا یکی از دو قانون اصلی کشور ما در حوزه بانکی است که در شهریور 1362 به تصویب رسیده
است. به همین علت 10 شهریور مصادف با آغاز هفته بانکداري اسلامی است. به این بهانه عملکرد بانک مهر ایران در گسترش و ترویج

 
بانکداري اسلامی را بررسی کرده ایم. 

از مختصات بانکداري اسلامی می توان به ویژگی هاي خاص آن مانند حذف ربا، انجام معاملات و قراردادها بر اساس عقود اسلامی،
شفافیت و توجه به اخلاق بانکداري اشاره کرد. البته باید توجه داشت، بانکداري اسلامی، صرفاً بانکداري بدون ربا نیست؛ یعنی
بانکداري اسلامی تنها با حذف ربا محقق نمی شود و لازمه یک نظام بانکی اسلامی، حرکت در مسیري است که مبانی اسلامی اقتصاد،

 
در آن لحاظ شده باشد. 

 
وجه تمایز بانکداري اسلامی و بانکداري متعارف 

در بانکداري اسلامی، رعایت عدالت اقتصادي، مشارکت در ریسک و سود و زیان، توجه به کارایی اقتصادي و رعایت تناسب بخش
حقیقی و پولی، از جمله اهدافی هستند که دستیابی به آن ها، با حذف ربا و استفاده از ابزارهایی مانند قرض الحسنه محقق می شود.
در واقع مهم ترین تفاوت بانکداري اسلامی با بانکداري متعارف، ممنوعیت ربا و معاملات و قراردادهاي ربوي است. پس از آن، استفاده

 
از قرض الحسنه است که بانکداري اسلامی را از بانکداري رایج، متمایز می کند. 

در نظام مالی اسلامی، قرض الحسنه در کنار عقود دیگري مانند صدقات، عقود مبادله اي و مشارکتی، از جمله جایگزین هاي ربا
هستند. قرض الحسنه پاسخگوي نیاز افرادي است که نه توان اقتصادي شان آن قدر پایین است که صدقه بگیرند و نه آن قدر توانمند

 
هستند که بتوانند با استفاده از سایر عقود و قراردادها، از روش هاي مشارکتی استفاده کنند. 

 
قرض الحسنه در نظام بانکی ایران 

در قانون بانکداري بدون ربا، قرض الحسنه به عنوان یکی از عقود اسلامی تعریف شده که به موجب آن، یکی از طرفین (قرض دهنده)



مقدار معینی از مال خود را به طرف دیگر (قرض گیرنده) تملیک می کند که قرض گیرنده مثل و یا در صورت عدم امکان، قیمت آن

 
را به قرض دهنده، رد می کند. 

پس از تصویب قانون بانکداري بدون ربا، قرض الحسنه نیز به عنوان یکی از قراردادها یا عقود، در بانک هاي کشور به کار برده شد.
برخی از همان ابتدا، استدلال می کردند که با توجه به ماهیت قرض الحسنه و بانک، نمی توان این دو را در کنار یکدیگر قرار داد و
قرض الحسنه با توجه به ماهیت خود یعنی قرض، در تضاد با اهداف سودآوري بانک است. در مقابل، گروهی دیگر، قرض الحسنه را به
عنوان یکی از عقود اسلامی در نظام بانکی کشور پذیرفتند و آن را منبعی کم هزینه براي بانک و همچنین وامی کم هزینه براي

 
متقاضیان دانستند. 

تجربه بانکداري بدون ربا در ایران نشان داد که قدرت بانک ها بر قدرت این قرارداد، غلبه دارد. برخی بانک ها، بخش اندکی از کل
منابع قرض الحسنه را صرف اعطاي وام می کردند و انگیزه بالایی براي جذب منابع ارزان قرض الحسنه داشتند و این منابع را به سایر

 
فعالیت هاي سودآور، مانند وام هاي مبادله اي و مشارکتی تخصیص می دادند. 

 
بانک هاي تخصصی، احیاگر قرض الحسنه در بانکداري اسلامی 

برخی که پیش از این ماهیت قرض الحسنه و بانک را در تضاد با یکدیگر می دانستند، با عملکرد برخی بانک ها شواهدي براي اثبات
استدلال هاي خود پیدا کردند. اما عده اي دیگر در تحلیل هاي خود کارویژه هایی براي انواع بانک ها در نظر می گرفتند و اعتقاد

 
داشتند لازم است بانک هاي تخصصی در زمینه هاي مختلف تأسیس شوند و بانک تخصصی قرض الحسنه نیز یکی از آن هاست. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران یکی از بانک هایی است که بر اساس استدلال گروه دوم، در سال 1386 به عرصه بانکداري کشور وارد
شد. بانک مهر ایران، به عنوان نخستین بانک قرض الحسنه کشور پیش قراول این گروه از بانک ها شد تا نشان دهد فعالیت بانک هاي
تخصصی قرض الحسنه می تواند این سنت پسندیده را احیا و ترویج کند. بر اساس دستورالعمل تأسیس و فعالیت بانک هاي قرض
الحسنه و نحوه نظارت بر آن ها، در بانک هاي تخصصی قرض الحسنه، صرفاً افتتاح حساب قرض الحسنه مجاز است و به این سپرده

 
ها، سودي تعلق نمی گیرد. 

تسهیلات اعطایی این بانک ها نیز به مواردي که براي رفع نیازهاي ضروري لازم است، تخصیص داده می شود. این موارد شامل

 
اشتغال، ازدواج، تهیه جهزیه، درمان، تعمیرات مسکن، کمک هزینه تحصیلی و کمک براي ایجاد مسکن روستایی است. 

 
ارتقاي کارایی در نخستین بانک تخصصی قرض الحسنه 

بانک قرض الحسنه مهر ایران با استفاده از اختیارات قانونی خود توانسته ابتکار عمل در بانکداري اسلامی را با تمرکز بر قرض الحسنه
در دست گیرد و نه تنها در ایران، بلکه در بین سایر مؤسسات مالی و بانک هاي اسلامی در سطح بین الملی نیز بار دیگر نگاه ها را به

 
جایگاه قرض الحسنه در بانکداري اسلامی، جلب کند. 

منابع مجاز این بانک، حساب هاي قرض الحسنه پس انداز و جاري هستند که به انواع وام قرض الحسنه با کارمزد حداکثر چهار
درصدي، تخصیص داده می شوند. بررسی شاخص هاي بانک قرض الحسنه مهر ایران نشان می دهد این بانک توانسته به آن سطح از
کارایی که براي قرض الحسنه در نظام بانکداري اسلامی در نظر گرفته شده، دست یابد. این بانک اکنون نزدیک به 9 میلیون مشتري
دارد. متوسط رشد تعداد مشتریان بانک مهر ایران در چهار سال گذشته بیش از 39 درصد در هر سال بوده که خود گواهی از اعتماد



روزافزون مردم به این بانک است. بانک مهر ایران در طول 13 سال فعالیت خود نزدیک به 7 میلیون و 800هزار فقره تسهیلات معادل

 
695هزار میلیارد ریال پرداخت کرده است. 

متوسط رشد مانده منابع بانک در چهار سال گذشته بیش از 70 درصد در هر سال بوده است. این در حالی است که رشد نقدینگی در
طول سال هاي اخیر بین 22 تا 31 درصد بوده است. آمارهاي یاد شده نشان می دهد رشد منابع بانک مهر ایران بیش از رشد

 
نقدینگی بوده و سهم این بانک از بازار پول کشور افزایش یافته است. 

 
تلاش براي ترویج فرهنگ قرض الحسنه 

بانک مهر ایران از ترویج فرهنگ قرض الحسنه نیز غفلت نکرده و با تلاش هاي این بانک روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه نیز به تقویم
کشور اضافه شده است. شوراي عالی انقلاب فرهنگی در جلسه 825 خود 14 اسفند را به عنوان روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه

 
نامگذاري کرد. هدف از نامگذاري این روز، ترویج سنت نیکوي قرض الحسنه براي تقویت حس نوع دوستی جامعه عنوان شده است. 

پیشنهاد اضافه شدن این مناسبت به تقویم رسمی کشور از طرف دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران مطرح
شد که با تصویب در شوراي فرهنگ عمومی به تأیید نهایی شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسید و در نهایت، روز ترویج فرهنگ قرض

الحسنه همزمان با روز احسان و نیکوکاري در 14 اسفند، به تقویم کشور اضافه شد.



تمایلی براي پذیرش دانشجو در تکمیل ظرفیت نداریم/آموزش ها در ترم

جاري به صورت مجازي

منبع: ایسناشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور با اشاره به پذیرش دانشجو در مقاطع کاردانی و کارشناسی این دانشگاه
بیان کرد: تمایلی براي تکمیل ظرفیت نداریم و اکنون ثبت نام دانشجویان جدید در حال انجام است.

دکتر "محمد جلالی جواران" عصر امروز 15 شهریورماه در
حاشیه سفر به استان کرمان در جمع خبرنگاران به
مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید با اشاره به تاریخچه
دانشگاه علمی کاربردي گفت: در سال 72 دانشگاه علمی
کاربردي با هدف دانشگاه نسل چهارم راه اندازي شد و

 
تاکنون حدود 2 میلیون دانش آموخته داشته است. 

وي با بیان اینکه 630 مرکز علمی کاربردي در سطح کشور
مشغول به فعالیت هستتد که در این مراکز حدود 200
هزار دانشجو در حال تحصیل می باشد ادامه داد: حدود 30
هزار مدرس و 800 کد رشته در حوزه صنعت، کشاورزي،

 
مدیریت و هنر در مراکز علمی کاربردي سراسر کشور ارایه می شود. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور، علمی کاربردي را یک مرکز دانشگاهی متمایز از سایر دانشگاه هاي کشور دانست

 
و بیان کرد: مهارت آموزي و کارآفرینی هدف اصلی دانشگاه علمی کاربردي است. 

وي با اشاره به شیوع کرونا و محدودیت هاي ایجاد شده عنوان کرد: 60 درصد کلاس هاي دانشگاه علمی کاربردي عملی است و در
ترم گذشته درس هاي نظري این دانشگاه کاملا به صورت مجازي برگزار ضمن آنکه امتحانات این دانشگاه نیز به صورت آنلاین برگزار

 
شد. 

جلالی از گام برداشتن دانشگاه علمی کاربردي در راستاي ارتقاي بیشتر کیفیت خبر داد، بیان کرد: در گذشته حدود 90 هزار مدرس
در مراکز علمی کاربردي فعالیت داشتند که با ارزیابی هاي علمی و مصاحبه هاي صورت گرفته در راستاي افزایش کیفیت مدرسین

 
این تعداد مدرس به حدود 30 هزار نفر رسید. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور ادامه داد: هر ساله بحث پذیرش مدرس داریم و امسال نیز در دو نوبت فراخوان

 
جذب مدرس داشته که فراخوان دوم آن تا پایان شهریورماه اعلام خواهد شد 

وي با تاکید برآنکه دانشگاه علمی کاربردي تقویت دوره هاي مهارتی و کوتاه مدت را در کنار کیفیت بالاي این دوره ها در دست اجرا

 
دارد، تصریح کرد: هدف از برگزاري دوره هاي کوتاه مدت تربیت نیرو در مواقع بحران و ضروري است. 



معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور از تسهیلات دانشگاه جامع علمی کاربردي به دانش آموختگانش سخن به میان
آورد و بیان کرد: به دانش آموختگان این دانشگاه که بتوانند در راستاي رشته تحصیلی خود شرکت یا کارگاهی را تاسیس کنند

 
تسهیلاتی با نرخ بهره 2 درصد اعطاء خواهد شد. 

وي عنوان کرد: در بحث بین المللی، پذیرش دانشجویان خارجی ر در دستور کار داریم که تاکنون به 4 مرکز که زیرساخت هاي لازم
پذیرش دانشجوي خارجی را داشتند مجوز پذیرش را داده ایم و در حال حاضر 10 هزار دانشجوي خارجی در مراکز علمی کاربردي ما

 
در سراسر کشور در حال تحصیل هستند. 

جلالی با بیان این مطلب که براي ترم جاري (نیمسال اول سال تحصیلی 99-1400) براساس دستورالعمل وزارت علوم، آموزش ها به
صورت مجازي است، در ادامه درباره استقبال دانشجویان از رشته هاي دانشگاه علمی کاربردي اظهار کرد: جامعه دیگر از مدرك گرایی
به سمت مهارتی تمایل پیدا کرده است که نمونه بارز این ادعا را می توان در رشد 17 درصدي پذیرش دانشجوي این دانشگاه در سال

 
98 نسبت به سال 97 می توان جستجو کرد. 

وي تاکید کرد: پیش بینی می کنیم باتوجه به استقبال مردم از رشته هاي دانشگاه علمی کاربردي و شیوع ویروس کرونا، پذیرش

 
دانشجو امسال دانشگاه علمی کاربردي نسبت به سال گذشته بیشتر باشد. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور با اشاره به پذیرش دانشجو در مقاطع کاردانی و کارشناسی این دانشگاه بیان کرد:

 
تمایلی براي تکمیل ظرفیت نداریم و اکنون ثبت نام دانشجویان جدید در حال انجام است. 

جلالی در پاسخ به این سوال که وضعیت اشتغال دانش آموختگان دانشگاه علمی کاربردب چگونه است؟ اظهار کرد: براساس آمار و

 
ارقام بیشترین اشتغال به دانش آموختگان دانشگاه هاي سراسر کشور به دانشگاه علمی کاربردي تعلق دارد. 

وي درباره وضعیت نمرات و برگزاري کلاس ها در ترم جاري نیز گفت: با توجه به شرایط کرونایی برخی از استان ها مجوز برگزاري
کلاس هاي عملی را از ستاد مقابله با کروناي استانشان را گرفته اند و در سایر استان هایی که این مجوز صادر نشده است، نمره دروس
عملی به صورت ناتمام وارد می شود تا شرایط خوب شده و بتوان کلاس هاي عملی را برگزار کرد ضمن آنکه براي دانشجویان ترم اول

 
نیز برنامه ریزي کرده ایم تا بیشتر دروس نظري ارایه شود. 

انتهاي پیام



همکاري جهاد دانشگاهی با سازمان منطقه آزاد قشم

منبع: ایسناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/06/15

تفاهم نامه ي همکاري بین جهاددانشگاهی و سازمان منطقه آزاد تجاري ـ صنعتی قشم ظهر امروز در سالن همایش هاي
دفتر مرکزي جهاددانشگاهی منعقد شد.

به گزارش ایسنا، به منظور دستیابی به توسعه همکاري ها
و هم چنین بهره مندي حداکثري از توانمندي ها، ظرفیت
ها و تجارب دو طرف، تفاهم نامه اي به امضاي دکتر طیبی
رییس جهاددانشگاهی و مهندس مومنی مدیرعامل سازمان

 
منطقه آزاد تجاري ـ صنعتی قشم رسید. 

 
متن این تفاهم نامه به این شرح است: 

 
ماده 1- موضوع تفاهم نامه: 

 
همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی،اشتغال، فناورانه، مشاوره اي، بین سازمان و جهاد دانشگاهی 

 
ماده 2- مفاد تفاهم نامه: 

تفاهم نامه در حوزه هاي پژوهش، فناوري وخدمات تخصصی، فرهنگی، آموزش، اشتغال و کارآفرینی طبق درخواست و سفارش

 
سازمان به شرح زیر می باشد: 

 
الف: حوزه پژوهش ، فناوري و خدمات تخصصی: 

 
1. شناسایی توانمندي ها و ایجاد زمینه هاي همکاري مطلوب میان سازمان و جهاد 

2. ارائه مشاوره هاي تخصصی در اجراي پژوهش ها و پروژه هاي علمی، پژوهشی و فناوري در حوزه هاي علوم انسانی و اجتماعی، فنی

 
و مهندسی، محیط زیست ، پزشکی ، هنر و معماري به سازمان. 

 
3. همکاري در انجام امورمطالعاتی و امکان سنجی مورد نیاز سازمان 

 
4. همکاري در تعریف و اجراي پروژه هاي تحقیقاتی مورد نیاز سازمان 

 
5. همکاري در برگزاري همایش هاي علمی مرتبط در جزیره قشم. 



 
6. همکاري و مشاوره در راه اندازي مراکز فنی و خدمات تخصصی مورد نیاز در جزیره قشم. 

 
7. تاسیس و استقرار مرکز بانک خون بندناف رویان در منطقه آزادقشم. 

 
ب: حوزه فرهنگی: 

 
1. مشاوره و اجراي پروژه هاي افکار سنجی مورد نیاز سازمان 

 
2. راه اندازي دفتر خبرگزاري دانشجویان ایران –ایسنا- منطقه خلیج فارس در منطقه ازاد قشم 

 
3. همکاري و مشارکت در برگزاري کرسی هاي آزاد اندیشی. 

 
4. همکاري و مشارکت در فعالیت هاي سراسري نوآورانه در ارائه قالب هاي جدیدي علمی و فرهنگی. 

5. همکاري و مشارکت در برگزاري همایش ها، سمینارها، کنفرانس ها، جشنوراه ها، کارگاه ها و نشست هاي علمی – فرهنگی،

 
نمایشگاه ها 

 
6. مشارکت در تألیف و انتشار کتاب در زمینه هاي علمی، فرهنگی و هنري. 

7. همکاري در حوزه هایی از قبیل؛ اطلاع رسانی، کتاب و کتاب خوانی، ادبیات، اقوام و ادیان، مناظره هاي دانشجویی، میراث فرهنگی،

 
سبک زندگی، محیط زیست، محرومیت زدایی، تقویت همبستگی و انسجام ملی ، دستاوردهاي انقلاب اسلامی. 

 
ج: حوزه آموزش، اشتغال و کارآفرینی: 

 
1. همکاري در زمینه تعیین اولویت هاي آموزشی با موارد مورد نیاز سازمان 

 
2. دراولویت قراردادن سفارش انجام آموزش هاي موردنیاز ازسوي سازمان و انجام آن توسط جهاد 

 
3. همکاري و مشاوره در برگزاري کارگاه ها و دوره هاي آموزشی تخصصی کوتاه مدت مورد نیاز و درخواستی سازمان. 

 
4. اجراي نطام مند آموزش هاي مورد نیاز و انجام مشاوره هاي لازم به کارکنان 

 
5. اجراي نظام جامع آموزش و پایش نیروي کار در جزیره قشم. 

 
6. همکاري و مشاوره در برگزاري مجموعه رویدادهاي کارآفرینی در جزیره قشم. 

 
7. همکاري و مشاوره در برگزاري نمایشگاه هاي تخصصی در حوزه اشتغال و کارآفرینی در جزیره قشم. 



 
8. همکاري و مشاوره در راه اندازي مرکز آموزش هاي تخصصی و مهارتی پیشرفته . 

 
9. همکاري و مشاوره در راه اندازي مرکز تخصصی و مهارتی آموزش گردشگري . 

 
10. همکاري و مشاوره در راه اندازي شتاب دهنده در حوزه گردشگري و شهر هوشمند . 

 
11. همکاري و مشاوره در راه اندازي مراکز نوآوري و شکوفایی در جزیره قشم. 

 
12. همکاري و مشاوره در آموزش نیروهاي تخصصی مورد نیاز منطقه . 

 
13.نیاز سنجی رشته هاي دانشگاهی مورد نیاز دانشگاه هاي قشم متناسب با اهداف و مأموریت هاي سازمان. 

 
14. همکاري در اجراي آموزش هاي منتهی به اشتغال و کارآفرینی. 

 
15. همکاري در اجراي طرح مشاغل خرد ، کوچک و خانگی. 

 
16. همکاري در اجراي توانمند سازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار. 

 
17. همکاري در راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان اقتصادي و کمک در جذب نخبگان علمی و اقتصادي. 

 
ماده3: نحوه اجراي تفاهم نامه: 

1.براي اجراي مفاد تفاهم نامه، حداکثر یک ماه پس از امضاي تفاهم نامه، کارگروه مشترك همکاري با حضور نماینده / نمایندگان تام

 
الاختیار طرفین با عنوان کارگروه مشترك تشکیل می شود و نتایج پیگیري و توافق ها به اطلاع مدیران طرفین خواهد رسید . 

 
تبصره1: محل تشکیل جلسات کارگروه مشترك با توافق نمایندگان طرفین تعیین می گردد. 

 
2. حسب ضرورت کارگروه هاي تخصصی با حضور کارشناسان طرفین تشکیل خواهد شد. 

 
3.کارگروه جلساتی مشترك در پایان هرفصل هماهنگ و برنامه ریزي خواهد نمود. 

4.کارگروه مشترك همکاري می تواند علاوه بر موارد مندرج در این تفاهم نامه، زمینه هاي همکاري جدید را که در تعمیق و گسترش

 
فعالیت هاي مشترك مؤثر است، مطرح و تصمیم گیري نماید. 

5.کلیه توافقات حاصله بین نمایندگان طرفین صورتجلسه شده و پس از انعقاد قراردادهاي مربوطه با رعایت مقررات و اخذ مجوزهاي

 
مورد نیاز اجرایی می شود. 



6. اجراي هر یک از بندهاي تفاهم نامه که منجر به هرگونه تعهد منجمله مالی براي هر یک از طرفین شود، از طریق انعقاد قرارداد
جداگانه و رعایت کامل قوانین و مقررات و ضوابط قانونی طرفین انجام خواهد شد و جزئیات مربوط به هزینه ها و نحوه تأمین آن ها
در قالب این قراردادها به صورت کارشناسی توسط نمایندگان طرفین تعیین می شود فلذا تفاهم حاضر هیچگونه تعهد مالی و حقوقی

 
براي طرفین ایجاد نمی کند. 

 
ماده 4- مدت تفاهم نامه: 

تفاهم نامه حاضر از زمان امضاء توسط طرفین به اجرا در می آید و تا دو سال قابلیت اجرایی خواهد داشت. این دوره به صورت خودکار

 
تمدید خواهد شد، مگر این که طرفین بر خلاف آن توافق نمایند. 

 
ماده 5- تعهدات طرح اول و دوم: 

1-2) طرفین متعهد می شوند؛ به منظورتحقق مفاد این تفاهم نامه حداکثر ظرف دو هفته پس از تکمیل و امضاي تفاهم نامه،
نمایندگان تام الاختیار خود را جهت پیگیري و اجراي هر یک از بندهاي این تفاهم نامه تعیین و معرفی کنند که نمایندگان مزبور

 
موظفند نتایج فعالیت هایشان را به اطلاع مدیران ذیربط طرفین برسانند. 

 
2-2) طرفین براي هریک از زمینه ها و موضوعات مشترك مورد توافق، قراردادهاي مستقل تنظیم، امضا و مبادله خواهند کرد. 

 
ماده 6- دستگاه نظارت: 

 
نظارت فنی و حسن اجراي تفاهم نامه در طرف اول بر عهده سازمان می باشد. 

 
نظارت فنی و حسن اجراي تفاهم نامه در طرف دوم بر عهده جهاد دانشگاهی می باشد. 

 
هرگونه اختلاف یا موضوع پیش بینی نشده در اجراي این تفاهم نامه از طریق مذاکره طرفین قابل بررسی خواهد بود. 

 
ماده 7- سایر شرایط تفاهم نامه: 

 
تعهدات مالی تنها به تبع امضاي قرارداد جداگانه ایجاد خواهد شد و تبادل تفاهم نامه، تعهد مالی براي طرفین ایجاد نخواهد کرد. 

تعهدات اجرایی و مالی در موضوعات و برنامه هاي همکاري مشترك بر اساس توافقات صورت گرفته پس از تصویب مسئولان ذیربط

 
درکارگروه اجرایی هر قرارداد در طرف اول و طرف دوم و " اخذ مجوزهاي قانونی" پیگیري خواهد شد. 

 
ماده 8- تعداد نسخ: 

این تفاهم نامه در 8 ماده و در4 صفحه و 5 نسخه که هرکدام حکم واحد را دارند در تاریخ 00 / 00 / 1399 به تأیید و امضاي طرفین

 
رسیده و از این تاریخ لازم الاجرا می باشد. 



انتهاي پیام



سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم

نامه همکاري امضا کرد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/06/15

تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري باهدف توسعه همکاري
و بهره مندي از توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب این دو نهاد به امضا رسید.

با حضور رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه
آزاد قشم در دفتر معاونت امور زنان و خانواده ریاست
جمهوري؛ سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و
خانواده ریاست جمهوري تفاهم نامه همکاري امضا کرد
تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري باهدف توسعه
همکاري و بهره مندي از توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب

 
این دو نهاد به امضا رسید. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، این تفاهم نامه از سوي
معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم
باهدف همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال و مشاوره اي به منظور استقرار نظام جزیره دوستدار خانواده در
موضوعاتی مانند؛ توان افزایی بانوان، گسترش آموزش و ترویج کارآفرینی، مشارکت مؤثر در تقویت تعاونی ها و حمایت از اشتغال
بانوان، اجرایی سازي نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی و کمک به جاري سازي رویکرد عدالت جنسیتی بر برنامه هاي بازار کار، با

 
عنایت به قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی به امضا رسید. 

در بخشی از این جلسه، معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به مفاد این تفاهم نامه اظهار داشت: کمک به
زنان خانه دار، تقویت تشکل ها و سازمان هاي مردم نهاد که در سال هاي اخیر یکی از راهبردهاي اساسی ما در پیشرفت بانوان جامعه

 
بوده، توسعه کارآفرینی از اهداف مهم امضاي این تفاهم نامه است. 

وي ادامه داد: یکی از عمده ترین فعالیت هاي ما تقویت نظام خانواده است که در قالب سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري و
همچنین در قالب ماده 102 قانون برنامه به آن اشاره شده و ما توانستیم براي نخستین بار، چارچوبی براي شاخص هاي خانواده

 
طراحی و تنظیم کنیم. 

به گفته ابتکار، این شاخص ها محور کار در بحث ارتقاء تعالیم و شکوفایی خانواده هاي ایرانی بوده و تحت عنوان سیاست هاي

 
دوستدار خانواده به اجرا درآمده است. 

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به برنامه هاي اجراشده در این زمینه گفت: سینماي دوستدار خانواده با همکاري



وزارت ارشاد و شهر دوستدار خانواده با همکاري وزارت کشور در حال کار است و امروز خیلی خوشحالیم که با حضور شما شاهد

 
اجراي طرحی با نام جزیره دوستدار خانواده باشیم. 

ابتکار یادآور شد: ما سند ارتقاء وضعیت زنان خانه دار را به عنوان یک دستور کار اجباري براي استان ها طراحی و ابلاغ کردیم ولی
ممکن است قشم علاقه مند به اجراي برنامه خاصی در ذیل این سند با توجه به موقعیت جغرافیایی و فرهنگی خود باشد که باارزش

 
است و ما از آن استقبال می کنیم. 

تدوین سند توسعه و ارتقاء جایگاه زنان جزیره قشم، حمایت از طرح هاي بانوان و دختران داراي استعداد برتر و کارآفرین، اجراي طرح
ملی گفتگوي خانواده، تدوین استانداردهاي آموزش شغلی و مهارتی، تقویت و توسعه مشاغل خانگی و خانوادگی و شبکه سازي سمن

 
هاي فعال باهدف ارتقاي دانش بخش هایی از مفاد این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه در 8 ماده تنظیم و صبح امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به تأیید و امضاي معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده

 
رییس جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري،
معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم،
پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و
سلامت سازمان منطقه آزاد قشم، زهرا جواهریان، معاون برنامه ریزي و هماهنگی و دکتر نظري پور کیانی، مشاور وزیر کشور در امور

زنان و خانواده حضور داشتند.



سرهنگی در سیزدهمین دوره جشنواره کارآفرینان برتر استان تهران:

کارآفرینان سرچشمه ارزش آفرینی براي کشور هستند

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/06/15

پیام سپاهان - مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: کارآفرینان سرچشمه
ارزش آفرینی براي کشور هستند.

پیام سپاهان - مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: کارآفرینان

 
سرچشمه ارزش آفرینی براي کشور هستند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان تهران، سیزدهمین دوره جشنواره
کارآفرینان برتر استان تهران با حضور انوشیروان محسنی
بندپی استاندار تهران، فریدون عطایی مدیرکل جذب و
حمایت از سرمایه گذاري استانداري تهران، سرهنگی

مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، پروانه رضایی بختیاري مدیر کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان تهران، سعید دهقان مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و جمعی از کارآفرینان برتر استانی

 
در محل سالن جلسات استانداري تهران برگزار شد. 

رحیم سرهنگی مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی در این جشنواره با بیان این که
کارآفرینان سرچشمه ارزش آفرینی براي کشور هستند، در ادامه با اشاره به مراحل انتخاب کارآفرینان نمونه ملی گفت : آنان

 
برترینهاي حوزه خود هستند که ویژگی بارز آنان نوآوري و خلاقیت است . 

وي افزود: شناخت کارآفرینان به کشوردر شرایط کنونی کمک بسیاري می کند چرا که آنان با ریسک پذیري مسیر را براي دیگران باز

 
می کنند. 

وي در ادامه گفت : شرکتهاي نوآور امروزه با بکارگیري تکنولوژي هاي جدید و ارتباطات اینترنتی توانسته اند به عنوان یکی از

 
شرکتهاي پیشرو به راحتی در دسترس عموم قرار گیرند. 

سرهنگی با اشاره به وجود گرایش عمومی مردم به کارآفرینی گفت: باید براي افزایش مهارت، توانایی و ارتقاي کیفی اقداماتی صورت

 
بگیرد . 

وي تاکید کرد: در دولت تدبیر و امید اولویت هایی وجود دارد ؛ مسئله اول افزایش حمایت هاي اجتماعی بوده که وزارت تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی به عنوان بزرگ ترین وزارتخانه اجتماعی با آگاهی از مشکلات مردم این حمایت ها را در دستور کار قرار داده است. 

مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: براي توسعه کارآفرینی در کشور سه مولفه مهم
باید وجود داشته باشد؛ نخستین مولفه گرایش مردم به کارآفرینی است که خوشبختانه این عزم در جامعه و در بین جوانان داراي
صاحب ایده وجود دارد. انوشیروان محسنی بندپی استاندار تهران نیز در سیزدهمین دوره جشنواره کارآفرینان برتر استان تهران با
اشاره به اهمیت مسائل اقتصادي اظهار کرد: مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب اشاره داشتند که اقتصاد مسئله مهم کشور
است و هر کشوري که اقتصاد قوي داشته باشد سلطه پذیر نیست و کشوري که اقتصاد ضعیف داشته باشد سلطه پذیر و شکننده

 
است. 



وي ضمن تقدیر از تلاش هاي کارآفرینان عرصه اقتصادي کشور تصریح کرد: شما فرماندهان نبرد اقتصادي هستید که قدردان تلاش

 
ها، ابتکارات و خلاقیت شما در عرصه تولید هستیم. 

استاندار تهران با اشاره به حمایت همه جانبه از تولیدکنندگان گفت: در ستاد تسهیل هیچ منع و محدودیتی براي رسیدگی به

 
مشکلات تولیدکنندگان وجود ندارد. 

محسنی بندپی سپس افزود: براي قوي تر کردن اقتصاد باید از تولید و تولید کننده به معناي واقعی و نه در شعار و کاغذ حمایت

 
کنیم. 

استاندار تهران با اشاره به تاکید مقام معظم رهبري مبنی بر ایجاد پنجره واحد تاکید کرد: کاهش بروکراسی اداري زمینه بهبود فعالیت
تولیدکنندگان را فراهم می کند و در این زمینه نیز همه دستگاه ها باید از تولید کنندگان حمایت کنند بانک ها نیز وظیفه مهمی در

 
این زمینه به عهده دارند که باید فعال تر شوند. 

محسنی بندپی همچنین تصریح کرد: اگر به دنبال رفع مشکلاتی همچون بیکاري، گرانی، آسیب هاي اجتماعی و غیره هستیم باید
نگاه و برخورد علمی داشته و توانمندسازي آحاد جامعه در دستورکار قرار گیرد که استانداري تهران با این نگاه راهبردي از سال 97
تاکنون جلسات منظم و کاربردي ستاد تسهیل را به صورت منظم و کاربردي برگزار کرده و هیچ منع و محدودیتی براي رسیدگی به

 
مشکلات تولیدکنندگان وجود ندارد. 

محسنی بندپی ادامه داد: استانداري تهران به عنوان دستگاه حاکمیتی در حوزه معاونت امور اقتصادي تلاش کرده تا با توجه ویژه به

 
مسائل اقتصادي زمینه رونق تولید و تحقق تاکیدات و منویات مقام معظم رهبري را فراهم کند. 

وي گفت: دشمنان نظام و انقلاب با تحریم ها و فشارهاي اقتصادي، سیاسی و غیره به دنبال ضربه زدن به کشور ما هستند اما علی
رغم این مشکلات و برخی از مسائل داخلی، کارآفرینان و فعالان عرصه تولید همواره تلاش خود را معطوف بهبود وضعیت اقتصادي
کشور کرده اند. استاندار تهران تصریح کرد: 10 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به استان تهران اختصاص یافته که هزار میلیارد
آن پرداخت شده است، به علاوه خبرگان بانکی استان تهران تشکیل شده تا وضعیت پرداختی بانک ها به تولیدکنندگان بهبود پیدا

 
کند. 

محسنی بندپی سپس گفت: سه میلیون و 320 هزار نفر بیمه پرداز در استان تهران داریم و سالانه 200 تا 220 هزار نفر به جمعیت
استان اضافه می شود، که علی رغم این شرایط نرخ بیکاري در استان تهران تک رقمی شده که این امر حاصل همت و تلاش شما

 
کارآفرینان و تولیدکنندگان است. 

در ادامه این نشست پروانه رضایی بختیاري مدیرکل تعاون، کار و رفاه استان تهران با اشاره به همت والاي دولت در جهت تولید و
اعتلاي قدرت تولید کشور گفت: وجود این تعداد کارآفرین برتر نشان می دهد که یک جامعه زنده و پویا است و نوید دهنده آینده اي

 
بهتر خواهد بود و در عین حال نشان می دهد که جامعه و مسئولین کشور نیز در جریان این تلاش ها و کوشش ها هستند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در ادامه گفت: کارآفرینان موتور محرکه تولیدند که با شجاعت خود توانایی به

 
کارگیري و استفاده از منابع موجود را دارند. 

وي در راستاي ارزش فعالیت کارآفرینان با هدف افزایش اشتغال کشور گفت: اگر نیروي انسانی سرمایه اصلی کشور است ، کار آفرین

 
ها آبروي این سرمایه هستند و آنها هستند که به این سرمایه بها می دهند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران آموزش را اولین گام در جهت شکوفایی تولید و حرکت در جهت توسعه دانست و
گفت: کودکان را باید آموزش داد تا هر کدام یک کارآفرین باشند، هرچند که این یک توانایی ذاتی است ولی با آموزش در کودکی نیز
می توان این روحیه را در کودکان پرورش داد. در راستاي حمایت از کارآفرینان نظام هاي اداري و حقوقی باید تقویت شوند و جامعه

 
نیز باید قدردان این زحمتکشان باشد. 

وي با اشاره به ایجاد باشگاه هاي کارآفرینی گفت: هدف این باشگاه ها تقویت روحیه کارآفرینی در جوانان از طریق انتقال تجارب
پیشکسوتان این حوزه است. جوانان در این مکان می توانند مهارت پرسشگري و آزمون و خطا را کسب نمایند و از اشتباه نترسند و
دوباره امتحان کنند و بدانند این اشتباهات نتیجه یک پیروزي و موفقیت بزرگ است. همچنین روحیه کار تیمی را در خود پرورش

 
دهند. 



رضایی بختیاري به معرفی گروه دیگري از کارآفرینان یعنی کار آفرینان اجتماعی پرداخت و افزود: دغدغه اصلی این کارآفرینان مسائل

 
اجتماعی است، اما آنان با استفاده از راه حل هاي اقتصادي این مسائل را حل می کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در ادامه با بیان اینکه اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران با شرح

 
وظایف گسترده، پیشتاز در امر شفافیت است، تاکید کرد: شفافیت در هر سطح و انگیزه اي که رخ می دهد باید از آن استقبال کرد. 

وي افزود: رویه مجموعه اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران در قبال جامعه کارآفرینی و کارفرمایی، رعایت اصل تفاهم و
تعامل در کنار اجراي موازین و مقررات قانونی است تا جامعه کار و تولید استان در وضعیت تحریم هاي ظالمانه و فشار اقتصادي

 
دشمنان، نقش خود را در استمرار استقلال اقتصادي کشور به خوبی ایفا کند. 

پروانه رضایی بختیاري از کاندید شدن چهار شرکت به عنوان نامزد در بخش کارآفرین ملی خبر داد و افزود: در سیزدهمین دوره
معرفی کارآفرینان استان تهران در سال گذشته 358 شرکت در سطح استان اقدام به ثبت نام کردند که تعداد 47 شرکت به مرحله
بازدید میدانی راه یافتند و در پایان نه شرکت، که شامل سه شرکت در بخش صنعت، سه شرکت در بخش خدمات و سه شرکت در
بخش کشاورزي با عنوان شرکت کار آفرین برتر انتخاب و هفت شرکت نیز در بخش صنعت به عنوان شرکت تلاشگر شایسته تقدیر

 
معرفی شدند. 

سلطان حسین فتاحی موسس شرکت امرسان یکی ازکارآفرینان برتر با اشاره به اینکه جوانان میتوانند فرصت ها را ازمیان تهدید ها

 
شکار کنند گفت : جوانان براي حرکت رو به جلو نیاز به خلاقیت و نوآوري دارند. 

 
وي با اشاره به اینکه سازمان ها بدون نوآوري وخلاقیت افول می کنند افزود: شالوده اصلی هرموفقیتی ایده هاي نو وخلاقانه است. 

علی رسولی زاده، مدیرعامل شرکت پردازش اطلاعات مالی پارت افزود: شیوع ویروس کرونا از یک سو و نبود زیرساخت هاي مناسب از
سوي دیگر یک مشکل اساسی را در کشور نمایان کرد، چرا که مردم با توجه به وضع قانون فاصله گذاري اجتماعی نباید در صف قرار
می گرفتند و ملزم به رعایت فاصله اجتماعی بودند. به همین دلیل، وزیر اقتصاد و سازمان بورس بر احراز هویت غیرحضوري در کشور

 
تأکید داشتند و با همکاري شرکت سپرده گذاري مرکزي براي اولین بار احراز هویت غیرحضوري در کشور مطرح شد. 

رسولی زاده خاطرنشان کرد: شرکت دانش بنیان ما نیز بعد از مطرح شدن این مسئله به دلیل وظیفه ملی خود وارد این حوزه شد و در
مدت زمان کوتاهی موفق به ارائه سرویس احراز هویت غیرحضوري مبتنی بر هوش مصنوعی شد. این خدمت بر بستر اپلیکیشن
سیگنال عرضه شد. سیگنال، از یک سال پیش کارش را به عنوان ارائه دهنده اطلاعات لازم براي سرمایه گذاري آغاز کرده و اکنون

 
بزرگترین اپلیکیشن بازار سرمایه با بیش از یک میلیون نصب است. 

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تأکید کرد: مبحث پردازش اطلاعات با استفاده از هوش مصنوعی و احراز هویت غیرحضوري به
سامانه سیگنال اضافه شده و در این سامانه، الگوریتم هاي متنوع هوش مصنوعی که حاصل تلاش سه سال گذشته مرکز تحقیقات

 
هوش مصنوعی پارت است، افزوده شده اند. 

رسولی زاده تأکید کرد: طی کم تر از دو هفته که از رونمایی این محصول گذشته، چندصد هزار نفر از هموطنان توانستند به صورت

 
غیرحضوري احراز هویت شوند. 

محمد محمدي مدیرعامل تعاونی پرورش ماهیان زینتی استان تهران در خاتمه جلسه با اشاره به استقبال فارغ التحصیلان رشته هاي
کشاورزي و شیلات نسبت به این حرفه گفت: طی دو سال اخیر بسیاري از فارغ التحصیلان علاقه مند در رشته هاي شیلات به عرصه
تکثیر و پرورش آبزیان و ماهیان زینتی وارد شدند. اگر کمک هاي مالی بانک ها و موسسات دولتی تسهیل و شاغلان این حرفه از نظر

 
مالی تامین شوند اشتغال زایی گسترده اي را در سطح کشور به دنبال دارد. 

مدیرعامل تعاونی پرورش ماهیان زینتی استان تهران با اشاره به اشتغالزایی بالاي تکثیر و پرورش ماهیان زینتی افزود: با توجه به
استقبال بازار از عرضه و خرید ماهیان زینتی ضروري است با اقدامات فرهنگی زمینه استفاده از آکواریوم را در بین خانواده ها فراهم

 
کنیم. 

مدیرعامل تعاونی پرورش ماهیان زینتی استان تهران پیشنهاد کرد در کنار تعاونی هاي تولیدي مراکزي براي توزیع ماهیان زینتی

 
ایجاد شود . 

در پایان این مراسم از علی رسولی زاده نی از شرکت پردازش اطلاعات مالی پارت، حسن تقی زاده انصاري از شرکت هلدینگ



مارکوپلو، صنم السادات فرنودي از شرکت رهپویان دانش و فناوري فرا در بخش خدمات و سلطان حسین فتاحی از شرکت صنایع
امرسان، محمد عرب از شرکت تولیدي شیما کفش و علی مالامیري کجوري از شرکت فردوس کاران امید (ایلیا استیل) در بخش
صنعت، محمد محمدي از شرکت پرورشی، تحقیقاتی ماهیران و میر اسلام تیموري از شرکت فرآورده هاي لبنی تین(دامداران) و

 
حسین مرادي قهدریجانی از شرکت بسیم گوشت(سهامی خاص) در بخش کشاورزي به عنوان کارآفرین برتر تجلیل شد . 

همچنین در بخش صنعت حسن ابراهیم پور ضیایی از شرکت فنی مهندسی صنعت و دریایی فناوران سیراف، سید طهمورث افضلی از
شرکت فراز کاویان، محمد رضا شهبازي از نفت و گاز سیه فام، مرجان بابکی از شرکت تولیدي فارمد بهین آزما (سهامی خاص)، سید
البرز مجذوب حسینی از صنایع شیمی ساختمان آبادگران، افشین پاك نهال از شرکت کارا الکترونیک مبنا و مصیب علیشیر از تعاونی

دانش بنیان پترو پژوهش اهورا هفت شرکت شایسته تقدیر معرفی شدند.



سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم

نامه همکاري امضا کرد

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/06/15

شما و اقتصاد: تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري باهدف
توسعه همکاري و بهره مندي از توانمندي ها، ظرفیت ها و تجارب این دو نهاد به امضا رسید.

به گزارش شما و اقتصاد:  این تفاهم نامه از سوي معصومه
ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور و
حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان
منطقه آزاد قشم باهدف همکاري هاي فرهنگی، پژوهشی،
آموزشی، کارآفرینی، اشتغال و مشاوره اي به منظور استقرار
نظام جزیره دوستدار خانواده در موضوعاتی مانند؛ توان
افزایی بانوان، گسترش آموزش و ترویج کارآفرینی،
مشارکت مؤثر در تقویت تعاونی ها و حمایت از اشتغال
بانوان، اجرایی سازي نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی و
کمک به جاري سازي رویکرد عدالت جنسیتی بر برنامه
هاي بازار کار، با عنایت به قانون برنامه ششم توسعه

 
اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی به امضا رسید. 

در بخشی از این جلسه، معصومه ابتکار، معاون امور زنان و
خانواده رییس جمهور با اشاره به مفاد این تفاهم نامه اظهار

داشت: کمک به زنان خانه دار، تقویت تشکل ها و سازمان هاي مردم نهاد که در سال هاي اخیر یکی از راهبردهاي اساسی ما در

 
پیشرفت بانوان جامعه بوده، توسعه کارآفرینی از اهداف مهم امضاي این تفاهم نامه است. 

وي ادامه داد: یکی از عمده ترین فعالیت هاي ما تقویت نظام خانواده است که در قالب سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري و
همچنین در قالب ماده 102 قانون برنامه به آن اشاره شده و ما توانستیم براي نخستین بار، چارچوبی براي شاخص هاي خانواده

 
طراحی و تنظیم کنیم. 

به گفته ابتکار، این شاخص ها محور کار در بحث ارتقاء تعالیم و شکوفایی خانواده هاي ایرانی بوده و تحت عنوان سیاست هاي

 
دوستدار خانواده به اجرا درآمده است. 

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به برنامه هاي اجراشده در این زمینه گفت: سینماي دوستدار خانواده با همکاري
وزارت ارشاد و شهر دوستدار خانواده با همکاري وزارت کشور در حال کار است و امروز خیلی خوشحالیم که با حضور شما شاهد

 
اجراي طرحی با نام  جزیره دوستدار خانواده باشیم. 

ابتکار یادآور شد: ما سند ارتقاء وضعیت زنان خانه دار را به عنوان یک دستور کار اجباري براي استان ها طراحی و ابلاغ کردیم ولی
ممکن است قشم علاقه مند به اجراي برنامه خاصی در ذیل این سند با توجه به موقعیت جغرافیایی و فرهنگی خود باشد که باارزش

 
است و ما از آن استقبال می کنیم. 

تدوین سند توسعه و ارتقاء جایگاه زنان جزیره قشم، حمایت از طرح هاي بانوان و دختران داراي استعداد برتر و کارآفرین،  اجراي
طرح ملی گفتگوي خانواده، تدوین استانداردهاي آموزش شغلی و مهارتی، تقویت و توسعه مشاغل خانگی و خانوادگی و شبکه سازي



 
سمن هاي فعال باهدف ارتقاي دانش بخش هایی از مفاد این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه در 8 ماده تنظیم و صبح امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به تأیید و امضاي معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده

 
رییس جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري،
معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم،
پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و
سلامت سازمان منطقه آزاد قشم، زهرا جواهریان، معاون برنامه ریزي و هماهنگی و دکتر نظري پور کیانی، مشاور وزیر کشور در امور

 
زنان و خانواده حضور داشتند. 

روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم



سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري تفاهم

نامه همکاري امضا کرد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/06/15

خبرگزاري آریا - تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان
منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست
جمهوري باهدف توسعه همکاري و بهره مندي از توانمندي

 
ها، ظرفیت ها و تجارب این دو نهاد به امضا رسید. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی و امور
بین الملل سازمان منطقه آزاد قشم، این تفاهم نامه از
سوي معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس
جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم باهدف همکاري هاي
فرهنگی، پژوهشی، آموزشی، کارآفرینی، اشتغال و مشاوره
اي به منظور استقرار نظام جزیره دوستدار خانواده در
موضوعاتی مانند؛ توان افزایی بانوان، گسترش آموزش و
ترویج کارآفرینی، مشارکت مؤثر در تقویت تعاونی ها و

حمایت از اشتغال بانوان، اجرایی سازي نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی و کمک به جاري سازي رویکرد عدالت جنسیتی بر برنامه

 
هاي بازار کار، با عنایت به قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی به امضا رسید. 

در بخشی از این جلسه، معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به مفاد این تفاهم نامه اظهار داشت: کمک به
زنان خانه دار، تقویت تشکل ها و سازمان هاي مردم نهاد که در سال هاي اخیر یکی از راهبردهاي اساسی ما در پیشرفت بانوان جامعه

 
بوده، توسعه کارآفرینی از اهداف مهم امضاي این تفاهم نامه است. 

وي ادامه داد: یکی از عمده ترین فعالیت هاي ما تقویت نظام خانواده است که در قالب سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري و
همچنین در قالب ماده 102 قانون برنامه به آن اشاره شده و ما توانستیم براي نخستین بار، چارچوبی براي شاخص هاي خانواده

 
طراحی و تنظیم کنیم. 

به گفته ابتکار، این شاخص ها محور کار در بحث ارتقاء تعالیم و شکوفایی خانواده هاي ایرانی بوده و تحت عنوان سیاست هاي

 
دوستدار خانواده به اجرا درآمده است. 

معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور با اشاره به برنامه هاي اجراشده در این زمینه گفت: سینماي دوستدار خانواده با همکاري
وزارت ارشاد و شهر دوستدار خانواده با همکاري وزارت کشور در حال کار است و امروز خیلی خوشحالیم که با حضور شما شاهد

 
اجراي طرحی با نام جزیره دوستدار خانواده باشیم. 

ابتکار یادآور شد: ما سند ارتقاء وضعیت زنان خانه دار را به عنوان یک دستور کار اجباري براي استان ها طراحی و ابلاغ کردیم ولی
ممکن است قشم علاقه مند به اجراي برنامه خاصی در ذیل این سند با توجه به موقعیت جغرافیایی و فرهنگی خود باشد که باارزش

 
است و ما از آن استقبال می کنیم. 

تدوین سند توسعه و ارتقاء جایگاه زنان جزیره قشم، حمایت از طرح هاي بانوان و دختران داراي استعداد برتر و کارآفرین، اجراي طرح



ملی گفتگوي خانواده، تدوین استانداردهاي آموزش شغلی و مهارتی، تقویت و توسعه مشاغل خانگی و خانوادگی و شبکه سازي سمن

 
هاي فعال باهدف ارتقاي دانش بخش هایی از مفاد این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه در 8 ماده تنظیم و صبح امروز شنبه 15 شهریورماه 1399 به تأیید و امضاي معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده

 
رییس جمهور و حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم رسیده و به مدت دو سال اعتبار دارد. 

گفتنی است در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان منطقه آزاد قشم با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري،
معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رییس جمهور، حمیدرضا مومنی، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم،
پروین فرشچی، عضو هیات مدیره، مرتضی شیخ زاده، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگري، فرشته سلجوقی، مدیر اجتماعی و
سلامت سازمان منطقه آزاد قشم، زهرا جواهریان، معاون برنامه ریزي و هماهنگی و دکتر نظري پور کیانی، مشاور وزیر کشور در امور

زنان و خانواده حضور داشتند.



اشتغال 26 هزار نفري طرح هاي هفته تعاون

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/06/15

فصل اقتصاد - معاون وزیر کار از اختصاص خط اعتباري ویژه با نرخ سود ترجیحی براي فروشگاههاي آنلاین و زنجیره اي که
محصولات تعاونی ها را در سکوي فروش خود قرار بدهند، خبر داد.

فصل اقتصاد - معاون وزیر کار از اختصاص خط اعتباري ویژه با نرخ سود ترجیحی براي فروشگاههاي آنلاین و زنجیره اي که

 
محصولات تعاونی ها را در سکوي فروش خود قرار بدهند، خبر داد. 

محمدجعفر کبیري در نشست آغاز هفته تعاون اظهار کرد:در روزهاي آینده تفاهم نامه اي را با صندوق کارآفرینی امید درخصوص
حمایت از تعاونی ها امضا خواهیم کرد و یک خط اعتباري با نرخ 8 تا 10 درصد نیز براي تعاونی هاي زنان و جوانان و گروه هاي توان

 
یاب پیش بینی کرده ایم که اختصاص خواهد یافت. 

 
صدور 500 میلیون تومان ضمانت نامه براي تعاونیهاي زنان 

وي همچنین از پیش بینی خط اعتبار 150 میلیارد تومانی براي تعاونی هاي مسکن داراي 60 درصد پیشرفت فیزیکی خبر داد و
گفت: میزان صدور ضمانت نامه براي تعاونی هاي زنان تا سقف 500 میلیون تومان و براي شرکت هاي تعاونی شهرستانی تا 12

 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. 

معاون امور تعاون وزیر کار در عین حال از افتتاح 383 طرح تعاونی به ارزش 3000 میلیارد تومان خبر داد و گفت: از محل افتتاح این

 
طرح ها 26 هزار نفر اشتغال به وجود آمده است. 

به گفته کبیري در هفته تعاون مفاونت تعاون علاوه بر صندوق کارآفرینی امید، دو تفاهم نامه دیگر با سازمان بسیج مستضعفین و

 
معاونت اشتغال وزارت کار امضا خواهد کرد. 

 
راه اندازي مرکز ملی نوآوري تعاون در مهرماه 

کبیري در ادامه از راه اندازي مرکز ملی نوآوري و توسعه تعاون ایران در مهر ماه امسال خبر داد و براي حمایت ازتعاونی هاي دانش
بنیان و گفت: در راستاي حمایت از تعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپهایی که ایده هاي نوآورانه دارند، 10 مرکز نوآوري تعاون
ایجاد کرده ایم و با افتتاح مرکز ملی نوآوري تعاون در مهر ماه هشت خدمت ویژه از قبیل امور بانکی و مالیاتی، امور تامین اجتماعی و

 
صدور ضمانت نامه و مشاوره هاي حقوقی در اختیار تعاونگران قرار خواهد گرفت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود در پاسخ به سوال ایسنا درباره تکمیل واحدهاي مسکن مهر گفت: از مجموع 840 هزار واحد
مسکن مهري که ساخت آن بعهده بخش تعاون بوده 14 درصد در دولت آقاي احمدي نژاد تحویل شده که در دولت تدبیر و امید به

 
91درصد افزایش یافته است. 

به گفته معاون وزیر تعاون 77 درصد تحویل تعاونی هاي مسکن مهر در دولت تدبیر و امید انجام شده است و حجم پرونده هاي

 
مسکن مهر از 74 هزار مورد به 14 هزار پرونده کاهش یافته است. 

 
برگزاري مجامع تعاونیها با شکل مجازي 

کبیري همچنین از برگزاري مجامع تعاونی ها به شکل مجازي و الکترونیکی خبر داد و افزود: به زودي تعاونگران می توانند از طریق
سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون مجامع خود را به شکل مجازي و الکترونیکی برگزار کنند که دستاورد خوبی در بحث شفاف

 
سازي و نظارت بر عملکرد مدیران و اعضاي هیات مدیره ها و تحقق دولت الکترونیک خواهد بود. 

به گفته وي کاهش مراجعات حضوري و کاهش زمان صدور مجوز یک تعاونی از هفتاد روز به کمتر از 10 روز از جمله ویژگیهاي

 
منحصر به فرد سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون است. 



معاون وزیر تعاون در پایان تامین مالی، کمک به توسعه بازار تعاونی ها، ثبت تغییرات تعاونی ها و تشکیل و توانمندسازي تعاونی ها را

 
از جمله رویکردهاي احیاي پنجره واحد خدمت رسانی به تعاونی ها از طریق سامانه جامع بخش تعاون 

 
عنوان کرد. 
انتهاي پیام



پیگیري ملی مسائل نیشکر هفت تپه / در ماهشهر نیروي غیربومی جذب نمی

شود

منبع: ایسناشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان با بیان اینکه مسائل شرکت نیشکر هفت تپه در سطح ملی در حال پیگیري
است، گفت: به هر شکلی از حقوق کارگران نیشکر هفت تپه دفاع کردیم.

ارسلان غمگین در نشست خبري که امروز (15
شهریورماه) به مناسبت هفته تعاون برگزار شد، اظهار کرد:
در مهرماه 98 که به این سمت منصوب شدم، بیش از یک
هزار مورد تجمع و اعتراض کارگري در خوزستان داشتیم؛
این مسائل به دلیل تحریم ها و مشکلات اقتصادي به وجود

 
آمده بود و علت آن، شخص خاصی نبود. 

به گزارش ایسنا، وي افزود: بخش عمده اي از این مشکلات
و اعتراضات کارگري در سطح استان خوزستان در طول
یک سال گذشته با همکاري و تلاش استاندار خوزستان و

 
دیگر دستگاه هاي اجرایی استان و همچنین وزارت کار حل شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان با اشاره به تجمعات کارگري نیشکر هفت تپه تصریح کرد: در زمانی که سکان مدیریت
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان را به عهده گرفتم، شرکت نیشکر هفت تپه در اعتراض بود؛ اولین اقدام براي حل
مشکلات این شرکت آن بود که میان کارگران این شرکت حضور پیدا کنم و در خصوص حل مشکلات آن ها پیگیري هاي لازم را

 
انجام دهم. 

غمگین ادامه داد: وزارت کار، استاندار خوزستان، شوراي تامین، سپاه و ... براي شرکت نیشکر هفت تپه سنگ تمام گذاشته اند و تلاش

 
همه این بخش ها براي حل مشکلات هفت تپه قابل تحسین است. 

وي افزود: پس از این تلاش ها و جلسات متعدد براي حل مشکلات استان، شرکت نیشکر هفت تپه به سمت مثبتی حرکت کرد و روند

 
خوبی داشت که البته تا ایده آل شدن فاصله داشت. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان بیان کرد: مشکلات شرکت هفت تپه مجددا با مشکلات ارزي مالک این کارخانه آغاز
شد و مشکلاتی در پرداخت هاي این شرکت به وجود آمد. در این زمینه، وزارت کار پیگیري هاي فراوانی انجام داده است و به هر

 
شکلی از حقوق کارگران نیشکر هفت تپه دفاع کردیم. 

وي در خصوص انتقادات مطرح شده در خصوص عدم حضور در میان کارگران در زمان تجمعات کارگري نیشکر هفت تپه عنوان کرد:
حضور و پیگیري باید موثر باشد و از این رو پیگیري ها و مکاتبات فراوانی با مرکز انجام دادیم تا مشکلات این کارگران را مرتفع کنیم.



غمگین گفت: مسائل شرکت نیشکر هفت تپه در سطح ملی در حال پیگیري است. این شرکت بیش از 600 میلیارد تومان بدهی بیمه

 
دارد اما بنا است تا پایان سال، دفترچه هاي بیمه کارگران تمدید شود و حقوق کارگران نیز در حال پرداخت است. 

وي افزود: خواسته ما این است که کارگران با توجه به پرداخت حقوق ها، به کار خود بپردازند و در محیط کاري خود حضور داشته
باشند. اینکه کار بخوابد و کارگران کار نکنند، روش صحیحی نیست و کارگران حتی اگر می خواهند اعتراض کنند اما کار خود را نیز

 
انجام دهند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان با گرامیداشت هفته تعاون، در خصوص آخرین وضعیت تعاونی هاي فعال در خوزستان
گفت: در خوزستان حدود 5 هزار تعاونی فعال داریم که در چندماه اخیر مشکلات آن ها احصاء شده است تا تعاونی ها به نقطه مثبتی

 
برسند و جایگاه آن ها در سطح ملی ارتقاء یابد. 

غمگین ادامه داد: دولت رقم خوبی براي تسهیلات کرونا براي استان خوزستان در نظر گرفت اما از این تسهیلات استقبال خوبی نشده
است. از دستگاه هاي اجرایی استان خوزستان انتظار داشتیم عملکرد بهتري در جذب این اعتبارات داشته باشند و تبلیغات بهتري نیز

 
انجام دهند. 

وي افزود: در زمینه تسهیلات مربوط به واحدهاي آسیب دیده از کرونا تاکنون 17 هزار و 265 مورد ثبت نام کرده اند؛ بیش از 288

 
میلیارد تومان اعتبار براي آن ها در نظر گرفته شده است و تاکنون 54 میلیارد تومان پرداخت شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان در خصوص طرح هاي اشتغال زایی روستایی در خوزستان گفت: طرح هاي اشتغال زایی
روستایی از سال 96 در خوزستان اجرایی شده است و اجراي این طرح ها در روستاها تا حدودي به حل مشکل اشتغال کمک کرده

 
است. 

غمگین عنوان کرد: در خصوص تسهیلات مربوط به اشتغال روستایی، تاکنون 423 میلیارد تومان تخصیص اعتبار داشته ایم و در حال

 
حاضر به 3 هزار و 726 طرح مبلغ 385 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال زایی روستایی پرداخت شده است. 

وي با اشاره به مباحث مربوط به اشتغال نیروهاي غیربومی در پتروشیمی هاي ماهشهر اظهار کرد: در بحث اشتغال نیروهاي غیربومی
در پتروشیمی هاي ماهشهر حساسیت هاي زیادي وجود دارد و اداره کل تعاون نیز در این زمینه با حساسیت، مسائل مربوط به

 
اشتغال و جذب نیرو در این بخش ها را پیگیري می کند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان گفت: در گذشته نیروهاي غیربومی جذب شده است و ما نیز منکر این مساله نیستیم اما

 
اکنون کاملا با دقت به این مساله توجه می کنیم تا هیچ نیروي غیربومی در پتروشیمی هاي ماهشهر جذب نشود. 

 
به گزارش ایسنا، غمگین افزود: هیچ مدیرعاملی در منطقه ویژه پتروشیمی ماهشهر اجازه جذب نیروي غیربومی را ندارد. 

وي با بیان اینکه مسئولیت ما ایجاد شغل نیست، گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئولیت ایجاد اشتغال را ندارد و بلکه

 
مطالبه گر بخش اشتغال است و تصمیمات اتخاذشده براي ایجاد اشتغال را پیگیري می کند. 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان اظهار کرد: در شهریورماه سال 96 رتبه حوزه اشتغال استان خوزستان 26 بود اما اکنون

 
در حوزه اشتغال و کارآفرینی رتبه نخست کشور هستیم. 

غمگین با اشاره به اهمیت بازرسی کار و فعال شدن بازرسان این اداره کل در زمینه بازرسی از شرکت ها و دستگاه هاي اجرایی سراسر
استان گفت: اداره بازرسی کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان همه شرکت ها و دستگاه هاي موجود در استان را تحت

 
نظارت دارد و اگر در شرکتی اصول و قوانین کار رعایت نشود، می توانیم مدیران آن شرکت را دادگاهی کنیم. 

وي افزود: بیس از 34 هزار بازرسی مستند از شرکت ها و دستگاه هاي اجرایی توسط اداره بازرسی کار انجام گرفته است و خوشحال

 
هستیم که بازرسان کار این اداره کل، کار خود را درست انجام می دهد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان در خصوص وظایف این اداره کل در حوزه امور اجتماعی بیان کرد: در حوزه امور
اجتماعی وظایفی بر دوش اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و براي اولین بار خانه هاي فرهنگ کار را در خوزستان راه اندازي

 
کردیم. 

غمگین تصریح کرد: در هفته دولت در خوزستان بیش از 10 خانه فرهنگ کار تاسیس شد و تا انتهاي آبان ماه نیز 20 خانه کار دیگر

 
راه اندازي می شود تا فرهنگ ایده پردازي و تلاش درست در کارخانه ها به وجود بیاید. 

وي با اشاره به تشکیل اولین شوراي عالی تعاون در خوزستان به صورت پایلوت گفت: شوراي عالی تعاون براي اولین بار در ایران در

 
خوزستان ایجاد شده است تا به کمک این شورا، جایگاه تعاونی هاي خوزستان در سطح ملی ارتقاء یابد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان با اشاره به مشکلات پیشین این اداره کل افزود: تنها حلقه گمشده در اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی از بین رفتن باور بهترین بودن بود و اکنون به این باور رسیده ایم که می توانیم اما هنوز با اهدافی که مد نظر

 
داریم فاصله وجود دارد. 

غمگین عنوان کرد: کتاب جهش تولید براي اولین بار توسط اداره کل تعاون خوزستان جمع آوري و تدوین شده است و به زودي در

 
سطح ملی رونمایی خواهد شد. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در زمان شیوع کرونا گفت: در زمان شیوع ویروس کرونا بیش از 50 تا 60 تعاونی خط تولید خود را

 
تعویض کردند و به تولید البسه مراقبت از کرونا پرداختند و کمک شایانی به رفع نیازها کردند. 

انتهاي پیام



رسته هاي بهره ور در بخش تعاون براي توسعه اشتغال حمایت می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/06/15

تهران - ایرنا - معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: رویکرد ما در تثبیت و توسعه اشتغال توسعه بازار است و
به صورت ویژه از رسته هاي بهره ور حمایت می کنیم.

تهران - ایرنا - معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: رویکرد ما در تثبیت و توسعه اشتغال
توسعه بازار است و به صورت ویژه از رسته هاي بهره ور

 
حمایت می کنیم. 

«محمد کبیري» روز شنبه در نشست با اصحاب رسانه در
پاسخ به ایرنا درباره برنامه هاي توسعه اشتغال تعاونی ها
گفت: از بهمن ماه سال 1397 تاکنون در مجموع 6 هزار و
700 میلیارد تومان سرمایه گذاري شده و 67 هزار اشتغال
در مجموع طرح هایی که افتتاح و بهره برداري شده، ایجاد

 
شده است. 

وي افزود: البته طرح هاي ویژه اي نیز براي تثبیت و توسعه اشتغال در بخش تعاون با همکاري معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال

 
داریم که با توسعه بازار تعاونی ها و تکمیل زنجیره هاي تولید به تعاونی هاي کوچک تولیدي کمک می کند. 

معاون وزیر توضیح داد: براي نمونه در طرح بنگاه پیشران، تعاونی هاي کوچک را به تعاونی هاي بزرگ متصل می کنیم چرا که این

 
تعاونی ها به بازار مسلط هستند همچنین نیازهاي تعاونی هاي کوچک را نیز می شناسند. 

وي ادامه داد: تعاونی هاي کوچک تحت نظارت تعاونی هاي بزرگ تولیدات خود را استاندارد سازي و برندسازي می کنند و به نوعی
فروش محصولات تضمین می شود و در نتیجه انطباق میل مصرف کنندگان نهایی با تولید تعاونی ها حمایت از تعاونی ها هدفمند و

 
اشتغال تثبیت می شود. 

کبیري تاکید کرد: رویکرد ما در تثبیت و توسعه اشتغال بخش تعاون، توسعه بازار است و براي این منظور هم خط اعتباري با نرخ 18
درصد و نرخ ترجیهی براي فروشگاه هاي آنلاین و زنجیره اي که محصولات تعاونی ها را در سکوهاي فروش قرار دهند در نظر گرفتیم
و امیدواریم از این طریق بخشی از آسیبی که بیماري کرونا بر فضاي کسب و کار تعاونی ها گذاشته جبران کنیم و از اشتغال موجود

 
در بخش تعاون حمایت کنیم. 

وي اظهارداشت: در توسعه اشتغال نیز برنامه ویژه اي با رویکرد تکمیل و توسعه زنجیره تعاونی ها که در اختیار صندوق توسعه ملی
قرار دادیم و به زودي خبر آن را در اختیار اصحاب رسانه قراردهیم. 



معاون وزیر افزود: به صورت ویژه از رسته هاي بهره ور در بخش تعاون و براساس جغرافیاي کسب و کار در سراسر کشور شناسایی

 
شدند و حمایت می شوند. 

همچین در ادامه مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: از بهمن 96 طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري در کشور اجرا شد و چهار
بانک و موسسه عامل بانک کشاورزي، پست بانک، توسعه تعاون صندوق کارآفرینی امید براي تامین بخشی از منابع تسهیلات معرفی

 
شدند. 

«حجت االله مهدیان» افزود: تسهیلاتی که در قالب این طرح باید پرداخت شود بیش از 20 هزار میلیارد تومان است که 10 هزار

 
میلیارد تومان از این منابع سهم صندوق توسعه ملی و 10 هزار میلیارد تومان منابع سیستم بانکی است. 

وي ادامه داد: سهم بانک توسعه تعاون نیز 20 درصد از این منابع (یعنی چهار هزار میلیارد تومان) است. در دو سال و نیم گذشته از

 
تکلیف چهار هزار میلیارد تومانی، نزدیک 2 هزار و 500 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

به گفته این مدیر بانکی در نتیجه پرداخت 2500 میلیارد تومان تسهیلات، 47 هزار شغل ایجاد شده و 1500 میلیارد تومان دیگر

 
باقیمانده تسهیلات است که تا پایان دولت تدبیر و امید پرداخت می شود و 30 هزار شغل جدید ایجاد خواهد کرد. 

 
برچسب ها 

 
- محمد کبیري 

 
- تعاونی 

 
- اشتغال زایی 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



اشتغال 26 هزار نفري طرح هاي هفته تعاون

منبع: ایسناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون وزیر کار از اختصاص خط اعتباري ویژه با نرخ سود ترجیحی براي فروشگاههاي آنلاین و زنجیره اي که محصولات
تعاونی ها را در سکوي فروش خود قرار بدهند، خبر داد.

به گزارش ایسنا، محمدجعفر کبیري در نشست آغاز هفته تعاون اظهار کرد:در روزهاي آینده تفاهم نامه اي را با صندوق
کارآفرینی امید درخصوص حمایت از تعاونی ها امضا خواهیم کرد و یک خط اعتباري با نرخ 8 تا 10 درصد نیز براي تعاونی هاي زنان

 
و جوانان و گروه هاي توان یاب پیش بینی کرده ایم که اختصاص خواهد یافت. 

 
صدور 500 میلیون تومان ضمانت نامه براي تعاونیهاي زنان 

وي همچنین از پیش بینی خط اعتبار 150 میلیارد تومانی براي تعاونی هاي مسکن داراي 60 درصد پیشرفت فیزیکی خبر داد و
گفت: میزان صدور ضمانت نامه براي تعاونی هاي زنان تا سقف 500 میلیون تومان و براي شرکت هاي تعاونی شهرستانی تا 12

 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. 

معاون امور تعاون وزیر کار در عین حال از افتتاح 383 طرح تعاونی به ارزش 3000 میلیارد تومان خبر داد و گفت: از محل افتتاح این

 
طرح ها 26 هزار نفر اشتغال به وجود آمده است. 

به گفته کبیري در هفته تعاون مفاونت تعاون علاوه بر صندوق کارآفرینی امید، دو تفاهم نامه دیگر با سازمان بسیج مستضعفین و

 
معاونت اشتغال وزارت کار امضا خواهد کرد. 

 
راه اندازي مرکز ملی نوآوري تعاون در مهرماه 

کبیري در ادامه از راه اندازي مرکز ملی نوآوري و توسعه تعاون ایران در مهر ماه امسال خبر داد و براي حمایت ازتعاونی هاي دانش
بنیان و گفت: در راستاي حمایت از تعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپهایی که ایده هاي نوآورانه دارند، 10 مرکز نوآوري تعاون
ایجاد کرده ایم و با افتتاح مرکز ملی نوآوري تعاون در مهر ماه هشت خدمت ویژه از قبیل امور بانکی و مالیاتی، امور تامین اجتماعی و

 
صدور ضمانت نامه و مشاوره هاي حقوقی در اختیار تعاونگران قرار خواهد گرفت. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود در پاسخ به سوال ایسنا درباره تکمیل واحدهاي مسکن مهر گفت: از مجموع 840 هزار واحد
مسکن مهري که ساخت آن بعهده بخش تعاون بوده 14 درصد در دولت آقاي احمدي نژاد تحویل شده که در دولت تدبیر و امید به

 
91درصد افزایش یافته است. 

به گفته معاون وزیر تعاون 77 درصد تحویل تعاونی هاي مسکن مهر در دولت تدبیر و امید انجام شده است و حجم پرونده هاي

 
مسکن مهر از 74 هزار مورد به 14 هزار پرونده کاهش یافته است. 



 
برگزاري مجامع تعاونیها با شکل مجازي 

کبیري همچنین از برگزاري مجامع تعاونی ها به شکل مجازي و الکترونیکی خبر داد و افزود: به زودي تعاونگران می توانند از طریق
سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون مجامع خود را به شکل مجازي و الکترونیکی برگزار کنند که دستاورد خوبی در بحث شفاف

 
سازي و نظارت بر عملکرد مدیران و اعضاي هیات مدیره ها و تحقق دولت الکترونیک خواهد بود. 

به گفته وي کاهش مراجعات حضوري و کاهش زمان صدور مجوز یک تعاونی از هفتاد روز به کمتر از 10 روز از جمله ویژگیهاي

 
منحصر به فرد سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون است. 

معاون وزیر تعاون در پایان تامین مالی، کمک به توسعه بازار تعاونی ها، ثبت تغییرات تعاونی ها و تشکیل و توانمندسازي تعاونی ها را

 
از جمله رویکردهاي احیاي پنجره واحد خدمت رسانی به تعاونی ها از طریق سامانه جامع بخش تعاون 

 
عنوان کرد. 

انتهاي پیام



آمارهاي ضد ونقیض دولت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/06/15

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري فارس، لطف االله فروزنده
معاون اسبق رئیس جمهور در یادداشتی آمارهاي اقتصادي
دولت را مورد بررسی قرار داد. متن یادداشت به شرح ذیل

 
است: 

توصیه ما به دولت آن است که در اعلام آمارها از رونق و
رشد اقتصادي دقت کند، خوب معلوم است که دولت
زحماتی کشیده است اما مدیریت هاي نادرستی هم داشته

است، دولت صادقانه با مردم سخن بگوید امروز شرایط اقتصادي را مردم رصد می کنند اگر آماري داده می شود باید با زندگی همه ما

 
همخوانی داشته باشد. 

دولت محترم اگر از کاهش نرخ بیکاري صحبت می کند خوب این موضوع باید براي مردم ملموس باشد متقاضیان کار امروز از ترس
بیماري کرونا خانه نشین شده اند این فرق دارد با آن که بگوییم دولت رونق ایجاد کرده، اشتغال ایجاد کرده،  دولت باید اشتغال واقعی
ایجاد کند در این اوضاع بیماري برخی از صنایع تعدیل نیرو داشته اند بایستی دولت به گونه اي مدیریت نماید که صنایع آسیب دیده
تقویت شوند، نیروي کار و تولید باید مورد حمایت قرار گیرند. گزارشات مرکز آمار حاکی از آن است که اگر افراد دلسرد شده از بازار
کار در این اثنی مجدداً متقاضی کار باشند آمار بیکاري بالغ بر 13 درصد خواهد بود حال آنکه اگر تاثیرات کرونا نیز لحاظ گردد به

 
نظر این آمار فزاینده خواهد بود. 

در گزارش معاونت اقتصادي وزارت کار سهم مجموعه حوزه هاي تحت تاثیر کرونا از gdp معادل 32 درصد ارزیابی گردیده و این
بدان معناست که حداقل یک سوم تولید ناخالص داخلی تحت تاثیر اپیدمی کرونا خواهد بود لذا دولت باید به منظور کاهش تبعات این
بیماري مدیریت موثر نماید و صرفاً به بیان آمارهاي عوام فریبانه اقدام ننماید، دولت اقتصاد مقاومتی را باید محور فعالیت خود قرار
دهد از اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید داخلی است که می توان در مقابل فشارهاي خارجی و تهدیدات این گونه ایستادگی نمود و

 
اقتصاد شکوفا و پررونق داشت. 

رشد شش برابري حداقل حقوق از سخنان ضد و نقیض دولت محترم می باشد، دولت محترم ماخذ سخن را مشخص نکرده است که
منظور کارمندان دولت است و یا کارگران به هر روي حقوق کارگران علی رغم افزایش فشارهاي اقتصادي و کوچکتر شدن سفره
هایشان از حدود 400 هزار تومان سال 92 به یک میلیون و 500 هزار تومان سال 98 رسیده که مسلما در محدوده رشد حقوق
اعلامی دولت نمی باشد لذا با توجه به شرایط اقتصادي موجود و کوچکتر شدن سفر هزاران کارگر از دولت انتظار می رود اقداماتی را

 
معمول دارد تا براي این قشر زحمتکش مشهود باشد و صرفاً به اعلام آمارهایی که خلط مبحث می کنند خودداري نماید. 



دولت محترم در حالی از شرایط مطلوب در اقتصاد صحبت می کند که بیش از 600 درصد از قدرت پول ملی کاسته شده است و توان
خرید و سفره مردم مدام کوچک تر از قبل می شود بر اساس گزارش هاي مرکز آمار ضریب جینی از سال 92 تا سال  97 افزایش
یافته که خود حکایت از افزایش شکاف طبقاتی دارد به گونه اي که در سال 98 این مقدار با کمی کاهش به 40 درصد نزدیک شده
است دولت باید راهکار عملیاتی براي مهار تورم و افزایش قدرت خرید مردم ارائه نماید مردم باید شرایط بهبود اقتصادي را لمس کنند

 
در حال حاضر مردم تحت فشار شدید اقتصادي می باشند. 

عملکرد دولت در حوزه اپیدمی کرونا می توانست بهتر باشد دولت از قبل باید آمادگی مقابله با این بیماري منحوس را پیدا می کرد،
تجهیزات کشور نسبت به گسترش بیماري در در مراحل اولیه قابل قبول نبود و این باعث شد فشار مضاعفی به کادر درمانی وارد گردد
البته خود مردم هم باید نسبت به رعایت پروتکل ها همت بیشتري را داشته باشند، نکته دیگر افزایش غیرکارشناسی هزینه هاي
درمانی است که باعث این شکاف درآمدي گردیده است امروز شاهد آن هستیم بودجه عمرانی کشور به دلیل همین مدیریت

 
غیرمسئولانه متاسفانه در مسیر  درست و در جاي درست در جهت افزایش رفاه و رونق اقتصادي صرف نمی گردد. 

رشد غیرمنطقی قیمت مسکن مرهون عدم حمایت دولت از ساخت و ساز  ارزان قیمت در کشور و متوقف سازي پروژه اي عظیم به نام
مسکن مهر می باشد آمار اعلامی ساخت و ساز مسکن توسط دولت امروز با واقعیت جامعه و افزایش لجام گسیخته قیمت مسکن
همخوانی ندارد به گزارش مرکز آمار در همین بهار 99 حداقل قیمت زمین به ازاي هر متر بالغ بر 50 درصد نسبت به سال قبلش

 
افزایش قیمت داشته است. 

سخن آخر باید گفت اعلام چنین آمارهایی از سوي دولت ضمن ایجاد بی اعتمادي عمومی هرگز با واقعیت هاي بیرونی همخوانی
ندارد و  مردمی را که تحت فشار اقتصادي قرار دارند را  نسبت به بهبود شرایط نا امید تر می سازد،   دولت باید پاسخ دهد اگر نرخ
بیکاري کاهش پیدا کرده چرا براي مردم قابل لمس نیست، اگر شرایط اقتصادي تغییر زیادي نکرده چرا به این میزان سفره مردم
کوچکتر شده است، اگر مسکن در این حجم ساخته شده چرا مردم تحت فشار شدید قیمت مسکن و اجاره بها قرار دارند، اگر حقوق 6

 
برابر شده پس چرا سفره مردم کوچکتر شده است، دولت مسئول وضعیت فعلی است و باید پاسخگو باشد. 

انتهاي پیام/



براي رفع مشکلات منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان آمادگی داریم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/06/15

فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده مردم شریف لاهیجان و سیاهکل در محل سازمان صمت گیلان اظهار داشت: فعال سازي
ظرفیت و مصوبه قانونی منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان و بهره مندي مردم آن منطقه از مواهب آن، می تواند اقتصاد لاهیجان

را متحول نماید.

فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب مردم لاهیجان
و سیاهکل عنوان کرد؛ براي رفع مشکلات منطقه ویژه
اقتصادي لاهیجان آمادگی داریم فرهاد دلق پوش در دیدار
با نماینده مردم شریف لاهیجان و سیاهکل در محل
سازمان صمت گیلان اظهار داشت: فعال سازي ظرفیت و
مصوبه قانونی منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان و بهره مندي
مردم آن منطقه از مواهب آن، می تواند اقتصاد لاهیجان را

 
متحول نماید. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گیلان ؛ رئیس سازمان صمت گیلان با اعلام آمادگی کامل براي رفع چالش ها و مشکلات پیش روي ایجاد
منطقه ویژه اقتصادي لاهیجان، عنوان نمود: افق و چشم انداز تصویب شده براي توسعه فعالیت هاي صنعتی با رعایت چارچوب و حفظ

 
مواهب طبیعی و بدون صدمه به ظرفیت هاي خدادادي می تواند اشتغال جوانان و اقتصاد گیلان را اعتلاء دهد. 

وي بهره مندي از پتانسیل و ظرفیت هاي قانونی نمایندگان سختکوش مردم در مجلس شوراي اسلامی براي رفع مشکلات و نیل به
شکوفایی اقتصادي را تاثیرگذار دانست و گفت: ما همواره مترصد و پیگیر نشستی با مجمع نمایندگان براي بهره مندي از خرد جمعی
و حمایت قانونی با هدف بهبود وضعیت در بخشهاي مختلف صنعت، معدن و تجارت هستیم تا بتوانیم با همکاري مدیران عضو شوراي
هم خانواده، از تضارب افکار و هم اندیشی براي پیشرفت در امور استفاده نماییم و و نقطه نظرات و مطالبات نمایندگان پرتلاش استان

 
را نیز بررسی و پیگیري نماییم. 

دکتر دلق پوش همچنین در پاسخ به دغدغه نماینده منتخب لاهیجان و سیاهکل در خصوص توسعه صنعتی، پیشنهاد کرد: در این
زمینه می توان در منطقه دیلمان با شناسایی محلی مناسب براي ایجاد صنایع تبدیلی و مرتبط با کشاورزي با هدف احداث شهرك
صنعتی غیرآلاینده از ظرفیت هاي اقلیمی آنجا که سنخیت با فعالیت بومی آن منطقه و هماهنگی با سند آمایش سرزمینی هم داشته

 
باشد، اقدام نمود. 

رسول فرخی، نماینده منتخب مردم شریف لاهیجان و سیاهکل نیز در ادامه دیدار اظهار داشت: به دنبال حل و فصل کل مشکلات

 
استان نیستیم ولی اگر بتوانیم دو مشکل از مشکلات عمده استان و شهرستان حوزه انتخابی را پیگیري و حل نماییم، مطلوب است. 

وي در ادامه اظهار داشت: پروژه هایی براي لاهیجان وسیاهکل قابل احداث است که زنجیره تامین و تولید آن از ابتدا تا انتها ایجاد



 
شود و با اقلیم بومی سازگار و در مقابل تحریم ها نیز مقاوم باشد. 

دکتر فرخی پالایش مشکلات واحدهاي نیمه تعطیل و مشکل دار را خواستار شد و گفت : در قالب کمیته اي براي دسته بندي
مشکلات واحدهاي مستقر در شهرکهاي صنعتی لاهیجان و سیاهکل لازم است اقدام شود تا شاهد پویایی بیشتر بخش صنعت و

اشتغال در منطقه باشیم.



افزایش 63 درصدي درآمد غیرشغلی مردم ایران

منبع: شعار سالشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/06/15

شعار سال: 63درصد درآمد مردم ایران بدون کارکردن به دست می آید! آن ها این درآمدها را از سودهاي بانکی، بازار طلا و
دلار و املاك و مستغلات به دست آورده اند. این آماري است که عیسی منصوري، معاون اشتغال وزارت کار اعلام کرده و

توضیح داده است که درآمد بدون کار ایرانی ها نسبت به سال هاي گذشته بیشتر شده ...

شعار سال: 63درصد درآمد مردم ایران بدون کارکردن به دست می آید! آن ها این درآمدها را از سودهاي بانکی، بازار طلا و دلار
و املاك و مستغلات به دست آورده اند. این آماري است که عیسی منصوري، معاون اشتغال وزارت کار اعلام کرده و توضیح داده است
که درآمد بدون کار ایرانی ها نسبت به سال هاي گذشته بیشتر شده است. این اتفاق ازنظر اقتصاددانان اتفاق خوبی نیست و نشان
دهنده وضع نامساعد اقتصاد و بازار کار است که خانواده هاي ایرانی را ناگریز کرده است تا براي تأمین معیشت خود دست به دامن

 
بازارهاي واسطه اي یا همان دلالی شوند. 

 
درآمد ایرانی ها از بازارهاي واسطه اي بیشتر شد 

درآمد مردم از واسطه گري و دلالی بیشتر شده است. عیسی منصوري، معاون اشتغال وزارت کار دیروز به ایرنا گفته است: «هم اکنون
63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از خریدوفروش مستغلات، سود حساب بانکی و خریدوفروش سکه و ارز است.»

 
او با اشاره به اهمیت توسعه اشتغال درکشور توضیح داده است: «.» 

 
دلالی در بازار مسکن و شیوع اجاره نشینی 

یکی از مصادیق درآمد ایرانی ها از بازارهاي واسطه اي توزیع نامناسب مسکن درکشور است. درحالی که تقریبا به اندازه تمام خانواده
هاي ایرانی مسکن وجود دارد، بیشتر از یک سوم خانواده هاي ایرانی خانه ندارند و برخی خانوارها بیشتر از یک خانه دارند. در ایران
حدود 25 میلیون واحد مسکونی وجود دارد که این تعداد تقریبا با شمار خانواده هاي ایرانی برابر است اما آخرین سرشماري نفوس و
مسکن که در سال 95 انجام شده است، نشان می دهد که بیشتر از 30 درصد خانواده هاي ایرانی مستأجر و 70 درصد صاحبخانه
هستند. البته آمار غیررسمی شمار خانواده هاي مستأجر ایران را بیشتر از این می داند. در این میان تهرانی ها مستأجرترین مردم
ایران هستند و حدود 51 درصد از خانواده هاي تهرانی اجاره نشین هستند. در واقع توزیع نامناسب مسکن به نوعی نشان دهنده این
است که هر خانواري که دارایی بالاتري داشته است، بخشی از دارایی اش را به ملک تبدیل کرده است. به عبارت دیگر، این خانواده ها

 
مسکن را به عنوان یک کالاي سرمایه اي تلقی می کنند که می تواند ارزش سرمایه آن ها را در درازمدت حفظ کند. 

 
تقاضا براي خودرو 5/5 برابر نیاز مصرفی 

رفتار مردم ایران در بازار خودرو نیز این واقعیت را به خوبی نشان می دهد. کافی است به آمار شگفت انگیز متقاضیان پیش فروش
خودرو نگاهی بیندازیم. در دوازدهم خرداد امسال دو خودروساز یعنی سایپا و ایران خودرو 25 هزار خودرویشان را براي پیش فروش
عرضه کردند اما جالب است بدانید خودروسازان اعلام کردند که 5,5 میلیون نفر براي این تعداد اندك خودرو متقاضی شدند. این
اتفاق درشرایطی رخ می دهد که نیاز مصرفی مردم ایران یک میلیون خودرو در سال است اما در پیش فروش خودروسازان بیشتر از 5
برابر نیاز واقعی، تقاضاي خرید خودرو وجود داشت.همچنین پیش از این مدیران بانک مرکزي و محمدرضا پورابراهیمی، رئیس
کمیسیون اقتصادي مجلس از ذخیره 30 تا 35 میلیارد دلاري ارز در خانه هاي ایرانیان خبر داده و اتحادیه طلا و جواهر کشور هم از

 
ذخیره 300 تن طلا و سکه در خانه هاي مردم خبر داده بود. 



 
کشور کارمندها، کاسب ها و مسافرکش ها 

واقعیت این است که گرایش ایرانی ها به دلالی راه حل ناگریز آن ها براي معیشت و حفظ ارزش دارایی بوده است. در همین زمینه
کافی است که آمار مشاغل پرمتقاضی را مرور کنیم. این آمار نشان می دهد که نبودِ فرصت شغلی کافی در بازار کار ایران، موجب شده
است که تقاضا براي مشاغلی مانند کارمندي، کاسبی و مسافرکشی در ایران زیادتر از نیاز بازار باشد. بر اساس اعلام وزارت صنعت،
معدن و تجارت در دنیا حداقل به ازاي هر 100 خانواده یک واحد صنفی وجود دارد، اما در ایران به ازاي هر 25 تا 28 خانواده یک
واحد صنفی داریم. این به آن معناست که در ایران تقریبا 4برابر میانگین جهانی فروشگاه و مغازه وجود دارد. قاسم نوده فراهانی،
رئیس اتاق اصناف تهران پیش از این به «شهروند» گفته بود که تعداد مال ها و پاساژهاي تهران هم بیشتر از دوبرابر نیاز واقعی
شهروندان است. درباره شمار بالاي کارمندان ایران هم حرف و حدیث فراوان است. اگر بخواهیم از جمعیت قابل توجه کارمندان

 
بازنشسته صرف نظر کنیم، مطابق با اعلام نهاد ریاست جمهوري تعداد کارمندان دولت درحال حاضر 2 میلیون و 379 هزار نفر است. 

این درحالی است که مدیران و مسئولان مختلف درباره شمار بالاي کارمندان بارها انتقاد کرده اند. قاسم احمدي لاشکی، نایب رئیس
کمیسیون آموزش مجلس دهم به خانه ملت گفته بود درحالی که آمریکا با 300 میلیون نفر جمعیت فقط 800 هزار کارمند دولتی
دارد، ایران با 80 میلیون نفر جمعیت فقط یک میلیون نفر کارمند آموزش وپرورش دارد. مهدي مقدسی، عضو کمیسیون صنایع و
معادن مجلس دهم هم به تسنیم گفته بود که ژاپن با حدود 130 میلیون نفر جمعیت فقط 350 هزار کارمند دولتی دارد و در ایران
تقریبا 10 برابر این تعداد کارمند داریم. در سال 92 هم محمود عسگري آزاد، جانشین وقت معاون توسعه، مدیریت و سرمایه انسانی
رئیس جمهوري که در اولین گردهمایی معاونان توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداري ها حاضر شده بود، از شمار بالاي کارمندان
دولتی در ایران انتقاد کرده و گفته بود که درکشور به ازاي هر 5 کارمند یک رئیس وجود دارد!به جز کارمندان شمار مسافرکش ها و
رانندگان تاکسی در ایران هم آمار جالب توجهی دارد. علیرضا قنادان، مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران در این باره به تسنیم
گفته است: «وقتی در یک نشست بین المللی گفتم تهران 80 هزار تاکسی دارد، همه متعجب شدند؛ علاوه بر این شاید بتوان گفت به
همین تعداد مسافربر شخصی داریم. این درحالی است که نیویورك 12 و 800 تاکسی دارد.» به گفته او، تعداد این تاکسی ها به جز
آمار بالاي مسافرکش هاي شخصی و آمار رانندگان تاکسی هاي آنلاین است. به گفته قنادان، ناوگان تاکسی ایران بعد از مکزیکوسیتی

 
که داراي یکصدهزار تاکسی است و یکی از آلوده ترین و آشفته ترین شهرهاي دنیا به شمار می آید، در رتبه دوم جهان قرار دارد. 

 
دلایل گرایش خانواده هاي ایرانی به بازارهاي واسطه اي 

زهرا کریمی، اقتصاددان درباره ریشه رشد درآمدهاي بدون کار خانواده هاي ایرانی به «شهروند» توضیح می دهد که رشد منفی
اقتصاد و پویا، نبودنِ اقتصاد کشور موجب شده است که وضع تولید و اشتغال در ایران نامساعد شود و بنگاه هاي تولیدي با رشد هزینه
ها و کاهش درآمد و درنهایت تعطیلی مواجه شوند. نتیجه این پدیده آن است که بحران بیکاري تبدیل به یکی از ابرچالش هاي کشور
شود. به گفته کریمی، در این شرایط خانواده ها براي تأمین درآمد ناچار شده اند به مشاغل خویش فرمایی روي آورند؛ مشاغلی مانند
مغازه داري، مسافرکشی و... یا اینکه جوانان در سوداي یافتن شغل بهتر به تحصیلات تکمیلی روي آورند و آمار فوق العاده بالاي
تقاضاي تحصیل در دانشگاه به نوعی بیانگر وضع نامساعد بازار کار در ایران است. بر اساس آماري که این اقتصاددان ارایه می دهد، در
سال 98 یک سوم شاغلان ایران در مشاغل خویش فرمایی شاغل بوده اند. به گفته کریمی، مشاغل خویش فرمایی برخلاف حقوق
بگیري سرمایه خانواده ها را نیز درگیر می کند. به این معنا فردي که مغازه باز می کند، بخشی از دارایی و سرمایه اش صرف تهیه

 
مغازه، هزینه هاي جاري، تهیه اجناس، حمل ونقل و... می شود و مدت زمانی طول می کشد تا به بازدهی مناسبی برسد. 

در نتیجه این وضعیت، افراد براي تأمین درآمد ناچار هستند که به بازارهاي واسطه اي وارد شوند. از این گذشته، تورم دورقمی و نبودِ
تناسب میان دستمزد و هزینه خانوار موجب شده است که خانواده ها براي تأمین کسري بودجه خود در جست وجوي راه هاي دیگري
مانند ورود به بازار طلا و ارز، مسکن، خودرو و حتی بورس باشند. این اقتصاددان از افرادي مثال می زند که وام گرفته و وارد بورس



شده اند و اضافه می کند: «درشرایط تورم بالا، تولید سودآوري خود را از دست می دهد و سقوط ارزش پول موجب می شود که
بازارهاي واسطه اي جذاب شوند و حتی بورس نیز کارکرد خود را از دست بدهد و در مواردي تولیدکنندگان سرمایه هاي تولیدي را به
عنوان نقدینگی وارد بورس کنند. این همان اتفاقی است که قبل از سال 2008 تجربه شد و بحران اقتصادي ایجاد کرد.» در این میان
رشد درآمدهاي مردم از بازارهاي واسطه اي موجب گسترش فقر می شود. به گفته کریمی، خانواده هاي فقیر و آسیب پذیر که فاقد
سرمایه و دانش اقتصادي هستند و درآمد کافی ندارند، با رواج دلالی، هزینه هاي سنگین تر و فشار مضاعف را تجربه می کنند و در

 
نتیجه فقر شیوع بیشتري پیدا می کند. 

www. ،190809 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه شهروند، تاریخ انتشار: 13 شهریور 1399، کد خبر
shahrvand-newspaper.ir



تکلیف زمین هاي خالی شهرك هاي صنعتی مشخص شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/06/15

نماینده ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامی گفت: در بخش صنعت باید تلاش مضاعفی انجام شود؛ اما
امروز تهدید بزرگی به نام بیکاري داریم و با این حال شاهد وجود زمین هاي خالی در شهرك هاي صنعتی استان هستیم. این

زمین ها باید تعیین تکلیف شود.

سخنگوي کمیسیون امور داخلی: تکلیف زمین هاي خالی
شهرك هاي صنعتی مشخص شود نماینده ساوجبلاغ،
نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامی گفت: در بخش
صنعت باید تلاش مضاعفی انجام شود؛ اما امروز تهدید
بزرگی به نام بیکاري داریم و با این حال شاهد وجود زمین
هاي خالی در شهرك هاي صنعتی استان هستیم. این

 
زمین ها باید تعیین تکلیف شود. 

به گزارش خبرگزاري برنا استان البرز، علی حدادي اظهار
کرد: در مجموع در تعاونی هاي مسکن بهتر از اینها می توانستیم عمل کنیم. به طور کلی مشکلات زیادي در تعاونی هاي بخش زمین

 
و مسکن داشته ایم که باید رفع شود. 

وي با بیان اینکه تعاونی ها را باید توانمند کنیم افزود: اگر ما به مردم اعتماد کنیم مردم هم به ما اعتماد می کنند، دستگاه هاي

 
اجرایی و دولتمردان کار را نه در شعار و حرف بلکه به معناي واقعی به مردم واگذار کنند. 

این مسئول ادامه داد: برخی از مواقع عملکرد برخی از دستگاه ها یا بخشی از دولتمردان کارایی لازم را ندارد و به کارآمدي نظام دینی
لطمه می زنند و مردم نسبت به اسلام، قرآن و نظام دینی بدبین می شوند.کارآمدي و کارکرد دستگاه هاي اجرایی و دولتمردان بسیار

 
مهم است. 

حدادي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با بیان اینکه مناطق مختلف کشور به خصوص استان البرز از بهترین ظرفیت ها
برخوردار هستند، گفت: متاسفانه امروز ما براساس آمایش سرزمین کار نمی کنیم به همین دلیل در کمیسیون امور داخلی کشور و

 
شوراها یکی از اولویت هاي خود را بحث آمایش سرزمین قرار داده ایم و از استان ها انتظار داریم براساس آمایش سرزمینی کار کنند. 

وي خاطرنشان کرد: ما در بخش کشاورزي بهترین ظرفیت را در غرب البرز و شهرستان هاي ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان داریم از دو

 
میلیون تن تولید محصولات کشاورزي البرز بیش از 65 تا 70 درصد آن در این مناطق تولید می شود. 

نماینده مجلس افزود: بر همین اساس در بخش کشاورزي مخصوصا صنایع تبدیلی باید ریل گذاري صورت بگیرد تا از خام فروشی
جلوگیري کنیم. 



حدادي با اشاره به اهمیت مدیریت منابع طبیعی گفت: در سال هاي گذشته واگذاري هاي مختلفی به تیم هاي ورزشی و بخش هاي
دیگر داشته ایم و اینها را امروز با افزایش قیمت یا واگذار می کنند و یا به فروش می رسانند. این موضوع در ساوجبلاغ، طالقان و ...

 
وجود دارد. 

وي خاطرنشان کرد: تأکید ما واگذاري منابع طبیعی به تعاونی هاي روستاي توانمند براي ایجاد اشتغال واگذار شود. اگر ما به تعاونی
ها اعتقاد، اعتماد و باور داشته باشیم و این منابع طبیعی در اختیار تعاونی ها قرار بگیرد نتایج خوبی خواهد داشت چون منایع طبیعی

 
زمانی می تواند موفق باشد که در راستاي تولید قرار بگیرد. 

نماینده ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامی در پایان تصریح کرد: متاسفانه تغییر کاربري اراضی کشاورزي
نامتناسب و نامتوازن است که بخشی از آن به مجلس و لزوم اصلاح قانون تغییر کاربري اراضی کشاورزي بر می گردد و بخش دیگري

به دستگاه هاي اجرایی مربوط است.



محصولی به نام ایرانی به کام خارجی

منبع: تابناكشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/06/15

 
محصولی به نام ایرانی به کام خارجی 

در حالی که کشور ما پنجمین تولید کننده انجیر دنیاست و بیش از 90 درصد این محصول ارزشمند از استان فارس صادر می شود اما

 
در نبود برنامه ریزي هاي مناسب مسئولین به دیگر کشورها صادر و از آنجا با نام هاي دیگري به فروش می رسد. 

تابناك فارس به نقل از شیرازه:مشکلات عدیده اي از مراحل تولید گرفته تا بسته بندي و صادرات گریبانگیر انجیر فارس شده که با
کم توجهی مسئولین رو به فنا می رود.عدم استفاده از تکنولوژي هاي روز دنیا،نبود آموزش هاي حرفه اي، عدم بسته بندي محصولات

 
و شناخت بازار هدف دست به دست هم داده تا انجیر فارس به جایگاه شایسته اي که باید نرسد. 

ظرفیت هاي تولید انجیر در استان فارس بسیار فراتر از پیش بینی هاي هاست و به نظر می رسد توجه بیشتر مسئولین کشوري به
ظرفیت هاي بومی و منطقه اي می تواند زمینه توسعه صادرات غیرنفتی را در پی داشته باشد و با برنامه ریزي به جهت ایجاد ارزش

 
افزوده دراین بخش و راه اندازي واحدهاي فرآوري انجیر گام هاي بزرگی برداشت. 

 
آغاز برداشت انجیر در پایتخت انجیر دیم جهان 

حدود 93 درصد از باغ هاي انجیر ایران و حدود 13 درصد از مجموع 425 هزار هکتار زمین ویژه درخت انجیر در جهان، در استان

 
فارس قرار دارد. 

در این میان شهرستان استهبان با بیش از 24 هزار هکتار باغ انجیر، نزدیک به نیمی از باغ هاي انجیر کشور را در خود جاي داده که

 
بر همین اساس قطب تولید انجیر لقب گرفته است. 

شهرستان استهبان علاوه بر دارا بودن مقام نخست سطح زیر کشت این محصول در کشور، باکیفیت ترین و بی رقیب ترین انجیر

 
تولیدي در سطح جهان را عرضه می کند. 

 
80 میلیون دلار ارزآوري در صادرات انجیر استهبان 

در همین رابطه مهدي اعیان منش مدیر جهاد کشاورزي استهبان، با اعلام اینکه مدتی است برداشت انجیر دیم در این شهرستان آغاز

 
شده و تا نیمه مهرماه ادامه خواهد یافت، پیش بینی کرد که در سال زراعی جاري، حدود 13 هزار تن انجیر برداشت شود. 

حدود 75 درصد از انجیر خشک استهبان به کشورهاي چین، هنگ کنگ، ویتنام، هند، مالزي، تاجیکستان و کشورهاي حوزه خلیج

 
فارس صادر می شود. 

نکته ي جالب در آمارهاي این مقام مسؤول، ارزآوري بالاي صادرات انجیر است که بر این اساس در سال جاري بیش از 80 میلیون

 
دلار درآمد ارزي براي کشور به همراه خواهد داشت؛ عددي که با نرخ امروز دلار معادل حدود هزار میلیارد تومان خواهد بود. 



همچنین 5 واحد فرآوري و بیش از 10 واحد بسته بندي انجیر به صورت کارگاهی و کارخانه اي، در زمینه ي تولید محصولاتی مانند

 
شربت، مربا، سرکه، حلواي مسقطی، بیسکویت، کیک، کلوچه و پودر انجیر فعالیت دارند. 

مدیر جهاد کشاورزي استهبان همچنین از حل مشکلات موجود در صادرات انجیر خبر داد و اظهار داشت: طولانی شدن زمان
نگهداري انجیر استهبان در گمرك و کند بودن زمان انتقال، کارخانه هاي بسته بندي را با مشکلات فراوانی در خصوص صادرات انجیر

 
روبه رو می کرد که خوشبختانه با تعامل با گمرك استان فارس، این مشکلات حل شده است. 

 
استهبان پایانه صادراتی محصول انجیر در ایران باشد 

مهدي اعیان منش با بیان اینکه تقریبا 99 درصد صادرکنندگان در این شهرستان هستند، افزود: به منظور "حفظ هویت انجیر
استهبان" این افراد خواستار سخت گیري در زمینه صدور گواهی قرنطینه و مساعدت گمرك در زمینه صادرات انجیر از شهرستان

 
استهبان هستند. 

به گفته وي استهبان با سطح زیر کشت 24 هزار و 500 هکتار انجیردیم و تولید سالانه حدود 15 هزار تن، رتبه اول سطح و تولید در

 
ایران دارد. 

اعیان منش اظهار کرد: بیش از نیمی از انجیر استهبان " استاندارد" است و اقدامات اولیه به منظور دریافت " گواهی ICM" براي دو

 
باغ انجیر به مساحت هاي 16 و 7 هکتار انجام شده و سایر مزارع نیز در دستور کار قرار دارد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان استهبان با اشاره به اینکه افرادي با کارت هاي بازرگانی یکبار مصرف اقدام به صادرات انجیر می کنند،

 
گفت: درخواست صادرکنندگان این است که استهبان پایانه صادراتی محصول انجیر در ایران باشد. 

 
تخریب تجارت با کارت هاي یک بار مصرف 

جمال رازقی، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي فارس با انتقاد از صدور کارت هاي بازرگانی یک بار مصرف گفت: از
آنجایی که استفاده از این کارت ها در یک مقطع زمانی مشخص می باشد و از طرفی مشکلی براي واردات و صادرات ندارد و تجار و
افراد داراي کارت هاي یک بار مصرف در قبال صادرات کالا جوابگو نیستند از همین مناظر برخی ترجیح می دهند که چنین رسیکی

 
کنند و براي مدت کوتاهی هم که شده حجم زیادي از کالا را صادر یا وارد کنند و بعد از آن هم ناپدید شوند. 

وي مهم ترین مشکلات صادر کنندگان انجیر را تعیین تعرفه غیر کارشناسانه آن دانست و با اشاره به این که در سال گذشته تعداد
زیادي از محموله هاي ارسالی انجیر توسط کشور چین ضبط شده، بیان کرد:کارت هاي یک بار مصرف موجب تخریب جایگاه انجیر
ایران در دنیا شده و از آنجایی که بزرگترین بازار انجیر صادراتی ما،کشور چین می باشد، متاسفانه به علت بالا بودن تعرفه واردات
انجیر به کشور چین، صادر کنندگان نیز مجبور می شوند تا کالاي خود را از مرز «ویتنام» و«هنگ کنگ» به صورت قاچاق وارد چین

 
کنند. 

 
قاچاق کالا به دنبال سیاست هاي اشتباه بانک مرکزي 

رازقی به سیاست هاي اشتباه بانک مرکزي اشاره کرد و اظهار داشت:متاسفانه به دنبال سیاست هاي اشتباه بانک مرکزي و سازمان
توسعه تجارت، واردات ما نیز مانند صادرات در حال تبدیل شدن به قاچاق است.تصمیمات بدون کارشناسی بانک مرکزي در حوزه
ارزي درسال جاري نیز موجب خسارات فراوانی به صادر کنندگان شده و عدم تمدید کارت بازرگانی در چند ماه اخیر هم باعث

 
نارضایتی عده بیشماري از صادر کنندگان گردیده است. 



رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي فارس با بیان این که استان فارس مقام اول سطح زیر کشت وتولید انجیر خشک را
داراست، گفت:آمار سطح زیر کشت انجیر کشور56 هزار و 33 هکتار، میزان تولید 88 هزار و 338 ، سطح زیر کشت در استان فارس
47 هزار و 650 هکتار و تولید استان سال گذشته 40 هزار و 600 تن بوده است.این در حالیست که میزان صادرات سال 98 به میزان

 
13 هزار و 739 تن و در سال 97 به میزان 9 هزار و 206 بوده است. 

 
خودنمایی میز انجیر فارس در سطح کشور 

مرتضی زکی پور،کارشناس مسئول انجیر سازمان جهاد کشاورزي استان فارس نیز با بیان این که نزدیک به 50 هزار هکتار از باغات
انجیر دیم پیش بینی می شود که حدود 36 هزار تن انجیر خشک برداشت شود، گفت:سالیانه حدود 8 الی 12 هزار تن از محصول

 
تولیدي ما عمدتا به کشور هاي ویتنام، چین، کشورهاي حوزه خلیج فارس و اروپایی صادر می شود. 

وي بیان کرد: با توجه به این که بیش از 85 درصد سطح زیر کشت انجیر کشور در استان فارس می باشد،میز انجیر کشور به میزبانی
استان فارس در اتاق بازرگانی صنعت، معدن و کشاورزي این استان تشکیل گردیده و این میز در استان و با عضویت بیشتر

 
صادرکنندگان اصلی در آن،برنامه ریزي لازم جهت برند سازي در حال اجرا می باشد. 

 
صادرات کیلویی انجیر در نبود بازاریابی مناسب 

زکی پور با اشاره به این که قیمت محصول انجیر بر اساس عرضه و تقاضا و توسط بازار تعیین می شود، ادامه داد: یکی از مشکلاتی که
در حال حاضر پیش روي صادرات انجیر وجود دارد و در صادرات عموم محصولات کشاورزي نیز دیده می شود، عدم بازاریابی مناسب
توسط صادرکنندگان عزیز می باشد. متاسفانه در حال حاضر صادرات انجیر بصورت بسته هاي بزرگ ده کیلویی انجام می پذیرد، این

 
در حالیست که در کشورهاي هدف بصورت بسته هاي گرمی با برند خودشان به مصرف کننده تحویل می دهند. 

تعرفه گمرکی بالا در بازار انجیر وي افزود:یکی دیگر از معضلات پیش روي صادرات انجیر ایران به بازار مهم و بزرگ کشور چین،
تعرفه گمرکی زیاد توسط این کشور می باشد در حالی که تعرفه براي بسیاري از کشورها صفر می باشد، بنابر این ضروریست که براي
برداشتن تعرفه مذکور رایزنی هاي لازم توسط سفارت خانه ایران در کشور چین با مسولین این کشور به عمل آید.زکی پور با اشاره به
برخی راهکارها گفت:براي برطرف کردن برخی از این مشکلات می توان به شناساندن خواص بی نظیر انجیر خشک ایران به عنوان یک
محصول کاملا سالم و ارگانیک به بازارهاي بین المللی کمک کرد البته در همین راستا سازمان جهاد کشاورزي استان فارس در حال

 
پیگیري ثبت جهانی انجیر استهبان در سازمان خواربار جهانی ( FAO) می باشد و این مهم در مراحل پایانیست. 

 
ضرورت ایجاد کارگاه هاي تخصصی و آموزش بسته بندي انجیر 

غلامحسین شعرا،عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی فارس هم با اشاره به کیفیت برتر انجیر فارس افزود:استان فارس و شهرستان
استهبان بیشترین سطح زیر کشت انجیر در کشور را داراست و جزو اولین تولید کننده این میوه در ایران می باشد،از طرف دیگر با
توجه به این که از هیچ گونه سم و کود شیمیایی براي تولید آن در این منطقه استفاده نمی شود، این نوع انجیر کاملا ارگانیک بوده و

 
ارزش خوراکی غنی دارد. 

وي به بعضی راهکارها در امر تولید اشاره کرد و افزود: استفاده از آبیاري در سطح زیرکشت این محصول و همچنین استفاده از سم
هاي غیرارگانیک سبب خارج شدن این محصول ازچرخه صادراتی می گردد که این خطر می بایست بصورت مستمر و مکرر به
کشاورزان گوشزد شود.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی فارس اظهار داشت:بزرگترین انجیرستان دیم جهان در استان فارس حد
فاصل شهرستان هاي داراب،نی ریز،جهرم واستهبان است که باید به عنوان یک اثر ماندگار، ثبت ملی شود. اگر سازمان توسعه تجارت
و وزارت جهاد کشاورزي از این مهم حمایت کنند مراحل ثبت این منطقه سریع تر انجام خواهد شد و این امر در معرفی انجیر ایران به

 
جهان بسیار اثر گذار خواهد بود. 



شعرا ادامه داد:سازمان تعاون روستایی با راه اندازي شرکت تعاونی انجیرکاران می تواند بخشی از سود این محصول را عاید انجیرکاران
کند تا دلالان نتوانند این محصول را به قیمتی که دل شان می خواهد از کشاورزان خریداري کنند.وي با اشاره به روش هاي مقابله در
مشکلات حمل وبسته بندي تا عرضه وبازار بیان کرد:ضرورت ایجاد کارگاه تخصصی آموزشی بسته بندي انجیر با رویکرد بسته بندي و
بازاریابی و با هدف ارتقاء سطح مارکتینگ و تبلیغات رسانه اي گسترده با تمرکز و تمایز به ویژگی هاي منحصر به فرد انجیر استهبان

 
براي توزیع و خرده فروشی این محصول است. 

وي به برخی مشکلات در واردات و صادرات انجیر اشاره و بیان کرد:مهمترین موارد ومشکلات تولید کنندگان، فروشندگان وصادر کنند
گان انجیر در مناطق مختلف تولید در سطح استان فارس در سه بخش تولید، حمل و بسته بندي تا بازار، موانع پیش رو در امر فروش

 
و صادرت است.به گفته شعرا موانع پیش روي واردات و صادرات انجیر به شرح زیر است: 

 
الف )- مشکلات تولید 

1- عدم آگاهی و آموزش الزم تولید کنندگان این محصول درخصوص نحوه نگهداري از درختان انجیرمنطقه تولیدي.2- با توجه به
آنکه در حال حاضر در بیش از 19 شهرستان فارس انجیر کشت میشود ولی بیشترین سطح زیرکشت انجیر متعلق به شهرستان هاي
استهبان، نی ریز، داراب و جهرم است اما پوشش بیمه اي کامل محصول و انجیر کاران در منطقه وجودندارد واکثر تولید کنندگان
فقط از بیمه روستایی خود استفاده می کنند.3- سالیانه در این استان 11 تا 10 هزار تن انجیر خشک تولید می شود و بخش قابل

 
توجه اي از نیروهاي استان در مناطق روستایی مشغول فعالیت در زمینه تولید و برداشت انجیر هستند. 

4- پیشنهاد می شود بزرگترین انجیرستان دیم جهان در استان فارس حد فاصل شهرستان هاي داراب، نی ریز، جهرم و استهبان است
که باید به عنوان یک اثر ماندگار، ثبت ملی شود. اگر سازمان توسعه تجارت و وزارت جهاد کشاورزي از این مهم حمایت کنند مراحل
ثبت این منطقه سریعتر انجام خواهد شد که این امر در معرفی انجیر ایران به جهان بسیار اثر گذار خواهد بود.5- درآمد بیش از 59
درصد شهرستان استهبان از باغداري می باشد. از جمله مشکالت عدیده اي که گریبانگیر این محصول شده این است که بازاریابان با

 
نفوذ به دل باغداران و تهدید صادرکنندگان باعث پایین آمدن ارزش این محصول بعنوان یک محصول صادراتی می شوند. 

6- از موارد دیگر که این محصول را تهدید می کند عدم شهرك صنعتی تخصصی مرتبط بافرآوري انجیر ، بازاریابی صحیح، عدم توجه
به مسائل بهداشتی، عدم کنترل بر قیمت گذاري می باشند.7-استفاده از آبیاري در سطح زیرکشت این محصول و همچنین استفاده از
سم هاي غیرارگانیک سبب خارج شدن این محصول ازچرخه صادراتی می گردد که این خطر میبایست بصورت مستمر ومکرر به
کشاورزان گوشزد گردد.8-امکان بوجود آوردن گفتگوهاي استانی با کمک و حمایت سازمان توسعه تجارت و امکان ارتباط با تولید

 
کنندگان شیرینی و شکلات با پایه انجیر و ایده استفاده از انجیر در صنایع شکلات سازي. 

9-با آنکه شهرستان استهبان قطب تولید انجیر در فارس محسوب می شود ولی برخی از کشاورزان شهرستان از پایین بودن و به صرفه
نبودن تولید این محصول گلایه دارند و می طلبد مسئولان استان تدابیري اتخاذ کنند تا حداقل درآمد مناسبی نصیب کشاورزان
شود.10-در خواست انجیر کاران آنست که همه ساله با آغاز فصل برداشت، انجیرکاران با مشکلاتی عدیده اي مواجه می شوند و

 
ناگزیرند محصول خود را به حداقل قیمت در بازار عرضه کنند که جبران هزینه هاي گزاف تولید را نمی دهد. 

11-با توجه به آنکه همه کالاها گران شده ولی وقتی که فصل برداشت محصولات می شود به دلیل اینکه نظارتی در این بخش صورت
نمی گیرد، محصول را با قیمت پایین از کشاورزان می خرند وانجیر کاران انتظار دارند سازمان جهاد کشاورزي استان وسازمان تعاونی
روستائی استان به این موضوع ورود نماند.12-همانطور که نهاده هاي کشاورزي و سموم نیز گران شده است می طلبد مسئولان استان



 
تدابیر لازم را براي خرید محصولات کشاورزي اتخاذ کنند تا حداقل درآمدي مناسبی نصیب کشاورزان شود. 

13-سازمان تعاون روستایی با راه اندازي شرکت تعاونی انجیرکاران می تواند بخشی از سود این محصول را عاید انجیرکاران کند تا
دلالان نتوانند این محصول را به قیمتی که دل شان می خواهد از کشاورزان خریداري کنند.14-با توجه به آنکه تولیدانجیر از اشتغال
زایی بالایی برخوردار است چرا که برداشت این محصول از تیر ماه که آغاز می شود تا زمانی که دچار سرمازدگی نشوند درختان
محصول انجیر دارند و حداقل یک بازده زمانی 7 ماهه محصول انجیر برداشت می شود واین مدت مناسبی براي اشتغال در شهرك

 
هاي صنعتی وباغداران وانجیر کاران می باشد. 

15-با توجه به آنکه حدود 30 درصد محصول انجیر تولیدي فارس به صورت تازه خوري وارد بازار می شود، سازمان جهاد کشاورزي
استان میبایست براي مابقی محصولات تولیدي انجیر و فرآوري آن تدابیر لازم بیاندیشد وباایجاد عوامل تشویقی و تسهیلاتی شرایطی

 
فراهم نکماید که سرمایه گذاران براي راه اندازي کارخانه فرآوري این محصول در شهرستانها علاقه مند شوند. 

 
ب ) - مشکلات حمل وبسته بندي تا عرضه وبازار 

1- ضرورت ایجاد کارگاه تخصصی آموزشی بسته بندي انجیر با رویکرد بسته بندي و بازاریابی و با هدف ارتقاء سطح مارکتینگ.2-
علیرغم آنکه 29 درصد کل انجیر کشور در حوزه استهبان ، داراب، نی ریز و جهرم تولید می شود وبودن میز انجیر در اتاق بازرگانی
شیراز اما متاسفانه دوره هاي آموزشی مربوط به ارائه نیازهاي آموزشی در خصوص بهترین محصول ، بهترین بازار داخلی ، بهترین بازار
خارجی ، بهترین روش هاي حمل ، همگرا کردن و بستر سازي براي تولید بهترین محصول براي صادرات و... در محلها وشهرستانها
وتوسط مسئولین آن اتاق انجام نمیشود وهمه کلاسها در شهر شیراز انجام میشود که حضور در آن دوره ها براي کشاورزان محلی

 
مقدور نمی باشد. 

3- تبلیغات رسانه اي گسترده با تمرکز و تمایز به ویژگی هاي منحصر به فرد انجیر استهبان براي توزیع و خرده فروشی این
محصول.4-با توجه به ممنوعیت استفاده از «میتل بروماید» به عنوان ضدعفونی کننده انجیر و نگهداري این محصول به صورت
ارگانیک، توسعه و احداث سردخانه هاي زیر صفر درجه به منظور از بین بردن لارو شب پره هندي در دستور کار شرکت شهرك هاي
صنعتی جهت تشویق سرمایه گزاران به ایجاد این نمونه سرد خانه در شهرکهاي نزدیک مناطق تولید انجیر بخصوص شهرك صنعتی

 
استهبان قرار گیرد. 

5-ضرورت برنامه ریزي درراستاي توسعه واحدهایی که قصد فرآوري انجیر به صورت کیک، کلوچه، شربت، کنسانتره، مربا و ... را در
کنار عدم توجه به بسته بندي استاندارد و بهداشتی این محصول از طرف تولید کنندگان که موجب پایین آمدن سهم سود ناشی از آن

 
و ضایع شدن این محصول صادراتی شده بسته بندي داشته باشند، حمایت ویژه بشود. 

 
ج) - مشکلات فروشندگان وصادر کنندگان 

1- نبود وحدت رویه بین ذي نفعان این محصول به ویژه صادرکنندگان که موجب گردیده تا برخی افراد تنها براي کسب سود مقطعی
قیمت هایی را در بازار هدف به مشتریان خارجی ارائه کنند که این مسئله سبب از بین بردن منافع جمع شده و بازار این محصول را

 
خراب می نماید. 

2-فقدان وجود یک شرکت مدیریت صادرات که مشمول قوانین اتاق بازرگانی باشد می تواند این فعالیت ها را بصورت متمرکز
وهماهنگ انجام داده و در کوتاه مدت شاهد دستاوردهاي مثبتی خواهیم بود.3- یکی از چالش هاي پیش روي محصول انجیر را نبود
استراتژي مدون براي صادرات این محصول است و متاسفانه در حال حاضر انجیر بصورت بالک به فروش می رسد و فاقد بسته بندي

 
پیشرفته است و با حداقل ارزش افزوده به بازارهاي هدف صادر می شود که این امر نگران کننده است. 



4-نبود استراتژي مداوم وکلان نگري بلند مدت براي صادرات این محصول در نگاه مدیران استانی و شهرستانی وتولید کنندگان محلی
5-فقدان وجود یک شهرك صنعتی تخصصی در منطقه استهبان و ایجاد واحد هاي ایجاد ارزش افزوده در این بخش با راه اندازي
واحدهاي فرآوري انجیر6-فقدان هماهنگ کننده قوانین و مقررات و ارائه تسهیلات به منظور بازار یابی ، بازار کاوي و بازار سازي در

 
سطح جهانی کمک به معرفی محصول در بازارهاي هدف وبازار هاي جدید صادراتی 

7-با توجه به اینکه رویکرد دولت ، توسعه فعالیت هاي اقتصادي و حمایت ویژه از صادرات غیرنفتی است بنابراین همه دستگاه هاي
اجرایی ذیربط خود به خود صادرات را در بخشنامه ها و برنامه هاي اجرایی خود در اولویت قرار داده اند. ضمن آنکه اتاق بازرگانی
شیراز از طریق تعامل نزدیک با صادرکنندگان موانع را رصد و نسبت به برطرف نمودن آن با هماهنگی مراجع ذیصالح اقدام خواهد

 
کرد. 

8- بی نتیجه ماندن تلاش هاي پراکنده جهت ثبت برند بین المللی و جغرافیایی انجیر.9- با توجه به کاهش درآمد ارزي نفت، بخش
خصوصی نسبت به صادرات کاالهاي غیرنفتی که ارزش ارزآوري دارد حساس تر شده که در این میان انجیر ایران به دلیل ارگانیک
بودن از جمله موارد مهم صادراتی محسوب می شود.10-جهت ساماندهی وضعیت محصول انجیر جهت صادرات باید هماهنگی ویژه
اي بین تجار و تولید کنندگان از یک سو ومقامات اتاق هاي سه گانه بخش خصوصی ( اتاق بازرگانی ، اتاق اصناف واتاق تعاون )

 
تشکیل شود که این مهم تاکنون انجام نشده است. 

11- سازمان تجارت و تمام بخش هاي دولتی باید با برنامه ریزي و حمایت از تشکل هاي تولیدي و صادراتی با محوریت اتاق
بازرگانی، چارچوب هاي حقوقی را تبیین و ابلاغ نمایند که این مهم انجام نمیشود وهر سازمانی تک روي خودش را دارد.12- ظرفیت
هاي تولید انجیر در استان فارس بسیار فراتر از پیش بینی هاي هاست و به نظر می رسد توجه بیشتر مسئولین کشوري به ظرفیت
هاي بومی و منطقه اي می تواند زمینه توسعه صادرات غیرنفتی را در پی داشته باشد وبا برنامه ریزي به جهت ایجاد ارزش افزوده

 
دراین بخش و راه اندازي واحدهاي فرآوري انجیر گام هاي بزرگی می توان برداشت. 

13-ضرورت ایجاد پایانه هاي صادراتی و صدور مجوز پایانه هاي تخصصی انجیر کمک شایانی به انگیزه صادرات این محصول در تولید
کنندگان که تمایل به حضور در بازار هاي صادراتی دارند خواهدداشت.14- جهت نگهداري محصول انجیر همانند سایر میوه ها که
نیاز به سردخانه دارد و با توجه به هزینه کالن سرمایه گذاري جهت احداث سردخانه، احداث انبار سرد با هزینه کمتر جهت نگهداري

 
انجیر. 

15-درخواست تولید کنندگان انجیر ایجاد اتحادیه کشوري انجیر چیزي شبیه اتحادیه چاي در هندوستان که حامی و حافظ منافع
چایکاران در سطح هندوستان است میباشد .آن اتحادیه بطور مرتب روي برند چاي هندوستان به عنوان اعلا ترین چاي جهان تبلیخ ،
فرهنگ سازي وکار می کنند و از آن نقطه شروع به قیمت گذاري و ثبت این قیمت در بازار جهانی می کنند. موضوع علم ارتباطات به

 
این دلیل اهمیت دارد که در همه عرصه ها کمک می کند تا جایگاه محصول و برند محصول بوجود بیاید. 

برپایه این گزارش،از سال ها پیش مبحث نبود بسته بندي محصولات کشاورزي و خشکبار مطرح بوده اما تاکنون به آن پرداخته نشده
و بسیاري از محصولات ارزشمند ایرانی به صورت کیلویی و فله اي با قیمت هاي ارزان راهی دیگر کشورها شده و در آنجا با بسته
بندي هاي شیک و منحصر به فرد آن هم با برندهاي مطرح به نام کشورهاي خود به دیگر کشورها صادر می شود.بر این اساس براي
ساماندهی وضعیت محصول انجیر جهت صادرات می بایست که هماهنگی ویژه اي بین تجار و تولید کنندگان از یک سو ومقامات اتاق

هاي سه گانه بخش خصوصی ( اتاق بازرگانی ، اتاق اصناف واتاق تعاون )برقرار شود، امري که تاکنون نادیده گرفته شده است.



آموزش هاي ترم جدید دانشگاه علمی کاربردي «مجازي» ست

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/06/15

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمان، مختار جلالی ظهر
امروز در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه امروز آغاز سال
تحصیلی دانشگاه علمی - کاربردي را داشتیم، اظهار داشت:
دانشگاه علمی - کاربردي سال 72 تشکیل شد و تاکنون 2

 
میلیون دانش آموخته داشته است. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي بیان داشت:
دانشگاه علمی - کاربردي بیش از یک هزار واحد در

 
گذشته داشته که این تعداد به علت دولتی و یا غیراستاندارد بودن به 630 واحد تقلیل پیدا کرده است. 

وي ادامه داد: حدود 200 هزار نفر دانشجو به صورت مستمر در دانشگاه جامع علمی کاربردي حضور دارند و حدود 30 هزار هیئت

 
علمی و مدرس داریم. 

جلالی با اشاره به اینکه دانشگاه جامع علمی کاربردي در 800 کد رشته و زمینه هاي صنعت، کشاورزي، مدیریت و هنر پذیرش دارد،
ابراز داشت: آموزش هاي رسمی کلاسیک که به مدرك ختم می شود و در حال حاضر فوق دیپلم و لیسانس هست را داریم اما

 
اساسنامه این اجازه را می دهد تا مقطع دکترا هم داشته باشیم. 

وي تصریح کرد: با آغاز بیماري کرونا محدودیت هایی براي دانشگاه علمی – کاربردي ایجاد شد، زیرا 60 درصد درس هاي دانشگاه به

 
صورت عملی و 40 درصد نظري است. 

جلالی همچنین اهداف اصلی دانشگاه علمی – کاربردي را رفتن به سمت فارغ التحصیلانی ذکر کرد که مهارت لازم را داشته باشند و

 
بتوانند مشکلات جامعه را رفع کنند و همچنین خوداشتغالی و اشتغالزایی داشته باشد. 

وي با بیان اینکه حدود 10 هزار دانشجوي خارجی در سراسر کشور در دانشگاه علمی – کاربردي مشغول به تحصیل هستند،
خاطرنشان کرد: آموزش براي ترم آتی به صورت مجازي است و امیدواریم، بتوانیم از این مشکل و بیماري که پیش آمده براي تقویت

 
زیرساخت ها استفاده کنیم و این آموزش هاي مجازي می تواند به بین المللی شدن ما کمک کند. 

معاون آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي با اشاره به اینکه جامعه از مدرك به سمت مهارت گرایش پیدا کرده است، ادامه داد:
شاهد افزایش شمار دانشجویان علمی کاربردي نسبت به سال هاي قبل هستیم و پیش بینی ما این است که در سال جاري جذب

 
دانشجوي بیشتري داشته باشیم. 



جلالی با اشاره به اینکه اعتقاد دارم اگر علم، علم نافعی نباشد، ارزش آنچنانی ندارد، تصریح کرد: سواد زمانی ارزش دارد که بتوانیم از
آن استفاده کنیم و آمار و ارقام نشان می دهد، بیشترین میزان اشتغال در بین دانش آموخته ها به دانش آموختگان دانشگاه علمی

 
کاربردي اختصاص دارد. 

وي در پایان سخنان خود یادآور شد: نمره دروس عملی تا زمانی که دانشجو در محل کلاس حاضر نشود، ناتمام است و براي ترم

 
جدید بیشتر دروس پایه و نظري به دانشجویان ارائه می شود. 

انتهاي پیام/80019/ب



توسعه کسب و کار آزاد در گرو هویت مستقل آن از افراد است

منبع: ایرناشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/06/15

شهرکرد-ایرنا- جوانان جویاي کار همواره این سوال را از خود می پرستند که شغل دولتی بهتر است یا بدنبال کسب و کارآزاد
باشند؟ معمولا افراد بدنبال کاري هستند که هم از آن لذت ببرند و خسته نشوند و هم اینکه از لحاظ مالی به نفعشان باشد.

شهرکرد-ایرنا- جوانان جویاي کار همواره این سوال را از
خود می پرستند که شغل دولتی بهتر است یا بدنبال کسب
و کارآزاد باشند؟ معمولا افراد بدنبال کاري هستند که هم
از آن لذت ببرند و خسته نشوند و هم اینکه از لحاظ مالی

 
به نفعشان باشد. 

گروهی از افراد شغل دولتی را انتخاب می کنند و اما
گروهی هم هستند که بدنبال ایده هاي خود میروند و در
پی راه اندازي کسب و کارهاي آزاد قدم برمی دارند. در
همین راستا خبرنگار ایرنا با سید رضا علوي مدرس

 
کارآفرینی گفتگویی کرده است. که متن مصاحبه را با هم می خوانیم. 

 
ایرنا: چه الگوهایی باعث می شود که فرد به سمت کسب و کار آزاد هدایت شود تا اینکه منتظر استخدام دولتی نماند؟ 

سید رضا علوي: اوامر متعددي می توان درگیر این بحث باشد اما مورد مهم و اصلی در این باره بحث فرهنگی مطرح است اگر
شهرهاي مختلف را بررسی کنیم میبینیم در برخی از شهرها افراد از همان بچگی به محیط هاي کسب و کار ورود پیدا می کنند و در

 
برخی دیگر از شهرها این وضعیت متداول نیست. 

 
پس اینکه افراد از چه زمانی وارد حوزه کسب و کار شوند تا حدودي به ساختار فرهنگی منطقه یا شهر محل سکونت برمی گردد. 

بعد از این قضیه ساختار خانوادگی تاثیر مهمی دارد اگر والدین یا یک نفر از افراد نزدیک به فرد وارد بازار کار شوند و در حوزه کسب و

 
کار فعالیت داشته باشد فرد هم تشویق می شود که در این مسیر قدم بردارد. 

اما مهمترین عامل در این زمینه خود فرد و نگرش فرد نسبت به زندگی شغلی خود است. متاسفانه والدین کمتر در رابطه با زندگی

 
شغلی به فرزندان خود آموزش می دهند و فرد اطلاع چندانی در این زمینه ندارد. 

زندگی کارمندي؛ یعنی فرد براي دیگري کار کند، زندگی خویش فرمایی؛یعنی فرد براي خود کار کند، کارفرمایی که یعنی دیگران
براي فرد کار بکنند، سرمایه گذاري که یعنی سرمایه براي فرد کار میکند؛ اینها چهار مدل زندگی شغلی است که در جامعه وجود

دارد. 



متاسفانه خیلی از افراد جامعه بر روي این موضوع شناخت کافی ندارند و آگاهی لازم را ندارند پس قبل از هر کاري افراد باید در این
زمینه آموزش هاي لازم را ببینند و نگرش افراد نسبت به موضوع تغییر کند و بعد با انواع زندگی شغلی آشنا شوند و در نهایت با دانش

 
و آگاهی کامل حرفه و شغل آینده خود را انتخاب کنند . 

حال باید دانست که مشاغل آزاد با کسب و کار و کارآفرینی متفاوت هستند؛ در این زمینه باید به میزان وابستگی که کسب و کار به
فرد دارد اشاره کرد اگر کسب و کار به شکلی است که حضور فرد خیلی مهم است و براي رونق کسب و کار حتما فرد باید حضور

 
فیزیکی متداول داشته باشد به این نوع فعالیت مشاغل آزاد یا کسب و کارهاي آزاد گفته می شود. 

پس در زندگی شغلی مهم است که فرد به دنبال چه کسب و کاري است نکته اي که باید مورد توجه قرار بگیرد این است که هیچ
کدام از این زندگی هاي شغلی برتري بر دیگري ندارند و هر کدام مزایا و معایب مختص به خودش را دارد. و مهم این است که زندگی

 
شغلی آگاهانه انتخاب شود. 

امارها نشان می دهد که انگیزه اصلی براي راه اندازي کسب و کارهاي کوچک این است که فرد دوست دارد استقلال شغلی داشته
باشد. بعضا شاید کسب و کارهاي کوچک از نظر مالی براي فرد بهتر باشد اما باید این نکته را مد نظر داشت که قبل از وضعیت مالی
خوب؛ استقلال شغلی است که فرد را به سمت کسب و کار آزاد میکشاند. پس انگیزه اصلی که افراد به سمت کسب و کارهاي آزاد

 
میروند استقلال شغلی است که فرد دوست دارد براي خود کار کند. 

در رابطه با شغل هاي دولتی که خصوصا خانواده ها براي انتخاب این نوع زندگی شغلی تاثیر گذار هستند باید گفت: در گذشته زندگی
کارمندي زندگی با ثبات و خوبی بوده ولی واقعیت این است که امروزه دیگر دوره زندگی کارمندي تمام شده اگر خانواده ها بدنبال
این باشند که افراد حتما بدنبال استخدام دولتی باشند یا خود فرد پیگیر استخدام دولتی باشد و این نوع زندگی را انتخاب کرده باشد
طبیعتا به سراغ راه اندازي کسب و کار آزاد نخواهد رفت، اما باید به این نکته توجه داشت که این تفکر زندگی کارمندي مربوط به
گذشته است که کارمندان از وضعیت مالی خوب و ثبات در شغل برخوردار بودند؛ امروزه دیگر این تفکر صادق نیست. پس اگر
بخواهیم واقع بین باشیم میبینیم که دولت عملا استخدامی ندارد و نخواهد داشت چون براي دولت امکان پذیر نیست که بخواهد

 
استخدام در سطح گسترده داشته باشد و برعکس دولت به دنبال کوچک سازي است. 

 
ایرنا: براي راه اندازي و شروع کسب و کار کوچک چه باید کرد؟ 

براي راه اندازي کسب و کار کوچک در وحله اول باید با اگاهی و نگرش درست نسبت به آن کسب و کار قدم برداشت و با شناخت

 
نسبت به کسب و کار مورد نظر وارد شد. 

نکته دوم در این باره این است که باید به یاد داشت به هیچ عنوان هیچ کسب و کاري را نباید بدون تجربه راه اندازي کرد. حتما قبل
از راه اندازي کسب و کار مستقل باید در این زمینه شاگردي کرد حتی فارغ التحصیلان دانشگاهی هم نباید صرف اینکه مدرك

 
گرفتند و می توانند کسب و کار مستقل راه بیاندازند؛ به سراغ این کار بروند. 

آمار شکست کسب و کارهاي آزاد در سال هاي اول در همه جاي دنیا خیلی بالا است دلیل این اتفاق هم همین است که افراد بدون
تجربه به این کار ورود پیدا می کنند. اگر افراد قبل از راه اندازي شاگردي بکنند و با همه وجود در این مدت شاگردي فعالیت کند و

 
همه زوایاي کسب و کار را در مدت شاگردي یاد بگیرد؛ می تواند در راه اندازي کسب و کار مستقل؛ موفق تر عمل کند. 



شاگردي کردن باعث می شود که فرد بتواند با ریسک خیلی کمتري به فضاي کسب و کار مستقل ورود پیدا کند از طرفی شبکه

 
ارتباطی را که براي راه اندازي کسب و کار مورد نیاز است را پیدا می کند. 

 
ایرنا: پیشنهاد شما براي موفقیت در کسب و کارهاي آزاد چیست؟ 

علوي: اگر فرد با دست پر و آگاهی و دانش کامل و بنیه مالی مناسب به سراغ راه اندازي کار و حرفه مورد نظر خود قدم بردارد بخشی
زیادي از راه را رفته؛ ولی کسانی که کسب و کار دارند و می خواهند در حرفه خود موفق عمل کنند باید خود و پرسنل کاري خود را

 
ارتقا دهند؛ یک کاسب اگر بخواهد موفق باشد محیط را باید مرتب پایش کند. 

واقعیت این است امارهاي رسمی نشان می دهد که محیط کسب و کار در کشور ما وضعیت مناسبی ندارد؛ اگر فردي در این بازار که
محیط مناسبی هم نیست ورزیده تر باشد و بنیه مالی مناسب و آگاهی و دانش کامل داشته باشد می تواند از این دریاي مواج و
طوفانی بسلامت عبور کند. بنابراین فرد باید به شدت بر روي خود سرمایه گذاري کند و خود را تقویت کند و با علم و دانش روز خود

 
را بالا ببرد؛ نه تنها خود بلکه پرسنل خود را باید با علم روز آموزش دهد. 

باید به یاد داشت که؛ مهمترین نیروي انسانی طبیعتا خود صاحب کسب و کار است . اگر فرد خود را با مسائل روز و دانش روز مجهز
کند قطعا کسب و کار و شغلش باقی خواهد ماند؛ در این شرایط است که موفق می شود خود را با شرایط روز سازگار کند و سریع

 
نسبت به محیط واکنش نشان دهند؛که اگر غیر از این باشد کسب و کارها نابود خواهند شد . 

 
ایرنا: چکار میتوان کرد که کسب و کارها توسعه پیدا کنند؟ 

علوي: اگر بدنبال توسعه کسب و کار باشیم باید کسب و کار از افراد جدا شود تا زمانی که کسب و کار با افراد گره خورده باشد آن

 
کسب و کار نمیتواند توسعه پیدا کند چون محدود به افراد میشود. 

متاسفانه امروزه اکثر کسب و کارها به شدت به صاحب کسب و کار وابسته هستند که این اتفاق واقعیت توسعه را ندارد براي اینکه این
اتفاق بیفتد باید مجموعه کسب و کارها به سمت سیستم سازي بروند که باعث میشود کسب و کار هویت مستقلی پیدا کند و مستقل
از افراد باشد. وقتی مستقل از افراد باشد آن موقع است که کسب و کار میتواند توسعه پیدا کند. اگر کسب و کاري بخواهد توسعه پیدا
کند باید ماهیت جدایی داشته باشد و کاملا از افرادي که در این کسب و کار مشغول فعالیت هستند باید جدا باشد میتوان گفت

 
همین وضعیت یکی از بزرگترین مشکلات کسب و کارهاي آزاد است که قابلیت توسعه را ندارند. 

 
ایرنا: برخی معتقد هستند براي راه اندازي کسب و کار آزاد نیاز به هزینه هنگفتی است؛ نظر شما چیست؟ 

علوي: اگر فرد بدنبال راه اندازي یک تولیدي یا کارگاه باشد یا در پی راه اندازي یک رستوران باشد طبیعا باید از نظر مالی بتواند

 
هزینه کند. 

اما اگر فرد براي راه اندازي کسب و کارهاي آزاد بدنبال راه اندازي کارخانه باشد این در قالب کارآفرینی قرار می گیرند که نیازمند
هزینه هاي زیادي است البته نه براي شروع کار. اینجاست که مباحث ادبیات کار آفرینی به ما آموزش می دهد که چطور می توان

 
کسب و کار عادي را راه انداخت بدون اینکه نیاز به هزینه هاي زیادي در ابتداي راه اندازي کرد. 



 
پس براي راه اندازي کسب و کار آزاد نیاز به هزینه دارد اما معمولا این هزینه در ابتداي کار هنگفت نیست. 

 
برچسب ها 

 
- آزمون استخدامی 

 
- چهارمحال وبختیاري 

- کارآفرینی



صندوق کارآفرینی امید براي 3 هزار نفر در آذربایجان غربی اشتغال ایجاد

کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/06/15

مهاباد- ایرنا- مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این صندوق طی 2 سال اخیر با پرداخت بیش از هزار
میلیارد ریال تسهیلات زمینه ایجاد اشتغال براي سه هزار نفر در سطح استان را فراهم کرده است.

مهاباد- ایرنا- مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی
گفت: این صندوق طی 2 سال اخیر با پرداخت بیش از
هزار میلیارد ریال تسهیلات زمینه ایجاد اشتغال براي سه

 
هزار نفر در سطح استان را فراهم کرده است. 

علیرضا آخوندزاده روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
در سردشت اظهار داشت: صندوق کارآفرینی امید به عنوان
یک نهاد توسعه اي و حامی اشتغال جوانان به ویژه در
نواحی روستایی و کمتر برخوردار، دغدغه توسعه جوامع
محلی و توانمندسازي افراد را در راستاي رفع فقر و ایجاد

 
اشتغال پایدار را در این نواحی دارد. 

وي افزود: یکی از رسالت هاي این صندوق پرداخت تسهیلات از محل منابع مشترك صندوق توسعه ملی و تلفیقی با منابع صندوق

 
کارآفرینی امید است که پرداخت آن در حوزه اشتغال پایدار روستایی را برعهده دارد. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی اضافه کرد: طی سال هاي 97 و 98 اعتبار تخصیصی براي اشتغالزایی این صندوق در
سطح استان 920 میلیارد ریال بود که با تلاش هاي انجام گرفته این میزان هم اکنون به بیش از هزار میلیارد ریال افزایش پیدا کرده

 
است. 

وي ادامه داد: در راستاي رونق اشتغال طی این 2 سال، هزار و 470 فقره پرونده تشکیل و براي 3 هزار و 200 نفر در زمینه هاي

 
کشاورزي، گلخانه، پرورش دام، قالیبافی و گردشگري با ایجاد مراکز بوم گردي شغل ایجاد شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی بیان کرد: براي سال جاري هم تاکنون 580 میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته است که

 
از این مبلغ 110 میلیارد ریال از محل اعتبارات صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه ملی به متقاضیان پرداخت شده است. 

وي تاکید کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است تا بتواند

 
از مهاجرت روستاییان به شهرها و توسعه حاشیه نشینی در شهرها جلوگیري کند. 

صندوق کارآفرینی امید، بر اساس رویکرد جدید حمایت ازکسب و کارهاي خرد بازارمحور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و



 
مغفول مانده اي را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده داشته است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی به منظور بازدید از طرح هاي اشتغالزاي در دست اجرا در شهرستان مرزي سردشت به

 
این شهرستان سفر کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- آذربایجان غربی 

 
- اشتغال زایی 

- کارآفرینی



فیلم| روایت بازگشت به آغوش گرم روستا و ایجاد اشتغال پایدار

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/06/15
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کرونا و بازماندگی از تحصیل کودکان

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/06/15

بیماري دنیاگیر کووید19 هم از طریق آلودگی ناشی از ابتلا به خود ویروس، هم از طریق تأثیرات اجتماعی و اقتصادي بر
خانوارها و هم از طریق تأثیر بر نحوه تحصیل بر زندگی کودکان در سراسر جهان تأثیر گذاشته است.

یادداشت/ کرونا و بازماندگی از تحصیل کودکان اقتصاد
ایران: بیماري دنیاگیر کووید19 هم از طریق آلودگی ناشی
از ابتلا به خود ویروس، هم از طریق تأثیرات اجتماعی و
اقتصادي بر خانوارها و هم از طریق تأثیر بر نحوه تحصیل

 
بر زندگی کودکان در سراسر جهان تأثیر گذاشته است. 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادي ایران ، در این میان همان
گونه که رهبر معظم انقلاب نیز به درستی اشاره داشتند، با

شیوع ویروس کرونا و مطرح شدن مسئله آموزش مجازي، موضوع عدالت آموزشی بیش از پیش حساس تر شده است. به عنوان وزیر
مسئول دستگاهی که یکی از مهم ترین وظایفش حرکت در مسیر تحقق عدالت اجتماعی است و یکی از رویکردهاي اصلی آن را
تمرکز بر سیاست هاي کاهش انواع فقر تعیین کرده و واکنش سیاستی به یکی از مهم ترین انواع فقر که همانا فقر آموزشی است و
این نوع از فقر است که زنجیره فقر بین النسلی را تقویت و فرد را دچار دیگر اشکال فقر از جمله فقر درآمدي، فقر سلامت و حتی فقر
حقوقی می کند، آن را به عنوان یک اولویت مهم و اساسی مدنظر قرار داده ام و بر این اساس، معاونت ها و دستگاه هاي ذي ربط
وزارتخانه موظف شده اند در حوزه مبارزه با فقر آموزشی در ابعاد مختلف پژوهشی، سیاستی (شناسایی ابعاد، دلایل بروز، تدوین راهکار
سیاستی مبتنی بر فهم دقیق از مسئله، تصویب راهکارها در مجاري قانونی، اجرا و ارزیابی برنامه ها و سیاست ها) متمرکز باشند. با
همین هدف، طرح شناسایی کودکان بازمانده از تحصیل مقطع ابتدایی با همکاري وزارت آموزش و پرورش، وزارت ارتباطات و فناوري
اطلاعات، سازمان ثبت احوال، مؤسسات خیریه، کلینیک هاي مددکاري اجتماعی و نیروهاي مردمی یک اقدام سیاستی مهم بوده که

 
اجرا شده و شناسایی و تعیین دلایل بازماندگی از تحصیل 147 هزار کودك در سال تحصیلی 

99-98، یکی از مهم ترین دستاوردهاي اجراي این پروژه است. ابلاغ کرده ام نتایج این بررسی ها را در اختیار سیاست گذاران و برنامه
ریزان و صاحب نظران آموزش و پرورش و حوزه حمایت اجتماعی، پژوهشگران و محققان حوزه اجتماعی و سایر فعالان حمایت
اجتماعی از کودکان در سطح ملی و منطقه اي قرار دهند تا از این طریق مشارکت جویانه بتوان با همفکري، راهکارهاي خلاقانه اي
براي کاهش بازماندگی از تحصیل کودکان یافت. واقعیت این است که تعطیلی جهانی مدارس اتفاقی بی سابقه است. بالغ بر 188
کشور مدارس تمام کشور خود را تعطیل کردند که تحصیل بیش از 5/1 میلیارد کودك و نوجوان یعنی 91 درصد از دانش آموزان
جهان را با اختلال مواجه کرد. در این میان قابل پیش بینی است که گروه هاي ویژه و آسیب پذیري از کودکان که احتمالا پیش از
این هم موانع دسترسی به آموزش را تجربه می کردند، به احتمال زیاد با محرومیت و چالش هاي بیشتري در رابطه با حق یادگیري و
تحصیل خود مواجه خواهند شد. نکته درخور توجه دیگري که در گزارش هاي بین المللی نیز به آن اشاره شده، این است که تعطیلی
مدارس، منجر به اضافه شدن مسئولیت یادگیري و آموزش کودکان، به ویژه کودکان کم سن، به سایر مسئولیت هاي والدین و مراقبان
شده است؛ آن هم در شرایطی که در بخشی از خانواده ها مسئولیت مراقبت از کودکان به مسئولیت هاي آنها هم زمان با ادامه اشتغال



شان اضافه شده است. در کنار عوامل متعدد از جمله دسترسی به ابزار مناسب یادگیري کودکان کم سن در منزل و نابرابري هاي
مطرح شده در رابطه با دسترسی به زیرساخت ها و امکانات یادگیري از راه دور، توانایی و قدرت سازگاري والدین و مراقبان براي
مدیریت این مسئولیت هاي متعدد نیز بر یادگیري کودکان در این دوران اثرگذار است. هیچ راهی وجود ندارد جز آنکه با بسیج همه
امکانات، هماهنگی هاي بین بخشی کامل و همراهی تمام قد فعالان مدنی و خیرین تدابیري اتخاذ شود که بیش از پیش اطمینان
حاصل کنیم که همه کودکان در انواع شرایط و موقعیت ها دسترسی برابر به آموزش دارند. براي تحقق این هدف مهم وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی همه ظرفیت خود را به کار خواهد بست و آماده شنیدن طرح ها، پیشنهادها و نقطه نظرات همه کارشناسان و

پژوهشگران خواهد بود.



آیا بورس در ایران دستکاري می شود؟/ رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس:

نگران هستیم

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/06/15

پورابراهیمی با بیان اینکه نگرانی جدي ما از دستکاري بازار بورس است، گفت سازمان بورس، باید اطلاعات ریسک شرکت ها
را شفاف به مردم اعلام کند.

به گزارش دیده بان ایران، محمدرضا پورابراهیمی رئیس
کمیسیون اقتصادي مجلس در گفتگویی با بیان اینکه
برآورد ما این است که نزدیک به هزار و 500 میلیارد تومان
تولید نقدینگی در اقتصاد ایران است، گفت: این خودش هم
نگرانی و هم ظرفیت است. بنابراین هدایت آنها می تواند به
اقتصاد کمک کند، از طرفی اگر این روند شاخص بدون
منطق حرکت کند و برخی تصور کنند فقط در بورس به
مفهوم حضور در بازار سرمایه سودآوري ایجاد می کند که
اساساً این نیست، چون سهام شرکت ها و اوراق بهادار

 
چیزي نیست جز عملیات واقعی میدان. 

وي با اشاره به اینکه به عبارت دیگر در شرکت تولیدي مثلاً فولاد، پتروشیمی، سنگ آهن، سیمان باید یک عملیات اقتصادي شکل
گیرد و سودآوري ایجاد شود که اثر آن بتواند خودش را در اوراق بهادار نشان دهد، اظهار داشت: اگر عملیات واقعی اتفاق نیفتد نباید

 
انتظار داشت سودآوري تحقق یابد و قیمت سهام افزایش یابد؛ الان نگرانی جدي ما از دستکاري بازار است. 

رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس همچنین ضمن انتقاد از نگاه دولت به حل مسائل و مشکلات اقتصادي، تصریح کرد: نگاه و ادبیات و
سبد تصمیم گیري دولت در تصمیم گیري خارج از کشور گذاشته است. یعنی نگاه به حوزه تصمیماتی بود که بتواند در خارج از کشور
با رویکرد رفع تحریم ها اقتصاد کشور را بهبود ببخشد. وقتی این نگاه باشد مسیر حرکت باید به سمت اقداماتی می رود که در انتها

 
باید الان به ... عربی قناعت کنیم و این براي کشور غفلت از اقتصاد درونی است. 

 
در ادامه مشروح گفتگو با محمدرضا پورابراهیمی در برنامه دست خط از نظرتان می گذرد: 

در مورد حضرتعالی شناخت داشتم ولی براي برنامه مطالعه دقیق تري که کردم، دیدم تقریباً می توان گفت فرد 100 درصد بورسی

 
هستید. متخصص بورس کرمان و عضو شوراي عالی بورس هستید و الان هم که مردم شدیداً دغدغه بورس دارند. اوضاع چطور است؟ 

بازار سرمایه و حوزه سهام باید انعکاسی از عملکرد واقعی اقتصاد باشد. طبیعتاً در دنیا این روند وجود داشته است. هر جایی حال
شرکتها، حال اقتصاد خوب است انعکاس در فرایند معاملات سهام و اوراق بهاداري است که از آن به عنوان بازار بورس و سرمایه نام

 
می بریم. طبیعتاً آن فضا مثبت است و بالعکس. این رویکرد عینی و تخصصی در حوزه بازار سرمایه است. 



در این ایام اخیر به دلیل افزایش زیاد نقدینگی در اقتصاد کشور و همچنین براي استفاده و انتفاع مردم در حوزه هاي تخصصی، یک
کار خوبی انجام شده و فرصت طلایی براي اقتصاد ایران خلق شده و آن حضور مردم در بازار سرمایه است و فرصت بسیار مغتنمی

 
براي کشور است. 

از طرف دیگر، یک تهدید هم براي نظام محسوب می شود که اگر خوب مدیریت نکنیم، طبیعتاً آثاي و پیامدهاي ناشی از آن می تواند
هم در فضاي اجتماعی و هم در فضاي اقتصادي اثرگذار باشد. روندي که در طی ایام اخیر رصد کردیم، بیانگر این است که بخش
عمده اي از سهام شرکت هاي بورسی مبتنی بر عملکرد واقعی اقتصادي کشور و مبتنی بر عملکرد واقعی بنگاه هاي اقتصادي - که هر
شرکت به شکل مجزا قالب بررسی است - عمل نکرده و طبیعتاً افزایش بخشی از قیمت هاي سهام در حوزه بازار سرمایه، متناسب با

 
واقعیت هاي آن اطلاعات اقتصادي و صورت هاي مالی نبوده است. 

 
یعنی حباب بوده؟ 

بخشی از آن می تواند این باشد. در کنار این، بخشی از شرکت هایی که اساساً شرکت هاي بنیادي و پایه اي در اقتصاد کشور محسوب
می شوند، جاي رشد هم دارند؛ ترکیبی از این حالت ها است. طبیعتاً در کوتاه مدت امکان افزایش شاخص براي یک فضاي احساسی

 
وجود خواهد داشت و همین روندي که شاهد آن بودیم. 

اما در میان مدت و بلند مدت طبیعتاً بازار سرمایه به یک تعادلی خواهد رسید. نگاه ما در حوزه بازار سرمایه و تاکید ما به مردم این

 
است که ادبیات حضور در بازار سرمایه نگاه کوتاه مدت نیست؛ طبیعتاً باید با رویکرد میان مدت و بلندمدت به این بازار نگاه کنیم. 

اگر منابع ما به سمت بازار سرمایه می آید بخش زیادي از بازارهاي موازي حذف خواهند شد و این یکی از مزیت هاي مهم اقتصادي

 
ایران است که کاملاً باید این را در نظر بگیریم و هدایت کنیم. 

 
یعنی آن سفته بازي ها کاهش می یابد. 

طبیعتاً؛ وقتی منابع به سمت بازار سرمایه می آید اتفاقی که رخ می دهد این است که جذب فعالیت هاي واقعی در اقتصاد می شود.
بنگاه اقتصادي چیزي نیست جز عملیات و تولید؛ حالا در هر حوزه اي که فعالیت می کند. در حوزه سرمایه گذاري بلند مدت حسن
کار این است که به دو بخش نگاه می کنید. یکی قیمت سهام و دیگري سودآوري شرکت ها. مثال ساده این است که اگر کسی
بخواهد در ساختمان سرمایه گذاري کند، یک زمانی ساختمانی را یک میلیارد تومان خریده است و سال بعد چه قیمتی شده است؟

 
یک میلیون و 200 هزار تومان شده است یا یک و نیم میلیارد تومان شده است یا هر عددي. 

یک زمانی هم این ساختمان را اجاره می دهم و درآمد ماهانه و سالانه اي دارم. امکان دارد به قیمت ساختمان نگاه نکند ولی به قیمت
اجاره نگاه کند. در شرکت هاي بورسی مردم به دو حوزه دقت کنند؛ یکی سودي که سالانه دریافت می کنند و دیگري قیمت سهمی

 
است که اتفاق می افتد. 

برخی مواقع فاصله سود شما در سه سال در کمترین و دوباره به بیشترین آمده است. براي فردي که مالک بوده اهمیت نداشته، نه در
قیمت کم نگران شده و نه از قیمت زیاد خوشحال شده است. در مسیري که حرکت کرده سود خود را دریافت کرده و بازه متوسطی

 
هم براي او ایجاد شده است. 



متوسط نرخ بازده در میان مدت و بلندمدت، تقریباً دو برابر تا دو و نیم برابر نرخ بازده بدون ریسک است. نباید هم انتظار داشت ظرف
یک ماه 5 درصد قیمت سهام شرکتی افزایش یابد. بر اساس چه واقعیتی باشد؟ اگر ده روز پشت هم 5 درصد مثبت می خورد باید

 
شک کنیم، چه اتفاقی در شرکت رخ داده است!؟ این شرکت به ذخیره طلا و نفت نرسیده است که چنین سودآوري داشته باشد. 

تازه اگر شرکت به طلا و نفت هم برسد براي یک بازه یکی دو ماهه اثر آن در قیمت هست. اگر استمرار غیرمنطقی در افزایش قیمت

 
باشد مردم باید بدان شک کنند ولذا اینجا وظیفه متولیان است که کنترل بر آنها داشته باشند و اطلاعات واقعی را به مردم برسانند. 

سازمان بورس مکلف است شفافیت اطلاعات را به صورت ویژه تر نسبت به گذشته در اختیار مردم قرار دهد. برآورد ما این است تقریباً

 
روزي نزدیک هزار میلیارد تومان در این چند هفته اخیر به بازار سرمایه آمده است. 

 
روزانه؟ 

بله. نزدیک به هزار میلیارد تومان منابع جدید آمده است. برآورد ما این است که نزدیک به هزار و 500 میلیارد تومان تولید نقدینگی
در اقتصاد ایران است. این خودش هم نگرانی و هم ظرفیت است. بنابراین هدایت اینها می تواند به اقتصاد کمک کند، از طرفی اگر این
روند شاخص بدون منطق حرکت کند و برخی تصور کنند فقط در بورس به مفهوم حضور در بازار سرمایه سودآوري ایجاد می کند که

 
اساساً این نیست، چون سهام شرکت ها و اوراق بهادار چیزي نیست جز عملیات واقعی میدان. 

به عبارت دیگر در شرکت تولیدي مثلاً فولاد، پتروشیمی، سنگ آهن، سیمان باید یک عملیات اقتصادي شکل گیرد و سودآوري ایجاد
شود که اثر آن بتواند خودش را در اوراق بهادار نشان دهد. اگر عملیات واقعی اتفاق نیفتد نباید انتظار داشت سودآوري تحقق یابد و

 
قیمت سهام افزایش یابد. 

الان نگرانی جدي ما از دستکاري بازار است. در دنیا قواعد و مقرراتی در این باره وضع می کنند که اگر دستکاري اتفاق افتد یعنی
اطلاعات غلط دادن به مفهوم گمراه کردن در حوزه سرمایه گذاري، یعنی چیزي که وجود ندارد را ایجاد کنیم، چیزي که وجود دارد

 
را... 

 
الان این اتفاق صورت رگفته است؟ 

 
متاسفانه در گزارش هایی که ما داریم، بخشی از این اتفاقات رقم خورده است. 

 
یعنی شرکت هایی که... 

شرکت هایی که قیمت سهام آنها واقعی نبوده است اما به شرایطی رسیده اند و با رویکردي دنبال شده اند که این قیمت ها، قیمت
سازي شده و این نگرانی جدي ما است. مصادیق دستکاري در بازار در گذشته اطلاعات غلط بود یا صورت هاي مالی غیرشفاف بود،
امروز فضاي مجازي است که شما متوجه می شوید یکباره اتفاقاتی می افتد و قیمت سهام یکباره چند برابر می شود بدون اینکه با

 
قیمت واقعی ارتباطی داشته باشد. 

نکته دیگر حضور در شرکت هایی است که اساساً از نظر ما شرکت هاي پایه و بنیادین هستند؛ به این مفهوم که اینها شرکت هاي



اصلی هستند و ارزش شرکت آنها بالاترین ارزش در حوزه اقتصاد کشور است. اگر کسانی بخواهند حضور یابند جنس رفتاري متناسب
با این انجام دهند. اخیراً در گزارش نظارتی مان آورده ایم و حتماً به سازمان بورس تاکید خواهیم کرد و قطعاً این را اجرایی خواهیم

 
که شرکت ها را بر اساس درجات ریسک تقسیم بندي کنیم. 

به عبارت دیگر مردم ما بدانند چه سهامی می خرند و این سهام شرکت چقدر سهامدار دارد و ارزش بازار چقدر است و این شرکت
اصلی و یا فرعی است. اینها باید براي مردم مهم باشد. لذا یکی از پیشنهاداتی که الان داریم عملیاتی می کنیم ما گروه هاي شرکت
هاي بورسی را در سطوح ریسک هاي مختلف تقسیم بندي کنیم و به مردم بگوییم این گروه مثلاً الف و این ده شرکت کاملاً پرریسک

 
هستند. 

یعنی اگر کسی سهام این شرکت ها را خرید اگر تغییرات شرکتی شدید بود از قبل باید پیش بینی می کرد و انتظار می داشت. گروه

 
کم ریسک هم داریم کما اینکه بخواهیم به مردم بگوئیم دچار خطر نشوید، در صندوق هاي سرمایه گذاري، سرمایه گذاري کنید. 

بنابراین این صندوق ها ترکیبی از سهام شرکت هاي دیگر را می گیرند که اگر شرکتی یکباره 10 درصد کاهش قیمت پیدا کرد
شرکت دیگر 15 درصد افزایش قیمت یافت و شرکت دیگر تغییري نکرد، میانگین اینها بازده متناسب با سرمایه گذار در هر یک

 
متوسط سرمایه گذاري ریسک را تقبل می کند، بازده بدهد. 

آیا بهتر نبود با تاملی زیرساخت ها فراهم می شد و بعد یکباره این اتفاق می افتد و مدیریت می شد که مردم وارد این عرصه شوند؟

 
یعنی ابتدا زیرساخت قانونی انجام می شد و یا اساساً شدنی نبود؟ 

ببینید طبیعتاً باید این کار همزمان انجام می شد و از این ظرفیت استفاده می شد. ما نمی توانیم بازار سرمایه را متوقف کنیم یا
بگوئیم دو سه ماه کار نکند، اما به صورت موازي قابل انجام بود. اتفاقی که اخیراً رخ داد، دو موضوع جدید در اقتصاد کشور رقم زد؛

 
یکی سهام عدالت بود که خواسته یا ناخواسته باید درباره آزادسازي آن تصمیم می گرفتیم. مدت ها این کار عقب افتاده بود. 

اولین بار در مجلس نهم طرح آزادسازي سهام عدالت را مطرح کردم؛ با توجه به اینکه ضرورت داشت، سریع تر این مالکیت را به مردم
انتقال کنیم. اگر به صورت تدریجی در طول این سال ها اتفاق افتاده بود که البته دولت در این زمینه تعلل کرد و با تاخیر کار را انجام

 
داد... 

 
باید زودتر کار را انجام می داد. 

بله. ضمناً روشی هم که انجام داد معادل 50 درصد از این حجم از سهام عدالت را به مردم واگذار نکرد! مستحضر هستید یک میلیون

 
تومانی که در نظر گرفته شد و سهامی که در نظر گرفته شد عملاً 500 هزار تومان واگذار شده است. 

نکته مهمی که در این روزها اتفاق افتاده است و الان مردم به جد دنبال آن هستند و به ما هم بسیار مراجعه می کنند و به رسانه ملی
هم منعکس کردند، جاماندگان سهام عدالت هستند. گزارشی که ما داریم در زمان واگذاري قرار بود 6 دهک کم درآمدي جامعه
مشمول سهام عدالت شوند؛ اطلاعاتی که از وضعیت افراد تحت شمول گرفتیم، به داده هایی رسیدیم که خیلی ناراحت کننده است.
حدود یک میلیون و 200 هزار نفر افراد تحت پوشش کمیته امداد سهام عدالت ندارند! حدود 2 میلیون و 100 هزار تحت پوشش

 
بهزیستی سهام عدالت ندارند! همینطور این را می توان ادامه داد. 



 
اینها کسانی بودند که باید حتماً سهام عدالت می گرفتند. 

بله. بخشی از اینها مشمول زمان واگذاري بوده اند که جامانده اند، بخشی در طی دوره ایجاد شده اند. ممکن است سه سال یا 5 سال
قبل تحت پوشش کمیته امداد آمدند و الان سهام عدالت ندارند. مجموع این اطلاعات را جمع کرده ایم به یک داده اي رسیدیم که

 
نگرانی زیادي براي ما ایجاد کرده است. 

حدود 20 میلیون نفر از جمعیت کشور در زمان واگذاري سهام عدالت، مشمول 6 دهک کم درآمدي نبوده اند؛ مفهوم ساده این است
که 20 میلیون نفر از افراد 6 دهک جامعه که نمونه اي را بیان کردم، حق داشتند ولی سهام عدالت ندارند. بخاطر اهمیت این موضوع
طرح دو فوریتی در مجلس آوردیم و الان در کمیسیون اقتصادي است و تقریباً گزارش ما در کمیسیون تمام شده که بتوانیم از محل
باقی مانده سهامی که دولت مکلف بوده واگذار کند، در اختیار مردم قرار دهیم که بخشی از آن احساس نابرابري و عدم عدالت در

 
جامعه برطرف شود. 

فردي هست که می گوید برادر من معلم است و وضع بهتري نسبت به من که کارگر هستم دارد، ولی او سهام عدالت دارد و من ندارم.
از این موارد زیاد داریم. پیشنهاداتی در حوزه طرف عرضه داریم که بخشی از آن دارد انجام می شود و بخشی مثل موضوع لایحه دو

 
فوریتی است. 

مستحضر هستید الان لایحه دوفوریتی دولت را در خصوص افزایش سهام شرکت هاي بورسی با روش سلب حق تقدم را داریم؛ به این
مفهوم که مالکین قبلی اجازه دهند مالکین جدید کنار آنها سهامدار شوند. طبیعتاً آن چیزي که ما انتظار داریم این است که در میان

 
مدت و بلندمدت قیمت سهام در بازار سرمایه به تعادل منطقی می رسد. 

افرادي داریم که واحد مسکونی خود را فروخته و ماشینش را فروخته و حتی قرض کرده و وارد بازار سرمایه شده است؛ این خطا است.
ترکیبی از اینها است که می تواند ما را در اقتصاد در جایگاه مطمئنی قرار دهد. همینطور که در بازار سرمایه می گوئیم مردم تک

 
سهم نخرند، روي مجموعه اي از سهام کار کنند. 

 
یعنی چه؟ 

سهام شرکت هاي سرمایه گذاري را بخرند که آنها به نمایندگی از ایشان در ترکیب کار کرده اند. حالا در حوزه عملیات، متولیان ما
یعنی دولت به ویژه سازمان بورس باید این مسائل را براي مردم تبیین کند. الان جاي خالی برنامه تبیینی بازار سرمایه را در

 
صداوسیما کم داریم. 

 
البته الان شروع شده است. الان شبکه 5 برنامه اي به نام «نوسان» را شروع کرده است. 

کارشناسان را دعوت کنید، بازار را در هر هفته تحلیل کنند. اینکه چرا سهام فلان شرکت پائین آمده، چرا فلان شرکت بالا رفته است.
درباره دلایل صحبت کنند. 4 تا مخالف حضور داشته باشند. این تبیین و تشریح است. لذا این مسئله کمک کننده است. تا زمانی که

 
بتوانیم به نگاه تخصصی به مردم برسیم ابزارهاي نظارتی بازار سرمایه نباید برداشته شود. 

از نظر ما الان سازمان بورس مکلف است دسته بندي شرکت هاي پرریسک و کم ریسک را به مردم معرفی کند. سازمان بورس مکلف

 
است از دستکاري قیمت با روندي که در فضاي مجازي شکل می گیرد، جلوگیري کند. الان فضاي مجازي رها است. 



20 هزار نفر صبح تصمیم می گیرند روي این سهم کار کنند و نسبت به خرید اقدام می کنند. ناظر بازار چه کار دارد می کند؟ وقتی
متوجه می شوید قیمت سهمی بدون دلیل افزایش می یاید، به هر حال تمام قیمت ها را نظارت می کند و گزارش ها را دارد، سریع

 
باید ببینید چه کسی می خرد. 

برخی مواقع در فضاي مجازي یک صف غیرمنطقی براي قیمت سهم شکل می گیرد. به حدي بالا می رود و همان مجموعه از عقبه آن

 
خالی می کنند، چه کسانی باید نظارت کنند که مردم عادي در کنار این افراد قرار می گیرند متضرر نشوند؟ 

اگر کسانی تخلف کردند، ما اعمال ماده 234 آئین نامه داخلی مجلس را انجام می دهیم. می گوید اگر دستگاهی در فعل یا ترك فعل
اقدامی را انجام دهد یا اقدامی باید انجام می داد، انجام نداد و منجر به تضییع حق شد و او به منزله تخلف محسوب شد، پرونده

 
مستقیم به دستگاه قضائی می رود. لذا این هم روش سختگیرانه مجلس است. 

در دوره قبل در خصوص بانک مرکزي این کار را کردیم؛ اینها با هم می تواند ظرفیت بازار سرمایه را به یک جایگاه مهم برساند.
فرصت هاي بسیار مهمی در دل این بازار سرمایه وجود دارد. الان وقتی می گوییم روزي هزار و 500 میلیارد تومان تولید نقدینگی در

 
اقتصاد ایران است یعنی اگر براي این فکري نکنیم این سراغ بازار ارز، بازار سکه و غیره می آید. 

 
لطماتی که قبلاً داشتیم تکرار می شود. 

دقیقاً. بدون دلیل این آثار تورمی دارد. البته ریشه نقدینگی را باید در اقتصاد خشکاند. ریشه نقدینگی در استقراض دولت از بانک
مرکزي است. ریشه نقدینگی افزایش پایه پولی است. خیلی از عوامل موثر در اینجا باید بعنوان پایه تصمیم گیري شود، ولی الان که به
هر دلیل دچار این مشکلات هستیم که همزمان با آن باید بتوانیم عوامل را در کشور مدیریت کنیم، قطعاً باید نظارت را در این بخش

 
داشته باشیم که هدایت نقدینگی به سمت بازار سرمایه کشور یک اولویت و ضرورت براي اقتصاد ایران است. 

شما عضو شوراي هماهنگی اقتصادي هم هستید. آنجا هم تصمیمات مهمی اتخاذ می شود. خبر خوش اقتصادي همان خبر فروش

 
نفت به مردم است؟ شما اشاره کردید چیز جدیدي نیست، قبلاً هم بکار برده شده است. این به کجا رسیده است؟ 

ببینید، ما اصلاً اطلاعی از این نداشتیم. آقاي رئیس جمهور در یکی از جلسات مطرح کرده بود که قرار است اقداماتی انجام شود و
گشایشی اتفاق افتد. پیشنهادي که در آن جلسه مطرح شد این بود که به روش متداول موجود عمل کنیم که در آن جلسه مطرح

 
کردم این روش وجود دارد که نه مصوبه لازم دارد و در اختیار دولت هم است. 

ما در آنجا مطرح کردیم که اگر منظور آقاي رئیس جمهور یا تیم اقتصادي دولت این است که اوراق سلف موجود را بفروشند، تنها
چیزي که اتفاق می افتد از سقف استقراض بودجه سنواتی و برنامه ششم بالا می زند و باید براي این فکري شود. همه هم به این جمع
بندي رسیده بودیم و در مجلس نیز نگاه ما این بود که انتشار اوراق سلف نفتی طبق قانون در اختیار دولت است اما اگر از سقف تجاوز

 
کند باید بررسی کنیم. 

بررسی ما هم نشان می داد ایجاد یک بدهی تقریباً بالاي 220 هزار میلیارد تومان و انتقالش به دولت آینده که معادل آن یک دوم
بودجه فعلی کشور است، آن هم یک قلم بدهی، دولت آینده را دچار چالش جدي خواهد کرد و به صلاح کشور نیست. لذا صحبت
دولت در بحث پیش فروش نفت با روش سلف نفتی تبدیل شد به توافقی که ما پیشنهاد کردیم که گفتیم فروش قطعی را انجام



 
بدهید. 

مگر نمی گویم الان باید در کشور فروش انجام شود؟ یکی از مسائل ما در بحث تحریم خود فروش نفت است. ما این را مبنا گذاشتیم

 
و گفتیم اینجا در صورتی موافقیت می کنیم که دولت بگوید ما فروش قطعی انجام می دهیم؛ فروش قطعی یعنی چه؟ 

یعنی اگر ما دو میلیون و 500 هزار تا در شرایط عادي فروش نفتی داشتیم، بگوئیم 500 هزار تا یک میلیون را در این روش می
فروشیم. این روش یعنی چه؟ یعنی عرضه نفت را انجام دهیم، چه به صورت نقدي و از طریق بورس که الان دارد انجام می شود و
بورس انرژي ما معاملات نقدي انجام می دهد که من این را خدمت مردم عزیز بیان کنم که محدودیت هاي عرضه در بورس نفت عملاً

 
کارکرد بورس نفت را از حوزه تصمیم گیري اقتصادي خارج کرده است. 

محدودیت ها چه چیزهایی هستند؟ ما در تعادل عرضه و تقاضا باید قبول کنیم قیمت در جایی قرار گیرد که متقاضی نیازمند آن

 
باشد و می تواند پول بپردازد. کسی این را نمی خرد، وقتی قیمت غیرمنطقی گذاشتید. 

چه زمانی مکانیسم عرضه و تقاضا درست می شود؟ زمانی که شما قیمت را تا حدي پائین بیاورید که اولین متقاضی بیاید. به محض

 
اینکه اولین متقاضی آمد و دومین متقاضی آمد شما قیمت را جابجا کنید و بالاتر ببرید. مفهوم مکانیسم عرضه و تقاضا این است. 

محدودیت هایی که در بورس انرژي در طول ایام اخیر وارد شد ... صلاحیت خریدار؛ الان می خواهد عرضه کند می گوید باید
صلاحیت شما را تائید کنم. می گوییم پول را داده و صلاحیت به این است که بتواند کار کند. می گویند خیر. حتی با دکتر محمد در
قرارگاه خاتم که الان نزدیک 40 هزار میلیارد تومان مطالبه از دولت دارد، در کمیسیون اقتصادي اولین جلسه نظارتی ما با حضور

 
ایشان برگزار کردیم. 

ایشان رسماً اعلام کرد معادل این نفت به ما بدهید؛ الان محدودیت در این امر داریم. اینها براي ما قابل قبول نیست. اصرار ما بر عدم
تسویه نقدي و فروش واقعی نهایتاً منجر به این شد که دولت پذیرفت. جلسات بعدي هم تشکیل شد، الان روي این مکانیسم کار می

 
کنیم که ظرفیت پالایش داخلی را وزارت نفت قطعاً افزایش دهد. 

یعنی الان به طور متوسط روزانه تقریباً دو میلیون و 200 هزار بشکه مصرف نفت است، گفتیم به میزان ده درصد در فاز اول، 20
درصد در فاز دوم مجموعه پالایشگاه هاي داخلی ما، پالایشگاه هاي کوچک ما، مینی پالایشگاه هاي ما که در طی سال هاي اخیر راه

 
افتادند برخی خوراك ندارند و تعطیل هستند. 

از اینجا ما میعانات گازي داریم، نفت خام داریم، از سوي دیگر فرآورده را کشورهاي اطراف ما نیاز دارند و پالایشگاه کوچک ما تطعیل
است! اگر واقعاً نفت فروخته شود یعنی تولید سرجاي خود می ماند، میزان فرآوري ما افزایش می یابد، براي صادرات فراورده یا
صادرات نفت خام هم مکانیسم تعریف می کنیم؛ بنابراین یکی از راهکارهاي مقابله با تحریم در اقتصاد کشور می تواند در این مدت

 
عملیاتی شود. 

 
الان خیلی از مردم این سوال را دارند که آثار اقتصادي آن براي ما چیست؟ 

 
یکی اینکه اگر مردم مشارکت کنند، در صورتی که تصمیم نهایی این باشد که مردم... 



 
البته مردم عادي که نمی توانند باشند؛ مردم خاص منظور است. 

نه. ما داریم پیشنهادي می کنیم که مردم مانند سهام بتوانند یک بشکه نفت هم بخرند. البته آنها نیاز نیست در سررسید بشکه نفت
خود را صادر کنند یا در بازار ثانویه به دیگري بدهند که طبیعتاً در حوزه مقررات می تواند این اتفاق رخ دهد اما اینکه از انتفاع آن در

 
یک بشکه برخوردار باشند. اگر مابه التفاوتی اتفاق می افتد توده هاي مردم باشند و اقتصاد مردمی هم به همین معنا است. 

اگر انتفاع اقتصادي شکل گیرد و تغییرات قیمت نفت یا موضوعاتی شبیه به آنکه یک مابه التفاوتی در زمان خرید برگه ها تا زمانی که

 
می فروشند ایجاد کند، این نصیب همه مردم می شود. 

دوم اینکه فروش نفت اتفاق می افتد؛ مستحضر هستید الان پیشنهاد دولت به روشی که ما گفتیم هیچ مغایرتی با هیچ قانونی ندارد و
در قالب فروش نفت می تواند اتفاق افتد. یعنی فروش نفتی که در قانون بودجه هم آمده و دولت می خواهد بفروشد و حال با این

 
روش می فروشد، ولی چون قطعی می فروشد می تواند مفهوم فروش واقعی به خود اختصاص دهد. 

سومین نکته این است که اگر صادرات شود ارزآوري به کشور است و تراز تجاري ما را مثبت می کند و اگر فرآورده شود و صادر شود
دوباره اتفاق مثبت تر این است که با ارزش افزوده بالاتر می آید و یک انتفاع است. اگر پالایشگاه کوچک بویژه در مناطق مرزي راه

 
اندازي کنیم، حجم عظیمی از تولید و اشتغال شکل می گیرد. سال ها از این غفلت کردیم. 

مالیات بر خانه هاي خالی چه شد؟ حرکتی بود که مجلس خیلی خوب استارتش را زد و در ذهن همه این است که قبلاً یک کار

 
اینچنینی شد ولی ماند و به نتیجه اي نرسید. 

ما در سال 1394-1393 قانون اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم را در مجلس وقت در دستور کار داشتیم و یک بندي از قانون این
بود که مالیات بر خانه خالی را اعمال کنیم که در آنجا به تفصیل بیان شده است. وزارت راه و شهرسازي مکلف بود سامانه اطلاعاتی

 
تشکیل دهد ولی این را به شکلی مبنا قرار دهد که در ارتباط با آن، وضعیت مسکن بلااستفاده در کشور تعیین تکلیف شود. 

به دلایل مختلف انجام نشد و ضعف در متن قانون یا عدم اجراي قانون که توسط وزارت راه و شهرسازي بود، البته وزیر فعلی خیلی
کمک کرد، خیلی تلاش کرد تا این موضوع عملیاتی شود. ما به دلیل اهمیت موضوع و شرایط ویژه اي که در کلان شهرها داشتیم...

 
برآورد این است که بیش از 2 میلیون و 700 هزار واحد مسکونی در شهرهاي اصلی ما در دست احتکار است. 

 
بیشتر دست چه کسانی است؟ 

گروه هاي مختلف هستند اعم از افراد حقیقی و شخصیت هاي حقوقی، نهادهاي دولتی، نهادهاي غیردولتی و ترکیب متعددي هستند.
بنابراین وقتی این اتفاق وجود دارد یعنی می توانیم این موضوع را به شکلی مدیریت کنیم. خیلی بهتر بود که ما اسم این طرح را

 
جلوگیري از احتکار مسکن می گذاشتیم، چون جنس این فعالیت احتکار مسکن است. 

اصلاً دنبال این هم نبودیم که کسی واحد مسکونی نداشته باشد، کسی 5 تا واحد داشته باشد. در اقتصاد اعتقاد داریم همه می توانند
به اندازه اي که حوزه سرمایه گذاري آنها اجازه می دهد در بخش هاي مختلف سرمایه گذاري کنند. ممکن است یکی پول خود را
بگذارد و 10 واحد آپارتمان داشته باشد. این مشکلی ندارد و براي خود اوست و استفاده هم کند ولی خالی نگه ندارد. در اقتصاد این را

 
بیان می کنیم. 



با هدف سوداگري ورود نکند، اما باید انتظار داشته باشیم که از این قانون کل مشکل مسکن را حل کنیم؟ نخیر. چنین چیزي نخواهد
بود. مشکل مسکن چه زمانی حل می شود؟ زمانی مشکل مسکن حل می شود که سالانه بتوانیم حدود یک میلیون واحد مسکونی در

 
کشور تولید کنیم. باید تولید واحد مسکونی اساس حرکت ما باشد. 

متاسفانه در دولت اخیر در طی این 8-7 سالی که پشت سر می گذاریم یکی از اقداماتی که بسیار جاي انتقاد جدي از عملکرد دولت
آقاي دکتر روحانی دارد این است که بخش مسکن به فراموشی سپرده شد و تولید مسکن در اقتصاد ایران نه تنها در سال هاي اول که
حتی ایراداتی بر مسکن مهر گرفته شد، حالا مسکن مهر می تواند اشکالات خود را داشته باشد و نمی توان مسکن مهر از همه جنبه

 
ها خوب بود اما اینکه مسکن مهر را تخطئه کنیم اما هیچ برنامه جدیدي ارائه ندهیم و مسکنی در کشور تولید نشود، اشتباه است. 

 
آن طرح مسکن اجتماعی هم به جایی نرسید. یعنی آن چیزي که عنوان می کردند هم به جایی نرسید. 

الان بالاترین عددي که وزیر جدید که حالا پاي کار آمده و وزیر موثر و دلسوزي است، 400 هزار واحد است؛ تازه اگر بتوانند 400

 
هزار واحد را بسازند. 

 
توافقی هم کمیسیون اقتصادي با بنیاد مستضعفین براي تدوین طرحی براي حل مشکل مسکن محرومان کرده است. 

بله، در جلسات اول از نهادهایی که درگیر موضوعات کلان کشور هستند دعوت کردیم که به کمیسیون بیایند. مهندس فتاح به
کمیسیون امد و صحبتی مطرح کردند و پیشنهادي را در آنجا مطرح کردند و ما روي آن دست گذاشتیم که گفتند آماده هستیم براي
مسکن محرومان مصالح و امکانات را به صورت بلاعوض بدهیم. حتی در بخش تولید هم سرمایه گذاري کنیم اما دولت عوض آن به ما
بگوید چه چیزي در چه سالی می دهد. اصلاً مهم هم نیست چه سالی باشد مثلاً بگوید 5 سال دیگر فلان کالا را به شما می دهم،

 
سهام می دهم، فلان دارایی را می دهم، زمین می دهم؛ حتی این را توافق می کنیم. 

لذا آنجا ظرفیت سازي شد تا بنیاد ورود کند و گفت ما در سال برآورد می کنیم می توانیم در سال 100 هزار واحد را پوشش دهیم و
مسکن براي محرومین باشد. خیلی ظرفیت در اقتصاد داریم که استفاده نمی کنیم. یعنی همین بحثی که الان مطرح شده است یا

 
بحث قبلی که من در بحث بورس انرزي مطرح کردم براي تهاتر نفت با مطالبات بنگاه ها. 

یعنی امروز به عنوان مثال قرارگاه خاتم که حدود 40 هزار میلیارد تومان مطالبه دارد، بتوانیم معادل یک دوم منابع آن را از طریق
تقاتر کالایی یا نفت و امثالهم انجام دهیم، بدانید حتماً قرارگاه دوبرابر آن را می تواند کار عمرانی در کشور انجام دهد، در همین
طرحی که دولت در اختیار آن گذاشته است. الان ستاره خلیج فارس را چه کسی می سازد؟ قرارگاه خاتم الانبیاء می سازد. بنابراین

 
این طرح ها در کشور اجرا می شود. 

کاري به این ندارم که یکسري از منتقدان فقط انتقاد نسبت به برجام می کنند ولی اگر از ابتدا کار دولت در کنار فعالیت برجام که
نمی توان گفت خوب نبود و حتماً تصمیم ملی بود و عملیات و کار شد، این ظرفیت ها را شناسایی می کردیم و کار می کردیم، به

 
نظر من الان اوضاع مان بهتر بود. 

بله. متاسفانه نگاه و ادبیات و سبد تصمیم گیري دولت در تصمیم گیري خارج از کشور گذاشته است. یعنی نگاه به حوزه تصمیماتی
بود که بتواند در خارج از کشور با رویکرد رفع تحریم ها اقتصاد کشور را بهبود ببخشد. وقتی این نگاه باشد مسیر حرکت باید به سمت



 
اقداماتی می رود که در انتها باید الان به ... عربی قناعت کنیم و این براي کشور غفلت از اقتصاد درونی است. 

70 سال است که در دنیا پایه هاي مالیاتی مانند مالیات بر مجموع درآمد، مالیات در عایدي وجود دارد. تحقیقات مالیاتی ما تنها این
مواردي نیست که در قانون داریم؛ بلکه بخشی از معافیت هاي مالیاتی عدم وجود پایه هاي مالیاتی بوده که دولت باید اجرا می کرده

 
است. 

جالب است بدانید پایه هاي مالیاتی در اصلاح ساختار می توانست کمک به این کند که در شوك هاي ارزي اغنیا غنی تر و فقرا
فقیرتر نشوند. در دنیا از این پایه هاي مالیاتی استفاده می کنند. حالا بعد از چند وقت ما تازه شروع کردیم. این خبر خوب را می توانم
خدمت حضرتعالی و مردم عزیز مطرح کنم که الان بر پایه مالیاتی با دولت توافق می کنیم و روي حوزه هاي معافیت هاي مالیاتی و
سامانه معافیت مالیاتی ورود می کنیم و روي حوزه جلوگیري از فرار مالیاتی شروع کرده ایم و همه اینها بدین معنا است که این منابع

 
در کشور وجود دارد و ما نیاز نداریم. 

نمونه هایی را خدمت شما بیان کنم که در حوزه مباحث مربوط به بخش هاي مالیاتی، کافی است مالیات بر عایدي و مالیات بر

 
مجموع درآمد را اجرایی و عملیاتی کنیم. ما برآورد کردیم در کشور حدود 50 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در اقتصاد ایران داریم. 

 
در جایی هم 60 هزار میلیارد تومان گفتید. 

عدد را کم گرفتم. 60-50 هزار میلیارد تومان کف فرار مالیاتی است. حدود 50 هزار میلیارد تومان معافیت هاي قانونی مالیاتی داریم.
براورد ما این است که دو برابر این می تواند منابع ناشی از درآمدهاي مالیات بر مجموع درآمد و مالیات بر عایدي سرمایه در اقتصاد

 
ایران عمل کند. 

80 درصد مالیات در اقتصاد ایران توسط بنگاه هاي اقتصادي است و 20 درصد توسط افراد است. این رابطه باید در اقتصاد ایران عوض
می شد. مالیات بر عایدي را در دوره قبل نوشتیم و در کمیسیون اقتصادي در سال 97 تصویب کردیم. خود بنده آن زمان رئیس
کمیسیون بودم و تصویب کردیم. دولت گفت اجازه بدهید ما مالیات جامع ارائه دهیم. اصلاً در بحث نیامد. مجلس تمام شد و کار

 
جمع شد و هیچ کاري را نهایی نکردیم. ولی این دوره محکم ایستاده ایم و الان توافق می کنیم یعنی این ظرفیت هست. 

در خصوص شرکت هاي دولتی بودجه آن و بانک ها تقریباً سه برابر بودجه عمومی کشور است. اگر 500 هزار میلیارد تومان بودجه
فعلی را در نظر بگیریم سه برابر این بودجه بانک ها و شرکت هاي دولتی است. ما حساب کردیم دو و نیم تا سه برابر است و اگر
معادل ده درصد صرفه جویی فقط در شرکت هاي دولتی و بانک ها انجام شود که متاسفانه 60 درصدشان زیان ده هستند، عددي که

 
حاصل می شود 130 هزار میلیارد تومان معادل کل فروش نفت خام در شرایط عادي کشور است. 

سال 97 لایحه بودجه در مجلس ارائه شد و من به یاد دارم در زمانی که قرار بود 15 آذر لایحه بودجه بیاید، با تاخیر بود. اولین سالی
که لایحه دولت با تاخیر آمد سال 97 بود. گزارشش را می توانید ملاحظه کنید. دلیل این بود که مقام معظم رهبري در گزارشی که
خدمت ایشان فرستاده بودند، یادداشتی را نوشته بودند که این لایحه بودجه هیچ انطباقی با شرایط جنگ اقتصادي ندارد و قطعاً باید

 
اصلاح ساختار در آن انجام شود. 

در جلسات مشترك گفتیم دولت پیشنهاداتش را ارائه دهد. آقاي رئیس جمهور مطرح کردند که زمان می برد و در این فاصله کوتاه
مدت نمی توانیم. اجازه دهید این بودجه جلو برود و گزارش اصلاح ساختار را می آوریم. گفتیم چقدر زمان نیاز است؟ گفتند 4 ماه



نیاز است. خوشحال شدیم که از زمانی که قبل آذرماه این لایحه بودجه خدمت مقام معظم رهبري ارسال شد و یادداشت مربوط به آن

 
تاریخ بود تا پایان سال این ارائه می داد چون کل بودجه یک ساله است. 

آقاي رئیس جمهور اصرار کردند که نه از ابتداي سال 98، 4 ماه فرصت می خواهیم. مفهوم ساده این است که یک سوم سال را از
دست می دهیم و بعد پیشنهاد دولت می آید. جالب این است که یک سوم سال را در سال 98 از دست دادیم و پیگیري کردیم و

 
پیشنهاد اصلاحی نیامد تا تابستان به طول انجامید و نهایتاً بعد از آنچه اتفاقی افتاد؟ 

دولت سراغ چندتا کار رفت. یک؛ برداشت 450 میلیون دلار از حساب ذخیره ارزي که مانده سنواتی گذشته است، دو؛ سراغ 12 درصد
مانده فریز شده منابع صندوق توسعه ملی رفت که قرار بود استفاده نکنیم و براي شرایط خاص بگذاریم، سه؛ سراغ استقراض و انتشار

 
اوراق رفت. 

 
متولد سال 1349 در رفسنجان هستید. 

 
بله. 

 
پدر چه کاره بودند؟ 

 
پدر من شغل آزاد داشتند و مادرم خانه دار بودند البته هر دو به رحمت خداوند رفتند. 

 
چه زمانی ازدواج کردید؟ 

 
من تقریباً حدود 19-18 سال قبل ازدواج کردم. 

 
چطور آشنا شدید؟ 

دوران دفاع مقدس سال دوم دبیرستان بودم که به جنگ رفتم. از سال 64 در عملیات والفجر 8 در جنگ بودم تا روزهاي پایانی در

 
تک هاي شلمچه بودم. فرمانده گردان ما شهید ... از فرماندهان لشگر ثاراالله داماد ما بود. من پیک ایشان در جنگ بودم. 

 
یعنی شوهر خواهر شما بود. 

بله. در جبهه این رفاقت ها شکل گرفت و وقتی به شهرستان بعد از دوران دفاع مقدس آمدیم خواهر ما با خیلی از خانواده هاي
فرمانده ها ارتباط داشتند، متوجه شدیم خواهر شهید کهنوجی دانشجوي پزشکی هستند و درس می خوانند. من هم دانشگاه اصفهان

 
در آن مقطع بودم و براي ادامه تحصیل فوق لیسانس رفته بودم و خواستگاري رفتیم. 

از دوران جنگ آشنایی با شهید کهنوجی اتفاق افتاد و بعد با خواهرشان اردواج کردیم و ایشان هم متخصص قلب در دانشگاه علوم

 
پزشکی هستند. 

 
مهریه چقدر بود؟ 



 
فکر می کنم 300 سکه در نظر گرفتیم و سفر مکه و قران که به صورت متعارف است. 

 
خطبه عقد را چه کسی خواندند؟ 

خطبه عقد را به مشهد رفتیم و در حرم امام رضا (ع) خواندیم چون ایشان دانشجو آنجا بود و نذر کرده بود باید در حرم خطبه خوانده

 
شود. 

 
چند فرزند دارید؟ 

دو فرزند پسر امیرحسین و امیرمهدي بود. با تاخیر صاحب فرزند شدیم و فرزندان ما خردسال هستند و خداوند به ما تازه فرزند داده

 
است. 

 
با این همه مشغله چقدر همدیگر را می بینید؟ 

 
سعی می کنیم پنج شنبه و جمعه ها درگیر کارهاي زندگی باشیم. 

 
پنج شنبه و جمعه ها اصولاً کرمان هستید. 

در رفت و آمد هستیم. گاهی خانواده آنجا هستند. مدتی ایشان دانشگاه علوم پزشکی تهران بودند و الان دانشگاه علوم پزشکی کرمان
هستند که درگیر آنجا هستند. مدتی ایشان را از کار درمان منفک کردیم که بخاطر کار خانواده بود. به شکلی درگیر هستیم. قدري

 
مشغله ما زیاد است. 

 
تفریح شما چیست؟ 

برخی مواقع جمعه ها مسجد صاحب الزمان دعاي ندبه می روم که اکثر صبح ها می روم و بعدش گاهی کوهپیمایی هست و گاهی در

 
سالن کوچک ورزشی براي فوتسال داخل سالن می رویم. 

 
استقلالی هستید. 

 
به آن مفهوم نه. استقلالی ها را دوست داریم. 

 
امسال دوم شدند. 

 
بله. 

 
به قرارداد ویلموتس را ورود کردید و مطالعه اي داشتید؟ 



خیلی کم و به دلیل مشغله اي که داشتم، نتوانستم ولی می دانم قرارداد کاملاً ترکمنچایی است. این زیان کشور بوده و چطور
فدارسیون در آن زمان که این عقد قرارداد انجام شد نظارتی نداشت یا دستگاه نظارتی به وظیفه خود عمل نکرده اند. نباید اجازه
دهیم کاري اتفاق افتد و بعد بگوییم ورود کنیم. ورود الان هیچ فایده اي ندارد؛ ورود چه سازمان بازرسی و چه درستگاه هاي نظارتی

 
دیگر فایده اي ندارد. 

این ورود باید در زمان خود اتفاق افتد. هزینه که به کشور تحمیل می شود ورود دستگاه ها بی فایده است و اگر این مسیر را برویم و
4 نفر هم محکوم کنیم فایده اي ندارد. حتماً باید برخورد شود ولی این برخورد نفعی براي بازگشت منافع ملی نخواهد داشت. یعنی

 
منابع مردم از بین رفته است. 

 
در دوره دهم بالاترین راي کرمان را داشتید. 

 
بله. 

 
در دوره هاي مختلف که راي گیري می شد بیشترین راي را داشتید. 

در استان کرمان رکورد راي مربوط به بنده است. این لطف مردم کرمان و راور است. البته چند بار در فرمایشات خود اشاره کردید که
مردم کرمان که من شهرستان دیگري هم دارم که راهور است و اگر صلاح می دانید از نام ببرید چون مردم آنجا برنامه شما را ببینند

 
انتظار دارند. 

 
کرمان و راور به هم نزدیک هستند. 

بله. دو شهرستان هستند و این باعث افتخار ماست. آن چیزي که نگاه ما بود، مدل فکري ما نگاه «حاج قاسم» بود. ما بسیجی هاي
حاج قاسم در دوران دفاع مقدس هستیم. من هیچگاه فراموش نمی کنم که حاج قاسم هر وقت به کرمان می آمد جلسه می گذاشت و

 
بچه هاي جنگ را دعوت می کرد. 

استان کرمان یک استان سیاسی است، به هر حال خیلی از افراد شاخص در نظام سیاسی کشور از کرمان بودند و از طیف هاي مختلف
هم بودند چه طیف تند اصلاح طلب و اصولگرا و کارگزاران و جبهه پایداري. تقریباً ترکیب همه اینها یک خاستگاهشان استان کرمان

 
بوده است. لذا استان کرمان یک استان سیاسی است. 

در همین استان سیاسی وقتی حاج قاسم می آمد مثلاً یکی از کارهایی که حاج قاسم به صورت متعارف انجام می داد، این بود که
آخرین هفته ماه مبارك رمضان را براي افطاري می گذاشت و تمام بچه هاي جنگ را دعوت می کرد. کنار حاج قاسم اصلاح طلب تند
و اصولگراي تند هم حضور داشتند اما همه را به خط ولایت و رهبري دعوت می کرد. هر کسی زیر خیمه انقلاب و امام و ولایت و

 
رهبري می تواند کار کند ما در خط انقلاب کار می کنیم. 

 
خبر شهادت ایشان را همان جمعه شنیدید؟ 

بله. من نماز صبح را خوانده بودم که یکی از دوستان ما چون خبر را از شبکه خبر شنیده بود، اول صبح زنگ زد و خبر را داد. ما
شوکه شدیم، نمی توانستیم باور کنیم. از این اتفاق بسیار متاثر شدیم. البته نه فقط ما که همگی متاثر شدند. (گریه دکتر



 
پورابراهیمی) 

خوش به سعادت ایشان و خوش به سعادت شما که بیشتر در کنار حاج قاسم بودید. اشاره کردید 15 سالگی به جبهه رفتید. چطور

 
شد؟ می توانستید در این سن به جبهه بروید یا شناسنامه را دستکاري کردید؟ 

دستکاري کردیم، مثل خیلی از بچه هاي آن دوران این کار را کردیم. در منزل اخوي بزرگ من جبهه بود و داماد ما سردار شهید
مجید زینلی از فرماندهان لشگر ثاراالله بود و فرمانده گردان بود. خانه ما محل بچه هاي جبهه و جنگ بود و در رفت و آمد بودند. ما

 
خواسته و ناخواسته با فضاي جبهه و جنگ علاقه مند بودیم و می دیدیم بچه هاي هم سن و سال ما می رفتند. 

من سال اول دبیرستان را به صورت معمولی خواندم و سال دوم یکی دو ماه از سال گذشته در پادگان شهید بهشتی در کرمان آموزش

 
دیدم. ابتدا ما را قبول نمی کردند و با هزار بدبختی و تغییر شناسنامه و ... توانستیم خود را جاي بدهیم. 

بعد براي درس و کارشناسی مدیریت بازرگانی دانشگاه اصفهان رفتید. بعد براي ارشد شهید بهشتی مدیریت بازرگانی گرایش مالی

 
رفتید و بعد دکترا را در دانشگاه تهران خواندید. 

بله؛ همین مسیر طی شد. جنگ که تمام شد احساس کردم یک کار جدیدي باید شروع کنیم. هم خانواده فرهنگی بودیم و خواهرهاي
خودم معلم بودند و هم داماد ما معلم بود و تاکید کردند دنبال درس بروید. درس را خواندم و با رتبه خیلی خوبی ورود کردم و
لیسانس را دانشکده اقتصاد دانشگاه اصفهان گرفتم، بعد از آن وارد دانشگاه شهید بهشتی شدم. تخصص من حوزه مالی و حوزه بازار

 
سرمایه بود و جزو اولین نفراتی بودیم که دکتراي مالی دانشگاه تهران قبول شدیم. 

بعد از اینکه فارغ التحصیل شدم، ابتدا هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی شدم و بعد به دانشگاه تهران دعوت شدم و الان در گروه

 
مالی دانشگاه تهران عضو هیات علمی دانشگاه تهران هستم. 

 
موسس و نخستین مدیر بورس منطقه اي کرمان هم بودید. 

بله. آن زمان که بازار سرمایه تازه می خواست راه بیفتد و طرح قانون بازار سرمایه را و تدوین آن را در سال 83 و 84 در زمانی که
دانشجوي دکترا بودیم نوشتیم. البته یک تیم بودیم و ما هم کمک کردیم. در نیمه دوم سال 83 به آنجا رفتم و کارها را انجام دادیم و

 
هماهنگی ها را صورت دادیم و نهایتاً براي اولین بار بازار سرمایه و بورس را در کرمان بر عهده گرفتم. 

سال 84 انتخابات ریاست جمهوري شد و بعد از اتمام انتخابات وقتی به تهران برمی گشتم، اولین استانداري که تغییر کرد استاندار
کرمان بود که دکتر رئوفی از فرماندهان سپاه بود و ما را به جلسه اي دعوت کردند و کار کارشناسی اقتصادي بود و از من نظر می

 
خواستند. ماجراي ورود ما به استانداري هم این بود؛ اصلاً یک اتفاق بود. 

استاندار آن زمان، آقاي رئوفی هم از جنس بچه هاي سپاه بود و تحکمی صحبت می کردند و می گفتند من مسئول استان هستم و به

 
شما این را بیان می کنم. آنجا هم بخاطر احترامی که به شخص ایشان داشتم و هم احترامی که به مجموعه داشتم، قبول کردم. 

 
خودتان در سال 84 به آقاي احمدي نژاد راي دادید؟ 



 
بله. 

 
بعد به تامین اجتماعی آمدید. 

بله. بعد از مسئولیت هایی که آنجا داشتم یک پیشنهادي به من شد که در مجموعه اقتصادي کشور - چون تخصص من حوزه
اقتصادي و بازار سرمایه بود - بتوانیم در حوزه اقتصادي کار کنیم. پیشنهاد معاونت اقتصادي شرکت سرمایه گذاري سازمان تامین

 
اجتماعی به من شد که من مسئولیت آنجا را گرفتم و تقریباً چند سالی آنجا معاون اقتصادي بودیم. 

 
سال 89 رئیس صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران معاونت علمی رئیس جمهور شدید. 

بله. آنجا بخاطر بحث هاي شرکت هاي دانش بنیان و حوزه اقتصاد دانش بنیان بود که اعتقاد داشتیم یک ظرفیت اقتصادي در ایران
که فرصت نشد آن را بیان کنیم و ظرفیتی است که حتماً باید بیان شود، مواهب طبیعی یکی از فرصتهاي ماست. سنگ، سنگ آهن،

 
طلا، معادن، نفت و گاز دارد. بزرگ ترین مواردي که از اینها بالاتر است دانش فنی است که امروز در کشور وجود دارد. 

لذا پیشنهاد بنده در حوزه اقتصادي مسئولیت صندوق پژوهشگران کشور بود که زیرمجموعه معاونت علم و فناوري ریاست جمهوري

 
در آن زمان بود و به آنجا رفتیم و مسئولیت را برعهده گرفتیم. 

 
آن زمان خانم سلطان خواه بودند. 

 
بله. ایشان مسئولیت داشتند و من مسئولیت آنجا را برعهده گرفتم. 

 
آن زمان فعالیت بهتري شد یا زمان آقاي ستاري؟ فکر می کنم زمینه هایش آن زمان ساخته شد. 

بله. زیرساخت هاي خوبی در آن زمان شکل گرفت. به نظرم یک چهارچوب مشخصی براي کارها تعریف شد و البته الان شتاب بسیار
خوبی گرفته است. باید بگویم در حوزه معاونت فناوري ریاست جمهوري اگر انتقاداتی در حوزه هاي دیگر می کنیم که در حوزه ارزي،
بانک مرکزي و غیره به قوت خودش باقی است، در حوزه وزارت نفت انتقاد جدي داریم اما در حوزه معاونت علمی و فناوري ریاست

 
جمهوري انصافاً کارهاي خوبی انجام شده است. 

 
و نهایتاً براي مجلس نهم رفتید. 

پیشنهادي از سوي تعدادي از عزیزان مطرح شد که عمدتاً بچه هاي جبهه و جنگ بودند، چون ارتباط ما در کرمان با بچه هاي جبهه
و جنگ است. در آنجا به کمیسیون اقتصادي ورود کردیم که از اولین مسئولیت هاي ما نائب رئیس کمیسیون اقتصادي بود و بعد
کمیسیون ویژه تشکیل شد که در آنجا هم به عنوان نائب رئیس انتخاب شدم. مسئولیت هاي مختلف در مجلس نهم داشتیم و مجلس

 
دهم به عنوان رئیس کمیسیون اقتصادي کار را شروع کردم. 

 
مجلس نهم موفق تر بود یا مجلس دهم؟ 

به نظر من مجلس دهم توانستیم بیشتر کار کنیم، یعنی ظرفیت عملیاتی کمیسیون در حوزه اقتصادي بیشتر خودش را نشان داد. در



مجلس نهم حوزه زیرساختی بود و یکسري کارها می رفت و عمدتاً کارهایی بود که باید از قبل کامل می شد و در دوره دهم اتفاقات

 
جدیدي رخ داد. 

به عنوان مثال، اگر از من سوال کنید یکی از قوانینی که خیلی براي آن کار کردیم و الان می توانیم از آن به عنوان زیرساخت نام

 
ببریم، قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز است. حدود سه سال در کمیسیون اقتصادي در دوره دهم روي این کار کردیم. 

 
مدت حبس را در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز کاهش دادید؟ 

 
بستگی به احکامش دارد، در جاهایی تغییر کرده است. 

 
ایرادات را برطرف می کنید. 

بله. ایرادات را برطرف کرده ایم. ان شااالله با رفع ایرادات شوراي نگهبان و ابلاغ این قانون، یکی از کارشناسی ترین کارهایی که در

 
کشور در بحث مبارزه با قاچاق کالا و ارز در به روزرسانی قانون و رفع اشکالات جاري می شد انجام دهیم، این قانون است. 

قانون دیگري که انجام شد اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده است که دو سال و نیم کار شبانه روزي در کمیسیون در مجلس دهم
انجام دادیم. آخرین خبر این است که ایرادات در کمیسیون در این دوره مجلس برطرف شده و به زودي در یکی دو ماه آینده انجام

 
می شود و قطعاً از نظر من می تواند شرایط جدیدي ایجاد کند. 

موضوع قانون شفافیت اطلاعات مالی؛ گفتیم در اقتصاد کشور مبارزه با فساد شفافیت اطلاعات را باید مبنا بگذاریم. شفافیت اطلاعات
یعنی صورت هاي مالی شرکت ها بیایند ... در دنیا همین طور است. الان خیریه هایی در کشور داریم. اسامی شان در جاهاي مختلف
وجود دارد و آدم هاي سیاسی هم بعضاً پشت آن هستند. در استان کرمان هم داریم. متاسفانه معلوم نیست خیر اینها به کجا می رسد.

 
اینکه کجا کار می کنند و منابع خود را از کجا می آورند مشخص نیست. 

از نظر قوانین و مقررات طوري است که امکان ورود به این موسسات نیست ولی امکان الزام شفافیت وجود دارد. پیش نویس متن را
نوشته ام و به استناد تجاربی که در دنیا در حوزه بازار سرمایه و قوانین شرکت هاي بورسی بود، تصویب کردیم و تمام شرکت ها

 
مکلف هستند صورت هاي مالی خود را در سامانه کدال شفاف ارائه کنند. 

گفته اید حق مردم در قانون سهمیه بندي بنزین رعایت نمی شود و پیش نویس قانونی که در سهمیه بندي بنزین به هر کد ملی

 
اختصاص یابد تنظیم می کنید. این شدنی است؟ 

پیشنهادي را مطرح کردیم که الان در شرایط کنونی استفاده از یارانه هایی که در اقتصاد کشور بارها بدان اشاره شده به صورت نابرابر
بهره گرفته می شود؛ یعنی کسی که ماشین بیشتر و خودروي بیشتر دارد، یارانه بیشتري دریافت می کند. اگر بخواهیم خلاصه
پیشنهاد را بیان کنیم این است بجاي اینکه به هر خودروي سهمیه بدهیم، به هر فردي سهیمه بدهیم یعنی بگوییم هر ایرانی چه

 
میزان یارانه از بنزین دارد، چه خودرو دارد و چه خودرو ندارد. 

آنی که استفاده می کند که استفاده می کند و آنکه استفاده نمی کند بتواند از مابه التفاوت یارانه خود بر اساس روش علمی و

 
تخصصی استفاده کند. 



 
این شدنی است؟ 

بله. روي این کار کرده ایم و کار کارشناسی انجام شده و این به عدالت نزدیک تر است. می تواند مصرف سوخت را به نرخ منطقی تر

 
برساند. قطعاً اثر مثبت در ایجاد فضایی دارد که در مدیریت انرژي و حامل هاي انرژي مطرح می شود. 

 
گفته بودید کمیته مشترکی شکل می گیرد که بین کمیسیون اقتصادي و بانک مرکزي براي ارز است. شکل گرفته است؟ 

بله. یک کاري را شروع کردیم و کمیته ارزي کمیسیون را تشکیل دادیم. یکی از همکاران مسئولیت این کار را برعهده گرفته است.

الان با مجموعه ارکان نظام در بخش هاي مختلف جلساتمان را شروع کردیم. به هر حال ارز لنگر تصمیمات اقتصادي کشور است.

 
هدف این است که به دولت کمک کنیم. 

 
گارد آقاي همتی باز است؟ 

نسبت به مدیران قبلی خیلی بازتر است؛ نگاه ایشان کارشناسی تر است. استنباط من در ایام اخیر این است که ایشان با نگاه
کارشناسی موضوعات را نگاه می کند و امکان دارد تاکیدات دستوري در یک جاهایی باشد و به جاهایی هم انتقاد داشته باشیم ولی

 
سرجمع تصمیمات بانک مرکزي را در شرایط کنونی نسبت به گذشته... 

 
قیمت ارز پائین می آید؟ 

قیمت ارز متاثر از عوامل متعددي است. اگر آن عوامل کنترل شود طبیعتاً انتظار داریم قیمت ارز کاهش یابد. عوامل بیرونی هم مسائل
مربوط به تحریم ها و بحث هایی که در حوزه منابع ارزي از خارج کشور است و با منابع ارزي که از سرفصل هاي قبلی داشتیم و
مصارفی که الان محدود شده علیرغم همه تلاش امریکایی ها که تراز تجاري ما را منفی کنند به فصل الهی و لطف و عنایت خداوند
متعال تراز تجاري ما در سال 98 باز هم مثبت است و این نشان می دهد اقتصاد ایران آن چیزي که آمریکایی ها بدان فکر می کردند

 
را دست نخواهند یافت. 

 
تولیدکنندگان ما به دلیل چند نرخی بودن قیمت ارز انگیزه اي براي برگرداندن ارز ندارند. 

 
بله؛ اعتقاد من این است. در بازار چند نرخی باشد اساساً... 

 
می گویند در این شرایط نمی شود چندنرخی نباشد. 

نه. چنین اعتقادي را بنده ندارم. تجربه این را داشتیم؛ باید مدیریت شود. عرضه و تقاضا را مدیریت کردیم. وقتی عرضه و تقاضا را

 
مدیریت می کنیم بنابراین طرف عرضه را می توانیم به راحتی انجام دهیم. 

 
می گویند خیلی از مایحتاج مردم با ارز 4200 تامین می شود. 

در آنکه بحثی نداریم. من در خصوص نرخ 4200 تومانی صحبت نکردم. در خصوص نحوه تخصیص به صادرکنندگان صحبت کردم.



نرخ کالاهاي ترجیحی ما حتماً باید با نرخ 4200 به مردم بدهیم چون با قیمت پائین تر براي مردم دربیاید. با نرخ آزاد مردم نمی

 
توانند کالا تهیه کنند. 

چرا نرخ ارز 4200 تومانی به دولت می دهیم اما مردم کالاي گران می خرند؟ دلیلش عدم نظارت دولت است. پیشنهاد ساده این است
که ارز تخصیصی به مصرف اختصاص یابد، نه به واردات کشور! به جاي اینکه ما 4200 تومانی به مردم بدهیم و مردم برنج را با دلار
10 هزار و 12 هزار تومان تهیه کنند، ما می گوییم سرانه مصرفی عددي است و مردم بر اساس یک کارت اعتباري بتوانند مابه

 
التفاوت را در خریدشان اعمال کنند. 

به راحتی این امکانپذیر است و طرح را نیز آماده کرده ایم. این ارز 4200 تومانی متفاوت از ارزي است که توضیح دادم. پیشنهاد ما به
بانک مرکزي این است که براي صادرکننده اگر دو نرخ گذاشتیم که سامانه سنا و نرخ نیما باشد، اگر فاصله گرفت صادرکننده هیچ
ترجیحی براي اینکه در سامانه نیما با عدد هزار تا دو هزار تومان کمتر و بیشتر عرضه کند در حالی که در بازار آزاد شکل دیگري عمل

 
می کند یا در بازار سنا شکل دیگري عمل می کند، طبیعتاً انگیزه نخواهد داشت. 

تجربه بانک مرکزي همین را نشان می دهد. اساس تشکیل بازار متشکل ارزي که در مجلس ارائه دادیم همین بود که بانک مرکزي
عمل نکرد. یکی از انتقادات جدي ما به بانک مرکزي عدم تشکیل بازار متشکل است. چون در همین شرایط هم می توانیم تشکیل

 
دهیم. نظارت بر تخصیصات داشته باشیم. 

 
گفتید تا به امروز رقمی بیش از دو و نیم میلیارد دلار به منظور خرید ارز دیجیتال از کشور خارج شده است. 

نه؛ این را اصلاح می کنم. عرض کردم ما اگر سراغ بحث رمز ارزها در اقتصاد ایران رفته بودیم می توانستیم سالانه بین دو تا سه
میلیارد دلار ارزي را تولید کنیم که در شرایط تحریمی به درد ما می خورد. صحبت ما این نبود؛ صحبت ما این بود که همان طور که
در دنیا رمز ارز تولید می کنند، سراغ موضوعاتی رفته اند که بتواند در این حوزه کمک به بحث گشایش ها در اقتصاد کند و عملاً

 
ابزاري براي دور زدن تحریم است... 

آن چیزي که باعث شد تحریم براي ما جدي تر شود این بود که بانک مرکزي آمریکا در حوزه بحث نقل و انتقالات ارزي به دنیا گفت
انهایی که می خواهند با ایران کار کنند چون باید از بانک مرکزي آمریکا مجوز بگیرند ما راه آنها را می بندیم. یک راه تسویه که می

 
توانیم جایگزین روش متداول در دنیا کنیم که از مکانیسم بانک مرکزي آمریکا عبور می کرد همین رمز ارزهاست. 

به دوستان گفتیم و اشتباهی با مطلب دیگري گرفتند که اصلاً این نبود. الان حجم زیادي تجهیزات رمز ارز در ایران آمده و در جاهاي
مختلف دپو شده اما استفاده نمی شود. کشوري که می تواند از این ظرفیت استفاده کند، برآورد می کنیم بین دو تا سه میلیارد دلار

 
می تواند منابع ارزي تولید کند و ما در حوزه تحریم از آن استفاده کنیم چرا استفاده نمی شود؟ این جاي تعجب دارد. 

براي من جالب بود در کشورهایی مثل اردن، پاکستان، مالزي، عربستان و حتی انگلیس هنوز مسلمانان با بانکداري اسلامی کار می

 
کنند. 

 
بله. 

 
یعنی ما از آنها عقب تر هستیم؟ 



حوزه بانکداري اسلامی را برخی تصور می کنند چون ما جمهوري اسلامی هستیم، پس براي ماست. اصلاً این چنین نیست. خیلی از
کشورهاي اسلامی داریم که این بانکداري اسلامی را دارند البته تفاوت آنها با ما در این است که وقتی ما می گوییم بانکداري اسلامی

 
می گوییم بانکداري غیراسلامی را در قانون در کشور اجازه نمی دهیم اما در دنیا این چنین نیست. 

مثلاً در مالزي یک بانک اسلامی وجود دارد که با ابزارها و عقود اسلامی کار می کند. یک بانک غیراسلامی اروپائی و امریکایی وجود
دارد. شعبه فلان بانک آمریکایی در مالزي هم هست، در پاکستان هم همینطور است. اینها در سال هاي اخیر روي مباحث اسلامی

 
استفاده از ابزارهاي جدید و استنباط هاي اقتصادي در حوزه فقهی خودشان کار کرده اند. 

شوراي فقهی تشکیل داده اند. در مالزي شوراي فقهی وجود دارد. می خواستم این مطلب را خدمت مردم بیان کنم که فقط ما نیستیم
که باید اصلاح ساختار انجام دهیم. ما یک قانون در سال 1362 به نام «قانون عملیات بانکی بدون ربا» نوشتیم که قرار بود این قانون
موقت باشد و اصلاح شود. همه دولت ها گفتند ما لایحه می دهیم. هر دولتی که ما تاکید کردیم چرا لایحه نمی دهید گفته 6 ماه

 
اجازه می خواهیم. 

اخیراً که رئیس کل بانک مرکزي و وزیر اقتصاد را در کمیسیون اقتصادي دعوت کردیم آقایان رسماً گفته اند اجازه دهید ما لایجه

 
حاضر می کنیم. این اجازه از مجلس نهم که من عضو مجلس هستم، تا امروز همیشه وجود داشته است. 

دو اصلاح اساسی در نظام بانکی به فضل الهی تا یک سال آینده انجام می شود. یکی اصلاح قانون بانکداري جمهوري اسلامی است و
مهمتر از آن اصلاح قانون بانک مرکزي است که آن از سال 50 است و خیلی قدیمی تر است. بانک مرکزي ما متاسفانه امروز تحت
سیطره سیاست هاي دولت است. تا زمانی که بانک مرکزي تحت سیطره سیاست هاي دولت باشد خروجی اقتصادي ما نمی تواند
اقتصادي باشد. بانک مرکزي حافظ ارزش پول ملی است. اساسنامه تمام بانک هاي مرکزي در دنیا یک جمله دارد و اولین جمله شان

 
حفظ ارزش پول ملی است، مواجه با تورم است. 

خب از شما سوال می کنم وقتی بانک مرکزي خود پیشنهاد می کند براي اینکه به دولت کمک کند، مابه التفاوت نرخ ارز را به عنوان
درامد دولت محسوب کند، این فاجعه در اقتصاد است یعنی با دست خود علامت می دهیم که ارزش پول ملی کاهش یابد و با کاهش

 
آن مابه التفاوت را تبدیل به درآمد دولت کنیم! این کار را اخیراً دولت انجام داده است. 

دولت براي اینکه ارزش پول ملی کاهش یافته است و مردم متضرر شدند و تورم سنگین تر شده باید جواب بدهد. بجاي اینکه دولت را
توبیخ کنیم او را تشویق می کنیم. می گوییم دولتی که دلار هزار تومانی را سه هزار تومان کردید، این مابه التفاوت را درآمد محسوب

 
کنید! 

منبع: مهر



ضرورت نظام پایش&''سند توسعه بخش تعاون&'' / پیشنهادات براي توسعه

بخش تعاون

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/06/15

فصل اقتصاد - دبیرکل خانه تعاونگران گفت:امید است وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد ایجاد ''نظام پایش و ارزیابی
عملکرد'' جامع، پویا و موثر ''سند توسعه بخش تعاون'' را مد نظر و در دستور کار قرار دهد.

فصل اقتصاد - دبیرکل خانه تعاونگران گفت:امید است
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد ایجاد "نظام
پایش و ارزیابی عملکرد" جامع، پویا و موثر "سند توسعه

 
بخش تعاون" را مد نظر و در دستور کار قرار دهد. 

به گزارش فصل اقتصاد، علی حسین شهریور, دبیرکل خانه
تعاونگران با اشاره به اینکه امروز تعاونی ها به عنوان کانون

هاي اشاعه فرهنگ تعامل و مشارکت به عنوان یک مدل کارآمد براي توسعه و رشد اقتصادي شناخته شده اند طی بیانیه اي اعلام

 
کرد: 

امروزه تعاونی ها به عنوان کانون هاي اشاعه فرهنگ تعامل و مشارکت بعنوان یک مدل کارآمد براي توسعه و رشد اقتصادي ،

 
اجتماعی و تامین نیازهاي اقشار جوامع بشري شناخته شده اند. 

بخش تعاون در ایران نیز با قدمت قریب به 85 سال، علیرغم همه محدودیت ها ، کارآمدي خود را در جلب مشارکت آحاد جامعه در
فعالیت هاي اقتصادي و اجتماعی بویژه تسهیل اشتغال کارجویان و دانش آموختگان جوان، فقرزدایی و ارتقاي رفاه عمومی، بالا بردن

 
حس خودباوري و اعتماد به نفس و تقویت درونگرایی در جامعه نشان داده است. 

از آنجا که کمک به رشد اقتصادي، توسعه کارآفرینی و اشتغال مولد، فراهم نمودن زمینه یکپارچگی و نشاط اجتماعی از اهداف مهم و
راهبردي تشکیل شرکتهاي تعاونی در کشور است ، "خانه تعاونگران" ، با تمام توان در ترویج و گسترش فعالیت هاي " تعاونی محور"

 
تلاش می کند و براي سرعت بخشیدن به گسترش این بخش مردمی اعلام می نماید: 

1. با توجه به توانمندي تعاونی ها در تجمیع و هدایت سرمایه هاي خرد به سمت تولید و اشتغال پایدار و همچنین اجراي طرح هاي
نیمه تمام عمرانی، درخواست می شود "دولت " زمینه حضور تعاونی ها در بازار سرمایه و بورس و همچنین بازگشت تعاونی ها به بازار
پولی کشور را فراهم و در واگذاري مدیریت و مالکیت بنگاه هاي دولتی و طرح هاي نیمه تمام به تعاونی هاي توسعه و عمران

 
شهرستانی تسریع نماید. 

2. امید است وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهاد ایجاد "نظام پایش و ارزیابی عملکرد" جامع، پویا و موثر "سند توسعه بخش
تعاون" را مد نظر قرار داده و در دستور کار قرار دهد. یک بار دیگر تأکید می نماید " تشکیل شوراي هماهنگی پایش و ارزیابی"

 
زمینه همکاري ، هماهنگی و هم افزایی میان همه نهاد هاي ذیربط حوزه تعاون را براي تحقق اهداف بخش تعاونی فراهم خواهد آورد. 
3. تأکید می نماید آنچه امروز اتاق تعاون ایران به آن نیازمند است، جست وجوي راهکار هاي علمی است تا این نهاد بتواند در تقویت
و ارتقاي بخش تعاونی مؤثرتر واقع گردد. لذا انتظار دارد اتاق تعاون ایران با همکاري و تعامل بیشتر با قواي سه گانه (مجریه، مقننه و
قضائیه) توانمندي و اثربخشی خود را براي طرح و پیگیري مطالبات تعاونگران در مجامع سیاست گذاري، برنامه ریزي و قانونگذاري



 
کشور افزایش دهد و در بهبود فضاي کسب و کار تعاونی نقش عملی ایفا نماید. 

4. امید است مدیران تعاونی ها، جهت دستیابی به سطوح بالاتري از کارآیی و نوآوري ، ضمن بهره گیري از فناوري هاي نوین و توجه
ویژه به فرآیند تحقیق و توسعه ، زمینه تعالی سازمانی و رونق تعاونی ها در شرایط ناشی از گسترش بیماري کووید 19 را فراهم

 
نمایند. 

در خاتمه فرصت را غنیمت شمرده ، فرا رسیدن 13شهریور ماه روز ملی تعاون و هفته تعاون را به خانواده بزرگ تعاون، اعم از مدیران
، کارکنان و اعضاي تعاونی ها ، اتحادیه ها و اتاق هاي تعاون در سراسر کشور و همچنین کارکنان و مدیران ساعی و خدوم وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بانک توسعه تعاون، صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون، انجمن علمی تعاون و خانه تعاونگران ایران (اعم

 
از ملی و استانی) تبریک عرض نموده، توفیق آنان را در تقویت و گسترش بخش تعاونی از درگاه خداوند متعال مسئلت می نماید. 

انتهاي پیام/



ایجاد بیش از 46 هزار فرصت شغلی طی پنج ماه در خراسان رضوي

منبع: بازار کارشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي نیز گفت: امسال تعهد ایجاد فرصت اشتغال
استان 85 هزار و 762 فرصت شغلی بوده که تا پایان مردادماه امسال 46 هزار و 583 فرصت به میزان 54 درصد تعهد

اشتغال استان محقق شده است.

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي نیز گفت: امسال تعهد ایجاد فرصت اشتغال
استان 85 هزار و 762 فرصت شغلی بوده که تا پایان مردادماه امسال 46 هزار و 583 فرصت به میزان 54 درصد تعهد اشتغال استان

 
محقق شده است. 

 
ایجاد بیش از 46 هزار فرصت شغلی طی پنج ماه درخراسان رضوي 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي، محمد امین بابایی به عملکرد خراسان رضوي در
خصوص تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري اشاره و بیان کرد: سهم خراسان رضوي از محل اعتبارات طرح اشتغال پایدار

 
روستایی و عشایري 672 میلیارد تومان یعنی 51 درصد از سهمیه اعتبارات کشور است. 

وي ادامه داد: کل متقاضیان ثبت نام شده در این طرح 43 هزار و 290 نفر است و تعداد طرح هاي مصوب هشت هزار و 11 و تعداد
طرح هایی که تسهیلات به آنها پرداخته شده است هفت هزار و 890 طرح به مبلغ 556 میلیارد تومان است و 14 هزار و 112 فرصت

 
شغلی اشتغال جدید با اجراي این طرحها ایجاد شده است. 

وي اضافه کرد: از ابتداي امسال تا پایان مردادماه 313 مجوز مشاغل خانگی در استان صادر شده که 279 مورد از آن مربوط به صدور
مجوز مشاغل خانگی مستقل و 34 مورد صدور مجوز خانگی پشتیبان بوده است.



مروري بر کتاب کارآفرینی ، مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري

منبع: بازار کارشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/06/15

«کارافرینی، مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري راهبرد توسعه کسب و کار دانش بنیان» عنوان کتابی است که به کوشش
«مهتاب عشقی عراقی» نوشته شده و رویکرد آن اقتصاد مقاومتی و رونق تولید داخلی است.

"کارافرینی، مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري راهبرد توسعه کسب و کار دانش بنیان" عنوان کتابی است که به کوشش

 
"مهتاب عشقی عراقی" نوشته شده و رویکرد آن اقتصاد مقاومتی و رونق تولید داخلی است. 

به گزارش ایرنا، این کتاب 318 صفحه اي با شمارگان یک هزار نسخه از سوي انتشارات جهاد دانشگاهی استان مرکزي به چاپ

 
رسیده و با قیمت هر جلد 50 هزار تومان روانه کتابفروشی ها شده است. 

مطالب این کتاب در هفت فصل ارایه شده که فصل نخست آن با عنوان آشنایی با کسب و کارهاي دانش بنیان و جایگاه این بخش در
توسعه اقتصاد مقاومتی به معرفی شرکت هاي دانش بنیان، ویژگی ها و قابلیت هاي این بخش پرداخته و اهمیت حمایت و تسهیلات
در این بخش و ارزش آفرینی، ایده محوري، توانمندسازي اقتصادي و بازاریابی و تجارت داخلی و خارجی با مرزهاي دانشی نو با

 
تفضیل و شاخ و برگ متعدد ارایه شده است. 

فصل دوم این کتاب به نقش پارك هاي علم و فناوري در توسعه کارآفرینی و ایجاد شرکت هاي دانش بنیان پرداخته و اهداف، قابلیت
ها و مزایاي پارك ها را شرح داده است و ضمن ارایه تاریخچه مختصري از پارك هاي علم و فناوري جهان، اهمیت شبکه سازي ،
پشتیبانی از کسب و کارهاي جدید، توسعه منطقه اي اقتصاد، تحرك نوآوري و تقویت حلقه واسط دانشگاه و جامعه را با مراکز رشد

 
عنوان کرده و کوشیده تا نگاهی نو به حوزه کسب و کار و انتقال ایده تا عمل را عنوان کند. 

در فصل سوم کتاب نویسنده به نقش مراکز رشد در توسعه کارآفرینی پرداخته و ضمن معرفی این بخش در خصوص طبقه بندي
مراکز رشد و کارویژه هاي هر یک از عوامل موثر در بهبود اثربخشی مراکز رشد دانشگاه ها، به تجاري سازي یافته هاي تحقیقاتی در

 
فرآیند آزمایشگاه تا بازار، مراکز رشد موتور محرکه اقتصاد مقاومتی و فضاي حمایتی از کسب و کارهاي نو پرداخته شده است 

کارآفرینی در کسب و کارهاي کوچک ، متوسط و دانش بنیان نیز عنوان فصل چهارم این کتاب است که در آن ضمن معرفی کسب و
کار متوسط و اهمیت آن ها ، راهبردهاي توسعه و بهبود وضعیت کسب و کارهاي متوسط و کوچک ایران نیز ارایه شده و مراحل شروع

 
و رشد و شیوه هاي حمایت از کسب و کارهاي نوین ارایه شده است. 

آشنایی با موسسات سرمایه گذاري کننده و تکنولوژي و بازاریابی، انجمن هاي حرفه اي فواید کسب و کارهاي کوچک، فرهنگ سازي
و اهمیت آن در کارآفرینی کوچک ، ایجاد موسسات آموزش کارآفرینی دولتی - خصوصی، آموزش از راه دور و رسانه ها ، مشاوره کلید
موفقیت کسب و کارهاي کوچک، مدل سازي کسب و کارهاي دانش بنیان، هنر خدمت به مشتري ، مهارت تیم سازي، مدیریت
مالکیت فکري براي کسب و کارهاي دانش بنیان، چرخه فعالیت سرمایه گذاري جسورانه در مرزهاي دانش نو از جمله مطالبی است

 
که در فصل چهارم این کتاب عنوان شده است. 

عنوان فصل پنجم این کتاب نیز نقش کارآفرینی در تحقق اقتصاد مقاومتی است که در آن ضمن ارایه پیشینه، گونه شناسی و تعریف
کارآفرینی؛ کارسازي فردي، اکتسابی، فرصت طلبانه، آزاد و مستقل، ابتکاري، پرورشگاهی، درون سازمانی و اداري شرح داده شده است
و در ادامه ضمن اهمیت مدیریت کارآفرینی ، انواع مدل هاي کارآفرینی، اهمیت نوآوري در فرایند محصول، ریسک پذیري، پیشگامی،



 
رقابت تهاجمی، خود تجدیدي و خلاقیت مداري عنوان شده است. 

در ادامه این مبحث نویسنده کوشیده مدل هایی از کارآفرینی موفق را با مثال هاي قابل لمس توضیح دهد و در حوزه پیشرفت و
فناوري و اشتغالزایی، تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی، راهکارهاي حمایت از تولید داخلی و نقش و جایگاه کارآفرینی در اقتصاد دانش

 
بنیان مطالبی را شرح داده است. 

فصل ششم کتاب نیز حاوي مطالب آموزنده و مبسوطی از نقش آموزش کارآفرینی در اقتصاد دانش بنیان را شامل می شود که
نویسنده در آن تجارب آموزش کارآفرینی در کشورهاي محتلف را ارایه کرده ، جایگاه کارآفرینی و مزیت آموزش در این حوزه براي
قرن 21 را شرح داده و در ادامه به تحولات آموزش کارآفرینی، انواع دوره هاي آموزشی و ارزیابی آن ها، مدل هاي مختلف آموزش

 
کارآفرینی و ویژگی هاي عمده کارآفرینان پرداخته است. 

فصل هفتم کتاب نیز در خصوص دانشگاه کارآفرین و صنعت است که در این جستار تاریخچه مفصلی از این باب ارایه شده و در ادامه
مبحث عوامل کلیدي دانشگاه کارآفرین، پیشنهادات براي بهبود شاخص هاي تربیت نیروي انسانی، فلسفه ایجاد طرح کارا ، فرهنگ
سازي کسب و کار نو و علم محور، مولفه هاي کارآفرینی دانشگاهی و رونق تولید با تقویت فضاي کارآفرینی دانشگاهی شرح داده شده

 
است. 

در مقدمه این کتاب آمده است: شرکت هاي دانش بنیان راهکاري براي جایگزینی اقتصاد منهاي نفت است و اگر ایران بخواهد در
فرصت هاي اقتصادي سهمی داشته باشد باید اقتصاد مقاومتی و مولفه هاي آن را به خوبی بشناسد و بر تقویت آن ها تکیه کند.



صدمین شمارهٔ فصلنامه «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي عمومی» در

دسترس علاقه مندان قرار گرفت

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/06/15

صدمین شمارهٔ پیاپی و نخستین شماره از بیست و ششمین دورهٔ فصلنامه علمی «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي
عمومی» با نظارت و حمایت معاونت برنامه ریزي، ...

صدمین شمارهٔ پیاپی و نخستین شماره از بیست و ششمین دورهٔ فصلنامه علمی «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي عمومی» با

 
نظارت و حمایت معاونت برنامه ریزي، پژوهش و فناوري اطلاعات نهاد در دسترس علاقه مندان قرار گرفت. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از نهاد کتابخانه هاي عمومی کشور، یکصدمین شمارهٔ پیاپی (نخستین شماره از بیست و
ششمین دوره) فصلنامه علمی- پژوهشی «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي عمومی»، شامل شش مقاله به صورت الکترونیکی در

 
دسترس علاقه مندان قرار گرفت. 

در این شماره پس از سخن سردبیر با عنوان «عزم ملی و نظام اطلاعاتی (اطلاع رسانی)»، شش جستار با عناوین «اشتراك گذاري
دانش پنهان در میان کتابداران کتابخانه هاي عمومی: مطالعه موردي استان فارس» از لیلا مظفري و طاهره جوکار؛ «نقش ویژگی هاي
جمعیت شناختی دانشجویان دانشگاه فردوسی مشهد در نمره ربط نتایج بازیابی شده موتورهاي کاوش» از مهدي زینالی تازه کندي،
محسن نوکاریزي و حسن بهزادي؛ «سطح بندي امکانات و خدمات کتابخانه هاي عمومی استان فارس با استفاده از توابع تحلیل
فضایی و تحلیل سلسله مراتبی» از نازنین تقی زاده، سعیده ابراهیمی، حسن ایزدي و علی گلی؛ «مطالعه اکتشافی عوامل مؤثر بر آینده
کسب وکار کارآفرینانه در رشته علم اطلاعات و دانش شناسی» از محمد کاردان نشاطی، میترا قیاسی و علی اصغر رضوي؛ «تعیین
مناسب ترین نوع برنامه ریزي به منظور طراحی فعالیت هاي فرهنگی کتابخانه هاي عمومی» از مریم امیدخدا، زهرا اباذري، زهره
میرحسینی و نجلا حریري؛ «تحلیل محتواي اسناد سیاست گذاري در حوزه کتابخانه هاي عمومی ایران» از رحمان ابراهیمی، نصرت

 
ریاحی نیا، سمیه سادات آخشیک و مجید وحید ارائه و منتشر شده است. 

مقالهٔ «اشتراك گذاري دانش پنهان در میان کتابداران کتابخانه هاي عمومی: مطالعه موردي استان فارس» حاصل پژوهشی با هدف
کشف روش هاي انتقال و اشتراك دانش پنهان در میان کتابداران کتابخانه هاي عمومی استان فارس و عوامل مؤثر بر آن بوده است.
نتایج این پژوهش نشان می دهد مهم ترین روش هاي انتقال دانش پنهان بین کتابداران کتابخانه هاي عمومی استان فارس به ترتیب،
ارتباط کلامی با همکاران و شرکت در دوره هاي آموزش ضمن خدمت است. هر سه دسته عوامل فردي، سازمانی و وابسته به فناوري
در انتقال دانش ضمنی از دید کتابداران مؤثر هستند؛ درحالی که عوامل سازمانی بیشترین امتیاز و عوامل فردي کمترین امتیاز را

 
دارند. 

«نقش ویژگی هاي جمعیت شناختی دانشجویان دانشگاه فردوسی مشهد در نمره ربط نتایج بازیابی شده موتورهاي کاوش» مقاله اي
است که به دنبال کشف نقش متغیرهاي جمعیت شناختی کاربران هنگام جست وجو در موتورهاي کاوش است؛ چراکه براي طراحی
نظام هاي بازیابی اطلاعات کاربرپسند، توجه به ویژگی هاي کاربران از اهمیت زیادي برخوردار است. این مقاله توجه مدیران اطلاعات
و طراحان نظام هاي بازیابی اطلاعات را به این موضوع معطوف می کند که در طراحی نظام هاي اطلاعاتی توجه به سه متغیر جمعیت



 
شناختی تحصیلات، سن و منطقه سکونت نسبت به دو متغیر حوزه هاي تحصیلی و جنسیت از اهمیت بیشتري برخوردار است. 

در مقالهٔ «سطح بندي امکانات و خدمات کتابخانه هاي عمومی استان فارس با استفاده از توابع تحلیل فضایی و تحلیل سلسله
مراتبی» حاصل پژوهشی با هدف سطح بندي کتابخانه هاي عمومی استان فارس و تعیین الگوي پراکندگی آن ها بر مبناي توزیع
امکانات و خدمات است. یافته هاي این مقاله نشان می دهد توزیع منابع و خدمات در کتابخانه هاي عمومی استان فارس، به صورت
نامتوازن انجام شده است. طبق نقشه هاي نهایی بخش عمده اي از استان از نظر تمامی شاخص هاي امکانات و خدمات در وضعیت
متوسط قرار گرفته است. برخوردارترین مناطق از نظر امکانات و خدمات کتابخانه اي، پیرامون مناطق شمالی ازجمله شهرستان هاي

 
کازرون، سروستان و آباده است، در حالی که کم برخوردارترین مناطق در بخش هاي جنوبی و مرکزي استان متراکم شده اند. 

در ادامه، مقالهٔ «مطالعه اکتشافی عوامل مؤثر بر آینده کسب وکار کارآفرینانه در رشته علم اطلاعات و دانش شناسی» حاصل از
پژوهشی است که با رویکردي اکتشافی و با دیدگاه آینده نگرانه در خصوص عوامل مؤثر بر کسب وکار کارآفرینانه در حوزه علم
اطلاعات و دانش شناسی انجام شده است. از نتایج این پژوهش می توان به منظور بهبود محیط کسب وکار و ایجاد فضاي مطلوب
براي کار و رشد روحیه کارآفرینی در دانشجویان رشته علم اطلاعات و دانش شناسی استفاده کرد. یافته هاي این پژوهش نشان می
دهد عوامل مؤثر بر آینده کسب وکار کارآفرینانه در سه عامل فرصت هاي کارآفرینانه، ظرفیت هاي کارآفرینانه، و چهارچوب

 
کارآفرینانه قرار می گیرند. 

همچنین مقالهٔ «تعیین مناسب ترین نوع برنامه ریزي به منظور طراحی فعالیت هاي فرهنگی کتابخانه هاي عمومی» دستاورد
پژوهشی است که به تعیین دیدگاه هاي کارکنان صف و ستاد در انتخاب مناسب ترین نوع برنامه ریزي در کتابخانه هاي عمومی می
پردازد. نتایج این پژوهش حاکی از آن است که دیدگاه هاي کتابداران و کارشناسان در انتخاب مناسب ترین نوع برنامه ریزي متفاوت
است. از نظر کتابداران پنج نوع برنامه ریزي مشارکتی، فرهنگی، راهبردي، ترویجی و منطقی در اولویت است و از منظر کارشناسان

 
ستادي به ترتیب انواع برنامه ریزي هاي منطقی، راهبردي، ترویجی، فرهنگی و مشارکتی در اولویت قرار دارد. 

آخرین مقالهٔ این شماره «تحلیل محتواي اسناد سیاست گذاري در حوزه کتابخانه هاي عمومی ایران»، برآمده از پژوهشی است که با
هدف تعیین مقوله  ها و موضوعات مورد توجه سیاست گذاران ملی در حوزه کتابخانه هاي عمومی جمهوري اسلامی ایران، انجام شده
است. یافته هاي این پژوهش نشان می دهد در اسناد مصوب، پنج مسئله «سیاست  هاي ترویج خواندن»، «مدیریت امور اداري و مالی
کتابخانه  هاي عمومی کشور»، «ساخت و توسعهٔ کتابخانه  هاي عمومی کشور»، «مدیریت ارائه خدمات کتابخانه  اي در کتابخانه  هاي

 
عمومی کشور» و «تعیین بازیگران اداره کتابخانه  هاي عمومی در کشور» مورد توجه قرار گرفته است. 

گفتنی است، فصلنامهٔ علمی «تحقیقات اطلاع رسانی و کتابخانه هاي عمومی» به مدیر مسئولی علیرضا مختارپور و سردبیري غلامرضا
فدائی توسط نهاد کتابخانه هاي عمومی کشور منتشر می شود و در تراز برترین نشریات علمی در حوزهٔ خود است. این فصلنامه در

 
حوزه هاي علم اطلاعات و دانش شناسی، به ویژه کتابخانه هاي عمومی و مطالعات خواندن مقاله پژوهشی می پذیرد. 

علاقه مندان می توانند نسخه الکترونیکی اولین شماره از بیست و ششمین دوره فصلنامه علمی- پژوهشی «تحقیقات اطلاع رسانی و
کتابخانه هاي عمومی» را در اینجا مطالعه و یا از اینجا دریافت کنند.



بهترین دانشگاه هاي بریتانیا | سقوط کمبریج پس از 9 سال | آکسفورد اول

شد

منبع: همشهريشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/06/15

دانشگاه آکسفورد به حدود یک دهه پیشتازي رقیب دیرین خود کمبریج پایان داد و در رده بندي بهترین دانشگاه هاي
بریتانیا از نگاه گاردین در سال 2021 براي نخستین بار در 10 سال اخیر در صدر ایستاد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از گاردین، دانشگاه
کمبریج که در 9 سال گذشته همواره صدرنشین بهترین
دانشگاه هاي بریتانیا بود، امسال جاي خود را به آکسفورد
داد و با دو رده سقوط در جایگاه سوم ایستاد. دانشگاه
سنت اندروز هم بسان گذشته در همان رده دوم قرار
گرفت. مهم ترین عامل صدرنشینی آکسفورد در رده بندي
امسال بهبود وضعیت اشتغال دانش آموختگان آن پس از

 
پایان درس خواندن در این دانشگاه است. 

مدرسه اقتصاد لندن هم مانند آکسفورد و کمبریج در حوزه کارآفرینی براي دانش آموخته هاي خود پیشتاز است، در این دوره با
جهشی خیره کننده از جایگاه 19 به رده پنجم رسید. این بازگشت به جمع 10 دانشگاه برتر بریتانیا پس از پنج سال براي مدرسه
اقتصاد لندن رقم خورد. افزایش بازار کار براي دانش آموختگان رشته هاي اقتصاد و حقوق و البته گرفتن نمره بسیار خوب از ارزیابی

 
دانشجویان از دلایل اصلی موفقیت این مدرسه است. 

گرفتن دانشجویان برتر، بالا بودن سطح آموزش در رشته هاي مهم از جمله اقتصاد، فیزیک و حقوق، میزان اشتغال دانش آموخته ها
شش تا 15 ماه پس از پایان تحصیل، میزان رضایت دانشجویان از عملکرد استادان و خدمات دانشگاه و... از جمله معیارهاي انتخاب

دانشگاه هاي برتر است.



راه حل معضل بیکاري، توسعه مهارت هاي کارآفرینی است

منبع: ایسناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/06/15

رئیس مرکز علمی کاربردي کارآموزان چالوس گفت: راه حل معضل بیکاري، توسعه مهارت هاي کارآفرینی است.

هدایت کیا لاشکی در گفت و با ایسنا، با معرفی مرکز
علمی کاربردي کارآموزان چالوس ،گفت: این مرکز از سال
1382 با هدف آموزش همراه با مهارت در مقاطع کاردانی و
کارشناسی تاسیس شد، که در حال حاضر 650 دانشجو در

 
آن مشغول کسب علم و مهارت هستند. 

وي با بیان اینکه هم اکنون این مجموعه در 10 رشته
مهارتی فعالیت دارد، اظهار کرد: رشته ها با توجه به نیاز
سنجی بازار کار تدارك دیده شده و شامل گرایش هاي
کاربردي نظیر تعمیر و نگهداري آسانسور، فناوري اطلاعات،

 
شبکه هاي کامپیوتري، برق صنعتی و ابزار دقیق و رشته حسابداري صنعتی است. 

رئیس مرکز علمی کاربردي کارآموزان چالوس فضاي آموزشی دانشگاه علمی کاربردي کارآموزان چالوس را 2500 مترمربع و مساحت
عرصه را حدود 3500 مترمربع اعلام کرد و افزود: این مجموعه داراي دو مرکز کارگاهی و دانشگاهی است که از یکدیگر تفکیک و در

 
فاصله 150 متري از یکدیگر واقع شده و غیر از موارد فوق در مجموع 550 متر فضاي اداري نیز براي مرکز اختصاص یافته است. 

 
85درصد فارغ التحصیلان جذب بازار کار شده اند 

کیا لاشکی به پایش انجام گرفته از دانشجویان فارغ تحصیل مرکز علمی کاربردي کارآموزان چالوس اشاره و خاطرنشان کرد: از آنجا
که 60 درصد دروس در این مرکز به صورت عملی برگزار می شود، دانشجویان با فراگیري این آموزش ها آمادگی لازم براي ورود به
بازار کار را دارند؛ چرا که مطابق آخرین آمارها حدود 85 درصد فارغ التحصیلان این مرکز جذب بازار کار شدند که 50 درصد این آمار

 
را دانشجویان کار آفرین و باقی شاغلان فضاي کسب و کار را تشکیل می دهند. 

رئیس مرکز علمی کاربردي کارآموزان چالوس با بیان اینکه دانشجویان فارغ التحصیل مراکز علمی کاربردي با توجه به مهارت آموزي
در کنار دانش، آمادگی ورود به بازار کار دارند، افزود: مرکز جامع علمی کاربردي کشور سالانه دانشگاه هاي تحت پوشش خود را سطح
بندي و رتبه بندي می کند که دانشگاه کارآموزان چالوس توانست طی سال هاي 98 و 99 رتبه سطح دوم را بین 5 سطح موجود

 
کسب کند. 

وي درباره اجراي فعالیت جانبی مرکز علمی کاربردي نوآوران چالوس، از بروز رسانی سرفصل هاي آموزشی دانشگاه مطابق با رویکرد
مرکز جامع علمی کاربردي کشور سخن گفت و تصریح کرد: با توجه به نیاز بازار، هر سه سال یکبار تخصص ها و گرایش هاي این



 
مرکز بروز رسانی شده و همچنین خلا هاي آموزشی و پژوهشی موجود نیز با برگزاري دوره هاي کوتاه مدت جبران می شود. 

کیا لاشکی افزود: سالانه سه نمایشگاه دائمی به مناسب هاي مختلف اعم از هفته پژوهش، هفته اشتغال و 22 بهمن در این مرکز اجرا
می شود، همچنین در کنار برگزاري این نمایشگاه ها، کارگاه هاي آموزشی متنوع و سه تا چهار همایش شهرستانی و استانی متناسب

 
با رشته هاي موجود در مرکز برگزار می شود. 

 
وجود مرکز نوآور در دانشگاه علمی کاربردي کارآموزان چالوس 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي کارآموزان چالوس از وجود یک مرکز نوآوري شامل 4 هسته نوآور در این مجموعه خبر داد و تاکید
کرد: در این کانون ها امکانات و تجهیزات با توجه به مشاوره هاي لازم در اختیار دانشجویان و شرکت ها قرار گرفته تا دانشجویان به

 
بلوغ لازم براي ورود و معرفی به بازار کار برسند. 

وي با بیان اینکه 4 هسته نوآور فعال در زمینه تولید ماشین هاي عددي مشغول به کارند خاطرنشان کرد: ماشین هاي عددي شامل
سی ان سی و پرینترهاي سه بعدي است که دانشگاه کارآموزان چالوس موفق به تولید و عرضه این محصولات به بازار شد و در آخرین

 
اقدام نیز توانستیم موفق به تولید سی ان سی سه محوره شویم که در بازار عرضه شده و به فروش رسید. 

کیا لاشکی دانشگاه علمی کاربردي کارآموزان چالوس را یک مرکز آموزشی همگام و همراه با صنعت دانست و بیان کرد: لازمه تغییر
چیزي نیست جز گسترش دانش و مهارت هاي روز که ما سعی کردیم در این مرکز به دانشجو منتقل کنیم تا با توجه به پیشرفت

 
هاي نوین، مهارت دانشجویان نیز افزایش پیدا کند. 

وي آموزش را راهی براي توسعه و بهسازي منابع انسانی تلقی کرد و افزود: اگر بتوانیم دانش، مهارت و نگرش دانشجویان را توسعه
دهیم؛ آنان توانایی لازم را در کارآفرینی پیدا خواهند کرد و اطمینان داریم که براي برون رفت از مشکل اساسی کشور یعنی بیکاري ،
راهی جز توسعه مهارتی که منتج به کارآفرینی شود وجود ندارد بنابراین می توان با گسترش مهارت ها و آموزش هاي فنی و حرفه اي

 
و آموزش مهارت کارآفرینی، گام بلندي و مهمی در توسعه کشور برداشت. 

انتهاي پیام



برپایی نخستین رویداد مجازي شتاب تخصصی ریخته گري در آمل

منبع: ایسناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/06/15

رئیس مرکز علمی کاربردي فولادین ذوب آمل از برپایی نخستین رویداد مجازي شتاب تخصصی ریخته گري خبر داد.

محمود اردشیر در گفت و گو با ایسنا، درباره چگونگی و
زمان تاسیس این دانشگاه، گفت: این مجموعه وابسته به
شرکت فولادین ذوب آمل یکی از بزرگترین شرکت هاي
ریخته گري ایران است که به تولید قطعات ایمنی براي
خودروسازهاي بزرگ کشور از جمله ایران خودرو اشتغال

 
دارد. 

وي به رسالت مراکزعلمی کاربردي که تربیت دانشجویان با
مهارت است، اشاره و خاطرنشان کرد: در واقع شرکت
فولادین ذوب آمل در جهت ارتقاي سطح مهارتی پرسنل

خود اقدام به تاسیس مرکز علمی کاربردي فولادین ذوب آمل (فذا) از سال 1382 با دو رشته کاردانی کرد تا هم پرسنل و هم

 
دانشجویان با تحصیل در این دانشگاه جذب کارخانه شوند. 

رئیس مرکز علمی کاربردي فولادین ذوب آمل از وجود حدود 20 رشته گرایش در گروه هاي فنی و مهندسی، حسابداري، مدیریت و
ایمنی و بهداشت یا اچ اس اي خبر داد و تصریح کرد: در مدت 17 سال از آغاز به کار این مرکز دانشگاهی، مجوز رشته هاي متنوعی
صادر شده و در حال حاضر حدود 800 دانشجو در مرکز فذا مشغول تحصیل هستند و حدود 100 مدرس با مدارك فوق لیسانس و

 
دکتراي مهارتی در دانشگاه اشتغال دارند. 

اردشیر درباره مشخصات فیزیکی و ظاهري دانشگاه علمی کاربردي اظهار کرد: 5 طبقه ساختمان دانشگاه با زیربنایی حدود 3500
مترمربع در زمینی به مساحت 5 هزارمترمربع قرارگرفته است،همچنین این مجموعه داراي 20 کلاس آموزشی، یک سالن روباز
ورزشی در محوطه دانشگاه، یک سالن آمفی تئاتر 120 نفره، اتاق کنفرانس، سه سایت مجهز فناوري با حدود 60 کامپیوتر، دفاتر

 
کارآفرینی و نوآوري است. 

وي افزود: علاوه بر موارد فوق این مرکز علمی کاربردي داراي یک مجتمع کارگاهی در شهرك صنعتی امامزاده عبداله شهرستان آمل
است که فضایی اختصاصی براي مرکز با توجه به گرایش هاي فنی موجود بوده و در آن کارگاه هاي مکانیک، ریخته گري، مدل سازي،

 
الکترونیک، برق و مکانیک خودرو دایر است. 

وي از وجود یک مرکز رشد با حدود 20 شرکت دانش بنیان در کنار محیط آموزشی و فضاي دانشگاهی خبر داد و تاکید کرد: دانشگاه

 
فذا تنها مرکز علمی کاربردي کشور است که آزمون هاي بین المللی تافل (TOEFL) و جی آر ئی (GRE) در آن برگزار می شود. 



رئیس دانشگاه علمی کاربردي فولادین ذوب آمل به مراکز نوآوري و کارآفرینی فعال در این مجتمع اشاره کرد و افزود: افرادي که در
مرکز فذا شرکت دانش بنیان دارند از دانشجویان فارغ التحصیل همین مجموعه دانشگاهی بوده که در هسته هاي نوآور مشغول به کار

 
هستند. 

اردشیر همچنین از وجود 2 هنرستان کاردانش و فنی حرفه اي زیر نظر دانشگاه مجموعا با 7 رشته و حدود 200 دانش آموز مشغول
به تحصیل و کسب مهارت خبر داد و اظهارکرد: در واقع یکی از 2 هنرستان غیرانتفاعی شهرستان آمل در این مرکز قرار داد که مزیت

 
آن قرارگیري در مجاورت دانشگاه است. 

وي اضافه کرد: علاوه بر هنرستان ها، یک مدرسه مهارت هم در مجموعه علمی کاربردي فذا وجود دارد که پرسنل جدید الورود به
کارخانه فولادین ذوب آمل در این مدرسه دوره هاي مهارتی را طی چند هفته گذرانده و سپس با دریافت مجوز از این مرکز می توانند

 
در کارخانه شروع به کار کنند. 

رئیس مرکز علمی کاربردي فذا از برگزاري دوره هاي ضمن خدمت براي حدود 1000 پرسنل کارخانه در دانشگاه خبر داد و افزود:
همه ساله مراکز علمی کاربردي از سوي بخش کنترل، سنجش و نظارت سطح بندي می شوند و خوشبختانه سه سال متوالی دانشگاه
فذا عنوان سطح 2 کشوري را در بین مراکز علمی کاربردي کشور بدست آورده و از این حیث جز معدود دانشگاه هاي پیشروي علمی

 
کاربردي کشور است. 

اردشیر در ادامه از فعالیت هاي جانبی دانشگاه سخن گفت و تاکید کرد: تاکنون همایش ها و کنفرانس هاي متعدد و مختلفی در مرکز
فذا انجام شده و این دانشگاه تنها مرکز علمی کاربردي کشور بود که رویداد ملی عملیات حرارتی را در سال 92 برگزار کرد، همچنین

 
کنفرانس هاي متنوعی در حوزه هاي کارآفرینی، مدیریت، حسابداري و فنی و مهندسی در مرکز فذا برگزار شده است. 

وي از برپایی نخستین رویداد شتاب تخصصی ریخته گري در ماه آینده به صورت مجازي خبر داد و افزود: مرکزعلمی کاربردي
فولادین ذوب آمل از مراکز دانشگاهی موفقی بود که ترم گذشته به دلیل شیوع بیماري کووید19 توانست کلاس هاي آنلاین را با

 
رضایت مطلوب دانشجویان به انجام برساند که این رویکرد در سال جاري نیز ادامه دارد. 

رئیس مرکز علمی کاربردي فذا در پایان با تاکید بر اینکه مطابق آمار و بر اساس سامانه رصد فارغ التحصیلان، حدود 90 درصد از
دانشجویان این مرکز جذب محیط کار شدند، خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از فارغ التحصیلان رشته هاي فنی و مهندسی جذب

 
کارخانه فولادین ذوب آمل و شرکت فراصنعت شمال و دیگر شرکت هاي تابعه می شوند. 

انتهاي پیام



تعطیلی خط تولید لباس ورزشی روي موج کرونا

منبع: شبستانشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/06/15

«حسن حبیبی» جوان قائمشهري که خود مربی فوتبال است و به اهمیت کارآفرینی در حوزه تولید البسه ورزشی با توجه به
جایگاه ورزش در مازندران واقف بوده جوانانی را گردهم آورد و به تولید ملی دست زد اما کرونا آمد و مورد بی مهري قرار

گرفت و الان کارگاهش تعطیل شد.

«حسن حبیبی» جوان قائمشهري که خود مربی فوتبال است و به اهمیت کارآفرینی در حوزه تولید البسه ورزشی با توجه به
جایگاه ورزش در مازندران واقف بوده جوانانی را گردهم آورد و به تولید ملی دست زد اما کرونا آمد و مورد بی مهري قرار گرفت و الان

 
کارگاهش تعطیل شد. 

 
 

خبرگزاري شبستان- مازندران؛ مهم ترین هدف در زندگی جوانان رسیدن به کسب و کار و شغل مناسب است، امروزه با توجه به

 
پیشرفت علم و تکنولوژي حجم وسیعی از مشاغل پیش روي جوانان است. 

گفتنی است، در دنیاي امروز از شروط لازم براي رسیدن به شغل مناسب داشتن تحصیلات عالیه و یا در دست داشتن سرمایه اولیه

 
است، جوانان باید یکی از این شروط را داشته باشند تا به شغل دلخواه خود برسند. 

جالب است بدانیم که در همین استان مازندران که کمبودها و نارسایی ها، فقر و نداري مردمان سخت کوشش زیر برگ هاي سبز
طبیعت چشن نوازش مخفی شدند، تعداد بالایی از جوانان بیکار وجود دارند که تحصیلات عالیه دارند و سرمایه کافی ندارند. این عده

 
از جوانان در شرایط بد اقتصادي به سر می برند، برخی وارد مشاغل آزاد شده و برخی درگیر آسیب هاي اجتماعی می شوند. 

در این بین هستند کسانی که براي خودشان آینده مناسبی ترسیم کردند، دلشان می خواهد نه تنها به شغل مناسب برسند بلکه

 
کارآفرین شوند، ولی امکانات لازم را در اختیار ندارند. 



خبر خوب اینکه کمیته امداد امام خمینی(ره) با ارائه تسهیلات کم بهره خوداشتغالی به افراد واجد شرایط، نردبانی براي پیشرفت در

 
کار،در اختیار جوانان جویاي کار قرار می دهد!! 

«حسن حبیبی» جوان 30 ساله قائمشهري یکی از جوانانی است که به دلیل جدایی والدینش تحت سرپرستی مادرش قرار گرفت، وي
که در رشته فوتبال فعالیت هاي ورزشی داشت به فکر راه اندازي کارگاه تولید لباس هاي ورزشی افتاد و این ایده را در کمیته امداد

 
مطرح کرد، خوشبختانه با درخواست وام حسن نیز موافقت شد. 

 
 

این کارآفرین جوان بیان می کند: در حدود چهار سال پیش در شرایط بد اقتصادي به سر می بردم، دلم می خواست در حوزه لباس
ورزشی فعالیت مهمی داشته باشم چرا که جاي خالی اش در شهرمان احساس می شد، از این رو تسهیلات 20 میلیون تومانی از نهاد

 
حمایتی کمیته امداد امام خمینی(ره) قائمشهر دریافت کردم. 

 
 

حبیبی ادامه می دهد: با همین مبلغ مکانی را اجاره کردم، چند خیاط با چرخ خیاطی را دعوت به کار کردم و استارت کار زده شد،
قبل از این فروشنده لوازم ورزشی بودم، با خیاطان به صورت درصدي کار کردم، کم کم توانستم کار را وسعت ببخشم در بخش عرضه

 
مشکلی نداشتیم و لباس هاي تولیدي کارگاهم پرطرفدار شد. 



وي اضافه می کند: براي ادامه کار وام 35 میلیون تومانی دیگري از کمیته امداد امام خمینی(ره) دریافت کردم، زیربناي کارگاه را به

 
200 متر رساندم و تعداد خیاطان به 12 نفر رسید، فروشمان خوب بود و تعدادي از طریق واسطه ها به خارج از کشور عرضه می شد. 

 
 

حبیبی می گوید: اوضاع کار در حدي خوب بود که با آنکه من اولین کارگاه تولیدي در شهر را افتتاح کرده بودم چندین نفر پس از

 
من به این کار روي آورده و تولیدي باز کردند، چرا که حدود 40 درصد از کار سود را در اختیار تولیدکننده قرار می گرفت. 

وي با اشاره به اینکه اوضاع کارم در حدي خوب بود که در طی دو سال توانستم براي خودم خانه بخرم و از مستاجري خلاص شوم،
ادامه داد: خدا را شکر خیاطان هم راضی بودند، تا اینکه طی سال اخیر مواد اولیه و پارچه گران تر شد که باید به سود کمتر قانع می

 
شدیم. 

این مربی ورزشی و جوان کارآفرین ادامه می دهد: پی از شیوع کرونا با وجود تعطیلی اماکن ورزشی و مسابقات، سالن ها و باشگاه

 
هاي ورزشی نگذاشتم چرخ تولید بخوابد، تا همین یک ماه پیش تولید داشتیم، ولی متاسفانه اوضاع فروش اصلا خوب نبود. 



 
 

وي یادآور می شود: در این چند ماه فقط متضرر شدم تا جایی که اجاره کارگاه را هم نتوانستم پرداخت کنم، لباس هاي تولید شده را
انبار کردم و کارگاه را تحویل دادم چون پشتوانه مالی خاصی نداشتم با خودم گفتم تا از بین رفتن کامل ویروس کرونا کار را تعطیل

 
کنم!! 

حبیبی ابراز می کند: براي تولیداتمان مشتري یک سوم قیمت اولیه هم نداریم، حاضر نیستم حتی یک عدد را با این قیمت به فروش

 
برسانم، اگر کرونا دست بر دارد قوي تر از قبل ادامه خواهم داد، ولی اکنون من ماندم با حجمی از بدهی و بیکاري!!! 

به گزارش شبستان، این جوان از وضعیت کار خودش و خیاطان احساس رضایت داشت، وي توانست ده ها نفر را مشغول به کار کند و
برند نویی از لباس ورزشی را تولید کند ولی از مشاغلی بود که با شیوع ویروس کرونا مورد آسیب قرار گرفت.



همکاري جهاد دانشگاهی با سازمان منطقه آزاد قشم

منبع: ایسناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/06/15

تفاهم نامه همکاري میان جهاد دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم ظهر امروز به امضاي طرفین رسید.

به گزارش ایسنا، دکتر حمیدرضا طیبی ظهر امروز در
مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك سازمان جهاد
دانشگاهی و سازمان منطقه آزاد قشم که دفتر مرکزي
جهاد دانشگاهی برگزار شد، با بیان این که سازمان منطقه
آزاد قشم داراي توانمندي هاي ویژه براي ارائه خدمات در
سطح ملی و بین المللی است گفت: ما در جهاد دانشگاهی
چه در حوزه پزشکی، فنی مهندسی، علوم انسانی و
اجتماعی و کشاورزي دستاوردهاي فناورانه ي ارزشمندي

 
کسب کرده ایم. 

وي افزود: جهاد دانشگاهی در زیرمجموعه خود دو دانشگاه
علم وفرهنگ در تهران و علم وهنر در یزد و 6 موسسه آموزش عالی دارد. همچنین این نهاد تعداد زیادي مرکز آموزش تخصصی کوتاه

 
مدت در زیرمجموعه خود دارد که همه این ظرفیت ها می توانند در خدمت توسعه سازمان منطقه آزاد قشم باشند. 

دکتر َطیبی با بیان این که جهاد دانشگاهی در حوزه فرهنگی سه خبرگزاري ایسنا، ایکنا و سینا پرس را دارد گفت: در حوزه ي
اشتغال نیز فعالیت هاي ارزنده اي انجام داده ایم که یکی از آن ها اشتغال خانوادگی است. طرح اشتغال در سطح خانواده در سطح

 
ملی و در همه ي استان ها در حال انجام است. 

 
وي تاکید کرد: این پتانسیل در کشور وجود دارد که مملکت را براساس توانمندي هاي ملی بسازیم. 

این خبر تکمیل می شود



ایجاد 4100 واحد خورشیدي خانگی در کشور
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سخنگوي سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي برق گفت: قریب به 4 هزار و 100 واحد نیروگاه خورشیدي خانگی

 
در کشور با مشارکت مردم ایجاد شده است. 

جعفر محمدنژاد اظهار کرد: ایران داراي منابع بسیار انرژي است که باید در راستاي تقویت تولید و ایجاد بسترهاي توسعه از آنها بهره

 
برد. 

وي با اشاره به اینکه در کشور بیش از 800 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته احداث شده است،

 
خاطرنشان کرد: تا پایان سال بالغ بر یک هزار واحد پنل خورشیدي خانگی نیز افتتاح خواهد شد. 

سخنگوي سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي برق به مزایاي ایجاد نیروگاه هاي با مقیاس کوچک، بزرگ و متوسط در

 
کشور اشاره کرد و گفت: کاهش تلفات در شبکه، ایجاد اشتغالزایی و پدافند غیرعامل از مزایاي ایجاد این واحدهاي نیروگاهی است. 

محمدنژاد ادامه داد: علی رغم اینکه ایران کشوري با منابع نفت و گاز غنی است اما در انرژي هاي تجدیدپذیر نیز وارد عمل شده و

 
توانسته ایم در این بخش در کشور موفق عمل کنیم. 

وي اردبیل را داراي منابع غنی انرژي به ویژه در بخش انرژي هاي تجدیدپذیر اعلام کرد و گفت: تنها در یک نقطه و در منطقه
مشگین شهر قابلیت استحصال 400 مگاوات برق از محل انرژي هاي زمین گرمایی داریم که این امر اردبیل را از نقاط متعدد کشور

 
متمایز می کند. 

سخنگوي سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي برق ایجاد چنین نیروگاه هایی را علاوه بر ایجاد اشتغال زمینه ساز
مهاجرت معکوس نیز دانست و تصریح کرد: سرمایه گذاري در شرایط فعلی کشور روحیه اي بزرگ و همتی بلند می طلبد که در
اردبیل ما امروز شاهد یکی از این طرح هاي جهادي هستیم که در راه اعتلاي میهن و خدمت به کشور نیروگاهی با این وسعت و

گستره اجرایی، احداث و بهره برداري می شود.



روستاي مشایخ در شهرستان ممسنی جابه جا می شود
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بود و سال ها برنامه ریزي ها براي جابه جایی این روستا در جریان بود، اکنون با تلاش بنیاد مسکن به بار نشست و کلنگ جابه
جایی این روستا بر زمین نشست . به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن استان فارس ، روستاي مشایخ بدلیل خشکسالی هاي چند
سال اخیر استان فارس دچار رانش شده بود و نگرانی هایی در ساکنان این روستا ایجاد کرده بود. بروز زمین لرزه هاي متعدد و رانش
زمین ناشی از خشکسالی و افت سفره هاي آب زیر زمینی در این روستا موجب شده بود که طی سال هاي گذشته بخش عمده اي از
مردم مشایخ مهاجرت دائمی به مرکز استان داشته باشند. جابه جایی روستاي مشایخ می تواند نوید بخش رونق و ایجاد اشتغال و کار

و تلاش و بازگشت روستاییان به این روستا و شکل گیري دوباره زندگی پررونق در این منطقه باشد.



روستاي مشایخ در شهرستان ممسنی جابه جا می شود
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جابه جایی روستاي مشایخ که از دغدغه هاي مردم ، مسئولان و کارگزاران در شهرستان ممسنی و استان فارس بود و سال ها
برنامه ریزي ها براي جابه جایی این روستا در جریان بود، اکنون با تلاش بنیاد مسکن به بار نشست و کلنگ جابه جایی این روستا بر
زمین نشست . به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن استان فارس ، روستاي مشایخ بدلیل خشکسالی هاي چند سال اخیر استان
فارس دچار رانش شده بود و نگرانی هایی در ساکنان این روستا ایجاد کرده بود. بروز زمین لرزه هاي متعدد و رانش زمین ناشی از
خشکسالی و افت سفره هاي آب زیر زمینی در این روستا موجب شده بود که طی سال هاي گذشته بخش عمده اي از مردم مشایخ
مهاجرت دائمی به مرکز استان داشته باشند. جابه جایی روستاي مشایخ می تواند نوید بخش رونق و ایجاد اشتغال و کار و تلاش و

بازگشت روستاییان به این روستا و شکل گیري دوباره زندگی پررونق در این منطقه باشد.



روستاهاي اکبرآباد و مبارك آباد بوانات طعم توسعه را چشیدند
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همزمان با هفته دولت طعم شیرین خدمت در کام اهالی روستاهاي اکبر آباد و مبارك آباد بوانات نشست و در سفر مدیر کل
بنیاد مسکن استان فارس به این شهرستان پروژه هاي عمرانی اجرایی توسط بنیاد مسکن از محل اعتبار سیل 98 در روستاي اکبر

 
آباد و مبارك آباد به بهره برداري رسید . 

به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن استان فارس، مهندس عطا االله زمانی مدیر کل بنیاد مسکن استان فارس در مراسم بهره برداري
از طرح هاي یاد شده که با حضور معاون سیاسی، امنیتی استانداري فارس، فرماندار بوانات و مدیران این شهرستان برگزار شد، بیان
داشت: با اعتباري بالغ بر3500 میلیون ریال جهت اجراي عملیات عمرانی در سطح مقطع 4200 متر مربع در سه محور در روستاي
اکبر آباد و همچنین اعتبار 3000 میلیون ریال درروستاي مبارك آباد جهت اجراي عملیات آسفالت در سطح 3800 متر مربع اقدام
شده است که نسبت به افتتاح یک محور در هر روستا بطور نمادین و تحویل به اهالی جهت بهره برداري اقدام شده است. مدیر کل
بنیاد مسکن استان فارس، توسعه روستایی را یک مطالبه مردمی دانست و اظهار داشت: با توسعه محرومیت زدایی می توان به اخذ
سهم برابر از توسعه براي روستاها و مناطق محروم و کاهش مهاجرت ها و ایجاد انگیزه براي ماندگاري روستاییان در روستاها امیدوار
بود. سید احمد احمدي زاده معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداري فارس نیز در این مراسم اظهار داشت: به فرموده مقام معظم
رهبري سال «جهش تولید» و اشتغال زایی نامگذاري شده است و با توجه به مسایل مختلف ملی و بین المللی مانند تحریم ها،
خدمات خوبی از سوي دولت به مردم ارایه می شود؛ در استان فارس و در هفته دولت نیز امسال پروژه هایی به ارزش بیش از سه هزار
و پانصد میلیارد تومان به بهره برداري می رسد. وي افزود: از هفته دولت 98 تا هفته دولت امسال، بیش از هزار و 678 پروژه در
راستاي خدمت به مردم استان به بهره برداري رسیده که بالغ بر 25 هزار میلیارد تومان هزینه در برداشته است. فرماندار شهرستان
بوانات نیز با تقدیر از خدمات بنیاد مسکن در توسعه و عمران روستایی اظهار داشت: کلنگ زنی پروژه احداث ساختمان اورژانس
سیمکان با پیش بینی اعتباري بالغ بر 5000 میلیون ریال، کلنگ زنی پروژه احداث ساختمان اداري بیمه سلامت شهرستان بوانات با
پیش بینی اعتباري بالغ بر 5 هزار میلیون ریال، بهره برداري از یک واحد مسکن مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره) به
نمایندگی از سه واحد احداث شده در سال جاري با اعتباري بالغ بر 2000 میلیون ریال از جمله طرح هاي هفته دولت دراین
شهرستان است. علی محمودي فرماندار شهرستان بوانات اضافه کرد: بهره برداري از یک مسکن روستایی به نمایندگی از 240 واحد
بهره مند از تسهیلات بازسازي ، مقاوم سازي و حوادث با اعتباري بالغ بر 164 میلیارد ریال و بهره برداري از طرح آبخیزداري واحداث
بند سنگی وملاتی بجدانه با اعتباري بالغ بر3500 میلیون ریال و همچنین افتتاح فاز اول روشنایی و آسفالت معابر شهرك صنعتی
بوانات با اعتباري بالغ بر 7500میلیون ریال از دیگر طرح هاي هفته دولت دراین شهرستان بود. محمودي با اشاره به ظرفیت هاي
شهرستان، وجود منابع مالی محدود و با توجه به مشکلات اقتصادي که در کشور وجود دارد، اظهار داشت: ما تمام توان و تلاش خود

 
را بکار گرفته ایم تا حداکثر بهره وري و خدمات رسانی را در شهرستان شاهد باشیم. 

وي اظهار داشت: هفته دولت فرصت مناسبی براي رونمایی از خدمات دولت است. برخی تلاش دارند تا دولت و نظام را ناکارآمد جلوه
دهند بنابراین مسئولان ادارات باید اقدامات صورت گرفته را بصورت شفاف به اطلاع مردم شریف شهرستان برسانند.



فارس پایلوت طرح هر کارگر و کارفرما عضو یک تشکل می شود
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رتبه برتر استان فارس در ایجاد و رشد کمی و کیفی تشکل هاي کارگري و کارفرمایی/ خلاقیت کارگران و استفاده از تفکرات آن

 
ها در افزایش تولید تاثیر بسزایی دارد/چشم انداز «هر کارگر و کارفرما عضو یک تشکل» 

مدیر کل سازمان هاي کارگري و کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مجمع انتخابات کانون انجمن هاي صنفی کارگران
ساختمانی و استادکاران استان فارس گفت:خوشبختانه این استان از جمله استان هاي برتر در رشد کمی و کیفی تشکل هاي کارگري

 
و کارفرمایی بوده و در این زمینه عملکرد خوبی داشته است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس،«فرزاد یوسفی»، مدیر کل سازمان هاي کارگري و
کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هدف از سفر به استان هاي کشور را بررسی فعالیت تشکل هاي کارگري و کارفرمایی در
شرایط کرونا دانست و افزود: اداره کل استان فارس در ایجاد توسعه تشکل ها به رتبه برتر و رتبه سوم کشوري دست یافته و این
موفقیت را مرهون مدیریت مناسب مقامات عالی استان، مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همکاري و تعامل خوب تشکل هاي

 
استان با اداره کل استان می باشد که نتیجه آن کاهش تنش هاي کارگري در این استان شده است. 

وي به چشم انداز «هر کارگر و کارفرما عضو یک تشکل»اشاره و بیان کرد: اجراي طرح هر کارگر و کارفرما عضو یک تشکل که در
استان فارس اجرا می شود میتواند الگوي مناسبی براي سایر استان ها باشد و تحقق این موضوع در سایر استان هامی تواند ما را در

 
جهت توسعه و تقویت تشکل ها در سطح کشور هدایت و رهنمون سازد. 

مدیرکل سازمان هاي کارگري و کارفرمایی گفت: در طی 7 سال گذشته اقدامات خوبی در توسعه کمی و کیفی تشکل ها صورت
گرفته و امروز شاهد رشد 71 درصدي نسبت به سال 93 هستیم اما این رشد براي شاغلین کارگري کافی نیست چرا که ما بدنبال

 
افزایش ضریب نفوس و نفوذ هستیم. 

یوسفی ادامه داد:ما بدنبال توسعه تشکل ها براي شاغلین کارگري و تحت پوشش قرار دادن آن ها هستیم و این با همکاري

 
کارگران،کارفرمایان و دولت از طریق گفتگوي اجتماعی و تقویت سه جانبه گرایی محقق می شود. 

وي بیان کرد:در حال حاضر تاسیس کانون هاي کارگران بازنشسته به حد مطلوب خود رسیده و با تشکیل 345 کانون کارگران
بازنشسته 96 درصد کشور در سطح شهر ،شهرستان و استان داراي تشکل به عنوان کانون کارگران بازنشسته هستند.به طوري که
تمامی جامعه کارگران بازنشسته و مستمري بگیران کشور را تحت پوشش خود قرار داده است. یوسفی به نقش موثر تشکل هاي
کارگري و کارفرمایی اشاره کرد و گفت:از آنجایی که تشکل ها از نزدیک با مسائل حرفه اي و اقتصادي کارگران و کارفرمایان مواجه

 
هستند ،می توانند به واسطه مشارکت و تخصصی که دارند در تصمیم گیري هاي دولت مفید واقع شوند. 

وي با بیان این که این تشکل ها براي بهبود وضع اقتصادي و حفظ منافع کارگران شکل گرفته است، افزود: حضور نمایندگان تشکل
هاي کارگري و کارفرمایی در مراجع تصمیم گیري شوراي عالی کار، حفاظت فنی، اشتغال، تأمین اجتماعی و همچنین حضور آن ها

 
در مراجع تشخیص، حل اختلاف براي دفاع از حقوق جامعه کارگري و کارفرمایی مثمر ثمر است. 

مدیر کل سازمان هاي کارگري و کارفرمایی با بیان این که 430 انجمن صنفی کارگري ساختمانی تشکیل شده که از بزرگترین تشکل
هاي کارگري در کانون انجمن هاي صنفی کارگران ایران می باشد،گفت: این تعداد تشکل جهت ساماندهی کارگران ساختمانی و

 
پیگیري حقوق آن ها براي بیمه تأمین اجتماعی و مطالبات آن ها ایجاد شده است. 

وي ضمن تشکر و قدر دانی از کانون کارگران ساختمانی استان فارس ادامه داد:این کانون به نحو شایسته اي در این خصوص فعالیت
نموده و با ایجاد مکانی مناسب و در خور کارگران ساختمانی بنام» شهید برونسی» براي پیگیري مطالبات این قشر زحمتکش اقدام



 
نموده که واقعا قابل تقدیر و قدردانی است. 

یوسفی افزود:براي تأمین مسکن کارگران به خصوص کارگران زحمتکش ساختمانی که معمولا فاقد مسکن هستند،معاونت محترم
فرهنگی، اجتماعی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی با برنامه ریزي و برگزاري جلسات متعدد با حضور و مشارکت نمایندگان تشکل
هاي کارگري و کارفرمایی بدنبال تأمین مسکن براي کارگران عزیز و زحمتکش بخصوص کارگران ساختمانی می باشند و در همین
راستا مقرر شده که بر اساس شرایط خاص و با معرفی و پیگیري کانون انجمن صنفی کارگران و استادکاران ساختمانی استان فارس،

 
براي تأمین و اختصاص سهمیه اي به این استان برنامه ریزي هاي لازم صورت بگیرد. 

مدیر کل سازمان هاي کارگري و کارفرمایی با اشاره به شعار سال «جهش تولید» گفت: یکی از مولفه هایی که می تواند به جهش
تولید کمک کند،تعامل و همکاري مناسب بین کارگر و کارفرماست که در صورت توجه کارفرمایان به خلاقیت کارگران و نوآوري در

 
تفکرات ارزشمند و نظرات مفید آن ها تحقق بیشتري می یابد. 

وي افزود:کارفرمایان باید اجازه بدهند تا کارگران هم بتوانند بزرگ فکر کنند، آن ها نباید تنها بدنبال این باشند که کارگران فقط روي

 
وظایفشان تمرکز کنند.چرا که خلاقیت آن ها می تواند تحول بزرگی در کمک به جهش تولید داشته باشد. 

یوسفی گفت : انتظار ما از کارفرمایان محترم واحدهاي تولیدي،صنعتی و خدماتی این است که براي ایجاد تشکل براي خودشان با
کارگران نیز همکاري کنند و با بهره گیري از استعداد، خلاقیت و پیشنهادهاي آن ها در بهبود کیفیت کار نهایت استفاده را ببرند چرا
که به تجربه ثابت شده که این شیوه، بازدهی مناسبی را به دنبال دارد، از این رو قشر نمایندگان کارگري به عنوان بازوان قدرتمند در

 
کنار کارفرمایان محسوب می شوند و می توانند به بهره وري کار و تولید کمک کنند. 

مدیر کل سازمان هاي کارگري و کارفرمایی به رشد 52 درصدي در ایجاد تشکل هاي کارفرمایی اشاره کرد و با بیان این که خواستار
همکاري با وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی در تاسیس هر چه بیشتر تشکل هاي کارگري هستیم،گفت:همانطور که کارفرمایان
محترم بدنبال تشکل کارفرمایی براي حرفه و صنعت خود بوده و براي مزیت تشکل هاي صنفی چه به صورت عام و چه بصورت
تخصصی براي مطالبات خود اقدام می نمایند،خواستار همکاري با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی براي تاسیس تشکل ها براي
کارگران عزیز و شریف نیز می باشیم. وي در پایان ضمن تشکر و قدردانی از جامعه کارگري و مدیر کل محترم تعاون کار و رفاه
اجتماعی این استان بیان کرد: ما از کارگران،کارفرمایان و نماینده هاي صنفی انتظار داریم که در این شرایط حساس با همدلی، اتحاد

و تعامل با یکدیگر فعالیت هاي خود را به نحو موثرتري به ثمر برسانند.



احتکار نبض اقتصاد را کُند می کند

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/06/15

 
رئیس مجمع نمایندگان استان فارس گفت: راهبرد مجلس پیگیري مصوبات با بهره گیري از ظرفیت هاي بی نظیر داخلی است. 

به گزارش دریافتی شیراز نوین، ابراهیم عزیزي در نشستی که با حضور امام جمعه، اعضاي شوراي شهر و دهیاران دهستان داریون
برگزار شد، اظهار داشت: آرمان گرایی، مردم گرایی تلاش در جهت تحقق اهداف زیر بنایی، حرکت بر مبناي افق و برنامه، تلاش براي

 
رسیدن به عدالت را هم مردم انتظار دارند و هم مجلس یازدهم خود را موظف بدان می داند. 

وي گفت: در نظام اسلامی که مردم محوري مد نظر است، لذا نقاط کم برخوردار مورد توجه بیشتر بوده و این مهم باید در قوانین

 
ظهور و بروز پیدا کند اما نیاز به حرکت بر اساس یک اولویت بندي است. 

نماینده شیراز و زرقان در مجلس با انتقاد از سیاست اقتصاد تک محصولی و تأکید بر اقتصاد مقاومتی براي حل مشکلات کشور گفت:
اقتصاد مقاومتی نسخه بی بدیل و شفابخش کشور ماست چراکه درون زایی، برون نگري و بهره مندي از فرصت هاي بی شمار

 
جغرافیاي ایران اسلامی که بی نظیر است. 

عزیزي با اشاره به قابلیت هاي نهفته و نعمات طبیعی در ایران گفت: اگر فقط از معدن کشور خوب استفاده کنیم، می توانیم شیرهاي

 
نفت را تا ابد ببندیم یا صنایع تبدیلی که ثروت نهفته همین ها است. 

رئیس مجمع نمایندگان استان فارس با بیان اینکه اگر بدسلیقگی ها و تک روي ها کنار می رفت، امروز شاهد بسیاري از مشکلات
معیشتی نبودیم، افزود: مجلس یازدهم اراده کرده تا این بدسلیقگی ها را کنار زند و از طرفی امید داریم دولت نیز در یک سال باقی

 
مانده به وظایف خود بهتر عمل کند. راهبرد مجلس پیگیري مصوبات با بهره گیري از ظرفیت هاي بی نظیر داخلی است. 

عزیزي با اشاره به سوء استفاده دلالان و رانت خواران از کالاهاي مصرفی و تبدیل آن به فرصت تجاري همچون مسکن نیز گفت:
مجلس قانون مالیات بر خانه هاي خالی را تصویب کرد تا جلوي این سوء استفاده را بگیرد. ما امروز حدود 3 میلیون خانه خالی در

 
کشور داریم و مسکن به دلیل دلالی و واسطه گري عده اي تبدیل به یک فرصت تجاري و کسب درآمد شده است. 

وي بیان کرد: باید دید چه کسانی از این ثروت هاي بادآورده سوءاستفاده کردند و اگر قانون مالیات بر معاملات مکرر را دولت اجرا

 
کند، مشکل تا حدود بسیاري حل می شود. 

نماینده شیراز و زرقان در مجلس همچنین گفت: ما مشکل کمبود نداریم بلکه مشکل احتکار و سوء استفاده داریم لذا مجلس یازدهم

 
با علم به این موضوعات، روي منافع ملی ایستاده است. 

عزیزي با اشاره به مخالفت مجلس با فروش نفت با اوراق سلف به مردم توسط دولت به صورت آینده فروشی نیز گفت: مجلس یازدهم
اینجا نیز فرمول دولت را قبول نکرد چراکه باز هم بر روي منافع مردم ایستادگی کرد. رئیس مجمع نمایندگان فارس با بیان اینکه
مجلس یازدهم طرح هاي بسیاري براي مسائل معیشتی، ساختار روستاها و غیره دارد، افزود: متأسفانه دولت لایحه اي نمی دهد

 
چراکه اگر این طرح ها با لایحه دولت جلو رود، نتیجه گیري بهتري دارد. 

وي با اشاره به اهمیت به سرانجام رسیدن پروژه هاي بزرگ استان فارس در ایجاد توسعه و اشتغال نیز گفت: در فارس بسیاري از
پروژه هاي محرك و بزرگ همچون بزرگراه شیراز اصفهان و غیره درگیر مشکلات جزئی بوده و امروز اولویت نمایندگان به حرکت

 
درآوردن این پروژه ها است و اگر این پروژه ها تکمیل شود فارس به حرکت در می آید. 

عزیزي با انتقاد از خارج شدن منابع بانکی از استان فارس نیز گفت: قریب به 30درصد منابع بانکی از استان خارج می شود و این یک

 
مشکل جدي است که مجمع نمایندگان با تصویب قوانین و نظارت بر آن در پی حل این مشکلات هستند. 

رئیس مجمع نمایندگان فارس در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به مشکلات دهستان داریون، از تلاش براي ارتقاي این



 
دهستان به بخش نیز گفت: دهستان داریون سزاوار پیشرفت است و براي ارتقاي آن حداقل 3 بار با وزارت کشور مکاتبه شده است. 

وي با اشاره به روند کار خود براي حل مشکلات حوزه هاي انتخابیه نیز بیان کرد: ما در دیدارهاي نخست، نشست عمومی و چهره به
چهره با مردم و مسئولان خواهیم داشت و در نشست دوم با حضور مسئولان استان مشکلات را تفکیک می کنیم تا با حضور

 
نمایندگان منطقه، تصمیمات لازم اتخاذ شود. 

عزیزي تأکید کرد: هدف ما از سفر به دهستان ها و مناطق، حل مشکلات است چرا که نمی خواهیم مشکلات تنها به وعده منتهی
شود و در مورد دهستان داریون نیز همین رویه را دنبال خواهیم کرد.



بوانات میزبان مزرعه خورشیدي شد
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ایرنا- استاندار فارس با بیان اینکه عملیات اجرایی ساخت بزرگترین مزرعه خورشیدي کشور در شمال استان و با همکاري
سرمایه گذاران خارجی آغاز شده است، گفت: انجام مطالعات توسعه انرژي هاي پاك در استان فارس در اسفند ماه 1397 آغاز شده و
با توجه به ظرفیت هاي بسیار مناسب استان در زمینه تولید انرژي هاي تجدیدپذیر به ویژه انرژي خورشیدي، منطقه شمال فارس
براي ایجاد بزرگترین مزرعه خورشیدي کشور مکان یابی شده است. دکترعنایت االله رحیمی با اشاره به اینکه پروژه ساخت بزرگترین
مزرعه خورشیدي کشور توسط گروه بین المللی مرآت و با همکاري سرمایه گذاران خارجی اجرا می شود، با اشاره به بررسی هاي تیم
استعدادیابی در اراضی مختلف استان، اظهار کرد: دشت چهرك در شهرستان بوانات به عنوان مکان مناسب اجراي گام نخست پروژه با
ظرفیت 461 مگاوات مناسب ارزیابی شده است. استاندار فارس با بیان اینکه هم اکنون 158 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در
اجراي این پروژه مشغول به کار هستند، ابراز داشت: در دوره ساخت و بهره برداري کامل از 11 نیروگاه، اشتغال مستقیم و غیرمستقیم

 
بالغ بر 4هزار نفر پیش بینی می شود. 

دکتررحیمی افزود: سرمایه گذاري پروژه بالغ بر 387. 9 میلیون یورو است که در جلسه 244 هیئت سرمایه گذاري خارج کشور به
ثبت رسیده و مجوزهاي لازم را دریافت کرده است. وي یاد آور شد: گام دوم پروژه به ظرفیت 200 مگاوات نیز مکان یابی شده و در

حال اخذ استعلام هاي لازم براي صدور مجوزهاي قانونی است.



توسعه پرورش قارچ گانودرما در خراسان رضوي نیازمند رونق بازار مصرف

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/06/15

گرچه پرورش قارچ گانودرما در خطه زرخیز خراسان رضوي در سطحی کم اما با ظرفیتی بالا در حال انجام است ولی رونق
پرورش آن مستلزم شناخت هرچه بیشتر مردم از خواص دارویی این نوع قارچ و افزایش سطح تقاضا در عرصه بازار است.

گرچه پرورش قارچ گانودرما در خطه زرخیز خراسان
رضوي در سطحی کم اما با ظرفیتی بالا در حال انجام است
ولی رونق پرورش آن مستلزم شناخت هرچه بیشتر مردم از
خواص دارویی این نوع قارچ و افزایش سطح تقاضا در

 
عرصه بازار است. 

گانودرما از جمله قارچ هاي بسیار مفید و با ارزش در جهان
است. این نوع قارچ بیشتر در کشورهاي خاورمیانه، کره و
چین کشت می شود. قارچ گانودرما خواص درمانی زیادي
دارد و از این رو در کشور چین به ""قارچ بهشتی""

 
معروف است. 

در گذشته این قارچ به طور طبیعی کشت می شد اما با
گذر زمان و شناخته شدن بیش از پیش این قارچ و نیاز

بازار براي مصرف، به تدریج تولید و پرورش آن در محیط هاي کنترل شده نیز افزایش یافت اگرچه هنوز خواص دارویی و موارد
مصرف این گونه از قارچ در کشور ما به طور کامل شناخته نشده است اما تولید و صادرات آن به کشورهاي دیگر می تواند زمینه

 
درآمدي و ارزآوري خوبی براي کشور محسوب شود. 

تولید این قارچ در خراسان رضوي و شهرستان مشهد نیز چند سالی است شروع شده است اما هنوز نمی توان آینده روشنی را با وجود

 
مشکلات فراوان موجود براي رونق کاشت آن متصور شد. 

از جمله خواص دارویی قارچ گانودرما با قدمت چهار هزار سال که از آن به نام قارچ جاودانگی نیز یاد می شود می توان به مواردي از
جمله کمک به درمان بیماري هاي خودایمنی، ضد فشار خون، افزایش انرژي بدن، درمان سندروم خستگی مزمن، کنترل بی خوابی و
بهبود کیفی خواب، بهبود و تقویت سلامت قلب و عروق، بهبود عملکرد ریه و دستگاه تنفسی، کمک به بهبود و سلامتی کبد و کاهش

 
قند خون اشاره کرد. 

استان خراسان رضوي اگرچه در زمینه تولید و پرورش قارچ جزء استانهاي برتر کشور و در حوزه کشت گیاهان دارویی مقام برتر را
داراست اما درحوزه پرورش قارچ دارویی گانودرما هنوز در ابتداي راه و نیازمند حمایت از پرورش دهندگان و از آن مهمتر رشد

 
تقاضاي مصرف کنندگان و رونق بازار است. 



 
تولید سالانه 14 هزار تن انواع قارچ خوراکی در خراسان رضوي 

مدیرامور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: این استان در زمینه پرورش قارچ

 
خوراکی جزء چهار استان برتر کشور است و جایگاه مهمی در زمینه تولید این بخش دارد. 

سیدهاشم نقیبی افزود: سالانه حدود 14 هزار تن قارچ خوراکی در این استان تولید می شود که این میزان تولید، خراسان رضوي را به

 
استان چهارم تولیدکننده پس از استانهاي تهران، البرز و اصفهان بدل کرده است. 

وي ادامه داد: بیش از 90 درصد قارچ تولیدي استان را نوع قارچ دکمه اي تشکیل می دهد که به دلیل تنوع مصرف و کاربرد آن در
پخت و پز اغلب غذاها به این میزان تولید می شود و بقیه تولید قارچ استان را قارچ صدقی و اندکی هم قارچ دارویی گانودرما تشکیل

 
می دهد. 

مدیرامور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: براي تهیه کمپوست مورد نیاز پرورش قارچ خوراکی در استان مشکلی

 
نداریم و خود واحدهاي تولیدکننده نیز فناوري مورد نیاز را براي این منظور دارند. 

نقیبی با بیان این که بخش زیادي از قارچ خوراکی تولیدي خراسان رضوي به سایر نقاط کشور صادر می شود افزود:هم اکنون تعداد
255 واحد پرورش قارچ خوراکی در استان فعالیت دارد و حمایتهاي لازم از این واحدها و پرداخت تسهیلات به آنان نیز انجام می

 
شود. 

 
جهش چشمگیر رقم مورد نیاز سرمایه گذاري 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي با بیان اینکه هر واحد تولیدي قارچ با ظرفیت 200 تن، براي 15 نفر اشتغال
مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می کند افزود: تا سال گذشته میزان سرمایه گذاري مورد نیاز براي چنین واحدي با این میزان ظرفیت

 
8.5 میلیارد ریال بود که با جهش چشمگیر این میزان هم اکنون به بیش از20 میلیارد ریال افزایش یافته است. 

نقیبی افزود: انتظار می رود این میزان با تداوم رشد رو به رو باشد و هنوز هم نمی توان قیمت دقیقی در این زمینه داد اما خوشبختانه

 
فضا براي تولید و بازار قارچ در استان موجود است و از این حیث جاي نگرانی نیست. 

 
گانودرما داروي معجزه آسا اما نیازمند معرفی 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان مشهد نیز با بیان اینکه قارچ گانودرما از محصولات غذایی بسیار محبوبی است که با یادگیري نحوه
پرورش و کشت آن می توان سود قابل توجهی به دست آورد گفت: پرورش این قارچ در منزل یکی از مشاغلی است که می توان به

 
عنوان کسب در آمد در خانه به آن توجه کرد. 

امید طهماسبی زاده افزود: این گونه از جمله قارچ هایی است که از جهت سلامتی و دارویی داراي اهمیت زیادي است و شرایط کشت
و پرورش آن هم در کشور ما به خوبی امکان پذیر است بنابراین می توان به عنوان شغل دوم و یا روشی جهت کسب درآمد در منزل

 
به آن نگاه کرد. 



وي با اشاره به این که این قارچ بو و طعم دلپذیري نداشته و خام آن قابل مصرف نیست ادامه داد:در کشورهاي مختلف به غیر از
چین، ژاپن و کره این قارچ به صورت ترکیب با سایر مواد غذایی یا به صورت دم کرده با سایر نوشیدنی ها به خصوص قهوه مورد

 
استفاده قرار می گیرد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان مشهدگفت: محصولات تجاري قارچ گانودرما به اشکال مختلفی مانند پودر، مکمل غذایی و چاي تولید

 
می شود. 

طهماسبی زاده افزود: از گانودرما در طب سنتی، براي درمان تومور و سرطان،تولید قهوه، چاي، شکلات داغ، چاي سبز و محصولات

 
بهداشتی مانند صابون استفاده می شود. 

وي ادامه داد: تا کنون اشکال دارویی این قارچ به شکل کپسول و پودر قارچ گانودرما تولید شده است که به عنوان مکمل غذایی در
داروخانه ها به فروش می رسد و یکی از متداول ترین نوع مصرف قارچ هاي گانودرما استفاده از آن به عنوان دمنوش به همراه دیگر

 
گیاهان دارویی است و این نوع قارچ به عنوان عصاره و پودر در چاي ها، انواع قهوه ها و دسرها قابلیت استفاده دارد. 

او اضافه کرد: این قارچ به صورت خشک در حال حاضر با قیمت میانگین 6 میلیون ریال به ازاي هر کیلو خرید و فروش می شود و
یکی از مزایاي این قارچ این است که با توجه به این که به صورت خشک عرضه می شود براي مدت طولانی قابل نگهداري است و

 
تولیدکنندگان می توانند تا مدتها آن را انبار کرده و با صبر، حوصله و قیمت مناسب به فروش برسانند. 

 
حمایت از تولید گانودرما 

رییس جهاد کشاورزي مشهد گفت: در حاضر قیمت هر کیلو کمپوست براي تولید این قارچ حدود 50 هزار ریال است و از هر 100

 
کیلو کمپوست بین دو تا سه کیلوگرم محصول خشک گانودرما تولید می شود. 

طهماسبی افزود: قارچ گانودرما با شرایط آب و هوایی شهرستان مشهد سازگار است و در صورت فراهم کردن شرایط مناسب رشد از
جمله دماي محیط، مواد غذایی، اکسیژن مناسب و غلظت یون کلسیم قادر به رشد در محیط هاي کوچک هم هست بنابراین امکان
درآمدزایی از پرورش این قارچ کاملا وجود دارد و از نظر شرایط آب و هوایی براي رشد این قارچ فصل تابستان به دلیل نیاز به داشتن

 
دماي بالا فصل مناسبی براي پرورش است. 

وي ادامه داد: پرورش این قارچ به این صورت است که ابتدا بایدکیسه هایی 18 در 25 سانتی متري پر از کاه بهداشتی و تمیز (پلی

 
پروپیلن) تهیه شود چون استریل بودن کاه باعث جلوگیري از بروز بیماري ها و رشد ترکیبات سمی در محیط کشت می شود. 

رییس جهاد کشاورزي مشهد گفت: به جاي استفاده از کاه براي کاشت قارچ می توان درون کیسه ها از خاك اره به علاوه 10 درصد
سبوس برنج و سه درصد آهک هم استفاده کرد اما در زمان اضافه کردن سبوس به محتویات کیسه باید به میزان رطوبت آن توجه
داشت زیرا رطوبت براي رشد این قارچ ضروري است همچنین علاوه بر سبوس گندم باید کلسیم فسفات و کلسیم کربنات هم به آن

 
افزوده شود. 

طهماسبی افزود: در طول دوره پرورش قارچ، کیسه ها باید در تاریکی و در دماي 25 درجه سانتی گراد نگه داري شوند و سپس به
اتاق کشت با دماي 25 تا 32 درجه سانتی گراد (همراه با دي اکسید کربن بالا)، رطوبت بین 85 تا 95 درصد و روشنایی 250 تا 350



لوکس (واحد اندازه گیري روشنایی) قرار داده شوند. آب هم باید هر روز چهار تا پنج مرتبه به محیط کشت اسپري شود. هوادهی

 
مناسب براي جوانه زدن قارچ نیز ضروري است. 

 
فعالیت تنها چهار واحد تولید گانودرما در خراسان رضوي 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي با بیان این که تولید گانودرما در این استان هنوز زیاد نیست و تنها چهار واحد
تولیدکننده در این بخش فعالیت دارند گفت: میزان تولید این واحدها در سال حداکثر 2 تن است و به رغم خواص دارویی این قارچ

 
هنوز آن طور که باید و شاید به آن پرداخته نشده است. 

نقیبی افزود: با توجه به عدم شناخت مردم نسبت به موارد مصرف و خواص درمانی گانودرما و به تبع آن نبود بازار مصرف مطلوب،

 
مزیت اقتصادي تولید این نوع از قارچ بسیار پایین است. 

وي با اشاره به این که بستر تولید و کمپوست مورد نیاز پرورش این قارچ خاص است ادامه داد: کمبود تولید کمپوست مورد نیاز این
قارچ یکی از عوامل سختی پرورش این گونه است اما در صورتی که بازار خوب شود و تقاضا بالا برود شاهد رشد تهیه و تولید

 
کمپوست و در نهایت استقبال پرورش دهندگان و افزایش تولید خواهیم بود. 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: بذر قارچ گانودرما نیز در داخل کشور موجود است اما باز هم به دلیل نبود

 
بازار مصرف به صورت محدود وجود دارد و تقاضا براي خرید آن هم بسیار کم است. 

نقیبی افزود: حمایت از پرورش دهندگان این قارچ نیز با پرداخت تسهیلات به عنوان سرمایه اولیه و سرمایه در گردش انجام می شود
اما در درجه نخست باید آگاهی مردم در این زمینه افزایش یابد و خواص درمانی این قارچ را بشناسند./ ایرنا



فارس استان برتر در پنجمین دور انتخابات زنان کارآفرین

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/06/15

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداري فارس، در پنجمین دور انتخابات مردمی زنان کارآفرین، فارس حائز رتبه نخست این

 
دوره به لحاظ تعداد بانوان کارآفرین در انتخابات گردید. 

مراسم تقدیر به شکل ویدئو کنفرانس به میزبانی خانم سیده معصومه دستغیب، مدیر کل امور زنان و خانواده استانداري فارس و با
حضور کارآفرینان منتخب استان فارس، خانم سهیلا محبی کارآفرین حوزه صنعت از شیراز، خانم فرهادي کارآفرین حوزه تولید کیف

 
و چرم از شهرستان داراب و خانم صفري کارآفرین حوزه صنایع دستی از شهرستان قیر و کارزین برگزار گردید. 

خانم دستغیب اعلام نمود: در این جلسه، پیشنهاداتی براي تقویت حوزه کارآفرینی زنان از جمله ایجاد بستر فرهنگی براي حضور زنان
در عرصه کار و جامعه از طریق آموزش و ترویج، ارائه تسهیلات کم بهره، رفع قوانین دست و پا گیر از جمله ضمانت هاي بانکی، توجه
به بیمه زنان تحت پوشش زنان کارآفرین، ارائه بسته هاي مهارت آموزي توانمندسازي بانوان و ارائه تسهیلات براي برگزاري نمایشگاه

 
هاي داخلی و خارجی ارائه گردید. 

در پایان هدایایی به رسم یادبود از سوي معاونت زنان به بانوان کارآفرین منتخب اهدا گردید.



دستان پر دولت با افتتاح طرح هاي استانی در هفته دوم شهریور

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/06/15

پرونده عملکرد دولت در هفته دوم شهریور ماه، با افتتاح هاي متعدد در استان هاي مختلف از جمله اردبیل، همدان،
کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان شرقی، ایلام و کرمانشاه همراه بود و این بار نیز پروژه هاي متعددي در سراسر کشور وارد

مدار تولید و توسعه شدند.

پرونده عملکرد دولت در هفته دوم شهریور ماه، با افتتاح
هاي متعدد در استان هاي مختلف از جمله اردبیل، همدان،
کهگیلویه و بویراحمد، آذربایجان شرقی، ایلام و کرمانشاه
همراه بود و این بار نیز پروژه هاي متعددي در سراسر

 
کشور وارد مدار تولید و توسعه شدند. 

در هفته دولت امسال بیش از 18 هزار پروژه عمرانی در
کشور به بهره برداري رسید اما نوار افتتاح هاي دولت در
این هفته متوقف نشد و آنچه که در میان طرح هاي مورد
بهره برداري در هفته دوم شهریور نمود بیشتري داشت،

پروژه هاي مسکن به ویژه در نقاط روستایی و محروم، بهسازي و مقاوم سازي خانه ها، بهره برداري از طرح هاي حوزه حمل و نقل،

 
حوزه آب و برق و طرح هاي صنعتی بود. 

در کار این افتتاح ها، بخشی از سفرهاي مسئولان براي پیگیري مشکلات استانی اجراي طرح هاي عمرانی و صنعتی بود تا گره ها را

 
در مسیر اجرا بکشاید و این طرح ها تا پیش از دولت دوازدهم به ثمر بنشینند. 

یکی از اقدامات خوب دولت، پرداخت تسهیلات ارزان در مناطق روستایی است که سبب ایجاد اشتغال زیادي در این مناطق شده
است، پیش از پرداخت تسهیلات روستایی و عشایري، تنها سه درصد از ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد اما با پرداخت
تسهیلات به طرح هاي اشتغال پایدار روستایی و عشایري، این رقم اکنون به 29 درصد رسیده و در نتیجه آن توسعه و اشتغال در این

 
مناطق رشد یافته است. 

در هفته اي که گذشت سی و چهارمین اجلاس آموزش و پرورش به صورت ویدئوکنفرانس با سخنرانی رهبر معظم انقلاب آغاز شد تا

 
مدیران آموزش و پرورش سراسر کشور آخرین هماهنگی ها را براي آغاز سال تحصیلی جدید داشته باشند. 

در این گزارش به گزیده اي از مهمترین اقدامات، دستاوردها و محورهاي اصلی سخنان اعضاي هیات دولت در هفته گذشته در استان

 
هاي میزبان اشاره می شود: 

دستاوردهايبرنامه هاي سفرمحورمسوولاستان



سفرسخنان
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خوزستان

منصور غلامی
وزیر علوم
تحقیقات و

 
فناوري 

 

 
 -

 

آیین آغاز عملیات ساخت دانشکده
مهندسی مکانیک دانشگاه صنعتی
جندي شاپور دزفول و بهره برداري از
فاز نخست محوطه سازي این دانشگاه از

 
طریق ویدئو کنفرانس 

 

ایلام

برات قبادیان
معاون آموزش،
پژوهش و
فناوري وزارت
صنعت، معدن

و
تجارت(صمت)

66 هزار
بنگاه

اقتصادي
در کشور
فعال است

 
پنج هزار

تقاضاي
فناورانه
تجاري،

صنعتی و
معدنی در

سامانه
«تاپ»

 
ثبت شد 

 

بازدید از کارخانه ماداکتو استیل کرد در

 
شهرك صنعتی دره شهر 

 
شرکت در نشست ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید استان ایلام و شوراي اداراي
ادارات هم خانواده صنعت، معدن و

 
تجارت 

 

افتتاح
کارخانه آرد

نگین
زاگرس،
شهرك

صنعتی ایلام
و مرکز

نوآوري
دانشگاه آزاد

ایلام

آذربایجان
غربی

منصور غلامی
وزیر علوم
تحقیقات و

فناوري

در سال
پایانی
دولت،
برنامه

ریزي ها
به صورتی
خواهد بود
که تعداد
پروژه هاي

ناتمام
براي

دولت
آینده را به

افتتاح پروژه مقاوم سازي و بهسازي
لرزه اي، دانشکده معماري شهرسازي و
هنر دانشگاه ارومیه به صورت ویدیو

 
کنفرانس 

 
بهره برداري از ساختمان تجاري سازي
و نوآوري پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی،
استخر سرپوشیده دانشگاه هرمزگان،
پروژه مقاوم سازي و بهسازي لرزه اي
دانشکده معماري، شهرسازي و هنر
دانشگاه ارومیه، کتابخانه مرکزي
دانشگاه محقق اردبیلی، مرکز فناوري
هاي نوین دانشگاه فردوسی مشهد،
سوله کارگاهی دانشگاه فنی و حرفه اي



حداقل
برسانیم.

دختران اردبیل، کارگاه صنایع چوب
دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی
گرگان و در نهایت کتابخانه مرکزي
مجتمع آموزش عالی بم افتتاح و
عملیات احداث دانشکده مهندسی

 
مکانیک دانشگاه جندي شاپور 

 

خراسان
شمالی

عیسی
منصوري

معاون توسعه
کارآفرینی و
اشتغال وزیر
تعاون، کار و
رفاه اجتماعی

پرداخت
تسهیلات

روستایی و
عشایري

سبب
توسعه

اشتغال در
این

مناطق
شده به
طوري که
29 درصد

اشتغال
هاي

جدید در
روستاها

بوده است

شرکت در نشست کارگروه اقتصادي،
اشتغال و سرمایه گذاري خراسان

شمالی
-
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خراسان
رضوي

مهدي ولی پور
رییس سازمان
امداد و نجات
جمعیت هلال

احمر

-
رونمایی از ""نرم افزار الکترونیکی
سامانه جامع امدادي خانوار"" جمعیت

هلال احمر جمهوري اسلامی ایران
-

اصفهان
(کاشان)

محسن صالحی
نیا معاون وزیر
صنعت، معدن

و تجارت

400
خوشه

صنعتی در
کشور
برنامه

ریزي شده
بود که

105

نشست با فعالان اقتصادي به میزبانی
اتاق بازرگانی اصفهان

بهره برداري
از چهار
طرح صنعتی
با سرمایه
گذاري چهار
هزار میلیارد
ریال در

کمشچه،



خوشه تا
کنون به

نتیجه
رسیده

 
است 

 
1600

طرح با
پیشرفت

بیش از
60 درصد
و 900
طرح با

پیشرفت
بیش از
80 درصد

در
اصفهان

در دست

 
اجراست 

 

نطنز، کاشان

 
و چادگان 

 

قزوین

سیما سادات
لاري معاون
وزیر و

سخنگوي
وزارت

بهداشت،درمان
و آموزش

پزشکی

تیم هاي
تحقیقاتی

در حال
کار بر

روي
واکسن

کرونا
هستند

ولی زودتر
از یکسال

دستیابی
به واکسن

این
بیماري

میسر
نخواهد

بود

نشست خبري در دانشگاه علوم پزشکی
قزوین

-



13 شهریور

کهگیلویه
و

بویراحمد

محمد اسلامی
وزیر راه و

شهرسازي

طول
آزادراه

هاي
کشور تا

پایان
دولت به

3100
کیلومتر
افزایش

 
می یابد 

 
تا پایان
دولت 3
هزار و

500
کیلومتر

راه
روستایی

دیگر در
سراسر

کشور به
بهره

برداري

 
می رسد 

 

 
 

بازدید از بزرگ ترین پروژه راه سازي
جنوب کشور (محور ملی پاتاوه -

 
دهدشت) 

 

 
بازدید از محور چرام- گچساران 

 

آغاز عملیات
اجرایی

تقاطع غیر
همسطح

یاسوج - سه
راهی

مهریان (
جاده اصلی

سورمق،
اقلید -

 
یاسوج ) 

 
افتتاح طرح
هاي توسعه
و بهسازي ،

روشنایی
باند،تکمیل

ساختمان ها
و ارتقاي

زیرساخت
هاي فرودگاه
یاسوج به
ارزش کلی
450 میلیارد

ریال

محمدباقرهمدان
نوبخت معاون

رییس
جمهوري و
رییس سازمان
برنامه و بودجه

اختصاص
150

میلیارد
تومان
اعتبار
براي

تکمیل
بیمارستان

اکباتان

 
همدان 

 
اختصاص

بازدید از روند احداث مرکز جامع
سرطان بیمارستان بعثت و بیمارستان

 
272 تخت خوابی اکباتان 

 
حضور در جلسات شوراي برنامه ریزي و
توسعه استان و مجمع نمایندگان

 
همدان 

 

بهره برداري
از هشت
هزار واحد

مسکن
روستایی

آسیب دیده
در سیل 98

 
کلنگ زنی
مسکن 2
هزار واحدي

کردآباد



94
میلیارد
تومان
اعتبار
براي

تکمیل
طرح هاي
مهم در

دست
اجراي
استان

 
همدان 

 

کبودرآهنگ
 

آغاز به کار
37 طرح
تولیدي با

اشتغالزایی
19 هزار و

 
262 نفر 

 
بهره برداري
و کلنگ زنی
16 طرح در

 
نقاط استان 

 
امضاء تفاهم
نامه براي
ساخت 2
هزار واحد

مسکونی

 
محرومان 

 

مهدي جمالیکرمانشاه
نژاد معاون
عمران و
توسعه امور
شهري و
روستایی وزیر

کشور

باوجود
تمام

مشکلات
اقتصادي

کشور در
سال هاي
اخیر نه
تنها پروژه

هاي
عمرانی

کند نشده
بلکه

فعالیت
هاي

عمرانی
دولت

تسریع

شرکت در همایش شهرداران استان

 
کرمانشاه 

 
شرکت در نشست با فرمانداران،
شهرداران و اعضاي شوراي اسلامی شهر

 
شهرستان هاي شرقی استان کرمانشاه 

 

-



شده است.
 

در هفته
دولت
امسال

بیش از
18 هزار

پروژه
عمرانی در
کشور به

بهره
برداري

 
رسید 

 

خراسان
شمالی

غلامحسین
رحیمی

شعرباف معاون
پژوهش و
فناوري وزیر

علوم،
تحقیقات و

فناوري

از مجموع
120

موسسه
آموزش

عالی
وابسته به

این
وزارتخانه

در کشور،
90

موسسه
ساماندهی

 
می شود 

 

بازدید از محل پارك و علم و فناوري

 
خراسان شمالی 

 
-

 
پنج طرحی که رییس جمهوري افتتاح کرد 

در ادامه برنامه «پنجشنبه هاي افتتاح» روز پنجشنبه 13 شهریورماه با حضور دکتر حسن روحانی رییس جمهوري به صورت ویدئو
کنفرانس پنج طرح در صنعت آب و برق در استان هاي کرمانشاه، آذربایجان شرقی و اردبیل افتتاح شد که هر یک از طرح ها در حوزه

 
هاي تامین آب شرب و نیروگاه هاي برق و خورشیدي براي مردم منطقه نویدبخش روزهاي خوش خواهد بود. 

در ایستگاه هیجدهم پویش هر هفته الف - ب ایران نیروگاه خورشیدي 0.2 مگاواتی، نیروگاه خورشیدي 1.5 مگاواتی و پست 230
کیلولت آرتا در استان اردبیل، واحد 310 مگاواتی بخش گاز نیروگاه سیکل ترکیبی دالاهو و سد «کلقان چاي» در شهرستان بستان
آباد آذربایجان شرقی با حجم مخزن 21 میلیون مترمکعب به صورت ویدئوکنفرانس با حضور رییس جمهوري به بهره برداري رسیدند



 
که براي اجراي آنها در مجموع 3245 میلیارد تومان سرمایه گذاري انجام شده است. 

ویژگی هاي طرحنام طرحاستان

آذربایجان
شرقی

سد «کلقان چاي»
در شهرستان

 
بستان آباد 

 

حجم مخزن 21 میلیون مترمکعب و تامین آب شرب
شهرستان هاي چاراویماق، هشترود و بستان آباد و نیازهاي
صنعتی شهرستان بستان آباد، کنترل سیلاب هاي فصلی و

 
جلوگیري از هدررفت آب هاي سطحی 

 
حجم آب ورودي رودخانه کلقان به این سد سالانه 40
میلیون مترمکعب است و آب ذخیره شده براي تأمین آب
شرب و آب مورد نیاز در بخش صنعت و کشاورزي استفاده

 
خواهد شد 

 

کرمانشاه

واحد دوم 310
مگاواتی بخش گاز
نیروگاه سیکل

ترکیبی دالاهو و

سرمایه گذاري بیش از 109 میلیون یورو براي نیروگاه دالاهو
با هدف توسعه تولید برق در غرب کشور، پاسخگویی به رشد
مصرف در منطقه و صادرات برق به کشورهاي همسایه با
راندمان 56 درصد و اشتغال زایی مستقیم 500 نفر و

غیرمستقیم پنج هزار نفر

اردبیل

دو نیروگاه
خورشیدي 0.2
مگاواتی و 1.5
مگاواتی به همراه
پست 230 کیلولت

آرتا

با افتتاح سالانه معادل 0.11 میلیون مترمکعب در مصرف گاز
طبیعی صرفه جویی و از انتشار گاز دي اکسید کربن معادل

 
274 تن در سال جلوگیري می کند 

 

در هفته اي که گذشت، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در سفر به استان خوزستان و حضور در برخی شهرستان ها از
بنادر آبادان و خرمشهر، کارخانه فولادسازي، پالایشگاه بیدبلند و پل میانرود دزفول و برخی از طرح هاي صنعتی و عمرانی این استان
بازدید کرد و با عشایر شادگان، مردم منطقه سادات حسینی دهدز از توابع شهرستان ایذه و کارگران شرکت هفت تپه دیدار کرد./ ایرنا



درخشش دانشگاه ها در تغییر مسیر آموزش کلاسیک به الکترونیک

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/06/15

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از مهر، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، امروز شنبه 15 شهریورماه 99، با صدور پیامی

 
آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

در متن این پیام آمده است: «امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم
زمانی، فرصت مغتنمی است تا جامعه دانشگاهی ایران، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش

 
اسلام ناب محمّدي و پیش چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمین مان گره خورده است. استعدادي که به پشتوانه ایمان حرکت کند

 
سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر از همه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش هاي
برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و گام

هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم.»



در گلستان به درستی از جوانان با استعداد و خلاق حمایت نمیشود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/06/15

دبیر موسسه مردم نهاد سفیران اندیشه ورز جوان هیرکان از عدم توازن در حمایت از جوانان با استعداد و خلاق در گلستان
انتقاد کرد.

در گفتگو با یک موسسه مردم نهاد مطرح شد: در گلستان
به درستی از جوانان با استعداد و خلاق حمایت نمیشود
دبیر موسسه مردم نهاد سفیران اندیشه ورز جوان هیرکان
از عدم توازن در حمایت از جوانان با استعداد و خلاق در

 
گلستان انتقاد کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از گرگان؛ سالار اثنی عشري دبیر
موسسه مردم نهاد سفیران اندیشه ورز جوان هیرکان در
گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: موسسه مردم نهاد سفیران

 
اندیشه ورز جوان هیرکان در حوزه هاي برند سازي، استعداد یابی، کارآفرینی و غیره فعالیت دارد. 

وي در خصوص سابقه و فعالیت هاي این موسسه توضیح داد: مجموعه ما از سال 96 در قالب یک موسسه خصوصی شروع به فعالیت
نمود و در حوزه روانشناسی و همچنین برگزاري کارگاه هاي روانشناسی و همایش هاي عمومی تا کنون فعالیت هاي زیادي داشته که

 
تنها در سال 97، 9 همایش بزرگ برگزار کردیم. 

 
وي گفت: در حال حاضر در قالب موسسه مردم نهاد فعالیت میکنیم اما تا کنون هیچ اعتباري دریافت نکرده ایم. 

وي تصریح کرد: این موسسه به زودي دوره خلق سخنران را در گلستان برگزار خواهد کرد که تا کنون برنامه اي در استان به این

 
شیوه برگزار نشده است. 

وي تاکید کرد: در این دوره از 5 نفر از اساتید برتر کشور استفاده میشود که دوره مذکور طی 6ماه و در قالب 12 جلسه برگزار خواهد

 
شد. 

 
وي افزود: براي مطالبه گري ابتدا باید خلاقیت را به وجود بیاریم تا بتوانیم در زمینه ایجاد کسب وکارهاي مختلف فعالیت کنیم. 

وي از تعداد اندك آکادمی هاي مهارت در استان انتقاد کرد و گفت: گلستان در این زمینه بسیار ضعیف است و بسیاري از جوانان
بااستعداد به درستی حمایت نمیشوند.



درخشش دانشگاه ها در تغییر مسیر آموزش کلاسیک به الکترونیک

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت.

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، با صدور پیامی آغاز سال
تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور

 
تبریک گفت. 

به گزارش خبرگزاري مهر، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري،
امروز شنبه 15 شهریورماه 99، با صدور پیامی آغاز سال
تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور

 
تبریک گفت. 

در متن این پیام آمده است: «امسال نیز آغاز سال تحصیلی
رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا جامعه دانشگاهی ایران، همچون
همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران

 
ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمین مان گره خورده است. استعدادي که به پشتوانه ایمان حرکت کند

 
سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر از همه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی



سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش هاي
برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و گام

هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم.»



سهمیه سوخت مرزنشینان وارد بورس انرژي می شود/ ضرورت اعطاي حق

راي به تعاونی ها در اتاق تعاون ایران/ تامین نشدن خط اعتباري 2 هزار

میلیارد تومانی ساخت 200 هزار مسکن کارگري

منبع: ایلناشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مناسبت آغاز هفته تعاون، برنامه هاي این معاونت براي حمایت از
تعاونی ها را تشریح کرد.

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به
مناسبت آغاز هفته تعاون، برنامه هاي این معاونت براي

 
حمایت از تعاونی ها را تشریح کرد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، «محمد جعفر کبیري» با بیان
اینکه در جهان 3 میلیون تعاونی وجود که 280 میلیون نفر
عضو آنها هستند، گفت: «در ایران 94 هزار نوع تعاونی
وجود دارد که بیش از 1.7 دهم میلیون شغل ایجاد کرده
اند و با 10 میلیون عضو در سه حوزه تولیدي و توزیعی و

 
خدماتی در حال فعالیت هستند.» 

وي افزود: «توسعه تعاونی ها و SME-ها یکی از راه هاي توسعه اقتصادي کشور است. تعاونی یک رویکرد اجتماعی است و در آن

 
توسعه کارآفرینی اجتماعی محور است.» 

کبیري با بیان اینکه بعضا نقدینگی در مسیرهایی به جریان میفتد که به اقتصاد آسیب وارد می کند، گفت: «البته رویکردهاي دولت
در حمایت از بازار سرمایه را می توان تمجید کرد؛ اما نقدیندگی سرگردان باید در جهت توسعه اشتغال به کار گرفته شود. بخش
تعاون می تواند اعتماد عمومی را احیا کند. ما توسعه شفافیت، نوآوري و حمایت هاي هدفمند از تعاونی ها را برخورد واجب می

 
دانیم.» 

وي افزود: «از 94 هزار تعاونی، 25 هزار مورد در دولت تدبیر و امید ایجاد شدند. رویکرد معاونت تعاون توسعه کیفی تعاونی هاست. به
همین دلیل بودجه توانمندسازي تعاونی ها را در سال جاري نسبت به سال 98، 12 برابر افزایش دادیم؛ درحالیکه از سال 96 تا 98

 
بودجه توانمندسازي تعاونی ها، تنها 2 برابر افزایش یافت. همچنین سقف صدور ضمانت نامه ها را 76 درصد افزایش دادیم.» 

وي با اشاره به برنامه یزي معاونت تعاون براي برگزاري مجامع تعاونی ها به صورت مجازي، گفت: «مجامع مجازي با هدف متمرکز
شدن نظارت اعضاي تعاونی ها به صورت مجازي برگزار خواهند شد. این کار را از طریق سامانه هوشمند انجام می دهیم. هدف، تبدیل

 
تعاونی ها، به اتاق هاي شیشه اي است تا روي فعالیت هاي مدیران نظارت شود.» 



معاون امور تعاون وزارت کار، افزود: «در گذشته زمان لازم براي صدور مجوز براي تعاونی ها، 70 روز بود؛ اما حالا به 10 روز رسیده

 
است.» 

وي با اشاره به افتتاح یکی از مراکز نوآوري بخش تعاون در مهرماه، گفت: «با افتتاح این مرکز، 8 خدمت جدید ارائه می شود که
مشاوره خصوصی یکی از همین خدمات است. در مراکز نوآوري توسعه شتاب دهنده ها را در دستور کار داریم که خروجی آن حل

 
مشکلات بخش تعاون است.» 

کبیري در مورد دیگر برنامه هاي معاونت تعاون، گفت: «حمایت از طرح هایی که از لحاظ بانکی مقرون به صرفه هستند، همکاري
هاي علمی براي تولید مقالات در حوزه تعاون که براي اولین جشنواره علمی که قصد برگزاري آن را داریم، تا به حال 350 مقاله
ارسال شده است و حمایت از بازار تعاونی ها از این جمله هستند. در این راستا به فروشگاه هایی اینترنتی که محصولات تعاونی ها را
روي سکوي فروش قرار می دهند، تسهیلات با نرخ ترجیحی پرداخت می شود. در این راستا تفاهم نامه اي با دیجی کالا منعقد کرده

 
ایم.» 

وي افزود: «همچنین خط اعتباري تسهیلات 8 تا 12 درصدي براي تعاونی ها بانوان اختصاص داده شد و صدور ضمانت نامه تا سقف
500 میلیون تومان براي این تعاونی ها را طرف توجه داریم. همچنین 1500 میلیارد تومان تسهیلات براي تعاونی هاي مسکن با
پیشرفت فیزیکی 60 درصد را درنظر گرفته ایم. در همین هفته پانزدهمین جشنواره تعاونی هاي برتر، که 37 هزار تعاونی در آن

 
شرکت کرده اند را برگزار می کنیم.» 

معاون امور تعاون وزارت رفاه در مورد هدفگذاري این وزارتخانه براي حمایت هاي از طرح هاي اشتغالزا در حوزه تعاونی، گفت: «383

 
طرح با قریب به 3 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال 26 هزار نفر مورد حمایت قرار می گیرند.» 

کبیري با اشاره به افزایش اهداف نظارتی معاونت تعاون، گفت: «اهداف نظارتی و حسابرسی 12 برابر افزایش یافته اند. افزایش بودجه
تخلفات را کم می کند؛ البته درصدي از تعاونی هاي مسکن تخلفاتی داشته اند اما نمی توان تمام این تخلفات را به تمام تعاونی هاي
مسکن تسري داد. با این حال از زمان آغاز طرح مسکن مهر، 74 هزار پرونده براي تخلفات تشکیل شد که حالا تعداد آنها به 14 هزار

 
مورد رسیده است.» 

وي با اشاره به ضرورت اعطاي حق راي به تعاونی ها در اتاق تعاون ایران، گفت: «تا این لحظه امکان چنین کاري فراهم نشده است اما

 
باید به سمتی برویم که هر تعاونی حق راي و اثرگذاري در تصمیمات اتاق تعاون داشته باشد.» 

معاون امور تعاون وزارت کار در مورد وضعیت ساخت 200 هزار مسکن کارگري در مجاورت شهرك هاي صنعتی، گفت: «براي ساخت
این 200 هزار واحد خط اعتباري 2 هزار میلیارد تومان را پیش بینی کرده بودیم که متاسفانه منابع آن تامین نشده است؛ اما نواحی

 
ساخت مسکن پیش بینی شده اند.» 

وي با اشاره به طلب بخش تعاون از منابع واگذاري شرکت هاي دولتی، گفت: «در سال 98 باید 2 هزار میلیارد تومان از منابع حاصل
از فروش شرکت هاي دولتی به بخش خصوصی واگذار می شد که این کار انجام نشده است. در صورتی که این 2 هزار میلیارد تومان
تامین شود، به سازمان خصوصی سازي پیشنهاد داده ایم که یک صندوق ETF در مجموعه «بانک توسعه تعاون» شکل بگیرد تا این

 
2 هزار میلیارد تومان صرف افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون شود.» 



کبیري با اشاره به تامین 4 هزار میلیارد تومان براي پرداخت تسهیلات به تعاونی ها، گفت: «2 هزار و 500 میلیارد تومان آن پرداخت
شده است. امیداوریم 1500 میلیارد تومان دیگر تا پایان دولت تدبیر و امید پرداخت شود. پیش بینی می شود که با این پول براي 30

 
هزار نفر در حوزه تعاونی ها، شغل ایجاد شود.» 

وي با اشاره به برنامه ریزي معاونت تعاون براي سرمایه گذاري سهمیه سوخت مرزنشینان در بورس انرژي گفت: «با این کار، عایدي
سرمایه گذاري صرف توسعه بازار مرزنشینان می شود. این کار به کولبران که این روزها شاهد اتفاقات ناگواري براي آنها هستیم بسیار

مهم است. اینگونه خدمات بهتر از سوي تعاونی هاي مرزنشین ارائه می شود و خدمات بهتري هم دریافت می کنند.»



مرکز نوآوري شهر هوشمند در آذربایجان غربی افتتاح می شود

منبع: ایسکاشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون علمی فناوري رئیس جمهور گفت: باید محدودیت و موانع رشد وتوسعه علمی شرکت هاي دانش بنیان آذربایجان غربی
رفع شود.

به گزارش گروه علم و فناوري ایسکانیوز، صبح امروز سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با استقبال مسئولان
استانی به آذربایجان غربی وارد شد. این سفر یک روزه با بازدید از پارك علم و فناوري آذربایجان غربی آغاز می شود. در این پارك
قرار است با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري ساختمان چند مستاجره این پارك پس از 10 سال، در مساحت 7 هزار و

 
500 متر مربع افتتاح شود. بازدید از دستاوردهاي 15 شرکت فناور مستقر در این پارك هم برنامه دیگر این سفر است. 

افتتاح سوله کارگاهی تولید صنعتی دانش بنیان براي فعالیت 8 واحد فناور در پارك هم دیگر برنامه هاي این سفر است. همچنین آغاز
به کار طرح واگذاري اراضی پارك به 7 واحد فناور هم از دیگر برنامه هاي در نظر گرفته شده در پارك است. مرکز نوآوري شهر
هوشمند استان آذربایجان غربی هم که با همکاري دانشگاه ارومیه و پارك فناوري پردیس ایجاد شده است با حضور ستاري افتتاح می

 
شود. مرکزي براي توسعه امنیت اطلاعات و فناوري هاي نسل چهارم. 

در بخش بعدي، معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به دانشگاه صنعتی ارومیه می رود تا از مرکز نوآوري (کارآفرینی) آن بازدید
کند. مرکزي که در حال حاضر پذیراي 6 شرکت فناور و کارآفرین است و به زودي 8 شرکت دیگر هم به آن اضافه می شود. مرکز

 
نوآوري (کارآفرینی) دانشگاه صنعتی ارومیه با هدف تجاري سازي ایده هاي کارآفرینی در استان ایجاد شده است. 

در ادامه این سفر، ستاري به دانشگاه آزاد اسلامی واحد ارومیه می رود تا از مرکز رشد این دانشگاه که به عنوان واحد جامع و ویژه

 
استان شناخته می شود بازدید کند. 

ستاري در این سفر از موزه علم و طب دانشگاه ارومیه هم دیدن می کند. این موزه فعالیت خود را از سال 78 آغاز کرده و داراي بخش
هاي مختلف حشرات، زمین شناسی، جانورشناسی، پرندگان و سالن آبزیان است. همچنین بازدید از دستاوردهاي شرکت هاي دانش

 
بنیان مستقر در دانشگاه ارومیه هم دیگر برنامه این سفر استانی است. 

بازدید از پژوهشکده پزشکی سلولی و مولکولی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه برنامه دیگر این سفر یک روزه است. پژوهشکده اي که با
سه مرکز نوروفیزیولوژي، سلولی مولکولی و سالید تومور در استان فعالیت می کند. این پژوهشکده آزمایشگاه مرجع استان در حوزه

 
کرونا محسوب می شود. بازدید از چند طرح دانش بنیانی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه هم در برنامه هاي این سفر مدنظر است. 

دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه استان براي بررسی مشکلات و موانع پیش روي توسعه فناوري استان دیگر برنامه این سفر یک
روزه است. در پایان این سفر ستاري در جلسه اقتصاد دانش بنیان و جهش تولید، شرکت می کند تا گزارش طرح حفاظت از آب و
خاك دریاچه ارومیه و اقدامات فناورانه این حوزه ارائه شود. سفر به استان آذربایجان غربی با شرکت معاون علمی و فناوري رییس

 
جمهوري در گفت وگوي رسانه اي با خبرنگاران به پایان می رسد. 

انتهاي پیام/





بازرگانان بزرگ چطور در «کمک مومنانه» مشارکت کردند؟

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/06/15

پس از شیوع کرونا در کشور، بسیاري از کسب وکارها از رونق افتاد و به تبع بخشی از اشتغال کشور از میان رفت؛ در این
شرایط اقشار مختلف مردم، مومنانه به کمک یکدیگر شتافتند و بازرگانان و فعالان اقتصادي بزرگ هم از کاوران کمک مومنانه

جا نماندند.

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی:رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران چندي پیش در یک سخنرانی با اشاره به مشکلات و سخت
شدن شرایط زندگی براي برخی افراد جامعه به علت تبعات ناشی از بیماري کرونا، افراد داراي تمکن مالی را به کمک به نیازمندان

 
دعوت کردند. 

از آنجا که سخنرانی ایشان در مورد کمک به نیازمندان پیش از ماه مبارك رمضان بود، در آن سخنرانی فرمودند که «خوب است که

 
در ماه مبارك رمضان یک رزمایش گسترده براي مواسات، همدلی و کمک مؤمنانه به نیازمندان و فقرا در جامعه شکل بگیرد.» 

پیرو تاکید مقام معظم رهبري براي کمک هاي مؤمنانه به مستمندان و نیازمندان گروه هاي جهادي، بسیجیان و هیئت هاي مذهبی
اقدامات خود را بلافاصله در این زمینه آغاز کردند و در کنار آنها نیز اقشار مختلف مردمی، تشکل ها، شرکت ها، بنگاه هاي اقتصادي و
فعالان اقتصادي دست به کار شدند و هر یک با روش و شیوه خود به نداي رهبر انقلاب لبیک گفتند و در حد توان خود در این مسیر
خداپسندانه گام برداشتند و تا آنجا که برایشان مقدور بود، با کمک هاي خود کمی از بار سنگین فشارهاي اقتصادي را از دوش

 
محرومان و مستمندان برداشتند. 

از جمله گروه هایی که در راستاي کمک هاي مؤمنانه به هموطنان به نداي رهبر انقلاب لبیک گفتند، می توان با اعضاي اتاق هاي
بازرگانی ایران و تهران اشاره کرد، اعضا و هیات نمایندگان اتاق هاي بازرگانی که اغلب در زمینه تولید و تجارت فعالیت دارند، با

 
شرکت در طرح کمک هاي مومنانه که با مرکزیت اتاق بازرگانی تهران برگزار شد، کمک هاي خود را تقدیم نیازمندان جامعه کردند. 

در طرح کمک هاي مومنانه اتاق بازرگانی تهران که پیش از ماه رمضان امسال آغاز شد، گروه هاي مختلف تولید، صنعتی، فروشگاه
هاي زنجیره اي، تشکل ها مشارکت داشتند و با همکاري خیره هاي مختلف در مجموع 100 هزار کارت خرید به ارزش 260 هزار

 
تومانی تهیه و با شناسایی مستمندان و نیازمندان از طریق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بین نیازمندان توزیع شد. 

البته این اقدامات فقط بخشی از کارها و کمک هاي خیرخواهانه اعضاي اتاق بازرگانی است زیرا اتاق بازرگانی تهران در اسفندماه سال
گذشته و با شیوع ویروس کرونا نیز با تهیه مبالغ قابل توجهی اقدامات خوبی براي تهیه وسایل بیمارستانی و بخصوص ونتیلاتور انجام

 
داد. 

ذکر این نکته لازم است که برخی از اعضاي اتاق هاي بازرگانی علاوه بر اینکه در طرح هاي گروهی خیر مشارکت دارند به صورت
انفرادي نیز در این زمینه فعال هستند و به قول خودشان با خداوند عهدي بسته اند و به عنوان یک کارآفرین کمک کردن به
نیازمندان را وظیفه شرعی و مسئولیت اجتماعی می دانند. اما متاسفانه اکثر آنها حاضر به گفت وگو درباره اقدامات خیرخواهانه خود

 
نیستند و اگر هم افرادي از بین این فعالان اقتصادي گفت وگوي کوتاهی در این زمینه انجام داده اند به اصرار فراوان ما بوده است. 

 
میرمحمدصادقی: کمک هاي مومنانه می تواند از مسیر کمیته امداد و خیریه هاي شناخته شده انجام شود 

از جمله افراد سرشناس و انقلابی اتاق بازرگانی که نام وي همیشه در اقدامات خیرخواهانه زبانزد عام و خاص است علاء میرمحمد

 
صادقی است که بخشی از عمر 90 ساله خود را صرف کارهاي خیر و دستگیري مستمندان کرده است. 

دفتر کار وي همیشه شلوغ است و آنها که وي را می شناسند می گویند برخی از مراجعین به دفتر وي براي دریافت وام و پیدا کردن

 
کار و مسائلی از این قبیل به دفتر وي مراجعه می کنند. 



 
لذا به سراغ او رفتیم تا از وي بپرسیم که در مسیر کمک هاي مومنانه چه کرده است. 

 
 

 
علاء میرمحمد صادقی ، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 

میرمحمد صادقی در پاسخ به سوالی در خصوص اقدامات خیرخوانه اظهار داشت: در روایات دینی به این موضوع مکررا سفارش شده

 
است بنابراین به عنوان یک مسلمان باید آنچه را که در توان داریم انجام دهیم. 

وي که سالها در زمینه هاي مختلف تجاري فعالیت داشته است، با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبري درباره کمک هاي مومنانه
اظهار داشت: پس از سفارش رهبري در خصوص کمک هاي مومنامه، حرکت مناسبی در جامعه شکل گرفت به طوري که در هر گوشه

 
و کنار از میهن اسلامی مان شاهد اقدامات خداپسندانه و خیرخواهانه جمعی از مردم براي دستگیري نیازمندان هستیم. 

وي با تاکید بر لزوم عمل به این مسئولیت خطیر اجتماعی بیان داشت: من هم به عنوان یک مسلمان اقداماتی در این باره انجام داده

 
ام و با پرداخت مبالغی براي تامین بسته هاي حاوي مواد غذایی براي کمک به نیازمندان اقداماتی را انجام داده ام. 

این فعال اقتصادي با اشاره به اینکه پیش از این نیز این کمک ها انجام می شده است، بیان داشت: بنابراین بخشی از این کمک ها را
مطابق برنامه هاي قبلی ما در اختیار کمیته امداد امام (ره) و مؤسسات خیریه قرار دادیم تا از طریق این ارگان ها به دست صاحبانش

 
برسد. 

میرمحمد صادقی با تاکید بر اینکه کمک به نیازمندان وظیفه عمومی مردم و بخصوص بخش خصوصی است، گفت: در بحران فعلی،
هر شخصی موظف است تا در حد امکان اقدام به کمک به مستمندان کند تا استمرار این اقدامات خداپسندانه به یک اجماع و حرکت

 
عمومی تبدیل شود. 

گفتنی است این فعال اقتصادي به اتفاق اخیر بیروت نیز اشاره کرد و گفت: به عنوان مسلمان از وضعیت افرادي که در حادثه اخیر
لبنان بی خانمان شدند نیز نباید غافل شویم و از هر روش ممکن باید در خدمت رسانی به حادثه دیدگان این واقعه امداد رسانی کنیم.

 
فروزان فرد: از تهیه ویلچر براي معلولان بی بضاعت تا کمک به نیازمندان حاشیه تهران 

براي تکمیل گفت وگو به سراغ یکی دیگر از اعضاي هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران یعنی حسن فروزان فرد رفتم، شاید نام وي
براي بسیاري از ما آشنا نباشد اما اگر بدانیم که او رئیس هیات مدیره و مدیرکارخانجات شرکت تولیدي صنایع غذایی کامبیز است
آنگاه راحت تر او را می شنایم و در ادامه اگر بدانیم که صنایع غذایی کامبیزهمان شرکت غذایی است که با جمع آوري درب هاي

 
بطري نوشابه براي معلولین نیازمند ویلچرخریداري می کند خوب قطعا افراد بیشتري می توانند حسن فروزان فرد را بشناسند. 



 
 

 
حسن فروزان فرد، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 

گفتنی است شرکت غذایی مذکور در 5 سال گذشته از طریق اجراي طرحی که با همکاري خیریه باز یافت امید به اجرا در آمده است،
اقدام به خرید ویلچر براي نیازمندان می کند به این صورت که مردم با جمع آوري درب بطري هاي نوشابه و ارسال آن به موسسه
بازیافت امید و فروش این درب هاي پلاستیکی مبالغی تهیه و در مقابل نیز شرکت صنعت غذایی مذکور به اندازه پول حاصل از فروش
درب هاي پلاستیکی وجه براي خرید ویلچر اختصاص می دهد و این ویلچرها در اختیار معلولین که توانایی مالی خرید ویلچر را
نداشته اند قرار می گیرد. لذا از طریق اجراي این طرح زیبا مردم هم در سالم سازي محیط زندگی با جمع آوري درب هاي پلاستیکی

 
مشارکت دارند و هم در یک کار خیر و خداپسندانه مشارکت می کنند. 

بنابراین با توجه به سابقه کارهاي خداپسندانه فروزان فرد به سراغ وي رفتیم تا ببینیم در خصوص کمک هاي مومنانه چه اقداماتی

 
انجام داده است. 

این فعال اقتصادي درباره کمک هاي مومنانه اظهار داشت: مردم ایران بر اساس اندیشه ها و اعتقادات شخصی همواره در مسیر
کارهاي خیر و کمک به نیازمندان پیش قدم بوده اند بنابراین سابقه کارهاي خیر یک سابقه طولانی است اما باید به این نکته توجه
شود که انجام چنین کارهایی باید در جهت ایفاي مسئولیت اجتماعی باشد و در این راستا از افراد نیازمند و بی بضاعت فقط در قالب

 
پرداخت وجه حمایت نشود بلکه با اقدامات مدیریت شده افراد بی بضاعت را توانمند کنیم. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در ادوار مختلف هرگاه مشکلی از قبیل سیل، زلزله و ... پیش آمده اشخاص
حقیقی و حقوقی اقداماتی را در راستاي کمک به نیازمندان انجام داده اند و این بار نیز که موضوع کرونا سایه خود را بر وضعیت

 
اقتصادي برخی از اقشار جامعه افکنده خیرین از عمل به مسئولیت اجتماعی خود غافل نبوده اند. 

فروزان فرد اظهار داشت: مجموعه غذایی ما هم به نوبه خود همواره در مواقع اضطرار در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی کارهایی
را انجام داده است، بطوري که مؤسسه بازیافت امید، وابسته به شرکت غذایی ما، تحت عنوان کمک هاي مؤمنانه و در راستاي لبیک به
فرمایش مقام معظم رهبري از محل منابعی که مشخصا براي کمک به نیازمندان در قالب طرح کمک هاي مؤمنانه تهیه شده است،



چندین دوره به صورت منظم اقدام به توزیع ارزاق بین خانوارهاي نیازمند در اطراف شهر تهران کرده است و برنامه هایی نیز براي

 
ادامه این کار دارد. 

وي با اشاره به اوضاع اسفبار مردم در برخی از مناطق اطراف تهران بیان داشت: شاید بسیاري از ما تصور کنیم براي کمک به
مستمندان باید به مناطقی مانند سیستان و بلوچستان رفت، اگر چه این تصور درست است اما خوب است که بدانیم در مناطق حاشیه
تهران برخی از مردم در شرایطی به مراتب بدتر از نیازمندان مناطق سیستان و بلوچستان وجود دارد که نباید از آنها غافل شد بنابراین

 
ما نیز در اجراي طرح کمک هاي مومنانه به این منطقه پرداختیم. 

 
معصومی اصفهانی: به وظیفه انسانی خود عمل می کنیم 

مهدي معصومی اصفهانی مدیرعامل و مالک شرکت تلاونگ نیز درباره اقدامات خود در رابطه با کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: کمک
به نیازمندان یک وظیفه انسانی است، مجموعه تولیدي ما هم همواره در مسیر کارهاي خیر اقداماتی انجام داده و در مسیر کمک هاي

 
مؤمنانه نیز قدم هاي برداشته است اما از تشریح بیشتر آن معذورم. 

 
حسینی: توزیع بسته هاي غذایی در بین نیازمندان در راستاي تحقق کمک هاي مومنانه 

سید حمید حسینی عضو اتاق بازرگانی ایران درباره اقدامات خود در خصوص کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: اعضاي اتاق هاي
بازرگانی از طریق مشارکت در طرح کمپین نفس، اقداماتی را در این باره انجام داده اند و من نیز به نوبه خودم در این خصوص

 
اقداماتی را انجام داده ام. 

این فعال اقتصادي با بیان اینکه شرکت هاي تابعه همواره برنامه هایی را براي کمک به نیازمندان داشته اند و کمک به نیازمندان فقط
مربوط به چند ماه اخیر نیست، بیان داشت: در راستاي عمل به وظیفه انسانی و شرعی از محل درآمدهاي شخصی و همچنین شرکت

 
هاي زیر مجموعه و از طریق خیریه وابسته به شرکت ما نیز اقداماتی را انجام دادیم. 

عضو اتاق مشترك بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: بعد از فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص کمک هاي مؤمنانه از محل

 
درآمدهاي شخصی مبالغی تهیه و این مبالغ تبدیل به بسته هاي مواد غذایی براي توزیع در بین نیازمندان شد. 

حسینی بیان داشت: کمک به نیازمندان باید به صورت یک امر مستمر باشد و افرادي که تمکن مالی دارند باید از نیازمندان حمایت

 
کنند تا به امید خدا مشکلات این افراد نیز به مرور حل شود. 

 
احمدیان: شرایط فعلی اقتصاد کمک به مستمندان را ضروري تر کرده است 

حسن احمدیان دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال در صنعت مبلمان کشور در خصوص اقدامات خود در کمک به
نیازمندان بیان داشت: صنعت مبل سازي کشور همواره از طریق اجماع کمک هاي تشکل هاي وابسته در کارهاي خیر پیش قدم بوده
و هست بنابراین از آنجا که اقدامات ما در قالب تشکل و به صورت گروهی انجام می شود نمی توانم در مورد کمک هاي شخصی خود

 
سخنی به میان آورم. 

این فعال اقتصادي اظهار داشت: کمک به افراد بی بضاعت جزء وظایف اجتماعی است و با توجه به فشار اقتصادي ناشی از شیوع

 
ویروس کرونا در کشور عمل به این وظیفه اجتماعی در شرایط فعلی اقتصاد ضروري تر شده است. 

رئیس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان مبلمان کشور افزود: کمک به نیازمندان یک مسئولیت اجتماعی و حرکتی مومنانه است

 
و لازم است همیشه و همواره بصورت خودجوش در این مسیر گام برداریم. 

احمدیان با اشاره به مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا و سایر مسائل بیان داشت: تشکل هاي وابسته به صنعت مبلمان از محل

 
درآمدهاي شخصی بسته هاي حاوي مواد غذایی تهیه و در بین افراد بی بضاعت توزیع کردند. 

 
نجفی منش: کمک گروهی به نیازمندان در دستور کار است 

محمدرضا نجفی منش نیز به عنوان عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران درباره کمک هاي مؤمنانه اظهار داشت: انجمن صنایع

 
همگن در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی کمک به نیازمندان همواره اقداماتی را به صورت گروهی انجام می دهد. 

 
وي بیان داشت: در راستاي کمک هاي مؤمنانه نیز اقداماتی را انجام داده است و این اقدامات یک حرکت مستمر است. 

 
بهرامن: توزیع بسته هاي غذایی در ایام تاسوعا و عاشورا در یزد و کرمان به کمک سپاه 

محمدرضا بهرامن، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران نیز درباره کمک هاي مؤمنانه اظهار داشت: اعضاي اتاق هاي بازرگانی هر



کدام داراي بنگاه هاي اقتصادي هستند بنابراین علاوه بر اینکه در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی خود در خصوص کمک به
نیازمندان از طریق اتاق بازرگانی کارهایی را انجام می دهند، بلکه از محل درآمد حاصل از بنگاه هاي اقتصادي خود و از طریق تشکل

 
ها نیز اقداماتی را در این راستا انجام می دهند. 

 
 

 
محمدرضا بهرامن عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال اقتصادي 

رئیس خانه صنعت ایران افزود: لذا در راستاي تحقق فرمایش مقام معظم رهبري درباره کمک هاي مؤمنانه ما نیز از طریق تشکل هاي

 
اقداماتی را انجام داده ایم. 

بهرامن با بیان اینکه در ایام تاسوعا و عاشورا نذورات برخی اعضاي تشکل هاي معدنی، به صورت بسته هاي مواد غذایی در بین

 
مستمدان در استان هاي کرمان و یزد توزیع شد. 

وي با اشاره به اینکه اغلب معادن در مناطق محروم کشور قرار دارند، بیان داشت: با عمل به فرمایش مقام معظم رهبري در خصوص

 
کمک هاي مؤمنانه می توان بخش کوچکی از نیازهاي افراد مستمند در این مناطق را تامین کرد. 

وي با بیان اینکه تشکل هاي وابسته به خانه صنعت با همکاري سپاه، بخشی از کمک هاي خود را در بین نیازمندان توزیع کرد بیان
داشت: ما معتقدیم این کار باید به صورت مدیریت شده انجام شود، لذا از آنجا که سپاه اشراف بیشتري به مناطق محرم دارد و به

 
خوبی این مناطق را می شناسد لذا توزیع بخشی از کمک ها را به عهده آنها نهادیم. 

وي با تاکید بر اینکه کمک به مستمندان باید به یک فرهنگ تبدیل شود، اظهار داشت: باید به این بحث بصورت جدي پرداخته شود

 
البته اعضاي تشکل همواره در مسیر کار خیر پیش قدم بوده اند و پیش از این نیز اقداماتی را براي کمک به مستمندان انجام داده اند. 

 
زرگران: افزایش رزق و روزي با اختصاص بخشی از درآمد در مسیر کارهاي عام المنفعه 

وقتی از کاوه زرگران دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی و فعال صنایع غذایی خواستم تا در مورد کمک هاي مومنانه و کمک به
مستمندان و نیازمندان بگوید، گفت: کار خیر را نمی شود بازگو کرد زیرا بازگو کردن و انتشار مطلب در نشریات از آنچه که ما آن را

 
کار خیر و ثواب می نامیم اجر و ثواب کار را از بین می برد. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در مورد کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: عمل به این موضوع ایفاي یک وظیفه اجتماعی

 
است و لذا ایفاي وظیفه اجتماعی وظیفه هر کارآفرینی است. 



 
 

 
کاوه زرگران عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال صنایع غذایی 

وي بیان داشت: به نظر می رسد هر کارآفرینی باید بخشی از درآمد خود ر را صرف امورخیره و عام المنفعه کند و این نیز بستگی
میزان بخشش هر فرد دارد که چقدر از درآمدش را به این کار اختصاص دهد لذا من نیز این موضوع را در زندگی شخصی و تجاري

 
سرلوحه خود قرار داده ام و معتقدم عهدي که انسان در این خصوص با خدا می بندد رزق و روزي او را زیاد می کند. 

 
ح 

کد مطلب: 414957



فوت وفن کارآفرینی در 15 جلسه

منبع: همشهريشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/06/15

21 سال به آموزش خیاطی مشغول است. اغلب زنان محله دروس حالا یا از مشتریان او هستند یا در کارگاه هاي کارآفرینی او
شرکت کرده اند.

 همشهري آنلاین_ مرضیه موسوي: «عفت کریمی» سال
هاست با تلاش و پشتکار چراغ این کارگاه ها را روشن نگه داشته. او می گوید: «خیاطی هنر پرزحمتی است که ذوق زیادي می طلبد.
بسیاري از افرادي که در کارگاه هاي آموزشی من شرکت می کنند وقتی با این هنر آشنا می شوند تصمیم می گیرند مزون راه
بیندازند و از هنري که آموزش دیده اند کسب درآمد کنند. در این کارگاه همه چیز را عملی یاد می گیرند و تجربه می کنند تا براي
دوخت و الگوسازي از هر مدلی آمادگی داشته باشند. من از دیدن موفقیت شاگردانم در این زمینه بسیار خوشحال می شوم و آن را
ثمره اي از تلاش فرد و انتقال تجربه خودم می دانم.» این روزها کارگاه آموزش خیاطی سراي محله دروس به دلیل شیوع کرونا علاوه

 
بر تکمیل فرایند آموزش هنرجویان قبلی مشغول فعالیت در فضاي مجازي هم است. 

 
 

- بعد از کرونا کارگاه خیاطی که روزگاري هنرجویان در هر گوشه آن مشغول دوخت ودوز و کشیدن الگو بودند این روزها خلوت و
سوت و کور است. هنرجوهاي قدیمی براي تکمیل دوره هاي آموزشی خود ساعات مشخصی از روز در کارگاه حاضر می شوند و کارگاه
خیاطی صدف بیشتر به کلاسی خصوصی شبیه شده است. تنها هنرجوي این ساعت کارگاه ماسک بر صورت دارد و مشغول برش زدن



الگویی است که به تازگی آموزش دیده. کریمی، مربی کارگاه آموزش خیاطی می گوید: «اهالی محله دروس اغلب حاضري پوش
هستند. با این حال افرادي که به خیاطی علاقه مند هستند معمولاً ترجیح می دهند لباسشان منحصراً براي تن آنها دوخته شده باشد.
خیلی ها هم براي اینکه بتوانند لباس مورد نظرشان را خودشان بدوزند به کارگاه خیاطی می آیند و آموزش می بینند. تجربه 21 سال
کار من در این رشته نشان داده که اغلب این افراد حتی اگر از ابتدا به قصد تأسیس مزون به سراغ آموزش نیایند بعد از آن تصمیم به
تأسیس مزون می گیرند و آن را عملی می کنند. همین موضوع چرخه کارآفرینی در رشته خیاطی را گسترده تر می کند.» شاگردانی
هم که به تنهایی قصد مزون زدن را نداشته باشند در همین کارگاه مشغول همکاري می شوند و در تحویل سفارش هاي مشتریان
کارگاه به مربی خود کمک می کنند. کریمی می گوید: «تا قبل از شیوع کرونا بازار کار ما خوب بود و درآمد راضی کننده اي داشتیم.
هم تعداد شاگردان کارگاه زیاد بود و هم همیشه سفارش کار از مشتري داشتیم. اما با شیوع کرونا ما هم مثل هر کسب و کار دیگري
دچار ضرر شدیم. کارگاه عمومی به جلسه هاي خصوصی تبدیل شد تا افرادي که براي آموزش ثبت نام می کردند بتوانند دوره
آموزشی خود را تکمیل کنند.» کریمی این روزها کنار تکمیل دوره هاي آموزشی، در فکر گسترده تر کردن فعالیت هاي فضاي مجازي

 
کارگاه هم است تا دوباره رونق را به این کارگاه برگرداند. 

- هر هنرجو یک کارآفرین بالقوه شاگردان کارگاه صدف مدت هاست لباس هایی را که خودشان دوخته اند تن می کنند و کم کم
سفارش هایی هم از مشتري هاي دوست و آشنا براي دوخت می گیرند. یا چرخ و وسایل اولیه اي در خانه براي خود مهیا می کنند یا
سراغ دایر کردن مزون هاي خیاطی بزرگ تر می روند. «ندا اعوانی» یکی از این شاگردان است که کرونا تصمیم او براي دایر کردن
مزون لباس را به تعویق انداخته. او می گوید: «اگر مشکلات شیوع کرونا نبود تا به حال مزون خود را دایر کرده بودم. آموزش فشرده و
روش آسانی که در این کارگاه یاد گرفتیم تنها دوخت لباس هاي ساده نبود. ما در این کارگاه مهارت الگو کشیدن براي مدل هاي
مختلف را آموزش دیدیم و این براي کسی که می خواهد مزون راه اندازي کند خیلی مهم است. در کنار همه اینها دایر کردن مزون
هزینه و سرمایه اولیه زیادي نیاز دارد. از چرخ خیاطی و تهیه جاي مناسبی براي مزون تا تأمین حقوق افرادي که قرار است در آن
مشغول به کار شوند. اما به نظر می رسد حمایتی از این نظر وجود ندارد. همین نبود حمایت هاي کافی، کار را براي خیلی از
هنرجویان سخت می کند. در حالی که اگر این حمایت ها به صورت حداقلی وجود داشته باشد هر هنرجو بعد از پایان دوره آموزشی

 
می تواند به یک کارآفرین تبدیل شود.» 

- نگاه کارشناسی/ از مجري گري تا مزون خیاطی  فاطمه

 
محمدي / مجري تلویزیون 

یکی از کارآموزان کارگاه صدف مجري تلویزیون است. یک سال از حضورش در این کارگاه ها می گذرد. «فاطمه محمدي» که برنامه
هاي مختلفی از جمله ایران بانو از اجراهاي تلویزیونی اوست می گوید: «من به خیاطی علاقه زیادي داشتم و با توجه به حساسیت
هایی که نسبت به پوششم داشتم دلم می خواست لباس هایم را خودم بدوزم. از ابتدا با همین نیت در کارگاه خیاطی محله زندگی ام،
دروس شرکت کردم. اما حالا به این فکر می کنم که می توانم هنر خیاطی را که آموزش دیده ام به یک کارآفرینی دیگر تبدیل کنم و
مزون خودم را داشته باشم.» او از برنامه هاي تلویزیونی می گوید که لباس هایش را خودش طراحی و دوخته است: «بارها در صفحه



هاي مجازي شخصی ام از من درباره اینکه لباسم را از کجا تهیه کرده ام سؤال می پرسند و من حالا با ذوق و با افتخار می گویم
خودم این لباس ها را طراحی می کنم و می دوزم. مثلاً تمام لباس هایی را که در برنامه ایران بانو می پوشم طراحی و دوخت من
است. این کار حس خوبی به من می دهد و باعث سرزندگی ام می شود.» قشنگ ترین خاطراتش از کارگاه خیاطی و آموزش هایی که
دیده، خاطره نخستین لباسی است که براي خود دوخته: «سال ها پیش شومیز زیبایی در یکی از مغازه ها دیده بودم. من همیشه به
خیاطی علاقه مند بودم و آرزو می کردم یک روز بتوانم این شومیز را براي خودم بدوزم. تا اینکه در کلاس هاي آموزش خیاطی آن را
یاد گرفتم و نخستین لباسی که براي خودم دوختم همین شومیز بود. آنقدر آن را دوست داشتم که دلم نمی آمد بپوشم. همچنان هم
به عنوان یک یادگاري ارزشمند آن را نگه داشته ام.» این مجري تلویزیون از امکان اشتغال گسترده زنان در زمینه خیاطی می گوید و
دایر کردن مزون هاي شخصی که البته نیاز به حمایت دارد: «گسترده شدن تعداد مزون هاي شخصی دوزي می تواند فرهنگ مراجعه
به خیاط براي دوخت لباس را بیشتر جا بیندازد. همین حالا هم زنان زیادي هستند که لباس و پوشش مناسب باسلیقه خود را به
سختی از بازار تأمین می کنند و براي دوخت لباس هاي خود ایده دارند. این ظرفیت خوبی است براي افرادي که می خواهند مزون و
کارگاه خیاطی راه اندازي کنند. مثل من که ابتدا با این نیت سراغ کارآموزي خیاطی نرفتم اما حالا در ذهنم ایده هاي زیادي براي

دایر کردن یک مزون خیاطی دارم و می دانم با این کار می توانم در حد خودم اشتغالی هم براي زنان دیگر ایجاد کنم.»



گرفتن مجوز 3 رشته جدید در مقطع ارشد دانشگاه شهید چمران اهواز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه شهید چمران اهواز از گرفتن مجوز 3 رشته جدید در مقطع کارشناسی ارشد در
این دانشگاه خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، علیرضا جلیلی فر معاون آموزشی و تحصیلات
تکمیلی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: مجوز ایجاد 3
رشته جدید در مقطع کارشناسی ارشد به این دانشگاه داده
شده که این رشته ها شامل شیمی _گرایش پلیمر، علوم و
مهندسی آب _گرایش رودخانه، اکوسیستم آبی و مدیریت

 
بازرگانی _گرایش کارآفرینی (آموزش محور _ مجازي با حداکثر ظرفیت 40 نفر) می شود. 

او با اشاره به سال تحصیلی جدید که در 22 شهریور ماه براي دانشجویان فعلی بصورت مجازي آغاز خواهد شد، افزود: افراد علاقه مند
به این 3 رشته می توانند تحصیل خود را از ابتداي مهرماه 1399 در دانشگاه شهید چمران اهواز شروع کنند.



سهم هر یک از صنایع از کاهش ارزبري ها چقدر است؟

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/06/15

توسعه داخلی سازي در صنایع مختلف با برگزاري میزهاي تخصصی ساخت داخل با هدف به هم رسانی توانمندي ها و
نیازمندي ها در سال گذشته کلید خورد که با برگزاري 11 میز تخصصی تاکنون در صنایع راهبردي نظیر خودرو، مخابرات،

فولاد و مس، نیازها و توانمندي هاي صنعتی به هم مرتبط شدند.

به گزارش صبحانه،برگزاري میزهاي ساخت داخل براي
تامین محصولات، تجهیزات و ملزومات مورد نیاز حوزه
صنعت و معدن با استفاده از توان تولیدکنندگان داخلی
براي قطع هر گونه وابستگی و خودکفایی در دولت "تدبیر

 
و امید" در دستور کار قرار گرفت. 

کاهش ارزبري و صرفه جویی در منابع ارزي کشور، رونق
تولید و اشتغال زایی بیشتر، از دستاوردهاي این میزهاي
تخصصی بوده است که در قالب نهضت ساخت داخل در

 
دولت تدبیر و امید پیگیري و انجام شد. 

مطابق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، تاکنون 11 میز تعمیق ساخت داخل با میزان کاهش ارزبري یک میلیارد و 45 میلیون

 
یورویی برگزار شده است. 

 
از این میزان، صنعت فولاد و مس با 443 میلیون یورو و سهم 42.39 درصدي، بیشترین کاهش ارزبري را ثبت کرد. 

 
همچنین 341 میلیون یورو (معادل 32.63 درصد) کاهش ارزبري در حوزه خودرو و موتورسیکلت محقق شد. 

بر پایه این گزارش، 143 میلیون یورو کاهش ارزبري در صنعت تجهیزات نفت، گاز و پتروشیمی (با سهم 13.68 درصدي) و 118

 
میلیون یورو در بخش مخابرات، برق و الکترونیک (با سهم 11.29 درصدي) حاصل شد. 

به همت تلاشگران عرصه صنعت و معدن، پس از پیروزي انقلاب شکوهمند اسلامی ایران شاخص هاي صنعتی و معدنی ارتقاي قابل
توجهی پیدا کرد و با برنامه ریزي هاي انجام شده به سمت خودکفایی در محصولات مورد نیاز وارداتی و قطع وابستگی ها حرکت

 
کردیم. 

برپایه این گزارش، تعداد واحدهاي صنعتی در سال 57 و در ابتداي انقلاب یک هزار و 503 واحد بود که در تیرماه امسال به 71 هزار

 
و 998 واحد رسیده است. 

همچنین تعداد معادن فعال در ابتداي انقلاب 195 معدن بوده که در تیرماه امسال به 6 هزار و 107 معدن ارتقاء یافته است./ایرنا





مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده صاحبان سهام شرکت دخانیات ایران

برگزار شد

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/06/15

مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده صاحبان سهام شرکت
دخانیات ایران برگزار شد مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده
سالیانه صاحبان سهام شرکت دخانیات ایران با حضور 100 درصد

 
صاحبان سهام روز سه شنبه 11شهریور ماه سال جاري برگزار شد. 

نوآوران آنلاین-به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت
دخانیات ایران، مجمع عمومی عادي به طور فوق العاده سالیانه منتهی

به سال مالی 1398/12/29 شرکت دخانیات ایران در تاریخ 11 شهریور ماه 1399 در محل سالن امام علی (ع) مجتمع دخانیات
تهران با هیأت رئیسه متشکل از آقایان علیرضا موحدي به عنوان رییس جلسه ، وحید سپهر و رضا کوهشاري بعنوان ناظر و سیاوش
افضلی به عنوان دبیر و با حضور نمایندگان وزارت صنعت، معدن و تجارت ، موسسه صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد،

 
سازمان خصوصی سازي و نمایندگان سازمان حسابرسی برگزار شد. 

در این جلسه صاحبان سهام پس از استماع گزارش مدیرعامل و هیأت مدیره و حسابرس مستقل و بازرس قانونی ، با تصویب بندهاي
مربوطه و بیان تکالیف قانونی و مورد نیاز؛ از تلاش هاي انجام شده در شرکت دخانیات ایران براي بهبود شرایط تقدیر و ابراز امیدواري

 
کردند روند رو به جلو فعالیت هاي شرکت طی سال 99 همچنان تداوم یابد. 

شایان ذکر است که گزارش صورت هاي مالی نشان می دهد که در نیمه دوم سال 1398 روند تولید و فروش شرکت روندي مثبت و
صعودي را تجربه کرده و زیان عملیاتی نیمه ابتداي سال 98 بواسطه ي سود عملیاتی در نیمه دوم سال جبران و سهم بازار محصولات

 
شرکت در بازار مصرف به بیش از 15 درصد ارتقاء یافته است. 

شرکت دخانیات ایران بر اساس صورت هاي مالی منتهی به سال 1398 در بسیاري از شاخص هاي مالی، تامین مواد اولیه، تولید،
فروش و سهم بازار موفق عمل کرده و مجموعاً در این سال مالی، سودآور بوده است که این عملکرد و صورت هاي مالی منتهی به

 
1398/12/29 مورد تایید و تصویب اعضاء مجمع و سهامداران قرار گرفت. 

گفتنی است شرکت دخانیات ایران با 7 مجتمع بزرگ تولیدي در استانهاي تهران، گیلان، مازندران، گرگان، اصفهان ،کردستان و
آذربایجان غربی و 23 اداره استانی در سرتاسر کشور بعنوان یک بنگاه ملی بالغ بر 100 سال است که در حوزه صنعت دخانیات
فعالیت هاي تولیدي، بازرگانی و کشاورزي را بر عهده دارد و بی شک با حمایت هاي سازمان هاي بالادستی و امید به آینده میتوان

سهم بزرگی در اشتغال زایی در کشور و سود دهی به سهامداران محترم را براي این برند ملی متصور بود.



91 درصد مسکن هاي مهر تعاونی ساز تحویل شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون وزیر کار با بیان اینکه تاکنون 91 درصد مسکن هاي مهر تعاونی ساز تحویل متقاضیان شده است، گفت: 74 هزار
پرونده مربوط به مسکن مهر داشتیم که طی یک سال گذشته این عدد به 14 هزار رسیده است.

معاون وزیر کار با بیان اینکه تاکنون 91 درصد مسکن هاي
مهر تعاونی ساز تحویل متقاضیان شده است، گفت: 74
هزار پرونده مربوط به مسکن مهر داشتیم که طی یک سال

 
گذشته این عدد به 14 هزار رسیده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمدجعفر کبیري امروز در
نشست خبري به مناسبت هفته تعاون، اظهار داشت: در
حال حاضر 10 میلیون نفر عضو تعاونی هاي کشور و 1.7

 
میلیون نفر در بخش تعاون مشغول به کار هستند. 

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تعاونی بهترین مسیر براي تجمیع سرمایه هاي خرد مردم است، افزود:

 
یکی از بهترین راه هاي مبارزه با آثار منفی اقتصاد دچار رکود تورمی، توسعه کسب وکارهاي کوچک است. 

وي ادامه داد: در روزهایی هستیم که مردم سرمایه هاي خود را در بازارهایی همچون ارز، طلا و بورس رهنمون می کنند که پرریسک
است. توسعه تعاونی ها و حمایت از سرمایه مردم در این بخش نه تنها به افزایش اشتغال منجر می شود بلکه براي کشور ارزش افزوده
نیز به دنبال دارد. بخش تعاون باید با احیاي اعتماد مردم، بتواند به جمع آوري سرمایه هاي خرد بپردازد که پیش نیاز این عمل

 
توسعه شفافیت، توسعه نوآوري و توسعه حمایت هاي هدفمند است. 

کبیري گفت: 94 هزار تعاونی داریم که 25 هزار تعاونی در دولت یازدهم و دوازدهم شکل گرفت. براي توانگر کردن تعاونی ها بودجه

 
را 12 برابر افزایش دادیم. 

 
سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون راه اندازي می شود 

معاون وزیر تعاون افزود: تسهیلات بانک توسعه تعاون در سال 98 نسبت به 96 به میزان 2 برابر افزایش یافت؛ سقف صدور ضمانت

 
نامه ها نیز از 12 به 21 هزار میلیارد تومان رسید. 

 
وي همچنین گفت: سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون در راستاي شفاف سازي و دولت الکترونیک راه اندازي می شود. 

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: قبلاً براي صدور مجوز شرکت تعاونی نیاز به مراجعات مکرر حضور بود، اما اکنون بدون نیاز به

 
مراجعه حضوري، زمان صدور مجوز از 70 روز به 10 روز کاهش یافته است. 



کبیري همچنین از راه اندازي 10 مرکز نوآوري استانی براي حمایت ازتعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپ ها در مهر ماه امسال
خبر داد و گفت: صندوق هاي خطرپذیر و جسورانه با سهم 49 درصد دولت و 51 درصد تعاونی ها به زودي راه اندازي می شود و طرح

 
هاي تعاونی قابل انجام ظرف 2 تا 5 سال را در اولویت ضمانت قرار می دهیم. 

وي افزود: خط اعتباري براي تعاونگران به صورت آنلاین و به ویژه خط اعتبار براي تعاونی هاي زنان و گروههاي توان یاب با 8 تا 12

 
درصد درنظر گرفته خواهد شد. 

کبیري گفت: صدور ضمانت نامه سرمایه گذاري براي تعاونی هاي زنان تا سقف 500 میلیون تومان و براي شرکت هاي تعاونی

 
شهرستانی تا 12 میلیارد تومان و براي تعاونی هاي مسکن تا 150 میلیارد تومان درنظر گرفته می شود. 

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در هفته تعاون امسال 383 طرح تعاونی با سرمایه گذاري 3 هزار میلیارد

 
تومان و ظرفیت اشتغالزایی 26 هزار اشتغال به صورت همزمان در کشور به بهره برداري می رسد. 

 
91 درصد مسکن هاي مهر تعاونی ساز، تحویل متقاضیان شد 

کبیري در ادامه در خصوص مشکلات تعاونی هاي مسکن، گفت: کمتر از 10 درصد تعاونی هاي مسکن دچار مشکل هستند؛ بسیاري
از مردم از طریق تعاونی ها صاحب خانه شده اند. در صورت راه اندازي سامانه هوشمند تعاون، افراد و اعضاي تعاونی ها می توانند
نسبت به عملکرد مدیران بخش تعاونی ها به صورت مستمر نظارت داشته باشند. در این صورت میزان تخلفات به حداقل خواهد رسید.

وي افزود: کل بودجه قبلاً براي 90 هزار تعاونی 15 میلیون تومان بود که توانستیم این عدد را 12 برابر افزایش دهیم و به 12 میلیارد

 
تومان برسانیم که براي اهداف نظارتی و حسابرسی نیز استفاده خواهد شد. 

 
کبیري گفت: 74 هزار پرونده مربوط به مسکن مهر تعاونی ساز داشتیم که طی یک سال گذشته این عدد به 14 هزار رسیده است. 

وي اظهار داشت: تاکنون 91 درصد از مسکن هاي مهر تعاونی ساز، به متقاضیان تحویل شده که 14 درصد در دولت آقاي احمدي

 
نژاد و 77 درصد نیز در دولت آقاي روحانی تحویل شده است. 

 
با تخصیص خط اعتباري 2 هزار میلیاردي براي احداث مسکن کارگري هنوز موافقت نشده است 

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در رابطه با نقش تعاونی ها در تهیه تجهیزات مقابله با کرونا، گفت: خط اعتباري
110 میلیارد تومانی با نرخ ترجیحی 12 درصد براي 291 تعاونی در نظر گرفته شده است تا از این طریق از ظرفیت بخش تعاون،

 
براي تهیه تجهیزات مربوط به مقابله با کرونا استفاده شود. 

 
وي همچنین بر لزوم ایجاد بستر قانونی براي عضویت تمامی تعاونی ها در اتاق تعاون ایران تاکید کرد. 

کبیري در مورد مسکن کارگري، گفت: در راستاي تفاهم نامه با وزارت راه و شهرسازي مقرر شد 200 هزار واحد مسکونی براي
کارگران شهرك هاي صنعتی احداث شود؛ در همین ارتباط قرار بود 2 هزار میلیارد تومان خط اعتباري به این طرح تعلق گیرد اما



 
هنوز با این موضوع موافقت نشده است اما براي اینکه کار زمین نماند، 4 شهرك را براي احداث این واحدها شناسایی کرده ایم. 

 
تاکنون سهم بخش تعاون از محل واگذاري ها پرداخت نشده است 

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر در مورد میزان مطالبات بخش تعاون از واگذاري ها،
اظهار داشت: اگرچه باید از سال 89 از محل واگذاري ها، 30 درصد به بخش تعاون اختصاص می یافت اما تاکنون اتفاقی در این حوزه

 
نیفتاده است. 

وي افزود: در سال 99 با پیشنهادي که بخش تعاون به وزارت اقتصاد داد، مقرر شد حداقل 2 هزار میلیارد تومان از تعهدات باقی مانده
براي افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون، پرداخت شود و 800 میلیارد تومان نیز در ردیف بودجه در قالب تشکیل ETF بدهند تا به

 
صورت تهاتري در اختیار بانک قرار گیرد. 

کبیري ادامه داد: دولت معتقد است آنچه که قبلاً باید پرداخت می شده و نشده، در حال حاضر تعهدي را براي دولت ایجاد نمی کند؛
اما به هر حال در مجموع مقرر شده 2,800 میلیارد تومان از این محل به بخش تعاون پرداخت شود.



3 رویداد ملی بنیاد برکت در سال جهش تولید

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/06/15

آمار و اسامی افراد شاغل توسط طرح هاي بنیاد برکت با کد ملی و شماره تماس کاملا در دسترس و قابل رصد و راستی آزمایی

 
است. 

به گزارش جهان نیوز، مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان
امام تاکید کرد: از ایده هاي کارآفرینان و ایده پردازان در زمینه
هاي ایجاد اشتغال براي کولبران در استان هاي مرزي، تولید

 
پوشاك و پرورش آبزیان استقبال می کنیم. 

امیرحسین مدنی که در نشست رسانه اي تشریح سه رویداد ملی
بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) شامل ایجاد

اشتغال براي کولبران استان هاي مرزي (کاك برکت)، تولید پوشاك (چرخ برکت) و پرورش آبزیان (دریاي برکت) در سال جهش
تولید سخن می گفت، با بیان این مطلب افزود: بنیاد برکت طی انتشار فراخوانی به آدرس event.barkat.ir از تمامی کارآفرینان و

 
ایده پردازان براي ارایه ایده هاي کارشناسی شده و خلاقانه درباره این سه رویداد ملی دعوت به عمل آورده است. 

وي با اشاره به گذشت 13 سال از فعالیت هاي بنیاد برکت گفت: بنیاد برکت با توجه به تاکیدات رهبر معظم انقلاب مبنی بر ساخت

 
1000 مدرسه و محرومیت زدایی از 1000 روستا از سوي ستاد اجرایی فرمان امام تشکیل و آغاز به کار کرد. 

 
آغاز سال تحصیلی و تحویل 150 مدرسه برکت 

مدنی در تشریح اقدامات بنیاد برکت در حوزه هاي مختلف اظهار داشت: در حوزه عمرانی و زیربنایی قرارداد ساخت 1900 مدرسه را
داریم که 1250 مدرسه را به بهره برداري رسانده ایم. 150 مدرسه را نیز هفته آینده و همزمان با آغاز سال تحصیلی افتتاح خواهیم

 
کرد. در ضمن، تا پایان سال جاري 100 مدرسه دیگر نیز آماده پذیرش دانش آموزان خواهد بود. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: 1100 مجموعه فرهنگی، 240 مرکز جامع سلامت و 12 بیمارستان با 2 هزار تختخواب را به بهره
برداري رسانده یا در دست اقدام داریم. 47 هزار واحد مسکن محرومین را نیز در دست ساخت داریم که 18 هزار مسکن را تحویل

 
داده ایم. همچنین به 1000 نقطه روستایی آب رسانی کرده ایم. 

 
ایجاد 300 هزار شغل تا پایان سال 

وي با تاکید بر این که عمده فعالیت هاي بنیاد برکت در حوزه اشتغال زایی است عنوان کرد: بر اساس آمار سال 1350، روستاییان 70
درصد جمعیت کشور را تشکیل می دادند که این رقم در حال حاضر به 25 درصد رسیده است. ضمن این که، وضعیت تولید در



روستاها شرایط خوبی ندارد و روستاییان حتی نمی توانند مایحتاج مورد نیاز خود را تامین کنند، در حالی که در گذشته، هم براي

 
خود تولید داشتند و هم براي شهرها. 

مدنی با تاکید بر اهمیت معیشت پایدار در مناطق روستایی گفت: از آن جایی که مبحث تولید در بخش امنیت غذایی بسیار مهم
است، بنیاد برکت از 4 سال گذشته مطالعاتی را در زمینه ایجاد مشاغل خرد و خانگی انجام داد و سه مدل اشتغال زایی اجتماع محور
شامل سحاب، آسمان و آفتاب را طراحی و عملیاتی کرد. این مدل اشتغال زایی از اواسط سال 97 اجرا و همان سال باعث ایجاد 10

 
هزار طرح و 30 هزار شغل شد. 

مدیرعامل بنیاد برکت افزود: در سال 98 نیز 30 هزار طرح عملیاتی شد و امسال نیز 60 هزار طرح اشتغال زایی منجر به ایجاد 180
هزار شغل در دستور کار است که از این تعداد، 16 هزار طرح تا به امروز به بهره برداري رسیده. در مجموع، تعداد مشاغل خرد و

 
خانگی بنیاد تا پایان سال جاري به 300 هزار شغل می رسد. 

وي تاکید کرد: آمار و اسامی افراد شاغل توسط طرح هاي بنیاد برکت با کد ملی و شماره تماس کاملا در دسترس و قابل رصد و

 
راستی آزمایی است. 

 
کاهش 10 درصدي واردات گوشت قرمز 

مدنی در توضیح تولیدات و محصولات طرح هاي اشتغال زایی خرد و خانگی بنیاد برکت بیان کرد: سال گذشته 16 هزار تن گوشت

 
قرمز با اجراي این طرح ها در کشور تولید و باعث کاهش 10 درصدي واردات شد. 

مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به واردات سالانه 160 هزار تن گوشت قرمز به کشور خاطرنشان کرد: از آن جایی که 45 درصد طرح
هاي خرد و خانگی در حوزه پرورش دام سبک و سنگین است، امسال تولید 40 هزار تن گوشت قرمز را هدف گذاري کرده ایم که 25

 
هزار تن آن به مشاغل خرد اختصاص دارد. 

 
تولید 10 هزار تن گوشت ماهی در دریاي برکت 

مدنی میزان سرانه مصرف گوشت سفید و به خصوص آبزیان را در کشور مورد توجه قرار داد و گفت: سرانه مصرف سالانه گوشت
آبزیان در دنیا 22 کیلوگرم است که این رقم در ایران به نصف می رسد. ما ظرفیت هاي بسیار خوبی براي تولید آبزیان در کشور داریم

 
و 60 درصد تامین گوشت ماهی در دنیا از طریق آبزي پروري است. 

وي از ورود جدي بنیاد برکت به حوزه پرورش آبزیان خبر داد و تصریح کرد: تولید 5 هزار تن گوشت ماهی در طرح دریاي برکت از
طریق طرح هاي اشتغال زایی خرد پیش بینی شده است. به این منظور، 540 مجري و تسهیل گر بنیاد برکت آموزش دیده اند تا در
مناطقی که ظرفیت تولید آبزیان وجود دارد، طرح هاي اشتغال زایی مرتبط با پرورش آبزیان را راه اندازي کنند. همچنین تولید 5

 
هزار تن گوشت ماهی نیز از طریق طرح هاي بنگاه محور در دستور کار است. 

 
تولید 5 میلیون دست لباس با چرخ برکت 

مدیرعامل بنیاد برکت در تشریح طرح چرخ برکت نیز گفت: 5 درصد طرح هاي اجتماع محور بنیاد در سال هاي گذشته در حوزه

 
پوشاك و منسوجات بوده است. از سوي دیگر، یک سوم پوشاك کشور از خارج وارد می شود که اغلب هم به شکل قاچاق است. 

مدنی تاکید کرد: با توجه به حساسیت و تاکیدات مقام معظم رهبري بر مبحث پوشاك ایرانی، براي امسال تولید 5 میلیون دست



لباس را در قالب طرح چرخ برکت و از طریق طرح هاي خرد در دستور کار داریم. همچنین به دنبال ایده هاي نو هستیم تا زنجیره

 
تولید در این حوزه تشکیل و کامل شود. 

 
استقبال کولبران از کاك برکت 

مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به معضل کولبري در کشور بیان کرد: کولبران به ناچار به این کار می پردازند و میزان قاچاق از این
طریق نزدیک به یک درصد کل قاچاق کشور است. هیچ کس قصد ضربه زدن به اقتصاد کشور را ندارد و کولبران حاضر هستند با

 
حداقل درآمد، این کار را کنار بگذارند و در کنار خانواده هایشان باشند. 

وي از استقبال کولبران از اشتغال زایی بنیاد برکت خبر داد و افزود: در قالب طرح کاك برکت ایجاد فرصت هاي شغلی براي کولبران
سه استان مرزي کردستان، کرمانشاه و آذربایجان غربی آغاز شده است. در همین راستا، تسهیل گران بنیاد برکت در حال شناسایی

 
ظرفیت ها و پتانسیل هاي این مناطق هستند و در عین حال، در این حوزه هم از ایده هاي جدید و مبتکرانه استقبال می کنیم. 

 
سهم قابل توجه شرکت هاي مشارکتی از بازار سرمایه 

مدنی ایجاد فرصت هاي شغلی از طریق مشارکت با واحدهاي تولیدي را طرح دیگر بنیاد برکت ذکر کرد و گفت: بنیاد تا به امروز با
360 شرکت مشارکت اقتصادي داشته و در آن ها سرمایه گذاري کرده است. بنیاد پس از 3 تا 5 سال حضور و مشارکت، از این

 
واحدها خارج شده و سهام خود را به مردم و بخش خصوصی واگذار می کند. 

مدیرعامل بنیاد برکت تصریح کرد: بنیاد تا به امروز از 250 شرکت خارج شده و سهم خود را واگذار کرده است. بسیاري از این شرکت

 
ها سهام شان را در بورس عرضه کرده و در حال حاضر، سهم قابل توجهی از بازار سرمایه را به خود اختصاص می دهند. 

گفتنی است، نشست خبري «سه رویداد ملی بنیاد برکت در سال 99» با حضور امیرحسین مدنی مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی
فرمان امام و معاونان این بنیاد برگزار و جزییات سه رویداد ملی بنیاد برکت در زمینه هاي ایجاد اشتغال براي کولبران استان هاي
مرزي (کاك برکت)، تولید پوشاك (چرخ برکت) و پرورش آبزیان (دریاي برکت) و سایر فعالیت هاي بنیاد در حوزه اشتغال زایی

تشریح شد.



تاثیر کرونا بر افزایش میزان فقر در جهان by روزنامه آذربایجان

منبع: روزنامه آذربایجانشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/06/15

سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد شیوع ویروس کرونا تلاش هاي صورت گرفته براي کاهش فقر در دهه هاي اخیر را از بین
خواهد برد. به گزارش تسنیم، سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد: شیوع ویروس کرونا بی شک موجب افزایش شکاف فقر بین

مردان و زنان خواهد شد و 47 میلیون زن و دختر دیگر در سراسر جهان را تا سال آینده ...

 
تاثیر کرونا بر افزایش میزان فقر در جهان 

سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد شیوع ویروس کرونا تلاش هاي صورت گرفته براي کاهش فقر در دهه هاي اخیر را از بین خواهد

 
برد. 

به گزارش تسنیم، سازمان ملل در گزارشی اعلام کرد: شیوع ویروس کرونا بی شک موجب افزایش شکاف فقر بین مردان و زنان خواهد
شد و 47 میلیون زن و دختر دیگر در سراسر جهان را تا سال آینده به کام فقر خواهد کشاند و تلاش هاي صورت گرفته براي کاهش

 
فقر در دهه هاي اخیر را از بین خواهد برد. 

بر اساس این گزارش برآوردهاي جدید سازمان ملل نشان می دهد مشکلات اقتصادي ناشی از شیوع ویروس کرونا و بیکاري گسترده
موجب خواهد شد تا زنان بیشتري نسبت به مردان با فقر اقتصادي روبرو شوند. آفریقا و آمریکاي لاتین بیشترین آسیب را از این

 
بحران متحمل خواهند شد. 

آمارهاي سازمان ملل همچنین حاکی است که شیوع ویروس کرونا موجب شده تا زنان با سرعت بیشتري نسبت به مردان شغل خود
را از دست بدهند چرا که زنان بیشتر در بخش هایی اشتغال داشته اند که از بحران ویروس کرونا شدیدتر آسیب دیده است مثل

 
رستوران و هتلداري. 

به طور کلی شیوع ویروس کرونا موجب خواهد شد تا سال آینده بیش از 96 میلیون نفر بیشتر در سراسر جهان با فقر مطلق مواجه
شوند که نیمی از آنان زنان و دختران خواهند بود.



برخی از مسئولان باعث بدینی مردم به کارآمدي نظام دینی می شوند

منبع: ایسناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/06/15

نماینده ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامی گفت: در سال هاي گذشته در منابع طبیعی واگذاري هاي
مختلفی به تیم هاي ورزشی و بخش هاي دیگر داشته ایم و اینها را امروز با افزایش قیمت یا واگذار می کنند و یا به فروش

می رسانند. این موضوع در ساوجبلاغ، طالقان و ... وجود دارد.

علی حدادي روز شنبه 15 شهریور در مراسم تجلیل از
تعاونگران برتر شهرستان هاي ساوجبلاغ و نظرآباد با بیان
اینکه در بخش تعاونی علی رغم وجود ظرفیت هاي زیاد
غفلت هاي فراوانی وجود دارد، گفت: در مجموع در تعاونی
هاي مسکن بهتر از اینها می توانستیم عمل کنیم. به طور
کلی مشکلات زیادي در تعاونی هاي بخش زمین و مسکن

 
داشته ایم که باید رفع شود. 

به گزارش ایسنا، حدادي با بیان اینکه تعاونی ها را باید توانمند کنیم افزود: اگر ما به مردم اعتماد کنیم مردم هم به ما اعتماد می

 
کنند، دستگاه هاي اجرایی و دولتمردان کار را نه در شعار و حرف بلکه به معناي واقعی به مردم واگذار کنند. 

وي ادامه داد: برخی از مواقع عملکرد برخی از دستگاه ها یا بخشی از دولتمردان کارایی لازم را ندارد و به کارآمدي نظام دینی لطمه
می زنند و مردم نسبت به اسلام، قرآن و نظام دینی بدبین می شوند.کارآمدي و کارکرد دستگاه هاي اجرایی و دولتمردان بسیار مهم

 
است. 

حدادي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با بیان اینکه مناطق مختلف کشور به خصوص استان البرز از بهترین ظرفیت ها
برخوردار هستند، گفت: متاسفانه امروز ما براساس آمایش سرزمین کار نمی کنیم به همین دلیل در کمیسیون امور داخلی کشور و

 
شوراها یکی از اولویت هاي خود را بحث آمایش سرزمین قرار داده ایم و از استان ها انتظار داریم براساس آمایش سرزمینی کار کنند. 

وي خاطرنشان کرد: ما در بخش کشاورزي بهترین ظرفیت را در غرب البرز و شهرستان هاي ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان داریم از دو

 
میلیون تن تولید محصولات کشاورزي البرز بیش از 65 تا 70 درصد آن در این مناطق تولید می شود. 

حدادي افزود: بر همین اساس در بخش کشاورزي مخصوصا صنایع تبدیلی باید ریل گذاري صورت بگیرد تا از خام فروشی جلوگیري

 
کنیم. 

وي با اشاره به اهمیت مدیریت منابع طبیعی گفت: در سال هاي گذشته واگذاري هاي مختلفی به تیم هاي ورزشی و بخش هاي دیگر
داشته ایم و اینها را امروز با افزایش قیمت یا واگذار می کنند و یا به فروش می رسانند. این موضوع در ساوجبلاغ، طالقان و ... وجود

 
دارد. 



حدادي خاطرنشان کرد: تأکید ما واگذاري منابع طبیعی به تعاونی هاي روستاي توانمند براي ایجاد اشتغال واگذار شود. اگر ما به
تعاونی ها اعتقاد، اعتماد و باور داشته باشیم و این منابع طبیعی در اختیار تعاونی ها قرار بگیرد نتایج خوبی خواهد داشت چون منایع

 
طبیعی زمانی می تواند موفق باشد که در راستاي تولید قرار بگیرد. 

وي تصریح کرد: متاسفانه تغییر کاربري اراضی کشاورزي نامتناسب و نامتوازن است که بخشی از آن به مجلس و لزوم اصلاح قانون

 
تغییر کاربري اراضی کشاورزي بر می گردد و بخش دیگري به دستگاه هاي اجرایی مربوط است. 

وي در پایان گفت: در بخش صنعت هم باید تلاش مضاعفی انجام شود؛ اما امروز تهدید بزرگی به نام بیکاري داریم و با این حال شاهد

 
وجود زمین هاي خالی در شهرك هاي صنعتی استان هستیم. این زمین ها باید تعیین تکلیف شود. 

انتهاي پیام



روبات هندي نارگیل می چیند

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/06/15

همزمان با افزایش اشتغال در حوزه فناوري در هند، براي انجام برخی فعالیت هاي کشاورزي در این کشور مشکلاتی ایجاد
شده که روبات ها می توانند بر این چالش غلبه کنند.

همزمان با افزایش اشتغال در حوزه فناوري در هند، براي
انجام برخی فعالیت هاي کشاورزي در این کشور مشکلاتی
ایجاد شده که روبات ها می توانند بر این چالش غلبه کنند.

یکی از مشاغل سنتی در هند که نیروي انسانی فعال در آن
روز به روز کاهش می یابد، نارگیل چینی است که مستلزم

 
بالا رفتن از درخت هاي بلند نارگیل است. 

محققان هندي براي حل این مشکل نمونه اولیه روباتی را
تولید کرده اند که می تواند از تنه درختان نارگیل بالا برود

 
و میوه آنها را بکند و سپس از درخت پایین بیابد. تولید این روبات حاصل سه سال فعالیت و تلاش تحقیقاتی است. 

ربات یادشده باید توسط کاربر مانند یک حلقه به دور تنه درخت نارگیل نصب شود. این فرایند 15 دقیقه زمان می برد. سپس روبات

 
می تواند از درخت بالا برود. این کار از طریق هشت چرخ دهنده صورت می گیرد. 

کنترل بی سیم این روبات از روي زمین و با استفاده از یک دسته شبیه به جوي استیک ممکن است. براي این کار می توان از یک

 
اپلیکیشن تلفن همراه نیز استفاده کرد. 

زمانی که ربات به نارگیل ها می رسد، بازوي خود را به سمت نارگیل ها دراز می کند و با استفاده از یک اره برقی که در انتهاي بازوي

 
آن نصب شده نارگیل ها را از شاخه هاي درخت جدا می کند تا آنها بر روي زمین بیفتند. 

روبات یادشده در آزمایش هاي انجام شده از تنه درخت هاي نارگیل به ارتفاع بیش از 15 متر با موفقیت بالا رفته است و اگر چه
سرعت کار آن از انسان ها کندتر است، اما دقت و دوام بیشتري دارد.



راه اندازي 10مرکز نوآوري تعاونی دانش بنیان در مهر ماه/ سقف ضمانت نامه

هاي تعاون افزایش یافت

منبع: تسنیمشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون تعاون وزیرکار از راه اندازي 10 مرکز نوآوري استانی براي حمایت ازتعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپ ها در
مهرماه امسال خبر داد و گفت:سقف ضمانت تعاونی از سوي صندوق ضمانت توسعه تعاون افزایش یافته است.

معاون تعاون وزیرکار از راه اندازي 10 مرکز نوآوري استانی
براي حمایت ازتعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپ ها در
مهرماه امسال خبر داد و گفت:سقف ضمانت تعاونی از
سوي صندوق ضمانت توسعه تعاون افزایش یافته است. -

 
اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم,
محمدجعفرکبیري, معاون تعاون وزیرکار, حجت االله
مهدیان,مدیرعامل بانک توسعه تعاون و مهدي حسین نژاد
به مناسب هفته تعاون در نشست خبري در محل وزارت

 
کار شرکت کردند. 

در ابتداي این نشست محمدجعفرکبیري, معاون تعاون وزیرکار با اشاره به اینکه در دنیا 3میلیون شرکت تعاونی با 280 میلیون
جمعیت وجود دارد گفت: اقتصاد تعاونی تنها براي ایران نیست. در ایران تعداد تعاونی هاي فعال 94 هزار شرکت تعاونی با 10میلیون

 
نفرعضو است که 1.7 میلیون اشتغال دارند. 

وي با اشاره به اینکه سرمایه گذاري در بخش تعاون علاوه بر اشتغال مولد داراي ارزش افزوده قابل توجه است و نیازمند توجه دولت

 
است بیان کرد: در راستاي توسعه کیفی و توانمندي تعاونگران، بودجه سال 98 نسبت به 96 در این بخش 12 برابر افزایش یافت. 

کبیري با تأکید بر اینکه میزان تسهیلات بانک توسعه تعاون در سال 98 نسبت به 96 دو برابر شد و سقف صدور ضمانت نامه براي
سرمایه گذاري در تعاون 75 درصد افزایش یافت و از 12 میلیارد تومان به 21 میلیارد تومان رسید گفت: سامانه جامع و هوشمند

 
بخش تعاون در راستاي شفاف سازي و دولت الکترونیک راه آندازي می شود. 

معاون وزیر تعاون درباره زمان صدور مجوز براي شرکت هاي تعاونی گفت: در گذشته براي صدور مجوز شرکت تعاونی نیاز به مراجعات

 
مکرر حضور بود، اما اکنون بدون نیاز به مراجعه حضوري، زمان صدور مجوز از 70 روز به 10 روز کاهش یافته است. 

کبیري از راه اندازي 10 مرکز نوآوري استانی براي حمایت ازتعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپ ها در مهرماه امسال خبر داد و
گفت: صندوق هاي خطرپذیر و جسورانه با سهم 49 درصد دولت و 51 درصد تعاونی ها به زودي راه اندازي می شود و طرح هاي

 
تعاونی قابل انجام ظرف 2 تا 5 سال را در اولویت ضمانت قرار می دهیم. 



وي ادامه داد: از دیگر اقدامات این است که به منظور حمایت ویژه براي تعاونی ها, خط اعتباري براي تعاونگران به صورت آنلاین و به

 
ویژه خط اعتبار براي تعاونی هاي زنان و گروههاي توان یاب با 8 تا 12 درصد درنظر گرفته می شود. 

کبیري درباره همکاري صندوق ضمانت توسعه تعاون گفت: صدور ضمانت نامه سرمایه گذاري براي تعاونی هاي زنان تا سقف 500
میلیون تومان و براي شرکت هاي تعاونی شهرستانی تا 12 میلیارد تومان و براي تعاونی هاي مسکن تا 150 میلیارد تومان درنظر

 
گرفته می شود. 

کبیري بیان کرد: در هفته تعاون امسال 383 طرح تعاونی با سرمایه گذاري 3 هزار میلیارد تومان و ظرفیت اشتغالزایی 26 هزار

 
اشتغال به صورت همزمان در کشور به بهره برداري می رسد. 

 
افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون به زودي 

در ادامه نشست حجت االله مهدیان, مدیرعامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه این بانک در مرداد 88 با سرمایه 500میلیاردتومانی راه
اندازي شد گفت: پس از راه اندازي بانک قرار بود, سرمایه آن سالانه 500 میلیارد تومان اضافه شود که متأسفانه این کار انجام نشد و
امروز سرمایه بانک رقم ناچیز یک هزار میلیارد تومان است که البته قرار است از محل تجدید ارزیابی دارایی به زودي 1600 میلیارد
تومان دیگر به سرمایه بانک اضافه شود و به 2600 میلیارد تومان برسد که البته این سرمایه براي یک بانک توسعه اي در بخش تعاون

 
به یک شوخی شبیه است، چون از بانک توسعه تعاون خوب حمایت نشده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه مسیر ما با فعالان بخش تعاون یک مسیر یکطرفه است، گفت: انتظاراتی از بانک وجود دارد
که تسهیلات بدهیم، اما متأسفانه این بانک حمایت نشده و سرمایه اش افزایش نیافته است.بانک توسعه تعاون حتی یک ریال اضافه

 
برداشت از منابع نداشته و مطالبات معوق این بانک رقم ناچیز 8 درصد است. 

مهدیان همچنین گفت: در حالی که میزان تسهیلات بانک توسعه تعاون در حال حاضر 1750 میلیارد تومان بود، در حالی که این رقم

 
در گذشته 200 میلیارد تومان بود که الان 8 برابر شده است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه منابع بانک توسعه اي باید از محل منابع دولت باشد و نه متکی به سپرده مردمی که

 
گرانقیمت است، گفت: بنابراین قیمت تمام شده براي بانک توسعه تعاون به خاطر سپرده هاي مردمی 17 درصد است. 

به گفته وي، سپرده هاي مردمی در بانک توسعه تعاون از 2500 میلیارد تومان در گذشته، اکنون به 25 هزار میلیارد تومان افزایش
یافته است. بانک توسعه تعاون 4500 نفر پرسنل در کشور دارد که 71 درصد تسهیلات آن به بخش تعاون و 29 درصد به سایر بخش

 
ها پرداخت می شود. 

مهدیان نرخ تسهیلات توسعه تعاون را 4 درصد براي قرض الحسنه، 6 درصد براي اشتغال روستایی و تا 18 درصد براي سایر موارد

 
طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار عنوان کرد. 

 
صدور3هزار میلیاردتومانی ضمانت نامه براي تعاونگران 



مهدي حسین نژاد، مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون در ادامه این نشست گفت: این صندوق تاکنون 3 هزار میلیارد

 
تومان ضمانت نامه براي تعاونگران صادر کرده که کارمزد این ضمانت نامه ها نسبت به شبکه بانکی یک دوم است. 

به گفته حسین نژاد، سقف ضمانت نامه ها از یک و نیم میلیارد تومان به 21 میلیارد تومان افزایش یافته که بر مبناي سیستم
اعتبارسنجی به تعاونگران واگذار می شود به گونه اي که تعاونی هاي با درجه A با سفته و امضاي مدیران تعاونی، ضمانت نامه صادر

 
می شود و براي بدترین ردجه بندي با رتبه D حداکثر 30 درصد نسبت به صدور ضمانت نامه وثیقه می گیریم. 

مدیرعامل صندوق ضمانت تعاون گفت: از 3 هزار میلیارد تومان که ضمانت نامه صادرشده حتی یک ریال سوخت نشده، البته درصد

 
این رقم به عنوان خسارت پرداخت شده، چون اعتبارسنجی تعاونی ها با دقت انجام شده است. 

حسین نژاد با بیان اینکه سقف ضمانت براي تعاونی زنان 500 میلیون تومان با سفته ضمانت است گفت: براي جوانان، شرکتهاي
دانش بنیان و تعاونی هاي برتر تا سقف یک و نیم میلیارد تومان ضمانت نامه صادر می شود. سرمایه صندوق ضمانت صادرات امسال از
محل سود انباشته 45 میلیارد تومان اضافه می شود که این رقم 30 درصد سرمایه قبلی است که اضافه شده و در حال ثبت است.

همچنین یک رقم دیگري که قرار است در دولت تصویب شود و به سرمایه این صندوق اضافه شود.



نیازمند مأموریت گرایی و آمایش آموزش عالی هستیم/ درخشش دانشگاه ها

در آموزش الکترونیکی و تأمین نیاز اساسی مردم براي مقابله با کرونا

منبع: آناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت.

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با صدور پیامی آغاز سال
تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور
تبریک گفت. به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا، وزارت
علوم، تحقیقات و فناوري با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی

 
1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

 
در متن این پیام آمده است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

 
""طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم آموزان را دوست دارد."" 

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا
جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش

 
چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر از همه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این



بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید را به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش هاي
برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و گام

 
هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم. 

انتهاي پیام/4118/



زمینه تحقق عدالت آموزشی در خوزستان فراهم شود

منبع: هما خوزستانشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/06/15

هما خوزستان: نماینده ولی فقیه در خوزستان با تاکید بر لزوم فراهم شدن بستر عدالت آموزشی، گفت: تقاضاي بنده از
استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد تا

کسانی که محروم هستند به این کارگروه مراجعه کنند. حجت الاسلام و المسلمین سید ...

هما خوزستان: نماینده ولی فقیه در خوزستان با تاکید بر لزوم فراهم شدن بستر عدالت آموزشی،
گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و
کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد تا کسانی که محروم هستند به این کارگروه مراجعه

 
کنند. حجت الاسلام و المسلمین سید محمدنبی (...) 

هما خوزستان: نماینده ولی فقیه در خوزستان با تاکید بر لزوم فراهم شدن بستر عدالت آموزشی، گفت: تقاضاي بنده از استاندار این
است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد تا کسانی که محروم

 
هستند به این کارگروه مراجعه کنند. 

حجت الاسلام و المسلمین سید محمدنبی موسوي فرد، در آیین نواخته شدن زنگ بازگشایی مدارس در خوزستان که امروز (15
شهریور) در دبستان امام هادي (ع) شهرك طالقانی ماهشهر برگزار شد، اظهار کرد: آموزش و پرورش گلوگاه فرهنگ سازي است و باید

 
به آن توجه ویژه اي شود. اگر در جامعه اي ملاحظه می کنید دانش آموزان توفیق دارند، برآیند زحمات آموزش و پرورش است. 

به گزارش ایسنا، وي ضمن تقدیر از زحمات فرهنگیان و مجموعه آموزش و پرورش در بازگشایی مدارس، افزود: در قرآن آمده است
«خداوند پیامبران الهی را همراه با کتب آسمانی فرستاد تا عدالت اجرا شود.» در مباحث آموزشی ما چه مقدار شاهد تحقق عدالت
آموزشی هستیم که مقام معظم رهبري با دقت به این موضوع پرداخته اند؟ چقدر از امکاناتی که در مدارس تهران وجود دارد در

 
دورترین روستاها وجود دارد؟ قطعا اینگونه نیست بنابراین عدالت آموزشی تعبیر خارجی ندارد. 

نماینده ولی فقیه در استان خوزستان با اشاره به لزوم تحقق عدالت آموزشی در استان، بیان کرد: در استان خوزستان با توجه به وجود
منابع زیرزمینی و روزمینی، باید تلاش صورت گیرد تا بستر عدالت آموزشی فراهم شود. مکانی که براي بازگشایی مدارس در
خوزستان انتخاب شده است (شهرك طالقانی ماهشهر) بسیار محروم است. اینقدر فقر و بی عدالتی در دل مراکز اقتصادي استان قابل
قبول نیست. چه تعداد از مردم عزیز ما حتی در مدارس دولتی قادر به ثبت نام هستند؟ برخی از افراد فرزند خود را در مدارس
غیرانتفاعی ثبت نام می کنند و همه امکانات را در اختیار آن ها قرار می دهند که نتیجه آن وارد شدن نوعی از افراد به دانشگاه ها

 
است و از طرفی بچه هاي ضعیف جا می مانند؛ این جا است که عدالت آموزشی باید خود را نشان دهد. 

موسوي فرد با بیان اینکه تقاضا می کنم که یک کارگروه ویژه در استان تشکیل شود تا مساله عدالت آموزشی را دنبال کند، گفت: با
توجه به اینکه امسال بخش قابل توجهی از آموزش ها قرار است از طریق فضاي مجازي ارائه شود، درصد قابل توجهی از مردم ما قادر
نیستند زیرساخت هاي مورد نیاز را تهیه کنند. این اشخاص باید شناسایی شوند و براي آن ها برنامه اي در نظر گرفت تا خدایی
ناخواسته در پایان سال شاهد این نباشیم که تعداد قابل توجهی از دانش آموزان در مناطق محروم نتوانند از ظرفیت آموزش مجازي

استفاده کنند. 



وي با بیان اینکه درصدي از مردم ما به دلیل مشکلات و یا فرهنگ خاص قادر نیستند بچه هاي خود را در مدارس ثبت نام کنند،
افزود: برخی از والدین، دختران را تنها تا کلاس پنجم یا ششم به مدرسه می فرستند، ما باید تلاش کنیم زمینه آموزش را همانطور که

 
براي پسران فراهم می کنیم براي دختران نیز فراهم کنیم. 

به گزارش ایسنا، امام جمعه اهواز تاکید کرد: خروجی دانش آموزان ما نباید اینگونه باشد که تعداد زیادي با دیپلم، کارشناسی و
کارشناسی ارشد فارغ التحصیل شوند اما بیکار باشند. لازمه این موضوع تحول در آموزش و پرورش است. یعنی در مدارس به گونه اي

 
پیش برویم که هر دانش آموز یک مهارت یاد بگیرد تا پس از فارغ التحصیل شدن، زمینه اشتغال او فراهم باشد. 

موسوي فرد با بیان اینکه مردم ماهشهر ولایت مدار هستند، تصریح کرد: در ماهشهر که حداقل 22 شرکت پتروشیمی وجود دارد،
پذیرفتنی نیست که درصد زیادي از جوانان این منطقه بیکار و جویاي کار باشند. تمام مراکز صنعتی نیازمند امنیت هستند، اگر

 
امنیت می خواهید زمینه اشتغال جوانان را فراهم کنید. 

وي در پایان گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و
پرورش حتما شکل گیرد تا کسانی که محروم هستند به این کارگروه مراجعه کنند. امسال نباید شاهد باشیم حتی یک دانش آموز

نتواند ثبت نام کند.



نیوزویک: ترامپ، نرخ بالاي اشتغال در آمریکا را می ستاید اما آمار بیکاري

دائمی در حال افزایش است

منبع: شفقناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/06/15

شفقنا-طبق گزارش اداره ي آمار کار آمریکا، تعداد افرادي که شانس ورود دوباره به بازار کار را داشته اند در ماه گذشته 263
هزار نفر کاهش یافته و به 2.1 میلیون نفر رسیده است. به گزارش سرویس ترجمه شفقنا؛ جیمز والکر نیوزویک نوشت: دونالد

ترامپ در توییتی از اینکه آمار اشتغال در ماه اوت تا 1.4 میلیون نفر ...

شفقنا-طبق گزارش اداره ي آمار کار آمریکا، تعداد افرادي که شانس ورود دوباره به بازار کار را داشته اند در ماه گذشته 263 هزار نفر

 
کاهش یافته و به 2.1 میلیون نفر رسیده است. 

به گزارش سرویس ترجمه شفقنا؛ جیمز والکر نیوزویک نوشت: دونالد ترامپ در توییتی از اینکه آمار اشتغال در ماه اوت تا 1.4 میلیون
نفر افزایش داشته و نرخ بیکاري به زیر ده درصد رسیده است، ابراز خوشحالی کرد. با این حال داده هاي اساسی از افزایش اخراج هاي

 
دائمی به بیش از نیم میلیون نفر خبر می دهد. 

اداره ي آمار کار ایالات متحده گزارش کرد که نرخ بیکاري ماه گذشته به 8.4 درصد رسیده که پایین تر از بالاترین عدد پس از شیوع

 
کرونا- یعنی 14.7 درصد- است. 

آژانس فدرال نیز اعلام کرده که به لطف تخفیف در محدودیت هاي قرنطینه اي و از سرگیري فعالیت هاي اقتصادي در بخش هاي
خرده فروشی، سرگرمی و مهمان پذیري، آمار اشتغال افزایش یافته است. استخدام هاي دولتی یکی از مهم ترین دلایل افزایش آمار

 
استخدام می باشد. 

ترامپ توییت کرد: آمارِ اشتغال فوق العاده! تنها در ماه اوت 1.37 میلیون شغل جدید ایجاد شده و نرخ بیکاري به زیر 8.4 درصد

 
رسیده است. این آمار بسیار بهتر از آن چیزي است که تصور می شد. 

جدا از گزارش آمار اداره ي کار، آژانس فدرال هم اعلام کرد که تعداد اخراج شده هاي دائمی از بازار کار در ماه اوت به 534 هزار نفر
رسیده است. با احتساب این عدد، آمار کل کشور به 3.4 میلیون نفر می رسد که حاکی از یک افزایش 1.3 میلیون نفري از ماه فوریه

 
است. 

طبق گزارش اداره ي آمار کار، تعداد افرادي که شانس ورود دوباره به بازار کار را داشته اند در ماه گذشته 263 هزار نفر کاهش یافته و
به 2.1 میلیون نفر رسیده است. دوباره واردها، آمریکایی هایی هستند که قبلا تجربه ي کار داشته اند اما هنگام ورود به شغل جدید

 
بیکارند. 

مارك همریک اقتصاددان ارشد در Bankrate.com می گوید: بازار کار شبیه به یک گرداب است. جایی در زیر سطح آن جریان
هاي گردابی سریعی وجود دارد. بسیاري از اعلامیه هاي اخیر شرکت هاي بزرگ با توجه به رکود اخیر و کاهش شغل تحت تاثیر قرار

 
خواهند گرفت. بنابراین اینکه اقتصاد در ماه هاي پیش رو بازهم با چالش هایی روبرو شود دور از انتظار نخواهد بود. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.comشفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم/ بیمه نوعی سرمایه

گذاري دراز مدت است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/06/15

فصل اقتصاد - نماینده مردم ساري و میان رود گفت: باید از هر ابزاري در جهت توزیع عادلانه منابع استفاده کرد، بیمه ها
یکی از این ابزارها هستند.

فصل اقتصاد - نماینده مردم ساري و میان رود گفت: باید
از هر ابزاري در جهت توزیع عادلانه منابع استفاده کرد،

 
بیمه ها یکی از این ابزارها هستند. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی کشاورزان،
روستاییان و عشایر، علی بابایی در دیدار با علی شیرکانی
گفت: برخی از روستاییان در نوبت بیمه شدن در صندوق
هستند و توقع دارند که دولت در این امر به آنها کمک کند

 
و اگر کمکی از مجلس در رسیدن به اهداف صندوق بر بیاید حتما انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به مسئله تعمیم بیمه هاي کارگاهی در روستاها، گفت: شرایط قانون کار تامین اجتماعی فضا را به سمتی هدایت می کند
که روستاها در اداره بنگاه هاي خود قطعا آسیب خواهند دید، بنابراین پیشنهاد شده است تا کارگاه ها را مختار کنند تا خود تصمیم

 
بگیرند که در بیمه تامین اجتماعی و یا صندوق بیمه اجتماعی عضو شوند. 

نماینده مردم ساري و میان رود افزود: مسئله دیگر موضوع تعمیم بیمه سلامت به بیمه صندوق اجتماعی است و پیشنهاد شده است تا
بر اساس قانون مدیریت صدور دفترچه سلامت را به صندوق بیمه اجتماعی محول کنند و نیاز است تا این مسئله در کمیسیون
اجتماعی مطرح شود. امیدواریم ما نمایندگان بتوانیم بخشی از اهداف و برنامه هاي صندوق را به نفع مردم روستا تغییر دهیم تا در

 
حمایت از این قشر بسیار بزرگ اقدامات مناسبی داشته باشیم. 

وي درخصوص برنامه هاي مجلس براي روستاها نیز گفت: مسئله حمایت از مشاغل خانگی، خود اشتغالی، بنگاه هاي کارآفرینی در
روستاها مطرح است و حمایت دولت از مردم روستا در جهت حمایت از تولید، حمایت مالی، بیمه اي و اقتصادي است. چراکه معتقدیم
در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم و این غفلت موجب مهاجرت روستاییان به شهرها شده است، مهاجرانی که
دیگر توان بازگشت به روستا را ندارند و هدف کسانی که قصد بازگشت به روستاها را دارند تولید ثروت نیست، بلکه قصد زندگی خارج
ازقواعد شهرنشینی را دارند. بنابراین باید همه فعالیت ها و برنامه هاي ما به نحوي باشد که روستا را در مسیر تولید و رشد اقتصادي

 
قرار دهد. 

بابایی درخصوص مهارجت معکوس به روستاها نیز گفت: نیاز است که جذابیت و مزیت هاي زندگی در روستاها را افزایش دهیم،

 
درواقع امروزه شاخص روستاها نسبت به 20 سال قبل تغییر کرده است، بنابراین قوانین ما نیز باید تغییر کند. 

وي با بیان اینکه باید اولویت ما رفاه، کارآفرینی و تولید ثروت در روستاها باشد گفت: باید از هر ابزاري در جهت توزیع عادلانه منابع
استفاده کرد، و بیمه ها یکی از این ابزارها هستند زیرا آنها به نوعی تامین کننده آینده هستند و زمانی که تنظیم روابط شهروندان و
روستاییان بر اساس بیمه باشد مردم بیشتر قدردان منابع خواهند بود. در واقع بیمه نوعی سرمایه گذاري دراز مدت است و باید کاري

 
کنیم که تولید ثروت از طریق بیمه ها میسر شود. 



بابایی در خصوص تاثیر بیمه ها در زندگی روستایی نیز گفت: در دنیاي توسعه یافته نمی توان بدون بیمه مردم پیشرفته داشت،
بنابراین بیمه ها باید در کنار مردم باشند. بیمه موجب ادامه حیات مردم خواهد بود و ضروري است که تصمیم گیرندگان از بیمه

حمایت جدي تري داشته باشند.



برنامه درسی شبکه آموزش و شبکه چهار در روز شنبه 15 شهریور اعلام شد

منبع: روز نوشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/06/15

 
برنامه اولین روز مدرسه تلویزیونی ایران براي سال تحصیلی جدید اعلام شد. 

 
شبکه آموزش: 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش : 

 
ساعت8 تا 8:30 الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت8:30 تا9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا21:15 درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا21:45درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
6 پایه ابتدایی: 

 
ساعت 10:45 تا11:10 فارسی و نگارش پایه اول 

 
ساعت 11:10 تا11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت11:35 تا12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت12 تا12:25بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت12:25 تا12:50فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت13:15 تا13:45علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول: 



 
ساعت 14:30 تا15:00 عربی پایه هفتم ( درس اول ) 

 
ساعت 15:00 تا15:30 عربی پایه هشتم ( درس اول ) 

 
ساعت 15:30 تا16 عربی پایه نهم ( درس اول ) 

 
متوسطه دوم : 

 
ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجریی 

 
ساعت 16:30 تا17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20:25 تا20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
متوسطه دوم 

 
شبکه 4: 

 
ساعت8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 



 
ساعت11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

ساعت12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربیجدول شماره



اجراي طرح توسعه مشاغل خانگی در آذربایجان شرقی

منبع: ایسناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون آموزشی سازمان جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی گفت: طرح مطالعات، ساماندهی، بررسی، استعدادسنجی و
توانمندسازي 54 هزار و 300 نفر از متقاضیان راه اندازي مشاغل خانگی در 31 استان کشور  از جمله آذربایجان شرقی بر

اساس الگوي طرح توسعه مشاغل خانگی توسط جهاددانشگاهی اجرا می شود.

اکبر اسمعیلی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: این
طرح در سطح استان آذربایجان شرقی به تعداد 3000 نفر
از متقاضیان راه اندازي مشاغل خانگی اجرا می شود و
متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت

 
www.inhb.ir مراجعه کنند. 

وي در خصوص شرایط متقاضیان این طرح نیز گفت:
داشتن حداقل 18 سال سن، بومی استان محل ثبت نام
بودن، عدم اشتغال تمام وقت و نداشتن بیمه کارفرمایی
(افرادي که بیمه خویش فرما دارند منعی در ثبت نام

 
ندارند) از جمله شرایط لازم براي متقاضیان این طرح بوده و شرایط پیشران هاي طرح نیز به زودي اعلام خواهد شد. 

وي یادآور شد: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از جمله طرح هاي حمایتی حوزه اشتغال، ذیل برنامه اشتغال فراگیر است که با نقش

 
آفرینی معاونت آموزشی و کارآفرینی جهاد دانشگاهی به عنوان نهاد واسط، تسهیل گر و توسعه اي در حال اجرا است. 

اسمعیلی افزود: پس از انجام مطالعات مقدماتی، بررسی تجارب دیگر کشورها در این حوزه، تجزیه و تحلیل برنامه هاي قبلی
اشتغالزایی و شناسایی نقاط ضعف آن ها از جمله در نظر نگرفتن مزیت هاي نسبی و رقابتی استان ها و مناطق جغرافیایی، نبود برنامه
هاي توانمندسازي، آموزش و مشاوره، عدم پیش بینی سازوکار فروش محصولات و خدمات و اتصال به بازار جهت پایداري شغل،

 
تصمیمی اتخاذ شد تا طرح نوین با مرتفع سازي این مشکلات و تاکید بر اتصال به بازار عملیاتی شود. 

وي گفت: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی بر رشته ها و مشاغل نوین در حوزه ي فناوري هاي نرم و صنایع خلاق، آي تی و آي سی
تی تاکید داشته و رشته فعالیت هایی مورد توجه قرار گرفته اند که در کنار ایجاد ارزش افزوده به ایجاد اشتغال پایدار، عدالت

 
اجتماعی و توجه به اقشار آسیب پذیر، کاهش فقر و توسعه اجتماعی کمک خواهند کرد. 

وي در خصوص اهداف طرح نیز گفت: فرهنگ سازي و ترویج مشاغل خانگی در سراسر کشور، استفاده از ظرفیت مشاغل خانگی براي
ایجاد اشتغال پایدار و مولد، خوداشتغالی متقاضیان ورود به بازار کار، بهبود معیشت و افزایش رفاه خانوار، اتصال صاحبان کسب و کار
خانگی به بازارهاي هدف و بنگاه هاي پیشران، افزایش سهم مشاغل خانگی در اقتصاد مناطق، بهره گیري از فناوري هاي نو و جلب
مشارکت واحدهاي فناور و نوپا در ارتقاي کمی و کیفی محصولات خانگی، ایجاد و توسعه برند ملی در محصولات و خدمات خانگی،



استانداردسازي، برندسازي و اتصال به بازار محصولات خانگی متقاضیان مشاغل خانگی و تشویق متقاضیان مشاغل خانگی به راه

 
اندازي و توسعه کسب و کارهاي خانگی کارآفرینانه از جمله اهداف اجراي این طرح است. 

وي همچنین توانمندسازي متقاضیان مشاغل خانگی و آموزش مهارت هاي کارآفرینی و کسب وکار براي متقاضیان راه اندازي مشاغل
خانگی جهت کاهش ریسک اولیه سرمایه گذاري در این حوزه، افزایش فرصت هاي شغلی از طریق مهارت آموزي و توانمندسازي
نیروي انسانی، معرفی مشاغل خانگی و فرصت هاي نو و کارآفرینانه، ارتقاي مدیریت کسب و کارهاي خانگی از طریق پیوند با بنگاه
هاي بالادستی و تشکیل شبکه و خوشه سازي و شناسایی برندهاي (ملی و استانی)، بنگاه هاي بالادستی و پیشتبان ها در حوزه

 
مشاغل خانگی و تربیت نیرو انسانی متخصص در حوزه کسب و کارهاي خانگی (تسهیلگر) را از دیگر اهداف این طرح عنوان کرد. 

معاون آموزشی سازمان جهاددانشگاهی استان اظهار کرد: کارفرماي این طرح معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی و مجري ستادي آن معاونت آموزشی و کارآفرینی جهاد دانشگاهی و همچنین ناظر ستادي آن دبیرخانه ستاد ساماندهی

 
و حمایت از مشاغل خانگی بوده و مجریان استانی نیز واحدهاي استانی جهاد دانشگاهی هستند. 

انتهاي پیام



راه اندازي سه رشته جدید در دانشگاه شهید چمران

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: سه رشته جدید در مقطع کارشناسی ارشد در دانشگاه

 
شهید چمران اهواز ایجاد شده است. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران»؛ علیرضا جلیلی فر، معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت:
مجوز ایجاد سه رشته جدید در مقطع کارشناسی ارشد به این دانشگاه داده شده و این رشته ها شامل شیمی-گرایش پلیمر، علوم و
مهندسی آب-گرایش رودخانه، اکوسیستم آبی و مدیریت بازرگانی-گرایش کارآفرینی (آموزش محور- مجازي با حداکثر ظرفیت 40

 
نفر) می شود. 

معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: افراد علاقه مند به این سه رشته می توانند تحصیل خود
را از ابتداي مهرماه 1399 در دانشگاه شهید چمران اهواز آغاز کنند.



زمینه تحقق عدالت آموزشی فراهم شود

منبع: شوشانشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/06/15

نماینده ولی فقیه در خوزستان گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم
کنند و کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد.

حجت الاسلام و المسلمین سید محمدنبی موسوي فرد، در آیین نواخته شدن زنگ بازگشایی مدارس در خوزستان که امروز
(15 شهریور) در دبستان امام هادي (ع) شهرك طالقانی ماهشهر برگزار شد، اظهار کرد: آموزش و پرورش گلوگاه فرهنگ سازي است
و باید به آن توجه ویژه اي شود. اگر در جامعه اي ملاحظه می کنید دانش آموزان توفیق دارند، برآیند زحمات آموزش و پرورش است.

به گزارش ایسنا، وي ضمن تقدیر از زحمات فرهنگیان و مجموعه آموزش و پرورش در بازگشایی مدارس، افزود: در قرآن آمده است
«خداوند پیامبران الهی را همراه با کتب آسمانی فرستاد تا عدالت اجرا شود.» در مباحث آموزشی ما چه مقدار شاهد تحقق عدالت
آموزشی هستیم که مقام معظم رهبري با دقت به این موضوع پرداخته اند؟ چقدر از امکاناتی که در مدارس تهران وجود دارد در

 
دورترین روستاها وجود دارد؟ قطعا اینگونه نیست بنابراین عدالت آموزشی تعبیر خارجی ندارد. 

نماینده ولی فقیه در استان خوزستان با اشاره به لزوم تحقق عدالت آموزشی در استان، بیان کرد: در استان خوزستان با توجه به وجود
منابع زیرزمینی و روزمینی، باید تلاش صورت گیرد تا بستر عدالت آموزشی فراهم شود. مکانی که براي بازگشایی مدارس در
خوزستان انتخاب شده است (شهرك طالقانی ماهشهر) بسیار محروم است. اینقدر فقر و بی عدالتی در دل مراکز اقتصادي استان قابل
قبول نیست. چه تعداد از مردم عزیز ما حتی در مدارس دولتی قادر به ثبت نام هستند؟ برخی از افراد فرزند خود را در مدارس
غیرانتفاعی ثبت نام می کنند و همه امکانات را در اختیار آن ها قرار می دهند که نتیجه آن وارد شدن نوعی از افراد به دانشگاه ها

 
است و از طرفی بچه هاي ضعیف جا می مانند؛ این جا است که عدالت آموزشی باید خود را نشان دهد. 

موسوي فرد با بیان اینکه تقاضا می کنم که یک کارگروه ویژه در استان تشکیل شود تا مساله عدالت آموزشی را دنبال کند، گفت: با
توجه به اینکه امسال بخش قابل توجهی از آموزش ها قرار است از طریق فضاي مجازي ارائه شود، درصد قابل توجهی از مردم ما قادر
نیستند زیرساخت هاي مورد نیاز را تهیه کنند. این اشخاص باید شناسایی شوند و براي آن ها برنامه اي در نظر گرفت تا خدایی
ناخواسته در پایان سال شاهد این نباشیم که تعداد قابل توجهی از دانش آموزان در مناطق محروم نتوانند از ظرفیت آموزش مجازي

 
استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه درصدي از مردم ما به دلیل مشکلات و یا فرهنگ خاص قادر نیستند بچه هاي خود را در مدارس ثبت نام کنند،
افزود: برخی از والدین، دختران را تنها تا کلاس پنجم یا ششم به مدرسه می فرستند، ما باید تلاش کنیم زمینه آموزش را همانطور که

 
براي پسران فراهم می کنیم براي دختران نیز فراهم کنیم. 

به گزارش ایسنا، امام جمعه اهواز تاکید کرد: خروجی دانش آموزان ما نباید اینگونه باشد که تعداد زیادي با دیپلم، کارشناسی و
کارشناسی ارشد فارغ التحصیل شوند اما بیکار باشند. لازمه این موضوع تحول در آموزش و پرورش است. یعنی در مدارس به گونه اي

 
پیش برویم که هر دانش آموز یک مهارت یاد بگیرد تا پس از فارغ التحصیل شدن، زمینه اشتغال او فراهم باشد. 



موسوي فرد با بیان اینکه مردم ماهشهر ولایت مدار هستند، تصریح کرد: در ماهشهر که حداقل 22 شرکت پتروشیمی وجود دارد،
پذیرفتنی نیست که درصد زیادي از جوانان این منطقه بیکار و جویاي کار باشند. تمام مراکز صنعتی نیازمند امنیت هستند، اگر

 
امنیت می خواهید زمینه اشتغال جوانان را فراهم کنید. 

وي در پایان گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و
پرورش حتما شکل گیرد تا کسانی که محروم هستند به این کارگروه مراجعه کنند. امسال نباید شاهد باشیم حتی یک دانش آموز

نتواند ثبت نام کند.



فیلم/ حق راي در سرزمین کدخدا

منبع: مشرقشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/06/15

 
- عکس و فیلم 

 
فیلم/ حق راي در سرزمین کدخدا 

از زمان طرح اعطاي حق راي به زنان در کنگره تا تصویب و اجراي آن 40
سال طول کشید یک قرن پس از آن روزها، زنان و اقلیت ها در آمریکا

 
همچنان براي راي دادن مشکل دارند. 

MB 8 دریافت

0:00 / 1:02



جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی امروز اعلام شد

شماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/06/15
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

نخستین مدرسه تلویزیونی ایران در سال تحصیلی جدید از طریقه شبکه آموزش و چهار سیما براي روز شنبه 15 شهریور 99
اعلام شد.

نخستین مدرسه تلویزیونی ایران در سال تحصیلی جدید از طریقه شبکه آموزش و چهار سیما براي روز شنبه 15 شهریور 99

 
اعلام شد. 

 
فرهنگ 

در حالی که سال تحصیلی جدید از 15 شهریورماه با آموزش
حضوري در سراسر کشور قرار است کار خود را آغاز کند و دانش
آموزان سر کلاس حاضر باشند، مدرسه تلویزیونی ایران نیز کار
خود را آغاز می کند. برنامه ها از شبکه آموزش (7) و شبکه 4

 
براي 15 شهریور به شرح زیر روي آنتن می رود: 

 
شبکه آموزش فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8 تا 8:30 الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8:30 تا 9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30 نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا 21:15 درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا 21:45 درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
ابتدایی ساعت 10:45 تا 11:10 فارسی و نگارش پایه اول 

 
ساعت11:10 تا 11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت 11:35 تا 12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 



 
ساعت 12 تا 12:25 بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت12:25 تا 12:50 فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت 13:15 تا 13:45 علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول ساعت 14:30 تا 15:00 عربی پایه هفتم (درس اول) 

 
ساعت 15 تا 15:30 عربی پایه هشتم (درس اول) 

 
ساعت 15:30 تا 16 عربی پایه نهم (درس اول) 

 
متوسطه دوم ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 16:30 تا 17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا 18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا 20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 20:25 تا 20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
شبکه 4 ساعت 8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9:30تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 



 
ساعت 11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

ساعت 12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی



جایگاه جدید عرضه سوخت مبارکه اصفهان به بهره برداري رسید

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/06/15

خبرگزاري آریا - جایگاه جدید عرضه فرآورده هاي نفتی
شهر مبارکه اصفهان هم زمان با هفته دولت به بهره برداري

 
رسید. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه اصفهان، ساسان تیموري، معاون فنی عملیاتی
پخش این منطقه گفت: با توجه به اینکه احداث جایگاه
هاي جدید به منظور خدمت رسانی مطلوب تر به هم
استانی هاي گرامی و هموطنان عزیز است، این جایگاه با
تلاش و همت مسئولان شهرستان در مدار بهره برداري قرار

 
گرفت. 

وي اظهار کرد: این جایگاه با مالکیت بخش خصوصی در زمینی به مساحت 700 متر مربع احداث شده و داراي هفت تلمبه دو نازله

 
بنزین یورو 4 و سه تلمبه چهار نازله بنزین سوپر است. 

معاون فنی عملیاتی پخش منطقه اصفهان گفت: این جایگاه ضمن آمادگی کامل براي خدمات دهی به هموطنان گرامی، امکان

 
اشتغال زایی براي هفت نفر را نیز فراهم کرده است. 

جایگاه عرضه سوخت مایع «فردوسی» در میدان فردوسی، ابتداي بلوار سردار ربیعی شهر مبارکه احداث شده است.



اختصاص 5 درصد از اعتبارات اشتغال به بهبود یافتگان اعتیاد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیرکل بهزیستی استان همدان گفت: بر اساس ضوابط کشوري 5 درصد از اعتبارات اشتغال به بهبود یافتگان اعتیاد
اختصاص می یابد.

حمیدرضا الوند، مدیرکل بهزیستی استان همدان در گفت و
گو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
همدان، بیان داشت: پارسال با تصمیم گرفته شده بیش ا ز
25 درصد از اعتبار اشتغال ما به این قشر اختصاص پیدا

 
کرد تا تاثیر اعتیاد در استان کمرنگ تر شود. 

الوند افزود: نتیجه این تصمیم قرار گرفتن همدان در رتبه

 
هاي برتر کشور در زمینه ترك اعتیاد بود. 

او با اشاره به اینکه پارسال اعتبار اسدآباد حتی بیشتر از
این میزان نیز بود، یادآور شد: براي اینکه معتاد بهبود یافته اي از تسهیلات استفاده کند لازم است بهبودي در مراکز مورد تایید

 
بهزیستی را طی کرده و دوره هاي آماده سازي شغلی را نیز گذرانده باشد . 

مدیرکل بهزیستی استان همدان ابراز داشت: هدف از پرداخت این تسهیلات ایجاد اشتغال است و کسانی که شاغل بوده و ترك کرده
اند شامل دریافت تسهیلات نمی شوند.



افزایش دو برابري تولید آبزیان در خراسان شمالی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیر امور شیلات سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی از افزایش دو برابري تولید آبزیان در خراسان شمالی خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ، محمدعلی مصباحی مدیر امور شیلات سازمان
جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: میزان تولید ماهی
در استان از پنج سال گذشته تا کنون از هزار و 210 تن به

 
دوهزار 250 تن رسید. 

 
مصباحی افزود: 200 تولیدکننده در حوزه آبزیان و شیلات استان فعالیت دارند که براي 225 نفر نیز اشتغال ایجاد شده است. 

مدیر امور شیلات سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی عنوان کرد: پارسال دومیلیارد و 200 میلیون تومان تسهیلات براي توسعه

 
مزارع پرورش ماهی پرداخت شد، اما امسال هنوز اعتباري ابلاغ نشده است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- پرورش انواع ماهی در استانی با آب و هوایی متنوع 

- افزایش 55 درصدي تولید ماهی سردابی در خراسان شمالی بجنورد با 35 استخر پرورش ماهیان سردابی، گرمابی و زینتی با تولید

 
3.27 درصد، رتبه نخست را در این بخش را دارد. 

سرانه مصرف ماهی در خراسان شمالی با احتساب مصرف تن ماهی 7.1 کیلوگرم است در حالیکه میانگین مصرف ماهی در کشور 9.5
کیلوگرم است.



چالش بازگشایی مدارس در ترکیه و سیاست هاي دولت آنکارا

منبع: ایرناشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/06/15

ایرنا، آنکارا- معضل شیوع کرونا و افزایش موارد ابتلاي به کووید 19، همانند کشورهاي جهان ترکیه را نیز تحت تاثیر قرار
داده و دولت این کشور را در فصل بازگشایی مدارس با چالشی جدي مواجه کرده است.

 ایرنا، آنکارا- معضل شیوع کرونا و افزایش موارد ابتلاي به
کووید 19، همانند کشورهاي جهان ترکیه را نیز تحت تاثیر قرار داده و دولت این کشور را در فصل بازگشایی مدارس با چالشی جدي

 
مواجه کرده است. 

به گزارش ایرنا، مساله آموزش در سطوح مختلف یکی از معضلاتی است که در حال حاضر و در دوران کرونا کشورهاي جهان با آن

 
دست به گریبان هستند. 

در موج نخست شیوع کرونا و تنها چند هفته بعد از مشاهده موارد کرونا در ترکیه، دولت آنکارا اقدام به تعطیل کردن تمامی مراکز

 
آموزشی در این کشور کرد. علاوه بر تعطیلی آموزشگاه ها، مدارس ابتدایی و متوسطه و دانشگاههاي این کشور نیز تعطیل اعلام شد. 

در دوران تعطیلی مدارس براي محصلان آموزش از راه دور و از طریق تلویزیون آغاز شد. به دلیل وجود زیرساختهاي مناسب در یک
مدت زمان کوتاه وزارت آموزش ملی ترکیه موفق به راه اندازي سیستم آموزش از راه دور شد و آموزش در تمامی مقاطع تحصیلی از

 
طریق تلویزیون آغاز و تا تعطیلات تابستانی ادامه یافت. 

در سال تحصیلی جدید نیز به رغم اینکه آگاهی کافی از آینده در دست نیست و به رغم غیرقابل پیش بینی بودن روند موجود در

 
شیوع کرونا، دولت آنکارا براي مرحله فعلی برنامه خود در زمینه آموزش در دبستانها و دبیرستانها را اعلام کرده است. 



 
 

در سال تحصیلی جدید نیز همانند سال گذشته آموزش غیرحضوري و از راه دور و از طریق شبکه هاي تلویزیون دولتی ترکیه برقرار

 
خواهد بود و تمامی دانش آموزان امکان استفاده از این آموزش را دارا خواهند بود. 

به گفته ضیاء سلجوق وزیر آموزش ملی ترکیه مساله آموزش دانش آموزان کلاسهاي اول، هشتم و دوازدهم اهمیت مضاعفی دارد.
کلاسهاي اول بدلیل اینکه سال نخست آموزش براي دانش آموزان است و پایه آموزشی سالهاي آینده است، اهمیت دارد. در سال
هشتم امتحانی موسوم به " ال جی اس" که امتحان تعیین دبیرستان است از دانش آموزان گرفته می شود و در سال دوازدهم نیز

 
بدلیل اینکه سال پایان تحصیلات متوسطه و سال شرکت در کنکور است، اهمیت دارد. 

خانم نهان آك پولات آموزگار دوره راهنمایی در بخش دولتی در زمینه شروع آموزش در مدارس ترکیه می گوید: سال آموزشی از 21

 
سپتامبر " 16 روز دیگر" آغاز خواهد شد ولی دانش آموزان کلاس اول در حال حاضر دوره تحصیل خود را آغاز کرده اند. 

به گفته آك پولات، در حال حاضر بنا به اعلام مسوولان آموزشی ترکیه دانش آموزان کلاسهاي اول، هشتم و دوازدهم تنها دو هفته در

 
روز به مدارس خواهند رفت و آموزش دانش آموزان دیگر کلاسها از راه دور خواهد بود. 

وي با تاکید بر اینکه کلاسهاي کنونی اول، هشتم و دوازدهم نیز به دو بخش تقسیم شده اند، گفت: براي دانش آموزانی که مایل
باشند کلاسهاي آموزش جبرانی در مدارس دایر است و آموزگاران در این کلاسها رو در رو و با بکارگیري پروتکل هاي بهداشتی دانش

 
آموزان را آموزش می دهند. 

وي در مورد نحوه امتحانات گفت: در سال گذشته از دانش آموزان امتحانی اخذ نشد و همه دانش آموزان کلاسهاي بالاتر را آغاز

 
کردند. در سالجاري نیز احتمالا با درنظرگرفتن روند کرونا وزارت آموزش ملی در این زمینه دستورالعمل هایی صادر خواهد کرد. 

خانم اوزلم آري سوي آموزگار بخش خصوصی نیز در مورد نحوه آموزش در مدارس غیردولتی گفت: بنا به دستورالعمل صادره از سوي

 
وزارت آموزش ملی دانش آموزان کلاس هاي اول، هشتم و دوازدهم در مرحله نخست بطور حضوري آموزش خواهند دید. 

وي با تاکید بر اینکه در مدارس بخش خصوصی با استفاده از فناوریهاي مدرن و آموزش دانش آموزان توسط آموزگارانشان از طریق
اینترنت در سال گذشته صورت گرفت و امسال نیز چنین خواهد بود، گفت: دانش آموزان در مدارس بخش خصوصی که بطور حضوري

 
آموزش می بینند در کلاسهایی با تعداد دانش آموز حداکثر 14 نفر آموزش خواهند دید. 

به گفته آري سوي ساعات درسی نیز کاهش یافته و در ساعات تنفس تمامی دانش آموزان ملزم به ترك کلاسها هستند و کلاسها همه



 
روزه ضدعفونی می شود و دانش آموزان نیز با ماسک و محافظ صورت در کلاسها حضور می یابند. 

 
 

وي با تاکید بر اینکه در ساعات تنفس و زنگ تفریح نیز حداکثر دقت براي رعایت فاصله اجتماعی انجام می شود، گفت: در سال

 
تحصیلی جدید سیستم هاي آموزش از راه دور جدید تهیه و در اختیار دانش آموزان قرار داده می شود. 

به گفته خانم آري سوي، روند موجود در شیوع کرونا در نحوه آموزش در سالجاري موثر خواهد بود و از هم اکنون نمی توان گفت که

 
روند آموزشی چگونه خواهد بود. 

آقاي جم سوینچ که در یک شرکت تهیه مدلهاي آموزشی از راه دور اشتغال دارد در زمینه آمادگی ترکیه در زمینه آموزش از راه دور
می گوید، مدارس بخش خصوصی در این زمینه آمادگی کامل داشتند و آموزش از راه دور در این مدارس در سالهاي گذشته آغاز شده

 
و زیرساختهاي لازم در مدارس دولتی نیز در سالهاي قبل آغاز و سال گذشته به اتمام رسید. 

وي در زمینه محتوي آموزشهاي ارایه شده از سوي وزارت آموزش ملی در شبکه هاي تلویزیونی گفت: آموزش از راه دور شامل تمامی

 
موارد آموزشی که بطور رو در رو انجام میشود، می گردد. 

 
 

به گفته آقاي سوینچ سیستم آموزش از راه دور ترکیه (ایبا) تنها شامل آموزش تلویزیونی نیست و آموزش تلویزیونی تنها یک بخش از
این سیستم است، افزود: علاوه بر دانش آموزان و والدین تمامی آموزگاران ترکیه امکان دسترسی به این سیستم را دارند و در این

 
سیستم آموزگاران امکان تبادل تجربیات خود با یکدیگر، آموزش صنفی و موارد مرتبط با محتویات کتابهاي درسی را دارند. 

وي با تاکید بر اینکه ایبا یک سیستم آموزشی است که در سال 2016 تاسیس شده است، افزود: این سیستم یک سیستم هوشمند



 
است و بگونه اي طراحی شده است که همه روزه توسعه می یابد. 

 
در مورد آموزش در ترکیه در دوران کرونا آنچه که می توان گفت، این است که روند آموزش را کرونا تعیین خواهد کرد. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- مدارس 

 
- آنکارا 

 
پروندهٔ خبري 

- بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در سال تحصیلی 1400-1399



کوچک سازي دولت از طریق گسترش تعاونی ها

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/06/15

یک نماینده مجلس گفت: باید معاونت تعاون وزارت کار و اتاق تعاون در یک سازمان یا وزارتخانه تجمیع شوند.

به گزارش بولتن نیوز، شهباز حسن پور بیگلري در گفت
وگوي با بیان اینکه یکی از راهکارهاي کوچک شدن دولت
ایجاد تعاونی ها و سپردن برخی کارها به آنهاست، اظهار
داشت: یکی از مشکلاتی که امروز بر سر راه ایجاد تعاونی
ها وجود دارد این است که دو نهاد تحت عنوان معاونت
تعاون در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اتاق تعاون
داریم که باید این دو در یک سازمان یا وزارتخانه تجمیع

 
شود. 

این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه توجه به تعاونی ها
منجر به تحول در اقتصاد کشور، اشتغالزایی، سرمایه گذاري و صادرات می شود، ادامه داد: با توجه به فعالیت هاي معاونت تعاون
وزارت تعاون و قانون گذاري هایی که مجلس داشته به نظر می رسد زمینه هاي لازم براي تشکیل و فراگیر شدن تعاونی ها در کشور

 
فراهم شده است. 

عضو کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس تاکید کرد: وزارت تعاون و اتاق تعاون باید زیرساخت هاي لازم براي ایجاد تعاونی ها را
فراهم کنند؛ پرداخت تسهیلات فراگیر و گسترش تعاونی هاي خاص مانند جوانان، تحصیل کردگان و یا زنان و هدف گذاري مناسب

 
براي آنها می تواند ظرفیت خوبی در کشور براي تحول در اقتصاد فراهم کند. 

وي تصریح کرد: اگر از تعاونی ها به نحو احسن حمایت شود و اشتغال زایی پایدار در آنها ایجاد شود می توان از ظرفیت آنها در مواقع
خاص نیز استفاده کرد؛ به عنوان مثال در دوران شیوع کرونا ما تجربه استفاده از ظرفیت تعاونی ها را داشتیم که باید این الگو را ضمن

 
گسترش، تقویت کنیم. 

حسن پور گفت: دولت و وزارت تعاون نیز باید با ایجاد سامانه هاي هوشمند در جهت معرفی تعاونی هاي موفق قدم بردارند تا از این

 
طریق بتوان الگوسازي مناسبی انجام داد و سرمایه گذاران و مردم را به سمت ایجاد تعاونی ها سوق داد. 

عضو کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس افزود: یکی از اقدامات مناسبی که در برخی از شهرها رخ داده، تشکیل تعاونی هاي مسکن
بود که توانسته اند با همکاري مردم و مدیریت مناسب مسکن مناسبی را تولید و عرضه کنند که باعث رضایتمندي مردم شده است

که می توان این الگو را به سایر حوزه ها تعمیم داد.



وام هاي مناطق زلزله زده «امهال» نمی شود/قانون مدیریت بحران پس از 40

سال تدوین شد!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/06/15

 خبرگزاري فارس-کرمانشاه-کمیل نظري: زلزله، سیل،
آتش سوزي، نهادي که هنگام وقوع این حوادث وارد عرصه می شود و کلیه فعالیت ها را سازماندهی و مدیریت می کند؛ ستاد بحران
است. نهادي که در نام او با حوادث گره خورده است و استان کرمانشاه در سال هاي اخیر کلکسیونی از حوادث را در خود تجربه کرده
است، در خصوص سازمان مدیریت بحران استان کرمانشاه با مدیریت این نهاد به گفت وگو نشسته ایم.در ذیل مصاحبه با جلیل بالایی

 
مدیریت ستاد بحران استان کرمانشاه را می خوانید. 

فارس: بیش از هزار روز از زلزله سرپل ذهاب می گذرد، در خصوص حجم این زلزله و اقدامات انجام شده در طول این هزار روز توضیح

 
دهید؟ 

بالایی: زلزله سرپل ذهاب یکی از زلزله هاي بزرگ سال هاي اخیر در کشور بود، 9 شهرستان، 22 شهر و 1600 روستا و جمعیتی بالغ

 
بر 500 هزار نفر در قبال این زلزله به اشکال مختلف آسیب دیده اند. 

ما در زلزله سرپل ذهاب براي اولین بار شاهد حضور و فعالیت رسانه به شکل متفاوت با تمام ابعاد آن بودیم، رسانه ها احساس را از

 
مناطق آسیب دیده به خانه هاي تمامی ایرانیان بردند و یک همدلی و همراهی را ایجاد کردند که واقعا در نوع خود بی نظیر بود. 

از طرف دیگر زلزله یک منطقه مرزي به وقوع پیوست و در روزهاي ابتدایی پس از وقوع زلزله برخی جریانات که از خارج از مرزها
هدایت می شدند قصد ایجاد تنش و تبدیل اعتراضات به اغتشاش را در سر می پرونداند اما مردم اجازه هیچ گونه تنش سیاسی را در

 
این منطقه به کسی نداند، این نکته یکی از مسائل بسیار مهم در خصوص زلزله سرپل ذهاب بود. 

 
فارس: نقش مردم در مدیریت زلزله انکار ناپذیر بود، ابعاد مختلف این نقش آفرینی به نظر شما چیست؟ 

بالایی: ببینید در زلزله بخشی که بیشترین صدمه و آسیب را دیده بودند، مردم بودند. همین مردم زحمت اصلی ساخت و تعمیر منازل

 
خود را بر دوش کشیدند و جریانات انحرافی را کنترل کردند. 



 
 

 
  

 
فارس: نقش مسئولین امر در مدیریت زلزله به چه میزان بود؟ 

بالایی: در فاصله کمی از زلزله کلیه مسئولین کشور به مناطق زلزله زده سفر کردند، 15 جلسه اختصاصی هیات دولت و 44 مصوبه در
خصوص زلزله تشکیل و تصویب شد و مقام معظم رهبري بر ایجاد فرصت از زلزله تاکیدات فراوانی داشتند. بر همین اساس تمام

 
فعالیت ها در راستاي بازسازي روحی، روانی، فیزیکی وکالبدي و زیرساختی شهر متمرکز شد. 

 
فارس: موضوع امهال یکی از مسائل مورد سئوال مردم از مسئولین است، آخرین وضعیت امهال وام هاي مناطق زلزله زده چیست؟ 

بالایی: در موضوع امهال وام هاي مناطق زلزله زده تمام تلاش ما بر این بود که علیرغم این که این فرصت قانونی در بسیاري از حوادث
استفاده نشده بود، اما با توجه به بافت کشاورزي مناطق آسیب دیده فرصت امهال فراهم شده تا مردم بتوانند از محل درآمدهاي

 
کشاورزي خود مبالغ بدهی خود به بانک ها را پرداخت کنند. 

از طرف دیگر  یک نکته بسیار مهم را باید در نظر گرفت؛ بر اساس قانون، مدت امهال وام هاي مناطق زلزله زده حداکثر دو سال ذکر
شده است و افزایش این مدت نیازمند تصویب قانون در مجلس شوراي اسلامی دارد و با توجه به این که بار مالی تفاوت تسهیلات بر
دولت مبلغی در حدود 4 هزار میلیار تومان است و 9 ماه از  فاصله دو ساله نیز گذشته شده و هیچ اقدام متقنی صورت نگرفته است به

 
نظر می رسد مردم باید در راستاي پرداخت بدهی خود به بانک ها اقدام کنند. 

البته مجموعه استانداري کرمانشاه جهت تامین راهکار براي افزایش مدت امهال رایزنی کرد و حتی از طرف وزارت کشور پیشنهادي

 
براي تامین بار مالی امهال به دولت داده شد، حتی ما پیشنهاد امهال کمتر از یک سال را نیز مطرح کردیم اما به نتیجه نرسیده ایم. 

 
فارس: ارزیابی شما از بخش نوسازي مدارس پس از زلزله چه بود؟ 

بالایی: یکی از امکانی که مقاومت آن هنگام بروز زلزله، از اهمیت بسیار بالاي برخوردار است، مدارس است با توجه به این موضوع و
اهمیت نوسازي مدارس با همت مردم خیر و کمک دولت در مدت هزار روز پس از زلزله هزار کلاس درس احداث شده است و در

 
شرایط فعلی هیچ گونه نگرانی در خصوص ایمن سازي مدارس وجود ندارد. 



 
فارس: در بخش تولید و اشتغال عملکرد مسئولین مربوطه چگونه بوده است؟ 

بالایی: شغل قالب مردم منطقه کشاورزي و دامداري است در مدت هزار روز گذشته بیش از 12 هزار 950 واحد دامی تعمیر شده و یا
از ابتدا ساخته شده اند و در مجموع بیش از 22 هزار واحد دامپروري، تجاري و صنعتی ساخته شده و یا مرمت شده اند، این در حالی

 
است که بیش از 41 هزار واحد مسکونی در منطقه ساخته شده و استفاده شده است. 

فارس: مدیریت بحران قالبا باید بعد از عبور از هر بحران به ارزیابی نقاط قوت و ضعف خود در بحران بپردازد، علمکرد شما در این

 
خصوص چه بوده است؟ 

بالایی: حقیقت امر این است که مدیریت بحران در ایران دو سال بعد از زلزله و در سال 98 ایجاد شد. قانون مدیریت بحران تدوین شد

 
و تمامی وظایف بخش هاي مختلف در این قانون تشریح و توضیح داده شده است. 

این در حالی است که در تمامی دنیا بحث پیشگیري از بحران از اهمیت بسیار بالاي قرار دارد و تمامی طرح هاي تفصیلی و جامع
شهري بر نگاه به مدیریت بحران ها تدوین می شود، اما در کشور ما هیچ اقدام جامع و کاملی تا پیش از سال 98 انجام نشده بود و یا
حتی اقداماتی صورت گرفته بود که مدیریت بحران را با چالش مواجه کرد به عنوان مثال پس از جنگ تمامی آوار برداري هاي حاصل
از جنگ در گودالی به نام گودال فولادي تخلیه می شود و اتفاقا سال ها بعد بخشی از شهر بر روي همین گودال توسعه پیدا می کند

 
و در زلزله سرپل بیشترین خسارت هم منطقه فولادي به خود دید. 

 
 

 
  

 
فارس: تدوین تجارب پس از هر بحران از اهمیت بسیار بالاي برخوردار است در این خصوص چه اقداماتی انجام داده اید؟ 

بالایی: در این بخش ما با دو نوع مستند و تجربه روبرو هستیم. روایت و تجربیات مردم و اقدامات مسئولین. در خصوص زلزله اقدمات
خوبی در خصوص جمع آوري مستندات و خاطرات مردم هنگام زلزله صورت گرفت؛ هزاران صفحه عکس و خبر تدوین و گردآوري شد

 
و خاطرات مختلفی همچون خاطرات کودکان پس از زلزله تدوین و یا منتشر شده است. 

اما در خصوص تجربیات مسئولین پس بحران، نکته بسیار مهم این است که تا سال 1398 اصلا نگاه مدیریت بحران در کشور وجود
نداشت و در سال 98 پس از 40 سال از انقلاب قانون مدیریت بحران نوشته و ابلاغ می شود. 



واقعیت امر این است که این ادبیات کمتر از یک دهه است که وارد فضاي مدیریتی کشور شده است و بسیاري از دستورالعمل هاي

 
کاهش خطر و پاسخ بحران بعد از سال 1398 تدوین و ابلاغ شده است.  

تا به حال به سایر زلزله هاي تاریخ ایران دقت کرده اید؟ زلزله بم، زلزله رودبار، زلزله ورزقان، هیچ یک از آن ها نام استان وجود ندارد؛
اما در یک اشتباه رسانه اي و مدیریتی پسوند زلزله با نام کرمانشاه گره خورد و این موضوع ممکن است تا مدت ها مسائل مختلفی

 
همچون گردشگري، صنعت و اقتصاد را تحت پوشش خود قرار دهد.  

اما در خصوص تدوین دستورالعمل هاي فنی مدیریت بحران حاصل از تجراب زلزله یک کتاب سه جلدي تدوین شده است و طی

 
تفاهم نامه با پژوهشگاه زلزله نگاري اداره کل راه و شهرسازي مستندات این حوزه تدوین و منتشر خواهد شد. 

 
گره زدن اسم زلزله با نام استان کرمانشاه اشتباه گفتمانی و رسانه اي بود 

 
فارس: فکر می کنید ضعف در این حوزه چه پیامدهاي براي کشور دارد؟ 

بالایی: اگر در ماجراي بیمارستان اسلام آباد غرب با توجه به وضعیت بیمارستان و قرارگیري بر روي گسل، بسیاري از اختیارات به

 
وظیفه تبدیل می شد قطعا شاهد آن حادثه براي آن بیمارستان نبودیم. 

اگر در هنگام توسعه شهر بر روي گودال فولادي، مسائل سست بودن زمین مد نظر قرار می گرفت از بروز بسیاري حوادث جلوگیري

 
می شد. البته در برخی مسائل با درایت استاندار بخشی از این ضعف ها برطرف شده و مانع وقوع فاجعه شد.  

به عنوان مثال در شب وقوع سیل پس از ارزیابی مسیل رودخانه هاي فصلی کرمانشاه متوجه شدیم یک مسیل از تنگ کنشت تا
رودخانه قره سو وجود دارد که در مقاطع مختلف به وسیله اشخاص حقیقی و دولتی پر شده است، با دستور استاندار پیش از وقوع
سیل این مسیل کاملا باز شد و از وقوع حادثه اي که ممکن بود بخش زیادي از شهرك هاي مسکن، نصر و جوادیه را تحت پوشش

 
قرار بدهد، جلوگیري شد. 

 
 

 
  



فارس: پیش از زلزله نام کرمانشاه با منطقه جنگی گره خورده بود و پس از زلزله ما را به عنوان استان زلزله زده می شناسند، چه

 
زمانی این پسوند از نام کرمانشاه حذف خواهد شد؟ 

بالایی: تا به حال به سایر زلزله هاي تاریخ ایران دقت کرده اید؟ زلزله بم، زلزله رودبار، زلزله ورزقان، هیچ یک از آن ها نام استان وجود
ندارد؛ اما در یک اشتباه رسانه اي و مدیریتی پسوند زلزله با نام کرمانشاه گره خورد و این موضوع ممکن است تا مدت ها مسائل
مختلفی همچون گردشگري، صنعت و اقتصاد را تحت پوشش خود قرار دهد. در حالی که محل وقوع زلزله تا مرکز استان کرمانشاه
بیش از 140 کیلومتر فاصله داشت؛ این مساله توسط گفتمان مدیریتی و رسانه ها در استان ایجاد شد و باید همه با هم براي برطرف

 
کردن آن تلاش کنیم. 

فارس: یکی از موضوعاتی که در زلزله سرپل ذهاب به صورت لاینحل باقی مانده است مساله کمک هاي جمع آوري شده توسط افراد
خاصی است که از آن ها به عنوان «سلبریتی» یاد می شود، براي پیگیري این موضوع و پیشگیري از آن چه اقداماتی انجام شده است؟

بالایی: در قانون جدید مدیریت بحران کشور که در سال 1398 تدوین و تصویب شده است، وظیفه هر بخش مشخص شده و اتفاقا
مدیریت بحران را متوجه مردم کرده است؛ اما متولیان جمع آوري کمک هاي مردمی را تنها نهاد غیر دولتی و عمومی هلال احمر
مشخص کرده و این نهاد با کمک بسیج، کمیته امداد و بهزیستی می تواند نسبت به جمع آوري هدایت و دپو کمک هاي مردمی اقدام
کند، اما در خصوص کمک هاي صورت گرفته در زلزله سرپل ذهاب اقدامت خوبی از طرف استاندار کرمانشاه انجام شده و امیدواریم به

 
زودي به نتیجه منتهی شود. 

انتهاي پیام/ح



شکست رکورد افتتاح واحدهاي بخار نیروگاه هاي سیکل ترکیبی

منبع: خبرگزاري برق آبشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي با تاکید بر اینکه امسال بیش از دو هزار مگاوات واحدهاي تولید برق حرارتی وارد مدار
خواهند شد، گفت: امروز با افتتاح دومین واحد گازي دالاهو ظرفیت نیروگاه هاي کل کشور به 84 هزار مگاوات رسید. به

گزارش پایگاه خبري برق حرارتی، همایون حائري در مراسم افتتاح دومین (...)

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي با تاکید بر اینکه
امسال بیش از دو هزار مگاوات واحدهاي تولید برق حرارتی
وارد مدار خواهند شد، گفت: امروز با افتتاح دومین واحد
گازي دالاهو ظرفیت نیروگاه هاي کل کشور به 84 هزار

 
مگاوات رسید. 

به گزارش پایگاه خبري برق حرارتی، همایون حائري در
مراسم افتتاح دومین واحد گازي نیروگاه سیکل ترکیبی
دالاهو  در قالب پرو ژه هاي هجدهمین هفته از پویش
#هرهفته_الف_ب_ایران با اعلام این خبر افزود: نیروگاه

کلاس اف دالاهو با راندمان 56 درصد و ظرفیت 913 مگاوات شامل دو واحد گازي 307 مگاواتی و یک واحد بخار 293 مگاواتی است

 
که در قالب قرارداد خرید تضمینی برق با شرکت فراب به عنوان سرمایه گذار در حال احداث است. 

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي با اشاره به اینکه نخستین واحد گازي نیروگاه سال گذشته به بهره برداري رسیده است، گفت:

 
امروز نیز با افتتاح دومین واحد گازي مجموعه ظرفیت نیروگاه هاي کل کشور به 84 هزار مگاوات خواهد رسید. 

وي با تاکید بر اینکه واحد 293 مگاواتی بخش بخار نیروگاه تا پیش از پیک تابستان سال آینده وارد مدار خواهد شد، ادامه داد: کل
منابع تخصیص یافته براي این طرح 365 میلیون یورو معادل دو هزار 530 میلیارد تومان است که 220 میلیون یورو از این رقم توسط

 
صندوق توسعه ملی و 145 میلیون یورو توسط سرمایه گذار تامین خواهد شد. 

حائري با اشاره به اینکه اجراي این پروژه اشتغال زایی دائم یک هزار و 150 نفر را به صورت مستقیم و غیرمستقیم به همراه خواهد
شد، عنوان کرد: از جمله مزایاي این طرح افزایش قابلیت هاي تولید برق کشور، توسعه فعالیت هاي صنعتی در منطقه غرب کشور و

 
همچنین افزایش ظرفیت هاي صادراتی برق کشور خواهد بود. 

وي با تاکید بر اینکه امسال بیش از دو هزار مگاوات واحدهاي تولید برق حرارتی وارد مدار خواهند شد، اضافه کرد: حدود یک هزار
مگاوات از این ظرفیت مربوط به واحدهاي بخش بخار نیروگاه هاي سیکل ترکیبی است که در قالب 6 واحد بخار رکوردجدیدي را در

 
زمینه افتتاح این پروژ ها به ثبت خواهند رساند. 



معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژي با بیان اینکه این واحدها بدون مصرف سوخت اضافی به تولید برق خواهند پرداخت، گفت: با

 
افتتاح این پروژه ها معادل 1.5 میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت نیز صرفه جویی خواهد شد. 

حائري یادآور شد: سال گذشته راندمان نیروگاه هاي کشور براي نخستین بار به 38.56 درصد رسید که تا پایان امسال راندمان نیروگاه

 
هاي حرارتی از مرز 39 درصد عبور خواهد کرد. 

وي تاکید کرد: از امروز با خنک شدن هوا برنامه تعمیرات سالانه نیروگاه هاي حرارتی کشور براي پیک تابستان سال آینده شروع
خواهد شد که امیدواریم با پیاده سازي طرح "برق امید" براي اصلاح مصرف مشترکان خانگی و حمایت از مشترکان کم مصرف و

 
همچنین آماده سازي واحدهاي موجود نیروگاهی و افتتاح واحدهاي جدید با آمادگی کامل به استقبال تابستان سال آینده برویم. 

 
  

true



توسعه پرورش قارچ گانودرما در خراسان رضوي نیازمند رونق بازار مصرف

منبع: خبر فوريشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/06/15

گرچه پرورش قارچ گانودرما در خطه زرخیز خراسان رضوي در سطحی کم اما با ظرفیتی بالا در حال انجام است ولی رونق
پرورش آن مستلزم شناخت هرچه بیشتر مردم از خواص دارویی این نوع قارچ و افزایش سطح تقاضا در عرصه بازار است.

گرچه پرورش قارچ گانودرما در خطه زرخیز خراسان
رضوي در سطحی کم اما با ظرفیتی بالا در حال انجام است
ولی رونق پرورش آن مستلزم شناخت هرچه بیشتر مردم از
خواص دارویی این نوع قارچ و افزایش سطح تقاضا در

 
عرصه بازار است. 

گانودرما از جمله قارچ هاي بسیار مفید و با ارزش در جهان
است. این نوع قارچ بیشتر در کشورهاي خاورمیانه، کره و
چین کشت می شود. قارچ گانودرما خواص درمانی زیادي
دارد و از این رو در کشور چین به قارچ بهشتی معروف

 
است. 

در گذشته این قارچ به طور طبیعی کشت می شد اما با گذر زمان و شناخته شدن بیش از پیش این قارچ و نیاز بازار براي مصرف، به
تدریج تولید و پرورش آن در محیط هاي کنترل شده نیز افزایش یافت اگرچه هنوز خواص دارویی و موارد مصرف این گونه از قارچ در
کشور ما به طور کامل شناخته نشده است اما تولید و صادرات آن به کشورهاي دیگر می تواند زمینه درآمدي و ارزآوري خوبی براي

 
کشور محسوب شود. 

تولید این قارچ در خراسان رضوي و شهرستان مشهد نیز چند سالی است شروع شده است اما هنوز نمی توان آینده روشنی را با وجود

 
مشکلات فراوان موجود براي رونق کاشت آن متصور شد. 

از جمله خواص دارویی قارچ گانودرما با قدمت چهار هزار سال که از آن به نام قارچ جاودانگی نیز یاد می شود می توان به مواردي از
جمله کمک به درمان بیماري هاي خودایمنی، ضد فشار خون، افزایش انرژي بدن، درمان سندروم خستگی مزمن، کنترل بی خوابی و
بهبود کیفی خواب، بهبود و تقویت سلامت قلب و عروق، بهبود عملکرد ریه و دستگاه تنفسی، کمک به بهبود و سلامتی کبد و کاهش

 
قند خون اشاره کرد. 

استان خراسان رضوي اگرچه در زمینه تولید و پرورش قارچ جزء استانهاي برتر کشور و در حوزه کشت گیاهان دارویی مقام برتر را
داراست اما درحوزه پرورش قارچ دارویی گانودرما هنوز در ابتداي راه و نیازمند حمایت از پرورش دهندگان و از آن مهمتر رشد

 
تقاضاي مصرف کنندگان و رونق بازار است. 

 
تولید سالانه 14 هزار تن انواع قارچ خوراکی در خراسان رضوي 



مدیرامور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي در این زمینه گفت: این استان در زمینه پرورش قارچ خوراکی جزء چهار

 
استان برتر کشور است و جایگاه مهمی در زمینه تولید این بخش دارد. 

سیدهاشم نقیبی افزود: سالانه حدود 14 هزار تن قارچ خوراکی در این استان تولید می شود که این میزان تولید، خراسان رضوي را به

 
استان چهارم تولیدکننده پس از استانهاي تهران، البرز و اصفهان بدل کرده است. 

وي ادامه داد: بیش از 90 درصد قارچ تولیدي استان را نوع قارچ دکمه اي تشکیل می دهد که به دلیل تنوع مصرف و کاربرد آن در
پخت و پز اغلب غذاها به این میزان تولید می شود و بقیه تولید قارچ استان را قارچ صدقی و اندکی هم قارچ دارویی گانودرما تشکیل

 
می دهد. 

مدیرامور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: براي تهیه کمپوست مورد نیاز پرورش قارچ خوراکی در استان مشکلی

 
نداریم و خود واحدهاي تولیدکننده نیز فناوري مورد نیاز را براي این منظور دارند. 

نقیبی با بیان این که بخش زیادي از قارچ خوراکی تولیدي خراسان رضوي به سایر نقاط کشور صادر می شود افزود:هم اکنون تعداد
255 واحد پرورش قارچ خوراکی در استان فعالیت دارد و حمایتهاي لازم از این واحدها و پرداخت تسهیلات به آنان نیز انجام می

 
شود. 

 
جهش چشمگیر رقم مورد نیاز سرمایه گذاري 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي با بیان اینکه هر واحد تولیدي قارچ با ظرفیت 200 تن، براي 15 نفر اشتغال
مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می کند افزود: تا سال گذشته میزان سرمایه گذاري مورد نیاز براي چنین واحدي با این میزان ظرفیت

 
8.5 میلیارد ریال بود که با جهش چشمگیر این میزان هم اکنون به بیش از20 میلیارد ریال افزایش یافته است. 

نقیبی افزود: انتظار می رود این میزان با تداوم رشد رو به رو باشد و هنوز هم نمی توان قیمت دقیقی در این زمینه داد اما خوشبختانه

 
فضا براي تولید و بازار قارچ در استان موجود است و از این حیث جاي نگرانی نیست. 

 
گانودرما داروي معجزه آسا اما نیازمند معرفی 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان مشهد نیز با بیان اینکه قارچ گانودرما از محصولات غذایی بسیار محبوبی است که با یادگیري نحوه
پرورش و کشت آن می توان سود قابل توجهی به دست آورد گفت: پرورش این قارچ در منزل یکی از مشاغلی است که می توان به

 
عنوان کسب در آمد در خانه به آن توجه کرد. 

امید طهماسبی زاده افزود: این گونه از جمله قارچ هایی است که از جهت سلامتی و دارویی داراي اهمیت زیادي است و شرایط کشت
و پرورش آن هم در کشور ما به خوبی امکان پذیر است بنابراین می توان به عنوان شغل دوم و یا روشی جهت کسب درآمد در منزل

 
به آن نگاه کرد. 

وي با اشاره به این که این قارچ بو و طعم دلپذیري نداشته و خام آن قابل مصرف نیست ادامه داد:در کشورهاي مختلف به غیر از
چین، ژاپن و کره این قارچ به صورت ترکیب با سایر مواد غذایی یا به صورت دم کرده با سایر نوشیدنی ها به خصوص قهوه مورد



 
استفاده قرار می گیرد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان مشهدگفت: محصولات تجاري قارچ گانودرما به اشکال مختلفی مانند پودر، مکمل غذایی و چاي تولید

 
می شود. 

طهماسبی زاده افزود: از گانودرما در طب سنتی، براي درمان تومور و سرطان،تولید قهوه، چاي، شکلات داغ، چاي سبز و محصولات

 
بهداشتی مانند صابون استفاده می شود. 

وي ادامه داد: تا کنون اشکال دارویی این قارچ به شکل کپسول و پودر قارچ گانودرما تولید شده است که به عنوان مکمل غذایی در
داروخانه ها به فروش می رسد و یکی از متداول ترین نوع مصرف قارچ هاي گانودرما استفاده از آن به عنوان دمنوش به همراه دیگر

 
گیاهان دارویی است و این نوع قارچ به عنوان عصاره و پودر در چاي ها، انواع قهوه ها و دسرها قابلیت استفاده دارد. 

او اضافه کرد: این قارچ به صورت خشک در حال حاضر با قیمت میانگین 6 میلیون ریال به ازاي هر کیلو خرید و فروش می شود و
یکی از مزایاي این قارچ این است که با توجه به این که به صورت خشک عرضه می شود براي مدت طولانی قابل نگهداري است و

 
تولیدکنندگان می توانند تا مدتها آن را انبار کرده و با صبر، حوصله و قیمت مناسب به فروش برسانند. 

 
حمایت از تولید گانودرما 

رییس جهاد کشاورزي مشهد گفت: در حاضر قیمت هر کیلو کمپوست براي تولید این قارچ حدود 50 هزار ریال است و از هر 100

 
کیلو کمپوست بین دو تا سه کیلوگرم محصول خشک گانودرما تولید می شود. 

طهماسبی افزود: قارچ گانودرما با شرایط آب و هوایی شهرستان مشهد سازگار است و در صورت فراهم کردن شرایط مناسب رشد از
جمله دماي محیط، مواد غذایی، اکسیژن مناسب و غلظت یون کلسیم قادر به رشد در محیط هاي کوچک هم هست بنابراین امکان
درآمدزایی از پرورش این قارچ کاملا وجود دارد و از نظر شرایط آب و هوایی براي رشد این قارچ فصل تابستان به دلیل نیاز به داشتن

 
دماي بالا فصل مناسبی براي پرورش است. 

وي ادامه داد: پرورش این قارچ به این صورت است که ابتدا بایدکیسه هایی 18 در 25 سانتی متري پر از کاه بهداشتی و تمیز (پلی

 
پروپیلن) تهیه شود چون استریل بودن کاه باعث جلوگیري از بروز بیماري ها و رشد ترکیبات سمی در محیط کشت می شود. 

رییس جهاد کشاورزي مشهد گفت: به جاي استفاده از کاه براي کاشت قارچ می توان درون کیسه ها از خاك اره به علاوه 10 درصد
سبوس برنج و سه درصد آهک هم استفاده کرد اما در زمان اضافه کردن سبوس به محتویات کیسه باید به میزان رطوبت آن توجه
داشت زیرا رطوبت براي رشد این قارچ ضروري است همچنین علاوه بر سبوس گندم باید کلسیم فسفات و کلسیم کربنات هم به آن

 
افزوده شود. 

طهماسبی افزود: در طول دوره پرورش قارچ، کیسه ها باید در تاریکی و در دماي 25 درجه سانتی گراد نگه داري شوند و سپس به
اتاق کشت با دماي 25 تا 32 درجه سانتی گراد (همراه با دي اکسید کربن بالا)، رطوبت بین 85 تا 95 درصد و روشنایی 250 تا 350
لوکس (واحد اندازه گیري روشنایی) قرار داده شوند. آب هم باید هر روز چهار تا پنج مرتبه به محیط کشت اسپري شود. هوادهی

 
مناسب براي جوانه زدن قارچ نیز ضروري است. 



 
فعالیت تنها چهار واحد تولید گانودرما در خراسان رضوي 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي با بیان این که تولید گانودرما در این استان هنوز زیاد نیست و تنها چهار واحد
تولیدکننده در این بخش فعالیت دارند گفت: میزان تولید این واحدها در سال حداکثر 2 تن است و به رغم خواص دارویی این قارچ

 
هنوز آن طور که باید و شاید به آن پرداخته نشده است. 

نقیبی افزود: با توجه به عدم شناخت مردم نسبت به موارد مصرف و خواص درمانی گانودرما و به تبع آن نبود بازار مصرف مطلوب،

 
مزیت اقتصادي تولید این نوع از قارچ بسیار پایین است. 

وي با اشاره به این که بستر تولید و کمپوست مورد نیاز پرورش این قارچ خاص است ادامه داد: کمبود تولید کمپوست مورد نیاز این
قارچ یکی از عوامل سختی پرورش این گونه است اما در صورتی که بازار خوب شود و تقاضا بالا برود شاهد رشد تهیه و تولید

 
کمپوست و در نهایت استقبال پرورش دهندگان و افزایش تولید خواهیم بود. 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: بذر قارچ گانودرما نیز در داخل کشور موجود است اما باز هم به دلیل نبود

 
بازار مصرف به صورت محدود وجود دارد و تقاضا براي خرید آن هم بسیار کم است. 

نقیبی افزود: حمایت از پرورش دهندگان این قارچ نیز با پرداخت تسهیلات به عنوان سرمایه اولیه و سرمایه در گردش انجام می شود
اما در درجه نخست باید آگاهی مردم در این زمینه افزایش یابد و خواص درمانی این قارچ را بشناسند.



اعلام جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی 15 شهریور

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/06/15

در حالی که سال تحصیلی جدید از 15 شهریورماه با آموزش حضوري در سراسر کشور قرار است کار خود را آغاز کند و دانش
آموزان سر کلاس حاضر باشند، مدرسه تلویزیونی ایران نیز کار خود را آغاز می کند.

در حالی که سال تحصیلی جدید از 15 شهریورماه با
آموزش حضوري در سراسر کشور قرار است کار خود را آغاز
کند و دانش آموزان سر کلاس حاضر باشند، مدرسه

 
تلویزیونی ایران نیز کار خود را آغاز می کند. 

نخستین مدرسه تلویزیونی ایران در سال تحصیلی جدید از
طریقه شبکه آموزش و چهار سیما براي روز شنبه 15

 
شهریور 99 اعلام شد. 

در حالی که سال تحصیلی جدید از 15 شهریورماه با
آموزش حضوري در سراسر کشور قرار است کار خود را آغاز کند و دانش آموزان سر کلاس حاضر باشند، مدرسه تلویزیونی ایران نیز

 
کار خود را آغاز می کند. برنامه ها از شبکه آموزش (7) و شبکه 4 براي 15 شهریور به شرح زیر روي آنتن می رود: 

 
شبکه آموزش 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8 تا 8:30 الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8:30 تا 9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30 نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا 21:15 درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا 21:45 درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
ابتدایی 

ساعت 10:45 تا 11:10 فارسی و نگارش پایه اول 



 
ساعت 11:10 تا 11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت 11:35 تا 12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت 12 تا 12:25 بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت 12:25 تا 12:50 فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت 13:15 تا 13:45 علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول 

 
ساعت 14:30 تا 15:00 عربی پایه هفتم (درس اول) 

 
ساعت 15:00 تا 15:30 عربی پایه هشتم (درس اول) 

 
ساعت 15:30 تا 16 عربی پایه نهم (درس اول) 

 
متوسطه دوم 

 
ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 16:30 تا 17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا 18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا 20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 20:25 تا 20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
شبکه 4 

 
ساعت 8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 



 
ساعت 9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
/مهر 

اخبار ویروس کرونا در ایران و جهان را اینجا بخوانید



رویداد کارآفرینی «عصرانه فناوري» برگزار می شود/ انتقال تجربیات فناوران

براي رشد کسب وکارها

منبع: ایسکاشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیر فناوري پارك علم و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی گفت: رویداد «عصرانه فناوري» با ارائه دو فناور و ایده پرداز از پارك
علوم و فناوري دانشگاه آزاد و یک سرمایه گذار خارج از دانشگاه عصرگاه فردا برگزار می شود.

حمید مهدي در گفت وگو با خبرنگار گروه دانشگاه ایسکانیوز، درباره برگزاري برنامه عصرانه هاي فناوري اظهار کرد: عصرانه
هاي فناوري پیش از شیوع بیماري کرونا به صورت ماهانه باحضور فناوران و اعضاي پارك علم و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی برگزار

 
می شد که این برنامه از 16 شهریور سال جاري(فردا) از سر گرفته می شود. 

وي پیرامون روال برگزاري این برنامه افزود: عصرانه هاي فناوري یک رویداد کارآفرینی است که از استارت آپ ها و شرکت هاي
مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه دعوت می شود تا تجربیات خود را درمورد چگونگی راه اندازي کسب و کار و مسیري که طی

 
کرده اند در اختیار بقیه استارت آپ ها بگذارند. 

مدیر فناوري پارك علم و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی بیان کرد: این رویداد با ارائه دو فناور و ایده پرداز از پارك علوم و فناوري

 
دانشگاه آزاد و یک سرمایه گذار خارج از دانشگاه برگزار می شود. این برنامه در ظرف زمانی حداکثر دو ساعته پیش بینی شده است. 

مهدي عنوان کرد: پیش از این، رویدادهاي کارآفرینی به صورت حضوري برگزار می شد ولی اکنون باتوجه به شیوع ویروس کرونا این
رویداد با مشارکت شتاب دهنده تاپ تکِ مستقر در پارك و شرکت آداك فناوري(ارائه دهنده سامانه هاي آموزش مجازي) برگزار

 
خواهد شد. 

 
وي خاطرنشان کرد: علاقه مندان می توانند با مراجعه به لینک www.toptech.ir/tem ثبت نام خود را تکمیل کنند. 

انتهاي پیام/



مأموریت گرایی و آمایش آموزش عالی؛ اهداف وزارت علوم در سال تحصیلی

جدید

منبع: ایسکاشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم در پیامی به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید اعلام کرد: مأموریت گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی
به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري

از اهداف وزارت علوم است.

به گزارش گروه دانشگاه ایسکانیوز از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، شنبه 15 شهریور با

 
صدور پیامی آغاز سال تحصیلی جدید را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

در ابتداي متن این نامه آمده است: امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این
هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب
رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي
را مشق کنند.نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی
جامعه بر کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و

 
روزآمد دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

در این نامه تاکید شده است: پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است
استعدادي که به پشتوانه ایمان حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت.

در ادامه این نامه آمده است: نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي
متنوع نیازمند به مأموریت گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی،
تقویت زیرساخت هاي آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر از
همه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و
موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و
مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و

 
متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

در بخش پایانی این نامه آمده است: آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم
کنونی که کشور عزیزمان در آن به سر می برد همه ي ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی،
ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و

 
فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم. 

انتهاي پیام/





پیام تبریک وزارت علوم براي آغاز سال تحصیلی 1400-1399

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، روز شنبه 15 شهریور، با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه
دانشگاهی کشور تبریک گفت.

پیام تبریک وزارت علوم براي آغاز سال تحصیلی 1399-
1400 وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، روز شنبه 15
شهریور، با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1399-1400

 
را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري برنا؛ وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري، روز شنبه، با صدور پیامی آغاز سال
تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور

 
تبریک گفت. متن پیام به این شرح است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

 
""طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم آموزان را دوست دارد."" 

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا
جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش

 
چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي



 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر ازهمه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ي ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش
هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و

گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم.



نیازمند مأموریت گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی هستیم

منبع: ایسناشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، امروز با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک
گفت.

 
به گزارش ایسنا، در متن این پیام آمده است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

"طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم

 
آموزان را دوست دارد." 

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي
سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت

مغتنمی است تا جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب

 
محمّدي و پیش چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر ازهمه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 



آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ي ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش
هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و

 
گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم. 

انتهاي پیام



پیام وزارت علوم به مناسبت آغاز سال تحصیلی 1399-1400

منبع: ایلناشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/06/15

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور تبریک گفت.

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با صدور پیامی آغاز سال
تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور

 
تبریک گفت. 

 
به گزارش ایلنا، در متن این پیام آمده است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

""طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم

 
آموزان را دوست دارد."" 

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا
جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش

 
چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر ازهمه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش



هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ي ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش
هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و

گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم.



ارائه 11 رشته جدید دانشگاهی مهارت محور براي نخستین بار در قم/ دانشگاه

جامع علمی کاربردي قم در 82 رشته محل دانشجو می پذیرد

شماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/06/15
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان قم -

 
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان قم از ارایه 11 رشته جدید دانشگاهی مهارت محور در این دانشگاه خبرداد. 

دکتر محمد حسن نادري رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان قم در گفتگو با ایسنا در خصوص فعالیت هاي این دانشگاه گفت:
دانشگاه جامع علمی کاربردي استان قم با دارا بودن 10 مرکز فعال در استان، در مهر ماه سال جاري در 8 مرکز و بیش از 80 رشته

 
محل اقدام به پذیرش دانشجو خواهند کرد. 

وي افزود. امسال دو مرکز آموزش علمی کاربردي نیروي انتظامی و فرهنگ و هنر به مراکز علمی کاربردي استان اضافه شدند که در
حوزه هاي مدیریت و خدمات اجتماعی و فرهنگ و هنر فعالیت خواهند کرد. هم اکنون استان قم در هر 4 گروه درسی اصلی صنعت،

 
کشاورزي، مدیریت و خدمات اجتماعی و فرهنگ و هنر  به تربیت دانشجویان مهارت محور می پردازد. 

وي تصریح کرد: برنامه هاي درسی این دانشگاه متناسب با فعالیت هاي حرفه اي جامعه تدوین می شود و هم اکنون بیش از 800
برنامه درسی در دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور تدوین شده و در شوراي برنامه ریزي درسی وزارت علوم تحقیقات و فناوري به
تصویب رسیده که مراکز علمی کاربردي هر استان بر اساس نیاز بازار کار آن استان، تعدادي از این رشته ها را ارائه می دهند. با توجه
به کاربردي بودن و تنوع رشته هاي مهارتی مصوب، طیف وسیعی از مخاطبین این دانشگاه را براي تحصیل انتخاب می کنند. از جمله
چون رشته هاي تحصیلی این دانشگاه علاوه بر مهارت آموزي یک حرفه خاص، به مبانی نظري آن حرفه هم می پردازند، شاغلین در
حرفه هاي مختلف که به صورت تجربی فعالیت تولیدي و اقتصادي داشته اند براي اینکه مبانی نظري و علمی آن حرفه را  فرابگیرند و
فعالیت حرفه اي خود را به صورت علمی تر ادامه دهند، دانشگاه جامع علمی کاربردي را براي تحصیل انتخاب می کنند. به عنوان
نمونه براي فعالیت هاي متناسب با حوزه کشاورزي استان، رشته هایی همچون تولید و فراوري پسته، تولیدات گلخانه اي، گیاهان

 
دارویی، پرورش صنعتی طیور و بهداشتیار دامپزشکی مورد توجه است. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي استان قم بیان کرد: همچنین در حوزه صنعت نیز رشته هایی همچون برق صنعتی، کاردانی فنی
آسانسور و پله برقی، مکانیک تاسیسات صنعتی، HSE و در حوزه فرهنگ و هنر رشته هاي همچون انیمیشن، عکاسی تبلیغاتی،
هنرهاي تجسمی، تهیه و تولید فیلم، طراحی لباس، مدیریت امور فرهنگی و برنامه ریزي فرهنگی و در حوزه مدیریت و خدمات
اجتماعی رشته هاي تحصیلی مدیریت کسب و کار اینترنتی، مدیریت تجاري سازي، خدمات بازرگانی بین المللی، مدیریت گردشگري،
مهندسی شبکه هاي کامپیوتري و رشته هاي تخصصی حقوق همچون حقوق ثبتی، حقوق اداري، خدمات قضایی و مشاوره حقوق

 
اصناف عرضه شده است. 

وي افزود: طیف دیگري از داوطلبان تحصیل در دانشگاه جامع علمی کاربردي، دانش آموختگان سایر دانشگاه ها هستند که اکنون
براي کسب یک مهارت تخصصی مورد نیاز بازار کار، متقاضی شرکت در دوره هاي اموزشی این دانشگاه هستند. به علاوه در سال هاي



اخیر که بسیاري از خانواده ها به این باور رسیده اند که براي دست یابی به یک شغل پایدار براي فرزندان خود، گرفتن مدرك از یک
دانشگاه کافی نیست و کسب مهارت هاي عمومی و تخصصی در یک موضوع شغلی اهمیت بیشتري پیدا کرده است، لذا میانگین سنی
دانشجویان این دانشگاه نسبت به گذشته کمتر شده و بسیاري از مخاطبین دانشگاه جامع علمی کاربردي از دبیرستان و هنرستان ها

 
به این دانشگاه می آیند. 

نادري اظهارکرد: برخی از رشته هاي ارائه شده در نیمسال تحصیلی جدید براي نخستین بار است که در استان قم ارائه می شوند،
رشته هایی همچون کاردانی کنترل ترافیک، کاردانی حرفه اي انتظامات و حراست فیزیکی، کارشناسی حرفه اي خدمات بازرگانی بین

 
المللی، کارشناسی حرفه اي روایت گري دفاع مقدس از جمله این رشته ها هستند. 

وي گفت: با توجه به ماهیت مهارت محوري دانشگاه جامع علمی کاربردي، طبیعی است که به برنامه هاي حوزه کارآفرینی توجه ویژه
می شود. به عنوان نمونه در سال گذشته در استان قم، اولین مسابقه طرح کسب و کار دانشگاه علمی کاربردي کشور را میزبان بودیم
و از برنامه هاي آتی مورد تاکید این دانشگاه، ارایه آموزش هاي کوتاه مدت تخصصی است که در صورت استقبال متقاضیان گسترش

 
خواهد یافت. 

وي در پایان با اشاره به آغاز ثبت نام از متقاضیان تحصیل در این دانشگاه بیان کرد: علاقه مندان می توانند از 11 الی 17 شهریور ماه

 
با مراجعه به سایت سازمان سنجش در این دانشگاه ثبت نام نمایند. 



رتبه دوم خراسان رضوي در توسعه تعاونی ها

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/06/15

پیام سپاهان - خراسان رضوي با دارا بودن هفت هزار و 217 شرکت تعاونی رتبه دوم کشوري را به خود اختصاص داده است
و این تعاونی ها نقش مهمی در ایجاد اشتغال و فرصت هاي شغلی جدید ایفا کرده اند.

پیام سپاهان - خراسان رضوي با دارا بودن هفت هزار و
217 شرکت تعاونی رتبه دوم کشوري را به خود اختصاص
داده است و این تعاونی ها نقش مهمی در ایجاد اشتغال و

 
فرصت هاي شغلی جدید ایفا کرده اند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی خراسان رضوي مدیر کل تعاون کار و رفاه
اجتماعی خراسان رضوي با بیان این که هم اکنون 34
درصد تعاونی هاي استان در بخش خدمات، 33 درصد در

بخش کشاورزي و 14 درصد در بخش صنعت فعال هستند، اظهارکرد: 6 درصد از تعاونی هاي استان هم در بخش مسکن، 2 درصد در

 
بخش حمل و نقل و بقیه در سایر حوزه ها فعال هستند.  

محمد سنجري افزود: در حوزه بانوان نیز 601 تعاونی با سرمایه 50 میلیارد ریال فعالیت دارند که در مجموع بیش از هفت هزار و

 
720 فرصت شغلی ایجاد کرده اند. 

وي ادامه داد: 10 درصد تولید فرآورده هاي دامی، هشت درصد تولید محصولات زراعی، پنج درصد تولید گوشت مرغ و تخم مرغ
استان توسط شرکت هاي تعاونی صورت می گیرد. همچنین سه درصد بهره برداري معادن، دو درصد تولید محصولات نساجی، چرم،

 
پوشاك و دو درصد تولید محصولات سلولزي و شیمیایی با تعاونی هاي استان است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي گفت: 65 طرح با سرمایه گذاري نزدیک به 830 میلیارد ریال از سوي شرکتهاي

 
تعاونی این استان در هفته تعاون افتتاح می شود. 

سنجري افزود: این طرحها که در مجموع بیش از 650 فرصت شغلی در خراسان رضوي را ایجاد می کنند به صورت متمرکز از طریق

 
ویدئو کنفرانس طی هفته تعاون به بهره برداري می رسند.  

وي با بیان اینکه توجه به ظرفیتهاي روستاها در ایجاد اشتغال از جمله برنامه هاي مدنظر وزارت تعاون است، ادامه داد: به همین
منظور "طرح روستا- تعاون" در روستاهایی با ویژگیهاي همچون "جمعیت افزون بر 50 خانوار، مهاجرفرستی پایین و ضریب مشارکت

 
پذیري بالا" در استان خراسان رضوي در حال اجراست.  

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوي اجراي "طرح روستا- تعاون" را در راستاي تحقق رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب
در خصوص حمایت از تولید و اشتغال و همچنین پیاده سازي "برنامه اشتغال فراگیر" وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برشمرد و
گفت: اجراي این طرح نقش موثري در توسعه و توانمندسازي تعاونیهاي روستایی، رونق و کارآفرینی اقتصادي روستاییان و ایجاد

 
فرصتهاي جدید شغلی دارد. 

سنجري افزود: در این راستا 141 تعاونی در قالب این طرح با هزار و 942 عضو و با اشتغالزایی دو هزار و 235 نفر و سرمایه ثبتی
730 میلیون تومان از ابتداي طرح تا کنون تشکیل شده است. همچنین با اعتبارات روستایی پرداخت شده به 49 طرح تعاونی براي

 
538 نفر اشتغال ایجاد شده است.  



وي ادامه داد: در بخش تعاون استان با هدف ایجاد اشتغال و توانمندسازي روستاییان 26 شرکت تعاونی به عنوان معین اقتصادي
تعاون در 57 روستا مشغول به فعالیت هستند و 178 پروژه توسط تعاونی هاي معین در روستاهاي هدف در جهت توانمندسازي

روستاییان در دست اجراست.



در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم/ بیمه نوعی سرمایه

گذاري دراز مدت است

منبع: ایلناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/06/15

نماینده مردم ساري و میان رود گفت: باید از هر ابزاري در جهت توزیع عادلانه منابع استفاده کرد، بیمه ها یکی از این ابزارها
هستند.

نماینده مردم ساري و میان رود گفت: باید از هر ابزاري در
جهت توزیع عادلانه منابع استفاده کرد، بیمه ها یکی از این

 
ابزارها هستند. 

به گزارش ایلنا و به نقل از روابط عمومی کشاورزان،
روستاییان و عشایر، علی بابایی در دیدار با علی شیرکانی
گفت: برخی از روستاییان در نوبت بیمه شدن در صندوق
هستند و توقع دارند که دولت در این امر به آنها کمک کند
و اگر کمکی از مجلس در رسیدن به اهداف صندوق بر

 
بیاید حتما انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به مسئله تعمیم بیمه هاي کارگاهی در روستاها، گفت: شرایط قانون کار تامین اجتماعی فضا را به سمتی هدایت می کند
که روستاها در اداره بنگاه هاي خود قطعا آسیب خواهند دید، بنابراین پیشنهاد شده است تا کارگاه ها را مختار کنند تا خود تصمیم

 
بگیرند که در بیمه تامین اجتماعی و یا صندوق بیمه اجتماعی عضو شوند. 

نماینده مردم ساري و میان رود افزود: مسئله دیگر موضوع تعمیم بیمه سلامت به بیمه صندوق اجتماعی است و پیشنهاد شده است تا
بر اساس قانون مدیریت صدور دفترچه سلامت را به صندوق بیمه اجتماعی محول کنند و نیاز است تا این مسئله در کمیسیون
اجتماعی مطرح شود. امیدواریم ما نمایندگان بتوانیم بخشی از اهداف و برنامه هاي صندوق را به نفع مردم روستا تغییر دهیم تا در

 
حمایت از این قشر بسیار بزرگ اقدامات مناسبی داشته باشیم. 

وي درخصوص برنامه هاي مجلس براي روستاها نیز گفت: مسئله حمایت از مشاغل خانگی، خود اشتغالی، بنگاه هاي کارآفرینی در
روستاها مطرح است و حمایت دولت از مردم روستا در جهت حمایت از تولید، حمایت مالی، بیمه اي و اقتصادي است. چراکه معتقدیم
در برخی از برنامه هاي حمایتی از روستاییان غفلت کردیم و این غفلت موجب مهاجرت روستاییان به شهرها شده است، مهاجرانی که
دیگر توان بازگشت به روستا را ندارند و هدف کسانی که قصد بازگشت به روستاها را دارند تولید ثروت نیست، بلکه قصد زندگی خارج
ازقواعد شهرنشینی را دارند. بنابراین باید همه فعالیت ها و برنامه هاي ما به نحوي باشد که روستا را در مسیر تولید و رشد اقتصادي

 
قرار دهد. 

بابایی درخصوص مهارجت معکوس به روستاها نیز گفت: نیاز است که جذابیت و مزیت هاي زندگی در روستاها را افزایش دهیم،



 
درواقع امروزه شاخص روستاها نسبت به 20 سال قبل تغییر کرده است، بنابراین قوانین ما نیز باید تغییر کند. 

وي با بیان اینکه باید اولویت ما رفاه، کارآفرینی و تولید ثروت در روستاها باشد گفت: باید از هر ابزاري در جهت توزیع عادلانه منابع
استفاده کرد، و بیمه ها یکی از این ابزارها هستند زیرا آنها به نوعی تامین کننده آینده هستند و زمانی که تنظیم روابط شهروندان و
روستاییان بر اساس بیمه باشد مردم بیشتر قدردان منابع خواهند بود. در واقع بیمه نوعی سرمایه گذاري دراز مدت است و باید کاري

 
کنیم که تولید ثروت از طریق بیمه ها میسر شود. 

بابایی در خصوص تاثیر بیمه ها در زندگی روستایی نیز گفت: در دنیاي توسعه یافته نمی توان بدون بیمه مردم پیشرفته داشت،
بنابراین بیمه ها باید در کنار مردم باشند. بیمه موجب ادامه حیات مردم خواهد بود و ضروري است که تصمیم گیرندگان از بیمه

حمایت جدي تري داشته باشند.



سهم هر یک از صنایع از کاهش ارزبري ها چقدر است؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/06/15

توسعه داخلی سازي در صنایع مختلف با برگزاري میزهاي تخصصی ساخت داخل با هدف به هم رسانی توانمندي ها و
نیازمندي ها در سال گذشته کلید خورد که با برگزاري 11 میز تخصصی تاکنون در صنایع راهبردي نظیر خودرو، مخابرات،

فولاد و مس، نیازها و توانمندي هاي صنعتی به هم مرتبط شدند.

توسعه داخلی سازي در صنایع مختلف با برگزاري میزهاي
تخصصی ساخت داخل با هدف به هم رسانی توانمندي ها
و نیازمندي ها در سال گذشته کلید خورد که با برگزاري
11 میز تخصصی تاکنون در صنایع راهبردي نظیر خودرو،
مخابرات، فولاد و مس، نیازها و توانمندي هاي صنعتی به

 
هم مرتبط شدند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، برگزاري میزهاي ساخت داخل براي تامین محصولات، تجهیزات و ملزومات مورد نیاز حوزه
صنعت و معدن با استفاده از توان تولیدکنندگان داخلی براي قطع هر گونه وابستگی و خودکفایی در دولت ""تدبیر و امید"" در

 
دستور کار قرار گرفت. 

کاهش ارزبري و صرفه جویی در منابع ارزي کشور، رونق تولید و اشتغال زایی بیشتر، از دستاوردهاي این میزهاي تخصصی بوده است

 
که در قالب نهضت ساخت داخل در دولت تدبیر و امید پیگیري و انجام شد. 

مطابق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت، تاکنون 11 میز تعمیق ساخت داخل با میزان کاهش ارزبري یک میلیارد و 45 میلیون

 
یورویی برگزار شده است. 

 
از این میزان، صنعت فولاد و مس با 443 میلیون یورو و سهم 42.39 درصدي، بیشترین کاهش ارزبري را ثبت کرد. 

 
همچنین 341 میلیون یورو (معادل 32.63 درصد) کاهش ارزبري در حوزه خودرو و موتورسیکلت محقق شد. 

بر پایه این گزارش، 143 میلیون یورو کاهش ارزبري در صنعت تجهیزات نفت، گاز و پتروشیمی (با سهم 13.68 درصدي) و 118

 
میلیون یورو در بخش مخابرات، برق و الکترونیک (با سهم 11.29 درصدي) حاصل شد. 

به همت تلاشگران عرصه صنعت و معدن، پس از پیروزي انقلاب شکوهمند اسلامی ایران شاخص هاي صنعتی و معدنی ارتقاي قابل
توجهی پیدا کرد و با برنامه ریزي هاي انجام شده به سمت خودکفایی در محصولات مورد نیاز وارداتی و قطع وابستگی ها حرکت

 
کردیم. 



برپایه این گزارش، تعداد واحدهاي صنعتی در سال 57 و در ابتداي انقلاب یک هزار و 503 واحد بود که در تیرماه امسال به 71 هزار

 
و 998 واحد رسیده است. 

 
همچنین تعداد معادن فعال در ابتداي انقلاب 195 معدن بوده که در تیرماه امسال به 6 هزار و 107 معدن ارتقاء یافته است. 

پربیننده ترین ورود معادن به بورس در آینده نزدیک تورم فصلی بخش صنعت 6.3درصد افزایش یافت/کاهش 18 درصدي تورم سالانه
حمله چینی بازار مس به رکوردها رئیس خانه صنعت و معدن: اتهامات کذب است



کودك کار حادثه دیده شهرستان کارون زیرپوشش بهزیستی قرار گرفتند

منبع: بازار کارشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی خوزستان گفت: 2 کودك کاري که در شهرستان کارون بر اثر تصادف، آسیب دیده
بودند، زیرپوشش حمایت روانی ، اجتماعی و معیشتی بهزیستی قرار گرفتند.

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی خوزستان گفت: 2 کودك کاري که در شهرستان کارون بر اثر تصادف، آسیب دیده

 
بودند، زیرپوشش حمایت روانی ، اجتماعی و معیشتی بهزیستی قرار گرفتند. 

به گزارش روابط عمومی بهزیستی استان خوزستان محمد رضا عباسی روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: در تماس
و گزارش مردمی، مبنی بر تصادف 2 کودك کار در شهرستان کارون، تیم اورژانس اجتماعی با انجام تحقیقات محلی از بیمارستان ها و

 
کلانتري، مشخصات 2 کودك مذکور را به دست آورد. 

وي گفت: طبق بررسی کارشناسان تیم اورژانس اجتماعی کارون، این 2 برادر به نام هاي محمد رضا و احمد ناصریان، حدود ساعت

 
21 پنج شهریور امسال در منطقه کانتکس اهواز مشغول جمع آوري زباله بودند که با برخورد یک دستگاه پراید زیر گرفته شدند. 

عباسی ادامه داد:این 2 کودك که به شدت مجروح شده بودند به شکل معجزه آسایی از مرگ حتمی نجات یافتند، راننده متخلف نیز

 
پس از بروز تصادف از محل متواري شد. 

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی خوزستان بیان کرد: طبق تحقیقات محلی پس از بروز تصادف با اطلاع رسانی مردم، 2 کودك
توسط اورژانس پزشکی 115 به بیمارستان گلستان منتقل شدند که پس از پذیرش اولیه و انجام آزمایش و عکسبرداي، مشخص شد

 
یکی از آنها از ناحیه هر دو پا شکستگی عمیق داشته و از ناحیه سر و صورت نیز دچار جراحت جزیی شده است. 

وي گفت: کودك دیگر نیز به شدت از ناحیه سر و صورت و بدن مجروح شد که بعد از چند روز و پشت سر گذاشتن مراحل درمان از

 
بیمارستان گلستان مرخص شد و هم اکنون هر دوي آنها در منزل پدري خود دوران نقاهت را پشت سر می گذارنند. 

عباسی ادامه داد: مادر این 2 کودك نیز به دلیل مشکلات اقتصادي خانواده گاهی به همراه 2 پسر خود در سطح شهر اقدام به جمع

 
آوري و بازیافت زباله کرده و از این طریق بخشی از هزینه زندگی خود و فرزندان را تامین می کرد. 

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی خوزستان افزود: اورژانس اجتماعی بهزیستی با انجام تحقیقات محلی و اطلاع از وضعیت
کودکان و مراجعه به بیمارستان گلستان و بررسی وضعیت و روند درمان کودکان و تهیه گزارش مددکاري از طریق بازدید از منزل

 
کودکان از شرایط این 2 برادر اطلاعات را جمع آوري کرد. 

عباسی گفت: تهیه بسته غذایی براي کودك و خانواده ، تشکیل پرونده براي پیگیري تصادف کودکان و ارجاع پرونده به مراجع
حقوقی، پیگیري روند قانونی پرونده با حضور کارشناسان اورژانس اجتماعی در دادگستري شهرستان،برقراري مستمري هزینه معیشت

 
کودکان،حمایت 

روانی از خانواده ،مشاوره با والدین کودکان و بررسی توانمندي آنها براي ایجاد زمینه اشتغال والدین،تشکیل پرونده براي 2 کودك در
مرکز حمایتی آموزشی کودك و خانواده براي ارایه خدمات روانی، اجتماعی و آموزشی ومعیشتی از جمله اقداماتی است که بهزیستی

براي این کودك انجام داده است.



صیادي شغل سخت و زیان آور شناخته شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/06/15

رئیس اتحادیه صیادي سیستان و بلوچستان با انتقاد از اینکه صیادي در گروه مشاغل سخت و زیان آور قرار نگرفته، خواستار
مساعدت نمایندگان مجلس در این زمینه شد.

رئیس اتحادیه صیادي سیستان و بلوچستان با انتقاد از اینکه صیادي در گروه مشاغل سخت و زیان آور قرار نگرفته، خواستار

 
مساعدت نمایندگان مجلس در این زمینه شد. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، با وجود اینکه صیادي از بسیاري از مشاغلی که سخت و زیان آور شناخته شده اند، سخت تر و اشتغال در آنها

 
با آسیب هاي بیشتري همراه است، این شغل سخت و زیان آور محسوب نشده و صیادان مشمول بازنشستگی زودهنگام نمی شوند. 

سلیمان آراییش (رئیس اتحادیه صیادي سیستان و بلوچستان) به ایلنا گفت: علاوه بر اینکه صیادي با تلاش زیادي همراه است و افراد
براي این کار باید از بدن خود بسیار کار بکشند، صیادان با انواع و اقسام خطرات ازجمله توفان، خطر دزدان دریایی و ... رو به رو

 
هستند. 

او ادامه داد: جالب است که مشاغلی که آسیب کمتري دارند در زمره مشاغل سخت و زیان آور قرار گرفته، اما صیادي که آشکارا

 
آسیب جسمی و فشار به دنبال دارد، سخت و زیان آور نیست. 

این مسئول صنفی کشاورزي عنوان کرد: حداقل 20 صیاد در یک لنج برودتی کار می کنند. از این تعداد تنها پنج نفر بیمه می شوند
و بیمه آنها هم بیمه معمولی است. در واقع ما با دو مشکل رو به رو هستیم. بسیاري از صیادان بیمه نیستند، چون باید به صورت آزاد

 
این کار را بکنند و این از توان آنها خارج است. آنهایی هم که بیمه هستند سختی و زیان آوري کارشان لحاظ نشده است. 

او با بیان اینکه سال هاست پیگیر شناساندن شغل صیادي به عنوان شغل سخت و زیان آور هستیم، گفت: اکنون نیز از طریق
نمایندگان مجلس و فراکسیون ساحلی پیگیر این ماجرا هستیم و امیدواریم در مجلس قانونی تصویب شود و بر اساس آن صیادي

شغل سخت و زیان آور معرفی شود.



شروع بکار شوراي پنجم با دکتر نصرتی به عنوان شهردار نویدبخش روزهاي

خوب در مسیر توسعه رشت بود اما برخی اجازه ندادند / اقدامات زیربنایی

قابل توجه اي در دوره نصرتی انجام شد / حمایت از پیمانکاران بومی ...

منبع: تابناكشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/06/15

شروع بکار شوراي پنجم با دکتر نصرتی به عنوان شهردار نویدبخش روزهاي خوب در مسیر توسعه رشت بود اما برخی اجازه

 
ندادند / اقدامات زیربنایی قابل توجه اي در دوره نصرتی انجام شد / حمایت از پیمانکاران بومی اولویت شوراست 

تابناك / رییس شوراي شهر رشت گفت: با استعفاي نصرتی و یکسال تاخیر در انتخاب شهردار بسیاري از اهداف مدنظر شوراي شهر

 
منجر به تاخیر گردید. 

تابناك / رییس شوراي شهر رشت گفت: با استعفاي نصرتی و یکسال تاخیر در انتخاب شهردار بسیاري از اهداف مدنظر شوراي شهر

 
منجر به تاخیر گردید. 

 
جلسه رییس شوراي شهر رشت با انجمن انبوه سازان گیلان برگزار شد. 

در این جلسه رییس شوراي شهر با تقدیر از فعالیتهاي سرمایه گذاري در حوزه مسکن اظهار داشت انبوه سازان سرمایه هاي گرانقدر

 
استان هستند که در شرایط رکود و تورم ریسک کرده و با سرمایه شخصی خود باعث رونق اقتصاد و ایجاد اشتغال می شوند. 

رمضانپور افزود: در شرایط نابسامان کنونی انتظار میرود مدیران دولتی با اتخاذ تمهیدات قابل اجرا و کاربردي حمایت همه جانبه اي از

 
انبوه سازان داشته باشند و با تقلیل بروکراسی امور مربوط به ساخت و ساز را تسهیل بخشند. 

وي با اشاره به حواشی انتخاب شهردار از ابتداي شروع بکار شوراي پنجم ادامه داد: شروع بکار شوراي پنجم با دکتر نصرتی به عنوان
شهردار نویدبخش روزهاي خوب در مسیر توسعه رشت بود و در این بین اقدامات زیربنایی قابل توجه اي نیز در دوره حضور نصرتی
انجام شد اما برخی اجازه ندادند و لیکن با استعفاي وي و یکسال تاخیر در انتخاب شهردار بسیاري از اهداف مدنظر شوراي شهر منجر

 
به تاخیر گردید. 

رمضانپور اظهار داشت: در سال گذشته در مسئولیت ریاست کمیسیون عمران تلاش گردید با اخذ مشاوره از کارشناسان و پیمانکاران

 
خوشنام سیاست گذاري این کمیسیون را همواره در راستاي حمایت از سرمایه گذاران تعیین کردیم. 

رییس شوراي شهر رشت با اشاره به تفاهم نامه هاي منعقد شده با قرارگاه خاتم الانبیا جهت اجراي پروژه هاي همچون تراموا، تقاطع
هاي غیر همسطح و احیاي رودخانه ها اولویت شوراي پنجم را حمایت از پیمانکاران بومی ذکر کرد و با اشاره به طرح هاي همچون

رینگ 90 متري و بازآفرینی بافت فرسوده از اعلام فراخوان این طرحها در آینده اي نزدیک خبر داد.



ظرفیت صنایع تبدیلی و فرآوري لرستان حدود 750 تا 800 هزار تن است

منبع: ایسناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیر صنایع تبدیلی و فرآوري سازمان جهاد کشاورزي گفت: از سرمایه گذاري در بخش صنایع تبدیلی و فرآوري با تسهیلات
کم بهره حمات می شود.

صید احمد مرادي در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در حال
حاضر بخش قابل توجهی از محصولات در حوزه کشاورزي،
دامداري و شیلات استان به ضایعات تبدیل می شود و در
این بین جاي صنایع تبدیلی و فرآوري در لرستان خالی

 
است. 

وي ادامه داد: ما در بحث تأسیس و راه اندازي واحدهاي
صنایع تبدیلی و فرآوري در لرستان نیاز به سرمایه گذار

 
داریم. 

مرادي افزود: در حال حاضر حدود 190 پروانه بهره برداري

 
صنایع تبدیلی در لرستان صادر شده و واحدهاي موجود با اشتغال فصلی 2000 نفر فعالیت دارند. 

مدیر صنایع تبدیلی و فرآوري سازمان جهاد کشاورزي اضافه کرد: تعداد واحدهاي صنایع تبدیلی و فرآوري با توجه به حجم ضایعات
محصولات کشاورزي د دامی و شیلات استان کافی نیست و لازم است با ورود سرمایه گذار در این بخش نسبت به تأسیس چندین

 
کارگاه اقدام شود. 

وي خاطرنشان کرد: سازمان جهاد کشاورزي از سرمایه گذاران صنایع تبدیلی و فرآوري در قالب تسهیلات کم بهره حمایت خواهد

 
کرد. 

مرادي یادآور شد: ظرفیت صنایع تبدیلی و فرآوري در لرستان حدود 750 تا 800 هزار تن از محصولات کشاورزي، دامی و شیلات

 
است. 

مدیر صنایع تبدیلی و فرآوري سازمان جهاد کشاورزي گفت: تمرکز ما بر احداث واحدهاي صنایع تبدیلی و فرآوري در شرکت شهرك

 
هاي استان است چراکه در آنجا هم زیرساخت هاي لازم از جمله آب، برق، گاز و ... فراهم بوده و هم دسترسی به بازار راحت تر است. 

انتهاي پیام



بیشترین تعداد تعاونی هاي ایلام مربوط به بخش کشاورزي است

منبع: ایسناشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/06/15

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان ایلام گفت: در استان ایلام بخش کشاورزي با1099 تعاونی، 33 درصد کل تعاونی
ها، بخش خدمات با907 تعاونی ، 27 درصد کل تعاونی ها، بخش صنعت با 599 تعاونی، 18 درصد کل تعاونی ها را به خود

اختصاص داده اند.

«شکراله شیرخانی» در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: با
راه اندازي سامانه هاي شفافیت مانند سامانه جامع و
هوشمند بخش تعاون کشور، سامانه شفافیت صندوق
سرمایه گذاري تعاون، سامانه شفافیت صندوق بازنشستگی
کشوري، سامانه شفافیت بهزیستی و سامانه دریافت گزارش
بر خط دریافت کنندگان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی
، براي نخستین بار اسامی دریافت کنندگان مبلغ 7هزار
میلیارد تومان تسهیلات 4، 6 و 10 و درصد سود اشتغال
پایدار روستایی، سهم هر یک، تعداد اشتغال مورد تعهد و
دستگاه اجرایی تأییدکننده را به تفکیک استان ها به
دستور وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی در کل کشور براي

 
اطلاع مردم منتشر شده است. 

وي از راه اندازي 32سامانه شفافیت شامل 10 سامانه ستادي،18 سامانه مربوط به شستا و 4 سامانه در بخش هاي دیگر این وزارتخانه
خبر داد و تصریح کرد: با احتساب اعضاي تعاونی هاي سهام عدالت، 3295 شرکت و اتحادیه تعاونی در 14 رشته در استان با عضویت
698 هزار و 85 نفر تشکیل و ثبت شده و اشتغال پیش بینی شده در قالب این شرکت ها و اتحادیه هاي تعاونی نزدیک به 26 هزار و

 
427 نفر است. 

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان ایلام گفت: در هفته تعاون امسال 7 تعاونی جدیدالتاسیس ایلام در بخش هاي خدماتی و

 
تولیدي و با عضویت 46 نفر، زمینه ایجاد فرصت شغلی مستقیم را براي 82 نفر فراهم کرده اند. 

شیرخانی تصریح کرد: بخش کشاورزي با1099 تعاونی، 33 درصد کل تعاونی ها، بخش خدمات با907 تعاونی ، 27 درصد کل

 
تعاونیها، بخش صنعت با 599 تعاونی، 18 درصد کل تعاونیها را به خود اختصاص داده اند. 

وي گفت: از مجموع تعاونی هاي ثبت شده در استان، 674 تعاونی مربوط به بانوان است که در آن در حال حاضر فرصت اشتغال براي

 
بیش از 5400 نفر فراهم شده و بیشتر تعاونی هاي فعال این بخش در گرایشهاي فرش دستباف و پوشاك مشغول هستند. 

مدیرکل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی ایلام ادامه داد: ازمجموع 3295 شرکت واتحادیه تعاونی استان، درحال حاضر تعداد 2039 تعاونی



 
فعال و مشغول تولید و ارائه خدمات بوده و بیش از 16041 نفر هم دراین تعاونی ها مشغول بکارمی باشند. 

شیرخانی افزود: 20 درصد کل تعاونی هاي استان را زنان تشکیل می دهند و از مجموع تعاونی هاي ثبت شده، 674 تعاونی زنان

 
هستند که این تعاونی ها هم اکنون فرصت اشتغال بیش از پنج هزار و 400 نفر را دارند. 

وي تصریح کرد:در پنج سال گذشته با جذب سهمیه ارزي، 96 هزار و 368 هزار دلار کالا به کشور عراق صادرات داشته و منافع

 
حاصله در بین سهامداران توزیع شده است. 

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان ایلام ادامه داد: از ابتداي فعالیت بخش تعاون در استان تاکنون، 2057طرح تعاونی از
تسهیلات اعتباري بخش تعاونی استفاده کرده اند که این طرح ها با اخذ بیش از 2 هزار و 40 میلیارد ریال تسهیلات توانسته اند 15

 
هزار و 692 فرصت شغلی ایجاد کنند. 

شیرخانی تصریح کرد: امسال 45 میلیارد ریال تسهیلات براي تعاونی ها مصوب شده است که براي 500 نفر شغل ایجاد می کند و از
محل تسهیلات اشتغال روستایی 214 طرح تعاونی با اعتبار 2 میلیارد و 44 میلیون تومان و از محل تسهیلات اشتغال فراگیر 40

 
تعاونی به مبلغ پنج میلیارد تومان دریافت کردند. 

انتهاي پیام



تعداد آموزشگاه هاي هنري در 3 سال 30 درصد افزایش یافته است

منبع: شبستانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/06/15

علی اکبر صفی پور گفت: بیش از 6 هزار آموزشگاه آزاد هنري داراي مجوز در کشور، به آموزش هنري می پردازند.

 
علی اکبر صفی پور گفت: بیش از 6 هزار آموزشگاه آزاد هنري داراي مجوز در کشور، به آموزش هنري می پردازند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان و به نقل از روابط عمومی معاونت
امور هنري، «علی اکبر صفی پور»؛ مدیر کل دفتر برنامه ریزي و
آموزش هاي هنري گفت: آموزشگاه هاي آزاد هنري براساس
مصوبه 477 شوراي عالی انفلاب فرهنگی با مجوز وزارت فرهنگ
و ارشاد اسلامی فعالیت می کنند و دفتر برنامه ریزي و آموزش
هاي هنري معاونت امور هنري، مسوولیت حوزه آموزش هنر را به

 
عهده دارد. 

صفی پور ادامه داد: در حال حاضر، 6 هزار آموزشگاه آزاد هنري داراي مجوز در کشور داریم که در رشته هنرهاي تجسمی، موسیقی،
نمایش، خوشنویسی و هنرهاي سنتی آموزش می دهند و در سه سال اخیر، تعداد آموزشگاه هاي آزاد هنري، حدود 30 درصد افزایش
یافته است. در واقع آموزشگاههاي آزاد هنري مهمترین بستر توسعه عدالت آموزش هنر در سراسر کشور از جمله مناطق محروم و
روستاها هستند و نقش و سهم مهمی در ایجاد اشتغال و جذب هنرمندان و فارغ التحصیلان به بازار کار و رونق اقتصاد هنر بدون نیاز

 
به سرمایه گذاري دولت ایفا می کنند. 

مدیر کل دفتر برنامه ریزي و آموزش هاي هنري گفت: براساس مصوبه 477 شوراي عالی انقلاب فرهنگی، هیأت نظارت بر آموزشگاه
هاي آزاد هنري که با حضور هنرمندان و کارشناسان تشکیل شده است؛ وظیفه بررسی درخواست براي مجوز آموزشگاه هاي آزاد

هنري را برعهده دارد.



رنج و گنج محیط زیست خراسان جنوبی

منبع: شبستانشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/06/15

طبیعت بیابانی، کویري و لم یزرع محیط زیست خراسان جنوبی با وجود دردهاي بی درمان پر از گنج هایی در بعُد گونه هاي
خزنده، جانوري و پوشش گیاهی است؛ لیکن باد خیز بودنش معضلی است که باید مورد توجه خاص عام و خاص قرار بگیرد.

طبیعت بیابانی، کویري و لم یزرع محیط زیست خراسان جنوبی با وجود دردهاي بی درمان پر از گنج هایی در بعُد گونه هاي

 
خزنده، جانوري و پوشش گیاهی است؛ لیکن باد خیز بودنش معضلی است که باید مورد توجه خاص عام و خاص قرار بگیرد. 

خبرگزاري شبستان_ خراسان جنوبی: انسا ن ها از گذشته تاکنون با
حضورشان در طبیعت از آن برداشت هاي سودجویانه و گاهی
ناآگاهانه داشته اند به نحوي که این ناآگاهی ها بلاهایی از جمله
آلوده شدن رودخانه ها، دریاچه ها، آب هاي زیرزمینی، کم شدن
جنگل ها و مراتع و از همه بدتر آلودگی هوا را در پی داشته است،
اقدامات کوتاه ولی خطرناك انسان ها باعث شده که گونه هاي
جانوري و گیاهی و بقیه موجودات زنده روز به روز کمتر شود. همه
این اقدامات زاده رویاهاي توسعه و پیشرفت انسان روي کره زمین

 
است که باید دقیق و اصولی انجام شود. 

سبک زندگی و الگوي مصرف نادرست توسط انسان هاي بشر به ویژه در دو قرن اخیر، بزرگترین عامل تخریب محیط زیست به شمار
می رود از طرفی دفع پسماندهاي زاید و ضایعات به شیوه ناصحیح منجر به تولید مواد سمی، مواد اشتعال زا، منفجر شونده، سرطان زا

 
و مواد هسته اي می شود که این موضوع حساسیت ویژه مردم و مسئولان را می طلبد. 

اما طبیعت رنج دیده و شکننده کویر خراسان جنوبی نه تنها از بحران ها و مسائل زیست محیطی مستثنی نیست، بلکه بعُد بیابانی و
کم آب بودن آن، سبب ایجاد معضلاتی بیش از سایر استان می شود که این مهم نیاز به فرهنگ سازي توسط رسانه ها و جراید
عمومی دارد، چراکه طبیعت بیابانی، کویري و لم یزرع محیط زیست خراسان جنوبی با وجود دردهاي بی درمان پر از گنج هایی در
بعُد گونه هاي خزنده، جانوري و پوشش گیاهی است؛ لیکن بادخیز بودنش معضلی است که باید مورد توجه خاص عام و خاص قرار

 
بگیرد. 

براي تشریح جزییاتی از شاخص ها، کمبودها و نگرانی هاي موجود در محیط زیست شکننده خراسان جنوبی پاي صحبت هاي «حسن

 
اکبري» مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی می نشینیم. 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی در گفتگوي اختصاصی با خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند، اظهار کرد: خراسان جنوبی
استانی خشک، بیابانی و داراي طبیعتی شکننده است که اگر مراقب نباشیم در آینده با مشکلاتی مواجه خواهیم شد که تلاش هاي



محیط زیست بی نتیجه خواهد ماند، بنابراین مسئله و بحران هاي محیط زیست ناگهانی نیست، بلکه به تدریج به وجود می آید که

 
حل کردن بحران محیط زیست یا غیرممکن و یا زمان بر و هزینه بر است. 

وي با اشاره به کم آب شدن دریاچه ارومیه و تالاب ها و پدیده گرد و غبار در غرب کشور، گفت: کم شدن آب دریاچه ارومیه یکی از
بحران هایی بود که هزینه زیادي براي نجات از مرگ آن پرداخت شد همچنین در پدیده گرد و غبار؛ وجود 20 روز ناسالم در یک ماه،

 
آن هم در استان خراسان جنوبی، پدیده اي است که اگر مهار نشود، مهاجرت به راحتی انجام می شود. 

 
خراسان جنوبی مستعد بحران در حوزه گرد و غبار 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی با بیان اینکه خراسان جنوبی استعداد شکل گیري بحران ها را در حوزه گرد و غبار دارد، گفت:
بیش از پنج میلیون هکتار از عرصه هاي استان با پدیده گرد و غبار مواجه هست، فرسایش خاك در استان به شکل طبیعی زیاد است

 
و هر فعالیتی که پوشش گیاهی را از بین ببرد، خود زمینه اي براي تولید گردو غبار است. 

اکبري با گلایه از برگزاري مسابقات آفرود و اینکه در کوهستان باقران به بهانه اتاق کارگري، ویلاسازي می شود، گفت: این اقدامات

 
سبب از بین رفتن پوشش گیاهی در شیب تند زمین می شود که در آینده سبب ایجاد گرد و غبار در استان می شود. 

وي با بیان اینکه توجه دولت به مسئله گرد و غبار در سال گذشته خوب بوده است، اضافه کرد: در سال 98، حدود 45 میلیارد تومان
اعتبار بابت گرد و غبار از ستاد ملی گرد و غبار به استان اختصاص یافت که 35 میلیارد تومان برا نهالکاري و جنگل کاري در اختیار
منابع طبیعی و مابقی آن در اختیار محیط زیست، جهاد کشاورزي و مرکز بهداشت قرار گرفت که این رقم خوبی بود و تلاش هاي

 
خوبی براي جذب آن انجام شد. 

 
جنگل کاري در استان بی آب خراسان جنوبی تنها مسکنی بر رنج طبیعت 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی ادامه داد: اما جنگل کاري در طبیعت استان کاري سخت و پر هزینه اي هست چراکه آب کمی
داریم و خاك مناسبی هم نداریم و یا عرصه هاي تحت چرا زیاد است؛ که اگر با این 40 میلیارد تومان هنرمندانه شش هزار هکتار
جنگل کار کنیم؛ در مقابلِ وجود پنج میلیون هکتاري که با پدیده گرد و غبار مواجه اند، عددي نیست، بلکه تنها مُسکن است؛ لذا
راهکار اصلی رعایت اصول برخورد با طبیعت از سوي همه مردم، دامداران، کشاورزان، عمران جاده اي و تصمیم گیرندگان مرتبط

 
هست. 

اکبري مهمترین معضل خراسان جنوبی را در کنار پدیده کم آبی، مقوله گرد و غبار عنوان کرد و گفت: وقتی که از منابع آبی
زیرزمینی زیاد برداشت آب داریم، پوشش گیاهی کم می شود و کانون هاي فرسایش بادي ایجاد می شود، متاسفانه در مدیریت آب
هم در گذشته خوب عمل نشده و بر اساس آمار آب منطقه اي کسري مخازن آب زیرزمینی استان ما بیش از سه هزار متر مکعب

 
است و هم اکنون سالانه 100 میلیون متر مکعب هم به صورت غیرمجاز برداشت می شود که خطر بسیار بزرگی براي استان است. 

وي با بیان اینکه هنوز کشاورزي مهمترین بعُد اشتغال خراسان جنوبی است، بیان کرد: خوشبخاته تدوین سند سازگاري با کم آبی با
همکاري آب منطقه اي و پشتیبانی استاندار در استان تصویب شد، در این سند نباید به فکر توسعه کشاورزي استان باشیم بلکه باید
به فکر افزایش بهره وري و مدیریت کشاورزي با صرفه جویی در مصرف آب باشیم که این نقطه مثبتی است که مزیت هاي آن به تمام

 
استان به ویژه به محیط زیست بر می گردد. 



 
وجود 25 درصد تنوع زیستی در استان خراسان جنوبی 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی اشاره اي هم به تنوع زیستی خراسان جنوبی هم داشت و گفت: این استان 15 میلیون هکتار
یعنی 9 درصد خاك کشور را در برگرفته است، از این رقم 15 میلیون هکتار یعنی 15 درصد آن در قالب مناطق چهار گانه و شکار

 
ممنوع تحت مدیریت محیط زیست است. 

اکبري با بیان اینکه در تمام استان حفاظت از محیط زیست را داریم، گفت: اما مشکل ما این است که اطلاعات ما در مورد تنوع
زیستی استان کم است، چراکه محققان کمی به دلیل مرزي بودن این استان به خراسان جنوبی سفر کردند و این ضعف بزرگی است

 
که ما ندانیم چه مزیت هایی داریم؛ این مورد سبب مشکلاتی در حفاظت ها نیز می شود. 

وي گفت: بر اساس برآوردهاي سرانگشتی توسط همکاران سخت کوش محیط زیست استان، حدود 25 درصد تنوع زیستی کشور را
در همین محدوده 9 درصدي خاك کشور داریم که بخش زیادي از گونه ها در معرض خطر انقراض و ارزشمند به لحاظ اقتصادي

 
هستند که شامل تنوع بالاي گیاهان دارویی و تنوع گوناگون جانوري است. 

 
خراسان جنوبی تامین کننده سم خزندگان براي اهداف درمانی کشور 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی با بیان اینکه گونه هاي ارزشمند جانوري همانند هوبره، زاغ بور، نژاد قوچ علیاي شرقی خاص
شهرستان هاي درمیان و سربیشه است، گفت: این گونه ها نقطه هاي پر رنگ تنوع زیستی استان هستند که اگر بتوانیم از آن حفاظت

 
کنیم در آینده منابع ثروت براي استان خواهند بود. 

اکبري همچنین در خصوص جایگاه استان در بخش خزندگان، گفت: جایگاه خراسان جنوبی در این بخش خاص و داراي پتانسیل
ذاتی است چراکه سمی که موسسه رازي براي اهداف درمانی در کشور به آن نیازمند است در استان قابلیت تامین دارد که باید

 
مدیریت شود. 

وي با بیان اینکه اولین بار مطالعاتی از خزندگان استان به طور کامل انجام شده است، گفت: همچنین براي اولین بار مطالعاتی از
پرندگان و پستانداران تعریف شده تا منجر به تدوین اطلس و مجموعه مدونی از تنوع جانوري استان با تصاویر بومی استان شود،
تدوین این اطلس همراه با عکس هایی از پرندگان در مرحله آخر اصلاحات است که خود، منبع علمی، آموزشی و گردشگري خواهد

 
شد. 

 
80 درصد گونه هاي برجسته جانوري را از دست دادیم 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی تصریح کرد: در حدود نیم قرن گذشته بیش از 80 درصد جمعیت گونه هاي برجسته حیات
وحش استان را از دست داده ایم که شامل کل بز، قوچ و میش، آهو، جبیر و گوره خر است که این پنج گونه از قدیم شکار می شدند
و هم اکنون هم تعداد اسلحه ها در دست مردم بیشتر شده است لذا علی رغم کشفیات زیاد و دستگیري 110 شکارچی، روند شکار در

 
استان ادامه دارد. 

اکبري با گذري بر مدیریت پسماندهاي استان، عنوان کرد: اگرچه بیرجند، شهر پاك نامگذاري شده و نقش مردم در نریختن زباله



خوب است ولی مدیریت پسماندها خوب نیست؛ پسماند پزشکی در دو سال گذشته مناسب جمع آوري، بی خطر سازي و دفن می

 
شوند، ولی عملکرد شهرداران در مدیریت پسماند مناسب نیست و همه شهرداران استان در این خصوص اخطار گرفته اند. 

وي با گلایه از اینکه پسماند مدیریت شهري و روستایی توسط شهرداري ها، دهیاري ها و بخشداري ها خوب نیست، گفت: در سال
گذشته بیش از 100 اخطار به شهرداران، دهیاران و بخشداران در زمینه رعایت اصول مدیریت پسماندها ارسال کرده ایم که منجر به

 
ایجاد پرنده هاي قضایی در دادگاه ها شده است 

 
واحدهاي صنعتی سبز منتخب استان 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی از افزایش بازدیدها و پایش و نظارت بر واحدهاي صنعتی آلوده در سطح کلان خبر داد و افزود:
بازدید ها وپایش ها بیشتر شده و طی دو سال متوالی واحدهاي سبز استان همانند کویر تایر، کاشی فرزاد، سیمان قاین و زغالشویی

 
طبس در مصرف بهینه آب، انرژي و مدیریت پسماند منتخب شده اند. 

اکبري عمده آلودگی هاي زیست محیطی را به خاطر رعایت نکردن واحدهاي کوچک صنعتی و کشتارگاه هاي سنتی عنوان کرد و

 
گفت: توسعه معدنی را در استان خراسان جنوبی داریم، شروع کار این معادن طبق دستورالعمل ها بوده است. 

 
اخطار جدي محیط زیست به شهرداري ها 

وي تصریح کرد: از سال 92 تمامی شهرداري هاي شهرستان ها و استان موظف بودند پسماندها را جمع آوري و دفن کنند لذا انتظار

 
داریم زباله ها جمع آوري و در محل مناسب دفن بهداشتی شود ولی تاکنون همه شهرداري هاي استان اخطار گرفته اند. 

مدیرکل محیط زیست خراسان جنوبی از مدیریت ناصحیح شهرداري هاي قاین و طبس در مدیریت پسماندها خبر داد و گفت:
همچنین براي دفع پسماند در روستاها و جاده ها با مشکل جدي تر و حادتري مواجه هستیم لذا باید اعتبارات دهیاران در این مورد

 
افزایش یابد. 

اکبري تصریح کرد: آینده استان، محیط زیست و سلامت مردم براي ما مهم تر است لذا ما کوتاه نمی آییم و تا زمانی که روند کار

 
شهرداران مثبت نشود، ما نمی پذیریم و خواستار دستگاه قضا می شویم. 

 
فوت 3 هزار موجود زنده در تصادفات جاده اي 

وي با گذري بر تصادفات حیوانات در جاده ها، افزود: سالانه بیش از سه هزار موجود زنده شامل پرندگان، کبک، مارمولک، زغال و کال
بور به خاطر تصادفات از بین می روند لذا رعایت توصیه هاي راهنمایی و رانندگی از سوي رانندگان بسیار مهم است.
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مجلسِ در مسیر تراز انقلاب جیغ سلفی بگیران را درآورد  

کیهان/ متن پیش رو در کیهان منتشر شده و انتشار آن به

 
معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

سفر قالیباف به خوزستان نشانه اي از حرکت مجلس یازدهم
در مسیر شکل گیري مجلسی در تراز انقلاب اسلامی است؛
حرکتی که با جنجال و عصبانیت کسانی رو به رو شد که گل

 
سرسبد کارنامه آنان سلفی گرفتن با موگرینی است. 

قالیباف در اولین سفر استانی خود به خوزستان رفت تا با بازدید و نظارت میدانی در حوزه هاي انتخابیه نمایندگان استان، اولین گام

 
عملی مجلس یازدهم براي پیگیري مطالبات و حل مشکلات مردم مقاوم و صبور این منطقه را تحقق بخشد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی که بنا دارد در طول برنامه کاري خود به همه استان ها سفر کند، روز سه شنبه در حساب کاربري اش
در توییتر نوشت: «به یاري خدا، نظارت میدانی از استان خوزستان براي پیگیري حل مشکلات مردم مقاوم و صبور این منطقه آغاز
شد. امیدوارم با فهم بدون واسطه مشکلات و به کارگیري توان نمایندگان محترم استان و همکاري مسئولان اجرائی محلی و ملی،

 
بتوانیم براي حل مشکلات مردم، اقدامات ملموس و مؤثري به انجام رسانیم.» 

 
قالیباف در روز اول سفر خود به خوزستان در شهرستان هاي آبادان، خرمشهر، شادگان و ماهشهر حضور یافت. 

 
اولین روز سفر 

بازدید و نظارت میدانی از اسکله صیادي بندر آبادان و دیدار و گفت وگو با صیادان و لنجداران، اداي احترام به شهداي گمنام منطقه
شلمچه، بازدید از اسکله بندر خرمشهر و دیدار و گفت وگو با جمعی از پرسنل، ملوانان و صیادان این بندر، بازدید از تصفیه خانه شهید
کشتکار آبادان و دیدار با جمعی از کارگران تصفیه خانه، دیدار و گفت وگو با جمعی از مردم منطقه آبادان و خرمشهر، پیگیري
عملیات لایروبی اروندرود، حضور در شهرك طالقانی بندر ماهشهر و دیدار و گفت وگو با اهالی شهرك طالقانی بندر ماهشهر، بازدید از
مجتمع فولاد شادگان و ویدئوکنفرانس با فعالان اجتماعی، فرهنگی و اقتصادي براي بررسی مشکلات و دغدغه هاي مطرح شده از

 
سوي مردم این مناطق، از برنامه هاي اولین روز سفر قالیباف به خوزستان بود. 

 
دِین خود را به مردم خوزستان ادا نکردیم 

رئیس مجلس شوراي اسلامی، روز اول سفر خود پس از زیارت مزار شهداي گمنام عملیات کربلاي 5 در دیدار با گروهی از مردم
منطقه در پاسخ به سؤالی درباره علت حضور خود در استان خوزستان علی رغم گرماي بسیار شدید استان، گفت: این حرف تکراري
بوده اما واقعیت است، امروز در شهر آبادان نیز خانمی به این مسئله اشاره کردند که چرا با وجود گرما به استان خوزستان سفر کرده

 
ام، علت این مسئله این است که ما مسئولان نتوانستیم دین خود را به مردم خوزستان ادا کنیم. 

 
نباید خاطره بگوییم، باید خاطره بسازیم 

قالیباف با اشاره به اصرار مردم براي بیان خاطراتی از دوران جنگ و 8 سال دفاع مقدس، گفت: مهم تر از بیان خاطرات، این است که
به جوانان نشان دهیم، نسل دفاع مقدس در راستاي رفع دغدغه ها و حل مشکلات تلاش می کند، ازاین رو ما نباید خاطره بگوییم،



 
بلکه باید خاطره بسازیم، لذا امید است بتوانیم با همان روحیه دوران دفاع مقدس مشکلات را حل کنیم. 

 
درد دل بانوي جهادگر خرمشهري با قالیباف؛ اگر بودجه دادي خودت بایست و نظارت کن 

در حاشیه این دیدار، بانوي جهادگر خرمشهري خطاب به رئیس مجلس گفت: اگر تو اینجا را آسفالت نمی کردي، کسی براي ما کاري

 
نمی کرد. خرمشهرچه گناهی کرده؟ خون دادیم، جوان دادیم، اسیر دادیم. چرا به ما خیانت می کنند؟ 

وي افزود: اگر بودجه دادي خودت بایست و نظارت کن؛ به ما یک قالب یخ بدهند تا اینجا برسد آب می شود این قدر که فساد زیاد

 
است. 

 
دومین روز 

رئیس مجلس در روز دوم سفر هم به امیدیه، بهبهان، رامهرمز، ایذه و مسجدسلیمان رفت و ضمن گفت وگو با مردم منطقه در جریان

 
مسائل و مشکلات آنها قرار گرفت. 

بازدید از پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس، بازدید از بلوك هاي مختلف بیمارستان نیمه ساخت حضرت ولی عصر(عج) بهبهان، سفر به
منطقه ایذه، حضور در روستاي کم برخوردار سادات حسینی و گفت وگوي چهره به چهره با مردم، بازدید از روند اجرایی طرح 550
هزار هکتاري مربوط به سفر رهبر انقلاب به خوزستان در منطقه دهدز، بازدید از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس و دیدار و گفت

 
وگو با کارگران شاغل در این پالایشگاه بخشی از برنامه هاي رئیس مجلس در دومین روز سفر خود به خوزستان بود. 

 
نقل قول کلیدي قالیباف از امام خمینی(ره) 

 
یک تار موي کوخ نشینان را به همه کاخ نشینان نمی دهم 

قالیباف روز چهارشنبه در ادامه نظارت میدانی، به منطقه ایذه رفت و در جمع مردم روستاي کم برخوردار سادات حسینی حضور

 
یافت. 

او بعد از دیدن مشکلات و شنیدن درددل اهالی این روستا در سخنانی گفت: امام خمینی(ره) فرمودند یک تار موي کوخ نشینان را به
همه کاخ نشینان نمی دهم؛ در واقع انقلاب اسلامی براي مستضعفان و محرومان است زیرا آنها در این راه مجاهدت کردند و در میدان

 
جنگ با دشمنان شهید و جانباز شده اند. 

قالیباف افزود: بر این اساس نمایندگی همه مردم به ویژه محرومان را وظیفه خود می دانیم لذا اولین نظارت میدانی را از استان

 
خوزستان آغاز کردیم. 

رئیس مجلس تأکید کرد: وقتی عنوان می کنیم که به مردم خوزستان مدیون هستیم، تعارف نداریم. پیش از حضور در مجلس نیز
بارها به خوزستان سفر کردم، امکانات فراوانی در این استان وجود دارد اما شاهد محرومیت هاي متعددي هستیم. به عنوان مثال 6

 
میلیارد مترمکعب آب در سد نزدیک روستاي سادات حسینی وجود دارد اما مردم روستا تشنه لب هستند. 

قالیباف یادآور شد: احداث سد کار خوبی بود اما برخی جاده هاي قدیمی مربوط به روستاها که زیر آب رفته اند باید احیا شوند، نمی

 
توان بعد از گذر زمان همچنان شاهد مشکلات برطرف نشده بود. 

 
سومین روز 

قالیباف روز پنج شنبه و در سومین روز از سفر خود به خوزستان از مناطق محروم و صعب العبور شهرستان «اندیکا» بازدید کرد و

 
ضمن بررسی میدانی مشکلات و مسائل مدنظر مردم صبور آن دیار، پاي درددل آنها نشست. 

 
حضور قالیباف در منطقه محروم و صعب العبور «کموفه» 

حضور در منطقه محروم و صعب العبور «کموفه» بخش چلو اندیکا برنامه دیگر رئیس مجلس در سومین روز سفر خود به خوزستان
بود. او در این سفر با اهالی این روستا که مهم ترین مشکلاتشان نبود شبکه آب آشامیدنی، نبود جاده و آنتن دهی تلفن همراه بود، به

 
گفت وگو نشست. 

قالیباف در این دیدار با بیان اینکه اولویت اصلی و یکی از سیاست هاي قطعی مجلس یازدهم توجه به مناطق محروم و مستضعف
است، اظهار داشت: ما به عنوان مسئول نمی توانیم مردم را بلاتکلیف بگذاریم، ازاین رو باید صریح و شفاف اقدامات کارشناسی و

 
بررسی میدانی صورت گیرد و تصمیم نهایی و نتیجه اعلام شود. 

وي افزود: قطعاً اگر لازم باشد مجلس یازدهم در راستاي محرومیت زدایی قوانین را اصلاح خواهد کرد، زیرا ذي نفع بودن مردم اساس



 
کار ما است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بعدازآن، در شهرستان «دزفول» حضور یافت و ضمن بازدید از پروژه نیمه تمام پل مهم «میانرود»، با

 
مردم این منطقه گفت وگو کرد. 

گفتنی است کلنگ ساخت پل میانرود در بخش مرکزي دزفول در حالی در سال 1380 به زمین زده شد، اما با گذشت 19 سال از آن

 
زمان همچنان نیمه کاره رها شده است. 

 
قالیباف همچنین به دهستان «ابوالفارس» رامهرمز رفت و براي پیگیري مشکلات مردم آن دیار، با آنان گفت وگو کرد. 

 
مردم این دهستان نیز در این دیدار از نزدیک با قالیباف گفت وگو کرده و مشکلات خود را با رئیس مجلس در میان گذاشتند. 

قالیباف عصر پنج شنبه در ادامه بازدید میدانی از شهرهاي خوزستان، وارد شهرستان «شوشتر» شد و با حضور در بیمارستان 200
تختخوابی خاتم الانبیاء شوشتر، کلینیک تخصصی و فوق تخصصی این بیمارستان را افتتاح کرد. بازدید از طرح کنارگذر شهرستان

 
شوشتر نیز از دیگر برنامه هاي قالیباف بود. 

 
در حاشیه این بازدیدها، برخی مردم شهرستان شوشتر نیز مشکلات و مطالبات خود را با رئیس مجلس در میان گذاشتند. 

بازدید از طرح 550 هزار هکتاري مربوط به سفر رهبر معظم انقلاب به خوزستان در منطقه «اندیمشک»، بازدید از کارخانه عمران آریا
سیمان اندیمشک، حضور در شهرستان «شوش» و بازدید از پروژه نیمه تمام چهارراه ورودي شوش، بازدید از بیمارستان نیمه کاره

 
شوش و شرکت پاك چوب و گفت وگو با کارگران و مردمان شهرستان شوش از دیگر برنامه هاي قالیباف بود. 

 
روز آخر 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی دیروز جمعه در چهارمین روز سفر خود به خوزستان در اهواز و سوسنگرد حضور یافت. 

قالیباف صبح دیروز جمعه، به همراه نماینده مردم دشت آزادگان و هویزه به صورت هوایی از زهکش هاي دشت آزادگان و هویزه

 
بازدید کرد. 

پروژه کانال AMC مقصد بعدي رئیس مجلس شوراي اسلامی جهت بازدید میدانی بود و از نزدیک با مشکلات و مراحل اجرایی آن

 
آشنا شد. 

 
رئیس مجلس به حصیرآباد اهواز رفت 

قالیباف روز جمعه به «حصیرآباد اهواز» رفت و در جمع مردم این منطقه اظهار کرد: وقتی به اهواز رسیدم پا روي زمین نگذاشتم تا به

 
حصیرآباد بیایم و امروز بنده نماینده مردم این منطقه هستم. 

 
تکلیف شرعی، انقلابی و انسانی ما در مجلس؛ رفع مشکلات به خصوص در مناطق محروم 

وي ضمن بیان آنکه ما مدیون خوزستان هستیم، افزود: تکلیف شرعی، انقلابی و انسانی ما در مجلس رفع مشکلات مردم به خصوص

 
مناطق محروم است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی گفت: باید کاري کرد که در قیامت شرمنده مردم نشویم چراکه مردم می بینند که منابع در کشور وجود

 
دارند، اما با این وجود وضعیتشان این گونه است. 

 
به خط می زنیم تا نظارت میدانی داشته باشیم 

 
وي ادامه داد: به حضرت آقا عرض کردم که ما به خط می زنیم و به اقصی نقاط کشور می رویم تا نظارت میدانی داشته باشیم. 

 
توضیحات قالیباف از مشکلات خوزستان بعد از سفري چهار روزه 

قالیباف روز جمعه در حاشیه بازدید از شرکت لوله سازي اهواز اظهار تأکید کرد اشتغال جوانان، تأمین آب شرب، کشاورزي و فاضلاب
شهري از جمله بیشترین دغدغه ها و مطالبات مردم استان خوزستان به شمار می رود که امیدواریم با برنامه ریزي صحیح استانی این

 
مسائل برطرف شود. 

در حاشیه بازدید رئیس مجلس شوراي اسلامی از شرکت لوله سازي اهواز، برخی از کارگران این واحد تولیدي با قالیباف دیدار

 
صمیمانه و چهره به چهره داشتند. 

 
سفر قالیباف به خوزستان معناي واقعی «نظارت میدانی» و «مدیریت انقلابی» 

رئیس مجلس انقلابی در سفر چهارروزه خود، با بیش از 25 بازدید از مناطق و پروژه هاي عمرانی و صنعتی از بنادر و کارخانه ها



گرفته تا بیمارستان و پالایشگاه و زیرگذر و... و همچنین حضور در بیش از 14 حوزه انتخابی اصلی در این استان نمونه اي از الگوي

 
مدیریت جهادي و انقلابی را به نمایش گذاشت. 

رئیس مجلس نشان داد که معناي واقعی «نظارت میدانی» و «مدیریت انقلابی» چیست و چگونه می تواند آثار و برکاتی را در کشور به
ارمغان بیاورد. سفر چهار روزه قالیباف به استان خوزستان و دیدار و گفت وگوهاي چهره به چهره او با مردم، تعریف دقیقی از نظارت

 
میدانی نماینده مجلس است؛ ضرورتی که بعد از قانون گذاري، اصلی ترین رسالت وکلاي ملت است. 

مجتبی یوسفی، نماینده مردم اهواز در مجلس با اشاره به سفر قالیباف به استان خوزستان در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:
«حضور میان مردم و از نزدیک لمس درد و مشکلات آنها روحیه جهادي با هدف رفع و کاستن از آمال آنها را می طلبد. سفر آقاي
قالیباف در ادامه بازدید 12 نماینده، اعضاي کمیسیون اصل نود و جلسات متعدد ما در مجلس، نشان از عزم ملی براي حل مشکلات

 
خوزستان است.» 

گفتنی است سفر قالیباف به خوزستان و دیدارها و بازدیدهاي متعدد وي در بیش از 25 منطقه و 14 حوزه انتخابی با استقبال کاربران

 
شبکه هاي اجتماعی رو به رو شد. 

از روز سه شنبه گذشته تا دیروز جمعه، تصاویر و ویدئوهاي حضور رئیس مجلس در جمع مردم مناطق محروم از صیادان و لنج داران

 
تا کارگران و کودکان و زنان روستایی... در میان شبکه هاي اجتماعی دست به دست می شد. 

 
مدعیان اصلاحات چه گفتند؟ 

پرواضح است که یکی از اثرات اجتماعی سفر چهار روزه رئیس قوه مقننه به استان خوزستان، تزریق «اعتماد» و «امید» به جامعه

 
است به ویژه کسانی که هرروز با مشکلات اقتصادي، تورم و گرانی دست و پنجه نرم می کنند. 

وقتی برخی مدیران برج عاج نشین از پشت میزهاي خود، صرفاً به دستورها و بخشنامه هاي نمایشی بسنده می کنند و نتیجه اش
متوقف ماندن پروژه هاي عمرانی و بنیادي می شود، حضور جهادي رئیس مجلس در مناطق محروم کشور آن هم تحت عنوان «نظارت

 
میدانی» بارقه هایی از امید را در دل مردم روشن نگه می دارد. 

نکته قابل تأمل ماجرا، واکنش مدعیان اصلاحات است که در همنوایی و دمخوري با جریانات اپوزیسیون و معاند که هدفشان چیزي
جز اختلاف و فاصله انداختن بین ملت و حاکمیت نبوده است، سنگ تمام گذاشتند و تلاش کردند با وارونه نمایی و مخدوش سازي

 
سفر قالیباف به خوزستان را «انتخاباتی» عنوان کنند! 

البته لازم به ذکر است از کسانی که 90 نفر از نمایندگان مورد حمایتشان در انتخابات اخیر مجلس (اسفند 98) به خاطر مسائل مالی

 
و اخلاقی رد صلاحیت شدند (بر اساس اعلام سخنگوي شوراي نگهبان) انتظاري جز این نمی رود! 

مدعیان اصلاحات که دستشان در طول 2 دولت گذشته و همچنین در طول مجلس دهم خالی بوده و تنها رهاوردشان از فراکسیون
امید! وکیل الدوله بودن و سلفی با موگرینی بوده است، از نظارت میدانی رئیس مجلس شوراي اسلامی عصبانی شده و با شیطنت و
سیاسی کاري در تلاش اند با تیترهایی مانند «کارناوال تبلیغاتی قالیباف با شعار نظارت میدانی!»، «وقتی قالیباف در هیبت احمدي

 
نژاد ظاهر می شود»، «کارناوال تبلیغاتی قالیباف از خوزستان آغاز شد»، «وعده اي که خاك می خورد» و... آن را به حاشیه برند! 

روزنامه اصلاح طلب شرق در شماره روز پنج شنبه خود با تیتر «قالیباف و سفرهاي استانی تا انتخابات 1400» سفر رئیس مجلس به

 
خوزستان را سفري تبلیغاتی براي انتخابات ریاست جمهوري 1400 عنوان کرد. 

 
نماینده تهران چرا رفته خوزستان؟ 

این روزنامه در مطلبی با طرح ادعایی کذایی و خنده دار نوشت: «قالیباف نمی خواهد از قالب توصیف شده براي خودش یعنی مدیر
جهادي بیرون بیاید.... رئیس مجلس و برخی نمایندگان تهران در حالی به خوزستان رفته اند که طبق قانون این وظیفه نماینده
خوزستان است که از حوزه نمایندگی اش سرکشی کند نه نماینده تهران. تا به حال سابقه نداشته که نماینده اي وارد حوزه نماینده

 
دیگر شود!» 

این ادعاي مضحک بازندگان انتخابات اخیر در حالی است که نماینده مجلس، نماینده تمام ملت است حتی آنکه اصل 84 قانون
اساسی اشعار می دارد «هر نماینده در برابر تمام ملت مسئول است و حق دارد در همه مسائل داخلی و خارجی کشور اظهارنظر

 
نماید.» 



 
اختیارات رئیس مجلس باید کاهش یابد! 

روزنامه اعتماد هم در مطلبی که حاکی از عمق عصبانیت مدعیان اصلاحات است، با تأکید بر اینکه «اختیارات رئیس مجلس باید
کاهش یابد!» نوشت: «همه این مسائل کنار هم می تواند گواهی باشد بر لزوم کاهش اختیارات رئیس مجلس و پیگیري با جدیت
هرچه تمام تر این مهم در مجلس یازدهم ولی از قرار معلوم نه تنها چنین نیست، بلکه اصولگرایان وعده هاي روزهاي نه چندان دور
خویش را نیز به کلی به دست فراموشی سپرده اند. چنانکه اکثر آنان هیچ رغبتی به موضوع کاهش اختیارات رئیس مجلس نشان نمی

 
دهند.» 

دیگر رسانه هاي اصلاح طلب هم با عصبانیت از سفر قالیباف و برخی دیگر از نمایندگان مجلس به مناطق محروم، آن را نمایشی و با

 
مقاصد انتخاباتی عنوان کرده اند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



قیمت نفت 4 درصد سقوط کرد

منبع: اکو فارسشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/06/15

اکوفارس: نگرانی در مورد ریکاوري کُند اقتصاد جهان از بحران کرونا، به نگرانی در مورد تقاضاي ضعیف نفت افزود و سبب
شد تا قیمت هاي نفت به شدت سقوط کنند.

اکوفارس: نگرانی در مورد ریکاوري کُند اقتصاد جهان از بحران کرونا، به نگرانی در مورد تقاضاي ضعیف نفت افزود و سبب شد تا
قیمت هاي نفت به شدت سقوط کنند. به گزارش اکوفارس به نقل از سی ان بی سی، در پایان معاملات دیشب هر دو شاخص قیمت

 
نفت بیش از 3 درصد سقوط کردند تا بزرگترین افت هفتگی خود از ماه ژوئن را به ثبت برسانند. 

قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا، دابلیوتی آي، 4.5 درصد یا 1.86 درصد سقوط کرد و زیر 40

 
دلار در 39.51 دلار بسته شد. 

قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت دریاي شمال به عنوان بنچ مارك بین المللی قیمت نفت، 3.2 درصد یا 1.41 دلار سقوط

 
کرد و به 42.66 دلار رسید. 

 
تداوم سقوط شاخص هاي سهام آمریکا و گزارش اشتغال ضعیف تر از انتظار این کشور، قیمت هاي نفت را تحت فشار قرار داد. 

وزیر انرژي روسیه الکساندر نواك هشدار داد تقاضاي نفت امسال به علت پاندمی کرونا 9 تا 10 میلیون بشکه در روز کاهش خواهد
یافت.



حمایت میلیاردي از پیام رسان هاي داخلی / فعالان استارتاپی در بورس چه

می کنند؟

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/06/15

دنیاي استارتاپ ها پر است از اخبار کوتاه و شایعه هایی که نشان دهنده عملکرد و تاثیرگذاري آنهاست یا می تواند بر اعتماد
مردم به استارتاپ ها اثر بگذارد. در ادامه مروري داریم به برخی از این اخبار.

دنیاي استارتاپ ها پر است از اخبار کوتاه و شایعه هایی که
نشان دهنده عملکرد و تاثیرگذاري آنهاست یا می تواند بر
اعتماد مردم به استارتاپ ها اثر بگذارد. در ادامه مروري

 
داریم به برخی از این اخبار. 

به گزارش تجارت نیوز، مرحله دوم حمایت از پیام رسان
هاي داخلی به سرانجام رسید. نایب رئیس هیات مدیره

شرکت زیرساخت از راه اندازي مرکز داده اختصاصی براي حمایت از پیام رسان هاي بومی خبر داد. به گفته سجاد بنابی براي این
مرکز داده داخلی 400 میلیارد تومان هزینه شده و بر این اساس، 500 سرور دراختیار پیام رسان ها قرار گرفته است. این مرکز روز

 
یکشنبه افتتاح خواهد شد (زومیت) 

در همین رابطه مجید خاکپور، عضو هیات مدیره انجمن کسب و کارهاي اینترنتی با تویئت کردن این خبر در توئیتر نوشت: «اشتباه
نکنید. 400 میلیارد تومن نه معادل 20 تا 40 میلیون دلار با ارز آزاد، بلکه معادل حدود 100 میلیون دلار با ارز دولتی (4,200
تومنی) معلوم نیست دقیقاً چطور و کجا توسط افرادي با این خونسردي هزینه شده و مشخص نیست اصلاً براي چی؟ بعد استارتاپ

 
مملکت لنگ 500 میلیون تومن براي رشده!» 

البته در خبري دیگر در این مورد بنابی در گفتگو با دیجیاتو تاکید کرده است که این مرکز داده براي تمامی خدمات شبکه ملی
(IXP) اطلاعات کاربرد دارد و مختص پیام رسان هاي بومی نیست. مرکز داده مادر شبکه ملی اطلاعات و مرکز تبادل داده ترافیکی

 
قرار است فردا (16 شهریور) به دست وزیر ارتباطات افتتاح شود. 

&– رییس مرکز ملی بهبود و پایش فضاي کسب و کار وزارت امور اقتصادي و دارایی در مورد انتشار خبري مبنی بر بلامانع اعلام
شدن فعالیت اسنپ دکتر از سوي کمیته تخصصی هیات مقررات زدایی، توضیح داد: در مورد فعالیت اسنپ دکتر که اخیرا در خبري
بلامانع اعلام شده، باید گفت که گویا این موضوع از سوي کمیته تخصصی هیات مقررات زدایی اعلام شده است و این در شرایطی
است که کمیته تخصصی، امکان تصویب مصوبه اي را ندارد، بلکه آنها را صورت جلسه می کند. در واقع، کمیته تخصصی نقش بازویی
مشورتی هیات مقررات زدایی را دارد. علی فیروزي، با بیان این مطلب، افزود: آنچه در کمیته تخصصی بررسی می شود، نقش مشورتی
به هیات مقررات زدایی داشته و قاعدتا قابل اجرا نیست. مگر اینکه هیات مقررات زدایی آن را مصوب کند (وبدا). ماجرا ممنوعیت
فعالیت استارتاپ هاي حوزه سلامت در زمینه تست کرونا از جمله مباحث جنجال برانگیز هفته هاي اخیر بوده است که تجارت نیوز



 
در گزارشی با موضوع ممنوعیت تست کرونا در منزل به آن پرداخت. 

&– شیپور در راستاي جلوگیري از سوءاستفاده کلاهبرداران در فضاي مجازي که با ارسال پیامک هاي دروغین موجب ضرر و زیان
برخی از کاربران این پلتفرم آنلاین درج آگهی آنلاین شده اند، با انتشار بیانیه اي اعلام کرده که هرگز پیامکی براي پرداخت وجه براي
بروزرسانی آگهی براي کاربران خود ارسال نمی کند. شیپور در این بیانیه از کاربران خود خواسته که هرگز به پیامک یا پیامی براي

 
پرداخت وجه خارج از فضاي این پلتفرم اعتماد نکنند (وبنا) 

&– نقشه و مسیریاب بلد خبر داد در روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه هفته گذشته (5 و 6 شهریور 99)، میزان سفرها از مبدا شهر
تهران در محورهاي خروجی آن تا 50 درصد نسبت به هفته پیش از آن (ایام غیرتعطیل) افزایش داشته است. این در حالی است که

 
توصیه وزارت بهداشت و نهادهاي مربوطه به مردم، کاهش انجام سفر در ایام تعطیلات هفته گذشته بود (استارتاپ 360) 

&– ثبت نام مسابقه جهانی WorldSkills 2021 تا 20 شهریور ادامه دارد. سازمان فناوري اطلاعات با همکاري شرکت ابر آروان و
سازمان فنی و حرفه اي، از تمامی فعالان عرصه فناوري بین 16 تا 22 سال دعوت کرد تا در مسابقات مقدماتی رویداد جهانی مهارت
(WorldSkills) که سال 2021 در شانگهاي برگزار می شود، شرکت کنند. براي ورود افراد منتخب از سوي ایران به رویدادي که
سال آینده در شانگهاي چین برگزار می شود، ابتدا مسابقه اي در سطح کشور برگزار خواهد شد. رویداد جهانی مهارت از مهم ترین

 
رقابت هاي مهارت در دنیا به شمار می رود و برخی کارشناسان از آن به عنوان المپیک برنامه نویسان یاد می کنند (دیجیاتو) 

&– غول فین تک سوئدي کلارنا خبر از هفت برابر شدن ضرر و زیانش داد. این استارتاپ، خدمت پرداخت با تاخیر براي خریدهاي
آنلاین را براي مشتریان فراهم می کند. کلارنا گزارش کرده که آمار ضرر و زیانش در نیمه ابتدایی امسال، در مقایسه با مدت مشابه

 
سال گذشته، هفت برابر شده است (راه پرداخت). 

&– شرکت هوش مصنوعی چینی Bytedance، با ارزش 140میلیارد دلار و با اختلاف فاحش از سایرین، در جایگاه نخست لیست
Didi، با ارزش ترین استارتاپ هاي جهان قرار دارد. دومین استارتاپ با ارزش جهان نیز چینی است؛ سرویس حمل و نقل اشتراکی
56میلیارد دلار ارزش دارد، در حالی که شرکت SpaceX متعلق به ایلان ماسک، با ارزش 46میلیارد دلار تا ماه سپتامبر، در جایگاه

 
سوم قرار گرفته است (اقتصاد آنلاین). 

&– کاربري در توئیتر از فعالیت برخی فعالان استارتاپی در بورس توئیت کرده است. به نوشته وي بسیاري از فعالان استارتاپی در
چند ماه نخست سال، فعالیت ها خود را رها کرده و روي بورس تمرکز کرده بودند اما رفتار بازار سرمایه در یک یا دو ماه اخیر، نشان

 
داد که جایگاه کارآفرینی و بورس با هم متفاوت است و این دو قرار نیست جاي همدیگر را بگیرند. 

&– کاربري دیگري نیز از فضاي رانتی اکوسیستم استارتاپی گلایه کرده و پرسیده است: «آیا کسی که کارش بد باشد، از اکوسیستم
حذف می شود؟ خیر، اینطور نیست؛ این اتفاق در اکوسیستم هاي سالم می افتد و نه در اکوسیستمی که بخش زیادي اش با رانت

 
هاي مختلف سرپا است.» 

آخرین اخبار حوزه استارتاپ را در صفحه اختصاصی استارتاپ تجارت نیوز دنبال کنید.



بازرگانان بزرگ چطور در «کمک مومنانه» مشارکت کردند؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/06/15

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، رهبر معظم
انقلاب اسلامی ایران چندي پیش در یک سخنرانی با اشاره به مشکلات و سخت شدن شرایط زندگی براي برخی افراد جامعه به علت

 
تبعات ناشی از بیماري کرونا، افراد داراي تمکن مالی را به کمک به نیازمندان دعوت کردند. 

از آنجا که  سخنرانی ایشان در مورد کمک به نیازمندان پیش از ماه مبارك رمضان بود، در آن سخنرانی فرمودند که «خوب است که

 
در ماه مبارك رمضان یک رزمایش گسترده براي مواسات، همدلی و کمک مؤمنانه به نیازمندان و فقرا در جامعه شکل بگیرد.»  

پیرو تاکید مقام معظم رهبري براي کمک هاي مؤمنانه به مستمندان و نیازمندان گروه هاي جهادي، بسیجیان و هیئت هاي مذهبی
اقدامات خود را بلافاصله در این زمینه آغاز کردند و در کنار آنها نیز اقشار مختلف مردمی، تشکل ها، شرکت ها، بنگاه هاي اقتصادي و
فعالان اقتصادي دست به کار شدند و هر یک با روش و شیوه خود به نداي رهبر انقلاب لبیک گفتند و در حد توان خود در این مسیر
خداپسندانه گام برداشتند و تا آنجا که برایشان مقدور بود، با کمک هاي خود  کمی از بار سنگین فشارهاي اقتصادي را از دوش

 
محرومان و مستمندان برداشتند.  

 از جمله گروه هایی که در راستاي کمک هاي مؤمنانه به هموطنان به نداي رهبر انقلاب لبیک گفتند، می توان با اعضاي اتاق هاي
بازرگانی ایران و تهران اشاره کرد، اعضا و هیات نمایندگان اتاق هاي بازرگانی که اغلب در زمینه تولید و تجارت فعالیت دارند، با

 
شرکت در طرح  کمک هاي مومنانه که با مرکزیت اتاق بازرگانی تهران برگزار شد، کمک هاي خود را تقدیم نیازمندان جامعه کردند. 

در طرح کمک هاي مومنانه اتاق بازرگانی تهران که پیش از ماه رمضان امسال آغاز شد، گروه هاي مختلف تولید، صنعتی، فروشگاه
هاي زنجیره اي، تشکل ها مشارکت داشتند و با همکاري خیره هاي مختلف در مجموع 100 هزار کارت خرید به ارزش 260 هزار

 
تومانی تهیه و با شناسایی مستمندان و نیازمندان از طریق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بین نیازمندان توزیع شد.  

البته این اقدامات فقط بخشی از کارها و کمک هاي خیرخواهانه اعضاي اتاق بازرگانی است زیرا اتاق بازرگانی تهران در اسفندماه سال
گذشته و با شیوع ویروس کرونا نیز با تهیه مبالغ قابل توجهی اقدامات خوبی براي تهیه وسایل بیمارستانی و بخصوص ونتیلاتور انجام

 
داد.  



ذکر این نکته لازم است که  برخی از اعضاي اتاق هاي بازرگانی علاوه بر اینکه در طرح هاي گروهی خیر مشارکت دارند به صورت
انفرادي نیز در این زمینه فعال هستند و به قول خودشان با خداوند عهدي بسته اند و به عنوان یک کارآفرین کمک کردن به
نیازمندان را  وظیفه شرعی و مسئولیت اجتماعی می دانند. اما متاسفانه اکثر آنها حاضر به گفت وگو درباره اقدامات خیرخواهانه خود

 
نیستند  و اگر هم افرادي از بین این فعالان اقتصادي گفت وگوي کوتاهی در این زمینه انجام داده اند به اصرار فراوان ما بوده است.   

 
میرمحمدصادقی: کمک هاي مومنانه می تواند از مسیر کمیته امداد و خیریه هاي شناخته شده انجام شود 

از جمله افراد سرشناس و انقلابی اتاق بازرگانی که نام وي همیشه در اقدامات خیرخواهانه زبانزد عام و خاص است  علاء میرمحمد

 
صادقی است که بخشی از عمر 90 ساله خود را صرف کارهاي خیر و دستگیري مستمندان کرده است.  

دفتر کار وي همیشه شلوغ است و آنها که وي را می شناسند می گویند برخی از مراجعین به دفتر وي براي دریافت وام  و  پیدا

 
کردن کار و مسائلی از این قبیل به دفتر وي مراجعه می کنند.  

 
لذا به سراغ او رفتیم تا از وي بپرسیم که در مسیر کمک هاي مومنانه چه کرده است.  

 
 

 
علاء میرمحمد صادقی ، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 

میرمحمد صادقی در پاسخ به سوالی در خصوص اقدامات خیرخوانه اظهار داشت: در روایات دینی به این موضوع مکررا سفارش شده

 
است بنابراین به عنوان یک مسلمان باید آنچه را که در توان داریم انجام دهیم.  

وي که سالها در زمینه هاي مختلف تجاري فعالیت داشته است، با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبري درباره کمک هاي مومنانه
اظهار داشت: پس از سفارش رهبري در خصوص کمک هاي مومنامه، حرکت مناسبی در جامعه شکل گرفت به طوري که  در هر

 
گوشه و کنار از میهن اسلامی مان شاهد اقدامات خداپسندانه و خیرخواهانه جمعی از مردم براي دستگیري نیازمندان هستیم.  

وي با تاکید بر لزوم عمل به این مسئولیت خطیر اجتماعی بیان داشت: من هم به عنوان یک مسلمان اقداماتی در این باره انجام داده

 
ام و با پرداخت مبالغی براي  تامین بسته هاي حاوي مواد غذایی براي کمک به نیازمندان اقداماتی را انجام داده ام.  

این فعال اقتصادي با اشاره به اینکه پیش از این نیز این کمک ها انجام می شده است، بیان داشت: بنابراین بخشی از این کمک ها را



مطابق برنامه هاي قبلی ما در اختیار کمیته امداد  امام (ره) و مؤسسات خیریه قرار دادیم تا از طریق این  ارگان ها به دست

 
صاحبانش برسد.    

میرمحمد صادقی با تاکید بر اینکه کمک به نیازمندان وظیفه عمومی مردم و بخصوص بخش خصوصی است، گفت: در بحران فعلی،
هر شخصی موظف است تا در حد امکان اقدام به کمک به مستمندان کند تا  استمرار این اقدامات   خداپسندانه به یک اجماع و

 
حرکت عمومی تبدیل شود.  

گفتنی است  این فعال اقتصادي به اتفاق اخیر بیروت  نیز اشاره کرد و گفت: به عنوان مسلمان از وضعیت افرادي که در حادثه اخیر
لبنان بی خانمان شدند نیز نباید غافل شویم و از هر روش ممکن  باید در خدمت رسانی به حادثه دیدگان این واقعه  امداد رسانی

 
کنیم.  

 
فروزان فرد:  از تهیه ویلچر براي معلولان بی بضاعت تا کمک به نیازمندان حاشیه تهران  

براي تکمیل گفت وگو به سراغ یکی دیگر از  اعضاي هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران  یعنی حسن فروزان فرد رفتم، شاید نام وي
براي بسیاري از ما  آشنا نباشد اما اگر بدانیم که او رئیس هیات مدیره و مدیرکارخانجات شرکت تولیدي صنایع غذایی کامبیز است
آنگاه راحت تر او را می شنایم  و  در ادامه اگر بدانیم که صنایع غذایی کامبیزهمان شرکت غذایی است که با جمع آوري درب هاي

 
بطري نوشابه براي معلولین نیازمند ویلچرخریداري می کند خوب قطعا افراد بیشتري  می توانند حسن فروزان فرد را بشناسند.   

 
 

 
حسن فروزان فرد، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 



گفتنی است شرکت غذایی مذکور در 5 سال گذشته از طریق اجراي طرحی که با همکاري خیریه  باز یافت امید به اجرا در آمده
است، اقدام به خرید ویلچر براي نیازمندان می کند  به این صورت که مردم با جمع آوري درب بطري هاي نوشابه و ارسال آن به
موسسه بازیافت امید و فروش این درب هاي پلاستیکی مبالغی تهیه و در مقابل نیز شرکت صنعت غذایی مذکور به اندازه پول حاصل
از فروش درب هاي پلاستیکی وجه براي خرید ویلچر اختصاص می دهد و این ویلچرها در اختیار معلولین که توانایی مالی خرید
ویلچر را نداشته اند قرار می گیرد. لذا از طریق اجراي این طرح زیبا مردم هم در سالم سازي محیط زندگی با جمع آوري درب هاي

 
پلاستیکی مشارکت دارند و هم در یک کار خیر و خداپسندانه مشارکت می کنند.  

بنابراین با توجه به سابقه کارهاي خداپسندانه فروزان فرد به سراغ وي رفتیم تا ببینیم در خصوص کمک هاي مومنانه چه اقداماتی

 
انجام داده است.  

این فعال اقتصادي درباره کمک هاي مومنانه اظهار داشت: مردم ایران بر اساس اندیشه ها و اعتقادات شخصی همواره در مسیر
کارهاي خیر و کمک به نیازمندان پیش قدم بوده اند بنابراین سابقه کارهاي خیر یک سابقه طولانی است اما باید به این نکته توجه
شود که انجام چنین کارهایی باید در جهت ایفاي مسئولیت اجتماعی باشد و در این راستا از افراد نیازمند و بی بضاعت فقط در قالب

 
پرداخت وجه حمایت نشود بلکه با اقدامات مدیریت شده افراد بی بضاعت را توانمند کنیم.  

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در ادوار مختلف هرگاه مشکلی از قبیل سیل، زلزله و ... پیش آمده اشخاص
حقیقی و حقوقی اقداماتی را در راستاي کمک به نیازمندان انجام داده اند و این بار نیز که موضوع کرونا سایه خود را بر وضعیت

 
اقتصادي برخی از اقشار جامعه افکنده خیرین از عمل به مسئولیت اجتماعی خود غافل نبوده اند.  

فروزان فرد اظهار داشت: مجموعه غذایی ما هم  به نوبه خود همواره در مواقع اضطرار در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی کارهایی
را انجام داده است، بطوري که مؤسسه بازیافت امید، وابسته به شرکت غذایی ما، تحت عنوان کمک هاي مؤمنانه و در راستاي لبیک به
فرمایش مقام معظم رهبري از محل منابعی که مشخصا براي کمک به نیازمندان در قالب طرح کمک هاي مؤمنانه تهیه  شده است،
چندین دوره به صورت منظم اقدام به توزیع ارزاق بین خانوارهاي نیازمند در اطراف شهر تهران کرده است و برنامه هایی نیز براي

 
ادامه این کار دارد.  

وي با اشاره به اوضاع اسفبار مردم در برخی از مناطق اطراف تهران بیان داشت: شاید بسیاري از ما تصور کنیم براي کمک به
مستمندان باید به مناطقی مانند سیستان و بلوچستان رفت، اگر چه این تصور درست است اما خوب است که بدانیم در مناطق حاشیه
تهران برخی از مردم در شرایطی به مراتب بدتر از نیازمندان مناطق سیستان و بلوچستان وجود دارد که نباید از آنها غافل شد بنابراین

 
ما نیز در اجراي طرح کمک هاي مومنانه به این منطقه پرداختیم.  

 
معصومی اصفهانی: به وظیفه انسانی خود عمل می کنیم 

مهدي معصومی اصفهانی مدیرعامل و مالک شرکت تلاونگ  نیز درباره اقدامات خود در رابطه با کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: 
کمک به نیازمندان یک وظیفه انسانی است، مجموعه تولیدي  ما هم همواره در مسیر کارهاي خیر اقداماتی انجام داده و در مسیر

 
کمک هاي مؤمنانه نیز قدم هاي برداشته است اما از تشریح بیشتر آن معذورم.  

 
حسینی: توزیع بسته هاي غذایی در بین نیازمندان در راستاي تحقق کمک هاي مومنانه 



سید حمید حسینی عضو اتاق بازرگانی ایران درباره  اقدامات خود در خصوص کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: اعضاي اتاق هاي
بازرگانی از طریق مشارکت در طرح کمپین نفس، اقداماتی را در این باره انجام داده اند و من نیز به نوبه خودم در این خصوص

 
اقداماتی را انجام داده ام.  

این فعال اقتصادي با بیان اینکه شرکت هاي تابعه همواره برنامه هایی را براي کمک به نیازمندان داشته اند و کمک به نیازمندان فقط
مربوط به چند ماه اخیر نیست، بیان داشت: در راستاي عمل به وظیفه انسانی و شرعی از محل درآمدهاي شخصی و همچنین شرکت

 
هاي زیر مجموعه و از طریق خیریه وابسته به شرکت ما نیز اقداماتی را انجام دادیم.  

عضو اتاق مشترك بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: بعد از فرمایشات  مقام معظم رهبري در خصوص کمک هاي مؤمنانه از محل

 
درآمدهاي شخصی مبالغی تهیه و این مبالغ تبدیل به بسته هاي مواد غذایی براي توزیع در بین نیازمندان شد.  

حسینی بیان داشت: کمک به نیازمندان باید به صورت یک امر مستمر باشد و افرادي که تمکن مالی دارند باید از نیازمندان حمایت

 
کنند تا به امید خدا مشکلات این افراد نیز به مرور حل شود.  

 
  احمدیان: شرایط فعلی اقتصاد کمک به مستمندان را ضروري تر کرده است  

حسن احمدیان دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال در صنعت مبلمان کشور در خصوص  اقدامات خود در کمک
به نیازمندان بیان داشت: صنعت مبل سازي کشور همواره از طریق اجماع کمک هاي تشکل هاي وابسته در کارهاي خیر پیش قدم
بوده و هست بنابراین از آنجا که اقدامات ما در قالب تشکل و به صورت گروهی انجام می شود نمی توانم در مورد کمک هاي شخصی

 
خود سخنی به میان آورم.  

 این فعال اقتصادي اظهار داشت: کمک به افراد بی بضاعت جزء وظایف اجتماعی است و با توجه به فشار اقتصادي ناشی از شیوع

 
ویروس کرونا در کشور عمل به این وظیفه اجتماعی در شرایط فعلی اقتصاد ضروري تر شده است.  

رئیس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان مبلمان کشور افزود:  کمک به نیازمندان یک مسئولیت اجتماعی و حرکتی مومنانه

 
است و لازم است همیشه و همواره بصورت خودجوش در این مسیر گام برداریم.  

احمدیان با اشاره به مشکلات اقتصادي ناشی از کرونا و سایر مسائل بیان داشت: تشکل هاي وابسته به صنعت مبلمان از محل

 
درآمدهاي شخصی بسته هاي حاوي مواد غذایی تهیه و در بین افراد بی بضاعت توزیع کردند.  

 
نجفی منش: کمک گروهی به نیازمندان در دستور کار است 

محمدرضا نجفی منش نیز به عنوان عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران درباره کمک هاي مؤمنانه اظهار داشت: انجمن صنایع

 
همگن در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی کمک به نیازمندان همواره اقداماتی را به صورت گروهی انجام می دهد.  

 
وي بیان داشت: در راستاي کمک هاي مؤمنانه نیز اقداماتی را انجام داده است و این اقدامات یک حرکت مستمر است.  



 
بهرامن: توزیع بسته هاي غذایی در ایام تاسوعا و عاشورا در یزد و کرمان به کمک سپاه 

محمدرضا بهرامن، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران نیز درباره کمک هاي مؤمنانه اظهار داشت: اعضاي اتاق هاي بازرگانی هر
کدام داراي بنگاه هاي اقتصادي هستند بنابراین علاوه بر اینکه در راستاي عمل به مسئولیت اجتماعی خود در خصوص کمک به
نیازمندان از طریق اتاق بازرگانی کارهایی را انجام می دهند، بلکه از محل درآمد حاصل از بنگاه هاي اقتصادي خود و از طریق تشکل

 
ها نیز اقداماتی را در این راستا انجام  می دهند.  

 
 

 
محمدرضا بهرامن عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال اقتصادي 

رئیس خانه صنعت ایران افزود: لذا در راستاي تحقق فرمایش مقام معظم رهبري درباره کمک هاي مؤمنانه ما نیز از طریق تشکل هاي

 
اقداماتی را انجام داده ایم.  

بهرامن با بیان اینکه در ایام تاسوعا و عاشورا نذورات برخی اعضاي تشکل هاي معدنی، به صورت بسته هاي مواد غذایی در بین

 
مستمدان در استان هاي کرمان و یزد توزیع شد. 

وي با اشاره به اینکه اغلب معادن در مناطق محروم کشور قرار دارند، بیان داشت: با عمل به فرمایش مقام معظم رهبري در خصوص

 
کمک هاي مؤمنانه می توان بخش کوچکی از نیازهاي افراد مستمند در این مناطق را تامین کرد.  

وي با بیان اینکه تشکل هاي وابسته به خانه صنعت با همکاري سپاه، بخشی از کمک هاي خود را در بین نیازمندان توزیع کرد بیان
داشت: ما معتقدیم این کار باید به صورت مدیریت شده انجام شود، لذا از آنجا که سپاه اشراف بیشتري به مناطق محرم دارد و به

 
خوبی این مناطق را می شناسد لذا توزیع بخشی از کمک ها را به عهده آنها نهادیم.  

وي با تاکید بر اینکه کمک به مستمندان باید به یک فرهنگ تبدیل شود، اظهار داشت: باید به این بحث بصورت جدي پرداخته شود
البته اعضاي تشکل همواره در مسیر کار خیر پیش قدم بوده اند و پیش از این نیز اقداماتی را براي کمک به مستمندان انجام داده اند. 

 
  زرگران: افزایش رزق و روزي با اختصاص بخشی از درآمد در مسیر کارهاي عام المنفعه 



وقتی از کاوه زرگران دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی و  فعال صنایع غذایی خواستم تا در مورد کمک هاي مومنانه و کمک
به مستمندان و نیازمندان بگوید، گفت: کار خیر را نمی شود بازگو کرد زیرا بازگو کردن  و انتشار مطلب در نشریات از آنچه که ما آن

 
را کار خیر و ثواب می نامیم اجر و ثواب کار را از بین می برد.  

 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در مورد کمک هاي مؤمنانه بیان داشت: عمل به این موضوع ایفاي یک وظیفه اجتماعی

 
است و لذا ایفاي وظیفه اجتماعی وظیفه هر کارآفرینی است.  

 
 

 
کاوه زرگران عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و فعال صنایع غذایی 

وي بیان داشت: به نظر می رسد هر کارآفرینی باید بخشی از درآمد خود ر را صرف امورخیره و عام المنفعه کند و این نیز بستگی
میزان بخشش هر فرد دارد که چقدر از درآمدش را به این کار اختصاص دهد لذا من نیز این موضوع را در زندگی شخصی و تجاري

 
سرلوحه خود قرار داده ام و معتقدم عهدي که انسان در این خصوص با خدا می بندد رزق و روزي او را زیاد می کند.  

انتهاي پیام/



جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی 15 شهریور اعلام شد

جدول برنامه هاي آموزش تلویزیونی 15 شهریور اعلام شد

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/06/15

در حالی که سال تحصیلی جدید از 15 شهریورماه با آموزش
حضوري در سراسر کشور قرار است کار خود را آغاز کند و دانش آموزان سر کلاس حاضر باشند، مدرسه تلویزیونی ایران نیز کار خود

 
را آغاز می کند. برنامه ها از شبکه آموزش (7) و شبکه 4 براي 15 شهریور به شرح زیر روي آنتن می رود: 

 
شبکه آموزش 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8 تا 8:30 الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8:30 تا 9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30 نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا 21:15 درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا 21:45 درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
ابتدایی 

 
ساعت 10:45 تا 11:10 فارسی و نگارش پایه اول 

 
ساعت 11:10 تا 11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت 11:35 تا 12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت 12 تا 12:25 بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت 12:25 تا 12:50 فارسی و نگارش پایه پنجم 



 
ساعت 13:15 تا 13:45 علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول 

 
ساعت 14:30 تا 15:00 عربی پایه هفتم (درس اول) 

 
ساعت 15:00 تا 15:30 عربی پایه هشتم (درس اول) 

 
ساعت 15:30 تا 16 عربی پایه نهم (درس اول) 

 
متوسطه دوم 

 
ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 16:30 تا 17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا 18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا 20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 20:25 تا 20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
شبکه 4 

 
ساعت 8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 



 
ساعت 11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

منبع: مهر



جزئیات برنامه تلویزیویی ایران براي سال تحصیلی جدید

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/06/15

جزئیات برنامه تلویزیویی ایران براي سال تحصیلی جدید
مرصاد نیوز: مدرسه تلویزیونی ایران از فردا به آموزش
دروس سال تحصیلی جدید می پردازد که برنامه افتتاحیه

 
آن، امروز در حال برگزاري است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، به نقل از مشرق
نیوز , مدرسه تلویزیونی ایران از فردا به آموزش دروس سال
تحصیلی جدید می پردازد که برنامه افتتاحیه آن، امروز در

 
حال برگزاري است. 

علیرضا کمرئی معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش در افتتاحیه مدرسه تلویزیونی ایران اظهار کرد: در ایام جنگ و دفاع
مقدس، تجربه مدرسه تلویزیونی را داشتیم اما در شرایط کرونا، از 10 اسفند آموزش تلویزیونی آغاز شد و وارد فاز جدید از آموزش

 
هاي تلویزیونی شدیم. 

وي با بیان اینکه آموزش هاي تلویزیونی هیچ روزي تعطیل نیست، ادامه داد: در متوسطه اول 545 برنامه آموزشی با 227 ساعت
آموزش در متوسطه اول اجرا شد و در متوسطه دوم هم 1120 برنامه آموزشی با 467 ساعت آموزش و در فنی و حرفه اي 524 برنامه

 
بود. 

 
برنامه اولین روز مدرسه تلویزیونی ایران براي سال تحصیلی جدید: 

 
شبکه آموز ش: 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش : 

 
ساعت8 تا 8:30الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت8:30 تا9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا21:15 درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا21:45درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 



 
6پایه ابتدایی: 

 
ساعت 10:45 تا11:10 فارسی ونگارش پایه اول 

 
ساعت 11:10 تا11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت11:35 تا12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت12 تا12:25بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت12:25 تا12:50فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت13:15 تا13:45علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول: 

 
ساعت 14:30 تا15:00 عربی پایه هفتم ( درس اول ) 

 
ساعت 15:00 تا15:30 عربی پایه هشتم ( درس اول ) 

 
ساعت 15:30 تا16 عربی پایه نهم ( درس اول ) 

 
متوسطه دوم : 

 
ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجریی 

 
ساعت 16:30 تا17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20:25 تا20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
...............متوسطه دوم ..... ... 

 
شبکه 4: 

 
ساعت8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 



 
ساعت11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

ساعت12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی جدول شماره 1



جزئیات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/06/15

جزئیات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی >

 
جزئیات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 

ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6 شهریورماه
شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه فرصت دارند با
مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از مزایاي آن بهره مند

 
شوند. 

شیوع بیماري کرونا و الزام به تعطیلی کسب و کارها موجب شد
تا در بحث ایجاد اشتغال، مشاغل خانگی مورد توجه قرار گیرد.
پیش از این، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیر خانه
توسعه و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی
طرح هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396

 
طرح تصویب شد. 

قرار است جهاد دانشگاهی مسوولیت پیاده سازي و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را با کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی اجرا کند. 

این طرح طی سال هاي 96 تا 98 به صورت آزمایشی در 9 استان با ظرفیت 20 هزار نفر اجرا شد و با توجه به نتایج قابل قبول این
طرح و ضرورت توجه بیش از پیش مشاغل خانگی در دوران کرونا بنا به گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون مقرر شد

 
براي رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور در 31 استان اجرا شود. 

این طرح در سه فاز شناسایی مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار انجام می شود که وظیفه مطالعات فاز اول طرح (شامل
نیازسنجی، مزیت سنجی و ظرفیت سنجی مشاغل خانگی) به جهاد دانشگاهی محول شد. در عین حال این نهاد پس از ثبت نام

 
متقاضیان، مشاوره هاي لازم را ارائه می دهد. 

 
زمان و جزئیات ثبت نام در طرح 

ثبت نام متقاضیان طرح توسعه ملی مشاغل خانگی از 6 شهریورماه با ظرفیت 54 هزار و 300 نفر همزمان با هفته دولت شروع شد و

 
به مدت یک ماه (6 مهرماه) ادامه دارد. 



متقاضیان ثبت نام باید به سامانه inhb.ir که به همین منظور طراحی شده است، مراجعه و نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات
مربوط اقدام کنند. پایش و راستی آزمایی اطلاعات پس از ثبت نام توسط واحدهاي اجرایی جهاد دانشگاهی در تمام استان ها انجام

 
می شود. 

نکته اي که باید صاحبان مشاغل خانگی به آن توجه کنند این است که ابتدا این افراد باید خود داراي مهارت باشند زیرا در این طرح
موضوعی مبنی بر آموزش وجود ندارد، همچنین در این طرح قرار بر ارائه مجوز یا تسهیلات نیست بلکه طرح توسعه مشاغل خانگی به

 
دنبال تبدیل افراد به پیشران و افزایش درآمدزایی براي خانوارهاست. 

چنانچه صاحبان مشاغل خانگی به دنبال دریافت مجوز و تسهیلات هستند باید به سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
زیرسامانه مشاغل خانگی مراجعه و اطلاعات خود را وارد کنند. 

 
دسته بندي رشته مشاغل خانگی 

مشاغل خانگی در رشته هاي صنایع دستگی، صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزي و رشته هاي فرهنگی و هنري دسته بندي

 
می شوند و 320 رشته را دربرمی گیرد. 

بنا به گفته «مهناز امامدادي» رییس دبیرخانه ستار ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی رشته
هایی اولویت دارد که علاوه بر استمرار و پایداري، درآمد بیشتر نیز داشته باشند. همچنین در این طرح رشته هاي قدیمی بازنگري و

 
تنوع مورد توجه است و در رشته هاي جدید همچون ویراستاري که براي افراد تحصیلکرده جذابیت درد را وارد بازار کار می کند. 

 
ویژگی هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 

مهم ترین ویژگی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، توجه به بازار یا همان تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش
وابستگی به وام است. توجه به تجارت الکترونیک و فروش الکترونیکی محصولات، بازنگري در رشته هاي قبلی مشاغل خانگی، توجه به
رشته هاي نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید انیمیشن و همچنین توجه به نقش و جایگاه
نهادهاي توسعه اي نظیر جهاد دانشگاهی در پیاده سازي برنامه ها و سیاست هاي قانونگذار، از دیگر ویژگی هاي شاخص در اجراي

 
این طرح است. 

منبع: خبرگزاري ایرنا



برنامه هاي درسی شبکه هاي آموزش و چهار

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/06/15

خبرگزاري آریا- جدول زمانی پخش برنامه هاي درسی
دانش آموزان ابتدایی و متوسطه در روز شنبه 15 شهریور

 
99 از طریق شبکه هاي آموزش و چهار اعلام شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، برنامه مدرسه تلویزیونی ایران
براي مقاطع مختلف تحصیلی که ازطریق شبکه هاي
آموزش و چهار در روز شنبه 15 شهریور 1399 پخش می

 
شود به این شرح است: 

 
شبکه آموزش: 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش : 

 
ساعت8 تا 8:30 الزامات محیط کار -مشترك شاخه هاي فنی وحرفه اي وکاردانش 

 
ساعت8:30 تا 9 اخلاق حرفه اي -مشترك شاخه هاي فنی وحرفه اي وکاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30 نوآوري و کارآفرینی- مشترك شاخه هاي فنی وحرفه اي وکاردانش 

 
ساعت 20:50 تا21:15درس نقشه کشی -مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15تا 21:45درس تاریخ هنر ایران -مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
ابتدایی: 

 
ساعت 10:45تا11:10 فارسی و نگارش پایه اول 

 
ساعت 11:10 تا11:35بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت11:35تا12علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت12 تا12:25بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت12:25تا12:50فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت13:15تا13:45علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول: 

 
ساعت 14:30 تا15 عربی پایه هفتم ( درس اول) 

 
ساعت 15تا15:30 عربی پایه هشتم ( درس اول) 

 
ساعت 15:30 تا16عربی پایه نهم ( درس اول) 

 
متوسطه دوم : 



 
ساعت 16تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجریی 

 
ساعت 16:30 تا17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20 تا20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت20:25تا20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
شبکه چهار: 

 
ساعت8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت12تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

ساعت12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی



ضرورت توجه به حوزه آموزش در محلات مشهد

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/06/15

یکی دیگر از معضلات موجود این است که هیچ تنفسی براي بازپرداخت وام کارآفرینی وجود ندارد و این درصورتی است که
آغاز هرکاري به زمان و جاافتادن آن شغل نیاز دارد.

هانیه فیاض | شهرآرانیوز؛ مریم عزیزي سال 1364 در محله توس مشهد به دنیا آمده و در همین محله هم رشد کرده است. او
سال هاي زیادي از زندگی اش را به خیاطی پرداخته و از همین راه علاوه بر اینکه براي تعدادي از همراهانش شغل ایجاد کرده، به

 
نوعی به امرارمعاش هم پرداخته است. نتیجه گفت وگوي شهرآرامحله با این بانوي توانمند را در ادامه می خوانید. 

فعالیت پررنگ مساجد محله خانم عزیزي درباره محل زندگی اش توضیح می دهد: بولوار توس در حاشیه شهر مشهد واقع شده و به
همین دلیل، این محله به لحاظ فرهنگی پیشرفت آن چنانی نداشته است. خانواده هاي ساکن در آن بیشتر مستضعف هستند و
بسیاري از آن ها جزو طبقه کارگر جامعه محسوب می شوند. امکانات خود محله هم محدود و ضعیف است. نقطه قوتی که در محله به
چشم می خورد، فعالیت مساجد آن است و مردم در مناسبت هاي مذهبی حضور پررنگی دارند. البته این فعالیت ها قبل از کرونا
بیشتر بود و خیران به محله سرمی زدند و حتی در محله هاي خیلی ضعیف تر شبانه غذا توزیع می کردند. اهالی محله توس به سبب
رفت وآمدي که با همسایه هاي خود دارند، معمولا از حال یکدیگر باخبرند و به داد هم می رسند. به دلیل پایین بودن امکانات، بیشتر

 
مردم درگیر روزمرگی هاي خاص خود هستند، اما خانواده هاي قدیمی بیشتر یکدیگر را می شناسند و با هم ارتباط دارند. 

از آموزش تا اشتغال من تا مقطع تحصیلی دبیرستان درس خواندم و پس از آن بنا به شرایطی نتوانستم ادامه بدهم. از پانزده سالگی
وارد حرفه خیاطی شدم، به این صورت که به آموزشگاه هاي خیاطی مراجعه کردم تا خیاطی را حرفه اي و تخصصی یاد بگیرم. 3
مرتبه دوره دیدم و کم کم وارد بازار کار شدم. از هجده سالگی خیاطی براي دیگران را آغاز کردم و به یاد دارم نخستین سفارشی که از
مشتري دریافت کردم، چادر بود که باشوق فراوان آماده کردم و تحویل دادم. البته نخستین خیاطی ام بعد از پایان دوره هاي آموزشی
ام، دوخت دامن با روش بدون الگو بود که در آموزشگاه انجام دادم. آن زمان خیلی از خیاطی سر در نمی آوردم و برایم سخت بود که
بدون الگو بدوزم. کار جالبی بود، اما نمی شد براي همه مدل ها بدون الگو دوخت، زیرا براي روش هاي جدید به آموزش هاي جدید
نیاز است. من دوره هاي ژورنال و نازك دوزي را هم گذراندم. 10 سال پیش کارم را در مغازه کوچکی که جلو خانه پدرم واقع شده
است، آغاز کردم. از همان ابتدا مشتري هاي بسیاري داشتم و سرم شلوغ بود. آن زمان 8 شاگرد داشتم، اما، چون مغازه 2 در 3 بود،

 
نصف آن ها صبح و نصف دیگر در نوبت عصر براي آموزش می آمدند تا اینکه پس از حدود 6 سال کارم به دلایلی متوقف شد. 

شروعی دوباره این بانوي کارآفرین در ادامه می گوید: از 15 اسفندماه سال گذشته این کارگاه جدیدم را راه اندازي کردم. تمام تلاشم
این بود که کارم را گسترش دهم و به این دلیل چند چرخ کار به کار گرفتم. آغازبه کار کارگاهم با شیوع کرونا و آغاز قرنطینه هم
زمان شد و به همین دلیل ما با همکاري خیریه ها به تولید ماسک و گان پرداختیم. در همان ابتدا حدود یک میلیون ماسک تولید
کردیم. اکنون هم با کارگاه هاي دیگر همکاري و ماسک چسبی تولید می کنیم. آن ها بدنه ماسک را به ما تحویل می دهند و ما آن را
به افرادي که تقاضا دارند، تحویل می دهیم تا بندهایش را بچسبانند و آماده شود. 20 هزار ماسک به صورت روزانه آماده تحویل می
شود. متقاضیان کار بسیاري هستند که تعدادي از آن ها در کارگاه مشغول اند و تعدادي دیگر کار ها را تحویل می گیرند و به خانه
می برند و پس از آماده شدن آن ها را براي تحویل می آورند. ناگفته نماند در همین حال به دلیل بروز ویروس کرونا و بسته شدن
بازارها، سفارش کار ما زیاد شد و کار شخصی دوزي را هم همچنان انجام می دهیم. هم اکنون 4 نفر به صورت ثابت و 36 نفر متغیر

 
در کارگاه مشغول به کار هستیم. 



حمایت نشدن او با اشاره به شرایط سخت اعطاي وام کارآفرینی بیان می کند: یکی از شرایط استفاده از تسهیلات کارآفرینی این است
که بانوي کارآفرین باید یا سرپرست خانوار باشد یا بدسرپرست! نامه بدسرپرستی که شرایط بسیار پیچیده اي دارد و به سختی می
توان گرفت. براي سرپرست بودن هم که باید خانم، طلاق بگیرد تا حمایت شود و به او وام بدهند. من خیلی از بانوان همین محله را
می شناسم که توانایی راه اندازي کار و ایجاد اشتغال دارند، اما متأسفانه حمایت نمی شوند. درست است که بانوان سرپرست خانوار
مشکلات بسیاري دارند، اما نباید زنان خانه دار را هم نادیده گرفت. شرایط زندگی سخت شده و آن ها هم مجبورند دوشادوش مردان
خود کار کنند تا هزینه هاي زندگی خود را تأمین کنند. متأسفانه این شرط اعطاي تسهیلات کارآفرینی سبب ازهم پاشیده شدن
بنیان خانواده ها می شود. اگر این مسیر هموار شود، می توان مانع طلاق هاي پیاپی و آسیب هاي جدي آن ها شد. یکی دیگر از
معضلات موجود این است که هیچ تنفسی براي بازپرداخت وام کارآفرینی وجود ندارد و این درصورتی است که آغاز هرکاري به زمان و
جاافتادن آن شغل نیاز دارد. شروع کار ما با استفاده از وام، با آغاز کرونا هم زمان شد که حتی بنا به تأکید دولت مبنی بر بخشودگی
اقساط وام ها به ویژه وام هاي کارآفرینی در ابتداي شیوع کرونا، باز هم بانک از اقساط ما جریمه دیرکرد دریافت کرد و ما در همان

 
ابتدا و شروع نکرده، به زمین خوردیم. 

ضرورت توجه به حوزه آموزش در محله این بانوي خیاط ادامه می دهد: بحث آموزش در این محلات بسیار ضعیف است و فقط یک
آموزشگاه در محله ما وجود دارد. البته من در کنار کارهایم، بخشی از وقت خود را به آموزش خیاطی اختصاص می دهم، به نظر می

رسد این محلات به توجه بیشتري درباره آموزش در حوزه هاي مختلف نیاز دارند.



جزییات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

منبع: اکو فارسشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/06/15

اکوفارس: ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6 شهریورماه شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه فرصت
دارند با مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از مزایاي آن بهره مند شوند.

اکوفارس: ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6 شهریورماه شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه فرصت
دارند با مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از مزایاي آن بهره مند شوند. شیوع بیماري کرونا و الزام به تعطیلی کسب و کارها
موجب شد تا در بحث ایجاد اشتغال، مشاغل خانگی مورد توجه قرار گیرد. پیش از این، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیر خانه
توسعه و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح

 
هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396 طرح تصویب شد. 

قرار است جهاد دانشگاهی مسوولیت پیاده سازي و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را با کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی اجرا کند. 

این طرح طی سال هاي 96 تا 98 به صورت آزمایشی در 9 استان با ظرفیت 20 هزار نفر اجرا شد و با توجه به نتایج قابل قبول این
طرح و ضرورت توجه بیش از پیش مشاغل خانگی در دوران کرونا بنا به گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون مقرر شد

 
براي رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور در 31 استان اجرا شود. 

این طرح در سه فاز شناسایی مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار انجام می شود که وظیفه مطالعات فاز اول طرح (شامل
نیازسنجی، مزیت سنجی و ظرفیت سنجی مشاغل خانگی) به جهاد دانشگاهی محول شد. در عین حال این نهاد پس از ثبت نام

 
متقاضیان، مشاوره هاي لازم را ارائه می دهد. 

 
زمان و جزئیات ثبت نام در طرح 

ثبت نام متقاضیان طرح توسعه ملی مشاغل خانگی از 6 شهریورماه با ظرفیت 54 هزار و 300 نفر همزمان با هفته دولت شروع شد و

 
به مدت یک ماه (6 مهرماه) ادامه دارد. 

متقاضیان ثبت نام باید به سامانه inhb.ir که به همین منظور طراحی شده است، مراجعه و نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات
مربوط اقدام کنند. پایش و راستی آزمایی اطلاعات پس از ثبت نام توسط واحدهاي اجرایی جهاد دانشگاهی در تمام استان ها انجام

 
می شود. 

نکته اي که باید صاحبان مشاغل خانگی به آن توجه کنند این است که ابتدا این افراد باید خود داراي مهارت باشند زیرا در این طرح
موضوعی مبنی بر آموزش وجود ندارد، همچنین در این طرح قرار بر ارائه مجوز یا تسهیلات نیست بلکه طرح توسعه مشاغل خانگی به

 
دنبال تبدیل افراد به پیشران و افزایش درآمدزایی براي خانوارهاست. 

چنانچه صاحبان مشاغل خانگی به دنبال دریافت مجوز و تسهیلات هستند باید به سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و



 
زیرسامانه مشاغل خانگی مراجعه و اطلاعات خود را وارد کنند. 

 
دسته بندي رشته مشاغل خانگی 

مشاغل خانگی در رشته هاي صنایع دستگی، صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزي و رشته هاي فرهنگی و هنري دسته بندي

 
می شوند و 320 رشته را دربرمی گیرد. 

بنا به گفته «مهناز امامدادي» رییس دبیرخانه ستار ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی رشته
هایی اولویت دارد که علاوه بر استمرار و پایداري، درآمد بیشتر نیز داشته باشند. همچنین در این طرح رشته هاي قدیمی بازنگري و

 
تنوع مورد توجه است و در رشته هاي جدید همچون ویراستاري که براي افراد تحصیلکرده جذابیت درد را وارد بازار کار می کند. 

 
ویژگی هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 

مهمترین ویژگی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، توجه به بازار یا همان تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش
وابستگی به وام است. توجه به تجارت الکترونیک و فروش الکترونیکی محصولات، بازنگري در رشته هاي قبلی مشاغل خانگی، توجه به
رشته هاي نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید انیمیشن و همچنین توجه به نقش و جایگاه
نهادهاي توسعه اي نظیر جهاد دانشگاهی در پیاده سازي برنامه ها و سیاست هایقانونگذار، از دیگر ویژگی هاي شاخص در اجراي این

 
طرح است. 

ایرنا



توسعه فناورانه آذربایجان غربی؛ مرکز نوآوري شهر هوشمند افتتاح می شود

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/06/15

آذربایجان غربی مقصد بعدي سفر معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در ادامه سفرهاي استانی است. این سفر با هدف
توسعه زیرساخت هاي فناورانه ارومیه انجام شد. د...

آذربایجان غربی مقصد بعدي سفر معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در ادامه سفرهاي استانی است. این سفر با هدف توسعه

 
زیرساخت هاي فناورانه ارومیه انجام شد. در این سفر مرکز نوآوري شهر هوشمند پارك فناوري پردیس استان افتتاح می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، صبح امروز سورنا ستاري معاون علمی و
فناوري رییس جمهوري با استقبال مسئولان استانی به آذربایجان غربی وارد شد. این سفر یک روزه با بازدید از پارك علم و فناوري
آذربایجان غربی آغاز می شود. در این پارك قرار است با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري ساختمان چند مستاجره این
پارك پس از 10 سال، در مساحت 7 هزار و 500 متر مربع افتتاح شود. بازدید از دستاوردهاي 15 شرکت فناور مستقر در این پارك

 
هم برنامه دیگر این سفر است. 

افتتاح سوله کارگاهی تولید صنعتی دانش بنیان براي فعالیت 8 واحد فناور در پارك هم دیگر برنامه هاي این سفر است. همچنین آغاز
به کار طرح واگذاري اراضی پارك به 7 واحد فناور هم از دیگر برنامه هاي در نظر گرفته شده در پارك است. مرکز نوآوري شهر
هوشمند استان آذربایجان غربی هم که با همکاري دانشگاه ارومیه و پارك فناوري پردیس ایجاد شده است با حضور ستاري افتتاح می

 
شود. مرکزي براي توسعه امنیت اطلاعات و فناوري هاي نسل چهارم. 

در بخش بعدي، معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به دانشگاه صنعتی ارومیه می رود تا از مرکز نوآوري (کارآفرینی) آن بازدید
کند. مرکزي که در حال حاضر پذیراي 6 شرکت فناور و کارآفرین است و به زودي 8 شرکت دیگر هم به آن اضافه می شود. مرکز

 
نوآوري (کارآفرینی) دانشگاه صنعتی ارومیه با هدف تجاري سازي ایده هاي کارآفرینی در استان ایجاد شده است. 

در ادامه این سفر، ستاري به دانشگاه آزاد اسلامی واحد ارومیه می رود تا از مرکز رشد این دانشگاه که به عنوان واحد جامع و ویژه

 
استان شناخته می شود بازدید کند. 

ستاري در این سفر از موزه علم و طب دانشگاه ارومیه هم دیدن می کند. این موزه فعالیت خود را از سال 78 آغاز کرده و داراي بخش
هاي مختلف حشرات، زمین شناسی، جانورشناسی، پرندگان و سالن آبزیان است. همچنین بازدید از دستاوردهاي شرکت هاي دانش

 
بنیان مستقر در دانشگاه ارومیه هم دیگر برنامه این سفر استانی است. 

بازدید از پژوهشکده پزشکی سلولی و مولکولی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه برنامه دیگر این سفر یک روزه است. پژوهشکده اي که با
سه مرکز نوروفیزیولوژي، سلولی مولکولی و سالید تومور در استان فعالیت می کند. این پژوهشکده آزمایشگاه مرجع استان در حوزه

 
کرونا محسوب می شود. بازدید از چند طرح دانش بنیانی دانشگاه علوم پزشکی ارومیه هم در برنامه هاي این سفر مدنظر است. 



دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه استان براي بررسی مشکلات و موانع پیش روي توسعه فناوري استان دیگر برنامه این سفر یک
روزه است. در پایان این سفر ستاري در جلسه اقتصاد دانش بنیان و جهش تولید، شرکت می کند تا گزارش طرح حفاظت از آب و
خاك دریاچه ارومیه و اقدامات فناورانه این حوزه ارائه شود. سفر به استان آذربایجان غربی با شرکت معاون علمی و فناوري رییس

جمهوري در گفت وگوي رسانه اي با خبرنگاران به پایان می رسد.



مرکز نوآوري شهر هوشمند ارومیه با حضور معاون علمی رئیس جمهور افتتاح

شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/06/15

گروه استان ها ـ پیش از ظهر امروز سورنا ستاري معاون فناوري رئیس جمهور براي بازدید از شرکت هاي دانش بنیان و
افتتاح مرکز نوآوري شهر هوشمند وارد ارومیه شد.

گروه استان ها ـ پیش از ظهر امروز سورنا ستاري معاون
فناوري رئیس جمهور براي بازدید از شرکت هاي دانش
بنیان و افتتاح مرکز نوآوري شهر هوشمند وارد ارومیه شد.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، امروز سورنا ستاري
معاون علمی و فناوري رییس جمهور در سفر به ارومیه،
یک ساختمان چندمستاجره واحدهاي فناور را که از سال

 
87 آغاز شده بود افتتاح کرد. 

 
ستاري در ادامه، یک سوله دانش بنیان و یک مرکز نوآوري شهر هوشمند را نیز در ارومیه افتتاح کرد. 

 
ستاري: برخی مدیران بر خلاف رهبر انقلاب جوانان دانش بنیان را سرکوب می کنند/ استارت آپها به بورس نیایند می میرند 

 
ستاري: تکیه بر اقتصاد نفتی پیشرفت اقتصاد دانش بنیان را به تعویق می اندازد 

 
ستاري: جهت گیري دانشگاه ها باید به سمت کارآفرینی و توسعه باشد 

کلنگ زنی محوطه سازي پارك علم و فناوري آذربایجان غربی نیز از دیگر اقدامات معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در سفر به

 
ارومیه بود. 

 
در این سفر یک روزه، معاون رییس جمهور با نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی و با دانشگاهیان ارومیه اي دیدار می کند. 

در پایان این سفر یک روزه نیز با نمایندگان رسانه هاي جمعی دیدار کرده و پاسخگوي سوالات خواهد شد.



نگاهی به پروژه هاي نیمه تمام سمنان/ فرسودگی پروژه هایی که افتتاح

نشدند/ روایت سن بالا و اعتبار کم

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/06/15

استان سمنان مملو از پروژه هاي نیمه تمام است که بسیاري از آن ها بین 20 تا حتی 95 درصد پیشرفت فیزیکی دارند و
مسئولان هر روز درباره تکمیل و افتتاحشان وعده جدید می دهند.

به گزارش آرانیوز، برخی پروژه ها در استان سمنان وجود
دارند که تاکنون پنج دولت را دیده اند و هنوز افتتاح نشده
اند برخی هایشان جزو طرح هاي مهر ماندگار بودند که
گویا قرار است چند دهه اي براي مردم استان سمنان
ماندگار شود! برخی دیگرشان با وعده هاي دوساله کلنگ
زنی شده اند و تاکنون 15 سال از آغازشان می گذرد اما
وجه مشترك تمام این طرح ها این است که هنوز افتتاح

 
نشده اند. 

برخی پروژه هاي استان سمنان هستند که اگر همین امروز
هم افتتاح شوند دو دهه از عمرشان گذشته و ده سال دیگر فرسوده محسوب می شوند و برخی دیگر تاکنون هشت استاندار را به
چشم دیده و همچنان به افتتاح نرسیده اند پروژه هایی که بیان تک تک آن ها یک جزوه چندین صفحه اي می شود و در قالب یک

 
گزارش به تمام آن ها نمی توان پرداخت. در ادامه سعی می کنیم به اختصار برخی از مهم ترین آن ها را موردبررسی قرار دهیم. 

 
تعداد بالاي پروژه هاي نیمه تمام 

اما پیش از آن باید پرسید چرا استان سمنان این حجم بالا از پروژه هاي نیمه تمام دارد؟ یکی از دلایل آن شاید این است که چهار
دولت اخیر در دست مردانی از دیار قومس بوده اند و این افراد نگاه ویژه اي به استان خودشان داشته اند امانگاهی که مبتنی بر
احساسات بوده تا نظر کارشناسی و شاید به همین دلیل است که هنوز از دولت نهم در سطح استان سمنان پروژه نیمه تمام وجود

 
دارد. 

دولت نهم وقتی روي کارآمد نهضت ورزشگاه سازي را در تمام ایران راه انداخت و این طرح بدون اینکه اصلاً کار کارشناسی صورت

 
گیرد که آن شهر ظرفیت و گنجایش ورزشگاه هاي 15 و پنج هزارنفري را دارد، یکی پس از دیگري، کلنگ زنی شد. 

سهم استان سمنان نیز پنج ورزشگاه بود که چهار مورد از آن ها در زمره پروژه هاي نیمه تمام و مسن استان محسوب می شوند.
ورزشگاه 15 هزارنفري شاهرود، پنج هزارنفري گرمسار، دامغان و مهدي شهر در زمره پروژه هایی هستند که بیش از 12 سال پیش

 
کلنگ زنی شدند و هنوز به افتتاح نرسیده اند و تنها ورزشگاه تکمیل شده دراین بین، متعلق به مرکز استان است. 

یکی از راهکارهایی که دولت براي افتتاح این پروژه هاي نیمه تمام در دستور کار قرارداد این بود که ورزشگاه ها را به دو فاز تقسیم



کرد فاز نخست ورزشگاه هاي پنج هزارنفري مقرر شد تا با یک هزار نفر گنجایش و زمین چمن افتتاح شود تا فاز دوم آن ها در سال
هاي آتی انجام بپذیرد. درباره ورزشگاه هاي 15 هزارنفري مانند شاهرود نیز همین طور مقرر شد تا فاز نخست آن با پنج هزار نفر

 
انجام شود و مابقی به دولت ها بعدي واگذار شود. 

 
 

 
ورزشگاه تکمیل می شود 

فرماندار شاهرود در گفتگو با خبرنگار مهر درباره روند اجرایی پروژه ورزشگاه 15 هزارنفري شاهرود بابیان اینکه کلنگ این مجموعه

 
سال 88 زده شده است، می گوید: با جذب اعتبارات، مرحله اول این ورزشگاه در سال جاري به بهره برداري می رسد. 

نادر فخري بابیان اینکه مرحله اول شامل جایگاه تماشاچیان، پیست دوومیدانی، زمین چمن و رختکن است، بیان کرد: تاکنون 15

 
میلیارد تومان براي ساخت مرحله اول این ورزشگاه هزینه شده است. 

در دیگر شهرستان هاي استان نیز قرار است همین اتفاق رخ دهد آن طور که مجتبی جان علی مدیرکل ورزش و جوانان استان
سمنان می گوید: فاز نخست پروژه هاي ورزشی پنج هزارنفري در قالب ورزشگاه هاي یک هزار نفرِ با تکمیل چمن و پیست دومیدانی،

 
رختکن و ... به بهره برداري خواهد رسید. 

البته باید گفت پروژه هاي نیمه تمام ورزش و جوانان فقط به همین چهار ورزشگاه منتهی نشده بلکه سالن هاي ورزشی متعددي نیز
مانند سالن ورزشی سه هزار نفري شاهرود، مجموعه ورزشی مهدي شهر و ... نیز در زمره پروژه هاي نیمه تمامی هستند که سال ها

 
است افتتاح آنها صورت نمی گیرد. 

 
راه و شهرسازي و پروژه هاي نیمه تمام 

راه و شهرسازي از آن دست بخش هایی در استان سمنان است که به دلیل هزینه هاي بالاي پروژه ها، همیشه در فهرست طرح هاي
نیمه تمام استان سهمی ویژه دارد. پروژه هاي بزرگی مانند حرم تا حرم با گذشت بیش از هشت سال، شاهرود- آزاد شهر با گذشت
بیش از ده سال، سمنان- فیروزکوه با گذشت بیش از پنج سال از طراحی، دامغان- معلمان و ... در زمره پروژه هایی هستند که

 
همچنان نیمه تمام باقی مانده اند. 

25 مرداد ماه 97 وقتی عباس آخوندي وزیر وقت راه به شاهرود آمد تا از پروژه شاهرود- آزاد شهر بازدید کند ده سالی از تصویب و



اجراي دو بانده کردن این طرح می گذشت، همچنین پروژه سه راهی مجن با اعتبار 21 میلیارد و 500 میلیون تومان کلنگ زنی شد
و قرار بود این طرح ها به زودي افتتاح شوند اما هنوز پروژه شاهرود - آزاد شهر به اتمام نرسیده و پروژه تقاطع مجن نیز یک زمین

 
مسطح است! 

 
اعتبارات جذب می شوند؟ 

وضعیت اما درباره جاده سمنان- فیروزکوه کمی بهتر است آنطور که معاون عمرانی استاندار سمنان می گوید: 10 کیلومتر از مرحله

 
ساخت قطعه سمنان-فیروزکوه در محدوده استان سمنان و 15 کیلومتر از این جاده در محدوده استان تهران انجام شده است. 

منوچهر فخري با بیان اینکه پیمانکار بومی استان با استفاده از ظرفیت ماده 56 آماده تکمیل جاده سمنان-فیروزکوه است و در همین
ارتباط برگزاري جلسات از سوي وزارت راه و شهرسازي براي تکمیل این طرح دنبال می شود، تاکید کرد: وزارت راه و شهرسازي مبلغ
100 میلیارد ریال براي نصب گاردریل و نیوجرسی در 10 کیلومتر ساخته شده جاده سمنان-فیروزکوه محدوده استان سمنان

 
پرداخت می کند. 

وي در ارتباط با ساخت جاده آزادشهر به شاهرود در محدوده استان سمنان نیز تصریح کرد: این طرح در چهار قطعه در حال انجام
است که ساخت دو قطعه آن به پایان رسیده است. این طرح در سال جاري 230 میلیارد ریال اعتبار دارد که تاکنون 45 میلیارد ریال

 
آن تخصیص یافت. 

پروژه تقاطع آرادان، پل شهرك صنعتی سمنان، سه راهی مجن، کمربندي سمنان، بزرگراه حرم تا حرم و جندق-معلمان از دیگر پروژه
هاي نیمه تمام راه هاي استان سمنان محسوب می شوند در حالی که پروژه راه گرمسار - سیمین دشت و جاده قصر بهرام نیز از
مصوبات دولت نهم تا کنون بر زمین مانده است. از این دست پروژه ها همچنین باید به اتصال کریدور شمال- جنوب در منطقه
شهرستان دامغان نیز اشاره کرد که البته اعتبارات چند هزار میلیارد تومانی مورد نیاز براي اتمام طرح هاي مذکور در سطح استان

 
یکی از موانع اجرایی شدن آنها است. 

 
 

 
نیروگاه هاي خورشیدي 

عدم احداث نیروگاه هزار مگاواتی از مصوبات سفر دولت دهم در گرمسار و عدم اجراي دو نیروگاه خورشیدي در دامغان و سمنان که از
دولت دهم صحبت آن بود از دیگر پروژه هایی هستند که اجراي آن ها می تواند براي استان سمنان داراي مزیت هاي ویژه اي باشد. 



استاندار سمنان با بیان اینکه این استان داراي 330 روز آفتابی است، به خبرنگار مهر، می گوید: سمنان داراي ظرفیت عظیم نیروگاه

 
هاي خورشیدي است و مقرر شده تا این نیروگاه ها در سمنان و دامغان احداث شوند. 

علی رضا آشناگر با بیان اینکه تولید 10 مگاوات برق با احداث نیروگاه هاي خورشیدي در شهرستان هاي دامغان و سمنان در دستور
کار قرار دارد، بیان کرد: براي این طرح ها به دنبال سرمایه گذار هستیم و همچنین اعلام کرده ایم که حمایت هاي خوبی از سرمایه

 
گذاران حوزه انرژي هاي پاك مانند خورشیدي و بادي صورت خواهیم داد. 

نکته قابل توجه اما این است که مسئولان استان سمنان اصلاً از روند اجرایی شدن پروژه یک هزار مگاواتی گرمسار اطلاعی ندارند!
گویا در دولت دهم تنها این طرح ارائه شده و مورد تصویب قرار گرفته است مانند طرح هایی که در این چند سال اخیر شاهد هستیم
که به صورت یکجا و در ظرف دقایقی اندك به تصویب می رسند بدون اینکه اصلاً ظرفیت سنجی شوند. در حالی استاندار سمنان از
احداث نیروگاه هاي 10 مگاواتی به شرط یافتن سرمایه گذار سخن می گوید که نیروگاه هزار مگاواتی خورشیدي در گرمسار مصوبه

 
دارد! 

 
پروژه هاي فرهنگی نیمه تمام 

پروژه هاي متعدد فرهنگی در سطح استان هستند که نیمه تمام باقی مانده اند، موزه سمنان، پارك موزه دفاع مقدس که تنها یک فاز
آن باقی مانده است، خانه مطبوعات استان سمنان که هفت سالی می شود پروژه اي ناتمام دارد، پردیس سینمایی سمنان که همچنان
زمینی خالی است، پارك بانوان شاهرود و سمنان که وعده هاي آن متعلق به پنج سال قبل هستند و خوش بینانه 40 درصد پیشرفت
فیزیکی دارند در کنار مجتمع فرهنگی شاهرود که هنوز راه و شهرسازي زمین آن را نیز به ارشاد واگذار نکرده در زمره این طرح ها

 
هستند. 

این در حالی است که استان سمنان به گفته مهدي جمال مدیرکل میراث فرهنگی استان «109 هزار نفر در سه ماهه اول سال 99
علی رغم وجود کرونا گردشگر داشته است» که ارائه و تکمیل طرح هاي فرهنگی می تواند به شناساندن فرهنگ غنی مردم دیار

 
قومس به مسافران به خصوص زائران رضوي کمک شایانی کند. 

یکی دیگر از پروژه هاي نیمه تمام مجتمع تبلیغات اسلامی استان سمنان واقع در شاهرود است که 90 درصد پیشرفت فیزیکی داشته
و با گذشت نزدیک به 20 سال از کلنگ زنی و پنج سال از ساخت آن همچنان درگیر مسائلی مانند برق، آب، گاز و انشعابات و... است
فقط در یک مورد سالن آمفی تئاتر مجهز این مجموعه که مانند آن به سختی در استان سمنان یافت می شود علی رغم نصب تمام

 
صندلی ها، بلا استفاده باقی مانده است. 

 
آبرسانی و طرح هاي نیمه تمام 

آبرسانی هم از دیگر بخش هایی است که گویا همچنان براي مردم استان سمنان ماندگاري دارد و گُل این پروژه ها نیز طرح آبرسانی
قطري با 18 سال سن است که علی رغم صرف 35 میلیارد تومان اعتبار آن هم در دهه 70 و 80 که انصافاً رقم قابل ملاحظه اي در

 
آن زمان محسوب می شد، همچنان نیمه کاره است. 

این پروژه در دهه 70 کلنگ زنی شد و شاید آن را بتوان یکی از مسن ترین پروژه هاي نیمه تمام استان سمنان دانست این طرح قرار



بود آب چشمه ساران قطري در 65 کیلومتري شمال شاهرود را به بسطام و سپس شاهرود منتقل کند تا مشکل آب شرب مورد نیاز

 
مردم شاهرود رفع شود. 

مسئولان اما در همان ابتداي طرح یعنی نزدیک به 20 سال پیش به جاي لوله گذاري از چشمه تا شهر شاهرود، حفاري ها و لوله

 
گذاري ها را از شاهرود به سمت چشمه انجام دادند در نتیجه کار به دشواري پیش رفت و همچنین بسیار طولانی شد. 

این طولانی شدن سبب شد تا خشکسالی ها و بارهاي اندك دبی آب استحصالی چشمه قطري را طی 15 سال از 200 لیتر بر ثانیه به
50 لیتر بر ثانیه کاهش یابد در نتیجه طرح به دلیل طولانی شدن در حقیقت توجیه خود را از دست داد اما از آنجا که لوله گذاري از
بیت المال انجام شده بود می بایست این طرح به اتمام می رسید تا اینکه مشکل دوم ایجاد شد و بعد از 90 درصد پیشرفت فیزیکی
دادستان علی آباد به ماجرا ورود کرد و حکم تعطیلی طرح به دلیل مناقشات محیط زیستی و حق آبه چشمه بین گلستان و سمنان

 
صادر شد تا در نهایت پروژه براي هفت سال مسکوت بماند. 

 
 

 
انتقال آب دریاي خزر به سمنان 

پروژه آبرسانی خزر به سمنان از دیگر پروژه هاي نیمه تمام است که استاندار سمنان درباره آن می گوید: اساسی ترین بحث در اجراي
طرح انتقال آب دریاي خزر به استان سمنان، تصویب توسط نمایندگان مجلس شوراي اسلامی بود که با تلاش نمایندگان این استان

 
در مجلس، این امر با رأي 81 درصدي محقق شد. 

آشناگر جذب سرمایه گذار براي اجراي تصفیه خانه ها، نمک زدایی، انتقال آب در داخل استان سمنان و همچنین اقدامات جانبی را
دومین گام براي این طرح دانست و تصریح کرد: پروژه در واقع یکی از بزرگترین پروژه هاي تاریخ استان سمنان است لذا باید به دقت

 
پیش برویم از سوي دیگر باید گفت اولویت ما در جذب سرمایه گذاران افراد و شرکت هاي داخلی و سپس خارجی هستند. 

درست است که ردیف بودجه اي مربوط به مطالعه و اجراي انتقال آب دریاي خزر به فلات مرکزي در سال 97 به تصویب مجلس
رسید اما این پروژه از سال 93 در واقع آغاز و شش سال از زمان اجراي آن می گذرد و هنوز در درون استان سمنان اتفاق قابل

 
توجهی رخ نداده است. 

در زمینه آبرسانی همچنین پروژه هایی مانند سیمین دشت گرمسار، نمرود در شهرستان هاي گرمسار و سرخه، انتقال آب سد
فینسک به سمنان، آب کالپوش و میامی، آبرسانی روستایی در بی ارجمند و جنوب دامغان و لایروبی قنوات و ... نیز وجود دارند که



هرکدام از سه تا 11 سال قدمت دارند و اجرایی نشده اند و باید دید حال که آب اولویت نخست استان سمنان محسوب می شود تا چه

 
زمان شاهد تأخیر در اجراي این طرح ها هستیم. 

 
نیمه کارهاي صنعت و تولید 

صنعت و تولید دیگر بخشی است که در آن پروژه هاي نیمه تمام زیادي وجود دارد از داروسازي شاهرود که 13 سال پیش تمام
ساختمان هاي آن ساخته و حتی دستگاه هاي آن نیز خریداري شده تا ذوب آهن و فولاد شاهرود که فاز نخست آن در صورت
تخصیص اعتبارات می توانست سال جاري افتتاح شود همگی در زمره طرح هاي هستند که به دلیل فقدان اعتبارات نیمه کاره مانده

 
اند. 

در غرب استان سمنان نیز پروژه هاي تولیدي و صنعتی بسیاري نیمه کاره مانده اند از منطقه آزاد اقتصادي گرمسار واگذاري زمین
هاي آن پس از پنج سال تا راه اندازي کارخانه هایی که کلنگ زنی شده اند اما خبري از افتتاح آنها نیست همه نشان از مشکلات در

 
بخش صنعت می دهد. 

فولاد، کاغذ سنگی، ذوب آهن شاهرود، کارخانه قطعات خودروي دامغان و پروژه هاي صنعتی شهرستان سمنان در کنار واحدهاي
صنعتی نیمه تمام در سرخه، ایوان کی و گرمسار می توانند ظرفیت هاي عظیمی را براي اشتغال و توسعه اقتصادي استان فراهم کنند.



زمینه تحقق عدالت آموزشی در خوزستان فراهم شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/06/15

نماینده ولی فقیه در خوزستان با تاکید بر لزوم فراهم شدن بستر عدالت آموزشی، گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که
امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد.

نماینده ولی فقیه در خوزستان با تاکید بر لزوم فراهم شدن
بستر عدالت آموزشی، گفت: تقاضاي بنده از استاندار این
است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم

 
کنند و کارگروه آموزش و پرورش حتما شکل گیرد. 

حجت الاسلام و المسلمین سید محمدنبی موسوي فرد، در
آیین نواخته شدن زنگ بازگشایی مدارس در خوزستان که
امروز (15 شهریور) در دبستان امام هادي (ع) شهرك
طالقانی ماهشهر برگزار شد، اظهار کرد: آموزش و پرورش
گلوگاه فرهنگ سازي است و باید به آن توجه ویژه اي
شود. اگر در جامعه اي ملاحظه می کنید دانش آموزان

 
توفیق دارند، برآیند زحمات آموزش و پرورش است. 

به گزارش ایسنا، وي ضمن تقدیر از زحمات فرهنگیان و مجموعه آموزش و پرورش در بازگشایی مدارس، افزود: در قرآن آمده است
«خداوند پیامبران الهی را همراه با کتب آسمانی فرستاد تا عدالت اجرا شود.» در مباحث آموزشی ما چه مقدار شاهد تحقق عدالت
آموزشی هستیم که مقام معظم رهبري با دقت به این موضوع پرداخته اند؟ چقدر از امکاناتی که در مدارس تهران وجود دارد در

 
دورترین روستاها وجود دارد؟ قطعا اینگونه نیست بنابراین عدالت آموزشی تعبیر خارجی ندارد. 

نماینده ولی فقیه در استان خوزستان با اشاره به لزوم تحقق عدالت آموزشی در استان، بیان کرد: در استان خوزستان با توجه به وجود
منابع زیرزمینی و روزمینی، باید تلاش صورت گیرد تا بستر عدالت آموزشی فراهم شود. مکانی که براي بازگشایی مدارس در
خوزستان انتخاب شده است (شهرك طالقانی ماهشهر) بسیار محروم است. اینقدر فقر و بی عدالتی در دل مراکز اقتصادي استان قابل
قبول نیست. چه تعداد از مردم عزیز ما حتی در مدارس دولتی قادر به ثبت نام هستند؟ برخی از افراد فرزند خود را در مدارس
غیرانتفاعی ثبت نام می کنند و همه امکانات را در اختیار آن ها قرار می دهند که نتیجه آن وارد شدن نوعی از افراد به دانشگاه ها

 
است و از طرفی بچه هاي ضعیف جا می مانند؛ این جا است که عدالت آموزشی باید خود را نشان دهد. 

موسوي فرد با بیان اینکه تقاضا می کنم که یک کارگروه ویژه در استان تشکیل شود تا مساله عدالت آموزشی را دنبال کند، گفت: با
توجه به اینکه امسال بخش قابل توجهی از آموزش ها قرار است از طریق فضاي مجازي ارائه شود، درصد قابل توجهی از مردم ما قادر
نیستند زیرساخت هاي مورد نیاز را تهیه کنند. این اشخاص باید شناسایی شوند و براي آن ها برنامه اي در نظر گرفت تا خدایی
ناخواسته در پایان سال شاهد این نباشیم که تعداد قابل توجهی از دانش آموزان در مناطق محروم نتوانند از ظرفیت آموزش مجازي

 
استفاده کنند. 



وي با بیان اینکه درصدي از مردم ما به دلیل مشکلات و یا فرهنگ خاص قادر نیستند بچه هاي خود را در مدارس ثبت نام کنند،
افزود: برخی از والدین، دختران را تنها تا کلاس پنجم یا ششم به مدرسه می فرستند، ما باید تلاش کنیم زمینه آموزش را همانطور که

 
براي پسران فراهم می کنیم براي دختران نیز فراهم کنیم. 

به گزارش ایسنا، امام جمعه اهواز تاکید کرد: خروجی دانش آموزان ما نباید اینگونه باشد که تعداد زیادي با دیپلم، کارشناسی و
کارشناسی ارشد فارغ التحصیل شوند اما بیکار باشند. لازمه این موضوع تحول در آموزش و پرورش است. یعنی در مدارس به گونه اي

 
پیش برویم که هر دانش آموز یک مهارت یاد بگیرد تا پس از فارغ التحصیل شدن، زمینه اشتغال او فراهم باشد. 

موسوي فرد با بیان اینکه مردم ماهشهر ولایت مدار هستند، تصریح کرد: در ماهشهر که حداقل 22 شرکت پتروشیمی وجود دارد،
پذیرفتنی نیست که درصد زیادي از جوانان این منطقه بیکار و جویاي کار باشند. تمام مراکز صنعتی نیازمند امنیت هستند، اگر

 
امنیت می خواهید زمینه اشتغال جوانان را فراهم کنید. 

وي در پایان گفت: تقاضاي بنده از استاندار این است که امسال زمینه را براي تحقق عدالت آموزشی فراهم کنند و کارگروه آموزش و
پرورش حتما شکل گیرد تا کسانی که محروم هستند به این کارگروه مراجعه کنند. امسال نباید شاهد باشیم حتی یک دانش آموز

نتواند ثبت نام کند.



زمان صدور مجوز شرکت تعاونی از 70 روز به 10 روز رسید

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/06/15

معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: زمان صدور مجوز براي شرکت هاي تعاونی از 70 روز به 10 روز
کاهش یافت.

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، به مناسبت هفته تعاون، محمدجعفر کبیري معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار
و رفاه اجتماعی، عزیزاالله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون و حسین نژاد مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون امروز در

 
محل وزارت کار در جمع خبرنگاران حاضر شدند.  

محمدجعفر کبیري در این مراسم با بیان اینکه اقتصاد تعاون منحصر به ایران نیست و در دنیا 3 میلیون شرکت تعاونی با 280 میلیون
جمعیت وجود دارند، گفت: در ایران 94 هزار شرکت تعاونی فعال با 10 میلیون نفر عضو حضور دارند که 1.7 میلیون نفر اشتغال در

 
این تعاونی ها ایجاد شده است.  

معاون وزیر تعاون همچین گفت: سرمایه گذاري در بخش تعاون علاوه بر اشتغال مولد داراي ارزش افزوده قابل توجه است و نیازمند

 
توجه دولت است.  

کبیري این را هم گفت: در راستاي توسعه کیفی و توانمندي تعاونگران، بودجه سال 98 نسبت به 96 در این بخش 12 برابر افزایش

 
یافت.  

کبیري همچنین گفت: میزان تسهیلات بانک توسعه تعاون در سال 98 نسبت به 96 دو برابر شد و سقف صدور ضمانت نامه براي

 
سرمایه گذاري در تعاون 75 درصد افزایش یافت و از 12 میلیارد تومان به 21 میلیارد تومان رسید.  

 
وي همچنین گفت: سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون در راستاي شفاف سازي و دولت الکترونیک راه آندازي می شود.  

معاون وزیر تعاون همچنین گفت: قبلاً براي صدور مجوز شرکت تعاونی نیاز به مراجعات مکرر حضور بود، اما اکنون بدون نیاز به

 
مراجعه حضوري، زمان صدور مجوز از 70 روز به 10 روز کاهش یافته است.  

کبیري همچنین از راهاندازي 10 مرکز نوآوري استانی براي حمایت ازتعاونی هاي دانش بنیان و استارت آپ ها در مهرماه امسال خبر

 
داد.  

وي همچنین گفت: صندوق هاي خطرپذیر و جسورانه با سهم 49 درصد دولت و 51 درصد تعاونی ها به زودي راه اندازي می شود و

 
طرح هاي تعاونی قابل انجام ظرف 2 تا 5 سال را در اولویت ضمانت قرار می دهیم.  

وي همچنین از حمایت ویژه و خط اعتباري براي تعاونگران به صورت آنلاین و به ویژه خط اعتبار براي تعاونی هاي زنان و گروههاي

 
توان یاب با 8 تا 12 درصد درنظر گرفته می شود. 



کبیري همچنین گفت: صدور ضمانت نامه سرمایه گذاري براي تعاونی هاي زنان تا سقف 500 میلیون تومان و براي شرکت هاي

 
تعاونی شهرستانی تا 12 میلیارد تومان و براي تعاونی هاي مسکن تا 150 میلیارد تومان درنظر گرفته می شود.  

کبیري همچنین گفت: در هفته تعاون امسال 383 طرح تعاونی با سرمایه گذاري 3 هزار میلیارد تومان و ظرفیت اشتغالزایی 26 هزار

 
اشتغال به صورت همزمان در کشور به بهره برداري می رسد.  

همچنین عزیزاالله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: این بانک با سرمایه 500 میلیارد تومانی در مرداد سال 88 راه اندازي
شد که قرار بود سرمایه آن سالانه 500 میلیارد تومان اضافه شود که متأسفانه این کار انجام نشد و امروز سرمایه بانک رقم ناچیز یک
هزار میلیارد تومان است که البته قرار است از محل تجدید ارزیابی دارایی به زودي 1600 میلیارد تومان دیگر به سرمایه بانک اضافه
شود و به 2600 میلیارد تومان برسد که البته این سرمایه براي یک بانک توسعه اي در بخش تعاون به یک شوخی شبیه است، چون از

 
بانک توسعه تعاون خوب حمایت نشده است.  

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه مسیر ما با فعالان بخش تعاون یک مسیر یکطرفه است، گفت: انتظاراتی از بانک وجود دارد

 
که تسهیلات بدهیم، اما متأسفانه این بانک حمایت نشده و سرمایه اش افزایش نیافته است.  

مهدیان همچنین گفت: بانک توسعه تعاون حتی یک ریال اضافه برداشت از منابع نداشته و مطالبات معوق این بانک رقم ناچیز 8

 
درصد است.  

مهدیان همچنین گفت: در حالی که میزان تسهیلات بانک توسعه تعاون در حال حاضر 1750 میلیارد تومان بود، در حالی که این رقم

 
در گذشته 200 میلیارد تومان بود که الان 8 برابر شده است.  

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه منابع بانک توسعه اي باید از محل منابع دولت باشد و نه متکی به سپرده مردمی که

 
گرانقیمت است، گفت: بنابراین قیمت تمام شده براي بانک توسعه تعاون به خاطر سپرده هاي مردمی 17 درصد است.  

به گفته وي، سپرده هاي مردمی در بانک توسعه تعاون از 2500 میلیارد تومان در گذشته، اکنون به 25 هزار میلیارد تومان افزایش

 
یافته است.  

به گفته مهدیان، بانک توسعه تعاون 4500 نفر پرسنل در کشور دارد که 71 درصد تسهیلات آن به بخش تعاون و 29 درصد به سایر

 
بخش ها پرداخت می شود.  

مهدیان نرخ تسهیلات توسعه تعاون را 4 درصد براي قرض الحسنه، 6 درصد براي اشتغال روستایی و تا 18 درصد براي سایر موارد

 
طبق مصوبه شوراي پول و اعتبار عنوان کرد.  

همچنین در این مراسم، حسین نژاد مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون گفت: این صندوق تاکنون 3 هزار میلیارد تومان

 
ضمانت نامه براي تعاونگران صادر کرده که کارمزد این ضمانت نامه ها نسبت به شبکه بانکی یک دوم است.  

به گفته حسین نژاد، سقف ضمانت نامه ها از یک و نیم میلیارد تومان به 21 میلیارد تومان افزایش یافته که بر مبناي سیستم



اعتبارسنجی به تعاونگران واگذار می شود به گونه اي که تعاونی هاي با درجه A با سفته و امضاي مدیران تعاونی، ضمانت نامه صادر

 
می شود و براي بدترین ردجه بندي با رتبه D حداکثر 30 درصد نسبت به صدور ضمانت نامه وثیقه می گیریم.  

مدیرعامل صندوق ضمانت تعاون گفت: از 3 هزار میلیارد تومان که ضمانت نامه صادرشده حتی یک ریال سوخت نشده، البته

 
 درصد این رقم به عنوان خسارت پرداخت شده، چون اعتبارسنجی تعاونی ها با دقت انجام شده است.  

حسین زاده گفت: براي شرکت هاي تعاونی زنان تا سقف 500 میلیون تومان با سفته ضمانت می دهیم. براي جوانان، شرکتهاي دانش

 
بنیان و تعاونی هاي برتر تا سقف یک و نیم میلیارد تومان ضمانت نامه صادر می شود.  

به گفته وي، سرمایه صندوق ضمانت صادرات امسال از محل سود انباشته 45 میلیارد تومان اضافه می شود که این رقم 30 درصد
سرمایه قبلی است که اضافه شده و در حال ثبت است. همچنین یک رقم دیگري که قرار است در دولت تصویب شود و به سرمایه این

 
صندوق اضافه شود.  

انتهاي پیام/



بررسی علل بیکاري در ایران

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/06/15

 
بررسی علل بیکاري در ایران 

گروه اقتصادي: نرخ بیکاري در اقتصاد ایران در سال هاي 95- 1355 بیش از 9 درصد بوده است. در دوره هایی که اقتصاد کشور دچار
رکود بود (مانند سال هاي 1365 و 1391) به واسطه بیکاري ادواري، نرخ مشاهده شده بیکاري بیش از نرخ طبیعی آن شده است.
بیکاري ادواري در اقتصاد ایران بر اساس مشاهدات گذشته کمتر از 4 درصد ارزیابی می شود.نتایج طرح آمارگیري مرکز آمار ایران نیز
گویاي آن است که در سال هاي (1395-1384) نرخ بیکاري در کشور به ویژه در میان زنان بالا بوده است. در این بازه زمانی، نرخ
بیکاري در میان زنان و مردان هرگز از 10.4 درصد کمتر نشده است. نکته در خور توجه این است که به دنبال تشدید تحریم هاي
اقتصادي در سال هاي 1391 و 1392 نرخ بیکاري کاهش یافته و بعد از خروج از تحریم ها، سیر صعودي را پیموده است. این رفتار
چرخه اي بیکاري را باید به نوسانات جمعیت فعال در این دوره نسبت داد. در واقع در دوره بعد از تحریم ها، گرچه اشتغال در اقتصاد

 
کشور افزایش یافته، اما ورود خیل عظیم جویندگان جوان کار به بازار موجب افزایش نرخ بیکاري شده است. 

 
وجود بیکاري دراز مدت 

پدیده بیکاري در ایران اساسا از نوع بیکاري دراز مدت است. این نوع بیکاري در ادبیات اقتصادي «بیکاري ساختاري» نامیده می شود.
47.6 درصد بیکاران به مدت 19 ماه و بیشتر بیکار می مانند و مدت بیکاري 6.3 درصد آن ها بین 13 تا 18 ماه است. بیکاري دراز
مدت نیروي کار در میان زنان شایع تر از مردان است.تجربه کشور هاي در حال توسعه از جمله ایران گویاي آن است که در بسیاري از
موارد سطح مزد ها پایین تر از حداقل معیشت تعیین می شود و در عین حال تشکل هاي کارگري از قدرت چانه زنی اندکی

 
برخوردارند؛ بنابراین در جستجوي علل بیکاري باید به عوامل دیگر توجه شود. در این بررسی عوامل زیر را مورد تحلیل قرار داده ایم. 

 
رشد بالاي جمعیت همزمان با رشد اندك و پرنوسان اقتصاد 

 
ارزانی نسبی عوامل سرمایه و انرژي در مقابل عامل کار 

 
عدم کارآیی نهادهاي بازار کار که به واسطه وضع مقررات ناکارآمد روابط کار و تأمین اجتماعی به وجود آمده اند 

 
وجود اقتصاد غیر رسمی 

 
افزایش اشتغال ناقص 

مسأله دیگري که در بازار کار کشور وجود دارد، اشتغال ناقص زمانی نیروي کار است. اشتغال ناقص زمانی شامل تمام شاغلانی است
که در هفته مرجع، حاضر در سرکار یا غایب موقت از محل کار بوده و به دلایل اقتصادي نظیر رکود کاري، پیدا نکردن کار با ساعت
کار بیشتر، قرار داشتن در فصل غیرکاري و ... کمتر از 44 ساعت کار کرده، خواهان و آماده براي انجام کار اضافی در هفته مرجع بوده
اند.بر اساس نتایج طرح آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران، در فاصله زمانی 1395-1384 اشتغال ناقص نیروي کار بر حسب اوضاع
و احوال اقتصادي در نوسان بوده، اما در مجموع با شیب صعودي از حدود 1.5 میلیون نفر به 2.3 میلیون نفر رسیده است. کسانی که
به این نوع مشاغل روي می آورند، معمولاً تحت پوشش بیمه هاي اجتماعی قرار نمی گیرند. افزایش نرخ اشتغال ناقص در دوره

 
1395-1384 به کاهش میانگین ساعات کار هفتگی هر فرد شاغل انجامیده است. 



 
نرخ بیکاري بالا در میان جوانان به ویژه زنان جوان 

 
 

در سال 1395 در حالی که میانگین نرخ بیکاري در ایران 12.4 درصد بود، این نرخ براي زنان 20.7 درصد بود. در همین سال نرخ

 
بیکاري در بین جوانان 15 تا 29 ساله در کشور 25.9 درصد و در میان زنان واقع در این گروه سنی 42.3 درصد بود. 

 
نرخ بیکاري بالا در میان نیروي کار تحصیلکرده 

بیکاري در ایران به ویژه در میان نیروي کار با تحصیلات عالی و به طور اخص زنان تحصیلکرده، به شدت بالاست، به نحوي که در
سال 1395 به بالاي 20 درصد رسیده است. این مطلب حاکی از آن است که گذراندن سطوح بالاتر آموزشی لزوماً تضمین کننده
اشتغال براي زنان و مردان تحصیلکرده نیست. نرخ بیکاري زنان و مردان داراي تحصیلات عالی از سال 1385 تا 1395 روندي

 
صعودي داشته است. نرخ بیکاري زنان داراي تحصیلات عالی در سال 1395 به بیش از 31 درصد افزایش یافته است. 

 
 

بیکاري بالا در میان فارغ التحصیلان دانشگاهی در ایران به دلیل کمبود تقاضا در بازار کار و مازاد عرضه نیروي کار داراي تحصیلات
عالی است. به لحاظ تاریخی، بخش عمومی تأمین کننده اصلی شغل براي افراد با تحصیلات عالی بوده است. داشتن مدرك دانشگاهی
یکی از الزامات اصلی براي ورود به مشاغل بخش عمومی در ایران است و این الزام توسط دولت براي مشاغل خاصی در بخش
خصوصی نیز مقرر شده است. کاهش اخیر مشاغل بخش عمومی و تقاضاي ضعیف نیروي کار در بخش خصوصی همراه با موج عظیم
عرضه نیروي کار تحصیلکرده، منجر به بیکاري بالاتر در میان این گروه از نیروي کار شده است. این امر به ویژه براي زنان صادق است
که به دلیل هنجار هاي اجتماعی رایج در ایران، اشتغال در بخش عمومی را ترجیح می دهند و باید با مردان بر سر تعداد محدود
مشاغل بخش عمومی رقابت کنند.در سال هاي اخیر نرخ مشارکت کل کشور و جمعیت جوان 15 تا 29 ساله روندي نزولی را طی
کرده و این پدیده به رغم روند افزایشی جمعیت جوان به وقوع پیوسته است. یکی معیت جوان در بازار کار، تغییر ترجیحات آن ها به
سمت افزایش تحصیلات دانشگاهی و به تعویق انداختن ورود به بازار کار است. اما نکته در اینجا است که تحولات ساختاري تولید و
فناوري هاي به کار گرفته شده در کشور چنان تحول اساسی را تجربه نکرده است تا بتواند تقاضاي کافی براي جوانان فارغ التحصیل
دانشگاهی ایجاد کند. این پدیده که عدم تطابق شغلی نامیده می شود، به معناي ناهماهنگی میان تحصیلات و مهارت هاي مورد نیاز
نیروي کار و مشاغل موجود در اقتصاد است و می تواند یکی از دلایل اصلی افزایش نرخ بیکاري و کاهش بهره وري به شمار رود. در
دوره 1395-1384 تعداد افراد داراي تحصیلات بالاي دیپلم در میان بیکاران با شتاب بیشتري نسبت به شاغلان این گروه افزایش
یافته است، نکته در خور توجه این است که پدیده عدم تطابق تحصیلی در بین نیروي کار زن با شدت بیشتري نسبت به مردان در

 
بازار کار بروز یافته است. 

 
تفاوت نرخ بیکاري در استان ها 

 
 

در میان مناطق مختلف کشور، شاهد تفاوت در خور توجه در نرخ بیکاري هستیم. نتایج آمارگیري نیروي کار مرکز آمار ایران در سال

 
1395 گویاي آن است که: 

 
- نرخ بیکاري بیشتر استان هاي کشور بین 10 تا 15 درصد است (23 استان). 

 
- در 4 استان کرمانشاه، چهارمحال و بختیاري، اردبیل و کردستان نرخ بیکاري بالاتر از 15 درصد است. 

 
- در 4 استان زنجان، همدان، سمنان و مرکزي نرخ بیکاري کمتر از 10 درصد است. 

از میان 13 استان کشور که نرخ بیکاري آن ها بیش از میانگین نرخ بیکاري کشور (12.4 درصد) است، در 10 استان نرخ بیکاري
جوانان 15 تا 29 سال و در 11 استان نرخ بیکاري زنان بیش از میانگین کشوري است. به عبارت دیگر استان هاي داراي نرخ بیکاري
بالا، عموماً با نرخ بیکاري بالاي جوانان و زنان مواجه هستند.از میان 18 استان کشور که نرخ بیکاري کل آن ها کمتر از میزان نرخ
بیکاري کشور است، در 13 استان نرخ بیکاري جوانان 15 تا 29 ساله و در 14 استان نرخ بیکاري زنان کمتر از میانگین کشوري است.



به عبارت دیگر استان هاي داراي نرخ بیکاري کمتر، عموماً با نرخ بیکاري کمتر جوانان و زنان مواجه هستند.تفاوت شدید در نرخ هاي
بیکاري استان ها، بیانگر عدم تعادل منطقه اي بازار کار کشور است که خود ناشی از عدم تحرك کافی نیروي کار در سطح ملی است.
یکی از دلایل عدم تحرك نیروي کار، وجود فرصت هاي شغلی کم بازده و موقت است که جابجایی نیروي کار را موجه نمی سازد. به
هر حال این مسأله ضرورت ایجاد شغل براي جوانان و زنان را در مناطقی که با نرخ هاي بالاي بیکاري دست به گریبانند، مطرح می
سازد.در 13 استان کشور نرخ بیکاري کمتر از میانگین ملی است. از میان این استان ها، در 5 استان بوشهر، یزد، تهران، مرکزي و
هرمزگان، سرانه تولید ناخالص داخلی بدون نفت بیش از میانگین کشور بوده است. این وضعیت بیانگر آن است که سطح پیشرفت
اقتصادي در این استان ها با بیکاري رابطه معکوس دارد.در سه استان اصفهان، سمنان و قزوین با آن که تولید ناخالص داخلی قدري
بیشتر از میانگین ملی است، اما نرخ بیکاري بالاتر از میانگین ملی است و وجه ممیزه این سه استان صنعتی بودن آن ها است و
احتمال می رود رکود تقاضا براي آهن آلات ساختمانی، مواد کانی غیر فلزي و سایر محصولات صنعتی در سال 1393، موجب افزایش

 
نرخ بیکاري در این سه استان شده باشد. 

مرجع : باشگاه خبرنگاران



مصاحبه دکتر کیانی معاون محترم آموزشی دانشگاه با خبرنگار دانشکده فنی

شریعتی تهران

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/06/15

دانشگاه فنی و حرفه اي

دکتر کیانی معاون آموزش دانشگاه فنی و حرفه اي در مصاحبه با خبرنگار دانشکده دکتر شریعتی ضمن
آرزوي موفقیت براي همه شرکت کنندگان در کنکور کاردانی دانشگاه هاي فنی و حرفه اي کشور  اظهار

داشت: امیدوارم داوطلبان عزیز  با قدرت و قوت و امید به آینده و به خصوص با اشتغال پذیري بالایی که دانشگاه فنی حرفه اي در

 
کشور دارد، آزمون امروز را به خوبی گذرانده و انشاالله با امید تمام در انتظار قبولی در دانشگاه فنی و حرفه اي باشند. 

وي در ادامه ضمن تشکر از همه ي عوامل و دست اندرکاران برگزار کننده این کنکور و نظام پذیرش بدون کنکور دانشگاه ها به ویژه
دانشگاه فنی و حرفه اي، افزود: خوشبختانه این دانشگاه علی رغم آن که بالغ بر 50 درصد درس هایش به صورت نظري- عملی و
صرفاً عملی و کارگاهی است به همت استادان ارجمند، مدیران زحمتکش و دانشجویان در ترم گذشته در میان دانشگاه هاي کشور در

 
آموزش مجازي بسیار خوش درخشیده است. 

معاون آموزشی دانشگاه تصریح کرد: این دانشگاه که با 180 دانشکده و آموزشکده در کشور گسترده است، در سال جاري همت بسیار
مضاعفی براي تجهیز کارگاه هاي خود داشته و قطعاً در این زمینه در کشور نمونه است و مطالعات رسمی انجام شده نشان می دهد
که بالغ بر 70 درصد فارغ التحصیلان و درصد بالایی از دانشجویان حتی در دوره تحصیل، هم شاغل می شوند و هم شغل می آفریند

 
که از افتخارات این دانشگاه می باشد. 

وي در بخش دیگر سخنان خود گفت: بر اساس رضایت سنجی اي که توسط مرکز نظارت وزارت علوم انجام شده و اخیرا با حضور
مدیران واحد هاي نظارت همه زیر نظام هاي دانشگاهی اعلام گردید؛ این دانشگاه از نظر میزان رضایت دانشجویان و استادان در رده
اول قرار گرفته است. همچنین بر اساس نتایج ارزیابی هاي اعلان شده در نشست هاي مختلف وزارتی و همایشهاي اخیر برگزار شده
توسط حوزه معاونت آموزشی وزارت عتف؛ دانشگاه فنی حرفه اي از نظر آموزش مجازي و توانمند سازي اساتید در ردیف دانشگاههاي
بسیار موفق کشور اعلان شده است که این امر باعث افتخار مجاهدان عرصه آموزش و فناوري دانشگاه هست و جاي تقدیر دارد. وي

 
کسب این جایگاه را در گرو همدلی آحاد دانشگاه و حمایت و هدایت همه جانبه  ي ریاست محترم دانشگاه توصیف کرد. 

دکتر کیانی با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي در سال جاري حدود 2000 رشته مقطع محل در مقاطع کاردانی، کارشناسی
ناپیوسته و کارشناسی پیوسته داشته است، خاطر نشان کرد: امسال هم حدود 330 رشته -مقطع -محل را به تعداد رشته مقطع محل
ها ي قبلی بر اساس مجوز شوراي گسترش وزارت علوم افزوده است که خوشبختانه در 28 محل در دو رشته ي بسیار کاربردي با
برنامه هاي جدید مصوب درسی دانشجوي پیوسته می پذیرد که این هم جزء افتخارات این دانشگاه است و امیدوارم از این فرصت ها
جوانان عزیز کشور براي آیندهاي بهتر بهره مند شوند و بزودي شاهد حضور پرشورشان در دانشکده ها و آموزشکده هاي فنی و حرفه

اي سراسر کشور باشیم .



شوراي فرهنگ عمومی در هر استان نیازمند حمایت است

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/06/15

شوراي فرهنگ عمومی به عنوان متولی فرهنگ در هر استان نیازمند حمایت است، توجه به این شورا می تواند در رشد توأمان

 
فرهنگ با اقتصاد نقش بسزایی داشته باشد. 

نماینده ولی فقیه در استان با تأکید بر لزوم استفاده از ظرفیت هاي موجود در استان هاي مختلف، اظهار کرد: در هر منطقه ظرفیت

 
هاي بالقوه اي وجود دارد که باید با توجه به آن، زمینه تبدیل شدن آن به فعلیت را ایجاد کرد. 

به گزارش فارس حجت الاسلام والمسلمین حبیب ا... شعبانی با اشاره به ظرفیت هاي موجود در استان همدان، مطرح کرد: امیدواریم
با حمایت هاي لازم از ظرفیت هاي استان همدان در عرصه هاي مختلف شاهد رشد خوبی در مسأله اشتغال براي جوانان
باشیم.نماینده ولی فقیه در استان همدان خواستار توجه به مسأله فرهنگ شد و عنوان کرد: به همان اندازه که مسأله اقتصاد مهم است
باید مسأله فرهنگ نیز مورد توجه قرار گیرد. وي تصریح کرد: یکی از اشتباهاتی که در 40 سال گذشته رخ داده، نادیده گرفتن
فرهنگ عمومی جامعه است، زیرا به موازات رشد اقتصادي باید رشد فرهنگی در جامعه نیز به وجود بیاید، اما این اتفاق رخ نداده است.
امام جمعه همدان با اشاره به توسعه اقتصادي کشور در 20 سال گذشته، مطرح کرد: با وجود آنکه شاهد توسعه اقتصادي در کشور

بوده ایم، اما به دلیل نبود فعالیت در عرصه فرهنگسازي، امروز احساس رفاه و آسایش کمتري نسبت به گذشته داریم.



دومین جلسه کارگروه اشتغال ایثارگران استان البرز برگزار شد

شماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/06/15
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

دومین جلسه کارگروه اشتغال ایثارگران استان البرز به منظور پیگیري و بررسی ردیف شش ماده شش تفاهم نامه وزارت
صمت و بنیاد در اتاق اصناف برگزار شد .

به گزارش ایثار واحد خبر استان البرز دومین جلسه کارگروه اشتغال ایثارگران استان البرز با حضور حصاري رئیس اتاق اصناف
استان البرز، رضا عزیزي رئیس اداره اشتغال بنیاد شهید و امور اثارگران استان البرز ، کاشناسان اداره اشتغال بنیاد البرز و نمایندگان

 
فنی و حرفه اي و سازمان صنعت معدن تجارت به میزبانی اتاق اصناف برگزار شد. 

این جلسه به منظور پیگیري و بررسی ردیف شش ماده شش تفاهم نامه وزارت صمت و بنیاد ، بررسی موانع و مشکلات در صدور جواز
کسب و پروانه فعالیت ایثارگران ، تسهیل در کسب پروانه فعالیت ، آموزش فنی ومهارتی متقاضیان ، بررسی ماده قانونی 79صنفی

 
برگزار و پس از تبادل نظر حاضرین توافقات خوبی در امر تسهیل در جذب پروانه کسب صورت گرفت. 

انتهاي پیام/



کلنگ توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان به زمین زده شد 

منبع: موجشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/06/15

کلنگ طرح توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان در دو فاز
و با ظرفیت اشتغال زایی براي 1080 نفر، با سرمایه گذاري
فولاد مبارکه با حضور معاون وزیر صمت، استاندار اصفهان،
مدیرعامل فولاد مبارکه، امام جمعه، نماینده مردم کاشان و
آران و بیدگل در مجلس شوراي اسلامی، مدیرعامل شرکت
فولاد امیرکبیر کاشان و جمعی از مسئولین این شهر به

 
زمین زده شد. 

به گزارش خبرگزاري موج اصفهان، در این آئین، معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع
معدنی ایران طی سخنانی گفت: ما در ایمیدرو به توسعه و سرمایه گذاري هاي اجتماعی می اندیشیم؛ بنابراین در کنار اتخاذ
تصمیمات لازم، ابزار لازم را نیز ایجاد می کنیم و این ابزار براي توسعه شرکت فولاد امیرکبیر کاشان بیش از 700 میلیارد تومان منابع

 
مالی است که شرکت فولاد مبارکه اصفهان آن را فراهم کرده است. 

خداداد غریب پور گفت: فولاد مبارکه ظرف یک ماه آینده 10 هزار میلیارد ریال افزایش سرمایه در دست اقدام دارد و پروژه اي که
امروز شاهد آغاز رسمی احداث آن بودیم خروجی یکی از طرح هاي توسعه اي است که تکمیل زنجیره ارزش را شکل خواهد داد و در

 
قالب طرح جامع فولاد کشور که به تازگی نیز به روزآوري شده رقم خواهد خورد. 

وي افزود: به طورکلی طرح منطقه ویژه کاشان 250 هکتار فنس کشی و جاده سازي دارد و امیدواریم براي فازهاي بعدي این طرح

 
نیز تأمین اعتبار شود. 

معاون وزیر صمت گفت: سرمایه گذاران بسیاري در کاشان آماده سرمایه گذاري اند. همچنین با همکاري صندوق بیمه فعالیت هاي
معدنی کشور، تأمین مالی معادن کوچک و متوسط در این شهرستان در حال انجام است. ظرفیت اکتشافی ایمیدرو در شهرستان ها

 
نیز وجود دارد تا اکتشافات در این شهرستان کامل شود. 

رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران بیان داشت: به خاطر داشته باشیم هرگونه سرمایه گذاري
مکمل زنجیره ارزش، اولا باید در راستاي تأمین نیاز کارخانه و ثانیا در مسیر صادرات بیشتر باشد. سرمایه گذاري هاي موازي یا

 
سرمایه گذاري براي آن هایی که خوراك و بازار ندارند انجام نخواهیم داد. 

غریب پور در خصوص توسعه فولاد کشورهم باید اضافه کرد: براي دست یابی به ظرفیت 55 میلیون تن فولاد، دو پروژه مهم گروه
فولاد مبارکه، شامل پروژه هاي 10 میلیون تنی فولاد هرمزگان و 10 میلیون تنی چابهار در دست اقدام است؛ ضمن اینکه در همین



زمینه دو پروژه 10 میلیون تنی دیگر با رویکرد صادراتی و حتی تأمین مواد اولیه از خارج از کشور در دو منطقه یادشده در دستور کار

 
قرار گرفته است. 

 
فولاد مبارکه در بین شرکت هاي سرمایه گذار در این پروژه پیشتاز است 

رویکرد ایمیدرو و شرکت هاي بزرگ همکار این سازمان، توسعه و افزایش سهم معدن و صنایع معدنی و نقش آفرینی هرچه بیشتر در
تولید ناخالص ملی (GDP) کشور است. در این راستا مجموعه اي از فعالیت هاي بزرگ و زیربنایی ازجمله امضاي تفاهم نامه راه آهن
محور سنگان به بافق صورت گرفته که فولاد مبارکه در بین شرکت هاي سرمایه گذار در این پروژه پیشتاز است. جاده تربت به خواف
در منطقه شرق کشور نیز به جهت آنکه فولاد مبارکه در آنجا به تولید 5 میلیون گندله و 5 میلیون کنستانتره دست خواهد یافت، با

 
مشارکت شرکت هاي دیگري ازجمله فولاد خوزستان و فولاد خراسان اجرایی خواهد شد. 

براي افزایش سهم معدن و صنایع معدنی در تولید ناخالص ملی بالغ بر 24 میلیارد دلار سرمایه گذاري در نظر گرفته شده که تأمین
نیمی از این مقدار به تنهایی توسط صنعت فولاد کشور صورت گرفته است؛ بدین ترتیب ظرفیت تولید فولاد از 37 میلیون به 40
میلیون تن در سال جاري افزایش خواهد یافت و با دستیابی به این اتفاقات کم نظیر شاهد رونق بیشتر و اشتغال بیش از 200 هزار

 
نفر در بخش فولاد خواهیم بود. 

این اتفاق مبارکی است که شرکت هاي بزرگ کشور مانند فولاد مبارکه، علاوه بر تولید وارد عرصه سرمایه گذاري در زیرساخت ها از

 
قبیل راه سازي، ریل، بندر و ... شده اند. 

 
جایگاه کشور از رتبه دهم به نهم ارتقا یافته است 

عملکرد کشور در حوزه معدن و صنایع معدنی در سال جاري بسیار خوب بوده است. در زمینه جهش تولید خوشبختانه در پنج ماهه
ابتدایی امسال در شمش فولاد 9 درصد، در آهن اسفنجی 12 درصد و در محصولات فولادي 5 درصد رشد داشته ایم. میانگین تولید

 
فولاد کشور در شش ماهه اول سال 2020 میلادي 10.2 درصد رشد داشته که بیشترین رشد در دنیا بوده است. 

با تولید 2 میلیون و 400 هزار تن فولاد در ماه قبل، جایگاه جهانی کشور از رتبه دهم به نهم ارتقا یافته است. در شش ماهه اول سال

 
2020 میلادي با تولید 15 میلیون تن آهن اسفنجی، رتبه اول را در بین دیگر کشورها از آن خود کرده ایم. 

در تولید کنستانتره تا پایان سال گذشته به 57 میلیون تن تولید دست یافتیم و در سال جاري پیش بینی می کنیم به عدد 67
میلیون تن دست یابیم. در تولید گندله نیز در سال 98 به 47 میلیون تن دست یافتیم و پیش بینی می شود این مقدار تولید در سال

 
جاري به 66 میلیون تن افزایش یابد. 

استخراج سنگ آهن در کشور در سال جاري به بیش از 100 میلیون تن و در چشم انداز فولاد این رقم به 160 میلیون تن خواهد

 
رسید. 

در سال گذشته نزدیک به 12 میلیون تن فولاد صادر شد که از این میزان 7 میلیون تن شمش و مابقی محصولات فولادي بود. اصرار
ما بر این است که محصولات با ارزش افزوده بالا صادر کنیم. معتقدیم تبدیل شمش به انواع ورق و محصولات فولادي ارزش افزوده

 
زیادي براي کشور به همراه دارد. 



تأکید ما در ایمیدرو بر توسعه بنگاه هاي بزرگ و حمایت از سهام داران در بازار سرمایه است و 40 هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه

 
خود دلیل این ادعاست. 

به هر تقدیر ابزار لازم در فولاد مبارکه، در منطقه ویژه و ایمیدرو فراهم است، پیمانکار مناسب هم وجود دارد و امیدواریم مسئولان

 
مربوطه نیز کمک کنند تا این پروژه ها به ثمر برسد و اتفاقات خوب دیگري رقم بخورد. 

 
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه: 

 
تکنولوژي توسعه فولاد امیرکبیر کاشان براي فولاد مبارکه کاملا شناخته شده است و جاي نگرانی ندارد 

در حال حاضر با وجود 10 کارخانه و خط تولید، ظرفیت تولید ورق گالوانیزه در کشور حدود 2 میلیون تن و میزان مصرف یک میلیون

 
تن است؛ بنابراین با ظرفیت مازاد گالوانیزه مواجهیم. 

چهار کارخانه تولید ورق گالوانیزه در گروه فولاد مبارکه (فولاد امیرکبیر در کاشان، تاراز در شهرکرد، ورق خودرو در سفیددشت و
واحد گالوانیزه شرکت فولاد مبارکه) وجود دارد. در خصوص توسعه مدنظر در فولاد امیرکبیر کاشان باید گفت افزایش ظرفیت خط
اسیدشویی از طریق نوسازي خط و اگر جواب ندهد، ایجاد یک پلنت جدید، و همچنین ایجاد یک خط نورد 250 هزار تنی براي

 
افزایش ظرفیت تا 500 هزار تن در سال از زیرساخت هاي این توسعه بوده است. 

اجراي طرح نورد گرم شماره 2 فولاد مبارکه از دیگر ملزومات اصلی براي به بار نشستن طرح هاي توسعه فولاد امیرکبیر کاشان است؛
به نحوي که ورق نورد شده در نورد گرم شماره 2 فولاد مبارکه باید در خط اسیدشویی و نورد این کارخانه نورد و در ادامه به ورق

 
گالوانیزه تبدیل شود. 

فولاد مبارکه با در اختیار داشتن حدود 58 درصد سهام شرکت فولاد امیرکبیر کاشان، سهام دار عمده این شرکت است. در حال
حاضر بهترین ورق گالوانیزه کشور در شرکت فولاد امیرکبیر کاشان در حال تولید است. در خصوص توسعه این کارخانه هم با توجه به
اینکه مشاور اجراي این پروژه، شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه است و تکنولوژي آن برایمان شناخته شده است، هیچ جاي نگرانی

 
وجود ندارد. به هرحال امروز خوشحالیم که تکمیل این زنجیره با هماهنگی کامل وارد فاز اجرا می شود. 

 
آیت االله سلیمانی امام جمعه کاشان: 

اینکه برادران ما در عرصه فولاد که به حق پرچم دار پیشرفت و توسعه اقتصادي است، این گونه تلاش می کنند، شایسته سپاس

 
گزاري است 

دو نکته را یادآور می شویم: نکته اول اینکه درست است انقلاب اسلامی ما نه انقلاب اقتصادي، که یک انقلاب اعتقادي بود، اما
شکافنده علوم، امام باقر(ع) فرموده: در تداوم انقلاب اساسی ترین موضوع اقتصاد است. اگر بناست انقلاب باقی بماند و مردم در دل با
شادابی از انقلاب طرفداري کنند، این امر تنها با پرچم داري اقتصاد ممکن می شود. هرجا وضعیت اقتصادي مطلوب باشد، مردم با

 
تمام وجود به پاي انقلاب می مانند. 



فقر طغیان، آلودگی و تخلفات مدنی به بار می آورد. اینکه برادران ما در عرصه فولاد که به حق پرچم دار پیشرفت و توسعه اقتصادي
است، این گونه تلاش می کنند، شایسته سپاس گزاري است. جلسه تخصصی است و اهل فن باید صحبت کنند، ولی من وظیفه دارم
تشکر کنم. بارها در جاهاي گوناگون دیده ایم که بسیاري از مشکلات، ضایعات اجتماعی، تخلفات مدنی و ابتلاي فراوان خرد و کلان با

 
ایجاد اشتغال برطرف شده است. بی تردید با اقتصاد مطلوب تهاجم فرهنگی دشمن نیز خنثی می شود. 

نکته دوم اینکه در مبانی دین ما در زمینه صنعت آن قدر عبارات زیبا وجود دارد که گویی این عزیزان متخصصان صنعت هستند. امام

 
سجاد (ع) فرموده: اولین شرط پیشرفت صنعت مهارت است. 

گاهی بعضی امتیازات صنعتی بدون در نظر گرفتن تناسب رشته و تخصص به افراد واگذار شد؛ اشتباه فاحشی که فقط براي

 
امتیازفروشی بود، نه براي احداث صنایع. پول از بانک به خانه رفت و صنعت به ساختمان پزشکان و ساختمان مسکونی تقلیل یافت. 

امروز بحمداالله در منطقه کاشان به قدري آموزش عالی رشد کرده، چه در بخش دولتی و چه آزاد، که می تواند نیروهاي موردنیاز
صنایع منطقه را تربیت کند و این کار درستی است. در این حالت است که تولیدات دانشگاه متناسب با تقاضا خواهد بود. معصوم(ع)
فرمود: امانت دار باشید. نباید حاصل صنعت در کارگاه هاي بیرون انباشته شود. حاصل صنعت باید در پیشرفت منطقه و توسعه صنعت
به کار گرفته شود. درآمد این صنعت فاز 1 و 2 را مدیریت و تأمین و پشتیبانی می کند و باید از مدیران صنعت و دیگر سروران و
عزیزان در این خصوص تشکر کنیم. امام صادق (ع) فرمود: تولیدات صنعت منجر به رشد آن صنعت می شود. اگر درآمدهاي صنعت
در توسعه آن نقش داشته باشد، نتیجه آن کارمند و کارگر و مهندسی خواهد بود که می داند حاصل دسترنج او در همان جا به رشد

 
همان صنعت منتهی خواهد شد تا فرزندش بتواند در آینده تضمین شغلی داشته باشد. 

سه خصلتِ مهارت، امانت و عشق به کار می تواند در کشور ما صنعت را رشد دهد. درست است که افزایش تولید در عرصه کشاورزي
نیاز جامعه ماست و باید در زمینه کشاورزي و دامداري نیز اقداماتی براي پیشرفت صورت بگیرد، اما رشد کشاورزي آن قدر زیاد
نیست. آقا فرمودند «جهش تولید» و البته جهش تولید عرصه کشاورزي را هم شامل می شود و تا حدي هم سهل التحصیل است، ولی

 
با رشد جمعیت این جهش تولید در زمینه کشاورزي و دامی نمی تواند مشکل را حل کند؛ جهش تولید در صنعت کارا خواهد بود. 

 
ساداتی نژاد نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل: 

 
فولاد مبارکه پرچم پرافتخار صنعت در ایران است 

انتظار ما توسعه صنعتی استان بود که الحمداالله به همت آقاي غریب پور و آقاي عظیمیان صورت گرفت. عمده اشتغال منطقه مربوط
به ایجاد 400 تا 500 فرصت شغلی در فاز 2 است. در فاز 1 براي80 نفر اشتغال ایجاد شده است. خواهش ما این است که پس از
پیشرفت 50 درصدي فاز 1، فاز 2 گالوانیزه آغاز گردد. همچنین انتظار داریم فاز 3 که خط تولید ورق هاي رنگی است شروع شود.
کاشان قطب گالوانیزه کشور است و اگر فاز 2 نباشد به مرور این جریان از بین خواهد رفت. این شرکت یک شرکت برجسته فنی است
و حتما عزیزان سرمایه گذار بیش از ما دلسوز آن هستند. از مدیرعامل فولاد مبارکه درخواست کرده ایم اولا سود این شرکت که سهم
فولاد مبارکه است، در سال جاري و سال هاي آینده در توسعه هاي شرکت هزینه گردد تا منابع این پروژه تأمین شود. ثانیا پروژه به

 
سرعت اجرا شود، به کارگیري نیروهاي بومی و پیمانکاران کاشانی در اولویت باشد و خرید از صنایع مستقر در کاشان انجام گیرد. 

فولاد مبارکه پرچم پرافتخار صنعت در ایران است. این شرکت که الحمداالله در استان اصفهان واقع شده، خدمات بزرگی به اصفهان
می کند و میزان زیادي از توسعه شهر اصفهان مدیون فولاد مبارکه است. ما دست همه مدیران و کسانی را که در فولاد مبارکه زحمت



می کشند می بوسیم. اینکه اعلام شده 100 میلیارد تومان در حوزه زیرساخت به منطقه ویژه اقتصادي کاشان اختصاص خواهد یافت

 
به نظر من یک نگاه نو به منطقه ویژه اقتصادي است و من واقعا از حمایت هاي فولاد مبارکه و سایر مسئولین امر سپاسگزارم. 

 
عالیوند، مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان: 

 
اجراي عملیات توسعه فولاد امیرکبیر کاشان ظرف مدت 24 ماه 

عملیات اجرایی احداث خط نورد سرد به ظرفیت 250 هزار تن، توسعه خط اسیدشویی تا ظرفیت 500 هزار تن، احداث کارگاه سنگ
زنی و آماده سازي غلتک هاي نورد در فاز اول و احداث خط گالوانیزه2 و تولید محصولات سرد ازجمله برنامه هاي توسعه اي شرکت

 
فولاد امیرکبیر کاشان است. 

این طرح در مدت 24 ماه اجرایی خواهد شد. صنایع ساختمان، صنایع خودرو، صنایع لوازم خانگی، صنایع فلزي سبک، صنایع تکمیلی
(پوشش دهی)، صنایع نفت و گاز (بشکه هاي فلزي) و صنایع تبدیلی از صنایع مصرف کننده ترکیبات تولیدي طرح توسعه فولاد

 
امیرکبیر کاشان هستند. 

تأمین مواد اولیه ورق فول هارد خط گالوانیزه 2 فولاد امیرکبیر کاشان، تأمین مواد اولیه شرکت هاي گالوانیزه کشور، افزایش ظرفیت
تولید ورق سرد در شرکت فولاد امیرکبیر کاشان و تولید ورق سرد با ضخامت هاي کم و همچنین ایجاد ارزش افزوده از اهداف مهم

 
اجراي این پروژه است. 

مجموع سرمایه گذاري ارزي و ریالی این طرح توسعه اي به ترتیب 12 میلیون یورو و 3700 میلیارد ریال است. اجراي این طرح براي
1080 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم اشتغال زایی ایجاد کرده و زمینه ساز کمک به اقتصاد منطقه و رونق کسب وکارهاي

 
محلی خواهد بود. 

 
رضایی استاندار اصفهان: 

 
از توسعه فولاد امیرکبیر کاشان با تمام وجود دفاع کردیم 

به عنوان سربازان نظام هرجا مسئولیتی داریم، خصوصا در جهت اجرایی کردن دیدگاه هاي مقام معظم رهبري، وظیفه شرعی ما این
است که با نهایت تلاش کار کنیم. کاشان پاره تن استان اصفهان است. با کمال افتخار در خدمت مردم عزیز، فهیم و متدین کاشان
هستیم و این را تکلیف قانونی و وظیفه شرعی خود می دانیم؛ همچنان که از توسعه فولاد امیرکبیر با تمام وجود دفاع کردیم. مسئله
بسیار مهم این است که ما در استان تشنه ایم و بزرگ ترین نگرانی ما کمبود آب است. از دیگر سو، سازمان هاي زمین شناسی و
نقشه برداري کشور بزرگ ترین مشکل ما را فرونشست زمین اعلام کرده اند. از نمایندگان استان تقاضاي همیاري و چاره اندیشی
اساسی داریم. اصفهان در معرض خطر است. دستاوردهاي دوران تحریم و کرونا با وفاق، همدلی، پشتیبانی، هماهنگی و هم زبانی به
دست آمده است. همه در یک کشتی سواریم، پس باید به یکدیگر کمک کنیم. باید با یکدیگر گفت وگو کنیم و هماهنگ و همفکر
باشیم تا بتوانیم چیزي را که مدنظر مقام معظم رهبري است اجرا و دین خود را ادا کنیم تا ان شاءاالله رحمت الهی هم شامل حالمان

شود.



گلایه رئیس بانک توسعه و تعاون از حمایت دولت / مبلغ حمایتی شوخی است

منبع: رکناشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/06/15

اجتماعی رکنا: کبیري گفت براي رسیدن به اقتصاد خوب باید چند اتفاق اتفاق رخ دهند، مانند؛ توسعه شفافیت، توسعه
نوآوري و توسعه حمایت هاي هدفمند از تعاونی ها. توسعه اقدامات نوین در بخش تعاون موثر است.

به گزارش خبرنگار رکنا، مهدیان، رییس بانک توسعه و
تعاون، در نشست خبري معاون امور تعاون، در محل وزارت
کار گفت: جمع سرمایه صندوق امروز 2600میلیارد است.
این به نسبت آغاز به کار صندوق کرد. اگر چه این سرمایه
پانزده برابر شده است، اما براي یک صندوق بانکی، این
مبلغ شوخی است. بنابراین جاي شکایت و شکوه براي ما

است که چرا از ما حمایت لازم نشد. درست است که بحران داشتیم و ما هم این بحران را درك می کنیم، اما بهتر از این می توانستیم

 
حمایت شویم. 

وي افزود: مسیر ما یکطرفه است. آنها فقط می خواهند تسهیلات پرداخت کنیم. باید از بانک حمایت شود. علی رغم تمام این
محدودیت ها ما یک ریال هم اضافه پرداخت نداشتیم. ما صندوقی نبودیم که باید به سپرده هاي مردمی تکیه کند اما این اتفاق افتاد.

 
و این اتفاق جاي تاسف دارد. این بخاطر عدم حمایتی است که باید از ما می شد. 

مهدیان گفت: در حال حاضر 450 شعبه با 4500 پرسنل به ذي نفعان ما خدمات ارائه می دهند. 71 درصد به تعاون و 21 درصد به

 
سایر بخش هاي خدمات است. 

محمد کبیري، معاون امور تعاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در نشست خبري که به مناسبت هفته تعاون برگزار شد، گفت: اقتصاد
تعاون و فعالیت تعاونی ها فقط مختص ایران نیست و 3 میلیون تعاونی در دنیا وجود دارد که 280 میلیون نفر در این تعاونی ها

 
مشغول به کار هستند. 

او افزود: 94 هزار تعاونی در سراسر کشور وجود دارد که 10 میلیون عضو در این تعاونی هاي مشغول هستند که در واقع 1.7 میلیون

 
نفر در بخش تعاون ایران فعالیت می کنند. 

کبیري تصریح کرد: ما خود را متعهد میدانیم به ارتقا سطح تعاون بپردازیم که برنامه هایی نیز در این خصوص داریم، چرا که یکی از

 
بهترین راه هاي مبارزه با آثار منفی رکود اقتصادي توسعه تعاونی هاست و بهترین مسیر براي تجمیع سرمایه هاي خرد مردم است. 

معاون امور تعاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی گفت: باید اذعان کنیم که در این روزها منابع حاصل از منابع بانکی به صورت



عمومی در اختیار ماست در جایی هدایت می شود که باعث آسیب براي اقتصاد کشورماست مثل بازار ارز، طلا و... اگر مشوق هایی که

 
در توسعه تعاون و حمایت از سرمایه گذاري مردم صورت گیرد وضعیت اقتصاد ما خوب خواهد شد. 

او ادامه داد: براي رسیدن به اقتصاد خوب باید چند اتفاق اتفاق رخ دهند، مانند؛ توسعه شفافیت، توسعه نوآوري و توسعه حمایت هاي

 
هدفمند از تعاونی ها. توسعه اقدامات نوین در بخش تعاون موثر است. 

کبیري بیان کرد: در 94 هزار تعاونی کشور که در 3 حوزه تولیدي، توزیعی و خدمات فعال هستند که 25هزار از این تعاونی ها در
دولت تدبیر امید شکل گرفته است در همین راستا بودجه توانمند سازي تعاونی ها بودجه ما در سال 98 نسبت به سال 96، 12 برابر

 
افزایش یافت 

 
افزایش 25 درصدي سقف ضمانت نامه انجام شده است. 

وي گفت: افزایش 12 برابري اهداف نظارتی و انتشار سندهاي حوزه تعاون یکی از اقداماتی بوده است که در این سامانه انجام دادیم به
گونه اي که اگر در گذشته براي تشکیل تعاونی ساده باید به ادارات مراجعه حضوري می کردند دیگر نیاز به مراجعه حضور نیست و

 
اگر 70 روز طول می کشید تا مجوز راه اندازي یک تعاونی صادر شود امروز به 10 روز کاهش یافته است. 

معاون امور تعاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی افزود: یکی از کارهاي ما در توسعه تعاون، توسعه شفافیت است، بر همین اساس
توانستیم براي توسعه شفافیت در بخش تعاون، سامانه هوشمند و جامع تعاون را راه اندازي کنیم و این یک دستاورد خوبی است. یکی
از اهداف ما در ایجاد این سامانه تبدیل بخش تعاون به یک اتاق شیشه اي است تا تمامی مردم خیالشان راحت باشد وقتی در حوزه

 
تعاون سرمایه گذاري می کنند هیچ اتفاقی نمی افتد. 

کبیري در ادامه گفت: براي مسکن کارگري، تفاهم نامه اي با بانک مرکزي برقرار شد. از آنها خط اعتباري 2 هزار میلیاردي درخواست

 
داشتیم. هنوز محقق نشده است . اما براي انکه کار زمین نماند، از محل داخلی بانکها در چهار منطقه کشور اعتبار پرداخت کنیم. 

تلاش براي حمایت از زنان سرپرست خانوار معاون امور تعاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در خصوص بازار فروش محصولات زنان
سرپرست خانوار و تلاش هاي حمایتی براي این قشر در پاسخ به سوال خبرنگار اجتماعی رکنا گفت: ما از دولت آقاي رفسجانی، تا
خاتمی و احمدي نژاد و اکنون، تلا ش هایی بسیاري در زمینه اشتغال براي زنان سرپرست خانوار داشتیم. اما پاشنه آشیل همه این
طرح ها عدم توجه به بازار فروش محصولات بوده است. ما با شرکت دیجی کالا و چند فروشگاه آنلاین دیگر قرار گذاشته ایم که
محصولات مشاغل را بر دیوار خود قرار دهند. اما باید توجه کرد که نوع تولیدات آنها نیز مهم است. تولیدي که مبتنی بر نیاز بازار
نباشد، محکوم به شکست است. همه دستگاه ها باید توجه بکنند که پرداخت تسهیلات براي ایجاد یک بنگاه به تنهایی کار درستی
نیست. ما نباید افرادي که بیکار هستند را به بیکاران بدهکار تبدیل کنیم. خیلی از افراد این تسهیلات را میگیرند و پس از مدتی نمی
توانند محصولاتشان را بفروشند و ور شکستگی ایجاد می شود. دیجی کالا قبول کرده است محصول هزار تعاونی را بر سکوي فروش

 
خود قرار دهد. 

 
براي ورود به کانال تلگرام ما کلیک کنید. 

خبر در حال تکمیل ....



زندانی شدن کودکان کار در زیرزمین اداره بهزیستی شاهین شهر

منبع: همشهريشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/06/15

چند کودك و نوجوان کار پس از جمع آوري از سر چهارراه ها توسط مأموران در زیرزمینی حبس می شوند که حتی کمترین
امکانات هم در آن وجود ندارد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایسنا، ماجرا از آنجا
شروع شد که پنجشنبه (13 شهریورماه) تعدادي از
شهروندان شاهین شهر متوجه فریادها و درخواست کمک
کودکان از زیر زمین اداره بهزیستی این شهر شدند.
شهروندان شاهین شهر با پلیس و سازمان آتش نشانی
تماس گرفتند و زمانی که ماموران توانستند وارد زیر زمین
اداره بهزیستی شوند با صحنه عجیبی مواجه شدند؛
تعدادي از کودکان کار و خیابانی که ساعاتی قبل از سطح
شهر جمع آوري شده بودند، در زیرزمین این اداره محبوس

 
شده و درخواست کمک می کردند! 

10 کودك و نوجوان محبوس شده در زیرزمین اداره بهزیستی شاهین شهر، کودکان سر چهارراه ها بودند که از قرار معلوم توسط
ماموران جمع آوري شده و تحویل این اداره شده بودند، اما اداره بهزیستی شاهین شهر آنها را بدون مراقب و کوچکترین امکاناتی در

 
این زیرزمین محبوس کرده بود. 

به ما فرصت بررسی بدهید مرضیه فرشاد، مدیرکل بهزیستی استان اصفهان ابتدا از هرگونه مصاحبه درباره حادثه اتفاق افتاده در اداره
بهزیستی شاهین شهر امتناع و به گفتن این جملات بسنده کرد که در این مورد باید به ما فرصت بدهید و این موضوع در حال حاضر
در دست بررسی است و تیم بازرسی اداره کل بهزیستی استان اصفهان اکنون در آن اداره مستقر شده تا ابعاد موضوع را بررسی کند و
در صورت اثبات، براساس قانون به آن رسیدگی شود. انتظار ما از مسئولان شهرستان شاهین شهر این بود که براي اجراي طرح
ضربتی جمع آوري کودکان کار آن هم ساعت 23 شب پنجشنبه، با اداره کل بهزیستی استان هماهنگی بیشتري می کردند تا ما

 
بتوانیم برنامه ریزي درستی در این زمینه داشته باشیم. 

وي با عذخواهی از مردم و کودکانی که این اتفاق براي آنها افتاده، گفت: این قول را به مردم می دهم که با متخلف یا متخلفین به طور

 
جدي برخورد کنیم. 

امین عسگري، مدیر اداره بهزیستی شاهین شهر و میمه، نیز با اشاره به مصوبات کارگروه ساماندهی تکدي گري در شاهین شهر، اظهار
کرد: بر اساس مصوبات کارگروه ساماندهی تکدي گري، نیروي انتظامی و شهرداري موظف به جمع آوري کودکان و نوجوانان متکدي
که عمدتا از اتباع خارجه هستند در معابر و اماکن عمومی شاهین شهر شدند، همچنین اداره بهزیستی شهرستان موظف شد به مدت
2 تا 3 ساعت پذیراي این کودکان بوده و نیروي انتظامی نیز با استقرار مامور در محل اداره بهزیستی، کودکان را به والدینشان در

 
مقابل دریافت گذرنامه، اوراق هویتی و کارت اقامت آنها تحویل دهد. 



اصل ماجرا به روایت مدیر بهزیستی شاهین شهر وي با تایید اینکه در پنجشنبه شب گذشته، 10 کودك و نوجوان از اتباع خارجه
تحویل اداره بهزیستی شدند، افزود: در خبر کذب منتشر شده در فضاي مجازي گفته شده: " ماموران بهزیستی کودکان کار را در
زیرزمینی متروك محبوس کرده و براي گذراندن تعطیلات آخر هفته آنان را به حال خود رها و اداره را ترك کرده اند"، این در حالی
است که طرح جمع آوري متکدیان از ساعت 23 شب پنجشنبه آغاز شد و تا حدود ساعت 24 ادامه داشت، در تمام این مدت بنده در
اداره حضور داشتم، همچنین تا صبح روز جمعه از اداره بهزیستی خارج نشدم و فیلم ضبط شده دوربین هاي مدار بسته اداره

 
بهزیستی شاهین شهر گواه کافی و مستند بر تایید صحبت هایم است. 

عسگري تصریح کرد: به کار بردن کلمه "کودکان کار" براي این افراد صحیح نیست و واژه "متکدي" مناسب تر است. کودك کار به
کودکانی که در کارگاه ها، مراکز تولید و خدماتی به اشتغال دائم مشغول اند اطلاق می شود و تمیز کردن شیشه خودرو، فروش فال،
آدامس، جوراب، دودکردن اسپند و ... کار نبوده و کودکان و نوجوانان، مشغول به این امور متکدي هستند، همچنین این افراد فاقد
تابعیت ایران بوده و بیشتر از اتباع خارجی هستند که ساکن شاهین شهر نبوده و به صورت سازمان یافته از اصفهان و دولت آباد به

 
شاهین شهر وارد می شوند. 

وي در ادامه توضیحاتش با ابراز گله مندي از ناهماهنگی بین دستگاهی در مورد وقایع پیش آمده، خاطرنشان کرد: بر اساس مصوبات
کارگروه ساماندهی تکدي گري در شاهین شهر، تحویل کودکان به والدین با دریافت کارت اقامت و اوراق هویتی امکان پذیر بود که در
این راستا مادر یکی از کودکان متکدي با فریاد و ایجاد هیاهو در محوطه اداره بهزیستی که این مورد نیز توسط دوربین هاي مدار
بسته اداره، مستند و ثبت شده است، باعث تشویش اذهان عمومی و ایجاد فضایی متشنج شد. با ورود سازمان آتش نشانی شاهین شهر

 
به موضوع و عملکرد ناهماهنگ آن سازمان نیز جو و شرایط بدي به وجود آمد. 

محسن انصاري، مؤسس و مدیر گرمخانه مردمی بی خانمان هاي امید گفت: به خاطر شیوع کرونا هیچ گونه طرح جمع آوري افراد
کارتن خواب، متکدیان و کودکان کار نباید اجرا شود، مگر طرح هایی که تحت کنترل و نظارت خاص و با رعایت شیوه نامه هاي

 
بهداشتی و قرنطینه انجام شود، از جمله طرح جمع آوري معتادان متجاهر که در کشور در حال اجراست. 

مکان استاندارد براي نگهداري کودکان کار نداریم وي با اشاره به اینکه هیچ مکان استانداردي براي قرنطینه و نگهداري کودکان کار
در سطح استان اصفهان نداریم، گفت: نیروي انتظامی و ستاد رفع تخلفات شهرداري فقط مجوز جمع آوري کودکان کار را دارند اما
پس از جمع آوري این کودکان را تحویل اداره بهزیستی می دهند، درحالی که اداره بهزیستی شاهین شهر مکانی براي نگهداري

کودکان جمع آوري شده نداشته و تنها راهکاري که به ذهن آنها رسیده محبوس کردن کودکان در زیرزمین اداره بوده است!



ساختمان علم و فناوري ارومیه افتتاح شد

منبع: همشهريشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/06/15

ساختمان پارك علم و فناوري آذربایجان غربی امروز شنبه 15 شهریور با حضور سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري رئیس
جمهوري در ارومیه افتتاح شد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، رئیس پارك
علم و فناوري آذربایجان غربی در حاشیه افتتاح این طرح
گفت: ساختمان پارك علم و فناوري این استان با پیش

 
بینی کارآفرینی براي 750 نفر در ارومیه افتتاح شده است. 

علی محمد نیکبخت با بیان اینکه این ساختمان در 4 طبقه
و به همراه یک زیر زمین احداث شده، اظهار داشت:
ظرفیت این ساختمان براي استقرار 63 واحد فن آور در
آذربایجان غربی طراحی شده است. 6 واحد آزمایشگاه نیز
براي فعالیت واحدهاي فن آور در این ساختمان احداث

 
شده است که نقش بسزایی در کمک به رشد واحدها خواهد داشت. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان غربی با اعلام اینکه این ساختمان در زمینی به مساحت 7600 مترمربع احداث شده، گفت: براي
احداث ساختمان چند مستاجره پارك علم و فناوري در این استان بیش از 161 میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.



چطور در طرح توسعه مشاغل خانگی ثبت نام کنیم؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/06/15

ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6 شهریورماه شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه فرصت دارند با
مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از مزایاي آن بهره مند شوند.

ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6
شهریورماه شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه
فرصت دارند با مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از

 
مزایاي آن بهره مند شوند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، شیوع بیماري کرونا و الزام به تعطیلی کسب و کارها موجب شد تا در بحث ایجاد اشتغال،
مشاغل خانگی مورد توجه قرار گیرد. پیش از این، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیر خانه توسعه و حمایت از مشاغل خانگی
معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و

 
خارجی در سال 1396 طرح تصویب شد. 

قرار است جهاد دانشگاهی مسوولیت پیاده سازي و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را با کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی اجرا کند. 

این طرح طی سال هاي 96 تا 98 به صورت آزمایشی در 9 استان با ظرفیت 20 هزار نفر اجرا شد و با توجه به نتایج قابل قبول این
طرح و ضرورت توجه بیش از پیش مشاغل خانگی در دوران کرونا بنا به گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون مقرر شد

 
براي رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور در 31 استان اجرا شود. 

این طرح در سه فاز شناسایی مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار انجام می شود که وظیفه مطالعات فاز اول طرح (شامل
نیازسنجی، مزیت سنجی و ظرفیت سنجی مشاغل خانگی) به جهاد دانشگاهی محول شد. در عین حال این نهاد پس از ثبت نام

 
متقاضیان، مشاوره هاي لازم را ارائه می دهد. 

زمان و جزئیات ثبت نام در طرح ثبت نام متقاضیان طرح توسعه ملی مشاغل خانگی از 6 شهریورماه با ظرفیت 54 هزار و 300 نفر

 
همزمان با هفته دولت شروع شد و به مدت یک ماه (6 مهرماه) ادامه دارد. 

متقاضیان ثبت نام باید به سامانه inhb.ir که به همین منظور طراحی شده است، مراجعه و نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات
مربوط اقدام کنند. پایش و راستی آزمایی اطلاعات پس از ثبت نام توسط واحدهاي اجرایی جهاد دانشگاهی در تمام استان ها انجام

 
می شود. 



نکته اي که باید صاحبان مشاغل خانگی به آن توجه کنند این است که ابتدا این افراد باید خود داراي مهارت باشند زیرا در این طرح
موضوعی مبنی بر آموزش وجود ندارد، همچنین در این طرح قرار بر ارائه مجوز یا تسهیلات نیست بلکه طرح توسعه مشاغل خانگی به

 
دنبال تبدیل افراد به پیشران و افزایش درآمدزایی براي خانوارهاست. 

چنانچه صاحبان مشاغل خانگی به دنبال دریافت مجوز و تسهیلات هستند باید به سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
زیرسامانه مشاغل خانگی مراجعه و اطلاعات خود را وارد کنند. 

دسته بندي رشته مشاغل خانگی مشاغل خانگی در رشته هاي صنایع دستگی، صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزي و رشته

 
هاي فرهنگی و هنري دسته بندي می شوند و 320 رشته را دربرمی گیرد. 

بنا به گفته «مهناز امامدادي» رییس دبیرخانه ستار ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی رشته
هایی اولویت دارد که علاوه بر استمرار و پایداري، درآمد بیشتر نیز داشته باشند. همچنین در این طرح رشته هاي قدیمی بازنگري و

 
تنوع مورد توجه است و در رشته هاي جدید همچون ویراستاري که براي افراد تحصیلکرده جذابیت درد را وارد بازار کار می کند. 

ویژگی هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی مهمترین ویژگی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، توجه به بازار یا همان تولید مبتنی بر
بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش وابستگی به وام است. توجه به تجارت الکترونیک و فروش الکترونیکی محصولات، بازنگري در
رشته هاي قبلی مشاغل خانگی، توجه به رشته هاي نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید
انیمیشن و همچنین توجه به نقش و جایگاه نهادهاي توسعه اي نظیر جهاد دانشگاهی در پیاده سازي برنامه ها و سیاست هایقانونگذار،

 
از دیگر ویژگی هاي شاخص در اجراي این طرح است. 

پربیننده ترین تغییرات جدید در نحوه پرداخت یارانه ها دهک هاي پایین کدام استان ها شرایط دشوارتري دارند؟/ هرمزگان رکورددار
افزایش قیمت سالانه خوراکی ها 5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/13 5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/14 طلا پربازده ترین بازار هفته

دوم شهریور شد/ سرمایه گذاران ارز بی نصیب از سود



جزییات ثبت نام و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/06/15

ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از 6 شهریورماه شروع شده و متقاضیانی داراي مهارت یک ماه فرصت دارند با
مراجعه به سامانه inhb.ir ثبت نام و از مزایاي آن بهره مند شوند.

منبع: ایرنا شیوع بیماري کرونا و الزام به تعطیلی کسب و
کارها موجب شد تا در بحث ایجاد اشتغال، مشاغل خانگی
مورد توجه قرار گیرد. پیش از این، طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی در دبیر خانه توسعه و حمایت از مشاغل
خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح هاي قبلی
و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396 طرح

 
تصویب شد. 

قرار است جهاد دانشگاهی مسوولیت پیاده سازي و اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را با کارفرمایی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی اجرا کند. 

این طرح طی سال هاي 96 تا 98 به صورت آزمایشی در 9 استان با ظرفیت 20 هزار نفر اجرا شد و با توجه به نتایج قابل قبول این
طرح و ضرورت توجه بیش از پیش مشاغل خانگی در دوران کرونا بنا به گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون مقرر شد

 
براي رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور در 31 استان اجرا شود. 

این طرح در سه فاز شناسایی مزیت ها، توانمندسازي و اتصال به بازار انجام می شود که وظیفه مطالعات فاز اول طرح (شامل
نیازسنجی، مزیت سنجی و ظرفیت سنجی مشاغل خانگی) به جهاد دانشگاهی محول شد. در عین حال این نهاد پس از ثبت نام

 
متقاضیان، مشاوره هاي لازم را ارائه می دهد. 

 
زمان و جزئیات ثبت نام در طرح 

ثبت نام متقاضیان طرح توسعه ملی مشاغل خانگی از 6 شهریورماه با ظرفیت 54 هزار و 300 نفر همزمان با هفته دولت شروع شد و

 
به مدت یک ماه (6 مهرماه) ادامه دارد. 

متقاضیان ثبت نام باید به سامانه inhb.ir که به همین منظور طراحی شده است، مراجعه و نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات
مربوط اقدام کنند. پایش و راستی آزمایی اطلاعات پس از ثبت نام توسط واحدهاي اجرایی جهاد دانشگاهی در تمام استان ها انجام

 
می شود. 

نکته اي که باید صاحبان مشاغل خانگی به آن توجه کنند این است که ابتدا این افراد باید خود داراي مهارت باشند زیرا در این طرح



موضوعی مبنی بر آموزش وجود ندارد، همچنین در این طرح قرار بر ارائه مجوز یا تسهیلات نیست بلکه طرح توسعه مشاغل خانگی به

 
دنبال تبدیل افراد به پیشران و افزایش درآمدزایی براي خانوارهاست. 

چنانچه صاحبان مشاغل خانگی به دنبال دریافت مجوز و تسهیلات هستند باید به سایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
زیرسامانه مشاغل خانگی مراجعه و اطلاعات خود را وارد کنند. 

 
دسته بندي رشته مشاغل خانگی 

مشاغل خانگی در رشته هاي صنایع دستگی، صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزي و رشته هاي فرهنگی و هنري دسته بندي

 
می شوند و 320 رشته را دربرمی گیرد. 

بنا به گفته «مهناز امامدادي» رییس دبیرخانه ستار ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی رشته
هایی اولویت دارد که علاوه بر استمرار و پایداري، درآمد بیشتر نیز داشته باشند. همچنین در این طرح رشته هاي قدیمی بازنگري و

 
تنوع مورد توجه است و در رشته هاي جدید همچون ویراستاري که براي افراد تحصیلکرده جذابیت درد را وارد بازار کار می کند. 

 
ویژگی هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 

مهمترین ویژگی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، توجه به بازار یا همان تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازي متقاضیان و کاهش
وابستگی به وام است. توجه به تجارت الکترونیک و فروش الکترونیکی محصولات، بازنگري در رشته هاي قبلی مشاغل خانگی، توجه به
رشته هاي نوین نظیر برنامه نویسی، تولید محتوا، مترجمی، ویراستاري، مشاوره، تولید انیمیشن و همچنین توجه به نقش و جایگاه
نهادهاي توسعه اي نظیر جهاد دانشگاهی در پیاده سازي برنامه ها و سیاست هایقانونگذار، از دیگر ویژگی هاي شاخص در اجراي این

طرح است.



جدول پخش مدرسه تلویزیونی در اولین روز سال تحصیلی جدید

منبع: شیعهشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/06/15

براساس اعلام آموزش و پرورش، جدول پخش مدرسه تلویزیونی براي شنبه 15 شهریور، در تمام مقاطع تحصیلی مشخص
شد.

 
 <

 
به گزارش «شیعه نیوز»، آموزش و پرورش برنامه آموزشی مدرسه تلویزیونی را در اولین روز سال تحصیلی مشخص کرد. 

مدرسه تلویزیونی در کنار شبکه شاد مکمل آموزشی براي دانش آموزان در مقاطع مختلف است و آنها می توانند از ظرفیت موجود

 
براي آموزش و تقویت دانسته هاي خود بهره بگیرند. 

 
برنامه پخش تدریس دروس دانش آموزان از شبکه آموزش و شبکه چهار در شنبه 15 شهریور به قرار زیر است: 

 
فنی و حرفه اي و کاردانش: 

 
ساعت 8 تا 8:30 الزامات محیط کار - مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 8:30 تا 9 اخلاق حرفه اي - مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 9 تا 9:30 نوآوري و کارآفرینی - مشترك شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش 

 
ساعت 20:50 تا 21:15 درس نقشه کشی - مشترك زمینه صنعت 

 
ساعت 21:15 تا 21:45 درس تاریخ هنر ایران - مشترك زمینه هنر و گرافیک 

 
ابتدایی: 

 
ساعت 10:45 تا11:10 فارسی و نگارش پایه اول 

 
ساعت 11:10 تا 11:35 بازي و ریاضی پایه دوم 

 
ساعت 11:35 تا 12 علوم تجربی و تفکر پایه سوم 

 
ساعت 12 تا 12:25 بازي و ریاضی پایه چهارم 

 
ساعت 12:25 تا 12:50 فارسی و نگارش پایه پنجم 

 
ساعت 13:15 تا 13:45 علوم تجربی و تفکر پایه ششم 

 
متوسطه اول: 

 
ساعت 14:30 تا 15:00 عربی پایه هفتم (درس اول) 

 
ساعت 15:00 تا 15:30 عربی پایه هشتم (درس اول) 

 
ساعت 15:30 تا 16 عربی پایه نهم (درس اول) 

 
متوسطه دوم: 

 
ساعت 16 تا 16:30 زیست شناسی 1 پایه دهم رشته علوم تجریی 



 
ساعت 16:30 تا 17 زیست شناسی2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17 تا 17:30 زیست شناسی3 پایه دوازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 17:30 تا 18 درس فیزیک1 پایه دهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 20 تا 20:25 درس فیزیک2 پایه یازدهم رشته علوم تجربی 

 
ساعت 20:25 تا 20:50 درس فیزیک3 پایه دوازدهم رشته علوم تجرب 

 
متوسطه دوم: 

 
ساعت 8 تا 8:30 عربی زبان قرآن1 پایه دهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 8:30 تا 9 عربی زبان قرآن2 پایه یازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9 تا 9:30 عربی زبان قرآن3 پایه دوازدهم رشته ادبیات و علوم انسانی 

 
ساعت 9:30 تا 10 زبان انگلیسی 1 پایه دهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10 تا 10:30 زبان انگلیسی 2 پایه یازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 10:30 تا 11 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11 تا 11:30 زبان انگلیسی 3 پایه دوازدهم مشترك تمام رشته ها 

 
ساعت 11:30 تا 12 دین و زندگی 1 پایه دهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 

 
ساعت 12 تا 12:30 دین و زندگی 2 پایه یازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی 
ساعت 12:30 تا 13 دین و زندگی 3 پایه دوازدهم رشته هاي ریاضی فیزیک و علوم تجربی



پیام وزارت علوم، تحقیقات و فناوري به مناسبت آغاز سال تحصیلی 1400-

1399

شماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/06/15
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، روز شنبه، با صدور پیامی آغاز سال تحصیلی 1400-1399 را به جامعه دانشگاهی کشور
تبریک گفت.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، در متن این

 
پیام آمده است: 

 
به نام خداوند جان و خرد 

"طلب علم بر هر انسانی واجب است و همانا خداوند علم

 
آموزان را دوست دارد." 

 
پیامبر اکرم (ص) 

امسال نیز آغاز سال تحصیلی رنگ و بوي محرّم و عزاي سالار شهیدان به خود گرفته است و این هم زمانی، فرصت مغتنمی است تا
جامعه دانشگاهی ایران عزیز، همچون همیشه، با پایداري بر اصول متعالی و انسان ساز مکتب رهایی بخش اسلام ناب محمّدي و پیش

 
چشم داشتن آموزه هاي رخداد دوران ساز عاشورا، درس آزادگی، پایداري، عزّت و سربلندي را مشق کنند. 

نقش نهاد دانشگاه در سامان دهی به تولید دانش، تربیت نیروي انسانی کارآمد، افزایش سرمایه اجتماعی و تعالی اخلاقی جامعه بر
کسی پوشیده نیست و امروزه، توسعه هماهنگ و پایدار تنها از مسیر آموزش ها و پژوهش ها و نیازسنجی هاي دقیق و روزآمد

 
دانشگاهی به دست خواهد آمد. 

پیشرفت و آبادانی کشور نیز به اندیشه و عمل جوانان سرزمینمان گره خورده است. بدیهی است استعدادي که به پشتوانه ایمان

 
حرکت کند سیري شتابان و درخشان را تجربه خواهد کرد و دستاوردهایی تازه و مؤثرتر خواهد داشت. 

نظام آموزش عالی تاکنون در تربیت دانش آموختگان موفق عمل کرده است اما با توجه به تخصص هاي متنوع نیازمند به مأموریت
گرایی، یکپارچه سازي و آمایش آموزش عالی به منظور تقویت کیفی زندگی دانشجویی، افزایش کارآفرینی، تقویت زیرساخت هاي

 
آموزشی، پژوهشی و تولید علم و فناوري هستیم. 

آغاز سال تحصیلی جدید به دلیل شیوع کرونا متفاوت تر ازهمه سال هاست که البته آنچه در ماه هاي اخیر و پس از شیوع این
بیماري عالم گیر در ایران روي داد، درخشش دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در کمترین زمان ممکن، از نظر تغییر مسیر آموزش
هاي کلاسیک به آموزش هاي الکترونیکی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و همزمان ورود مجموعه دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و

 
پارك هاي علم و فناوري به تولید و تامین نیازهاي اساسی و متنوع مردم در حوزه مقابله با این بیماري بود. 

آغاز سال تحصیلی جدید به همه اعضاي هیئت علمی، دانشجویان و کارکنان پرتلاش و متعهد دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی
سراسر کشور شادباش می گوییم و امیدواریم با رعایت تمام پروتکل هاي بهداشتی در شرایط مهم کنونی که کشور عزیزمان در آن به
سر می برد همه ي ما بتوانیم با عنایت خداوند متعال و با پذیرش مسئولیت و از خودگذشتگی، ضمن پایداري بر آرمان ها و ارزش



هاي برآمده از انقلاب اسلامی، محیطی آرام و سرشار از سلامتی و بانشاط براي فعالیت علمی و فرهنگی دانشگاهیان فراهم آوریم و
گام هایی مؤثر براي پیشرفت و آبادانی کشور و اعتلاي نام بلند ایران در جهان برداریم.



همکاري با بخش خصوصی؛ کلید توسعه فناوري

همکاري با بخش خصوصی؛ کلید توسعه فناوري

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/06/15

رئیس پارك علم و فناوري البرز اظهار داشت: مجتمع تحقیقاتی شهداي جهاد دانشگاهی و پارك علم و فناوري البرز با همکاري و هم
افزایی پژوهشکده ها، دانشگاه ها، مراکز خصوصی و شرکت هاي تولیدي دانش بنیان که در آن ها مستقر هستند، بستر مناسبی براي

 
حضور فن آوران و دانش آموختگان صاحب ایده براي توسعه کارآفرینی و تولید ثروت است. 

مهندس عباسی رییس مجتمع تحقیقاتی شهداي جهاددانشگاهی محور فعالیت هاي جهاددانشگاهی را بر مبناي نیازهاي مردم و
جامعه دانست و گفت : توسعه فناوري یکی از اصلی ترین اهداف جامعه امروزي است که در سایه همکاري با بخش خصوصی رقم می
خورد. رییس پارك علم و فناوري البرز گفت: یکی از زیرساخت هاي اساسی در این حوزه توسعه شتاب دهنده ها و راه اندازي مراکز
نوآوري است و در همین راستا صندوق پژوهش و فناوري استان البرز با محوریت پارك علم و فناوري با مشارکت اکثریت بخش

 
خصوصی، با سرمایه اولیه حدود بیش از 10 میلیارد تومان با حضور مسئولان البرزي، راه اندازي و رسما افتتاح می شود. 

 
تعامل پارك علم و فناور البرز با صنعت افزایش یافته است 

رییس پارك علم و فناوري البرز افزایش تعامل پارك علم و فناوري و واحدهاي خصوصی مستقر درآن با صنعت تولیدي کشور را نشان
دهنده پویایی پارك و جهاد دانشگاهی خواند و تصریح کرد: امروز تعامل موثر و مناسبی را با بدنه ي اجرایی، صنعتی و تحقیقاتی
کشور داشته ایم و امیدواریم که این ارتباطات به نفع شرکت هاي خصوصی استان تمام شود. تا کنون بیش از 20 تفاهم نامه براي
همکاري با بخش هاي مختلف آموزشی، پژوهشی، دولتی و خصوصی کشور به امضا رسیده است و بازدید هاي متعددي از این مجموعه
توسط مقامات عالی رتبه کشوري، مدیران و سرمایه گذارن بخش خصوصی صورت گرفته است تا رشته تعامل و ارتباط شرکت هاي

 
دانش بنیان و جوانان مستعد دانشگاهی با صنعت کشور برقرار شود 

 
حرکت به سمت نوآوري و خلاقیت در جامعه و مسئولین 

این مسئول جهادي، با اشاره به گسترش فضاهاي علمی و پژوهشی در مجتمع تحقیقاتی شهداي جهاد دانشگاهی البرز و پارك علم و
فناوري البرز ، گفت: تا کنون بیش از 20 رویداد فناورانه و حدود 20 هزار ساعت دوره توانمندسازي ویژه فناوران و علاقه مندان این
حوزه با مشارکت بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت ها و منابع دولتی، صورت گرفته است که این اقدامات موجب افزایش تعامل
مراکز پژوهشی و تولیدي با جوانان مستعد و خلاق می شود. گسترش ساختارهاي فناوري در سطح استان نیز، از دیگر اثرات فعالیت
هاي این چنینی است. همچنین عضویت پارك علم و فناوري در کارگروه هاي اقتصادي و پژوهشی استان موجب حرکت دادن جامعه
علمی و مدیران دولتی استان به سمت مسائل نوآوري، خلاقیت، اقتصاد دانش بنیان و کارآفرینی شده است که نتیجه آن، حرکت

جامعه به سمت خودباوري، تحول اجتماعی و در نهایت پیشرفت است.



انتشار فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی «عکس و پوسترهیأت»

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/06/15

انتشار فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی «عکس و پوسترهیأت» فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر «هیأت» از

 
سوي جامعه ایمانی مشعر و پایگاه اینترنتی هنر هیأت منتشر شد. 
حلقه وصل: فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر
«هیأت» در حالی از سوي جامعه ایمانی مشعر و پایگاه اینترنتی
هنر هیأت منتشر شد که بخش عکس در 2 بخش مجالس احیاي
امر اهل البیت علیهم السلام و روایت هیأت و بخش پوستر در سه

 
بخش اصلی، جنبی و ویژه خواهد بود. 

سیدعباس میرهاشمی، کمال الدین شاهرخ و حیدر رضایی هیأت
داوران نهمین سوگواره عاشورایی عکس و محمدعلی کشاورز،
محمد روح الامین، صابر شیخ رضایی و شعیب حسینی هیأت

 
داوران نهمین سوگواره عاشورایی پوستر هستند. 

 
متن فراخوان نهمین سوگواره عکس «هیأت» در 2 بخش به شرح زیر است: 

 
بخش ها: 

 
- مجالس احیاي امر اهل البیت علیهم السلام (تک عکس دوربین دیجیتال و موبایلی) 

موضوع سوگواره عاشورایی عکس «هیأت»، هیأت و تمامی فعالیت هاي آن است. از مجالس عزاداري و جشن ها تا فعالیت هاي
آموزشی، جهادي، تربیتی و تشکیلاتی هیأت. از اردوهاي تفریحی تا کلاس هاي تابستانی. این بخش شامل 2 زیر بخش «دوربین» و

 
«تلفن همراه» است که هریک به صورت مستقل داوري خواهد و نفرات برتر مشخص خواهند شد. 

 
- روایت هیأت (مجموعه عکس دوربین دیجیتال و موبایلی) 

در بخش روایت هیأت به دنبال داستان هستیم. هر هیأتی داستانی دارد. عاشورا داستانی دارد؛ داستان خادمی یک پیرغلام. داستان
یک مداح. داستان یک هیأتی که کارآفرینی کرده است. داستان یک هیأتی که ایجاد اشتغال کرده است. داستان یک حسینیه. داستان
یک کوچه که هیأت شده است. در بخش روایت هیأت دنبال روایت عکاسانه شما از هیأت هستیم. هیأت و هیأتی داستان هاي بسیاري

 
دارند و براي نهمین سوگواره عاشورایی عکس «هیأت» می توانید در یکی از موضوعات زیر برایمان روایت تصویري ارسال کنید. 

 
- هر کوچه یک هیأت 



 
- هر خانه یک هیأت (روضه خانگی) 

 
- میاندار هیأت، میاندار خدمت (هیأت و خدمات اجتماعی) 

 
- همه اعضاي یک پیکر همه سرباز یک سنگر (رعایت مسائل بهداشتی در هیأت) 

 
- برکت روزي ما ذکر اباعبداالله (کارآفرینی هیات) 

 
- ز کودکی خادم این تبار محترمم (خادمی کودکان) 

 
- با یا حسین یا حسین پیر می شویم (پیرغلامان) 

 
- در حسرت بهشت (آرزومندان رفتن به هیأت) 

 
- ارادت کادر درمانی-پزشکی و تکفین اموات کرونایی به امام حسین 

 
قوانین: 

1. دبیرخانه سوگواره، ارسال کننده را صاحب اثر می شناسد و در صورت اثبات خلاف آن، اثر مربوطه را از مسابقه حذف کرده و

 
گزارش تخلف را براي طی مراحل قانونی به مراجع ذي صلاح ارائه خواهد داد. 

2. برگزارکننده مجاز است که از آثار ارسالی براي انتشارات، اطلاع رسانی، تبلیغات و ارتقاي سطح هنري هیأت هاي مذهبی استفاده

 
کند. 

3. فایل آثار منتخبِ کتاب، با کیفیت اصلی، با حفظ نام عکاس به عنوان «نذر ماندگار» در اختیار هیأت هاي حسینی، جهت استفاده

 
در طرح هاي مذهبی قرار می گیرد. 

 
4. ارسال اثر به منزله پذیرش مقررات سوگواره است. 

 
5. محدودیتی در تعداد آثار ارسالی و یا سال ثبت آثار وجود ندارد. 

 
6. براي شرکت در سوگواره می بایست از طریق نشانی اینترنتیhonareheyat.ir ثبت نام کرده و آثار خود را بارگذاري کنند. 

7. آثار باید با فرمت jpg و حداقل dpi 300 با حداقل اندازه 2500 پیکسل (براي ضلع بزرگ) ارسال شده و کیفیت مناسب جهت

 
چاپ در ابعاد 70×50 را داشته باشد. 

آثاري که کیفیت مذکور را نداشته باشند به مرحله داوري وارد نمی شوند. هنرمند متعهد می شود در صورتی که اثرش جهت انتشار

 
در کتاب منتخب شد فایل raw اثر را براي دبیرخانه ارسال کنند. 



 
8. مجموعه عکس ها می بایست داراي 7 تا 14 قاب در یکی از موضوعات اعلام شده باشد. 

 
9. همراه مجموعه عکس ها بیاینه شخصی (Statement) عکاس (حدود 100 کلمه) باید ارسال شود. 

10. بنابر تشخیص هیأت داوران عکس هایی که ویرایش اثر با سیستم هاي نرم افزاري، بیش از حد متعارف باشد پذیرفته نخواهند

 
شد. 

 
11. جایزه کمک به هیأت در بخش اصلی، متعلق به هیأتی است که عکس از جلسه آن هیأت گرفته شده است. 

12. دبیرخانه سوگواره در صورت چاپ کتاب عکس هشتمین سوگواره عکس هیأت یک نسخه از آن را به صاحبان اثر در کتاب، هدیه

 
می کند. 

 
جوایز: 

 
در بخش مجالس احیاي امر: 

 
3 نفر برگزیده در زیر بخش «عکاسی با دوربین» هر کدام 10 میلیون ریال 

 
3 نفر برگزیده در زیربخش «عکاسی با تلفن همراه» هر کدام 10 میلیون ریال 

 
در بخش روایت هیأت: 

 
3 نفر برگزیده در در زیر بخش «عکاسی با دوربین» هر کدام 20 میلیون ریال 

 
3 نفر برگزیده در زیر بخش «عکاسی با تلفن همراه» هر کدام 20 میلیون ریال 

 
به همراه یک میلیون تومان کمک به هیأت در تمامی زیربخش ها 

 
جایزه ویژه: 

 
حمایت مالی و آموزشی از 3 استعداد برتر به مبلغ 40 میلیون ریال 

 
سوگواره عاشورایی پوستر 

سوگواره عاشورایی پوستر هدف اصلی خود را اعلان هیأت قرار داد که در سال هاي ابتدایی اکثراً محصور در پوستر بود. اما در گذر
زمان و بروز رسانه هاي نوین و گسترش شبکه هاي اجتماعی ما را به این سمت هدایت کرد که کم کم به سمت این رسانه ها مایل
شویم و موضوع اصلی را از پوستر چاپی به تبلیغات فضاي مجازي جهت دهی کنیم تا هنرمندان و هیأت ها در با حفظ قوت پوستر در



 
این زمینه و تبلیغ هاي نوین نیز تقویت بشوند. 

 
بخش اصلی: 

 
پوستر اعلان هیأت 

 
در بخش اصلی فقط پوسترهایی که براي اعلان مراسم هیأت طراحی شده باشند مورد داوري قرار خواهند گرفت. 

در این دوره در زیرمجموعه بخش اصلی، سه موضوع «هیأت کودك»، «عیدانه» و «هیأت خانوادگی» براي توجه بیشتر طراحان به

 
عنوان زیر بخش تعریف شد. 

 
تبلیغ در فضاي مجازي 

 
پوسترهایی که براي اعلان مراسمات هیأت در فضاي مجازي طراحی می شوند در این بخش داوري خواهند شد. 

 
تبلیغ در فضاي شهري 

 
بنرهایی که براي اعلان مراسمات هیأت در حاشیه خیابان، عرشه پل و... طراحی می شوند در این بخش مورد داوري قرار می گیرند. 

براي تبلیغ در فضاي شهري باید طراحی اختصاصی صورت گیرد. اکثر مخاطبین این بنرها، افرادي هستند که با وسایل نقلیه در حال

 
عبور از خیابان هاي شهر هستند، لذا طراح باید ملزوماتی که براي انتقال پیام به مخاطب اینچنینی است را رعایت کند. 

 
بخش جنبی: 

 
پوستر شیعی (پیرامون خاندان عصمت) 

 
هر پوستري که با موضوع خاندان عصمت و طهارت (ع) طراحی شده باشد در این بخش مورد داوري قرار خواهد گرفت. 

 
در این بخش فقط یک پوستر به عنوان رتبه برتر انتخاب می شود. 

 
هیأت و مواسات 

 
مجموعه پوسترهایی که در موضوع مواسات و حول محور ویورس منحوس کرونا تولید شده است در این بخش داوري خواهد شد. 

 
بخش ویژه: 

 
موشن پوستر 



سوگواره عاشورایی «هیأت» به مساله رسانه هاي نوین اهمیت خاصی می دهد. با توجه به اینکه در این بسترهاي نوین خلاقیت و
نوآوري بسیاري در متحرك سازي خود را نمایان می کند بخش موشن پوستر را به این سوگواره اضافه کردیم تا هنرمندان ترغیب
شوند خروجی هاي مختلفی از پوستر اعلان هیأت تولید کنند. در این بخش موشن پوسترهاي اعلان هیأت مورد داوري قرار می گیرد.

 
قوانین: 

1. دبیرخانه سوگواره، ارسال کننده را صاحب اثر می شناسد و در صورت اثبات خلاف آن، اثر مربوطه را از مسابقه حذف کرده و

 
گزارش تخلف را براي طی مراحل قانونی به مراجع ذي صلاح ارائه خواهد داد. 

2. برگزارکننده مجاز است که از آثار ارسالی براي انتشارات، اطلاع رسانی و تبلیغات و ارتقاي سطح هنري هیأت هاي مذهبی استفاده

 
کند. 

3. فایل آثار منتخبِ کتاب، با کیفیت اصلی با حفظ نام طراح گرافیک به عنوان «نذر ماندگار» در اختیار هیأت هاي حسینی، جهت

 
استفاده در طرح هاي مذهبی قرار می گیرد. 

4. در بخش اصلی، هنگام ارسال اثر، باید مشخصات هنرمندان همکار (در صورت وجود) در بخش هاي تخصصی درج گردد. بدیهی
است آثار «تولیدي» در سوگواره شرکت داده می شوند و آثار غیرتولیدي، اینترنتی و ... در بخش هاي تخصصی مورد داوري قرار نمی

 
گیرند. 

 
5. محدودیتی در تعداد آثار ارسالی و یا سال تولید آثار وجود ندارد. 

6. براي شرکت در سوگواره پوستر می بایست از طریق نشانی اینترنتی honareheyat.ir ثبت نام کرده و آثار خود را بارگذاري

 
کنند. 

 
7. آثار باید فرمت jpg و با کیفیت dpi 300 در اندازه A3 و درحالت چهار رنگ cmyk ارسال شود. 

 
8. جایزه هیأت در بخش اصلی، اختصاص به هیأتی دارد که پوستر متعلق به آن هیأت است. 

 
9. ارسال اثر به منزله پذیرش مقررات سوگواره است. 

 
جوایز: 

 
بخش اصلی: 

 
پوستر اعلان هیأت 

 
4 میلیون تومان براي پوستر برتر و 2 میلیون تومان درهریک از بخش هاي تخصصی: 



 
تصویرسازي 

 
حروف نگاري 

 
چیدمان متن (لی اوت) 

 
ترکیب بندي 

 
ایده پردازي و خلاقیت 

 
همچنین 3 جایزه 500 هزار تومانی در هریک از موضوعات عیدانه، هیأت خانوادگی و هیأت کودك به منتخبین اهدا می شود. 

 
تبلیغ در فضاي مجازي: 

 
3 نفر برگزیده: هر کدام 1 میلیون تومان 

 
تبلیغ در فضاي شهري: 

 
3 نفر برگزیده: هر کدام 1 میلیون تومان 

 
بخش جنبی: 

 
منتخب پوستر شیعی 2 میلیون تومان 

 
منتخب پوستر هیات و مواسات 2 میلیون تومان 

 
پوستر موشن برتر: 

4 میلیون تومان



نامه نماینده سردشت و پیرانشهر به وزارت کشور در خصوص وضعیت کولبران

منبع: کرد پرسشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/06/15

به گزارش کردپرس، کمال حسین پور نماینده سردشت و
پیرانشهر در مجلس در تذکري به وزیر کشور در خصوص
وضعیت کولبران در مناطق غرب کشور و کشته و زخمی
شدن آنها در سال هاي اخیر بر اثر تیراندازي مستقیم در
مناطق مرزي صرفاً به خاطر امرار معاش خانواده، می
نویسد: متاسفانه علیرغم هشدارها هر روز شاهد تکرار این

 
وقایع تاسف برانگیز و پر غصه و درد هستیم. 

او ادامه می دهد: نمونه این واقعه را روز چهارشنبه 12 شهریور ماه در شهرستان پیرانشهر و قلعه رش شهرستان سردشت شاهد بودیم
که منجر به کشته شدن چهار کولبر شد. بدون شک این موضوع غم انگیز به علت عواقب مادي روحی و روانی و بی سرپرست شدن

 
فرزندان معصوم این خانواده ها باعث نگرانی شدید مردمان مرزدار و مرزدان این مناطق شده است. 

حسین پور تاکید می کند: جناب آقاي وزیر تا کی ما باید شاهد کشته و زخمی شدن فرزندانمان به خاطر معیشت و امرار معاش
حداقلی خانواده ها باشیم؟ یک بار از خودتان پرسیده اید که این جوان ایرانی که پدر و مادر داغدیده از روزي به خاطر این انقلاب و

 
دفاع از این مرز خون داده است به کدامین گناه کشته می شود! 

نماینده مجلس در ادامه می نویسد: آقاي وزیر می دانید که برنامه هاي دولت روحانی در زمینه ساماندهی معابر کولبري و جایگزینی
مشاغل سخت و خطرناك نه تنها دردي از زخم هاي عمیق این قشر آسیب پذیر دوا نکرده بلکه به علت بی تدبیري حتی بازارچه هاي

 
مرزي را هم به تعطیلی کشانده است. 

او اضافه می کند: جناب وزیر به عنوان نماینده مردم شریف این دو شهرستان از شما می خواهم که به مرزها و بازارچه هاي مرزي به
عنوان یک فرصت طلایی و نه تهدید، به ویژه در دوران سخت تحریم براي اشتغال زایی جوانان و خانواده هاي محروم و بدون کسب و

 
کار این مناطق نگاه کنید، تا بیشتر از این شاهد ریخته شدن خون جوانان ما به خاطر یک لقمه نان و معیشت حداقلی نباشیم. 

نماینده سردشت و پیرانشهر در مجلس خطاب به وزیر کشور بیان می کند: چرا خودتان به این شهرستانها نمی روید تا از نزدیک به
این مردم محروم و مرزدار بگویید تا حالا چه قدمی براي اشتغال جوانان این مناطق برداشته اید تا دیگر مردم به ناچار به کوله بري

 
روي نیاورند. 

حسین پور تصریح می کند: ضروري در اسرع وقت به منظور جلوگیري از ریخته شدن خون جوانان این مرز و بوم و داغدار شدن



خانواده هاي آنها ضمن ساماندهی مرزهاي رسمی بازارچه ها معابر رسمی کولبري تدوین برنامه زمانبندي شده در این رابطه اکیپی از
کارشناسان مجموعه وزارت کشور به منطقه اعزام شود تا با بررسی همه جانبه این حادثه ها و برخورد با مسبین آن اقدامات لازم

 
صورت بگیرد. 

او در پایان می نویسد: بنده به همراه سایر نمایندگان محترم طرح قانونی ساماندهی معابر کولبري را که قبلا در مجلس تدوین و در

 
مرکز پژوهش ها مورد تایید قرار گرفته بود به طور جدي پیگیري خواهیم کرد. 

به گزارش کردپرس، پیشتر نیز نماینده سردشت و پیرانشهر در تذکر کتبی به رئیس جمهور نسبت به بی توجهی دولت به حل مشکل
کولبري تذکر داده و نوشته بود؛ چرا علیرغم هشدارهاي متعدد نیروهاي مرزبانی مناطق مرزي را به رگبار می بندند؟ تا چه زمانی این

رویه می خواهد ادامه پیدا کند و چرا در دولت شما اراده اي براي حل این معضل وجود ندارد؟




